
Gazdag napirend szerepelt pártbizottságunk előtt január tizenharmadikán: ti múlt évi gazdasági terv várható teljesítése, az idei tervfeladatok ismertetése az 1978. évi cselekvési program alapján, és a legfontosabb politikai feladatok valamint a pártbizottság munkaprogramja.Mester István, a pártbizottság titkárának helyettese köszöntötte a jelenlevőket valamint László Károly műszaki igazgatót, vezérigazgató helyettest és Kárpáti József gazdasági igazgatót. Majd ismertette az MSZMP KB december 1-i megállapításait a Nagy Októberi Forradalom tiszteletére kibontakozott munkaverseny országos eredményeiről. Ez az országos üggyé szélesedett munkaverseny igen nagy hasznára vált a magyar— szovjet barátság ügyének, eleven kapcsolatok szövődtek szovjet és magyar vállalatok, szakemberek között, s a gazdasági-politikai hatása kedvező és jelentős.Múlt évi tervünk teljesítése — különösen dollár-elszámolásban — az export vonalán igen sikeres volt, 15 millió dollárt és több mint 14 millió rubelt hoztunk. Belkereskedelmi értékesítésünk a szerződéseknek és terveknek megfelelő volt. A bruttó termelési érték előreláthatóan hárommilliárd. A tekintélyes eredmény nagyfokú fejlődésről, a műszaki fejlesztés eredményeiről és a dolgozók áldozatkész, becsületes munkájáról győz meg.
Mii leszünk az idén 
a népgazdaság asztalára?

Jó feltételekkel kezdtük az 1978-as gazdasági évet. Legfontosabb tervszámaink: hárommilliárd négyszázmillió a bruttó termelési érték, tőkésexportunk 18 millió dollár, míg a szocialista országokba több mint 22 millió rubel értékben szállítunk árut. Belkereskedelmi kötelezettségünk milliárdos nagyságrendű.Termelési céljainkat gazdaságosan exportálható és korszerű termékekkel, kiváló minőséggel érhetjük el. A partbizottsági ülés előzetesen kiadott anyagában teljes részletességgel szerepelnek ezek a feladatok. ígv a tagoknak módjukban volt azt részletesen megvitatni.
Elénk vitaPártbizottságunk tagjai a kommunista felelősségével szóltak hozzá az idei tervvel kapcsolatos témákhoz.

Pesti Jánosné kérdése:— A takarékoskodást említi az anyag minden terén. A műszaki fejlesztésre szánt összeg nagyon jelentős, felhasználására — máshol — van-e lehetőség? Meghozza-e a kívánt hasznot? A dollárterv teljesítéséhez megvannak- e a megfelelő körülmények? Nem telített még annyira a nyugati piac, hogy esetleg eladási gondjaink lennének?

Pártbizottsági ülésről jelentjük

Első és legfontosabb a minőség
Kárpáti József gazdasági igazgató válaszában kifejtette, hogy elvileg korlátlanok az eladási lehetőségeink a tőkés piacokon. Nincs akkora telítettség hűtőszekrényből, mint ahogy sokan gondolnák. A kereslet fennáll, különösen abban az esetben, ha kiváló az áru. Feltárunk olyan piacokat is. ahol még nagyobb lehetőségeink vannak. Ehhez szükséges, hogy nagyon jó minőségű hűtőszekrényeket gyártsunk, és a kért határidőre szállítsuk is azokat.Kutatásra, műszaki fejlesztésre szánt pénzünket másra elkölteni nem szabad, de nem is érdekünk. Ez az összeg jól kamatozik, a jövőnk, gazdaságos termelésünk függ tőle.
Kacsa Ferenc az össztársadalmi érdek előtérbe hozását, fejtegette. Káposztás 

János az olajhűtő gyártásával és szállításával összefüggő kérdésekben tett észrevételt. Kiss Vendel a törzsgárda- jutalom elmaradását kifogásolta.
László Károly vezérigazgató-helyettes még a műszaki fejlesztéshez, kapcsolta válaszát:— Nagy összegeket költünk kísérletekre. fejlesztésre. De ez kizárólag a vállalat érdekében történik. Példaként a Bosch-elpárologtatók kifejlesztését hozom fel. Nekünk a Székesfehérvári Könnyűfémmű megcsinálta ezt. de meg kellett fizetnünk, hiszen a mi érdekünk diktálta, a mi gyártmányunkhoz volt feltétlenül szükséges, és más példákkal is bizonyítom, hogy a műszaki fejlesztésre és kutatásra szánt pénz jól kamatozik. Ez dokumentálja a vevők előtt, hogy a sorozatgyártás kifogástalan lesz.A termékszerkezet átalakítása még várat magára. Most az arány még a közszükségleti cikkek gyártásában na

gyobb, de nem távoli célunk, hogv a közületnek értékesíthető termékeink is megközelítsék az ideálist, fele-fele a- rányban legyenek. Ehhez azonban sok minden kell, hosszú távú szerződések, nagy beruházások.Az egész vállalati tevékenységünkben — és sokan, sokféle megvilágításban elmondták — a minőségi gyártás kell hogy domináljon. Én ezt azzal toldom meg, hogy munkánkban első és egyetlen követelmény a jó minőségű áru gyártása, s ez minden mást megelőz!
Safcsák Gyula a Népszabadság-cikk és a gépipari termelés valamint exportunk és a jó minőség összefüggésére hivatkozott. Utána a szerszámüzem párt- alapszervezetének titkára. Horti János kért szót:— Nem csupán elhatározás kérdése a jó minőségű termék gyártása, de nagyon is valóságos eszközök, jó és pre- cí-’ szerszámok, lelkiismeretes munka kell hozzá. Meddig várat magára a szerszámüzem évek óta húzódó felújítása, munkakörülményeinek és szakembereinek gondja mikor oldódik meg?Az alacsony órabérek miatt, meg a körülmények miatt több szakmunkás lépett ki rövid idő alatt. Mindig azt mondtuk, a kilences egy káderbank, a kilences a vállalat szíve. Ügy érezzük, elhanyagolják ezt a nagyon fontos kérdést — erre szeretnénk most választ kapni.Ilorti elvtárs kérdésére Csillik Sán

dor személyzeti és szociális igazgató és 
László Károly műszaki igazgató határozott választ adott, amelynek lényege, hogy kiemelt üzemnek tekintjük a szerszámüzemet, rövid időn belül rend- 

betesszük a bérarányokat. (Azt hiszem, ez az ígéret megnyugtató.)
Mester István, a pártbizottság titkárának helyettese összefoglalójában részletesen hivatkozott a vitában elhangzottakra. és kérte a pártbizottsági tagokat, a pártalapszervezeteket, hogy munkájukban támogassák a gazdasági vezetőket. Elmondta, hogy a cselekvési programban meghatározott és jól végzett pártmunka valamennyiünk érdekét szolgálja. A minőség színvonalának emelése érdekében pedig javasolta, hogy legyen ez komplex tevékenység, foglalkozzanak vele, értessék meg mindenkivel: ez áll a vállalat és a népgazdaság érdekében. Kérte Mester elvtárs a jelenlévőket, hogy az arra irányuló agitációs és propagandamunka váljon a mindennapok feladatává.Pártbizottságunk a vita után jóváhagyta és elfogadta a cselekvési programot, amely megszabja a pártbizottság és a pártalapszervezetek ez évi tevékenységét. továbbá az 1977-es gazdasági évről, s az 1978-as tervfeladatokról szóló vállalati jelentést. Majd meghallgatta a titkár tájékoztatóját a két pártbizottsági ülés között végzett munkáról.* * *Munkáink vezérvonala a pártbizottság cselekvési programja. Ez váljék mindannyiunk belső törvényévé is. ösz- szefogva az erőket a végrehajtására. Elvi és gyakorlati útmutatásának alapján úgy a gazdasági vezetők, mint azok a párttagok és pártonkívüliek. akik a vállalat dolgozói, felelősséggel munkálkodjanak rajta.Vállalatunk és a népgazdaság érdeke kívánja ezt. Csuta Lajosné

Si,sa József grafikája

Folytatjuk a jubileumi munkaversenytA NOSZF 60. évfordulója tiszteletére szervezett szocialista munkaverseny folytatása valamennyiünk közös érdeke. A Láng Gépgyár munkáskollektívája az1977. december 20-án megtartott munkásgyűlésén — a SZOT és a KISZ KB állásfoglalása alapján — felhívta az ország vállalatainak és szövetkezeteinek dolgozóit, szocialista brigádjait a munkaverseny folytatására, az 1978. évi terv teljesítésére az Vj ötéves terv célkitűzéseinek megvalósítása érdekében.Törekedni kell a termelés, a gazdálkodás hatékonyságának fokozására; a termékek minőségének javítására; az új gyártmányok és technológiák bevezetésére; a gazdaságos export növelésére. A vállalásokat a munkaerővel, a munkaidővel, az anyaggal (főleg import anyaggal), és energiával való takarékos gazdálkodásra, a termelőberendezések jobb kihasználására kell irányítani. Fokozott figyelmet kell fordítani a munkaszervezést fejlesztő kezdeményezésekre; a minőséget javító, a termelési és munkaidő-veszteségeket csökkentő intézkedésekre; az ezekkel kapcsolatos újítások bevezetésére.Vállalatunk 1977. december 21-én — a kompresszoros hűtőgép gyáregységben megtartott termelési tanácskozáson — csatlakozott a felhíváshoz. A munkaversen.v folytatásaként kollektívánk az 1978-as gazdasági évre a következő felajánlást teszi:Vállaljuk, hogy a termelésünket a múlt évihez képest 13%-kal növeljük. Ez lényegesen meghaladja a népgazdasági szinten meghatározott növekedési ütemet. Rubel-elszámolású exportunkat több mint 60%-kal növeljük. A dollár relációban elszámolt export mintegy 14%-kal lesz magasabb a tavalyinál. A termelésnövekedést a termelékenység növekedéséből kívánjuk megvalósítani. Mirtden egyes termékünknél legfontosabb feladatunknak tekintjük a minőség javítását, a gazdaságos anyagfelhasználást. Tovább folytatjuk a háztartási hűtőszekrények fejlesztését, igény szerinti választékbővítését. 1978-ban elkezdjük a Lehel—Bosch 60 literes háztartási fagyasztó szekrények sorozatgyártását. Az abszorpciós hűtőszekrények közül a 150 literesnél is alkalmazunk panelos karosszéria kivitelt. Tovább folytatjuk a háztartási hűtőszekrények rekonstrukciós munkáit — elsősorban a kapacitás és a tőkésexport növelése érdekében.Negyvennyolc milliós anyagmegtakarítást tervezünk.Szocialista brigádjaink 1978. évben 52 000 óra társadalmi munkafelajánlással segítik vállalatunk valamint Jászberény város és járás szociális és oktatási intézményeinek munkáját. Kaszab György
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Fiatalok hangja
Rovatvezető: dr. Wirth Lajos

Dallal a világ körül

míioés^t jegyesei

Születésnap Tokióban, >xevnap Osakában, egy hét múlva pedig Manilában, a Fülöp-szigetek fővárosában gondolhatott az itthoni hideg napokra, a harmincöt fokos trópusi hőségből Fridvalszki Katalin. A Magyar Állami Népi Együttes énekkarának tagja Kati, aki negyvenhárom napos távol-keleti turné, harmincegy előadás, sok ezer kilométer utazás felejthetetlen élménygazdagságával tartott beszámolót. Diafilm segítségével varázsolta elénk távoli tájak egzotikus szépségeit, európai szem számára szokatlan épületeket, városképeket, népviseleteket, szokásokat.A kísérőszöveg alapos ismeretekről győzött meg bennünket. Nem véletlen az alapos ismeret, a látottakat van mihez kötni, mert az ének mellett történelemből is tanári képesítéssel rendelkezik.
— Hogyan lettél tagja az együttesnek és az odavezető úton melyek voltak a 

főbb állomások?— Az ének, az éneklés mindig meghatározó jelentőségű volt az eleiemben. Jászberényi vagyok. Itt jártam iskolába, a zeneiben végeztem, közben népitáncot is tanultam. Itt jártam gimibe is. A városi és a megyei középiskolai énekversenyek rendszeres résztvevője voltam. Több aranyérmet szereztem. Nagy hatassal volt rám a Palotásy énekkarban eltöltött néhány év. Ha időm engedi, ma is szívesen beállók közéjük. ,Egerben ének—történelem szakon végeztem, három evvel ezelőtt. Haza akartam jönni tanítani, de nem kaptam állást. Álláskeresés közben egy hirdetés akadt a kezembe. Felvételt hirdetett az Állami Népi Együttes. Nincs vesztenivalóm jelszóval megpróbáltam. Alig akartam elhinni, amikor közölték, hogy fölvettek. Szüleim nem repestek az örömtől. Cigányélet, állandó vándorlás, alig leszel itthon hallgattam korholásukat. Persze, azóta megváltozott a véleményük. Beutaztam a fél világot, ami csak keveseknek adatik meg.
— Milyen az együttes műsorának fogadtatása?— Siker, siker, fergeteges siker, amely azért is nagy öröm, mert egy nép zene- és tánckultúráját visszük el, hogy bemutassuk más népeknek, mint az egyetemes emberi kultúra részét. „Soha nem felejtem el azt a hatást, amit Kodály „Székely keserves korusmu vének éneklése közben láttam a nézőtéren több alkalommal, Japanban. Sokan könnyeztek, pedig magyarul énekeltünk. Ekkor értettem meg igazán, hogy Kodály zenéje mit jelent a világnak. , .— A Fuzsijamáról, a japánok szent hegyéről sok diakepet csináltál.. Miért.— Lenyűgözően, félelmetesen szép. Az egyike volt a Japánban tartózkodásom két kiemelkedő élményének.
— Mi volt a másik?__  Fukuókában voltunk a japán gyermeknapon. Leírhatatlan a kimonoba öltöztetett gyermekek látványa. Nem tudtam megállni, hogy egy kislányt ne emeljek az ölembe. Ekkor nosztalgiát éreztem a tanári hivatás iránt, melyet eddig meg nem gyakorolhattam. ,Döbbenetes látványban volt részem, megrázó eseményben, csak annyit mondok; Hirosima.
— Szeretsz utazni? .__  Nagyon szeretek. Készülök minden utazásra, mindent elolvasok, ami a kezembe kerül. Kíváncsi természetű vagyok, érdekel minden nép kultúrája, élete. A hosszú távollétet azonban nem kedvelem. Két hét után honvágyam van. Ilyenkor érzem mennyire igaz a közmondás; mindenütt jó, de legjobb otthon.

’ Horti

Rányílik szemünk a szépre, s vágyunk a lelkűnkben, tudatunkban meglevő belső csodálkozás kifejezésére. Megérezzük, hogy kevés a megismert tudás, de sokszor alig kerül idő elmerülni egy könyvben, gyönyörködni egy képben, mert az idő csattogó szárnyakon röpül és ... Szerencsére élnek közöttünk sokan olyanok, akik napi munkájukon túl, e „száguldás” közepette is képesek arra, hogy szóhoz juttassák a bennük szunnyadó alkotni vágyást. Ök azok, akik tollal, ecsettel, agyaggal, faragókéssel, tűvel vagy más módon hoznak létre újat, művészit, értékesen emberit. Nem kívánnak ők ezért semmiféle elismerést, önzetlenül szolgálják a bennük szelíd kényszerrel munkáló kifejezési formát.Keveset ismerünk közülük. Lapunknak feladata, hogy bemutassa őket, szerény eszközeivel szolgálja munkájuk, é- letük és munkásságuk megismertetését: fogadják szívesen elsőnek Oláh Ferencet.

— Munkáscsalád gyermeke vagyok, 1954-ben születtem Jászberényben. Érettségiztem a Kállai Éva Gimnáziumban, műszaki rajz tagozaton, majd „szerencsét próbáltam” az NDK-ban vendégmunkásként. Egy év után hazajöttem s az ott szerzett szakmunkás-bizonyítvány- nyal beléptem a Hűtőgépgyárba. Innen vonultam be katonai szolgálatra, majd később újra a hűtőelem üzemben hegesztettem. Csak a szemem gyengülése miatt kellett megválnom a fizikai munkától és a technológiai osztályra kerültem, normásnak. Szívesen befogadtak az osztályon. Normatechnológus lettem.Munka után, szabad perceimben fűtés verseket faragok . . .Oláh Ferencet verseiben ismertem meg először. Ezek már ígérik a költőt. Uralkodik bennük a szerelmi líra, a ha_ zafiság és az igazságkeresés. Vannak zsengéi is, hiszen az írás kényszere né

ha kimondatja az emberrel olykor a feleslegest, a már megírtál is. De Oláh Feri versírása még „új kút”, amelyből nagyon sokat kell meríteni ahhoz, hogy vize kristálytiszta, iható legyen. Erre megvan benne a tehetség, a képesség, és hozzá az idő. Nagyon fiatal.
... Korholtam a sápadt Napot 
lefújtam tenger csillagot az Égről
Táltos vizek örvénylő habjait kergettem s karom húrjain vashegyek táncoltak 
tőled távol. Hazám .. .
. .. Hogy ébredsz
Hajnalok nélkül az Éjben?
Hogy ébredsz? ...
Mért féltesz, 
dacoló ajkaddal nevetve 
Mért féltesz? .. .
Mért hívsz,.. hogy
Zarándok-múltamat újra 
felidézzem
üvegszemű láncom, mint béklyót letép

jem?
Mért hívsz, ha ébredsz?Sorokban folytatom: ... Kétnapos ma
gányomban halva születnek álmaim. írja és később máshol: ... Fülembe sírnak 
vadliba-énekek kevély hangokról, 
könyvillatú szerelemről... Szép ez is: 
Rabló ajkad kincsét / hányszor loptad 
vissza? / Bűnös voltál mindig / s duz- 
zadóan tiszta.Mintha új hangot ütne meg Oláh Ferenc, bár néha a rím kedvéért megalkuszik. Ezt kerülje. S írjon sokat, nem csak verset.Gazdaglelkű, intelligens mai fiatal. Bőtermő tehetségét csiszolja, olvasson sokat, főleg görög és római költőket, s nem ártanak a modernek sem. Erénye, hogy nem utánoz.És a faragás?Formaérzékéről, munkájáról a felvételen látható öt tárgy mindenkit meggyőz.

Köszöntünk VIT-köszöntünk Havanna
1978. augusztusában kerül megrendezésre a XI. VIT, Kubában. Talán egyetlen fesztivált sem előzött meg még ilyen nagyfokú érdeklődés. Szinte minden fiatal titkon remélt vágya, hogy résztvevője legyen a nagyszabású ifjúsági találkozónak.A fesztiválok története során először fordul elő, hogy Európán kívül rendezik meg.
— Ez mennyiben jelent újat politikai 

tartalmát tekintve, és miben látod nem
zetközi jelentőségét az előzőekhez ké
pest? — kérdezem Jovanov Sándort, a jászberényi városi KISZ-bizottság munkatársát.— Az amerikai kontinens első és eddig egyetlen szocialista országa látja vendégül a világ ifjúságát. Ez kétségtelenül növeli a találkozó vonzerejét és varázsát. Nemzetközi jelentősége abban áll. hogy segít meghatározni a világpolitikában korunk ifjúságának helyét és szerepét. Válaszol a fiatalokat foglalkoztató aktuális kérdésekre.

— Az idei találkozó jelszava „Antiim- 
perialista szolidaritás, béke és barátság” 
azonos a berlini fesztiváléval. Nem je
lent ez megtorpanást?— Bár a jelszó ugyanaz, tartalmában változás történt. A világpolitikában lezajló kedvező változások lehetővé teszik, hogy minden eddiginél több ország ifjúsági szervezete lehessen Kuba vendége.

— A fesztivál kezdetéig még fél év 
hátra van, de az előkészületi munkák 
már országszerte elkezdődtek. Mi a leg
fontosabb feladatuk a KlSZ-szerveze- 
teknek ezekben a hónapokban?— A KISZ KB 1977. áprilisában hozott határozatot a VIT hazai előkészítésére, ez alapján készültek el a különböző feladattervek. Ez idő szerint legfontosabb feladatunk a VIT-vetélkedők e- redményes megszervezése, maid a városi döntő lebonyolítása, amelyet március 10-én tartunk.

Itt jegyzem meg, hogy vállalatunk 
KISZ-bizottsága január 27-én tartja 
„Köszöntünk VIT, köszöntünk Havanna” 
címmel a vetélkedőt, amelyről az első 
három helyezett csapat jut tovább a vá
rosira.

— Milyen kiemelt rendezvények lesz
nek még városunkban?— A már említett vetélkedőn kívül április 22-én országszerte VIT-műszakot tartunk, amelynek bevételét a VIT-alap- ra fizetjük be. Az így összegyűjtött összegnek nemcsak a hazai delegáció kiutazását kell biztosítani, hanem a fejlődő országok ifjúsági szervezeteinek részvételi költségeit is. Következő programunk a VIT-nap, amelynek időpontja június 4-e. Itt kiemelt helyet kapnak politikai, kulturális és sportrendezvények, amelynek sikerét elsősorban a város ifjúságának aktív részvétele biztosíthatja.A három kiemelt rendezvényen kívül elsősorban az alapszervezet programjai a meghatározók, ezeknek a támogatására, illetve a központi rendezvények koordinálására városi VIT-szervező bizottság alakult, amelynek közművelődési szakemberek a tagjai.

— Befejezésül engedj meg egy kér
dést, amely bizonyára sokunkat foglal
koztat. Milyen lehetőségük van részt 
venni a fiataloknak a havannai feszti
válon?— Egyrészt a magyar ifjúságot képviselő delegáció tagjaként, akik a legjobban dolgozó fiatalokból kerülnek ki. Sajnos az országos ke"=‘tszám még nem ismeretes, így városi létszámot sem tudok mondani. A VIT-vetélkedő országos döntőjének első három helyezett csapata szintén részt vesz a XI. Világifjúsági Találkozón. Ezenkívül az Express Utazási Iroda utasaként 300 fiatalnak lesz alkalma a fesztivál ideje alatt Kubába látogatni. Többségünk — és ez természetes — nem vehet részt személyesen a találkozón, de a tömegkommunikációs eszközök segítségével mi is részesei lehetünk minden fontos eseménynek.■ k. zs.

Jégkorongodul tanulunk
December 16-án fiatal jégkorongo- zókkal Csehszlovákiába indultunk, Érsekújvárra. A Lokomotív egyesület hívott meg bennünket egy úttörő- és egy ifjúsági mérkőzés lejátszására. Délben érkeztünk meg. Nemsokára az egész csapat a sportszerboltban topogott. A fiúk itt költötték el zsebpénzük nagy részét, hiszen felszerelésünk még mindig hiányos.Másnap a jégpályával ismerkedtünk.Az úttörők mérkőzése 14 órakor kezdődött. A srácok kezdenek izgulni, nagyon fogadkoznak, kicsit talán félnek is. Rövid taktikai értekezlet, indulás ki a pályára. Most már nem kaphatunk ki 6:l-re, mint a múltkor otthon — mondja Safcsák Ricsi, a csapat kapitánya. Óriási lendülettel támadnak a mieink, de nem tudják góllal befejezni akcióikat. öt perc telik csak el, fordul a kocka, mi szorulunk be. Kapusunk, Csókási Zsolt, nehéz perceket él át, de állja a sarat, azaz a lövéseket. Bevehetetlen a magyar kapu. A harmad 13. percében esik az első gól. Molnár Robi saját harmadból indul, és két védőt is 

lerázva a hátáról, védhetetlenül lő a hálóba. 1:0. A második harmadban az ellenfél hiába próbál egyenlíteni, újra nekünk sikerül gólt elérni. Szántai Szili, csapatunk „óriása” mintegy 15 méterről bombagólt lő. 2:0.Jön a harmadik harmad és egyben a legnehezebb időszak. Már mindenki a mérkőzés végét várja, győzni akarunk. Sajnos nem sikerül. Két védelmi hiba és ezzel 2:2. Vége is a mérkőzésnek. A fiúk becsülettel megállták helyüket, özönlőnek a gratulációk a vendéglátók részéről. Nem akarják elhinni, hogy az ő másfél éve játszó csapatukkal a mi hathetes jeges edzést tartó csapatunk döntetlent játszott. Pedig ez történt.A második mérkőzés már közel sem hozott ilyen szoros eredményt. A Lehel SC ifi nem tudta megállítani a csehszlovák NB III. élmezőnyében helyet foglaló felnőtt csapat támadásait, 19:3-ra kaptunk ki. Góljainkat Major István és Fülöp József (2) lőtte.Nagyon sokat tanultunk, köszönjük csehszlovák sportbarátaink segítségét!Fodor Árpád
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Jószórokszállásról jelentkezünk Az üzemi demokrácia érdekébenRégi szokás az új esztendő első napjaiban — az óesztendő tapasztalatait mérlegre téve — megfontolni és elhatározni, hogy mennyiben kell megváltoznunk. illetve az eddigi helytelen gyakorlaton változtatnunk, a jövő feladatainak eredményesebb végrehajtása érdekében.Ezt kell tennünk nekünk is, mikor — ismerve dolgozóink, valamint politikai és gazdasági vezetőink véleményét —■ megállapítjuk, hogy az elmúlt év során kevés szó esett gyáregységünkről, kán szerepeltünk lapunk hasábjain.

Ugyancsak októberben adódott az a feladat, melyet egy hónappal később vállalatunk központjában is eredményesen végrehajtottak — olvashattuk lapunk decemberi számában —. tudniillik gyáregységvezetésünk közzé tette, hogy segítenünk kell az új csarnok építésének meggyorsítása érdekében. Szólt ez a felhívás mindazon férfi dolgozókhoz, akik nem közvetlenül a termelés területén végzik napi munkájukat.A feladat pedig az épülő csarnok tetejének szilikát blokkal való szigetelése volt. A szót tett követte. Pártalapszer-

Az igazság az, hogy eredményeinkről és gondjainkról nem informáltuk kellő rendszerességgel a Hűtőgép szerkesztőségét, a kiemelkedő eseményekről sem szolgáltattunk megfelelő híranyagot. Pedig hát volt gyáregységünk életében sok olyan epizód, ami szép témát adott volna, melyet szívesen olvastak volna vállalatunk dolgozói. Bizonyításképpen engedtessék meg nekünk, hogy kiemeljük a múlt, év októberének két eseményét, mivel az még nem rég történt, és utólag is aktuális róla szólni.Az évek során megnövekedett létszámunk következtében, a rendelkezésre álló kis üzemi büfé már nem volt képes biztosítani dolgozóink ellátását. A gyáregységvezetés döntése alapján, egyeztetve a Jászsági Egyesített ÁFÉSZ vezetőivel elkészültek a bővítés tervei. Az átalakítást gyáregységünk téemkás dolgozói végezték, dicséretre méltó gyorsasággal, érezve munkájuk fontosságát, sürgősségét. így aztán rekordidő alatt lett a szűk kis büféből a korszerű 205-ös önkiszolgáló vegyesbolt. Megszűnt a hosszan tartó és fölösleges ácsor- gás. Sokat segít az önkiszolgáló bolt dolgozóink bevásárlási gondjain is, hiszen itt mosószertől a különféle hentesáruig mindent megvehetnek.
en a KISZ-munkáról 

az első mozgalmi félév értékeléseKözel nyolc hónap telt el az 1977—78- as mozgalmi évből, s ez az idő elegendő ahhoz, hogy a munka milyenségét illetően reális értékítéletünk legyen.Az 1977-es gazdasági évet vállalatunk a terveknek megfelelően zárta, s ebben a fiatalok munkája is benne van. KISZ- alapszervezetőink többsége, az FMKT Tanács, a termelési munkabizottság koordinálásával megfelelően mozgósította a fiatalokat, KISZ-tagokat. az ifjúság sajátos termelési versenymoz- galmaiban való részvételre, a szocialista brigádokban tett vállalások teljesítésére, a vas- és fémhulladékgyűjtés, a társadalmi munkák, kommunista műszakok alkalmával. Már az elmúlt évben is — de most különösen — arra törekedtünk, hogy munkaakcióink, versenymozgalmaink a hatékony, minőségi munkát szolgálják, segítsék.Agit-prop. bizottságunk a politikai képzés és nevelés feladatai kapcsán törekedett, arra, hogy mind több fiatal, KISZ-tag ismerkedjen meg a társadalmi-politikai élet aktuális feladataival, a fiatalokat érintő kérdésekkel, a nemzetközi politikai élet eseményeivel. A politikai rendezvények, a FIN. a hűtőgépgyári ifjúsági napok, szolidaritási akciók, alapvetően hozzájárultak ahhoz-

vezetünk titkárának szervezésével kéntes munkacsoportok alakultak. A jelentkezők között egyaránt megtalálható volt vezető és beosztott, adminisztratív és műszaki, szerszámüzemi és raktári dolgozó, amiből látszott, hogy mindenki megértette a lényeget, hogy gyorsan és hatékonyan cselekedni rossz idő beállta előtt. Szinte alakult ki a brigádok között, sonlítva a feltermelt szilikát blokkok ezreit. A munka így gyorsan haladt, pe- viszont a fela-
még a verseny összeha-dig nem hozzáértők csinálták, odaadással és lelkiismeretesen, dal fontosságának tudatában.Nem szaporítjuk a szót, október végére jelenteni lehetett: a 4000 négyzetméteres tető szigetelése megtörtént. Köszönet a szorgos munkáskezeknek.Dióhéjba sűrítve, ez volt hát az elmúlt év egy hónapjának két eseménye, melyet kiemeltünk azért, mert úgy é- rezzük, hogy így együtt szép példáját kapjuk a dolgozókról való gondoskodás, és a gyáregység fejlesztését célzó önzetlen tenni akarás ötvözetének.Reméljük, hogy az új esztendőben sok sikerről számolhatunk be lapunk hasábjain, és dolgozókollektívánk szép eredményei kapcsán számtalanszor olvashatjuk majd, hogy: Jászárokszállás- ról jelentkezük .. . Guthy Tamás 

hogy a pártpolitika, a marxizmus—leni nizmus eszméi haladó történelmi hagyományaink még közelebb kerültek fiataljainkhoz, KISZ-tag ja inkhoz.KISZ-szervezeteink érdekképviseleti munkája alaposabbá vált. Felhasználták az 1976-os ifjúsági parlamentek tapasztalatait, a vezérigazgatói utasítás által biztosított lehetőségeket. Rendszeresebbé vált a munkahelyi négyszögülések összehívása, azok tartalma javult. Előrelépés történt a pályakezdőkkel, s a gyesen levő kismamákkal való foglalkozás területén.A sport és a honvédelmi sport kiemelt feladatköre volt KlSZ-alapszerve- zeteinknek. Bár több volt a rendezvények száma, a sportcsarnok igénybevételi lehetősége, a mozgósítottak száma, a cselekvő részvétellel még korántsem lehetünk elégedettek. Az IG század tevékenysége továbbfejlődött, a mozgalmi év során már rendszeresen segítették az alapszervezetek honvédelmi nevelő mun kaját.A szervezetek kommunista és tömegszervezeti jellegének erősítésében elsősorban a párttaggá nevelés területén történt jelentős előrelépés. A tömegbefo- lyás mértéke sajnos csak minimális mértékben növekedett, ennek sem mér-

Az üzemi demokrácia érvényre jutása és állandó fejlesztése társadalmigazdasági előrehaladásunk fontos feltétele. Az MSZMP XI. kongresszusának határozata kimondja: „Alapvetőnek 
tartjuk, hogy az állami munka külön
böző területein dolgozók nagyobb köre 
vegyen részt fontos állami döntések 
előkészítésében. meghozatalában és 
megvalósításé bán".E határozat szellemében a Minisztertanács, a SZOT, a KGM és a vasasszakszervezet megjelölte az üzemi demokrácia továbbfejlesztésével kapcsolatos feladatokat.A dolgozók bevonása a vállalati vezetésbe megteremti a széles lehetőséget arra, hogy a munkások, az alkalmazottak aktívan bekapcsolódjanak a közügyek, a vállalati ügyek vezetésébe. Ahhoz, hogy vállalatunk területén is a határozatban foglaltak maradéktalanul megvalósuljanak, meg kell teremteni a feltételeket és olyan módszereket kell alkalmazni, amelyek összehangoltan az üzemi demokrácia tartalmának fejlődését szolgálják. Jelenleg nem az a fő feladat, hogy új módszereket keressünk — bár ez is szükséges —. hanem az, hogy a meglevő, a "fakorlátban már jól bevált módszereket alkalmazva fejlesszük az üzemi demokrácia tartalmát és szélesítsük érvényesülésének körét.Az egyszemélyi felelős gazdasági vezetés munkája színvonalát emeli az, ha ténylegesen biztosítja a feltételeket a közvetlen formák működéséhez. El kell érnünk azt. hogy egyetlen vezető sem sértse meg az üzemi demokrácia biztosította dolgozói jogokat, és ha mégis megsérti, annak megfelelő következményei legyenek.A dolgozók bevonása, a döntések kialakításában és a végrehajtáshoz szükséges feltételek megteremtésében nemcsak jogot jelent, hanem felelősséggel is jár. aktív és fegyelmezett közreműködést kíván a döntések és a határozatok megvalósításában.
Gazdaságpolifikánk alapja a cselekvési program

Az új évben mindenki tervez, ki 
szerényebben, ki merészebben.

A gazdasági életünkben is sokré
tűbben, felelősségteljesebben kell ter
vezni. A kitűzött cél megvalósítása nem 
lehetséges körültekintő, alapos prognó
zis nélkül.

Népgazdaságunk fejlődésének üteme 
elérendő céljainkat is meghatározza, re
ális közelségbe hozza. Elérése számos 
tennivalót kíván minden magyar állam
polgártól, tőlünk, a hűtőgépgyári kol
lektívától is. Mindenki előtt világos kell 
legyen az, hogy eredményes gazdálko
dásunkkal, helyes gazdaságpolitikánk
kal a népgazdaság egyensúlyának javí
tását szolgáljuk.

A termelékenység fokozásához úi tech
nológiákra, beruházásokra és nyers
anyag-behozatalra van szükség. Műsza
ki fejlesztési tevékenységünk emelése 
feltételezi és biztosítja a jó minőségű.

tékével. sem minőségével nem vagyunk elégedettek.Jelenleg 29 alapszervezetben 145 alapszervezeti KISZ-vezető. 5 KlSZ-vezető- ség. 11 fős KISZ-bizottság koordinálja, szervezi a mozgalmi munkát, mozgósítja fiataljait a feladatok végrehajtására. E mozgalmi félévben a tmk G.vetvai János; a labor Bolyai Farkas: a műanyag tizein Martos Flóra; a szem. szoc. igazgatóság Gárdos Henrik: az abszorpciós tizem Fonyó Sári; a technológia Dr. Mély László; a kér. igazgatóság Radnóti Miklós; a forgácsoló üzem Komócsin Zoltán; ;> számítástechnika Norbert Wiener KISZ-ial'apszei-vezete dolgozott jobban az átlagosnál.A többieknél az átlagos vagy egy-két alapszervezetnél valamivel gyengébb tevékenység folyt.Miközben ismét választásokra készülünk. az első mozgalmi félév hiányosságain tanulva, igényesebb, rendszerezettebb feladatvégzést kell megvalósítani.A KISZ-bizottság. a munkabizottságai. a KISZ-vezetőségek, az alapszervezeti vezetőségek, a gazdaságvezetés, a pártszervek. szervezetek. szakszervezeti szervezetek segítségére jobban támaszkodjanak. akkor képesek lesznek az 1977—78-as mozgalmi év akcióprogramjában foglaltakat megvalósítani, s még cselekvőbb munkára mozgósítani a KISZ-tagságot. s a fiatalokat.Babucs László KISZ-biz. titk.

átszövés osztálybizott-

Vállalatunk gazdasági vezetése és az szb az alábbiak szerint kívánja elérni a dolgozók bevonását a közügyek intézésébe az üzemi demokrácia kiszélesítésének érdekében:— Az egy gazdasági vezető — egy szak
szervezeti bizalmi elvének betartása érdekében néhány területen veztük a műhely- ságokat.— Az igazgatói tanácsban a jövőben az öt helyett nyolc fizikai dolgozó képviseli munkáskollektívánkat.A hatvanöt tagú vállalati szakszervezeti tanácsunkat szakszervezeti bizalmi küldöttekkel bővítettük ki 131 főre.Ez a kibővített tanácsülés 1977. december 17-én ülésezett először, ahol az 1977. évi gazdasági terv időarányos teljesítését és az 1978. évi terv tervezetét véleményezte, vitatta és fogadta el valamint megvitatta az 1977. évi munkavédelmi intézkedési tervről szóló jelentést.Már ezen az egyetlen tanácskozáson is kitűnt, hogy vállalatunk dolgozói uugy érdeklődést tanúsítanak a vállalati közügyek intézése iránt. Észrevételeikkel. javaslataikkal elősegítették nácskozás sikerét.Ez a tanácskozás hivatott arra, döntsön a részesedési alap jóléti tének felosztásában valamint az kötelezett gazdasági vezetőt a személyzeti és oktatási főosztály előterjesztése alapján minősítse.Tehát az itt leírtakból is kitűnik, hogy ezek a nagy fontosságú döntések csakis jól előkészítve és nagy felelősséggel végezhetők. Kérjük dolgozóinkat, hogy éljenek az üzemi demokrácia adta jogaikkal. mondják el véleményüket, javaslataikat. segítsék elő a helyes döntéseket és legyenek aktív részesei a végrehajtásnak.

a ta-hogy kere- arra

Szabó Károly 
vszt szerv, titkár

piacképes termékeket, ezzel együtt mind 
a szocialista-, mind a tőkés kereskede
lemben való jó helyünket, termékeink 
kedvező értékesítését.

Terveink végrehajtásának az MSZMP 
Hűtőgépgyári Bizottsága által megsza
bott cselekvési program az alapja. Ezt a 
programot a pártalapszervezetek — a 
hozzájuk tartozó gazdasági egységekkel 
— egyeztetik, konkrét tartalommal töl
tik meg. s ennek alapján egész évi te
vékenységük irányítását biztosítják. így 
munkájuk jól ellenőrizhető, s ha keli, 
javítható.

1978. évi tervünk, jóváhagyást nyert, 
végleges. Idén a bruttó termelési érték 
13.2°„-os növekedésével számolnak a bá
zishoz képest. Az exportra szállítás nö
vekedése 32,1°'O, és ezen belül közel 18 
millió dollár a tőkés kötelezettség. Ezek 
a nagy számok — a termelési érték 3 
milliárd 400 millió forint — rendkívül 
tervszerű, fegyelmezett minőségi mun
kát követel meg kollektívánktól, ötszáz 
millió forint nyereséggel (25nn növeke
dés) 6%-os bérszínvonal-növekedéssel 
és fí.5"n-os átlagkereset-növekedéssel 
számolunk.

Az alaptevékenységet 5 fő gyárt
mánycsoportra tervezzük, melyeknek 
részaránya az alábbi:

Háztartási hűtőszekrény 52,3, kereske
delmi hűtő- és Tyler-berendezés 11.4. 
hőcserélők 12.0. alutermék 15.7 egyéb 
8.6. Lényeges gyártmányeltolódás nincs 
változatlanul a háztartási hűtőszekré
nyek képviselik a legnagyobb hányadot.

Cselekvési programunk — amit párt
bizottságunk elfogadott — többek kö
zött az alábbi tennivalókat tartalmazza: 
ütemes tervteljesítés, minőség, export
képesség fokozása, a munkaerő ész
szerű felhasználása. munkaerkölcs- 
munkamorál-növelés. a technológiai és 
munkafegyelem betartása és betartatá
sa, a veszteségidő csökkentése, a mun
kaidő-kihasználás javítása, az iizem- 
és munkaszervezési felhdatok kiemelt 
kezelése.

Az alapszervezetek a cselekvési prog
ram alapján pontosan, a tevékenység 
meghatározásával, szervek, szeméinek 
felelősségének feltüntetésével alkossák 
meg saját munkatervüket!

A megfelelő tájékoztatás elősegítése 
érdekében üzem lapunk, a Hűtőgép új
ság rendszeresen foglalkozzon tevékeny
ségünkkel a program tükrében.

Safcsák Gyula 
gazd. pol. biz. vez.
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...majd ha Tamás hazaérTőtevény, 179. Kaptás Jánosék tanyája. Tanya? Az egyetlen gazdasági épület egy rozzant ól, az is lakó nélkül. Baromfi sincsen. Két korcs kutya az állatállomány. Vakkantás nélkül kotródnak az udvar távolabbi szegletébe az idegenek elől, mintha tudnák, hogy nincs itt szükség házőrzőre. A mostani látogatók meg éppen tömött szatyrokkal, jókora csomagokkal érkeztek.

Az apa nyit ajtót. Horpadt arcú, fájdalmas tekintetű, ötvennek látszó negyvenéves ember. Nem lepődik meg: tavaly is jöttek a gyárból így karácsony táján, meg tavalyelőtt is. Lehet, hogy már nem lepődne meg semmin.A szoba fojtogató levegőjét festék és hígító szaga teszi valamelyest elviselhetővé.

— Tetszik, tudni, éppen festünk, azért 
is van ekkora rendetlenség.A festés eddigi eredménye, hogy egy farost lemezből eszkábált ajtó már zöld.A vert falból szinte folyik a viz. több mint száz éve szívja magába. El sem tudom képzelni, hogy lehet ezt festeni.Egy ágyon hét gyerek kuporog. Kettő most iskolában van. Kíváncsi szempárok motozzák a csomagokat, de min

denki fegyelmezetten a helyén marad. A biztatásra mind jobban nekibátorodnak az apróságok, birtokba veszik a kincseiket. Az utolsónak lekászálódó elhagyja minden öltözékét; a derekára csavart törülközőt, ötük lábán ott a tavaly kapott csizma, kelten mezítláb toporognak a csupasz, hepehupás földön. Sok szép ruhanemű, cipő, játék kerül 

elő, édesség is van bőven. Örömtől sugárzik hét kis maszatos arc.A korábban nyitott folyosót befalazták vályoggal, lécekre vakolt sárral és három részre osztották. Az így kialakított kis helyiségek egyikében beszélgetünk Kaptás Jánossal. Állva, mert leülni nem lehet.— Hogyan tudnak megélni kilenc gyerekkel?
— Meg köll élni valahogy, tetszik 

tudni. Van a nyugdíjam, az 1500 Ft, a 
családi pótlék 2700 Ft, a szociális segély 
meg 2750 Ft. Meg ugye, a segítség, amit 
kapunk. Az volt nagyon nehéz, amikor 
a leszázalékolásom hónapokig intéződött, 
hetvenötben. Akkor lett is 5000 Ft adós
ságom. Aztán megadtam mindet, ami
kor megkaptam a hátralékot, meg a te
tőt is akkor csináltattam meg. Lehetett 
látni a szobából az eget! Fólia volt cse
rép helyett egy nagy darabon. Volt egy 
kis pénz, kaptam a tanácstól is. a gyár
tól meg faanyagot. Akkor vettünk tévét 
is, meg azóta rádió is van már meg 
mosógép.— Élelemre mindig telik?

— Csak kikerül mindig. A kert jó 
nagy, majdnem egy hold. Ott is megte
rem egy s más.Nagy lábasban pörkölt fő. Jóltápláltak a gyerekek. A legfontosabbat, az élelmet megkapják.— Nem próbáltak egészségesebb lakáshoz jutni ?

— Amikor olyan rossz állapotban volt 
a ház, akartak adni szükséglakást, de én 
nem fogadtam el.— Miért?

— Tetszik tudni, nem lehet ezekkel a 
neveletlen gyerekekkel városba költöz
ni. Csak a baj lenne velük.Nagyon sötét van ebben a házban, nem látok jegyzetelni. Megkérem, kapcsolja fel a villanyt.

— Azt én nem tudom, mert áramfej
lesztőről működik. Tavaly kaptuk. Csak 
Tamás ért hozzá. Akkor lesz áram, ha 
ö hamér. Ügyes gyerek, minden érdekli. 
Most is kapott egy villanymotort a 

szomszédtól, azt szokta szerelgetni. Nyol
cadik osztályos. Villanyszerelő vagy esz
tergályos szeretne lenni, ö vezette be a 
villanyt is, egyedül.— Hogyan tanulnak a gyerekek?

— Négy jár iskolába, egyik sem bu
kott soha. Csak az a baj, hogy ha mo
sás van vagy más ilyen nagyobb mun
ka, akkor nem mehetnek a nagyok, mert 
segíteni kell.— Hogyan látja a jövőjüket?

Áprilisban lesz a fölülvizsgálat. 
Nagyon szeretnék visszamenni doigozni 
a gyárba. Csak több lenne a pénz, tet
szik tudni! Azt mondták az orvosok, 
hogy nem sok ^"mény van rája. Idehaza 
amit tudok, megcsinálok. Ide kellene 
még egy ajtó, oda meg egy ablak vagy 
amoda ...Kaptás Jánosné nagyhangú asszony. Igen büszke anyai hivatására. Gyeimek- paralízis nyomait viseli. Harminchárom éves. Legnagyobb fia 13 múlt, a legkis- sebb nyolchónapos. Négy fiú, öt lány.— Akarnak még több gyereket?Jóska utánunk settenkedett, anyja rikácsolva ígér neki egy nagy pofont, ha nem megy vissza. Visszamegy.

•— Nem, többet nem akarunk.— Nem is lesz több?
— Most már védekezem.— Eddig miért nem tette? — Azt várom, hogy Isten akaratára vagy más effélére hivatkozik, de tévedtem.
— Nem akartam. Nem szántam rá 

magam.A fényképezéshez megmosdatja, felöltözteti a gyerekeket. Nem félnek a víztől. Tolonganak a lavór körül. Én is mosdani akarok! Én is! Szőkék, ragyogó szeműek, megszépülnek a szemem láttára.Szerettem volna Tamást, is megismerni, de nem győztem kivárni, hogy hazaérjen az iskolából. Ha ő villanyszerelő lesz, Kaptáséknál talán örökre kigyullad a fény. Addig csak pislákol. Élesztgetik a szocialista brigádok, a Vöröskereszt, a gyár, a városi tanács. A társadalom . ..Juhász

kiiLdMsjLHa nem tudnám róla, hogy lánya, Dorka már iskolás, talán diáklánynak hinném. Alacsony, törékeny, komoly, de ha kell, jó nagyot nevetni is tudó fiatalasszony Szikra Mihályné.Eszter 1969. óta dolgozik a klímatechnikai főosztályon. Diplomáját az NDK- ban szerezte, a Chemimastól jött a Hűtőgépgyárba, jelenleg tervezőmérnök az ajánlati és vállalkozási osztályon.— Mi rejlik beosztása mögött?
— Például a Skála. Én voltam a lé

tesítményfelelős — magyarázza Eszter. 
— Ez magában foglalja a klímaberen
dezés beruházási programkészítését, a 
pénz- és jogügyek intézését és termé
szetesen a szerelés-vezetést is.— Miért hangsúlyozta külön a „szerelés-vezetés”-! ?

— Hát ... A Skála az ország legna
gyobb és legkorszerűbb áruházaként 
épült. A két lég mellé kívánkozik egy 
harmadik — egyben a legelső ilyen tí
pusú áruház volt. Tehát nem számít
hattunk a hazai szakirodalomra, csak a 
magunk tudományára. Elkészült a terv, 
aztán a szerződés. És egymásután ér
keztek a berendezések. A hatalmas áru
ház különböző osztályain dolgoztak sze

relők. Ha elakadtak — tőlem kértek ta
nácsot. Nem is tudom, hányszor sza
ladtam le-föl azokon a lépcsőkön!— Most ismét egy hasonló munka foglalkoztatja.

— Jóformán a lakásunk előtt épül az 
Örs vezér téri bevásárlóközpont. Négy 
áruház és kb. 49 kisebb üzlet lesz ben
ne. Saját gyártmányú — jászárokszál
lási — fan-coil készüléket is terveztünk 
az üzletházba.— Eddig csak üzletházakkal foglalkozott?

— Még el sem mondtam az összes 
kereskedelmi létesítményt! Mi csinál
tuk a kőbányai, a pesterzsébeti és a 
szegedi áruház klimatizálására vonat
kozó) ajánlati terveket. A Margitszigeti 
Gyógyszálló légkondícionálási program
ját is mi készítettük.

Egy nagyon különleges munkánk Sze
gedhez kapcsolódik. Minket bíztak meg 
a Dóm téren épülő könyvtár és levél
tár klímatervének készítésével. Az ál
landó hőmérséklet mellett a sok régi, 
értékes és pótolhatatlan dokumentumot 
állandó) páratartalmú termekben őrzik 
majd.— Gondosan vigyáz a többesszámra. Pedig ezekből a munkákból — ahogy mondani szokás — oroszlánrészt vállalt. Fiatal és nő. Férfi kollégái nem irigylik, hogy ilyen jelentős feladatokkal bízzák meg?

— Nem hiszem, hogy irigyelnek. Ép
pen mert nő vagyok, többet kell dol
goznom, és a munka mellett még anya 
is vagyok. Dorka már elsős, a kisfiam, 
Tamás viszont még csak négyéves. Sze
rencsére a férjem sokat segít, megoszt
juk az otthoni teendőket. így aztán. — 
igaz, a pihenésből lopva az időt —, a 
német mellett angolul is megtanultam.— Nyelvtanulásra rövidesen szükség lesz — jegyzem meg, és most először húzódozik a válaszadástól.

— Várom is az utazást, meg már 
most hosszúnak tűnik az az öt hónap, 
a család nélkül. De egy ilyen lehetősé
get, amit nekem ajánlottak fel. nem 
lehet visszautasítani. Sokfelé jártam 
már Európában, most viszont Ameriká
ba készülök. A Hűtőgépgyár kapott egy 
ösztöndíjat a Trane cégtől. La Crosse 
városában dolgozom majd. Megnéztem 
a térképen, Wisconsin államban van a 
Michigan-tó közelében, de Magyaror
szágtól nagyon messze. — szó —

A radiátor gyáregységben nem régóta dolgozik a Bán család. A családfő jött ide három éve, három hónap múlva felesége, 1976-ban pedig fiuk. Zoltán követte őket.

Bán Sándor így beszél magukról:— Jászboldogházán építettünk. Érdeklődtem a kereseti és egyéb viszonyokról. Nagyon meggondoltam, hogy az előző munkahelyem otthagyjam-e. Ott hosz- szabb időt töltöttem, elismertek. Akiktől érdeklődtem, azok jót mondtak a gyáregységről, és a keresettel is meg voltak elégedve. Megfizethetetlen, hpg.y nem kell eljárni és a szabad időt utazással tölteni. Ezek után jelentkeztem és fel is vettek a tmk-műhelybe mint lakatost, így módomban állt a gyáregység életét közelebbről megismerni. Aki a munkáját becsületesen végzi, annak itt nincs problémája sem a vezetőkkel sem a borítékkal. Ezek ismeretében bátran hoz

hattam ide a feleségemet is. Zoli is idejött az én javaslatomra, ő is téemká:;. Teljesült a kívánságom; együtt a család nemcsak otthon, a gyárban is. Eredményes szocialista brigádunk van. Bizonyítja, hogy aranykoszorús címet visel. Én 1976-ban lettem kiváló dolgozó, és úgy érzem, hogy a jelvény is sok mindenre kötelez.— Én nagyon féltem a gyártól — mondja felesége —, mert még sohasem dolgoztam gyárban. A férjem bíztatott mégis, és nem bántam meg. Nem volt nehéz megszokni, mert jó a munkahely és a kollektíva. Számomra is öröm, hogy együtt a család. A gyártól öt perc járásra lakunk.A fiataloknak csak azt tudom javasolni, hogy a pillanatnyi előnyökért ne a munkakönyv kikérésén gondolkodjanak, mert azt később úgyis megbánják. Nagy öröm látni az itt egybekelt fiatalokat, ahogy kéz a kézben jönnek illetve mennek haza a gyárból. Á fiamnak is azt mondom, nekem csak akkor szerez örömet, ha köztünk marad és együtt lehetünk.— Tovább szeretnék tanulni — mondja Bán Zoltán —, ahogy már tanulok is, de a tanultakat itt szeretném hasznosítani, ebben a családi körben.A Bán család példája lehet annak, hogy ha a családban öröm és megelégedés van, akkor a munkahelyen is másképp megy a munka. A család örömét, bánatát mindenki magával viszi a munkahelyére. Egyáltalán nem mindegy, hogy melyiket. Tóth József
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Nyugdíjba ment az első aranygyűrüsKrédl Jenő, valamennyiünk Jenő bácsija — a szerszámüzem megbecsült, ötszörös kiváló dolgozója — 25 év után, ment nyugdíjba.A kollektíva nevében Matula József üzemvezető köszönte meg a hosszú évek alatt végzett eredményes munkát, és egészségben, boldogságban eltöltendő nyugdíjas éveket kívánt.A dolgozók vásárlási utalvánnyal, a vezetőség Kiváló Dolgozó kitüntetéssel ajándékozta meg Jenő bácsit.ígérte, hogy majd gyakran meglátogat bennünket, hiszen lélekben még nem tud elszakadni az üzemtől, nem tud elszakadni tőlünk.Az ünnepség után megkérdeztem, mire emlékszik legszívesebben vissza az elmúlt 25 évből.— Legkedvesebb emlékem az volt, amikor az aranygyűrűt átvettem. Alapító vagyok, s érzem, nem hiába dolgoztam.— Mit kíván a fiataloknak?— Dolgozzanak szívvel-lélekkel. a munkaszeretetük legyen hasonló a miénkhez, hiszen a kitűzött célt csak így tudják elérni.Hadd búcsúzzam azzal: Jenő bácsi, köszönjük! Iványi

Brigádtag marad
Csorba István évekig volt a darabolóüzem műhel.ydiszpécsere. Január másodikén ünnepélyes műszakváltáskor gyülekeztek a dolgozók, Pista bácsitól búcsúzni.
Kaszab István üzemvezető meleg szavakkal köszönte meg munkáját, maid Tereba István, Nagy Béla és Muhari Zoltán gratuláltak nyugdíjba vonulásához.Aztán a többiek is megajándékozták, kedveskedtek neki virággal, némelyek mosolyt erőltetve magukra elbúcsúztak, és különösen a gyengébb nem képviselői nem tudták visszatartani könnyeiket.

Később beszélgettünk eddigi tevékenységéről, életéről.
— Tizen voltunk testvérek és nagyon 

szegények. Apám 19-es veterán volt, s 
ezért megbélyegeztek bennünket a régi 
rendszerben. Aztán fölcseperedtem, 
újabb hányattatások, front, hadifogság. 
Több munkahely közül itt, a Hűtőgép
gyárban állapodtam meg.

Ezt a munkát 1962. óta végzem. És 
ebben bizony el lehet fáradni. Az 
egészségem egy kicsit megrendült, most 
szeretném helyrehozni. Természetesen 
utána dolgozni fogok, nyugodtabb mun
kát végzek majd. A nyugdijasság gon
dolatával nehezen barátkoztam meg. 
Végül is sikerült.

Kellemes és kellemetlen emlékem 
egyaránt volt. Sokat újítottam, többször 
voltam kiváló dogozó. Legjobban annak 
örülök, hogy az emberek szeretetüket 
őszintén kinyilvánították, amikor elbú
csúztunk.Csorba Pista bácsi továbbit! is az Egyetértés Szocialista Brigád tagja marad.

— Igen régóta ismerem Pista bácsit — mondja Nagy Béla párttitkár —. 
olyan ember, aki pártonkívüli. mégis 
elvhű. aktív katonája a szocialista tár
sadalomnak. Aki így él. emelt fejjel 
mehet nyugdíjba.Búcsúzóul két fenyőt ültetett az üzem előtti parkba ... B. I.

KorkedvezménnyelKözel negyedszázadig dolgozott az I- es üzemben Farkas Józsefné, A legnehezebb. egészségre is ártalmas területen, a pácolósoron.Savak és lúgok gőzei, a nyári 40—45 °C-os hőség soha nem kedvetlenítette el.

Huszonnégy évig dolgozott meósként a Il-es üzemben Hering Lászlóné.— Több mint tíz évig három műszakban. Nyáron sokszor negyvenfokos melegben kellett a fagyos pufajkát leemelni az aggregéiről a wattmérésnél. Kötött volt a munkahely a szivárgásel
Röviden

ÉJ SZOVJET KLÍMABERENDEZÉSHáztartási klimatizálóberendezést dolgozták ki Kijevben. A BK-l-U-4,2 jelzésű készülék lakások légterének komplex kezelésére szolgál. Nyáron segítségével a helyiség szellőztethető, levegője Párásabbá tehető és megtisztítható a portól is. A készülék a lebegőrészecskéket ^••",,-ban kiszűri és óránként 100—150 m3-es kapacitással működtethető. Ha a szoba hűvös, a levegőt szobahőmérsékletre melegíti. A közel 50 kg-os készülék mérete 795x500x305 mm. APN
Zajtalan hűtőgépAz abszorpciós hűtőgépek hangtalan- ságu'knak és megbízhatóságuknak köszönhetik egyre nagyobb népszerűségüket. A Vaszilkovi Hűtőgépgyár a múlt ev elején kezdte a Krisztái!—4 típusú 

Lelkiismeretesen, vidámsággal végzett becsületes munkájával vált üzemünk példaképévé. Társadalmi munkában szintén nem volt, aki tőle többet nyújtott. Húsz évig volt szakszervezeti bizalmi.A kollektíva őszinte, meleg szavakkal köszönte meg azt a maximumot, amit Erzsiké néni a termelés érdekében kifejtett.Amikor a meghatódottság pillanatai kissé feledésbe merültek, megkérdeztem, miért mondják üzemünkben, hogy közel öt évvel fiatalabb lett?— ötvenöt éves koromig bizony, még majdnem öt év van hátra. Korkedvezményt kaptam, mivel — köztudott — a pácolóban dolgoztam. így aztán öt évvel előbb elmehettem nyugdíjba.Mindannyian szívből kívánunk jó egészséget, sok boldogságot családja és unokái körében. Baranyi
lenőrzésnél is, egy pillanatra sem lehetett elmozdulni, de én nagyon szívesen csináltam.Becsülettel helyt állt a nehéz családi körülmények ellenére — férje 20 évig volt mozgásképtelen, három gyereket nevelt fel. Az ellenőrzés felelősségteljes munkáját mindig pontosan, önfelál- dozoan végezte. Szerény, csendes természetével mindenkihez tudott alkalmazkodni.A MEF központjában tartott ünnepségen vezetői megköszönték ezt a munkát és Kiváló Dolgozó kitüntetést adtak át Hering néninek.— Februárban a Bükkbe megyek üdülni. Most, hogy nyugdíjas vagyok, lesz rá időm, meg lehetőségem is. Aztán az unokák is nagyon várnak már. hogy többször velük legyek.Kívánjuk, hogy egészségben, nyugodtan, boldogan teljenek a pihenés évei!Patakiné

hűtőgépek gyártását. A 120 literes készülék mélyhűtőjének térfogata 15 liter, amelyben legalább —6°C hőmérséklet van. A hűtés automatikus. Napi fogyasztása nem nagyobb mint 1.9 kWó. vagyis napi üzemeltetési költsége 8 kopejka. Mérete 1040x650x570 mm, súlya 57 kg.APN

— Mit kerestek, srácok?— A mozgóbért . . .

„Foglalkozása nyugdíjas"Év elejétől Szaszkó Sándorné magyarnémet tolmács és fordító személyigazolványába új bejegyzés került.— Harminchat, szorgalmas munkával eltöltött munkásévéről bizonyára sok emléke van. Meséljen.— Első munkahelyemen — közvetlenül a felszabadulás után — a Kaposvári Textilgyárban fonónő voltam, később ugyanott tanoncoktató- Ezekben az é- vekben a rohammunka és a hőskorszak idején bizony nem sok hasznát vettem az idegennyelvi végzettségemnek.— Hogyan és mikor került a Hűtőgépgyárba?— Az ötvenes évek elején a családommal Jászberénybe költöztünk. Amikor a Hűtőgépgyár elődjét — a Fémnyomót — elkezdték építeni, felvételre jelentkeztem. Német nyelvtudásommal

A „továbbszolgáló" fotósAz év első munkanapján a technológiai labor folyosóján találkoztam Vida Ferencnével.— Mi történt Mária néni? Elfelejtette, hogy már nyugdíjas és bejött dolgozni? 

az új gépek szerelésére érkezett hazai és külföldi szakemberek közötti közvetlen kapcsolatot kellett biztosítanom.— Ügy tudom, erről az időszakról kellemetlen emléke is van?— Erről csak annyit, hogy „önként?" rövid ideig egy jászberényi kisüzem adminisztrátoraként is tevékenykedtem.Hogyan alakult a további sorsa?— Pár hónapi „külszolgálat" után az akkor megalakuló nemzetközi kapcsolatok osztályára hívtak a gyárba, és én örömmel visszajöttem. A műszaki-kereskedelmi vonal német nyelvű tolmácsolási és fordítási feladatainak elvégzésével bíztak meg. Ebben a beosztásban dolgoztam egészen a nyugdíjaztatásomig.— És a kollektíva?— Soha nem volt ellentétem a fiatalokkal. A megfelelő munkatársi kapcsolat kialakításában sokat segített a jó közösségi szellem is. Nagyszerű és összetartó a mi kis kollektívánk. A közösen elért eredményeinkből a Szocialista brigádok nyelvklubja létrehozását és sikeres szereplését külön kiemelem.A jól végzett munka jutalmául a napokban kapott „Kiváló Dolgozó”, és 25 éves törzsgárda kitüntetéséhez gratulálok. Mit csinál megnövekedett szabad idejében?— Végre azt csinálhatom amit szeretek: kis házitanítványaim kobakjába palántálgatom a német nyelv szabályait. És más nyelvek megismerésével is szeretnék foglalkozni, hiszen a nyelv számomra éltető elem, életszükséglet.Tervei megvalósításához sok sikert és jó egészséget kívánunk. Sz. S.
— Dehogy felejtettem el fiam, hiszen állandóan ezzel a gondolattal barátkozom! Most megyek leszámolni. Azt gondolod te, hogy azért, mert a labor dolgozói elbúcsúztattak még a múlt évben, nem fogok én vissza-vissza látogatni? Nem lehet ezt a 17 évet olvan hamar elfelejteni, amit a fotócsoportban, jobban mondva a „sötétkamrában" dolgoztam mint fényképész szakmunkás.— Más helyen nem is dolgozott a gyárban ?— Mikor Budapestről leköltöztünk, akkor egyenesen ide kerültem, s szívvel- lélekkel ezt a feladatomat próbáltam minél jobban ellátni. Itt kialakult egy kedves baráti köröm, s ha voltak is nehézségek. én soha nem vágytam el innen.— Ügy tudom, hogy a társadalmi munkának is aktív résztvevője és segítője volt?— Igen. 1967. óta párttag vagyok, s mint bizalmi tevékenykedtem. A szakszervezeti vonalon pedig 14 éve főbizalmi. Tudod, ezt mindig szívesen csináltam. Én nem telefonon intéztem a dolgozók különböző problémáit, hanem személyesen. Igaz, most már a végén, amit lehetett telefonon is intéztem, mert már nagyon fájtak a lábaim. Azért úgy érzem, hogy mindenki meg volt elégedve.Mikor elbúcsúztunk még utánam kiabált.Fogunk mi még találkozni!
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Látogatás 
a rádiósoknálA jászberényi rádióklub a Magyar Honvédelmi Szövetség egyik legrégibb szervezete városunkban. 1955-ben alakult meg a Magyar Önkéntes Honvédelmi Szövetség keretében. Maroknyi lelkes rádióamatőr, kismustrált postai vevőkészülékkel kezdte az étermegfigyeléseket, majd az adóengedély megérkezése után, a világháborúból maradt alkatrészekből adóberendezést barkácsolt, s óriási örömöt jelentett egy-egy csehszlovák, osztrák illetve más környező ország amatőrével létesített ösz- szeköttetés.Sok munka, tanulás, öröm és bánat után húsz évet ugorva jutunk a mához, amikor belépünk az MHSZ új otthonába a Rákóczi úton. A tetőn látható hatalmas antennarendszer sejteti: itt rádiósok is dolgoznak. Itt végre méltó a környezet a megifjodott kollektívának — a régiek jórésze hol van már . . .A legfelső emeleten levő rádióklubban sokoldalú tevékenység folyik. Itt nyernek előképzést a sorköteles fiata

Bemutatjuk a KilliánAz aggregátfelújító üzem öt szocialista brigádja közül az egyik legösszefor- rottabb a Killián-kollektíva.— Milyen út vezetett idáig? — kérdeztem Farkas Gabriella brigádvezetőt.— A KISZ-alapszervezet kezdeményezésére az üzem fiataljai alapították meg brigádunkat. 1975-ben. Huszonegyen voltunk, az átlagéletkor 23 év volt. Erigádtag.jaink többsége korábban már dolgozott szocialista brigádban, így nem voltunk minden tapasztalat híján. 1977-ben megkaptuk a brigádzászlót.A múlt évi jubileumi munkaverseny- felajánlásunkat minden vonatkozásban túlteljesítettük — gazdasági vállalásunkat 5,3° o-kal, a társadalmi munkát 7,2%-kal. Ez fejenként 21,5 órát jelent összesen.Többször voltunk közösen színházban, kiállításon, moziban, kirándulni.A KISZ politikai vitakörén valameny- nyien részt vettünk, de az aktivitáson még sokat kell javítani. Sajnálatos, hogy egy brigádtagunkat fegyelmezetlen magatartásáért el kellett marasztalni.
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Az idősebb munkásgeneráció soraiból született meg az a „mag” a Hűtőgépgyárban, mely a képzőművészettel aktívan foglalkozik. Egyszerűen kedvet kaptak arra, hogy az életükben jelentkező benyomásokat papírra, vászonra tegyék. Több sikeres kiállításuk, pályázatuk bizonyította e téren kifejtett munkájukat. A közönséget is vonzotta művészetük és egyre több fiatalt nyertek meg e szép alkotómunkának. A fiatalok legtöbbjében is minden alap megvan a képzőművészeti szintű tevékenység kifejtésére, a művészet megismerésére, megszerelésére. Itt is jelentkezik a „mag”, de érezhető irányításuk hiánya.Több sikertelen nekirugaszkodás ellenére újból felmerült a szakkörben, stúdiókban való foglalkoztatásuk igénye. A szakkör, a közös munka, az ismeretek kölcsönös kicserélése, az előadások hallgatása ösztönzőleg hat, és biztos alapot ad a képzőművészetet szerető liatal- 

lok, akik képzett rádiósokként foglalják el posztjukat a Néphadseregben. Az úttörő- és diákkorosztály tagjait rádió-iránymérő sportra oktatják. Az idősebbek Nagy Imre klubtitkár vezetésével a rövid- illetve ultrarövid hullámú versenysportot űzik. Kitűnő eredményeiket számos hazai és külföldi oklevél, diploma bizonyítja. A klubtagok mindegyike minősített sportoló, soraikban a harmadosztályútól a Magyar Népköztársaság kiváló sportolójáig minden kategória megtalálható.A klubállomás, illetve tagjainak e- gyéni hívójeleit az egész világon ismerik. A világ bármely pontján élő rádióamatőrrel kapcsolat teremthető. A kitűnő versenyeredmények: a szakmai tudás növekedésének, a technikai fejlettségnek köszönhető, meb'' utóbbit az MHSZ Országos Elnökségének anyagi támogatása, illetve a tagság áldozatkészsége biztosítja. így például a rádióállomás fő darabja: egy japán gyártmányú adóvevő készülék, mely a maga kategóriájában egyike a legjobbaknak. Értéke közel azonos egy modern személygépkocsiéval !A rádióklub tagjai állandó szakmai önképzésben állnak, a modern technikát számos, magasszínvonalúan konstruált és kivitelezett készülékkel egészítik ki, mellyel eredményeiket elérték. A fejlesztőmunkában a legkiemelkedőbb eredményeket Mizsei Kálmán. Mi- zsei Béla, Litkei Tamás, Babos Lajos és sokan mások nyújtották, a zömük vállalatunk szakemberei. Ez egyben azt is jelenti, hogy a rádióklub tagságának közel 70 százaléka a Hűtőgépgyár dolgozója. A legnagyobb büszkeségük: a Mátra egyik csúcsán létesült kitelepülő versenybázis, melynek anyagi alapjait az évtizedes kiemelkedő munka jutalmául az MHSZ Szolnok megyei elnöksége biztosította. A klubtagság önfeláldozó munkája nyomán valóságos rádiósparadicsom létesült. A minden kényelemmel felszerelt, emeletes alpesi faház megadja majd a legmagasabb szintű rádiós versenymunka lehetőségét. Az ünnepélyes birtokbavételt hazánk felszabadulásának közelgő évfordulójára tervezik. Képünk a készülő mátrai bázist mutatja. Jánosi Foto: Mizsei Béla
Szocialista Brigádot— Az eddigi eredmény figyelemreméltó. Hogyan tovább?— Sok feladat vár még teljesítésre. Elsősorban a munkaverseny töretlen folytatása, de többet kell foglalkozni a brigádtagok szakmai-politikai fejlődésével is.Kezdettől patronáljuk a Rózsa téri Általános Iskola egyik raját. Velük még szorosabbra szeretnénk fűzni a kapcsolatot. Éves önértékelést végzünk. Eredményeink mellett felszínre kerülnek hiányosságok, ezeket mielőbb szeretnénk pótolni.A brigád működését a kezdettől figyelemmel kísérte a KlSZ-alapszerve- zet. Mit mond erről Barna Sándor KISZ-titkár?— A brigád életrehívásával az volt a célunk, hogy a fiatalokat közelebb hozzuk egymáshoz. Az üzemen kívüli munka, a közös szórakozás jól szolgálja ezt. Jelentősen hozzájárult a Killián Szocialista Brigád ahhoz, hogy üzemünk, éves programját 7,3%-kal túlteljesítetteCsak így tovább! Varga Miklós

SISA JÓZSEF:
Ifjú képzőművészeknak. Mindezek mellett emberformáló erővel bír, a dolgok, jelenségek, jelrendszerek megértését, azok szépségét tudja nyújtani. Segít eligazodni a különböző irányzatok megismerésében, egyes művek értékelésében, a modern piktúra, a modern szobrászat és iparművészet megértésében. Egyre többen vallják, hogy ezen ismeretanyagok birtokában munkájuk, életük során még gazdagabbá lettek. Könnyebb ezt a birtoklást megszerezni, ha ez közös munka eredménye. Az épülő Munkás- és Ifjúsági Klub több más, rendkívül gazdag programjába szervesen beleépülhet a hűtőgépgyári művészeti kör is, melynek közös tevékenysége a közönséget is vonzza majd. A KISZ-bizottság különböző szakági és

Ilonka néni
Akit a gyárban szinte mindenki ismer, 

szeret és becsül: Skála Dénesné igazga
tási főosztályvezető, nyugdíjas lett.

Fiatalos frissessége ellentmond annak 
a „kétszeröt” évnek, amely után a dol
gozó nők joggal kérik a nyugdíjaztatást. 
Azon a kedves „osztályértekezleten”, 
január 5-én, amikor elköszönt tőlünk, Ö 
maga mondta: ... idejében kell elmen
ni.

Sikeres, teljes és gazdag életpálya az 
övé, Neki jutott — aktív élete során 
mindig — az emberekkel való közvetlen 
kapcsolat, segíteni tudás, élve a képes
sége után járó beosztással. Csak a mi 
szocialista rendünkben juthat el egy nő 
a társadalmi megbecsülés olyan magas 
fokára, mint Ilonka, Skála Dénesné.

A kis jászsági falu. Alattyán szülötte, 
nem sokkal a felszabadulás után már a 
fővárosban kereste a kenyeret. Csepel 
nevelte, adta meg számára azt a hatá
rozottságot, amely Öt ma is jellemzi. 
Majd 1953 szeptemberében — amikor a 
gyárunk első lépéseit tette — hazajött a 
szülőföldre, a szűkebb hazájába. Itt lerv- 
és pénzügyi előadó, később munkaügyi 
előadó. Tíz éven át vezette a munkaügyi

A márkaFolytatva a megkezdett ismerkedést, a vidék után most egy budapesti területi megbízott vendége lehettem. Beszélgető- és utazópartnerem ezúttal Wenglasz Károly, régi hűtős törzsgárda- tag.

Területe — Észak-Pest, Angyalföld, Újpest, Rákospalota stb.
művészeti körök létrehozását határozta el.örvendetes, hogy a jelentkezők száma nem kevés. De csak akkor válik életképessé ez a kezdeményezés, ha a gondolat komolysággal és felelősséggel párosul. így az új HÁZ átadásáig még sok tennivaló akad. A különböző köröknek mái’ most is működőképeseknek kell lenniük. Csak úgy várható számottevő előrelépés. A zenét, az irodalmat, a művészetet kedvelő és szerető fiatalok tehát szervezetten, stúdiumok formájában szerezhetnek igényeiknek megfelelő él- ményanyagot. A múlt év őszén meghirdetett művészeti kiállításra már sokan küldték be munkájukat, de még több alkotó készül műveivel. A kiállítást meghirdető és rendező szervek 1978. február 15-ig zsüriztetik a beadott anyagokat, majd ezt követően kerül sor a kiállítás megnyitására. Január 31-ig még várják az alkotók munkáit, a kulturális osztályon. 

osztályt a legnagyobb megelégedésre. 
Már ekkor ismerőse lett mindenki, s ez 
az ismeretség örökös marad, hiszen mint 
igazgatási főosztály vezető is a dolgozók 
jóbarátja maradt.

Sok-sok tanulás, társadalmi munka, 
éjjel vizsgákra készülés, nappal egész 
embert kívánó felelősségteljes beosztás 
terhe, és a kis család gondja, volt az 
övé, s e teljes élet mellett mindig vál
lára vette a mások gondját is.

Érdemeit vállalatunk és államunk el
ismerése koszorúzza. Munka Érdemrend 
bronz fokozata. Honvédelmi Érdemérem 
10 és 15 éves fokozata. Vöröskereszt 
Érdemérem valamint sok-sok kiváló 
dolgozó jelvény tulajdonosa Ö. S az 
egész gyár kollektívája, munkatársai és 
vezetői teljes tisztelete és szeretete öve
zi. Ez szintén felér egy kitüntetéssel...

Ezért megbocsátják e sorok írójának, 
hogy nem beszél múlt időben, mert a 
szeretett Ilonkától nem elbúcsúztunk, 
csak ... elköszöntünk, mert hosszabb 
szabadságra távozott.

Töltse szabadságát kellemesen, és tér
jen vissza pihenten jó egészségben, mi
hamarabb.

mj

hiteléért— Milyen jellegű itt egy területi megbízott munkája?
— Az áruház első vevő, el akar ad

ni, érdekelt az eladatlan gépek karban
tartásában, gyors javításában. Igyek
szünk területi megosztás szerint kiadni 
a megbízatásokat, ez azt jelenti, hogy 
azonos szerviz dolgozik egy áruháznak.— A szervizek javitótevékenységének elemzése külön feladat. Sok a szerviz a területén, vagy kevés?

— Sokféle van, ez okozza a fő gondot. 
A lakosság választhat, és ez a jó dolog. 
Területileg viszont nem mindig helyesen 
— hiszen itt minden közel van. így 
elég nehéz kézben tartani a hathónapos 
szervizgaranciát. Ezt próbálják meg a 
közeljövőben, a munkalapok adatai 
alapján számítógépbe vinni — ez re
mélhetőleg segít majd.— Milyen a kapcsolat a vevőkkel?

— Elsőrendű kötelességünknek tart
juk az ügyfelek panaszainak gyors és 
megnyugtató rendezését. Ez bonyolult, 
sokoldalú képességet és esetenként 
nagy türelmet kívánó munka. Itt nincs 
helye az idegeskedésnek.Első utunk is panaszoshoz vezetett, egy nyugdíjas házaspárhoz. Egy HB 20(1 ••• hűtőszekrény és fagyos hangulat fogadott bennünket. Megcsodálhattam Wenglasz Károlynál azt a szakértelemmel párosult kedvességet és rutint, melynek eredményeképpen másfél óra (!) múlva megelégedett ■— a termékünk iránti bizalmat visszanyert— emberektől vehettünk búcsút. A hűtőszekrény hibája különben jelentéktelen volt. „Hát lehet ezt idővel mérni?”Következő állomásunk a XIII. kerületi Ramovill Service volt. Ez az egyetlen márkaszerviz a területen. Nagy zsúfoltság, de jó felszereltség — ez volt a benyomásom.

— Ez itt már külterületnek számít, 
szükség esetén besegítenek még Fót, 
Dunakeszi területén is.Búcsúzóul megkérdeztem Wenglasz Károlytól, mennyire érzi magát hűtőgépgyárinak. tekintetbe véve speciális munkáját.

— Büszke vagyok rá, hogy a Hűtőgép
gyárban a márka hiteléért dolgozhatok. 
Ügy érzem, az első sorban állunk, leg
közelebb a vevőhöz, s ezért jelentős és 
szép a mi feladatunk. Bánhidi
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Különös feladatAz utóbbi időben különös ..feladat” jelentkezett a törökszentmiklósi aggre- gátfelújító üzemben.Pótmunkával kellett ellátni az ottdol- gozók e.gy csoportját.Ez a különös „munkanélküliség" részben egyes aggregül típusok megszűnése miatt, részben az évközbeni rendelésmódosítások hatására jelentkezett.Termelésirányítóink — kezdetben — mindennapos utaztatással, a jászberényi üzemben szervezték meg a munkások foglalkoztatását..Ezt a fárasztó és főleg költséges munkalehetőséget sokáig fenntartani nem lenne célszerű. Jobb az. ha új termék vagy termékek gyártását helyezik ki az aggregül felújítóba. Tekintettel a törökszentmiklósi üzem szerény energiaellátottságára, valamint a közművesítés hiányosságaira, csak olyan termékek kitelepítésével lehetett számolni amely főleg kézi munkaigényes. Az előbbieket figyelembe véve kezdetnek az üzemanyagkanna gyártását helyezték ki. Még ebben a hónapban megkezdik egyes szifonfej típusok összeszerelését is az új — most kialakított — szerelősoron.Tervezik a hőcserélők egy típusának összeszerelését valamint, a radiátorváz hegesztési munkáinak áttelepítését is a felújítóüzembe.A számítások szerint, a tervek megvalósítása hosszú időre biztosítani fogja a törökszentmiklósi üzem munkaellátottságát. Szűcs Sándor
Vendégségben 

a kerfbaráfolinííl

A Hazafias Népfront klubtermében 
Ueszteri Józsefei hallgatva; virágzó otííi- 
mölcsfák, gondosan ápolt kertek, fürtök 
súlyától terhes szőlősorok felvillanó ké
pei feledtették, hogy zord tél van.

Különböző foglalkozáséi emberek — 
közöttük gyári munkás, mérnök, orvos 

találkoznak a. kertbarát klubban, 
hogy tanulják kedvenc hobbijuk forté
lyait, tapasztalatot cseréljenek, közösse
get, barátokat találjanak. A tanulás na
gyon is indokolt. Sok mindent kell an
nak ismerni, aki jól kezelt kertjében 
vagy szép dísznövényeiben akarja örö
mét lelni.

El kell -igazodni a f-ijták sokaságában 
csakúgy, mint a permelezőszerek hasz
nálata terén. Egy kicsit vegyésznek, egy 
kicsit gépésznek, egy kicsit biológusnak 
kell lenni ahhoz, hogy a türelmes és ki
tartó munka a szó szoros értelmében 
meghozza gyümölcsét. A klub tagjai or
szágosan is ismert szakemberek előadá
saiból és gyakorlati bemutatóiból szer
zik vagy frissítik fel ismereteiket. Jól 
szolgálják ezt a kiállítások, cserelátoga
tások. Egy-egy látogatás jó alkalom köz
művelődési programok szervezésére is. 
mellyel jól áll a. vezetőség.

■— Tartósan fejlődő közösség — mond
ta Kövér József, a Hazafias Népfront 
titkára —. melynek taglétszáma majd
nem megduplázódott a múlt évben. 
Jelenleg százhúszon vagyunk, klubunk 
ötéves. Virág-, dísznövény-, zöldség- és 
Gyümölcstermesztést fog össze, amely 
nem könnyű, szerteágazó feladat. Min
inkért hiánya is nehezíti a munkát. A 
növényvédő szakbolt, hiánya és a kis- 
óépellátás bizonytalansága nem kevés 
nondot okoz. Még ma is előforduló 
szemléletekkel — a paraszti munka le
becsülése, a kertművelés mögött meg
gazdagodást sejtés — találkozhatunk, 
szerencsére egyre ritkábban.
A társadalmi fejlődés, az urbanizáció 
ébreszti és táplálja a szabad idő eltöl
tésének ezt a formáját.

Nem lebecsülendő a hobbi népgazda
sági haszna sem. amely az ellátásban 
jelentkezik. A klub munkája eddig is 
rászolgált az elismerésre. Munkájukat 
figyelemmel kísérni, törekvéseiket tá
mogatni fokozottabban szükséges.

Társadalmilag hasznos dologról van 
szó! I-Iorti

Januári körkép
V______________________________________ V

A Salvador Allende Brigád tagjai és az óvodások ellátogattak az Öregek Napköziotthonába
cl keffej üzem femjfajába

A karácsony kizárólag családi ünnep. De nem a hűtőszekrény üzemben! A kollektíva karácsonyfáját, meglehetősen földi személy, Benke Kálmán üzemvezető adta át. A fenyő alatt a vezetők meleg szavakkal köszönték meg a dolgozók egész évi odaadó munkáját.Szabad a vásár! Mindenki vett magának néhány szem szaloncukrot a csaknem mennyezetig érő fenyőfáról — amely alatt a karácsonyra megjelent háztartási fagyasztó pompázott.. A festők kétágú létráikat is bevetették az ostromba, hogy elérjék a legfelső ágakon incselkedő kis konyakos üvegeket. Ugyancsak pórul jártak' Az üvegekben tea volt . . .A tiszavirág-életű karácsonyfa csupasz ágakkal magára maradt. Ki-ki elindult hazafelé a kedves gesztus hangulatával, a másnapi családi ünnep várásával.

Kölcsönzés a KISZ-könyvtárban
Újítóink eredményesen zárták a tavalyi évet

Az 1977-es újítói tevékenységet, értékelte december 9-én László Károly műszaki igazgató.A kis szűkkörű ünnepségen a társadalmi szervek részéről részt vett Velkei 
István, a vszt titkára, Simon Ferenené. a nőtanács titkára és a KISZ-t képviselve 
Kuli Mihály.László elvtárs elmondta, hogy december 1-ig vállalatunk jászberényi gyárának dolgozói 490 újítási javaslatot nyújtottak be.A hasznosított újítási javaslatok mintegy 21 000 000 Ft pénzben mérhető megtakarítást eredményeztek. Az. összes kifizetett díj 1 300 000 Ft. Felidézte az év eleji KGM—SZOT-pályázatot, a női újítási hónap, az újítási negyedév eredményeit és a problémákat.László elvtárs az alábbi dolgozóknak adta át a helyezésekért járó jutalmakat: Kiss László diszpécser, Németh József szerelő, Bartus István marós. Hamar N. 

Károly szerszámkészítő. Mészáros József csoportvezető, Szabó István üzemvezető. 
Losonczi Tiborné osztály vezető. Szabó 
Ferenc művezető.Ezután került sor az eredményes feltalálók és újítók kitüntetésére. ..Kiváló 
Feltaláló” arany fokozatot kapott Pet- 
rovesik Ferenc technológus és Bálint 
István technológus, ..Kiváló Újító" arany fokozatot vett át Vajda Béla osztályvezető-helyettes. Kalla István csoportvezető, ezüst, fokozatot Mihalik Lászlóné vegyész, bronz fokozatot Vass László elekt- rikus, Velki László, csoportvezető. Ve
res István csoportvezető és Biré> Lajos beállítólukatos.A kis ünnepség hivatalos részének befejezéseként Velkei István vszt-titkár azoknak a nődolgozóknak, akik egynél több javaslat kidolgozásában vettek részt vásárlási utalványokat adott át.K. S.

Valahogy így...Tavaly októberben a hűtőelem üzem dolgozói és vezetői aggódva gondoltak az év végére, a tervteljesítésre. A készáru-kibocsátás ideje vészesen közeledett, s szerszámmeghibásodások, anyagminőségi problémák gátolták a termelést.Élénken élt az emlékezetünkben az1976. év vége, amikoi’ a Szellőzőművek elárasztott bennünket a hatalmas, szürke ventillátorszekrények százaival, melyek mindenütt fellelhetők voltak a Hűtőgépgyár területén, szinte mozdulni sem lehetett tőlük.Tanulva ebből, a vezetőség elhatározta, hogy más módszerrel próbálja ..kipréselni" a készárut.Sikerült. A szériánként érkező kooperációs alkatrészeket készen várták az előre legyártott, nvomáspróbázott hűtőelemek. Szinte órák kérdése volt, hogy összeálljon egy 15 olajhűtő egységből álló szerelvény, és a darupálya ismét kiürült.Mialatt, a hűtőelem sor ismét előkészített., a járműhűtő sor állandó készáruátadással hozta a forintot.Mindent egybevetve — a hűtőelem ü- zem programja december 19-re kifutott, és az év végéig mintegy tíz és fél millió forinttal hozott többet.Ebben a nagyszerű hajrában sok szerv munkája, összefogása kapott szerepet. A hőcserélő gyáregység szervezése, a kooperációs osztály rendkívül precíz kapcsolattartása a Szellőzöművekkel mint kooperációs partnerrel, végül, de nem utolsósorban az üzem dolgozóinak és vezetőinek munkája.Valahogy így kell ezután! B.I.

A TEMPÓ NEM LASSULT LEAkarva-akaratlan tanúja voltam egy beszélgetésnek. Két férfi az elmúlt, gazdasági évet értékelte.— Nem gondoltam, hogy az új év így kezdődik — fejezték be beszélgetésüket —, más években azért kezdetben volt némi lazítás, ezt el kell ismerni. Most öregem, mintha még mindig év végi hajrá lenne! Na. de nem azért járunk be. hogy dolgozzunk?Igaz, amit ismeretlen kollégám mondott. Látom az egyes üzemet, szétnéztem a hármasban, megfigyeltem a hűtőelemet. a hűtőbútort, az asztalos üzemet. Kíváncsiságom bevitt az abszorpciós üzembe is. Valóban, lázas tempóban folyik a munka.így van ez a többi üzemben is. Ez már a munkaverseny eredménye!Baranyi
Állami díjas esztergályosHárom év és nyolc hónap alatt szándékozik ötéves tervfeladatát teljesíteni Iván Jakovlev szovjet esztergályos, aki ezenkívül vállalta, hogy a keze alól kikerülő termék kiváló minőségű lesz. Jakovlev a feltalálók és újítók országos szövetsége központi tanácsának tagja — szinte napról napra igyekszik újat vinni a munkába. Saját konstrukciójú szerszámot készített, ezzel javult, a minőség, csökkent a fémveszteség és a munkaigényesség is. Az 1977-ben műszaki-tudományos Állami díjat kapott újító-alkotó gondolatai teremtette több tucat új szerszám és szerkezet közkinccsé válik.APN

Kalla. István aranyjelvényes kiváló újító átveszi a kitüntetést
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Sportéletünk

Labdarúgóinkról

Labdarúgóinknál elkezdődött az alapozó edzésIlyen idegtépő, kiélezett küzdelem még talán soha nem volt a labdarúgó NB III-ban, mint az 1977—78-as évi bajnokságban. Az MLSZ határozata alapján a következő bajnoki idényben megszűnik az NB III-as osztály. Ennek következtében az utolsó két helyezett (19—20) kiesik. Az NB II-ből a Í9—20 helyezett, az NB III. 11—18 helyezettje (3x8) valamint a megyei bajnok és a Budapest (BLSZ) bajnoka — összesen 46 csapat — 18 csapatra osztva osztá- lyozót játszik az NB II-be jutásért, illetve bentmaradásért. A három NB II- es csoportot az állva maradt 18 NB II- es csapat, a három NB III. első tíz helyezettje (30) és az osztályozó 12 csoport győztese alkotja.A Lehel SC NB III-as labdarúgócsapata az őszi szezon illetve a tavaszról előrehozott egy (Sátoraljaújhely) bajnoki mérkőzés után a táblázat 13. helyét foglalja el. A lejátszott 20 mérkőzésből 8-at megnyert, 3-at döntetlenül játszott, míg 9-et elvesztett és 30— 40-es gólkülönbséggel 19 pontot gyűjtött.Az átszervezésnél az első tíz helyezett a biztos feljutó, míg az osztályo- zókon csoportelsőnek lenni már bizonytalan és csupán csak a pillanatnyi forma és a szerencse dönthet. Nem szeretnénk, ha csapatunk rossz helyzetbe kerülne.Ezért a Lehel SC elnöksége úgy határozott, hogy legelőször is a szakosztály vezetőségének átszervezését kell megvalósítani. Ez már meg is történt és a jövőben a labdarúgó-szakosztály elnöki tisztségét Baráth László termelési főmérnök, a szakosztály-vezetői feladatokat pedig Takács László osztályvezető látja el négy vezetőségi taggal együttműködve. Az új vezetőség1977. december 21-én kezdte meg az egyáltalán nem könnyű munkát. Elsődleges feladatnak tekintik a jelenleg érvényben levő rendeletek alapján kialakítani a szakosztályi életet, a csapat megerősítését valamint az utánpótlásnevelés eddiginél jobb és tervszerűbb biztosítását.Az őszi teljesítménnyel nem lehetünk elégedettek, hiszen a tervezett 22—24 pontból csak 19-et tudott szerezni a csapat: — célját, a magasabb osztályba kerülést — elérni csapatunk csak úgy tudja, hogy a tavaszi szezonban sokkal jobban játszik, Buchár László a csapat edzője a következő kérdésekre válaszolt:— A csapat jól kezdett, az első 10 forduló után még a 3. helyen állt, majd nagy visszaesés következett. Mi volt ennek az oka?— Mit tart legfontosabb feladatnak, hogy tavasszal kiegyensúlyozott jó teljesítményt nyújtson a csapat?— Reálisnak tartja-e — a jelenlegi játékosállománnyal — azt a célkitűzést, hogy a csapat az első tíz között végezzen?— Mit vár az új szakosztályvezetéstől?„Az őszi szereplést értékelve, és ezen belül azt, hogy a csapat az utolsó mérkőzéseken gyengén szerepelt magyarázni lehet, de elfogadni nem. A tények azonban tények maradnak és ha ezeket figyelembe vesszük meg kell állapítani, hogy a labdarúgócsapat ilyen nehéz helyzetben még nem készült fel egy bajnokságra, ahol minden pontnak, adott és kapott gólnak jelentősége van. Amikor nyilvánosságra került a csoportbeosztás tisztában voltunk, hogy 

nagyon nehéz őszi szezon elé nézünk, hiszen országosan elismerték, hogy a Keleti csoport a legerősebb. Tisztában voltunk azzal is, hogy az 1976/77 bajnoki szezonban elért 4. helyezésünk nem volt teljesen reális, mivel az akkori mezőnyben volt még 2—3 jobb csapat a mienknél. Elsődleges volt a játékosállomány kiegészítése, ami sajnos nem sikerült, hiszen a leigazolt Postás Bálint, Szívós István és a fiatal Tóth Tiboron kívül még 12 játékossal történtek tárgyalások, de főleg anyagi okok miatt egyet sem tudtunk megszerezni. Az átigazolási sikertelenségekkel kapcsolatos problémákat még tetézte az is, hogy a már súlyosan sérült Gergelyen kívül Sárközi abbahagyta az aktív játékot, Kirchner és László eltávozott, továbbá Hajdú és Vágó nősülés miatt. Postás és Szívós átigazolási nehézségek miatt, csak később kapcsolódott be a felkészülésbe. Mindezeket figyelembe véve a játékosállományt, nem hogy megerősíteni nem tudtuk, de az 1976/77-es szinten sem tudtuk tartani. Ilyen előzmények után indultunk neki az 1977/78-as bajnoki idénynek, ahol az 1-—10 helyezés megszerzése a cél. A tizedik fordulóig különösebb nehézség nem is volt, ami a helyezést illeti, bár addig is eléggé rapszodikusan szerepelt a csapat. Az akkori helyezés nem tükrözte híven az erőviszonyokat, a nagyon szoros mezőnyben (a 10. helyezett csak három ponttal volt lemaradva). A 10. fordulóban történt Szabó sajnálatos lábtörése, majd két héttel később egy kupamérkőzésen Kátai kéztörése. Tehát két biztos pont kiesett az egyébként is szűkös játékosállományból. Ettől kezdve a csapat teljesen visszaesett. Voltak még fellángolások, de már ekkor láttuk, hogy a csapat lendületét vesztette, az idősebb kulcsjátékosok elfáradtak, talán hitüket is elvesztették, a fiatalabbak pedig nem tudták igazán magukkal vinni a csapatot. A felsorolt problémák ellenére is az a véleményem, hogy a csapat így is jobb eredményt érhetett volna el, ha egy-két mérkőzésen több szívvel és akarattal játszottak volna. Gondolok itt elsősorban az elveszített Szolnoki MÁV, Salgótarjáni Síküveggyár és az MVSC elleni mérkőzésekre.Annak érdekében, hogy ilyen kisiklások a tavasszal ne forduljanak elő, lényegesen jobban fel kell készülni a bajnokságra fizikailag és pszichikailag is. Tudomásul kell venni minden játékosnak, hogy a cél elérése érdekében, lényegesen többet kell tenni, a labdarúgópályán és a magánéletben, s ha ezt megértik, a szűkös viszonyok ellenére sem félek a tavasztól.A bajnokságra való felkészülést ennek szellemében kezdtük meg január 3- án 20 fős kerettel. Minden játékossal ismertettük az elképzeléseket, követelményeket, hiszen a feladatok teljesítéséhez az új szakvezetés minden lehetőséget biztosít, de meg is fogja követelni a lelkiismeretes jó munkát.Véleményem szerint az új szakosztály vezetőinek nem lesz könnyű dolga, hiszen vezetésük alatt feltétlen el kell érni a kitűzött célt, valamint az egész szakosztályi életet jó mederbe kell terelni. A magam részéről nagy várakozással tekintek az új vezetőség tevékenysége elé, bízom abban, hogy nem csak elsőcsapat-centrikus lesz, hanem az egész szakosztály munkáját fogja irányítani, s lényegesen nagyobb gondot fog fordítani az utánpótlás-nevelés tervszerűbbé tételére valamint a létesítmények fejlesztésére, mert jelenleg nagyon elhanyagoltak”. B.

SakkSikeresen zárták az évet sakkozóink: a megyei villámversenyen a Lehel SC csapata (dr. Hetényi, Sápi, dr. Horgosi Kelemen, Kasnya) az MTE mögött a második helyet szerezte meg (10 csapat között), míg egyéniben a döntőbe 5-en jutottak be, s ott 2. dr. Hetényi, 4. Sápi, 6. dr. Horgosi, 7. Kelemen F. lett.Sakkozóink szorgalmasan készülnek az OB. II. nyitányára (I. forduló 1978. február 5.). (H. ö.)
Bírkozds

A Lehel SC birkózó-szakosztálya két „hazai” versennyel fejezte be 1977. évi programját. Serdülő kötöttfogású Lehel Kupát mint tiszteletdíjas versenyt második alkalommal rendeztük meg.

Jó estét kívánunk! Mai kápétornánkat légzőgyakorlattal kezdjük. Támasszuk fejünket a bal tenyerünkbe, könyököljünk az asztalra, és gondoljunk arra, milyen jó lenne pár ezer forint prémiumot kapni! Tehát: sóhajtsunk nagyokat, sóvárogva — eeegy, és kettő ... Esetleg arra is gondolhatunk, hogy az a piszok X milyen sokat kapott a múltkor, háárom és négy.Következő gyakorlatunkhoz álljunk alapállásba. Jobb kezünket nyújtsuk előre, hüvelyk- és mutatóujjunkat dörzsöljük egymáshoz, kettő, három, négyre pedig fordítsuk felfelé nyitott tenyerünket! Ügyesebbek egyszerre két kézzel is végezhetik a gyakorlatot.Feküdjünk a földre, lábunkkal rugdossunk felfelé szaporán. Ez a ,,pedálozás”. Kellő gyakorlás után álló helyzetben is megpróbálhatjuk, és prémiumért folytatott küzdelemben jó hasznát vesszük, különösen, ha könyöklő mozdulatokkal kombináljuk.Álljunk ismét alapállásba, kezünket még véletlenül se tegyük csípőre. Hajlítsuk fejünket jó mélyen előre, eeegy, kettő, edzettebbek derékból is hajlonghatnak háárom és néégy. Soha ne hagyjuk abba, kivált, ha felettesünk a közelben tartózkodik. Közben mosolyogjunk folyamatosan . ..Ismét fontos gyakorlat következik. Álljunk fel, törzsünket kissé döntsük előre, kezek csípőn. Vezényszóra (de lehet anélkül is), helyezzük tölcsérszerűen a fülünk mögé a jobb, majd a bal tenyerünket — eegy, kettő, majd ugyanebben a formában a szánk elé — háárom és négy. Közben suttoghatunk is, csak mindig a megfelelő irányba ...Ha semmi nem használ, végső esetben próbáljuk meg az utolsó gyakorlatot. Ehhez azonban kell némi segédeszköz, mondjuk egy íróasztal vagy munkapad, de megteszi egy közönséges golyóstoll is. Álljunk (vagy üljünk) a „szer”-hez, megjelelő mezben (munkaruha), és máris kezdődhet a gyakorlat. Rajta: eeegy, kettő — DOLGOZZUNK ! ! ! — háárom és négy — be lehet vonni a gyakorlatba a kollégákat is! — eeegy, kettő — idősebbek nyugdíjkorhatárnál abbahagyhatják! —három és négy — Nem könnyű gyakorlat, de meg lehet csinálni! Napi nyolc óra az egész!Mai kápétornánkat befejeztük, reméljük kellemesen elfáradtak. Viszontlátás-Ez a kis torna ugye, jólesett? 
Mindenki kissé szorgalmasabb lett 
Munkára négy hét nem is nagy idő 
És havonta ismételhető!

ra holnap, műszakkezdéskor!
Butácska vers 
a szeszárusításrólMit szólsz barátom az esethez Borhoz nem jutunk csak ecethez Amíg az óra nem üt kilencet Az ember egy korsót se fizethet I-Ialleluja, hallelujaMég egy korsót se fizethet!Ám ha belépsz egy KÖZÉRT-be kapsz piát, ha nem is kimérve mert a szesztilalom oly sajátos csak a kocsmában nem jutsz piához Halleluja, hallelujaA KÖZÉRT-ben jutsz piához!

A Magyar bajnokságon legjobban szereplő serdülő versenyzőink méltán arattak közönségsikert. A vándorserleg védője, a Ceglédi Vasutas csapata az első helyet nem tudta megvédeni. Három egyesület küzdött a dobogós helyekért: a Lehel SC, Eger, Cegléd csapatai. Második alkalommal is Eger nyerte a csapatversenyt.A Lehel SC eredményei: 53 kg-ban Ürmös Sándor III., 72 kg-ban Szívós Tibor I., 78 kg-ban Magócs István II.,Csajági István III., + 78 kg-ban Kohá- ri Tamás I.A csapatverseny végeredménye:I. Eger 32 pont, II. Ceglédi Vasutas 19 pont, III. Lehel SC 15 pont, (edző Mi- zsei János), IV. Jászszentandrás 2 pont. V. Jászapáti 0 pont.A második nagy verseny a Juniorfelnőtteké volt. Országos II—IV. osztályú „C” kategóriás versenyen bizonyították versenyzőink, hogy az elsőséget csapatban nem tudják elhódítani tőlük második hazai versenyen sem.A Lehel SC eredményei: 48 kg Zgá- mel Ottó I., 52 kg Tóth József I.. 57 kg Gulyás János II., 62 kg Kudelka György1., Rácz Sándor II., 74 kg Hering Antal11., Sass Péter III. 90 kg Sípos László I.. Mércse Endre III., + 100 kg Mizsei János I., Csányi Károly II. Farkas MiklósIII. Csapatban: I. Lehel SC 41 pont; edző Mizsei János, II. Szegedi Vasutas 14 pont, III. Kecskeméti SC 12 pont. IV. Szolnoki MÁV 7 pont, V. Jászapáti 5 pont, VI. Szegedi EOL 3 pont.Képünkön Szívós Tibor, a Lehel Kupa aranyérmes bajnoka, országos hatodik helyezett. Kisádám

Struhács Gyula írásai

SZIGNÁL:
— Ugye a prémcsi mindenkinek kell?

S a fizetést is vígan vesszük fel 
Tornázzunk együtt most egy kicsikét 
Ettől lesz vastag majd a boríték!

HŰTŐGÉPa Hűtőgépgyár dolgozóinak lapja Kiadja a Hűtőgépgyár Felelős kiadó: Gorjanc Ignác Felelős szerkesztő: Csuta Lajosné Készült a Hűtőgépgyár nyomdájában Jászberény, 1978. január hó Felelős vezető: Rédei István Megr. törzsszám: 21/1978.Terjeszti a Hűtőgépgyár Vállalat üzemen belül



Éljen április 4., felszabadulásunk 33. évfordulója! S:

o.

Kétmilliói 
a brigádoknakÖsszehívták március 20-án a vállalati brigádvezetői tanácskozást.Velkei István, a vszt titkára mondott rövid bevezetőt, maid ezt az 1977. évi munkaverseny megvitatása követte, az előre kiadott írásos értékelés alapián. Vállalatunk 340 brigádjának 4856 tagja dolgozott a terv teljesítéséért. Hogy elismerésre méltóan, arról többek között a 2,5 százalékos többlettermelés. 9.2 millió forint megtakarítás, 73 200 óra társadalmi munka és 510 újítás tanúskodik.Az értékelés megtörtént. A területi brigád vezetői tanácskozások döntései alapján 196 kapott aranykoszorús-. 39 brigád ezüstkoszorús, 53 brigád bronzkoszorús plakettet.. 20 brigádzászlót. 1 szocialista brigád címét, 11 kiváló munkabrigád, 7 pedig munkabrigád címet. Hétnek munkáját nem találtak elfogadhatónak.

Az arany, az ezüst cs a bron/KOSzo- 
rús fokozattal fejenként járó 800, 000, 
illetve 400 forint — 2 173 000 forintot tesz 
ki.A területi brigádvezetői tanácskozások 35 brigádot javasoltak vállalat kiváló brigádja címre, 1977-ben végzett munkájuk alapján. Az ide vonatkozó határozat viszont kimondja, hogy az aranykoszorús brigádok legfeljebb 5 százaléka kaphatja meg a fenti címet. Parázs vita alakult ki. A tizenegy felszólaló kiemelte az általa képviselt terület brigádjainak kimagasló munkáját. . . ■ c .Kérdéseikre Kárpáti József gazda sági igazgató és Kaszab György mun- k a ve rseny felel ős válaszo 11.Az említett határozat vállalatunkra nézve is kötelező, dönteni kellett. Ennek eredményeként az alábbi szocialista brigádok kapják meg a vállalat kiváló brigádja címet:

Vályi Péter (Tmk), Mező Imre (hű
tőszekrény üzem), Iláner .József (III-as 
üzem). Egyetértés (daraboló-sajtoló 
üzem), Lenin (szerszám üzem), Sza
muely Tibor (techn. labor), Marx Ká
roly (galvanizáló üzem), Május 1. 
(nyomda). Lévai Oszkár (volt hűtőbú
tor osztály), Jedlik Ányos (VAFO).A hűtőszekrény tizem Killián György, és a célgépszerkesztési osztály Kotma- rov Szocialista Brigádját több éves jó munkájáért Szakma (ágazat) kiváló 
brigádja kitüntetésre terjesztették fel.A tanácskozás — miután elvégezte felelősségteljes munkáját — Velkei elvtárs zárszavával végétért. Juhász

Stromp Éva, a KGM kiváló dolgozója

Ünraepsegek o nölc nopjcoMárcius nyolcadikén vállalat-szerte bensőséges ünneplésben volt részük a dolgozó nőknek. Már reggel a belépésnél kezdődött, majd folytatódott azzal, hogy műszakváltáskor az üzemekben, műhelyekben forgolódtak a férfikollégák, díszítették az asztalokat, készítették az ajándékokat.A központi előadóterem kifejező dekorációval, ünnepi külsővel fogadta a közel négyszáz meghívott nőt ez alkalomból. Megjelent a vállalatvezetőség, s az elnökségben foglaltak helyet vendégeink: Demeter Józsefné a Vasasszakszervezet képviseletében, valamint a Szakszervezetek megyei Tanácsa részéről Nyolcas Mária elvtársnő.
Babucs Lászlónak, a KISZ-bizottság titkárának üdvözlő szavai után Velkei 

István, a vállalati szakszervezeti bizottság titkára mondott ünnepi beszédet, amelyben méltatta a nemzetközi nőnap jelentőségét.Meg kell emlékeznünk az ünnepi műsorról. Felejthetetlenül kedvesek voltak a Bercsényi-úti Általános Iskola kisdobosai, akik gyönyörködtették a résztvevőket szép hangjukkal, jól választott előadásukkal. Maradandó élményt jelentett Madrigál-kórusunk műsora is. Viszont Pirók Gyula Jászai- díjas színész műsorválasztása enyhén szólva nem mondható szerencsésnek.
Velkei István előadásában a legnagyobb tisztelet hangján szólt a dolgozó nők harcos múltjáról és dolgos jelenéről. Az ünnepi beszéd után kitüntetések átadása következett.
Demeter Józsefné elvtársnőtől vehették át kitüntetéseiket az alábbiak:
Stromp Éva, az I-es üzemből a Gépipar kiváló dolgozója .jelvényt;
Tóth Kálmánná, a nyomda ob titkára és Pabar Béláné, a budapesti gyáregységtől: a SZOT Oklevél kitüntetést.Vezérigazgatónk. Gorjanc Ignác adta át a Vállalat, kiváló dolgozója jelvényt 

Antal Józsefné (I-es ü.). Szabó Jánosáé (bérosztály). Váradi Lajosné (abszorpciós üzem). Varga Lajosné (komp, hűtőgép). Bordás Ferencné (Jászárokszál- lás), Bús Józsefné (műszaki főosztály). 
Fábián Klára (hűtőelem üzem). Verebé
ig! Józsefné (gyártmánvfejl. főo.) Berkó 
Józsefné (központi raktár) és Tóth 

Sándorné (munkavédelmi osztály) számára. Vezérigazgatói dicsérő oklevelet kaptak: Bajnai Mihályné (Jászboldog- háza), Nagy S. Istvánná (hűtőbútor üzem) 
liácz Teréz (kompr. gyáregység). Végh 
Sándorné (II-es üzem) és Bíró Lajosné (pénzügyi osztály).Jutalomútra Romániába menteit ugyancsak a nők napja alkalmából: Fe
ltörné Ossik Klára, Ladányi Lászlóné. 
Szabó Jánosné, Borics Ferencné és Sár
közi Andrásné.A kitüntetések, jutalmak pedig — bár személy szerint szóltak — arra tettek bizonyságot, hogy vállalatvezetőségünk nem csak szavakban hirdeti a nők egyenjogúságát, megbecsülését. M. J.

FelhívásKedves Elvtársnők! Elvtársak!Kedves Munkatársak!1978-ban, az amerikai kontinens e- gyetlen szocialista államában — Kubában — kerül megrendezésre a világbékéért. a haladásért küzdő fiatalok fesztiválja, a Világ Ifjúsági Találkozó.A XI. VIT jegyében a Hűtőgépgyár KlSZ-bizottsága felhívással fordul vállalatunk minden dolgozójához, vegyenek részt az április 22-én tartandó:VIT kommunista műszakon,Kéijiik a vállalat KISZ-tagjait. fiataljait, kommunistáit, a szocialista brigádok tagjait csatlakozzanak a felhíváshoz.A kommunista műszak bérének egy részét a KISZ-bizottság az Országos VIT-alapra. a fennmaradó részét pedig a vállalati Munkás és Ifjúsági Klub építésére kívánja fordítani.Az elmúlt időszak sikeres kommunista műszakjaihoz hasonlóan számítunk aktív dolgozójánakvállalatunk minden részvételére!
Gorjanc Ignác sk. vezérigazgató
Velkei István sk. vszb titkár

Nagy János sk. pb titkár
Babucs László sk.KISZ-biz. titkára

A nemzetközi nőnap alkalmából a 
vállalat gazdaságvezetése, pártbizottsá
ga. szakszervezeti bizottsága és KISZ- 
bizottsága nevében tisztelettel és szere
tettel köszöntőm z'állalatunk asszonyait 
és leányait.

A nők koppenhágai konferenciája óta. 
a korábban vérbefojtott chikágói nő
tüntetés emlékére március 8-a a világ 
asszonyainak és lányainak harcos ünne
pe. A nőmozgalom a nemzetközi élet- 
és politika alakulását jelentősen befo
lyásoló tényezővé vált. Fogalma és 
gondolata nemes eszméket és nagyon is 
emberséges gyakorlatot hordoz. Eszünk
be juttatja, hogy mennyi harc, küzde
lem. áldozat válthatja valóra azt az 
elemi társadalmi jogot és igazságot, 
hogy a nők a férfiakkal egyenlők.

Az elmúlt évben ünnepeltük a Va
sasszakszervezet fennállásának 100., a 
Nagy Októberi Szocialista Forradalom 
születésének 60. és vállalatunk alapítá
sának 25. évfordulóját.

Szocializmust építő hazánk gazdasá
gi-. politikai-, és társadalmi életének 
munkájából egyenrangú partnerként 
vették ki részüket a dolgozó nők is.

Szocialista rendszerünkben az egyen
jogúság fogalma első perctől jogi va
lóság: hétköznapjainkban, erkölcseink
ben, szokásainkban pedig mind teljesí
tett tény.

Hazánkban a felszabadulás új fejeze
tet nyitott a nők életében. 1919 óta elő
ször reális lehetőség nyílt arra, hogy 
egyenrangú emberré, egyenrangú állam
polgárrá váljanak. Gazdag és nagyvo
nalú tervek, elhatározások születtek a 
nők helyzetének javítására. Mindezek 
végrehajtása hosszú időre ad feladato
kat a kormánynak éppúgy, mint a tár
sadalmi szervezeteknek.

Elismeréssel állapíthatjuk meg, hogy 
az MSZMP KB. 1970. februári nőpoliti
kái határozatának megjelenése óta el
telt nyolc év jelentős eredményeket ho- 
zott. .

Vállalatunk vezetősége értékelte a határozat helyi végrehajtását, felmér
te. hol tartunk a feladatok megvalósítá
sában. Megállapítható, hogy a határo
zat megjelenése óta több jelentős in
tézkedés történt nődolgozóink élet- és 
munka körülményeinek javítására.
Csökkentettük a 3. műszakba való já
rás terheit, a többgyermekes és gyer
meküket egyedül nevelő családanyák
nál. Az iskolaév kezdete előtt mintegy 
134 családnak közel száztízezer forint 
értékben adtunk „szeptemberi’’ segélyt.

Nődolgozóink közül az elmúlt évben 
több kapott különböző miniszteri ki
tüntetést, illetve közel 160-an Vállalat 
kiváló dolgozó jelvényt. Jelentős szám
ban töltenek be vezető pozíciót vállala
tunk gazdasági- és társadalmi vezeté
sében is. Ennek bizonyítéka, hogy fel
sőbb szintű vezetői beosztásban 5, 
középszintű vezetői beosztásban 19 nő
dolgozó végzi eredményesen gazdasági 
munkáját.

A gyermekgondozási segély jó kiegé
szítője a gyermeknevelés segítésének. A 
határozat-adta lehetőséggel élve 569 nő
dolgozónk veszi igénybe a gyermekgon
dozási segélyt, 227 pedig szülési sza
badságon van jelenleg.

Vállalatvezetőségünk arra törekszik, 
hogy a gyermekvállalás gondjait mind
inkább megossza a több gyermeket vál
laló szülőkkel. Viszonyainkat tekintetbe 
véve, arra is figyelnünk kell, hogy vál
lalatunk nődolgozóinak egy része házi
asszony, akire több gyermek gondozása 
hárul. Minden olyan családanya méltó 
megbecsülést érdemel, aki munkaszere
tő, becsületes állampolgárokat nevel. A 
felsorolt eredmények is fényes bizonyi- 
tékai a szocialista társadalmi rend fel
sőbbrendűségének. mély humanitásá
nak.

Vállalat vezetőségünk azon fáradozik, 
hogy a tisztelet és megbecsülés áthassa 
egész életüket, érződjék minden döntés
ben. intézkedésben, hogy ezt a tisztele
tet vállalatunk asszonyai és leányai 
megkapják az év minden egyes nap
ján, nem csak március 8-án.

Kívánom, hogy legyenek továbbra is 
a vállalat nagy családjának elismert, 
megbecsült tagjai. Érjenek el sok si
kert és eredményt, valósuljanak meg 
egyéni és családi céljaik, amihez kívá
nok a vállalat valamennyi férfi dolgo
zója nevében nagyon jó erőt, boldogsá
got és egészséget.

Velkei István



2 HŰTŐGÉP

Zászlóátadás
Ifjúsági nagygyűlésen, március 21-én adták át a KISZ Központi Bizottságának zászlaját ifjúsági szervezetünknek kiváló munkájáért.Az ünnepségen részt vett: Szilágyi 

Gyula, a megyei KISZ-bizottság titkára, Bakó Gáspár, a városi pártbizottság titkára, Gorjanc Ignác vezérigazgató és 
Veikéi István a vszb titkára.

Babucs László megnyitója után Szi
lágyi Gyula mondott ünnepi beszédet. Méltatta a három tavasz: 1848.. 1919. és 1945. jelentőségét, majd értékelte a vállalati KISZ-szervezet munkáját. Elismerően szólt a fiatalok termelést segítő munkájáról, a társadalmi munkában való részvételükről és a sport-, kulturális tevékenységükről is. További feladataikat a szervezet fejlesztésében, az agitációs és propaganda munkában, a tervszerű tagfelvételben jelölte meg.Ezt követően átnyújtotta a KISZ Ki
váló Szervezet Zászlaját, amelyet Babucs László vett át. továbbá kitüntetéseket adott át az alábbiaknak:

KISZ Érdemérem: Babucs László
Aranykeszorús KISZ Jelvény: Kuli Mihály, Kovács Ferenc; KISZ KB Di

csérő Oklevél: Győr Margit és Petrányi János. Kollektív dicsérő levelet kaptak: a dr. Háy László és a Gyetvai János KlSZ-alapszervezetek.KGM Kiváló dolgozó jelvényt kapott: 
Lukácsi László, öt fiatal Kiváló dolgozó jelvényt, öten pedig vezérigazgatói dicséretet Gorjanc elvtárstól vehettek át.A nagygyűlés a DlVSZ-induló közös eléneklésével ért véget.Gratulálunk a fiataloknak és további jó és eredményes munkát kívánunk!K. Zs.

Öcsi ír
Együtt jöttek, mint rendesen.
A pénztárosnő nem csodálkozott. 

Megszokta, hogy fizetésnapon először 
Őzike (nevét szelíd, barna szeméről kap
ta) jelenik, meg. Aztán a többiek, Rin
gó (haja legalább olyan hosszún, mint 
az egykori Beatles fiúé) a kis Pityesz 
meg a nagy (apa és fia). Jöttek a „lá
nyok”. Erzsébet királynő és Margit 
hercegnő (családanyák mindketten, sőt 
Erzsiké már nagymama is.) Jött fa
jankó, a brigád ács szakmunkása, meg
jelent a vén-huligán: Luja és komóto
san a rangidős: Dezső bácsi.

Írták alá egymás után a fizetési jegy
zéket. És maradtak. A pénztárosnő 
kérdően pillantott ki szemüvege mögül: 
menjenek már mit 
ják a többieket. 
Nem mozdultak, 
munkások" című

ácsorognak. feltart- 
Űzikéék maradtak, 
mintha a „Pihenő 
szoborhoz állnának

modellt. Vártak öcsire.
Az jött is. Szeplős, alacsony, de izmos 

suhanc. Arca kipirult. Bátortalanul lé
pett az ablakhoz, nevét mondta.

A többiek körbefogták. A brigád 
„hangtalanul” drukkolt. Mint szemlélő 
semmi különöset nem láttam. Mi ab
ban az érdekesség, hogy egy munkás fel
veszi a fizetését?

A pénztárosnő lecsapta a szemüvegét, 
kihajolt az ablakon. Nem akart hinni a 
szemének, öcsi aláírt?! Eddig csak há
rom keresztett tett neve helyére. Most 
meg lassan, folyamatosan írja: Kovács 
István.

Életében először írta hivatalos pa
pírra a nevét.

Eddig csak az esti iskolában próbál
gatta és a munkásszálláson. Régen várt 
erre a pillanatra.

Tizenhat éves. Talán úgy érzi, most 
már éppen olyan, mint a többiek. Őzi
ke, a két Pityesz, Erzsiké néni (ö már 
csak így hívja). Ringó: Mindannyian se
gítettek. Izgultak most is érte, vajon jól 
sikerül-e? Biztatták, nem kell szégyell
nie, hogy kiskorában nem járt iskolá
ba. Elhagyott árva guerek volt.

A földrajzot ismerte. Tudta, ha a 
helységnév Hajdúval kezdődik akkor 
Debrecen környékére kell utazni. Ha 
meg Jásszal, akkor valahová az Alföld 
szélére került nevelőszülőkhöz. Két éve 
él mostanában egyhelyen. nyugodt kö
rülmények között. Vállalták: gondos
kodnak róla, figyelnek rá. Utána né
zett a brigád. Kovács István harminc
egy helyen volt „fogadott” gyerek. Sen
kinek sem volt rá gondja, hogy iskolá
ba járjon, olvasni, számolni tanuljon.

A márciusi fizetésnapot bizonyára so
káig nem felejti el. S talán a többiek se.

^FIATALOK

rovat vezető:
dr.Wirth 

Lajos hangja /
Forradalmi ifjúsági napok

KI márciusi ifjúság utódaiHagyománynak számít immár, hogy a forradalmi ifjúsági napok hűtőgépgyári rendezvényeinek sorát minden évben a tizennyolc éves fiatalok köszöntése nyitja meg, március 15-én. így történt az idén is.I Hubanov Mihály, a KISZ bizottság agitprop felelőse üdvözölte az összegyűlt fiatalokat, majd Koczkás Karolin mondta el „Az igazi tinédzser” című novellát. Szaióki Ferenc, a termelési főmérnök helyettese mondott ünnepi köszöntőt, amelyben kiemelte : „Az ifjúság mindig meghatározója volt egy nép politikai és gazdasági fejlődésének, meghatározója ma is jövőnk alakulásának. A fiatalokat köszöntve méltatta az ünnep jelentőségét, megemlékezve arról, hogy a negyvennyolcas forradalom vezéreszméi között a hazafiság és a nemzeti függetlenség mellett a viláigszabadság és az egész emberiség jobb jövőjének óhajtása is ott szerepelt. Ezek ma is élő, időszerű eszmék. A proletár internacionalizmus nemcsak a magasabb erkölcs parancsa, a humanitás vállalása, hanem egyben a nemzeti lét erősítése is. A kommunisták, akik a nacionalizmus elvi ellenségei, ugyanúgy ellenségei a nemzetek léte semmi bevételének is.A proletár internacionalizmus mindig a szülőföldben gyökerezik.Szaióki elvtárs ünnepi köszöntője után Nagy László gyönyörű versét hallhatták : az egybegyűltek, Philipp Zsuzsa előadásában. Majd az ünnepség hivatalos részének I végére érve baráti beszélgetés, ismerkedés következett.I A szervezők egy kis pergő ritmusú popzenével is igyekeztek a hangulatot ' minél oldottabbá, közvetlenebbé tenni, nem rajtuk múlott, ha esetleg voltak az ünnepeltek és ünneplők között olyanok, akik rossz hangulatban távoztak.Túlzással sem mondható szerencsésnek, hogy az utolsó utáni pillanatban megváltozott az ünnepség színhelye, és így azután többek között még előadói asztalra sem tellett. A helyiség összhatása bizony méltatlan volt mind az. ünnephez, mind az ünnepeitekhez, nem beszélve az előadóról, a szeivezőkről és a szereplőkről.— W —
/I fiatalok vendége

Ritkán köszönthet KISZ-bizottságunk olyan kedves vendéget, mint legutóbb, március 14-én, amikor Pásztor Gabriellát, a KISZ Központi Bizottság titkárát üdvözölhettük körünkben. Pásztor Gabriella egynapos Szolnok megyei látogatáson vett részt, amelynek a felét vállalatunknál töltötte.Útjára Nyitrai István, a Szolnok megyei KISZ-bizottság első titkára is elkísérte. 
Fekete József, a városi KISZ-bizottság, és Babucs László, a Hűtőgépgyár KISZ- bizottság titkárai fogadták, majd a IX. emeleti tárgyalóteremben Gorjanc Ignác vezérigazgató, Nagy János, a pártbizottság-, és Velkei István, a vszb titkára köszöntötték a vendégeket. Ezt követően a vállalat gazdasági életéről rövid tájékoztató hangzott el, majd a KISZ KB. titkára a házigazdák kíséretében megtekintette a III-as üzemet és a Kompresszoros hűtőgép gyáregységet.Délután a vendégek és KISZ-aktivis- ták között kerekasztal beszélgetésre került sor, amelyen Pásztor Gabriella rövid tájékoztatást adott a szövetség legfontosabb feladatairól. kiemelve a nagyüzemi KlSZ-bizottságok tennivalóit. külön foglalkozva a szakmunkásta- tanuló és a bejáró fiatalok helyzetével. Ezt követően KISZ-vezetőink tettek fel kérdéseket a vendégeknek a következő témakörökből:A fiatalok sajátos termelési versenymozgalmai közül az Alkotó ifjúság pályázat és kiállítás ágazati szintű megrendezésének tapasztalatáról érdeklődött Kuti Mihály, az Fmkt tanács vezetője, valamint az Fmkt mozgalom jövőjéről. A válaszban hallhattuk, hogy a KISZ KB. nagy fontosságot tulajdonít a fent említett mozgalom fejlődésének, hiszen ez a fiatal technikusok és mérnökök minden rétegét érinti. Az Alkotó

ö
c

ifjúság pályázatnak egyre jobban köze
lítenie kell az újító mozgalom felé — mondotta Pásztor Gabriella és örömmel hallgatta, hogy vállalatunknál az Alkotó ifjúság kiállításon bemutatott pályaművek egy részét újításként is elfogadták.A kerekasztalbeszélgelésen hallhattunk még az ifjúsági brigádok értékelésének országos tapasztalatairól, a szervezeti életben tervezett változásokról, konkrétan a (nagyüzemi KlSZ-bizottsá- gok évenként újraválasztásának szükségességéről, — ez utóbbiról az országos küldöttértekezlet lesz hívatva dönteni.Az érdekes és mindannyiunk számára tanulságos beszélgetést a rendelkezésre álló idő rövidsége miatt be kellett fejeznünk. Búcsúzóul a KISZ KB. titkára 
.jó munkát és az új mozgalmi évre jeles eredményeket kívánt a Hűtőgépgyár KISZ-tagjainak. Kerékgyártó Zsuzsa

KISZ-korú 
sportolókról 
— Siker a jégen —

A Millenáris sátortető alatti jégpályáján zajlott le március 4—5-én a Magyar Népköztársaság 1978. évi újonc, serdülő- és ifjúsági műkorcsolya- és jégtánc bajnokság. Nagy elismerést aratott a Lehel SC, hiszen alig 1 éves jeges múlt után 13 versenyzőt indított az újonc kategóriákban. A vidékiek sorrendjét külön is értékelték. A legjobb helyezést elért Lehel SC versenyzők:Újonc fiúk 6. Ilodász Attila (vidék második). Újonc leányok 13 Moczó Erika (vidék negyedik). Serdülő páros 2. I*er- 
nyész-testvérek (vidéK első).A jégidény legnagyobb eseménye után igen sokan gratuláltak Nagy Mariannák az elért eredményekért. Csatlakozunk a gratulációhoz! (a szerk.)Március 10—12 között a szakosztály gyermekei Szabadkán port.yáztak, vi- szontlátogatásként a jászberényi jégsport napok után. Ismét összecsaptak a jégkorongozók, a műkorcsolyázók bemutatót tartottak, majd versenyen vettek rész.

Az idény — tervek szerint április 2- 
án zárul Jászberényben.

Röplabdaháló
— Ami a sorok mögött... —

„A Külker 3:0 arányban legyőzte az 
utóbbi időben feltűnően gyengélkedő 
Lehel SC-t”. Ennyi a hír, ami a Nép
sportban jelent meg a Külker elleni budapesti mérkőzés után.A röplabdasportban nem eléggé járatos olvasó, aki a leírt mondathoz semmi kiegészítést nem tud tenni, valóban azt gondolhatja, egy a közelmúltban jól szereplő csapat az utóbbi időben, hónapokban visszaesett. Nem magyarázkodni akarok, hiszen az eredmény ezáltal nem változik meg, csupán a helyére szeretném tenni a sorok mögött rejlő ténye- I két, hogy legalább azok tudják a teljes igazságot akiket érdekel a csapat eredményessége, jelene, jövője.Ami az „utóbbi idő”-t jelenti. Gondolom a Népsport újságírója nem nagyon figyelt oda az 1977-es bajnokság első fordulóira, tehát a régebbi időre. Ugyanis a csapat 4 fordulón keresztül (20 mérkőzés) mindössze négy játszmát tudott csak nyerni, mérkőzést nem. Az utóbbi időnek számító őszi két fordulóban (10 mérkőzés) idegenben legyőzte a Lehel a Közgazdászt, 3:0-ra, s azonkívül játszmákat rabolt el az előtte állóktól, összesen 6-ot. Ez az eredmény az utolsó két fordulóban (1 győzelem 6 nyert játszma) magasam jobb a régebbi időnek számító tavaszi fordulók eredményeinél. Holott tavasszal játszott Zsidai Rozi, a csapat legjobbja, Szilágyi Magdolna a mindig megbízható irányító játékos is. ősszel egyikük sem tudott a csapat rendelkezésére állni. így a kitűnő Lankus Icára várt a feladat, hogy irányítsa, személyes példájával lendületbe hozza társait. Sikerült is neki. Sajnos a legutóbbi időnek számító 3 ellenfél ellen (Dunaújváros, Újpesti Dózsa, Külker) már Lankus Icára sem tudunk számítani, ment férjhez ment, s leállt, így vált ki az „utóbbi időben” a csapatból a három legjobbnak számító irányító játékos, őket pótolni sem most, sem a közeljövőben senki sem tudja a jelenleg meglévő játékosállományból. S ez egyre nehezebb lesz. Hiszen minden NB 1-es csapat erősít az átigazolások folyamán.Az éllovasok évente átlagosan 3—4 kész játékost igazolnak le. A Külker., — akit még tavaly nyáron a Balaton- kupán 24 ponttal vertünk meg, — nem kevesebb, mint 5 új játékossal erősödött. A Lehelhez tudomásom szerint évek óta említésre méltó játékos nem jött. Azt viszont tudom, hogy az utóbbi 2 évben egy csapatra való lányt kénytelen nélkülözni a szakosztály. Az NB I. állandóan emelkedő igényeihez egyre nehezebb alkalmazkodni. Meg merem kockáztatni, hogy ha a csapatot ez év végén, mint az NB I-ben bent maradót fogják említeni, akkor önmagát múlta felül, s a lányok minden dicséretet megérdemelnek. S, hogy ez így legyen, azért a játékosokon kívül az új szakosztály vezetősége is mindent meg fog tenni.Ezt szerettem volna megjegyezni, mert úgy érzem, a címben említett sorok mögött ennyi legalább rejlik.Rausch László edző



HŰTŐGÉP

Közös vagyonunk védői
— 26 éve alakult az üzemrendészef —-Huszonöt éves a vállalat őrzését—• védelmét ellátó rendészeti osztály, a- melynek dolgozói főfoglalkozásban a társadalmi tulajdont védelmezik.Kezdetben, az építés időszakában fegyveresen álltak a népvagvon szolgálatában. Azóta — több éve már — nincs szükség erre, de az éberség ma is fegyverük, meg az a lelkiismeretes, áldozatkész szolgálat, amellyel munká- .iukat végzik.Munkájukra nagy szükség van, hiszen vállalatunk intenzív fejlődése következtében kapuinkon be- és kiáramló anyagok — és termékek törvényes útjára vigyázni kell, súlyos milliókról van szó. A biztos raktárak mellett ma még az udvaron is tárolunk ideiglenesen. Egyre kevesebb azoknak a száma, akik megpróbálják eltulajdonítani a közvagyon egy részét, kisebb tárgyakat (szifonok, szifonfej stb.) de sajnos, akadnak ilyenek is. Kapuellenőrzés alkalmával éberségükkel több visszaélést megakadályoztak már. ök felelnek a kapun belül a rendért, munkaváltáskor éberen figyelnek arra is, hogy ne jöhessen be senki ittasan, a táskában ne lapuljon olyan anyag, ami nem odavaló. Közben gondjuk van a főbejáraton érkező vendégekre, de a teherportáin átára.mló gépkocsiforgalom is az ő felelősségük.Múlt évben mintegy harminc esetben kellett eljárást kezdeményezniük a munkafegyelem megsértése miatt, több lopást is ők derítettek fel. Szóbeli 

Nőnap a nyugdíjas kluhba&s
Annyi nyugdíjas asszony még sohasem vett részt semmiféle rendezvényünkön, 

mint március 9-én, a nők nemzetközi ünnepén. Az esős idő dacára zsúfolásig 
megtelt a terem. Sok az új nyugdíjas, akik az idén először vettek részt nőnapon. 
Hogy mégis ilyen nagy volt a részvétel, köszönhető elsősorban a tizenként bizal
minak, akik felkeresték a klub tagjait a távoli helyeken is.

Mindenki megkapta díszdobozban a vállalat emblémájával díszített 6 mokkás
kanalat. örültek a figyelmességnek. Az ünnepségünkön jelen volt Bognár Tiborné, 
a vszb szociálpolitikai titkára is. Kérjük, hogy keressenek fel máskor is bennünket.

Kohári Brigitta tanuló elszavalta József Attila Anyám című versét. Ünnepi kö
szöntőt mondott Incze József, a nyugdíjas bizottság titkára. Az ünnepeltek öröm
mel és megelégedéssel távoztak haza.

Illendő még megemlíteni, hogy aki nem tudott eljönni az ünnepségre, annak 
az ajándékot a bizalmiak kézbesítették ki.

Eredményes múlt év az újítóknál
Az 1977-es év újítási szempontból is a jubileumok jegyében telt el. A különböző versenyek segítették a mozgalomba való bekapcsolódást. Vállalatunk 25 éves fennállásának tiszteletére a „25 éves a Hűtőgépgyár” elnevezésű, negyedéves időtartamú versenyt, a jubileumokra ,,PÁLYAZAT”-ot hirdettünk meg.Ezen kívül a márciusi „Nők Újítási hónapja” valamint a FELADATTERV volt hivatva szolgálni az irányítottságot. Mindezek segítettek, irányt és célt mutattak arra, hogy fellendüljön az újítási kedv. így nagyvállalati szinten a beadott újítási javaslatok száma 609 volt.A 288 db hasznosított javaslat 32 174 000 forint megtakarítást eredményezett rnelynek alapján 1 134 000 forintot, az eredmény 3,5 százalékát újítási díjként kapták meg a javaslattevők. Azokra a javaslatokra, amelyek eredménye forintban nem mérhető, 490 000 forintot fizetett ki a vállalat. A két díj nagysága 1 624 000 forint. Ez azt jelenti, mintha az egyszemélyi elbírálók minden egyes hasznosított újítási javaslatot 5,4 százalékos díjkulccsal értékeltek volna. K. S.

Ünnepeltek a laborból: 1978. március 8.

figyelmeztetésben részesítettek 53 embert, akik kisebb tárgyakat akartak kicsempészni a gyárból. Nem jelentős a személyi tulajdonlopásból keletkezett kár. hét esetben kellett intézkedni e- miatt a múlt évben.Rendészeti osztályunk feladatát egyre jobban látja el. Támaszkodik — és joggal • a gazdaságvezetők segítő- keszségére, és a szocialista brigádok tagjainak öntudatára.Munkájuk elismerésre méltó. Ezért közöljük örömmel, hogy március 22-én a következők kaptak kitüntetést és jutalmat a jubileum alkalmából:
Harangozó Ferenc rendészeti osztályvezető: a Haza szolgálatáért Ér

demérem arany fokozat. Sárközi János előadó a Közbiztonsági Érdemérem 
arany-, Sárközi Ferenc csoportvezető a 
Közbiztonsági Érdemérem ezüst fokozatéit kapta meg.Vezérigazgatói dicséretben részesültek a rendészeti osztály dolgozói közül: Tóth József (Bp.-i Gye.) Für Ist
ván, Varga Lajosnc és Csík Mária.Hűséges munkájuk elismeréseként pénzjutalmat, kaptak: Mészáros József- 
ne. Sárközi B. Ferenc. Farkas Sándor, 
Sárközi József, I’etró Sándor (Jász- árokszállás) és Parti István (Jászból - dogháza).Gratulálunk a kitüntetésekhez és jutalmakhoz. kívánunk további munkájukhoz erőt, egészséget! Varga Zoltán

Önzetlenek 
Jászárokszálláson és
Nincs konkrét számadat a birtokom

ban, de tudom, hogy vállalatunk na
gyon sok dolgozója aktív tagja a vörös
kereszt szervezetnek. Az alapszabály
ban foglaltak ismerete és a sikeresen 
végrehajtott akciók nagyon szép példái 
ösztönözték őket, hogy mind nagyobb 
létszámban jelentkezzenek.

Már a korábbi években is szép ered
ményeket ért el gyáregységünk az ön
kéntes véradás területén, például 1976- 
ban egyetlen alkalommal nagyobb 
mennyiségű vért adtak dolgozóink, mint 
Jászárok szállás közel 12 000 lakosa 
egész évben összesen. Minden évben 
rendszeresen 20—25 emberrel működött 
az elsősegélynyújtó tanfolyam. Egész
ségügyi előadássorozaton vehettek részt 
a dolgozók, jelenleg is 14 elsősegély
nyújtó aktivistánk van. A vöröskereszt 
alapszervezet egy éve működik. Elnöke 
dr. Gyenes Miklós, titkára pedig Balla
gó Ferencné lett. Közel kétszáz lelkes, 
áldozatkész ember munkája segíti őket.

Az önkéntes véradásban kiemelkedő 
dolgozókat az erkölcsi elismerés mel
lett pénzjutalomban is részesíti a gyár
egység vezetősége.

örömmel jelentjük, hogy gyáregysé
günknél 11 bronz fokozattal, 2 ezüst fo
kozattal — Muntyán Tibor és Varga 
Sándorné — és egy arany fokozattal — 
Móczár József kitüntetett önkéntes vér
adó van.

Őszinte köszönetét mondunk a vér
adóknak, a fáradhatatlan aktivistáknak 
és mindazoknak, akik támogatják a vö
röskereszt társadalmi feladatainak tel
jesítését.

Guthy Tamás

...JászberénybenEbben az évben először, március 9-én megszerveztük a hagyományos véradónapot. Az influenzajárvány ellenére 266-an adtak vért, mintegy 82,5 litert. Az előző évi eredményekhez viszonyítva látszólag kevesebb. De ha figyelembe vesszük azt, hogy jónéhány szocialista brigádunkból — a velük és a szolnoki Vérellátó Állomással kötött szerződés értelmében — 1977. decemberében húszán jelentek meg rendkívüli térítésmentes véradáson, akkor megállapítható. hogy ezen a téren sem maradtunk el az előző évi eredményektől, sőt! Véradóink létszáma és összetétele a tapasztalatok szerint stabil, amelyből a „törzsgárda tagok” mintegy 90 százalékot képviselnek. Ezt bizonyítja az is, hogy a közelmúltban volt annak a 40 véradónak a kitüntetése is, akik már 10-15-20-szor adtak térítésmentesen vért.Az erkölcsi elismerés mellé vállalatunk az anyagi elismerést is megadta, amit a véradók nevében ezúton is szeretnénk megköszönni. Itt köszönjük meg mindazon dolgozóinknak a részvételét, akik felismerve a véradó mozgalom fontosságát, önként és térítésmentesen adtak vért az arra rászoruló embertársaiknak. Kérjük vállalatunk minden dolgozóját, hogy minél többen kapcsolódjanak be ebbe a mozgalomba!Hűtőgépgyár Vöröskereszt Szervezet munkahelyi vezetőség

30 éves az MHSZ

Interjú a titkárralAz évforduló alkalmát ad az összegzésre és a célok, tervek körvonalazására. Baranyi József téemká üzemvezető, mint a szervezet titkára, nagy részt vállal a fejlesztésben. Teli van tervekkel, elképzelésekkel és tiszteletre méltó ambícióval.— Közép színtű önálló szervezet vagyunk, több mint félszáz taggal. A városi-járási szervezethez tartozunk. Éves költségvetésünk közel ötvenezer forint, amelynek nagy részét három önálló klubunk fenntartására fordítjuk. A tartalékos, lövész- és modellező klubokban több szakosztály tevékenykedik. A rádiósok, a gépjárművezetői iskolai oktatók, segítők között sok hűtőgépgyári dolgozó van.— Mutassa be a munkájukat — kérem.— Klubonként az ott folyó murikának megfelelően, változó. Á tartalékos klub, amelynek Bállá Gyula a vezetője. általában tartalékos tisztekből és tiszthelyettesekből áll. Feladatuk az utóképzés. Évente tájékoztató oktatást tartanak, amelyen közel hatvanan vesznek részt. Tartalékos honvédelmi versenyeket rendezünk. Területi és megyei „trófeák” vannak már birtokunkban. A lövészklubban több generáció megtalálható. Vezetőjük Nagy Béla, maga is kitűnő mestere e sportnak, örvendetes a fiatalok számának, érdeklődésének növekedése a lövészsport iránt. Ez a sport nagyszerű tulajdonságokat fejleszt. Elengedhetetlen a szigorú fegyelem, a fizikai és idegi állóképesség. Célunk a minőségi lövészsport fejlesztése, amelyhez még több feltételt is meg kell teremtenünk, például kell egy megfelelő lőtér.Társadalmi munkában sikerült egy pincelőtért csinálni, de az igény jóval több. Nagy a forgalom, mindig teltház van. Az iskolák honvédelmi versenyeibe is besegítünk. Közeli tervünk, hogy a nyári strandon egy pavilont állítunk fel. ahol légfegyverrel lőlapra célozhatnak, akik szeretik az efféle virtust.A modellező klub a legfiatalabb korosztályé. Nagyon népszerű, nagyon vonzó a gyerekek körében A fúrást- faragást, szerelést öröm nézni, milyen ügyesen végzik.— Az üzemvezetői beosztása segíti vagy gátolja MHSZ titkári társadalmi tevékenységét?— Is — is. A beosztás időben korlátozó, de előnyös szervezésben, kapcsolatteremtésben.
S amit én fűzök hozzá: az üzemveze

tő személyes példamutatásának vará
zsa, fáradságot nem ismerő munkájá
nak vonzó hatása érvényesül abban, 
hogy az MHSZ-szervezet közel negyven 
százaléka téemkás. f'P

Horti

lilegyezer 
lötogatö

Vállalatunkhoz minden évben egyre több látogató csoport kér belépési engedélyt, hogy gyártmányaink készítését a gyakorlatban is megtekinthesse. Az elmúlt évben 1148 általános iskolai tanuló keresett meg bennünket a helyi és környező falvak iskoláiból, pályaválasztás előtt, nevelők kíséretével. Oktatási osztályunk szervezetten fogadja a pályaválasztás előtt álló fiatalokat. Filmekkel mutatjuk be vállalatunk életét, termékeink egy-egy munkafolyamatátKorszerűen felszerelt tanműhelyünkben közvetlen gyakorlati foglalkozással egybekötve ismerkedhetnek meg az itt elsajátítható szakmákkal.Közép- és felsőoktatási intézményektől 1087 hallgató láthatta termékeink szailagrendszerű gyártását. A GTE csoportok — szocialista brigádok tapasztalatcsere céllal 1838-an látogatták üzemeinket. Jól felkészült kisérőgárda gondoskodik a vendégek tájékoztatásáról. Erről tanúskodnak azok a köszönő levelek, melyek az igazgatási főosztályra érkeznek.
— B. E. —
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A raktárosMarika csak annyit tudott, hogy menjen a központi előadóba, másnap fél háromra.
— Bizony elszorult a torkom, amikor 

a nevemet hallottam.Berkó Józsefné, Marika a központi raktárban dolgozik. A vállalat kiváló dolgozója kitüntetést vette át a nőnapon.Most másodjára részesült ebben a megtisztelő elismerésben. Salgó elemekből épített állványerdő rengetegében beszélgettünk, egy kis asztal mellett. Az üveglap alól Marika 15 éves fia mósolyog ránk.
— Lassan nyolc éve lesz, hogy itt 

dolgozom a gyárban. A munkaruhák 
raktárosa vagyok. Szeretem a munká
mat. Van egy jó brigádunk, összetarto
zunk. együtt vagyunk.A megilletődöttség még mindig érződik a hangján.Valaki a nevét kiáltja. Marika megy. 
‘ — Rosszkor jöttél, kiadás van. — mondja, távozóban. Sárközi Ferencné- nek szerencsémre most van egy kis szabadideje, tud velem beszélgetni.— Marika nagyon ügyes, rendes és lelkiismeretes. Ügy végzi a munkáját, mintha itt minden a sajátja lenne. Mindnyájan szeretjük, az egész brigád. Nem szokott köztünk probléma lenni. A munkáján túl még Tugyi elvtársnak is szokott segíteni az adminisztrációs dolgokban. Ahhoz is ért.Elménőben még látom Marikát, amint nagy köteg köpennyel jön le a lépcsőn. Csak integetünk egymásnak. További becsületes jó munkát itt kívánok neki.— Kiss Erika —

Mindig az 
emberek érdekébenGyorsan az elnökségi asztalnál termett. Talán maga sem hitte Rácz Terézia, hogy az idei nőnapot az a kitüntetés teszi majd sokáig emlékezetessé, amelyet bal kezében szorongatott.Mire gondolt, mit érzett a vezérigazgatói dicséret birtokában? Nekem köny- nyű volt kitailálnom, mert egy nappal előbb beszélgettünk munkahelyén, a „BOSCH”-üzemi szerelőszalag mellett.— Négy hónappal előbb nagyon el voltam, azaz voltunk keseredve. Nem sók- választott el attól, hogy kérjem a munkakönyvemet.?— Majdnem tíz évet dolgoztam a kettesben. Tavaly november elsejével, e- gyik napról a másikra átszerveztek bennünket. Nagyon nehéz volt a válás. Még jó, hogy az egész brigádot — amelynek én vagyok a vezetője — érintette. Együtt könnyebb volt a beilleszkedés. Egymást biztattuk, segítettük. Az első napok keserűsége után győzött a jobbik énem. Elhessegettem a kilépés gondolatát. Első munkahelyem a gyár, itt lettem a pártnak a tagja. Szakszervezeti bizalmi voltaim több évig, hozzám bizalmasak az emberek. Egyszóval, nem tudnék elszakadni innen, nagyon sok szál köt.— A munkatársak bizalma összefügg-e azzal hogy hogyan képviseli ő- ket?— Tudják rólam, akik ismernek, hogy kicsit nagy a szám. Elmondom véleményemet bátran, de ezért még nem kaptam és nem éreztem elmarasztalást.

Akik a nőnapon...
CL kütáJÁkfól

Egy munkásnő pályájaHűtőelem üzem, járműhűtő sor.A tömbgyártás a járműhűtőgyártás legkritikusabb pontja. A gépsorokon legyártott acél hősugárzó lemezek és a sárgaréz hűtőcsövek összeállítása egységes tömbökbe a munkafeladat. Itt dolgozik Fábián Klári. Messziről figyelve, munkája egyszerűnek, sőt élvezetesnek tűnik. Felmarkol egy csomó sugárlemezt, odailleszti a tömbcsövező asztal széléhez, és betolja az anyagot. Amikor eléri az előírt mennyiséget, a másik asztalhoz lép.
Lukács Tibor művezető elmondja, nem ilyen egyszerű a művelet, ahogy elképzelem. Az asztalnak számtalan kis bordája van két oldalról, az egész le- mezköteget egyszerre kell úgy odahelyezni, hogy minden lemez sínre találjon. Óriási gyakorlatot, jó szemet és végtelen türelmet kíván ez a munka. Nagyon nehéz találni olyan munkaerőt, aki ezt ilyen tökéletesen tudja csinálni, mint például Klári, akivel lassan 10 éve dolgozom együtt és, aki már sokkal régebben dolgozik itt az üzemben, mint jómagam.Közelebb lépünk, figyeljük a munkát. Azokat az asztalokat, melyeket Klári befűzött, izmoskarú férfiak veszik kezelésbe. Jobbkezükben vékony pengéjű kard. Azt villogtatva dolgoznak. A vékony csöveket ráhúzzák a kard pengéjére és óvatosan kezdve, feszülő, kemény erővel folytatva betolják a lemezek előre kiperforált réseibe. Van ebben a munkában valami nagyszerű, bár nem a legkorszerűbb technológia, mégis az idegen látogató itt időzik el legtovább. Nézi az ügyes fűzőlányt, aki szinte be- varázsolia a lemezt az asztalba és nézi a kardjukat villogtató, vereitékes hom- lokú tömbcsövezöket. csodálja az elemi erőt, ügyességet, melyre az ember képes.Klárival beszélgetek, faggatom. Mosolyában szerénység, de szívesen beszél, ám a keze egy pillanatra sem áll meg.— Magamról annyit mondhatok, hogy 1959. októberében kerültem a gyárba, egyenesen ebbe az üzembe. Fiatal kis

Igaz, mindig az emberek érdekében szóltam.— Sokkal korszerűbb a mostani munkakörülmény. össze sem lehet hasonlítani a régivel, mégis nosztalgiát érez?— Nagyon szép üzem, de.. .— De?— Kevesebbet keresünk itt. Ami idegesítő. hogy nem rajtunk múlik, dolgoznánk mi többet is, de sok az átállás és az ebből származó veszteség. Ha nincs norma teljesítés, vékonyabb a boríték. Halkabbra veszi a szót, szinte csak magának mondja — majd csak utolérjük magunkat.. . Ha folyamatosan megy a munka, jobb a közérzetünk is.
Rajzolja a jövőt

Verebélyi 
Józsefné

A gyártmányfejlesztési főosztályon (volt hűtőbútor osztály) általában nincsen csendes nap. A telefonok csengenek. konstruktőrök vitatkoznak a rajzok fölött, ügyintézők tépik ki egymás kezéből a kilincset. Gabikát ez mind nem zavarja, asztala felé hajolva látható, s keze alól boszorkányos gyorsasággal futnak ki a pókhálóvékony vonalak. Ügy néz ki, hogy sohasem fárad, kedélye mindig egyforma. Öröm vele dolgozni, szokták mondogatni munkatársai. Lehet rá mindig számítani, ha sürgős munka akad. Pedig családanyaszerepből is kijut neki, a 4-es, Lenin 

lány voltam. A hűtőelem tárfűzői Jjözött kezdtem. Azokra az évekre most is derűvel és szeretettel emlékezem vissza. Most is szeretem és pártfogolom ezeket a fiatalkorú kislányokat, hiszen a szakszervezetben, mint nő- és ifjúságfelelős tevékenykedem. Ezt a megbízatást nagyon szívesen csinálom. Gyakorta rendezek üzemi névadókat is. Volt úgy, hogy 12 kisbaba kapott nevet egyszerre. Visszatérve a korábbi évekre, felnőtté cseperedésem után a radiátor-soron dolgoztam, majd tömbfűzőnek kerültem erre a területre.

Fábián 
Klára

Van még egy társadalmi munkám, intéző vagyok a női kézilabda csapatnál. Tagja vagyok a Rózsa Ferenc Szocialista Brigádnak, elértük a vállalat kiváló brigádja címet. Erre nagyon büszkék vagyunk. A fizetésem 3600 forint átlag körül van, elégedett vagyok. Hát ez az én eddigi ..pályafutásom”. —Elmosolyodik a pályafutás szón. Tovább nem tud velem foglalkozni, mert dolga akad bőven, ma tizenhatozik és ahogy mondja az még ,,odébb” van, amikor haza fog menni.Művezetője mondja el a többit.— Klári az egyik legjobb munkaerő az üzemben. Nem válogat a munkában, megérti az üzemi problémákat, amikor szükség van rá. mindig rak egy kis ..pluszt” a ..közös kalapba”. Nem véletlen. hogy szépen keres.Most a nemzetközi nőnap alkalmából harmadszor nyerte el a vállalat kiváló dolgozója címet. Ö igazán megérdemli. 
Rajta kívül sok rendes és megbízható 
dolgozónk van. de én nem bánnám, ha 
lenne még tíz Fábián Klárink. A fejünk 
se fájna! — B. I.
úti buszon hordja be a Maci-óvodába reggelente kisfiát. Egy évvel ezelőtt a bölcsődével nehezebb volt, a 4-es busz szeszélyes és ritka járat, bizony néha ismerősöknek kellett leadni a gyereket. Mióta ez a kérdés megoldódott, nyu- godtaibban tud dolgozni.Törzsgárda tag, 1967-ben lépett be a Hűtőgépgyárba. Az abszorpciós üzemben kezdett, mint segédmunkás. Egy év után gyesre ment, majd a galvanizáló üzembe került. Ekkor kezdett tanulni és a második gyes alatt fejezte be a gépipari technikumot. Nem lehetett könnyű a a családi gondok mellett. Még 1976-ban került a hűtőbútor osztályra műszaki rajzolónak. Munkatársai hamar megszerették, s rövidesen megválasztották szakszervezeti bizalmi helyettesnek. Ezen a ponton megismerhették ráme- nősségét, agitatív készségét. Az átszervezés után a műszaki I osztálybizottság megalakulásával ismét szakszervezeti bizalmi lett. Március 8-án megérdemelten vehette át a nők megbecsülését jelentő kiváló dolgozó kitüntetést!— b —

HDie.ifa'teMjék. a. nő
Ki úgy indul el munkába, hogy 
előtte ruhát tereget 
vagy hajnali szép álmát szegve 
dédelget durcás gyereket
Ki vasat emel és kék fényben 
hegeszt, vagy festi hófehér 
hűtőgép testét évek hosszán 
Nekik szól ez a költemény
És mind azoknak, kiknek a napjuk
Szép életük itt telik el
Dicsértessék a Nő, aki rajzol
Gépre hajol, s jövőt terem!

Mészáros Júlia

Neve ismerősAz üzemi szállítókonveyor „szorgalmasan” adagolja a kész — de még üres — hűtőszekrény aggregátokat az abszorpciós aggregáttöltőbe. ahol fürge munkáskezek „oltják” azokba az üzemelésükhöz szükséges freontöltetet.Itt. ezen a munkahelyen dolgozik — immár tizennégy éve — a nemzetközi nőnap egyik kitüntetettje: Váradi 
Lajosné.A pontos, szorgalmas munkája elismeréseként ismét — ezúttal harmadszor ■— kiválódolgozó-jelvénnyel jutalmazták.

Gratulációmat szerényen fogadja:
— „Nem tettem én többet, mint az 

itt dolgozó munkatársaim, legfeljebb 
egy kis társadalmi munkát végzek.”Beszélgetés közben megtudom, hogv a négyszeres aranykoszorús Március 8. Szocialista Brigád vezetőiéként mi mindent tett a brigádia érdekében Elmondja még. hogy az MSZMP hűt.őf’én- g.yári I-es alapszervezetének vezetőségi tagja, és a vszb nőbizottságában is tevékenykedik. Vöröskeresztes aktívaként legutóbb az önkéntes véradók szervezésében is tevékenykedett. Ha folvófrat- teriesztést. vagy előfizető gvűitést kel! végeznie az üzemben, vagv ha névndó- ünnonséget kell ..összehozni”, mindig elsőként vállalkozik a feladatra.

— Ilyen sok társadalmi meabi^atás 
mellett jut még ideje a családjával is 
foglalkozni?— Sajnos, nagyon kevés időm marad a számukra. Szerencsére a férjem — aki a téemkában dolgozik — és a nagyobbik lányom — aki a géni könyvelésben tevékenykedik — segítenek, leveszik a vállamról a háztartási gondok jelentős részét.

Elköszönök. Távozóban még látom, 
amint a sok év alatt begyakorolt moz
dulattal az énnen elébe érkező angre- 
gátot szakszerűen „kezelésbe veszi”.

Sz. S.

Búcsúzóul 
KGM kitüntetésHúsz évnél többet töltött napról-nap- ra fejlődő vállalatunknál, a munka rengetegében Stromn Éva. Régi jó ismerősünk. nagyszerű munkatársunk. Lapunk megjelenésekor már túl leszünk a nyugdíjba-vonulása alkalmából rendezett ünnepségen, ahol az élteit idő legszebb emlékeit fölelevenítve, búcsúzunk majd tőle.Még 1957. július másodikén kezdett 

az I-es csarnok hordóüzemében. Férfiak irigyelték, amilyen lendülettel, odaadással és energiával tevékenykedett. Mint hegesztősegítő, dolgozott tizenegy esztendeig. A pontos, becsületes munkát mindig szívügyének tekintette. A hordórészleg később föloszlott, így az I-es üzemben folytatódtak a dolgos hétköznapok. Ám a példamutató munka jutalma nem marad el! Éva néniből raktáros lett. Ezt az anyagi és erkölcsi felelősséggel' járó munkát is nagyszerűen végezte. Túl az ötven éven fejezte be a komoly követelményeket támasztó tanfolyamot, — a legsikeresebben. Társadalmi munkája mellett oroszlánrészt vállalt a társadalmi munkában. Évek hosszú sora óta bizalmi, a műhelybizottságnál, mint kultúrfelelős, aktív szervező. Olyan szervező, aki maga is az első sorban van, bármilyen jellegű kulturális összejövetelen. Nem hiába részesült több alkalommal kitüntetésben. Kapott korábban honvédelmi érdemérmet, most március 8-án — a nőnapon — pedig a „Gépipar kiváló dolgozója” lett.Kitüntetéséhez gratulálunk, megérdemelt nyugdíjas napjaihoz pedig nagyon jó egészséget kívánunk. Baranyi József
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Brigádok házatáján
l\apló és üíunka

Nem állítom, hogy a tetszetős kivitelű brigádnapló egyszersmind kiemelkedő brigádmunkát is jelent, de mindenesetre kell lenni némi összefüggésnek. S ha ebből indulunk ki, a „Vályi Péter” Szocialista Brigádról igen jó benyomása támad az érdeklődőnek. A napló— Az anyag- és áruforgalmi osztály tizenhárom dolgozója alkotja brigádun
kat. Vörös Istvánná, Simonits Endréné, Kiszely Pál és jómagam a koordinációs 
csoportból, Csenki Gyuláné és Puskás Andrásné az értékesítésről, Bertalan Zol
tánná és Zak Józsefné adminisztrátorok, és a szállításról Simontornyai Gergely 
csoportvezető, Keltái János és három gépkocsivezetőnk, Fási Géza, Murár János, 
Szabó János. Két éve „alakultunk” és 1977 tavaszán nyertük el a szocialista bri
gád címet.— Gondolom a naplóvezetésen kívül más tényezők is közrejátszottak abban, hogy ilyen rövid idő alatt szocialista brigád lettetek?

— Nem az én feladatom a brigád el
bírálása, így csak annyit mondhatok,

— Csoportunk fő tevékenysége a gyáregység gyártmányaihoz szükséges speci
ális, egyedi alkatrészek beszerzése, — illetve zömében — legyártatása, külső cé
gekkel. Ez azt jelenti, hogy állandó kapcsolatban állunk 40—50 partnerrel és mint
egy 500-féle alkatrészt biztosítunk évente. Nem beszélve a leadott profilokhoz 
szükséges alkatrészekről, amelyeket szintén nekünk kell adni még egy jó darabig. A szállításnak is tetemes feladatai vannak. A gépkocsivezetők szinte állandóan az 
utakat járják, ennek ellenére külső erőket is be kell vonni a szállítmányok nagy 
mennyisége miatt, s ez fokozott szervezést igényel. Az értékesítési csoport termé
keink kereskedelmi szerződéseit intézi, végigkísérve a gyártmányt, a külső meg
rendeléstől a kiszállításig. Adminisztrátoraink pedig mindennek a. sokrétű tevé
kenységnek a „papírmunkáit” végzik, ami szintén nem kevés.— És mi a helyzet munkaidőn kívül?

— Amit a naplóban láttál, olvastál 
nem csak „kirakat”, a boltban is kap
ható! Közösen vettünk részt kirándulá
sokon, felvonuláson, koszorúzásokon. 
Tavaly két család közösen nyaralt az 
NDK-ban és kellemesen érezték magu
kat. Voltunk múzeumban, színházban, 
moziban is együtt, és tervezünk további 
közös megmozdulásokat is.— Tanulás, továbbképzés?
Bemutatkozik a Tyereskova Brigád

Brigádunk 1971-ben alakult 10 fővel. 
Három műszakban dolgozunk a mű
anyag üzemben évek óta. Az alapítóta- 
Ook Halgat Lászlóné, Mizsei Rozália, 
Csőke Zsuzsanna, Oláh Jánosné, Vass 
Istvánná, Mizsei Pálné, Darák István
ná, Szűcs Teráz, Bagi Jánosné. Az üze
mi átszervezések folyamán brigádunk 
személyileg változott, de a létszámot 
minden évben emeltük. 2—3 személyt 
nettünk fel brigádunkba évenként. Je
lenleg Í8 a létszám.

A múlt évben végzett kiemelkedő 
munkánk után kaptuk meg az arany 
fokozatot. Négyszázhuszonnégy óra tár
sadalmi munkát végeztünk el. amiért 
4244,— Ft bér járt volna, plusz a kom- 
munista műszakok. Termelési átlagunk 
lóval a 100 százalék fölött van.
, Brigádunkból hárman végezték el az 
altalános iskolát, idén 1978-as évre is 
beiskoláztunk 1 tagot. A közösségi szel
lem jó. Az újonnan felvett brigádtagok 
ls hamar beilleszkedtek a közösség 

ugyanis gyönyörű: naprakész, színes, érdekes. Fotók, illusztrációk díszítik a bejegyzett eseményeket. A „kirakat” csábító, de lássuk, mi van a „boltban”! 
Kovács Arnoldot, a budapesti gyáregység üzemi koordinációs csoport vezetőjét, a brigádvezetőt kérem, hogy mutassa be brigádját: 

valamennyien igyekszünk eleget tenni 
a brigádmozgalom hármas követelmé
nyének, — és nem csak külsőségekben!— Hallhatnánk valamit gazdasági 
munkátokról?

— A brigádból kettén, főiskolai hall
gatók vagyunk, egy tag a ML. középis
kolát látogatja. Két brigádtagunk. akik 
a középfokú anyaggazdálkodási tanfo
lyamot dicsérettel végezte el tavaly, az 
idén már felsőfokra jelentkezett, és 
többen kezdik el ez évben ugyancsak a 
középfokút.— S hogy álltok a politikai munkával?

— A brigádból ketten vagyunk párt
tagok, mindenki szakszervezeti tag és 
van két KISZ-tagunk is. Részt veszünk 
a szemináriumokon, sokat vitatkozunk.— Tervek, elképzelések a jövőt illetően?

— Felajánlásaink között szerepel a 
kooperációs tevékenység szervezettségé
nek fokozása, melyben ez évtől már az 
R—20-as számítógép is várhatóan nagy 
segítségükre lesz. Ezenkívül a raktár
készlet megfelelő szinten tartását, ösz- 
szevont fuvarok szervezését, az üzem
anyagtakarékosság fokozását tűztük ki 
célul. S hogy erre minden remény meg
van:„Közösségi munkájuk, életük, egymáshoz való viszonyuk nagyon jó. segítik az új belépőket, hogy emberileg, szakmailag mielőbb beilleszkedjenek új környezetükbe. A brigád, eddig végzett munkája alapján — úgy gondolom — nagyban hozzájárult a gyáregység éves feladatainak, terveinek teljesítéséhez. Kállai Gábor o. v.” s. gy.

életébe. Minden évben három alkalom
mal elmegyünk színházba, múzeumba, 
közös vacsorákat rendezünk, üzemünk 
könyvtárát is mindenki igénybe veszi. 
Az 1978-as évet, a Tyereskova brigád 
is a minőség évének tekinti. Vállalásait 
is ennek jegyében tette meg.

A gazdaságvezetés bármikor számít
hat ránk, ha a termelés úgy kívánja, 
túlórázunk. Az üzemi demokrácia ér
vényre juttatása brigádunkban jó úton 
halad, Bátran szólunk a gazdaságveze
tőnek, ha valami problémánk van. Ha 
selejtes anyagot gyárt a gép. azonnal 
jelezzük a csoportvezetőnek, de arra is 
vigyázunk, hogy a normánk és a pén
zünk mindennap meglegyen. Jó a kap
csolat a brigád és a gazdaságvezető kö
zött. Vannak vitáink is. de ez nem 
rosszindulatú. Célunk egymás segítése, 
nevelése, a közösségi élet továbbfejlesz
tése.

Oláh Jánosné

A műszaki 
főosztályonAz új munkaverseny szabályzat értelmében, az 1977. évi munka verseny eredményeiért járó kitüntetések és elismerések odaítélésében a március 1—<8 között megtartott területi brigádvezetői tanácskozások hoztak döntést. A gyártmányfejlesztési főosztályon március 4-i tanácskozás az átszervezések következtében új összetételű volt. Három gazdasági egység brigádvezetői, gazdaságvezetői voltak jelen, a gyártmányfejlesz- tési főosztály, villamos műszer- és készülék fejlesztési főosztály, valamint a szervezési és ellenőrzési főosztály részéről. Az újonnan alakult műszaki osz- tálybizott.ság titkára, Zsótér András nyitotta meg az ülést, ismertette a napirendi pontokat Ezután a termelési felelős ismertette a hármas jubileum jegyében tett felajánlások teljesítését, illetve túlteljesítését.A fejlesztési tevékenységgel foglalkozó brigádok munkájának eredményeképpen igen sok magas műszaki színvonalú új gyártmány lépett be 1977-ben. Ezek közül külön említést érdemel az első magyar fagyasztó szekrény megjelenése, valamint a Modul-alaptípusának gyártásba vétele. A brigádok igen változatos módon támogatták gazdasági céljaink elérését. Védnökséget vállaltak uj termékek felett, pótfelajánlásokat tettek.A tanácskozás két brigádot javasolt a Vállalat kiváló brigádja, egy brigádot pedig a Vállalat kiváló ifjúsági brigádja címre. Egynek pedig, kiemelkedő tevékenysége alapján, megadta a szocialista brigád címet. A vitában felszólaltak a gazdasági vezetők is. Itt választották meg a küldötteket a március 20-i vállalati brigádvezetői értekezletre.— b —

Pannika 
visszatért

Pannikának ismeri mindenki a szor
galmas, csendes Urbán Lászlónét.

Mielőtt a radiátor gyáregységbe jöt
tem volna dolgozni, nagyon nagy beteg 
voltam, Gyógyulásom után jelentkez
tem ide. Fel is vettek 1970 októberében 
a csomagolóba. Elhatároztam, úgy fo
gok dolgozni, hogy kifogás ne legyen a 
munkámban.

A KISZ-fiatalok kommunista műsza
kot szerveztek még 1973. december 8- 
án. Akkor már a terhességem utolsó 
napjaiban voltam, de vállaltam a mun
kát önként. Egyszercsak, munka közben 
görcsös fájdalmaim lettek. Munkatársa
im kisértek az egészségügyi szobába és 
hívták is a mentőket. De ezt nem vár
ta a kis Anikó, megszületett a radiátor 
gyárban. Ménkű Jánosné bábáskodott, 
Szalóki Ferencnek még arra is jutott a 
figyelmességéből, hogy elhozatta a kis
lánya babaholmiját és felöltöztették 
Anikót.

Ettől kezdve megszakadt a kapcsola
tom a gyárral, Egyedül nevelem kislá
nyomat. özvegy édesanyámmal lakom 
azóta. Azért mégsem maradtam egye
dül, mert a Tyereskova Szocialista Bri
gád felkeresett és patronál ásukba vet
ték a kislányomat, és sokat törődnek 
velünk,

Amikor letelt a három év, visszajöt
tem dolgozni, szintén a csomagolóba. 
Nem volt nehéz újra beilleszkednem, 
mert a munkatársaim mindenben segí
tettek. Én pedig lelkiismeretes mun
kámmal kívánom ezt viszonozni. Na
gyon örülök, hogy a gyáregység vezető
sége segít mindenben, figyelembe ve
szik, hogy egyedül nevelem a gyerme
kemet.

Pannika véleménye a munkáról:
— Én mindig úgy nézem és csomago

lom a radiátorokat, mintha én lennék a 
vevő.

Igen, mindenkinek így és ezzel a 
szemlélettel kellene dolgozni. Sokan ta
nulhatnak tőle.

Tóth József

Munkaverseny 
új szabályokkal— Mi tette szükségessé a munkaversenyszabályzat módosítását? — kérdezem Czakó Károlytól, a vszb termelési felelősétől.— A brigádmozgalom elérkezett egy olyan fejlettségi fokra, hogy a további lendület érdekében változtatni kellett bizonyos dolgokon A múlt év végén jelent meg a KGM—VASAS—HVDSZ —VDSZ közös rendelkezés erre vonatkozóan.Ennek alapján állítottuk össze a módosított vállalati szabályzatot. Nagyon rövid idő állt rendelkezésünkre, mivel december 22-én kaptuk kézhez a rendelkezést és január 1-én már életbe lépett.— Melyek a leglényegesebb változá- zások?— Idáig vállalatonként íren különböző volt az értelmezése, amely most egyértelművé, egységessé vált. így például a különböző címekkel járó összegek is egységesek lettek. Vállalatunknál ez általában növekedést jelent. Említsük meg, hogy a Kiváló Dolgozó jelvénnyel a fizetéstől és a munkavi- ; szonytól függetlenül 2000,— forint jár. Vannak az eddigieknél magasabb kitüntetések is.Nagyon szerteágazóak voltak, talán eg.v kicsit el is távolodtak a gyakorlattól az ifjúsági versenyformák. Ezek köre most célirányosan szűkült. Közülük néhány az eddigi versenyforma helyett kitüntetés jelleget öltött. Viszont új a Vállalat Kiváló Ifjúsági Brigádja, a Kiváló Ifjúsági Brigád és a Kiváló Mun- i kabrigád cím.Nem új. de fontosnak tartom, hogy a munkaverseny szervezése a gazdaságvezető munkaköri kötelessége. Ez így ésszerű, hiszen ő tudja legjobban, hogy hová kell csoportosítani az erőket. Persze ez nem jelenti azt. hogy a társadalmi szerveknek magukra kell hagyni a gazdasági vezetőt, az ő szerepük nem • csökkent. Rendkívül jelentős, hogy az értékelő bizotttságok javaslatát a brigádvezetői tanácskozás hagyja jóvá. Ez a fórum dönt a címek odaítéléséről, a magasabb kitüntetésekre való felterjesztéséről.Most csak néhány példát ragadtam ki „mutatóba”. Azt viszont hangsúlyozom. hogy a rendeletet hagyományaink megőrzésével alkalmazzuk.— Egy korábbi rendelkezés kirekesztette a munkaversenyből a gazdasági vezetőket. Ez eléggé felborzolta a kedélyeket. Sokan nem helyeselték, és nem csak vezetők. Megragadom az alkalmat, hogy megkérdezzem, mi erről a véleménye ?— Nem rekesztette ki. Az a bizonyos rendelkezés kimondja, hogy nem lehet brigádtag az, aki a munkaverseny szervezésében, értékelésében részt vesz. A gazdasági vezető nem vehet részt egy brigád munkájában, de részt kell vennie mindegyikében. Ha viszont ezt kiemelkedően végzi, megvan a lehetőség az elismerésre, például a Kiváló Gazdaságvezető cím odaítélésével.

J.

Telefon
Jószárokszóllásról_Halló! Gut.hy Tamás vagyok, a „Hűtőgép” árokszállási tudósítója. Március hetedikén kibővített brigádvezetői értekezlet volt. Rózsa László gyáregységvezető felkérte a gazdaságvezetőket. törődjenek többet a vállalások megvalósításának segítésével. ugyanakkor a brigádvezetőket arra kérte, hogy legyenek a munkafegyelem megszilárdításának őrei. Példákat is mondott: a festőműhelyben sok a visszaforgás, ez pedig ’a drága anyag pazarlásához vezet. Itt segítsenek a brigádok! Jó minőséget — de takarékossággal.Végül megválasztották a küldötteket, megtárgyalták a kitüntetésre javasolt brigádokat.Köszönöm, most ez volt a legújabb hírünk. Halló? Jön a márciusi lapban?Igen!

— Guthy —
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Boldogság
68 négyzetméteren

Műszaki újdonság

Fagyasztva tárolás
A megtermelt élelmiszert károsodás nélkül tárolni, szállítani igen bonyolult feladat. Az emberiség évszázadokon keresztül különböző módon, több-kevesebb sikerrel oldotta meg az élelmiszertárolás gondját.Más-más eljárások alakultak ki a tartósításra, de egyik módszer sem olyan előnyös s szinte tökéletes, mint a gyorsfagyasztás.A fagyasztással történő tartósítás ismert dolog hazánkban is. A téma felvetését az indokolja, hogy 1977. év végén megjelent a kereskedelemben egy háztartási fagyasztó szekrény, a Hűtőgépgyár által előállított H 60 F típusú 60 literes készülék.

A hideg koratavaszi eső sártengerré változtatta a félig fagyos földet A leendő út már kész szegélyén egyensúlyozva haladok úticélom, a nevenincs utca (első utca) tizenegyes számú lakása felé. Hiába óvom cipőmet a sártól, egy bútorokkal megrakott Zil jön utánam fröcskölve. Két rossz közül keltett választanom.A csengetésre fiatalasszony nyit ajtót, karján eleven szemű csöppség. Sáros cipőmön jót nevet.Van egy sokkal jobb út is, a távfűtés vezeték fölött mindig száraz lábbal lehet közlekedni. Ezt mi honfoglalók az első nap fölfedeztük.Honfoglalók, honfoglalás, visszhangzik bennem többször a szó, remények, vágyak beteljesülésének egy állomása? Redleréknek vajon mit jelent most ez a szó?

— Nagyon nagy örömöt, — kitágult számunkra a „világ”. Béla szüleinél laktunk ennél kisebb lakásban, négy generáció együtt — mondja Éva, a háziasszony. A lakásosztás napján az ablaknál ültem, vártam Bélát. Nagyon nehezen múltak a percek Amikor megláttam leszállni a buszról, nem bírtam tovább a várakozást, rohantam elé. Soha nem felejtem el azt a néhány másodpercet és azt az egy szót: sikerült! összeborultunk és sírtunk. A járókelők bizonyára nem tudták, mi ütött belénk. Csak a dédi volt egy kicsit szomorú, hogy most már nem játszhat Krisztiánnal, a dédunokájával egész nap.Közben az örökmozgó Krisztián tizenhathónapos voltát meghazudtoló szakértelemmel „szereli” a fényképezőgépet, majd apja ölében jóízűen elfogyasztja uzsonnáját. — A srácnak is hiányzik a dédnagymama, meg a nagy

mama — mondja Béla. Megszokta, hogy sokan vannak körülötte, hogy babusgatják. Talán neki legnehezebb az új környezetbe beleszokni.— Ismeritek-e egymást a szomszédokkal?— ízlelgetjük az ismeretséget. Vannak, akik most költöznek, segítünk nekik. Egymásra vagyunk utalva, egyikünknek csavarhúzója van, de nincs kalapácsa, másiknak fordítva. Az asz- szonyok is át-át mennek egymáshoz, kell a tapasztalatcsere, többségük életében először „vezeti” a háztartást önállóan. A lakásberendezés számtalan ötletet kíván, főleg olcsó megoldásokat, megmutatjuk egymásnak. Szerszámüzemiek ketten vagyunk, Laj-kó Gézáékkal, velük legszorosabb a barátság.— Mennyit fizettek a lakásért?

Éva a kasszás, kapásból mondja az összegeket.— Négyszázhetvenkettőezer-ötszáz a vételár. Ebből lejön nyolcvanezer, mert Béla fizikai, Krisztián és a leendő testvérére hatvanezer. Én gyesen vagyok, húszezer. A beugró hairminc- kétezer-háromszáz, de jó, hogy volt ifjúsági takarékunk! Csökkentette az összeget nyolcezerrel.Búcsúzom. Az ajtóban kicsit időzünk. Körös-körül hatalmas gépek birkóznak a sárral. Téglák, betonelemek, ajtó-ablakkeretek körvonalazzák a holnap boldog tulajdonosainak otthonát. Béla tekintetében látom, büszke rá, hogy a lakótelep — amelyen ők az első honfoglalók, épül tovább, Gondolatban bizonyára a nevesincs utcát is elkeresztelte már. Horti 

E készülék már alkalmas arra, hogy a tárolás mellett fagyasztással történő tartósítást is lehessen végezni. Igaz az, hogy kereskedelmi szerveink jóvoltából már korábban a vásárló közönség rendelkezésére állt egy Calex típusú. 50 li- tér űrtartalmú mélyhűtő, de ez a készülék csak a már mélyhűtött áruk, háztartáson belüli tárolására alkalmas, fagyasztásra nem.A H 60 F háztartási fagyasztóval képesek vagyunk 24 óra alatt 12 kg húst vagy más élelmiszert gyorsfagyasztással tartósítani. Ha a fagyasztó szekrényben már tárolunk gyorsfagyasztott élelmiszert, még akkor is 4,5 kg árut fagyaszthatunk le 24 óra alatt. Az úgynevezett gyorsfagyasztás, majd az azt követő alacsony hőmérsékleten való tárolás a tartósítás terén új korszakot jelent. Sárai Tamás: „A házi élelmiszer-táro
lás ábécéje” c. könyvében olvashatjuk: 
„A fagyasztás hatását tekintve kimutat
ták, hogy fehérjeveszteség gyakorlatilag 
nincs, a fehérje jól hasznosítható, s aegyre szaporodó kiskerttulajdonosok kertjében megtermelt gyümölcs, zöldségféle ha már több annál, hogy a termeléssel arányosan fogyasztásra, és kevés ahhoz, hogy piaci értékesítésre kerüljön, a fagyasztó szekrényben gyorsfagyasztva a befőzés nehéz és kockázatos kimenetelű munkájától megmenti a tulajdonost és hosszú időn át az év bármely szakában élvezheti hobbykertjénék gyümölcseit, szinte a legkisebb károsodás nélkül.A fagyasztó szekrénvt igen jól alkalmazhatják vadászok és horgászok is. ha nagyobb zsákmányra tettek szert. Nem érheti meglepetés azt a háztartást, amelynek fagyasztó szekrényében előre összeállított ételek vannak. Ezek hosszú ideig tárolhatók, s egy nagyobb vendéglátás esetén változatos étrend állítható elő belőle. A H 60 F típusú fagyasztó szekrény gyorsfagyasztásra alkalmas készülék. Ezt azért kell megemlíteni, mert köztudott, hogy a lassú fagyasztás esetén a sejtekben lévő víz nagy jégkristályokká alakul, mely a sejtfalat szétroncsolja, az árut élvezhetetlenné 

Miniváros
A Hűtőgépgyár mellett, a Barátság Liget és a Zagyva melletti területen új tég

laházak sorakoznak. A gyári dolgozók lakásigényének kielégítésére ezen a terüle
ten építetti fel a gyár — az OTP közreműködésével — az újabb lakótelepét.

összesen kétszáztizenkét lakás készül. A lakásigénylők többféle épülettípus 
közül választhatják ki a nekik legmegfelelőbbet.

Akik a különálló, egyszintes, de tetőtérbeépítéses kétszobás kivitelt kedvelik, 
azok az „A” típust választhatják. Az emeletes házakról álmodok a „B” típus több 
variációjából válogathatnak: a Bl-es kétszobás, földszinti elrendezésű, a B2-es 
ugyancsak kétszobás, de emeleti elhelyezéssel, a B3-as a három szobás emeleti el
rendezést kedvelőknek, a B4-es szintén három szobás emeleti, de különleges szo
baelosztással készül. A „C” típus kétszobás, átjáróbeépítéses lesz.

A lakások alapterülete — a típustól függően — hatvanöt, illetve kilencven 
négyzetméter. Minden lakás összkomfortos, központi fűtéses.

A tágas, napfényes, többségükben erkélyes lakások elhelyezése olyan, hogy 
szinte reggeltől estig érik az éltető napsugarak. A házakhoz különállóan megépített, 
vagy a ház alagsorában elhelyezett fűtött garázsok is tartoznak. A lakótömbök kö
zött kialakított — egymástól zöld élősövénnyel elválasztott — virágoskertek teszik 
majd szebbé, barátságosabbá az ott lakók életét. A közeli erdő tiszta, ózondús le
vegője üdülő jellegűvé varázsolhatja a majdani betelepülők otthonát.

A lakásokkal egyidőben elkészülő közműhálózat, az aszfaltozott teljes gyalog
járda és úthálózat a tiszta és kulturált közlekedést segíti.

A rendelkezésre álló építési kapacitás, valamint az anyagi erőforrások szüksé
gessé tették, hogy ne egyszerre, hanem bizonyos ütemezésben épüljenek fel a la
kások. Az első ütemben készülő harminckét lakásból huszonnégybe már beköltöz
tek a szerencsés, boldog új lakók. A fennmaradó tizenhárom lakás még ez év vé
géig átadásra kerül. A második ütemben — 1979-ben — újabb negyvennyolc lakás 
épül fel.

A harmadik ütemben épülő hatvanegy lakás kulcsait 1980-ban kapják meg a 
tulajdonosok.

Az utolsó — negyedik — ütem szerint 1981-ben újabb hatvanhat lakást vehet
nek használatba az új „honfoglalók”.

Reméljük, hogy a kivitelező vállalat jó munkát végez, s nem lesz átadási ha
táridőmódosítás. így a lakásigénylők közül sokan hamarosan beköltözhetnek régen 
várt új otthonukba.

sz. s.

hozzá kötődő vitaminok is feltárulnak. 
Az egyébként nehezen emészthető ter
mékeknek (hüvelyesek, gomba, kelká
poszta) fagyasztás után könnyebb az 
emészthetőségük. A fagyasztott áruk cu
kortartalma ugyancsak jobban emészt
hető. A gyümölcsfélék gyorsan illanó 
aroma anyagai sikeresebben óvhatok, 
mint a hőkezelt termékeknél. Az ásvá
nyi anyagok jól értékesíthetők, bár a 
felengedtetésnél veszteség is előfordul. 
A fagyasztott termék C-vitamin tartal
ma szinte megegyezik a friss áruéval. 
Persze más vitaminok is megmaradnak 
az élelmiszerben. A vitaminveszteség 
egy része az áru előkészítése (előfőzé- 
se), másik része a hosszabb tárolás so
rán következik be. A főzés a vitamin
tartalom legfőbb károsítója! A gyorsfa
gyasztott zöldséget viszont csak igen rö
vid ideig szükséges főzni. A rövidebb 
főzési, sütési idő más élelmiszernél 
(húsfélék, stb.) is fennáll és a tápérték 
megóvása mellett a háziasszonynak ke
vesebb idejét veszi igénybe.” 

teszi. Ezzel' szemben, gyorsfagyasztáskor a már említett víz ige^ apró kristályokká válik, ami nem jelent veszélyt az áru minőségére.A Hűtőgépgyár a H 60 F típusú háztartási fagyasztó szekrényhez kezelési tájékoztatót, valamint az élelmiszerek házi fagyasztásához részletes útmutatót bocsát a vásárlók és érdeklődők rendelkezésére. Ennek ismeretében bátran alkalmazhatjuk a tartósításnak e legkorszerűbb módszerét. ’Safcsák Gyula oki. gépészmérnök
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MÁRCIUSI KÖRKÉP
Aktuális oldal

Magyar—szovjet barátsági nagygyűlésen résztvevő vendégek egy csoportja az elnökségben

eqy imuállótól
Még 1961 július 7-én vásároltam egy, szavatossági jegy: L 100 K típusú, gyár

tási szám: 24282 69 Lehel hűtőgépet 6400,— Ft-ért. A műbizonylat kelt 1961. ápri
lis 15. Hűtőgépem már elmúlt 16 éves, a mai napig kifogástalanul üzemel. Soha — 
még az automatához sem — kellett hozzányúlni. A belső része még most is olyan, 
mint egy új gépé. Persze az előírásoknak megfelelően kéthetenként leállítottam és 
lemostam. Ennyi idő elteltével, most már attól félek, hogy előbb-iitóbb tönkre 
megy. Kis pénzű ember vagyok — ma már leszázalékolt szívbeteg nyugdíjas — 
nem tudtam volna könnyűszerrel másik hűtőt venni kis nyugdíjamból, meg nem 
is merek újról álmodni.

Ismételem az első mondatomat, azért írtam, hogy megköszönjem a jászberényi 
Hűtőgépgyár Vezetőinek, Tervezőinek. Kivitelezőinek, az egész kollektívának, hogy 
ilyen jó hűtőgépeket gyártottak és gyártanak a mai napig.

Bizonyára másoktól is kapnak dicsérő leveleket. Szeretném, ha ezt a levelet is 
közéjük tennék. Mégegyszer köszönöm a jó munkájukat és továbbra is jó munkát 
és sok sikert kívánok a jászberényi Hűtőgépgyár minden dolgozójának.
Ráckeve, 1978. február 17."

Tisztelettel:
Schwenda László

2300 Ráckeve. Kossuth L. u. 72.

Kulturális mozaikVállalati művelődési bizottságunk februári alakuló ülésével megkezdte ez évi szervező és koordináló (közművelődési és oktatási) tevékenységét. Egyik fontos feladatának tartja a szocialista brigádok kulturális vállalásainak segítését, melynek érdekében útmutatót, ■i'ányelveket dolgoz ki. A bizottság szorgalmazza a nyári,, különvonatos kirándulás szervezését, valamint üzemi kulturális aktívahálózat erősítését.A szakszervezet kulturális munkabi- ?-ottsága is újjáalakult. Vezetője: Káro
lyi Jánosnc, a vszb kultúrfelelőse, tagjai: Czakóné Fazekas Mária népművelődési előadó, Kalup Gyuláné a téemká kultúrfelelőse. Kalla András, a BOSCH kultúrfelelőse. Kiemelt közművelődési oéljai: üzemi és osztálybizottsági kul- túrfelelősök részére népművelési ismereteket nyújtó továbbképzés szervezése, továbbá a szakszervezeti közművelődési könyvtár olvasótáborának bővítése. A munkabizottság elemzi a bejáró dolgozók művelődési helyzetét, és a kultúrálj alap felhasználási területeit.Az elmúlt két hónap művelődési Eredményei igazolták bizottságaink, mint elméleti irányítók munkájának szükségességét. Néhány példa a januári, februári kultúrális eseményekből:

. Igaz, hogy a, rendező szervek nem Efiy képzelték el a hűtőgépgyári amatőr képzőművészeti kiállítást, mint a- 10ky valójában lezajlott, de így is naivon hasznos volt. Á pályázatnak induló— végül csak bemutatkozó — képzőművészeti kiállítás láttatni próbálta URiatőr alkotóink fantáziáját, formai fűERoldásaí't, a szép munkákat.Figyelemre méltó az alkotások színfala. de a művek még rengeteg Jhunkát igényelnek. A kiállítás jelzést udott a megtett útról, a szakköri mun- £ak múltjáról. — Tizennégyen; festők, afat'agók, idősebbek és fiatalok — vet- 'ek komolyan a bemutatkozást. Közel másfél hétig tartott a kiállítás, több Százan tekintették meg. Többségük el- smeréssel nyugtázta a művek szí nyomát, az alkotók munkáját.^megnyitó után az alkotókkal, a le- miő képzőművészeti stúdióról beszél

430 dolgozó vett részt az „Amerikai filmtörténet’’ című archív filmsorozaton. A BOSCH, Ill-as, Il-es. abszorpciós üzem, nyomda, gyermekintézmények és az igazgatási főosztály dolgozói kellemes színházi élményben részesültek. 14 különböző előadáson. Színházi látogatások, szellemi totók, városnéző programok, múzeumi látogatások is voltak. A Gárdos Henrik K1SZ- all'apszervezet és a IX-es üzem K1SZ- tagjai Róbert Bolt egyik történelmi játékát tekintették meg a József Attila Színházban.Igen nagy érdeklődés kísérte az Ozs- vári Ferencné közreműködésével szervezett földrajzi előadás-sorozatot, melyen több mint 200 szocialistabrigád- tag volt. Óvodásaink sem maradtak ki a színházi és mozi-programokból. Az Állami Bábszínház előadását 120 gyermek nézte meg, az OVI-mozi bérletet 140 óvodásunk vette igénybe. Több dolgozónk kérésének szeretnénk eleget tenni következő pódium műsorunkkal, melyet délután 17,30 órakor és 20 órakor is megrendezünk március 28-án a Lehel Gyöngye Étteremben. A Korona Pódium vendégjátékaként. Lukács Sándor „Hősök, antihősök” című önálló estiére várjuk a szórakozni vágyó közönséget. Nagy Judit.

Amatör 
képző
művé
szek

gettünk. Az elképzelések megvalósítása csak az amatőrök munkájától, tenni- akarásától függ. Ott lehetőség nyílik majd tapasztalatcserére és közös feladatokra. Szakszerű vezetés, művészettörténeti előadások, filmvetítések segítik a munkát. A stúdió létrejöttével megoldódnak a teremgondok.Számosán vannak olyanok akiknek megjön az alkotókedvük, hogy a kollektíva munkájának részesei legyenek. A kultúrális osztály tájékoztatást, nyújt ezekhez. A Hűtőgépgyár gazdasági vezetése nagyon komoly segítséget ad munkához. csak rajtuk múlik, mennyit sikerül kamatoztatni belőle. A művészetkedvelő fiatalok és idősebbek munkája, részvétele a jövőben zökkenőmentesebb lesz. Az alkotókedv és lehetőség a jövő záloga. Sisa József

Február 24-én közel 300 fős közönség foglalt helyet a központi előadó nagy
termében. Plakátok hirdették nagy betűvel lioli Géza nevét. Mielőtt azonban 
színre lépett a humorista, két nagyon tehetséges fiatal népdalénekesnek. Dévay 
Nagy Kamillának és Bodza Klárinak tapsolhatott a közönség. Színvonalas műso
rukkal kiérdemelték az elismerést.

Kétségtelen azonban, hogy a nagy várományos, Hofi Géza aratta a legna
gyobb sikert, de nem panaszkodhat a Somogyi Pál — Mikes György kettős sem.

Szeretnénk, ha például egy rádiókabaré nyilvános felvételén újra találkozhat
na a gyári közönség az élvonalbeli humoristákkal. Talán-talán egyszer meg is 
valósul ez az elképzelés?!.iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiHiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiir.

KorkedvezményA Minisztertanács 1972-ben vizsgálta és 1973-tól módosította a korkedvezményt. Ennek eredményeként méltányosabbá váltak a jogosultság szabályai. 1973 után a férfiak 10 év; a 
nők 8 év után jogosultak 2 év korked
vezményre. A kedvezmény további 
egy-egy év. a korkedvezményre jogo
sító munkakörben végzett minden 
újabb, — férfiaknál 5. nőknél 4 év 
munka után.A Minisztertanács 1977-ben újból foglalkozott ezzel a kérdéssel és meghatározta a nyugdi jkorkedvezmények felülvizsgálatának elveit, megállapította a feladatok elvégzéséért felelős szervek körét, a munka bonyolításának rendjét, és ütemét. így vállalatunknál is felül kell vizsgálni a meglévő kedvezmények jogosságát, hogy az elmúlt, évek alatt a termelés folyamatában bekövetkezett változások, a technikai fejlődés és a technológia korszerűsödése a munkakörülményeket esetleg kedvezőbbé tette.A feladat elvégzésére vállalatunknál is bizottságot, jelöltek ki. melynek vezetője Losonczi Tibor üzemgazdasági 
főosztályvezető. A megadott irányelveknek megfelelően a javaslatokat 1978. április 30-ig kell beküldeni a KGM-hez és a Vasasszakszervezethez. A tervezet szerint az új korkedvezményes nyugdíjrendszer 1980. januárjában lép hatályba, addig a jelenlegi rendelet érvényes. VSZB

Bank-helybenAz OTP hűtőgépgyári üzemi fiókja rendkívül sokrétű pénzintézeti feladatokat lát el. ezzel megkönnyíti a hűtős dolgozók ilyen célú ügyeinek intézését. Előzékenységben nincs hiány. Legutóbb. február 28-án a lakásvásárlók befizetései miatt még rendkívüli ügyfélszolgálatot is csináltak munkaidő után.

Milyen takarékosak a vállalatunk 
dolgozói? — kérdeztem Váradi Csabá- 
né megbízott fiókvezetőtől.— Tavaly az összes betét, megközelítette a 14 millió forintot. Ebből gépko- esinyeremény 2 millióért vár a szerencsés húzásra. Igen bevált a Takaréklevél forma, eddig nyolcszázezer forintos forgalmunk van belőle. És majdnem ötszáz ifjúsági takarékbetétet váltottak nálunk.

Reménykedem, hogy az idei nyere
ségrészesedés egy részét is nálunk he
lyezik el a takarékos dolgozók. Tavaly 
ilyenkor is félmilliót hoztak betétbe, 
takaréklevélbe és gépkoesinyeremény- 
betétkönyvre.E’lköszönőben feltűnt egy díszes oklevél. Szocialista munkaversenyben, csoportjukban ők lettek az első helyezettek.Itteni munkájuk igazolja is az első helyet. Mészáros Júlia

FogadónapMárcius 15-én. a szokásosnál korábban, már délután 1 órától megkezdődött. a tanácsi ügyfélfogadó nap a szakszervezeti könyvtár olvasótermében. Kiss István főmérnök a városi tanács műszaki osztályának vezetője adott, felvilágosítást, útbaigazítást az érdeklődőknek.Legtöbben a Neszűrrel kapcsolatos építkezéssel, vízelvezetési panaszaikkal, kisajátítási elképzelésekkel kapcsolatos kérdésekkel fordultak a főmérnökhöz. Ö a szóbeli tájékoztatón kívül feljegyzett minden észrevételt, kérdést és kérést, hogy munkahelyén még tüzetesebben tudjon foglalkozni ezekkel a témákkal.A következő fogadónap jnegrende- zésére április 5-én kerül sor. ugyancsak a szakszervezeti könyvtár olvasótermében. K. Csányi Zsuzsa



a HŰTŐGÉP

Küldöttközgyűlés a LEHEL sportolóknál
A Lehel SC évi küldöttközgyűlését a hűtőgépgyári központi előadóteremben február 2(!-án tartotta meg. Takács László levezető elnök megnyitó szavai után köszöntötte a küldöttközgyűlésen megjelenő vendégeket, s nevükben többek között 

dr. Székely Mihályt, az OTSH részéről, Szautner Jánost, a MTSH képviselőjét, 
Gorjanc Ignácot, vállalatunk vezérigazgatóját, továbbá a járási és városi, valamint vállalatunk gazdasági és társadalmi képviselőit. A jelenlévők a javasolt elnökséget megszavazták, majd a levezető elnök felkérte Monáth Ferencet, a Lehel SC elnökét, hogy tartsa meg beszámolóját. A küldöttközgyűlési beszámolót az alábbiak szerint csoportosította: szervezési és sportoktatási kérdések, agitációs és propagan
da feladatok, valamint 1978. évi tervek és célkitűzések.

A Lehel Sport Club, mint a megye második legnagyobb egyesülete megyénk, járásunk és városunk sportéletében meghatározó szerepet tölt be és sporteredményeivel nagyban hozzájárul megyénk eredményeihez is. Egyesületünk biztosítja a rendszeres sportolási, testedzési lehetőségeket szakemberek közreműködésével. A versenysport mellett párhuzamosan a Hűtőgépgyár és gyáregységeinek dolgozóit pedig igyekszik minél nagyobb számban bevonni az alapfokú sporttevékenységbe.Elnökségünk jövőbeni célja, hogy mind több iskolával és intézménnyel szoros kapcsolatot építsen ki, s megállapodásokat kössön egyesületünk szakosztályainak utánpótlás biztosítására.Továbbra is az ..EDZETT IFJÚSÁGÉRT” mozgalmat, és tömegsport rendezvények megszervezését kiemelten kell kezelni. Jövőben a nagyobb tömegek mozgatásához, a tömegversenyek szervezettebb irányításához, levezetéséhez tömegsportfelelős személyeket kell megbízni.
Tizenegy szakosztályA Lehel SC-nek — mint ismeretes — az alábbi szakosztályai vannak: NB I. női röplabda, NB II. asztalitenisz, NB II. sakk. NB III. labdarúgás, atlétika, birkózás, kézilabda női-férfi, kosárlabda, jégsport: műkorcsolya, jégkorong, úszás, természetbarát.

Összesen 701 a sportolók száma, ebből 
nő 192, tanuló 408. Egyesületünkben a szakosztályok vezetésének munkája egy-két szakosztály kivételével megfelelő létszámmal és elfogadható.Egyesületünk szakosztályai az 1977-es évben több-kevesebb sikerrel, de teljesítették a célkitűzéseket, a férfi kézilabdázók és labdarúgók szereplése hagyott főleg kívánni valót. A kézilabdázók né
mi szerencsével bajnokságot nyerhettek 
volna a megyei bajnokságban, de a me
zőtúri mérkőzés a hazaiaknak kedve
zett. A labdarúgók viszont még kijavít
hatják őszi gyenge szereplésüket, a ta
vaszi fordulóban.Dicséret illeti a sakk szakosztályt múlt évi sikeres szerepléséért. A megyei bajnokság megnyerése után Gyulán ragyogóan szerepeltek az osztályozókon, és jogot szereztek az NB II-ben való szereplésre!Röplabdásaink 6. helyezése a szuper ligáiban, s a 30 mérkőzés közül csupán egy győzelem nem a legjobb. Az. 1978-as bajnoki rendszerben, mely két csoportos kiírással kerül megrendezésre, talán feloldja az állandó ...jobbakkal” való találkozás gátló hangulatát, s egy esetleges felfrissített csapat jobb teljesítményre lesz képes.Az asztaliteniszezők őrzik helyüket az NB Il-es mezőnyben, s a versenyzők egyéni bajnokságon több sikert értek el.Női kézilabda csapatunk teljesítette a kitűzött célt. A 2 éve alakult csapat ezüstérmes lett a megyei bajnokságban. Az 1978-as évi célkitűzésük — a bajnokság megnyerése — elérhető cél. ha fejlődésük töretlen marad.

A jégsport egyesületünk legfiatalabb 
szakosztálya, amely nagy jövő előtt áll. Az első évben a szakosztály létszámát, korcsoportosítását, valamint a játékosok kiválasztását és a jégsport népszerűsítését tűzte ki célul. Ez minden tekintetben sikeres volt, sőt országos versenyeken is 
már helyezéseket értek el.A többi szakosztály a vártnak megfelelő teljesítményt nyújtott.A beszámoló kiegészítésében ismertette Monáth Ferenc az 1978. évi költségtervezetet, ami meghaladja a 3 millió 
forintot. Ez az összeg 23 százalékkal több, mint az előző évi.Egvüd Lajos, a számvizsgáló bizottság elnöke számolt be az egyesület múlt évi gazdálkodásáról, amely minden szempontból megfelelt az előírtaknak.
Vélemények

A vitából:
Majoros Sándor kézilabdázó: sikeresen felkészültünk a tavalyi bajnokságra, fizikailag a legjobbak voltunk a megyei I. osztályban, de sajnos csák másodikok lettünk. Ebben az évben együtt maradt a csapat, s terembajnokságokon elért jó eredményeink híven tükrözik, hogy nagy akarással készülünk az áprilisban kezdődő bajnokságra. Szeretnénk sikeresebben szerepelni.
Győré Erzsébet atléta: Dobók, atléták nevében, s magam részéről is problémát jelent, hogy nem engedélyezik a sportpályákon a gerelyt hajítani. Igaz, a városi sportfelügyelőség legújabban engedélyezett 6 dobást, de ez nem oldja meg problémáinkat, egy-egv edzési időszakban 100—150 dobás lenne szükséges a sikeres versenyzéshez.
Csák Dezső a városi és járási pártbi

zottság, a városi KISZ-hizottság nevében: köszöni az egyesületnek az egész évben nyújtott színvonalas rendezvényeket. Jelentős eredmény a tömegsport fejlesztése, ami a Hűtőgépgyárban jó úton halad. 1978-ban egyik fő feladatul az utánpótlás-nevelést kell kitűzni. Sok fiatalt nemcsak megszerezni, hanem meg is kell tartani, ez pedig kollektív munkát igényel, ne csak az edzők, a szakosztály vezetés, hanem a munkahelyi vezetők is segítsék!
Ludányi Lászlóné, a természetbarát 

szakosztály vezetője: örömmel mondja, hogy sikerült megfiatalítani a szakosztályt. ami főleg az Ifjú Gárdának és a KISZ-nek az érdeme. Az Edzett ifjúságért mozgalomban tú rávezetéseket vállaltak. A szakosztály legnagyobb/ problémája a szállás megoldása, s ha van, általában a kötelező étkezés szükséges, a természetbarátok viszont ..kispénzű” emberek.
Lukácsi Antal labdarúgó: köszöni az új labdarúgószakosztály vezetés támogatását, s ígéri, hogy mindent megtesznek annak érdekében, hogy az első tízben végezzen a csapat.

Gorjanc Ignác vezérigazgató: ami az egészséges sportolást biztosítja, anyagilag minden megvolt. Az eredményeket ismerjük, nincs szégyenkezésre okunk, tisztességes helytállás volt, mindenki tudása és képessége szerint teljesítette a feladatokat. Mi mindent biztosítunk a jobb eredmények eléréséhez. A lehetőségek nagyok a sportolók előtt, de ezzel tanuljanak meg élni, az edzéseket lelkiismeretesen végezzék. Vigyázzanak a létesítményekre, főleg az aktív sportolók, s akadályozzák meg azokat, akik nem tudnak vagy nem akarnak vigyázni létesítményeink épségére, tekintsék azt úgy, mintha sajátjuk lenne. Végül elismerését fejezi ki a sport terén működő aktíváknak, akik térítés nélkül végzik, a nem mindig hálás feladatukat.
Dr. Székely Mihály, az OTSII képvi

selője: Csodálatos létesítmények, sok sportolási lehetőség, s ez nagyon pozitív dolog egy város életében. Tetszettek az elhangzott őszinte szavaik, a bírálatok elfogadása. Ez nagyon fontos, mert a bírálatot el kell fogadni, s utána megnézni, hogyan lehet jobban dolgozni. A rendszeres tömegsport biztosítása nagy dolog, hiszen az egészséges élet egyik biztosítéka, s itt a Hűtőgépgyárban szép számmal vesznek részt a munkások. Az utánpótlást főleg helyből kell megszerezni. A jó egyesületi vezetést bizonyítja a nagy létszámú aktív

m íu zak
Azt mesélik, hogy a minap összefog

tak a férfiak. Elhatározták, hogy a szo
kásos hóvirág és Tomi csokoládé mellé 
rendkívüli nyolc órás műszakot vállal
nak a háztartásban. Mielőtt az asszo
nyok felocsúdtak volna a meglepetéstől 
és megtették volna a kellő óvintézke
déseket, egy emberként megindultak a 
konyha felé. Persze erre a műszakra is 
fel kellett készülni. Volt, aki hat üveg 
Kőbányait rakott a mosogatódézsa mel
lé, volt aki kövidinkás üveget dugott a 
porszívó hengerébe. Mert ugye, kedv 
kell a munkához akkor is, ha házi. Az 
asszonyokat beültették egy-cgy kényel
mes fotelbe, kezükbe nyomták a FÜ
LEST, hiába tiltakoztak. Meghallgatták 
még félíüllcl a munkavédelmi és egyéb 
kioktatást, így csak kétszer vonultak ki 
a tűzoltók és egyszer volt általános á- 
ramsziinet a városban. Különben ment 
minden, mint a karikacsapás. Az edé
nyek csörömpöltek a mosógépben, a 
gyerekek bömböltek a szárítóban. A

Autósok 
klubnaplójaKlubunk első jelentősebb csoportos megmozdulása január 11-én a KRESZ vetélkedő volt. Külön bíráltuk és jutalmaztuk a versenyben győztes klubtagokat. és a klub életébe még be sem kapcsolódott autósokat. Többször holtverseny alakult ki, ami a versenyzők jó fel készültségéi, is igazolta. Legeredményesebbek a klubtagok között: Gcrncr 
Ferenc, Kalup Gyuláné, Kocsis István, a nem klubtagok közül pedig Bors László és Székely Gábor.Január végén kezdődött a négyhetes autóversenybírói tanfolyamunk. Volcn- 
tényi Nándor és Kovács Péter pesti bírók készítették elő a 24 jelöltet vizsgára. Minden hallgató sikeres vizsgát tett a budapesti vizsgabizottság előtt. így az idén rendezendő, három országos meghívásos autós versenyen már saját bírói gárdánk látja el a felelős bírói teendők .jelentős részét.Március 14-én indítottuk az 'autó-versenyző képzést. A hazai ügyességi és lúr:;versenyek iránt érdeklődő autósokat olyan elméleti és gyakorlati ismeretekkel látjuk el, ami a versenyeken való szereplésük során a jobb eredményeket 

sportoló, ami azt is mutatja. — az elhangzottakból csak megerősödött bennem —•, hogy jó a kapcsolat a Sport Club vezetői és a vállalat gazdasági és társadalmi szerveivel.
l’ápai Gyula, jégsport szakosztály elnöke: jólesett a dicséret, amit jegeseink kaptak. Ez a fiatal szakosztály valóbaln rövid idő alatt országos, sőt külföldi viszonylatban is nevet szerzett, tehát elmondhatjuk, hogy jegyeznek bennünket. Köszönjük a támogatást, mert anélkül nem tudtuk volna elérni ezeket az eredményeket.Monáth elvtárs a feltett kérdésekre és problémákra választ adott, s ígérte, mindent megtesz annak érdekében, hogy megoldódjanak a jelenlegi nehézségek, s' bízik abban, hogy jövőre jobb eredményekről tud beszámolni.Takács elvtárs szavazásra kérte a jelenlévőket, amennyiben egyetértenek a beszámolókkal, valamint Szalóki Ferenc elnökségben való megbízásával (Szilá

gyi József helyett, aki eltávozott a vállalattól), amit egyhangúlag elfogadtak.Végül Monáth Ferenc, az egyesület elnöke kiemelkedő munkájukért jutalmakat nyújtott át sportolóknak, vezetőknek és aktíváknak. B.

porszívók beszívtak minden elmozdít
ható!,, csak az egyik dugult el a szom
széd macskájától, de az nem volt már 
garanciális.

Egy férj a mennyezeten sétálva tö- 
rölgette a port a padlóról, még rá nem 
szóltak, hogy fordítva kell. Egy másik 
nagymosást rendezett a kádban, de még 
idejében kimentették. Egy harmadik a 
tükör előtt közölte magával, hogy az is
tennek se tud kijönni a kosztpénzből, 
de már másnap gyógyultan kieresztet
ték. Az asszonyok ezalatt vidáman po- 
haraztak és hajbakaptak azon, hogv 
bentmarad a Lehel, vagy nem az NB II- 
ben.

A tűzhelyeken fortyogott a vacsora, 
sűrű füst lepte cl a környéket. A gye
rekek is időben kerültek a mosogató
vízbe. majd az ágy melle. így telt el ez 
a rendkívüli műszak. A károk felméré
se folyamatban van.

Az asszonyok véleménye: 
maradjunk csak a hóvirágnál, az ol
csóbb !

segítheti elő. A tanfolyam gyakorlati előadójául a már országos hírnevet szerzett Sárközi autóversenyzőt kértük fel. A márciusi tagltoborzási kampány során klubtagságunk létszáma 140-re nőtt,. így már biztos, hogy az eddigi tagcsoport önálló szervezetté léphet elő a Magyar Autóklub keretében. Miután önálló költségvetéssel rendelkező szerv leszünk, biztosíthatjuk tagjaink számára az olyan előnyöket és programokat,, amivel a lovábbi évekre is megtarthatjuk őket.Bízunk benne, hogy taglétszámunk még tovább növekszik, szervezetünk erősödik. Philipp Imre
II O T ö G É Pa Hűtőgépgyár dolgozóinak lapjaKiadja a HűtőgépgyárFelelős kiadó: Gorjanc Ignác Felelős szerkesztő: Csuta Lajosné Készült a Hűtőgépgyár nyomdájában Felelős vezető: Rédei István Jászberény, 1978. március hó Megr. törzsszám: 21/1918.Terjeszti a Hűtőgépgyár Vállalat üzemen belül



Szabadságunk születésnapjára33 évvel ezelőtt április 4-e arany betűkkel íródott be a magyar nép történelmébe.Méltán tartjuk legnagyobb nemzeti ünnepünknek.A magyar nép történelmében ez a nap sorsdöntő fordulat kezdetét jelentette, mert megnyílt a felemelkedés, a függetlenség új korszaka.A Horthy-rendszer 25 éves uralma alatt népünk nemcsak a kenyeret, hanem a tudást, a kultúrát is nélkülözte, és a mi vezérlő eszménk, a marxi zmus- leninizmus. tiltott volt.Tisztelettel adózunk azoknak az elődeinknek is, akik a legsötétebb elnyomás korszakában a szabadság fáklyavivői voltak. Megmaradt a magyar nép egységes nemzetnek, és megmaradt a Jövőbe vetett remény.Kevésnek bizonyult azonban a magyar nép küzdelme az 1848-as szabadságharc idején, az 1919-cs tanácsköztársaság harcosainak véráldozata is ahhoz, hogy véglegesen elnyerjük szabadságunkat. A szovjet nép, annak Vörös Hadserege és dicső pártjának következetes internacionalista politikája kellett ahhoz, hogy véglegesen a szabadság birtokosai lehessünk. Mély, és soha el nem múló hálát, megbecsülést érzünk a felszabadító Szovjetunió iránt, a szovjet emberek áldozatvállalásáért. Kegyelettel hajtjuk meg a megemlékezés zászlaját a szovjet hősök előtt, akik a legdrágábbat, életüket adták népünk, es vele együtt más népek függetlenségéért.Az 1945. április 4-én kapott szabadságot felelősségteljesen birtokoljuk, és 

azokat a lehetőségeket, melyeket akkor kaptunk, egyre inkább valósággá formáljuk.Népünk a szocialista Magyar Népköztársaság megteremtését, a fejlett szocialista társadalom felépítését tűzte ki célul, egy olyan társadalmi rendszert valósítva meg. amely minden, hazáját szerető magyarnak biztonságos otthont, igazi barátokat, hű szövetségeseket teremt.Társadalmi átalakulásunk, az anyagi erő állandó növekedése teremtette meg a feltételeket ahhoz, hogy hatalmas előrelépés legyen szellemi és kulturális életünk területén. A szocializmus alapjainak lerakása, majd a fejlett szocialista rendszer felépítése a munkásosztály számára biztosította a hatalom gyakorlását, a szocialista rendszer védelmét, és vele párhuzamosan a szocialista szellemiség, kultúra, az általános műveltség kiteljesedését.Pártunk, híven a marxizmus-leniniz- mushoz. a Szovjetunióhoz és szocialista országokhoz való szilárd, megbonthatatlan szövetséghez, következetes politikát folytatott, annak érdekében, hogy eredményesen munkálkodjunk nemzeti és nemzetközi céljaink valóra váltásán.A fejlett szocialista társadalom építése nemzeti programmá vált, és ez nyert megfogalmazást a XI. kongresszuson. Ez a program fejezi ki népünk érdekeit, törekvéseit, jövőbe vetett hitünket, s minden szocializmust, építő nép egységét.Kádár János elvtárs mondotta erről: „Sokat, mindennél többet jelent ma nálunk a párt és a nép szoros kapcsolata, 

összeforrobtsága, a párt és tömegek közötti kölcsönös bizalom. Népünk tudja, hogy minden helyzetben számíthat harcedzett pártunkra, pártunk tudja, hogy minden feladat megoldásában bizton építhet népünkre, a szocialista nemzeti összefogás élő. évről évre növekvő erejére.”A kongresszus óta eltelt, időszak — mely egyben az V. ötéves terv első két éve is volt — belpolitikai életünkben igen jelentős.Az eltelt időszakban erősödött a szocialista demokratizmus is, és új, alkotó légkört, teremtve államunk növekvő hatékonysággal tudja betölteni fő funkcióját, mely a jelen időszakban a gazdasági és kulturális szervező és nevelő munka. A kongresszus óta eltelt időszak arra is felhívja a figyelmet, hogy a fejlett szocialista társadalom építése fokozott követelményeket támaszt nemcsak a termelés szférájában, hanem az eszmei, politikai élet területén is.A szocializmus a teljes embert állítja példaképül. Ezt segíti társadalmilag az egyre inkább gazdagodó szocialista munka verseny, s ennek különösen szép példája, mint amilyen volt többek között, a Nagy Októberi Szocialista Forradalom 60. évfordulójára szervezett hatalmas mozgalom is.A magyar népgazdaság alapjai szilárdak.Változatlanul előtérben tartjuk a szocialista gazdaság alaptörvényéből adódó konkrét feladatokat, az életszínvonal emelkedését, és ezt fogalmazta meg konkrétan az 1978. évi népgazdasági 

terv is. Népgazdaságunk feladatai teljesítésének feltételei kedvezőek.Az a nagymérvű átalakulás, mely a szocialista tábor országait jellemzi, a fejlődés tervszerűségéből adódik. Abból a tényből adódik, hogy 60 esztendővel ezelőtt a Nagy Októberi Szocialista Forradalom az elméletet valósággá változtatta. bebizonyítva, hogy a dolgozók harca teljes és végleges győzelmet arathat. a kizsákmányolás, a szociális és kul- túrális elnyomás ellen.Az elmúlt 33 év fejlődésének, eredményeinek városunk és vállalatunk is szerves része. A 33 év alatt jött létre vállalatunk is, tehát a szocializmus szülötte, s nem véletlen, hogy egyre magasabb szinten valósulnak meg a szocializmus építéséből adódó feladatok vállalatunknál.Az V. ötéves terv céljai vonzóak, az élet realitásából adódnak, és a megfogalmazott célok valamennyiünk jobb, szebb életét hivatottak biztosítani.Hogy milyen lesz a jövőnk, az valamennyiünkön múlik. Azon múlik, hogy mennyire leszünk következetesek a munkában, hogyan tudunk előrelépni a munka hatékonyságának növelésében, a napi feladataink következetes végrehajtásában, eszmei-politikai szilárdságunk erősítésében.Az alapok jók. terveink előremutatóak, cselekedjünk tehát közösen a jobb, a szebb, a boldogabb holnapért, s eközben soha ne feledjük el, hogy ennek lehetőségét 33 évvel ezelőtt a felszabadulás hozta meg népünknek.Nagy János PB-titkár

ai Barna- díjról— Különös levél érkezett. . .~~ A címzés és a borítékban lapuló Meghívó nem lehetett vitás, nekem szólt,— Az Országházba nem hív iák az embert akármiért. Ettől kezdve nem v°lt nyugodásom. Voltam én már ott. de csak látogatóban, megcsodálni az építészét egyik monumentális remekművét, vehát az mégis más volt. azt. én szerveztem ...De most hívnak... és mit monda- *tak majd, akik ismernek?. . . Mit kere- Sek én ott? S valóban, mit is.. .?. ~~ Ilyen gondolatok kavarogtak a felemben, mikor a nagyméretű borítékot, szorongattam..Hetek teltek el azóta, s ország — vi- tudja, hogy Hamar József a Hűtő

gépgyár villanyszerelője, a Válvi Péter Szocialista Brigád vezetője hazánk felszabadulásának 33. évfordulóján az Állami díj kitüntetésben részesült.—• Mit éreztél, amikor a neveden szólítottak?Hirtelen felálltam és úgy éreztem, egy küszöbön lépek át. s legalább három számmal nagyobb, gyűretlen kék overál és a ..külső g'tar” műhelyének legelőször magamba szívott illata csap meg. Akkor, ott először, több mint. 25 évvel ezelőtt is remegő térdekkel léptem át azt a küszöböt. . .S annak a régi műhelynek nagyon különös klímája volt. Aki beleszippantott, nemigen tudta elfeledni később sem . . . Szóval, rövid idő alatt is lehet sokat élni .. . ! — Ügy értem, hogy átélni.

AloiMMak is szép,.,Aztán már ott is voltam és Aczél György elvtárs átadta a kitüntetést. « néhány meleg szóval elkísérte. Bizony nekem melegem lett, különösen mikor leültem. Szinte elzsibbadtam. Akkor jöttem rá csak igazán, hogy itt Állami-díjakat és Kossuth-díjakat adnak át. Többnyire ismert közéleti személyiségek arca villant fel egy-egy kézfogás után.Azóta sokan köszöntöttek. Kedves, meleg szavakkal gratuláltak, barátok és ismerősök, többen ismeretlenek is. Az ember ilyenkor önkéntelenül is mérlegel • . . Mit tettem eddig? Azt. amit sokan megtettek munkatársaim, a gyárunkban dolgozók közül. S. hogy mégis engem javasoltak vezetőink erre a magas kitüntetésre, csak a bizalom jele lehet. Előlegezett bizalom, amely arra ösztönöz, hogy még nagyon sokat kell tennem és bizonyítanom. Ha eddig azon voltam, hogy másokon segítsek, hogy többet és jobban dolgozzak, hogy a közösség, a társadalom javára újat alkossak. akkor most megújult erővel mégin- kább csinálni kell. Csinálni kell, mert ez az előlegezett bizalom kötelez. De nem csak ezéit. Azért is. mert nekem ez a gyár, ez a munkáskollektíva a családommal együtt az életem. Vele együtt törekedtem, s akkor amikor a kék ove- rálos villanyszerelő tanuló átlépte a küszöböt, elkötelezte magát — akkor is úgy éreztem, most is — egy életre. Hat ezért is.Nehezen indult beszélgetésünk, aztán mégis a késő esti órákba nyúlott. ilyennek képzeltem el. aki ilyen magas ki

tüntetést kaphat. Szerénységénél csak a tenniakarása nagyobb.Azt mondta, nem tudja miért esett, rá a választás, más is megkaphatta volna a gyárból, s nem tudja mit szólnak majd ehhez az emberek.Akik jól ismerik őt, munkáját, tevékenységét, biztosan helyeslik a döntést. Sokan tudjuk, ha ő most nem is mondta el. hogy mit tett a brigádjával, munkatársaival együtt, s sokszor egymaga a a város és a környék általános iskoláiért. a művelődési ház, a múzeum ügyéért. Milyen sokat elvégzett a kórház zavartalan vízellátásáért, a gyermekkórház világításáért, a városi vízellátás biztosításáért. De nem is sorolom tovább, hisz nem volt olyan ismerős, vagy ismeretlen. akinek ne segített volna, ha az hozzáfordult. Saját gondját-baját félretéve, időt és fáradságot nem kiméivé, mindig önzetlenül dolgozott a közösségért, a kisebbért és a nagyobbért. a város fejlődéséért.Kívánjuk, hogy viselje egészséggel e szép, de jól megérdemelt kitüntetést és dolgozzon továbbra is ilyen eredményesen. — bor —
Éljen a munkásosztály nemzetközi ünnepe, május 1.



2 hűtőgép

Március közepén — 15-én, 16-án és 17-én — zajlottak le a Szakma kiváló tanulója országos versenyek. Budapesten, Miskolcon, Kecskeméten és Kiskunfélegyházán mérték össze elméleti, gyakorlati tudásukat a szakma legjobbjai.— Nem volt hiábavaló a jászberényi 606. sz. Szakmunkásképző Intézet tanárainak és vállalatunk kitűnő oktató kollektívájának lelkiismeretes munkája!— így van? — kérdeztem Barta Zoltán tanműhelyvezetőtől.
— Eredményeink, melyeket fiaink 

produkálni szoktak, beszélnek helyet
tünk.

Mindig nagy súlyt fektettünk a szak
munkás képzésre. Nem közömbös, mi
lyen felkészültségű embert engedünk ki 
az életbe.

Ma ott tartunk, hogy tíz szakma kö
zül néggyel országos versenyen vettünk 
részt. Sőt, hagyomány a Hűtőgépgyár
ban, hogy esztergályos szakmában har
madszor hozták el gyerekeink az or
szágos második helyezést.1975-ben Csepelen, rá egy évre Nyíregyházán született meg ez a ragyogó eredmény. Az idén pedig Kiskunfélegyházán Pócz Péter szerepelt kimagaslóan. Ö is második lett!Olyan szakmánk is van, — szerszámkészítő — amelyet csak mi oktatunk a megye területén egyedül. Ez a magyarázata, hogy megyei döntő nélkül jutott az országos versenyre Oláh János,

Egy „rendkívüli” 
fiatalemberA téemkában kiválóan dolgozó embereikről, kitüntetett brigádokról már többször beszámoltam. Számomra mindig nagy élmény volt olyanokkal megismerkedni, akik munkájukat kiemelkedően, nagy szeretettel végzik. Most egy olyan emberrel ismerkedtem meg, akinek életútjára nem mondhatom, hogy tipikus.Megdöbbentő az az energia, alkotásvágy, társadalmi aktivitás, ami ebben az emberben lakozik. Lukácsi László villanyszerelő a téemkán. 1968 óta dolgozik a Hűtőgépgyárban. Belépésélő1 73-ig a II-es üzemben volt ügyeletes. Azóta automata gépek vezérlésének javításával. felújításával foglalkozik. így váll magáról:—• Szeretem azt, amit most, csinálok. Változatos, mindig úi. Minden munka más jellegű. Sokat, kell gondolkodni, töprengeni egy probléma megoldásán. Szeretek új dolgokat megvalósítani. Összehoztam egy elektronikus impulzusszámlálót. 1977-ben az Alkotó Ifjúság Pályázat megyei kiállításán részt vettem vele. Ez az impulzusszámláló most a Bosch üzemben a szerelőszalag végén van elhelyezve. Automatikusan számlálja és egy elektronikus kijelző megjeleníti az elkészült szekrények számát. Nagyon örülök neki, hogy valóban hasznos dolgot sikerült készíteni. Néhány napig nem üzemelt, mert kis kiigazítást csináltam rajta, és a dolgozók hiányolták.— Most mivel foglalkozik? Kérdésemre már ugrik is és egy közönséges diplomatatáskát tesz elém az asztalira. Kattan a zár és benne a legkedvesebb „gyermek” látható.— Ez egy hibakereső és kontakt vizsgáló. A karbantartó munkát segíti ez a készülék. Automata gépek javításánál lehet használni, rendszertelenül jelentkező hibák kiszűrésére. Persze ezeket a munkáimat nem egyszál magam végzem. A Villamos labor mérnökeivel. a szerkesztésen dolgozókkal sokat együtt törjük a fejünket, ha valamilyen gondom van. Meg itt a kollégáimmal is együtt oldjuk meg a feladatokat. Szerencsémre nagyon jó kollektíva van itt. 

Eredménye, — ha a versenyt nézzük szerényebb, tizennyolcadik lett. Viszont ezzel is nagyon meg vagyunk elégedve. Géplakatos tanulónk', Prigl József tizedik helyre jutott, ami szintén dicséretre méltó produkció.— A tavaszi szünet utáni első napon beszélgettem Pócz Péterrel.— Már az általános iskolában esztergályosnak készültél?—. Nem. Szolnokra, szakközépiskolába pályáztam, de nem vettek fel. Vác sem sikerült, ahová mintakészítőnek jelentkeztem. Végső elkeseredésemben választottam ezt a szakmát, de az első hónap elteltével nagyon megszerettem.— Mesélj valamit a versenyről.— Hihetetlen, hogy milyen jól megszervezték.Huszonötén indultunk. Nem voltam izgatott, hisz magamban már elkönyveltem. hogy ott sehol sem leszek. Akkor kezdtem bízni, amikor a gyakorlati versenyre került sor Megfordult a fejemben, hogy jó lenne az első öt közé kerülni.Sikerült, második lettem!
Az eredményhirdetés még mindig fü
lembe cseng! Családon belül is nagy 
volt az öröm! Másnap a bátyám, Imre 
fizikából indult országos tantárgy verse
nyen.
Nemhiába izgultunk, harmadik helyen 
végzett.— Gratulálunk mindkettőiüknek. kimagaslóan szép eredményükhöz.Baranyi József

— Eddig a munkájáról beszélt. Nem esett szó arról, hogy háromszor kapott kiváló dolgozó jelvényt. Most pedig legutóbb mi is történt?— Március 21-én KGM Kiváló dolgozója kitüntetést kaptam.— Ezt a KISZ KB zászlajának átadási ünnepségén vette át. Valami köze van tehát az ifjúsági szervezethez.— Igen régi KISZ tag vagyok. 1973— 77-ig a vállalati KISZ-bizottság tagja, ifjúmunkásfelelős voltam. Fiam születése miatt azonban meg kellett válnom ettől a tisztségtől, mert nagyon sok elfoglaltsággal járt. A családnak több segítségre volt szüksége. Most a Gyárfejlesztési Főmérnökség KISZ közbenső vezetőségi tagja vagyok. Ez egy nagyon szerencsés új szervezési megoldásnak bizonyult. Azóta nagyot lendült itt a téemkában a KISZ-munka.
—■ Maga egy rendkívüli ember. Nagyon szereti munkáját. Alkotó módon nagy örömmel végzi. Méllette fontos társadalmi tevékenységet is folytat. A fiatalok gondjait, problémáit jól ismeri és segítőkezet nyújt mindig, ha valaki Önhöz fordul. Utána ott van a család is. Nem érzi, hogy sok ennyi mindennel foglalkozni ?— Kapaszkodjon meg. Most elsorolom mit csinálok még. A Münnich Ferenc brigád vezetője vagyok, öt éve a 29-es tanácsi választó körzet tanács tagja és a városi tanács VB tagja vagyok. Mint VB-tag a Hűtőgépgyár dolgozóit képviselem.Ezek után valóban csak ámulni tudtam. Majd valahogy úgy alakult, hogy már a csatornázásnál, a Vízmű gondjánál, a járdaépítésnél tartottunk. Meghánytuk. vetettük a város gondjait. Már el is feledtem, hogy miért is kerestem meg őt. Elmerültünk a beszélgetésben. Végül amikor észbekaptam, hogy nekem riportot kell készítenem ezzel az emberrel már csak egy kérdésem volt.— Árulja el hány éves?— Huszonnyolc.Amikor lefelé ballagtam a fémlépcsőn és átmentem a zajos üzemen, egyre csak az járt a fejemben vajon hány ilyen ember van kis hazánkban? Sok vagy kevés? Nagyon, nagyon sok kellene.Kiss Erika

^FIATALOK
rovatvezető:

dr.Wirth 
Lajos

Soron kívüli előléptetésElőző számunkban már röviden hírt adtunk róla, hogy a Gyártmányfejlesztési főosztály Lévai Oszkár Brigádja elnyerte a Vállalat kiváló ifjúsági szocialista brigádja címet. Aki nem ismeri ö- ket közelebbről, annak a hír csak ennyit mond, és nincs benne semmi rendkívüli. Másként áll a dolog, ha azt is tudjuk, hogy a kollektíva mindössze négy éve, 1974-ben alakult.
Sashalmi Imréné br.igádvezető így jellemzi a kiváló közösséget:— Jelenleg tizenkilenc tagja van a főosztály különböző osztályairól verbuválódott brigádunknak, döntő többségében nők. csupán öt férfi van közöttünk. Ez természetesen nem marad hatástalan a brigád munkájára sem, hiszen jelenleg is öt kismamánk van gyesen.
— Véleményetek szerint mivel érde

meltétek ki a kitüntető címet? —— Ügy gondolom, hogy mind a gazdasági munkánk, mind a sok elvégzett társadalmi munka közrejátszott ebben, és valószínűleg az is. hogy vállalásainkat minden téren túlteljesítettük. —
— Egy termelő brigádnál könnyű el

képzelni. hogy milyen gazdasági vállalá
sokat tehetnek, de egy. a tietekhez ha
sonló műszaki brigádnál nem olyan egy
szerű. —— Mondok két példát a ..túlteljesítések” közül. Sok munkánk feksziJr például a zsugorfóliás szifoncsomagolás prototípusának elkészítésében, amelynek esztétikai előnyei vannak a régivel szemben, amely lehetővé teszi a különböző jelzőcimkék elhagyását.Folyamatosan végzünk olyan kísérleteket. amelyek célja a hűtőszekrénycsomagolás esetleges gyenge pontjainak felderítése, és azok megszűntetése.

— Az értékelésben az is szerepel, hogy 
társadalmi munkát is többet végeztetek, 
mint amennyit vállaltatok.

Babucs László KISZ-bizottság titkára átvette a kiváló szervezetnek adományozott zászlót
oklevél 'Tjöröks^iitiiiiklósiiak1978. március 21-én az ünepélyes KISZ fogadalomtétel alkalmával mácius 21-e tiszteletére a törökszentmiklósi Pódium teremben adták át Törökszentmiklós város kiemelkedő munkát végző KISZ-szervezeteinek az elismerést jelentő kitüntetéseket. Ez alkalommal adták át az Aggregül Felújító Üzem KISZ-alapszervezetének is jó munkájáért a KISZ KB Dicsérő oklevelet.A jelenlegi gazdasági, társadalmi, tömegszervezeti vezetők, az üzem dolgozói megfelelő támogatást adtak a szervezeti munka továbbfejlesztéséhez. így a kedvező feltételek lehetővé tették, hogy az alapszervezet a kongresszus határozatainak szellemében, a szervezeti szabályzat keretei között akcióprogramját, úgy valósíthatta meg, hogy méltán nyerhesse el ezt a magas kitüntetést.Az 1978'79. akcióprogramban foglaltak megvalósításán úgy munkálkodunk, hogy szép sikerünk töretlen legyen. Barna Sándor KISZ alapszerv titkára
Pályakezdők fogadásaÁprilis 15-én találkoztak az 1977-ben egyetemen, illetve főiskolán végzett pályakezdő fiatalok vállalatunk vezetőivel.László Károly műszaki igazgató, vezérigazgató helyettes tartott tájékoztatót a Hűtőgépgyár múltjáról és legfontosabb feladatairól, majd Nagy János, a pártbi- ’ zottság titkára szólt a párt és a tömegszervezetek nevében.! A pályakezdők és a vezetők kötetlen beszélgetése után filmvetítéssel zárult a I program. Juhász Ferenc

Ö 
hangja!

— így igaz. Mi végeztük többek között a „Lehel Kupa” versenyek külön- díjainak elkészítését, díszcsomagolását, valamint a szervezésben és bonyolításban is részt vettünk. Sportszereket terveztünk a Gyetvai János általános iskolának, és segítettünk a IV. Hűtőlánc- technikai Kollokvium lebonyolításában is.
— A korábbi években nagyon jó kap

csolatotok volt a Jász Múzeummal. 
Fennáll ma is ez a jó viszony? —— Hogyne. Ha csak szükség van rá. segítünk a plakátok, felíratok elkészítésében. Ugyanúgy továbbra is ápoliuk az erősáramú szakközépiskolával kialakított együttműködésünket is. Főleg szemléltető eszközöket készítünk a számukra.

— Említetted az előbb a sportrendez
vényeken való közreműködésetekéi. 
Hogy csináljátok ezt. hiszen sokaknak 
van közületek kisgyereke?—■ Szeretünk '•nortolni. Ennek a híre már eljutott, a gyárkapun kívülre is. olyannyira, hogy a közelmúltban a városi sportfelügvelőség a mi brigádunkat kérte fel egy beszélgetésre, amelyen az volt a központi kérdés, miként lehetne javítani a város tömegsport-életét —.— Mi volt ennek a lényege? —— Javasoltuk, hogy ne csak évente egy-két szervezett sportesemény jelentse a tömegsport életet, a többi alkalommal se engedjék szabadjára a sportolni vágyókat. Emellett pedig létre kellene hozni valamiféle ..gyermekszolgálatot”. A fiatal szülők ""ermekeikkel együtt szeretnének sportolni egészségük érdekében. így a gyerekek is felügyelet, esetleg szakemberek mellett játszhatnának sportjátékokat.

— Az ötlet nagyon jónak látszik. Abban a reményben kívánok további jó 
munkát, hogy mielőbb megvalósul.— W —



HŰTŐGÉP 3Üdvözöljük a vállalat valamennyi dolgozóját és szocialista brigádját abból az alkalomból, hogy vállalatunk az 1977. évi gazdaságpolitikai munka eredményei alapján elnyerte a Magyar Szocialista Munkáspárt Központi Bizottságának
JUBILEUMI ZÁSZLAJÁT és a 
KIVÁLÓ VÁLLALAT CÍMET!A kitüntetéseket a vállalati ünnepségen, 1978. április 28-án Nemes Dezső elvtárs, az MSZMP Politikai Bizottságának' tagja adja át.
Ülésezett a pártbizottság

Hegedűs 
András

/VluMkaé^detii^cníies dolgozóink

Április 14-én ülésezett a harmincöt tagú pártbizottság, ahol meghívottként részt vettek az alapszervezetek — közöttük a külső gyáregységek — titkárai is.Az első napirend volt a vezérigazgató jelentése az V. ötéves tervfeladatok időAz első napirend aktualitását az adja, hogy az ötéves tervidőszak közepénél tartunk. Összegzésekre, a kitűzött cél és az elért eredmény összevetésére, az esetleges eltérések, elmaradások okainak feltárására, elemzésére és a szükséges intézkedések megtételére ez az időszak a legalkalmasabb. A pártbizottság elé terjesztett jelentés részletes, sokoldalúan elemző. Őszintén a testület elé tárta azokat a gondokat is, amelyek miatt néhány területen nem sikerült a kitűzött célt elérni. Például a Bosch-licencia alapján gyártott hűtőszekrények gyártási hatékonysága az elvárt szint alatt valósult meg egyes kulcsberendezések, eszközök hiányosságai miatt. Számottevő veszteséget jelentett dolgozóink gyakorlatlansága is az új technika alkalmazásánál.— Gáz és olajhűtő tartozékoknál a kooperáló partner nem tudta igényünket sem mennyiségben, sem ütemességben biztosítani, amely termelési lemaradást és gyártási veszteséget okozott.— A tervezett létszámtól is van elmaradásunk, amely egyes területeken nem kevés gondot okoz. Export tevékenységünk. különösen a dollár elszámolású Piacokon erőteljesen növekedett. Ebben kiemelkedő népgazdasági érdek realizálódott. Az ötéves terv első két évének tervezett nyereségét 9.2 százalékkal túlteljesítettük. A jelentés a vállalati eredmény alakulásánál kiemeli, hogy — ..az V. ötéves tervünk koncepciói iák. jól 
szolgálják a népgazdaság és a vállalat 
érdekeit. A terv feszített, de megvaló
sítható. Az első két évben a vállalati te
vékenység eredményes volt, sőt kiemel
kedő eredménnyel is büszkélkedhetünk.”

A jelen tárgyalásának vitájában heten kértek szót. Valamennyi hozzászóló kiemelte a hatékonyság és a minőség fontosságát.
Pesti Jánosné, az egyes pártái nőszervezet titkára, a kiadott intézkedési tervek széles körű ismertetését, azok következetes végrehajtását, számon kérését tette szóvá.

Fehér István, a III-as üzem vezetője, a gazdaságpolitikai munkabizottság tagja, az ellenőrzés fontosságát hangsúlyozta. Javasolta az alapszervezetek titkárainak a helyi intézkedési tervek, cselekvési Programok felülvizsgálatát,. Ennek érdekében a gazdaságpolitikai munkabizottság minden alaDszervezet vezetőségét meglátogatja a közeljövőben.
Velkei István vszt titkár és Iványi Lajos vébé tag a termelés emberi oldalát hangsúlyozták ki.
Az üzemi demokrácia szélesítése, a 

brigádmozgalom erősítése, a fokozódó 
megbecsülés jelentős üzemi tartalékok 
feltárásának lehet a forrása.

Nagy János, a pártbizottság titkára a Párttagok, a pártszervezetek felelőssé

Kiss
József
Rudolf

Az anyagellátási főosztály vezetője, Kiss József hazánk felszabadulásának J3. évfordulóján a Munka Érdemrend bronz fokozatát kapta.A hír barátai körében, de különösen áiunkiartiávsaiban nagy örömet váltott ki. Egyhangú volt a véiemény, hogy méltó tulajdonosra talált a magas állami kitüntetés.. Olyan ember kapta ezt a nagy megtiszteltetést, aki a két évtizedes hűtőgépgyári munkássága alatt méltán rászolgált az emberek és a gyár vezetőiek bizalmára. Az elmúlt 8 évben mint az anyagellátási főosztály vezetője tevékenykedett, s olyan kollektívát teremtett, amellyel a gyár mindenkori 

arányos teljesítéséről. Ezt követően a végrehajtó bizottság hetvenhét, évi munkájáról szóló jelentést tárgyalta meg a pártbizottság. Ennél jelen volt Bakó Gáspár, a városi pártbizottság titkára, aki értékelte a Hűtőgépgyár Pártbizottságának- és Végrehajtó Bizottságának tavalyi munkáját.

gét. a komunista példamutatás fontosságát emelte ki. A jól és időre elvégzett munka elismerése mellett a felelősségre- vonás fokozására hívta fel a jelenlévők figyelmét, azokkal szemben, akik hanyagul végzik munkájukat.
Csillik Sándor személyzeti-szociális igazgató, vébé tag. a munkafegyelmet sértőkkel szembeni szigorúbb felelősségre vonást javasolta.
Gorjanc Ignác vezérigazgató az ötödik ötéves tervünkkel kapcsolatban megjegyezte :
— Ez a kollektíva tűzte ki a célt, 

hagyta jóvá, szentesítette. Ennek kell 
végrehajtania is. — Az export növelése 
továbra is kiemelt feladat — vem áru
lok el titkot, jövőre huszonkét mil
lió dollárt tervezünk. —A vezérigazgató a jelenlévők nem kis megelégedésére bejelentette: a Hűtőgév- 
gyá.r a múlt évben végzett munka, ered
ményeként. a Jubileumi zászló (egyedül 
a megyéből) és Kiváló Vállalat kitün
tetést kanta. Az eredményért köszönetét 
tolmácsolta a vállalat minden dolgozó
jának!

A pártbizottság a jelentést, egyhangúlag elfogadta. A második napirend tár- gvalásónál Bakó Gáspár városi titkár a Hűtőgépgyár pártbizottságának és végrehajtó bizottságának munkájáról nagy elismeréssel szólt az illetékes városi testületek nevében. Elmondta, hogy a Hűtőgépgyárban végzett munka nagy hatással van a városi egészre, mert a legnagyobb létszámú ipari munkásokat foglalkoztató vállalat. Az elért eredményekhez gratulált és további eredményes munkát kívánt a pártbizottságnak, a végrehajtó bizottságnak és rajtuk keresztül a vállalat valamennyi dolgozójának.A Hűtőgépgyár legmagasabb szintű irányító testületé, a pártbizottság, eredményes és hasznos ülést tartott. Horti
anyagellátási tervét, teljesíteni tudta. A főosztály igen egységes. Önállóan dolgoznak az egyes osztályok, de a szálak mindig a vezetőnél futnak össze, a felelősség az ő vállát nyomja. Ezért érthető Kiss elvtárs válasza, amikor megkérdeztem tőle, hogy minek tulajdonítja az elismerést. Azt mondta: ..Ügy gondolom, hogy a kitüntetés az egész kollektívának szól, s azt nem elsősorban Kiss József, hanem a főosztály vezetője kapta”.A jövőről szólva hangsúlyozta, hogy az élet egyre magasabbra teszi a mércét, s neki és kollektívájának úgy kell dolgozni, hogy mindig teljesíteni tudja az egyre több anyagellátási nehézséggel küzdő gyár igényeit.Aki ismeri őt. az tudja, hogy nála a szavak és a tettek mindig megegyeznek.A Hűtőgépgyár számára is megnyugtató tény, hogy egyik fontos területén, az anyagellátási főosztályon a kollektívára a jövőben is lehet számítani. Erre biztosíték a dolgozók egészséges gondolkodása, s a munkához való jó viszonya.Gratulálunk a kitüntetéshez!— R. —

táviratok halmazaGratuláló levelek,az asztalon. S a feladók, zömében Szolnok megyei vállalatok, társadalmi szervek. Pedig aki ezt a sok gratulációt kapta, a Kompresszor és aggregát gyáregység minőségellenőrzési osztályának vezetője, vagyis budapesti.— Csak harmadsorban —- helyesbít Hegedűs András, aki ez év április 4-én kapta meg a Munka Érdemrend arany fokozatát — hiszen Gödöllőn lakom. 23 évig dolgoztam Jászberényben, és csak 1975 óta vagyok a budapesti gyáregységnél.— Ilyen erősek a Zagvva-menti szálak?— Igen, méghozzá kölcsönösen. Még ma is sokszor elfog a nosztalgia Jászberény után. Szinte a gyár születése óta dolgoztam itt. Biztos vagyok benne, hogy a vállalat vezetősége is főként a jászberényi munkásságom elismeréseként javasolt erre a magas kitüntetésre.Hegedűs András a minőségellenőrzési főosztály vezetője volt Jászberényben. Egy súlyos lábsérülés után úgy érezte, nem tudja tovább vállalni a napi 130 kilométeres utazást. A budapesti gyáregységben örömmel fogadták a régi szakembert..— Mire hát a nosztalgia?— Nem könnyű dolog ennyi év után megválni a régi, megszokott környezettől. munkatársaktól. Azt hiszem ez

án —, amikor kitüntetésének átadása 
után hazatért a Kohó- és Gépipari Mi
nisztériumból, a kislánya megkérdezte: 
„Anyuci! Én mikor kapok ilyen szép ki
tüntetést?” — Kislányom, te is kap
hatsz, ha nagy leszel, ha majd húsz évet 
becsületesen dolgozol egy munkahelyen, 
és végzel sok társadalmi munkát is a 
munkatársaid bizalmából — válaszolta 
édesanyja.

Ügy érezte, kislánya megértette sza
vait, de a váratlan kérdés őt mélyebben 
elgondolkoztatta. Felvillant előtte an
nak a szilveszteri éjszakának az emlé
ke. amelyet munkahelyén töltött, amikor 
munkatársaival együtt örültek az éves 
tervteljesítést jelentő nyolcszázadik hű
tőszekrény elkészülésének. Végiggondol
ta a hűtőszekrénygyártás fejlődését, a 
SUPER százastól napjaink ötven literes 
fagyasztó szekrényéig. A LEHEL-család 
valamennyi típusát, melyeknek minden 
alkatrészét ismerte, hiszen tizenöt évig 
az üzem félkészraktárának vezetője volt.

Sorban felidézte azt a sok örömteli

Csi Ilik
Sándor

Munkáscsalad gyermeke Csillik Sán
dor személyzeti-szociális igazgató. A 
Munka Érdemrend ezüst fokozatával 
szocialista. 1 '
munkásosztályhoz ragaszkodó vezetőt 
jutalmazott, aki erre 23 éves munkás
sággal szolgált rá.

A vállalat dolgozója immár 1955. óta. 
Megismerkedett a munkája során a gyár 
egészével, mivel mindig ott volt, ahol a 

temrend ezüst fokozatával . 
rendünk egy olyan (párthű.

érthető. S bár itt is ismerek sok embert, jóbarátok közé érkeztem, itt azért mégis más... Hiába no, ,,ki a Zagyva vizét itta” ... —Több mint két éve viszont már „Du- na-vízen” él. s biztosan meg fogja szokni ezt is. Munkaköre tulajdonképpen nem változott, itt is a minőség felett őrködik. A gyártmányainkhoz szükséges alkatrészek nagy része külső partnerektől érkezik hozzánk, és nem mindegy, hogy milyen minőségben. S természetesen kész termékeinknél is ugyanez a szempont.— Feltétlenül És nem győzöm hangsúlyozni, mennyire jólesett, annak ellenére, hogy már jónéhány egyéb kitüntető oklevelet őrzök a fiókomban. —S a gyűjtemény az idén, ismét gazdagodni fog; a jubileumi aranygyűrűvel. Hegedűs András is belép a „25 évesek” táborába. Talán felesleges megkérdeznem; — Érdemes hűségesnek lenni?A kérdésben a válasz! Manapság ugyan divat a vándorlás, nagyon sokan váltogatják munkahelyüket — néhány forintért.Persze ez természet, és nem kis mértékben szerencse dolga is. Én szerencsésnek tartom magam, hogy még sosem kellett felmondanom; annak idején is áthelyezéssel kerültem a Hűtőgépgyárba. Csak egy a baj, hogy elszállt felettem az idő — 5G éves vagyok.— Család, unokák?— Lányom, fiam, és két gyönyörű unokám van, 3 és 8 évesek — a szemem fényei — mondja sugárzó arccal.Azt, hogy elégedett ember-e már meg sem kérdezem, annyira biztos vagyok a válaszban. Búcsúzóul tolmácsolom a szerkesztőség jókívánságait; szívből gratulálunk az arany fokozathoz, és további erőt, egészséget kívánunk!struhács
pillanatot, amikor munkatársaival együtt 
örültek az elismerésnek és kitüntetés
nek. A sok fáradságos tanácskozást, az 
emberekkel való számtalan beszélgetést, 
agitációt, amellyel szervezték az üzem
ben a szocialista brigádokat, ahol ma 
már Vállalat kiváló brigád is van.

Visszagondolt arra az üzemi párta- 
lapszervezeti taggyűlésre, ahol párttag
sági könyvét átvette.
...Az első termelési tanácskozásra, ahol 
mindenki az ő remegő hangját figyelte, 
mint szakszervezeti titkárt, és arra a 
párttaggyűlésre, melyet ő vezetett le, 
mint alapszervezeti párttitkár.

Másnap, munkahelyén munkatársai, 
vezetői virággal köszöntötték. Látni a- 
karták az otthonfelejtett kitüntetését, 
amiből arra következtetett, hogy azt 
munkatársai magukénak is tekintik.

Az örömteli pillanatban átérezte mun
katársainak és a vállalatvezetésnek azt 
a magas elismerését, amellyel személyét 
a kitüntetéssel megtisztelték.

Mit lehet még ehhez hozzátenni? 
Esetleg annyit, hogy egy ilyen kollektí
vában kitüntetést kapni egyet jelent az
zal. mintha azt mindannyian kapták 
volna.

Kóródi Béláné a Hűtőszekrény üzem 
alapszervezetének titkára hazánk fel
szabadulásának 33. évfordulója alkal
mából, munkája elismeréseként MUN
KA ÉRDEMREND ezüst fokozat kitün
tetésben részesült.

— ns —

gyártmányok- és emberek sorsával tö
rődhetett. Jól ismertük és bizalmasak 
voltunk hozzá, amikor a szerszámüzem 
technológusa, majd vezetője volt; ami
kor két éven át vezette a pártbizott
ságot; a termelési főosztályon több éven 
át tevékenykedett és 1972-től a szoci
ális és személyzeti ügyek igazgatójaként 
megismerhettük áldozatos munkáját.

Emberszerető és igazságos vezető 
Csillik Sándor, aki nem felejtette el. 
hogy a munkásosztály fia. Ott képviseli 
ügyünket a párt végrehajtó bizottságá
ban és a pártbizottságban. Közvetlen 
egyéniség, akinek — hivatása folytán is 

[— mindig nyitva áll ajtaja azok előtt, 
•akiknek gondja, kérése van, és pártos 
emberségével igyekszik eleget tenni a 
jogos kéréseknek.

Kívánjuk, hogy a 
bán legrangosabbat, 
rend ezüst fokozatát 
ben viselje!

kitüntetések sorá- 
a Munka Érdem
sokáig jó egészség-
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Kilenc kitűnő emberNem mindennapi esemény történt a forgácsoló üzemben. Az üzemvezetői irodában népes csoport gyülekezett, 
Nagy Béla párttitkár tessékelte be a fiatal férfiakat. Jelen volt még .Kovács 
László üzemvezető, Kocsán László művezető és Tóth István KISZ-titkár. Szívből köszöntötte a kilenc fiatalembert. Az történt, hogy a forgácsoló üzemben az elmúlt évben valóságos továbbtanulási hullám indult ^1. Először négy asz- szony végezte el sikeresen az általános iskola hetedik-nyolcadik osztályát. Ez indította el a lavinát. A KISZ-titkár kezdeményezésére az üzem dolgozói közül 9 férfi jelentkezett, hogy szakmun- kásvisgát szeretne tenni. Olyanok, akiknek egyáltalán nem volt szakmájuk, és olyanok is, akiknek más szakmájuk már volt, de úgy érezték továbbtanulnak, képzik magukat, hogy értékesebb emberek legyenek, többet tudjanak.Ennek >az eseménynek a befejező aktusa volt a rögtönzött kis ünnepség. Az elmúlt hónapban az üzem kilenc munkása szakmunkásképesítést szerzett. Név szerint: Jenes Miklós — Risai Lajos — 
Joó Imre — Mérésé Endre — Nagy Zol
tán —■ Fülöp József — Kiss László — 
Birgés József — Németh János.Nagy Béla gratulált először nekik, megköszönte az igyekezetei, melyet tanúsítottak. Ezt a nagyszerű vállalást, hogy a műszakjaikat más időben ledolgozva töretlenül tanultak, és példaképül állította őket a gyár többi dolgozói elé, serkentette őket a továbbtanulásra.Kovács László üzemvezető is gratulált, majd megemlítette Kocsán művezető áldozatvállalását, azt, hogy rengeteg időt töltött a leendő szakmunkásokkal, tanította őket, egyengette útjukat.
Kocsán László művezető szavaiból idézve:— Én ezt részemről nem érzem ál

Sárospatakon jártam 
a fafaragó országos táborban

Ez a tábor működése eddigi eredményeivel már valóban országos szakmai tekintélyt vívott ki a népművészet művelői és vezető szakemberei előtt. Idén országunk 51 fafaragója jött el ide, cserélte ki tapasztalatait, önzetlen segítőkészséggel, fába kényszerítve a benne rejlő művészi értéket. Városunkból hárman kaptunk meghívást: Varfia József. 
Muhari László és jómagam. Számomra 
nagy megtiszteltetés volt részt venni egy 
országos fafaragó táborban, mely
nek tekintélyét külföldről és hazánkból 
meghívott szobrászművészek, iparművé
szek öregbítették.Pár szót a tábor életéről: az első este ismerkedéssel telt el. Másnap délelőtt került sor a tábor legizgalmasabb mozzanatára, a beküldött alkotások nyilvános zsűrizésére. Szívszorongva vártam hát én is — munkáim mögé állva — a szigorú zsűri bírálatát. Nem kisebb dolog
ról volt itt szó, mint helytállni nem
zetközi — és országos hírnévre szert 
tett népművészek, fafaragók mellett. Be- 
levörösödtem az izgalmakba. Szigorú 
szakmai szemlélődés után két munká
mat elfogadták.Ezután elkezdődtek a számomra oly sokat ígérő munkanapok és faragtunk. 

dozatvállalásnak. Ezek a fiúk mind törzsgárda tagok, sokkal több áldozatot megérdemelnének tőlünk, ha szükség lenne rá. Büszke vagyok rájuk és végtelenül boldog, hogy ilyen nagyszerűen sikerült ez az akció. Nem hiszem, hogy lenne, aki jobban örülne ennek, mint én, hiszen most kilenc olyan szakmunkást nyertünk, akiket rég ismerünk és tudjuk, hogy mindenben számíthatunk rájuk. —A kilenc szakmunkás közül ketten nyilatkoztak, mindketten jelesre vizsgáztak.
Birgés József: — Nekem már volt szakmám, két képesítéssel rendelkezem. Most esztergályos vagyok és lakatos. Előnyös nekem ez, mert munkám során ötvöződik a két szakma. Hogy miért csináltam? Nem kell egyáltalán azt hinni, hogy az anyagi előnyök megszerzése érdekében. Nem. Egyszerűen a többiekkel együtt akartam lenni, nem akartam lemaradni. —
Németh János: — Nekem érettségim volt, de szakmám hivatalosan, oklevél szerint nem. Most ez is van és ez nagyszerű érzés. Ezúton megragadom az alkalmat és megköszönöm tanulótársaim nevében is az üzemvezetésnek és az Oktatási osztálynak ezt a maximális támogatást, amit nekünk megadtak. Külön szeretnék szólni a szakoktatókról és a tanári karról. Most is úgy érezzük és egymás között is arról beszéltünk, nem kell tartani attól, hogy esetleg a fiataíl generációból gyengébb szakmunkásnemzedék lesz a jelenleginél. Olyan magas szintű oktatásban részesülnek és olyan jó kezekben vannak, hogy reméljük magasan felülmúlják majd a mai „szakikat”. Hálásak vagyunk a tanár elvtársaknak ezért a nagyon komoly támogatásért és azért, hogy szinte jobban drukkoltak a vizsgán nekünk, mint mi. — B. J.

beszélgettünk, vitatkoztunk reggeltől késő estig. A tábor magas művészi színvonalára vonatkozóan csak két nevet hadd említsek; Löffel Béla szobrászművész — Csehszlovákia — és Andrássy Kurta János szobrászművész — Budapesti Képzőművészeti Főiskola —. Napközben az ő előadásaikat hallgattuk, és meghitt baráti beszélgetéseket folytattunk. így peregtek a szorgos hétköznapok egymás után.A sárospataki népművészeti alkotótábor közösségi nevelő hatását meggyőzően tanúsítja, hogy az ide meghívottak önzetlenül viszonozni szeretnék, amit a vendéglátó várostól, s a népművészeti hagyományokban máig gazdag környező tájtól serkentő élményekben kaptak Itt készült alkotásaik egy-egy példányát valamennyien felajánlották a városi művelődési ház közgyűjteményének, e- zenkívül társadalmi munkában vettek részt.Számomra feledhetetlen élmény volt, orvossal, vájárral, hívatásos népművészszel együtt faragni, tanácsot, útbaigazítást kérni tőlük. Rengeteget láttam, tanultam, művészi látókörben szélesedtem, és összeforrtam velük, mint a fával.Oláh Ferenc

Fiatal műszakiak 
pályázataIsmeretes, hogy a ’77/78-as pályázatot jelentősen megemelt követelményekkel indítottuk, ugyanakkor ez év elején jelentősen csökkent az anyagi elismerés. Részben ennek tudható be. hogy csökkent a pályázók száma, de emelkedett a pályázat színvonala. Április 14-én ült össze az értékelő bizottság, hogy a beérkezett húsz pályamunkát, a módosított pályázati feltételek szerint elbírálja.A fiatalok sikerrel birkóztak meg a magasabb követelményekkel is, amit az alábbi eredmények igazolnak:

Mérnök kategóriában arany fokoza
tot ért el:Szabó Katalin (matematikus), Csanádi Sándor. Dalmadi István. Kuti Mihály, Szász József, Szikra István, Dr. Wirth Lajos.

Ezüst fokozatot kaptak: Koczkia Sándor (matematikus), Korbuly Sándor, Nagy István, Rohr Antal, Zarubay Miklós.
Közgazdász kategóriában arany foko

zatot ért el: Dr. Horváth István, ezüst
fokozatot: Baranyi József. Beszteri László, Földváriné F. Katalin, Keisz Istvánná, LEHELEK.

Bronz fokozatot kapott: Harangozó Anna, LEHELEX.
Technikus kategóriában arany foko

zattal jutalmazták Bathó Tibor pályamunkáját.A beadott dolgozatok közül a téma újszerűsége és a kidolgozás kimagasló színvonala miatt a bizottság NÍVÓDÍJRA javasolta Szabó Katalin R—20 felhasználói programok. Csanádi Sándor: Extruder és kalibráló szerszámok tervezése című dolgozatát.
Arany plakettet adományozott Szikra Istvánnak ötszöri résztvételéért.
Ezüsta plakettet kapott: Baranyi József, Kuti Mihály, Dr. Wirth Lajos. Zarubay Miklós negyedszeri részvételért.
Bronz plakettet kaptak: Beszteri László, Dr. Horváth István, Rohr Antal, harmadszori részvételükért.A pályázati feltételek szerint — kiemelkedő munkájukért — Szász Józse

fet. Szikra Istvánt, Dr. Horváth Istvánt és Kuti Mihályt külföldi szakmai kiküldetésre javasolták.A bizottság az értékelés során az alábbi észrevételeket tette:— Az elkészült szakdolgozatokat bárki számára hozzáférhető helyen kell elhelyezni (pl. műszaki könyvtár) és gondoskodni kell annak propagálásáról.— A jövőben valamilyen formában a dolgozatok külalakját is be kell számítani az értékelésbe, mert azok jelenlegi kivitele szélsőséges.— Ha a pályázó munkaviszonya az értékelés időszakában megszűnik, pályamunkájáért semmilyen elismerést nem kaphat, kivéve az áthelyezés esetét.Kuti Mihály
'Jimniiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiniiiiiiiiiiiiiiiii

Autós klubnaplóAz éves beszámoló közgyűlés elfogadta a klub programját. Már most szeretnénk felhívni a figyelmet, hogy 
május 3-án KRESZ oktatást tartunk, filmvetítéssel. Az oktatáson a megyei közlekedésrendészeti szakemberek is részt vesznek. Részletes tájékoztatást plakáton is adunk.Idén ismét megrendezzük a Lehel Kupa országos meghívásos autós versenyt, de összetett verseny formájában. Július 1-én lesz az első forduló a Béke- és Barátság Ligetben, terepügyességi verseny. Augusztus 27-én négy speciális szákasszal megnehezítve bonyolítjuk le a túraversenyt, majd szeptember 10-én a város főterén rendezzük meg az ügyességi versenyt. Ezúttal a három versenyen résztvevők között dől el a Lehel Kupa ez évi védőjének személye.Bízunk abban, hogy az összetett versenyen ismét több jászberényi autós is rajthoz fog állni. Mivel a túraverseny már komoly felkészültséget is kíván, 
ezúton meghirdetjük a „versenyzőkép
zést”. melyre jelentkezni lehet a tan
műhelyben Kocza József titkárnál. A tanfolyam 7 előadásból illetve gyakorlati foglalkozásból áll. A foglalkozások idejét a jelentkezőkkel 'közös megbeszélés alapján határozzuk meg.

P. I.

Újítanak 
a fiatalok!

Hűtőgépgyári fiatalok!Ebben az évben lesz a Kommunista Ifjú Munkás Szövetség megalakulásának 60.. évfordulója, és Kubában a XI Világ Ifjúsági Találkozó.Tiszteletükre a vállalat gazdasági vezetése a KISZ-bizottsággal együtt, a május hónapot„IFJÚSÁGI ÚJÍTÁSI HÓNAP”-na’k hirdeti meg.A májusban benyújtott javaslatok szerzői versenyben vesznek részt.Az újítási javaslatokat az újító(k) nevével ellátva, Jászberényben az újítási szabadalmi osztályon, a budapesti és a jászárokszállási gyáregységnél az újítási felelősöknél kell naplóztatni.A versenyben csak a 30. életévüket még be nem töltött fiatalok vehetnek részt. Az 1948. előtt született újítók javaslatára a kiírás feltételei nem vonatkoznak.Minden értékelhető formában elkészített javaslatért jutalomban részesíti a vállalat az újítókat. A javaslatokra formai szempontból felvilágosítást az újítási és szabadalmi osztály, valamint a gyáregységi újítási felelősök adnak.A verseny időszaka:
1978. május 1-tó'l 1978. május 31-ig.A verseny értékelése:
1978. augusztus 31-igA verseny győzteseinek díjazása:I. helyezett: 2000II. helyezett 1500III. helyezett 1000IV. helyezett 500A javaslatok értékelése:— a versenyidőszakban naplózottjavaslatért 1 pont— ha az újítás szerzője fizikaidolgozó +1 pont— ha az érvényben lévő II—III. negyedéves feladatterv valamelyik pontjára vonatkozik +3 pont— az értékelés határidejéig kísérletre elfogadott javaslatért +4 pont— az értékelés határidejéig bevezetésre elfogadottjavaslatért +6 pont— 1978. augusztus 15-ig hasznosított újítási javaslatért +10 pont

Az újítások szerzői által értékelt leg
több pontot gyűjtő brigád külön juta
lomban részesül.A beadott újítási javaslatokra a fenti szempontokon kívül a vállalat „Újítási és Szabadalmi Szabályzat”-a érvényestJászberény, 1978. április 12.László Károly Takács Lászlóműszaki igazg. osztályvezetőBabucs LászlóKISZ-titkár

Bagdadi ajánlatA fővállalkozó a Skála. Az egyik részkivitelező a Hűtőgépgyár. Az áruház pedig Bagdadban, az Iraki Köztársaság fővárosában épül majd.Dióhéjban így lehetne összefoglalni a klímatechnikai főosztály egyik legérdekesebb idei munkáját. Persze még most mindenről csak feltételes módban lehet beszélni, hiszen egyelőre az ajánlati terveken dolgoznak, ami nem azonos a szerződéssel.Az ezeregy éjszaka városában épül majd a Skála Áruház. A légkondicionálás gazdája a Hűtőgépgyár lesz — várhatóan. A környezet mesébe illő, az ajánlat viszont itt Budapesten hangzott el.Az iraki vendégek a főváros nevezetességeivel ismerkedtek. Kőrútjuk egyik állomása a Skála volt. Megnyerte tetszésüket a szép és korszerű áruház, ezenbelül a klímatechnikai megoldás és megkérdezték: építenének-e Bagdadban és még néhány más városban ehhez hasonlót. A kérdésre a választ nem nehéz kitalálni.De nemcsak áruház építéséről van szó. A Hűtőgépgyár remélhetőleg részt vesz az előregyártott elemekből épülő lakóházak szellőztetésének megoldásában is. Itt a fővállalkozó a Fémmunkás Vállalat lesz.
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A Gépipari Tudományos Egyesület 
17. közgyűlésén történt

Munkások írják:

Első főiidőbenA Magyar Tudományos Akadémia dísztermében tartotta meg március 31- én a Gépipari Tudományos Egyesület XVII. küldött közgyűlését.Az elnöki megnyitó után Dr. Gácsi Miklós kohó és gépipari államtitkár tartott előadást a szelektív iparfejlesztés eddigi eredményeiről, a termelési szerkezet átalakításáról, a korszerű gyártmányok irányában — a tőkés export fokozás érdekében. Ezt követte Kuti La
jos főtitkár beszámolója, amelyben a KGM és az egyesület között tavaly megkötött együttműködési megállapodás eredményeit fejtegette. A hozzászólá-

Gyárfejlesztési főmérnök, a GTE jászberényi szervezetének titkára. A szervezet megnövékedett létszáma mellett a szervezés és operatív irányítás egyre nagyobb feladatot ró rá. Ebben főként a szakbizottságok vezetőire támaszkodhat. Munkája sikeres és eredményes volt, ezt bizonyítja többek között a tavaly megrendezett IV. Hűtőlánctech- nikai Kollokvium kedvező visszhangja, bel- és külföldön egyaránt.Másodszor nyerte el a GTE emlékérmet.
Oláh JánosKonstruktőr csoportvezető. A hűtőtechnikai szakbizottság helyettes vezetője. Tizenhárom éve tagja a szervezetnek. Szakmai előadások szervezésében, s oktatási területen nyújtott kiemelkedő teljesítményt. A hűtőtechnikai továbbképzések során számos hűtőgépszerelő került ki a keze alól. Szakmai munkáját most először ismerték el a GTE éremmel. —b—

Hetvenöt 
éve 

született
Háromnegyed évszázaddal ezelőtt. 1003. április 12—13-án a magyarországi vasas szakegyletek országos gyűlése kimondta: „az egységes küzdelem alkalmas módon való vezetése végett [negalakítja az egész ország területére kiterjedő Vas és Fémmunkások Köz- Ponti Szövetségét.” Ezen a kétnapos tanácskozáson alakították meg elődeink az egységes, az egész ország területére kiterjedő vasasszakszervezetet.Az egykori vasmunkások küzdelme számtalan szállal kötődött a magyarországi munkásmozgalom egészéhez, amelynek szerves része és gyakran lendítő ereje volt. Már a szervezkedés Gondolatát felvető legelső vasmunkások, mint Farkas Károly. Stróbel Antal, Eisel Károly, Rauchmaul Károly, vagy az első szakmánkbeli szakegylet alapilói, így Pachn^r János és Gosch Ká- toly, párhuzamosan harcoltak a ma- GVar szocialista munkásmozgalomért és ezen belül a vasipari dolgozók szervetlenek létrehozásáért.Nagyon jelentős, a vasasmozgalom arculatát is döntően befolyásoló tényező volt a nemzetközi munkásmozgalom segítő hatása, termékeny talajnak bizonyult a szocialista eszmék számára. A szervezkedő vasasok' közül többen az I. mternacionálé tagjai voltak, mások küllőidről származó — a szocialista tanokat ismerő — szakmunkásként hazánkban letelepedő internacionalisták, s megint 

sok közül kiemelkedett a GTE egyik a- lapító tagjának. Fock Jenő elvtársnak beszéde. A vállalati és népgazdasági érdek egyensúlyba hozataláról, és az erre irányuló szabályozók céljáról szólt.A beszámolók feletti vita lezárása u- tán kitüntetéseket adtak át. A GTE jászberényi szervezetéből, az egyesületi tudományos és társadalmi munka eredményes szervezéséért és irányításáért GTE egyesületi érmet kapott:
Csömör József főmérnök, Romhányi 

András osztályvezető és Oláh János cso
portvezető. Mindhármuknak további jó munkát kívánunk.

Műszaki fejlesztési osztályvezető, a GTE egyik szervezőtitkára. Alapító tag, tizenöt éve tölti be a titkári tisztet. Összekötő a Hűtőgépgyár vállalat és a Gépipari Tudományos Egyesület között. Nagy sikerű rendezvények, szimpozi- onok szervezése fűződik nevéhez, ö is másodszor nyerte el a kitüntető érmet.
mások valcolóként (fiatal iparossegédek' külföldi vándorútja) ismerkedtek meg Marx, Engels és Lassalle tanaival. Ezek a magyar vasmunkások szívvel-lélekkel a Párizsi Kommün eszméit, vörös lobogóját vallották sajátjuknak.Osztályharcos eszméken nevelkedtek azok az elődeink is, akik 1877. március 4-én létrehozták a Budapesti Vas- és Ércmunkások Szakegyletét, az első magyar vasas szakmai szervezetet.1877. március 4-e kiemelkedő nap a vasmunkásmozgalom, de az egész magyar munkásmozgalom történetében is. Ezen a napon indultak meg az osztályharcos. szocialista szervezkedés útján annak a szakmának a munkásai, a- melynek Magyarország szocialista munkásmozgalmának — tekintettel az iparág szerepére, nagyságára — mindvégig kiemelkedő jelentősége volt.1877. március 4-én a Bereznay-kert- ben megtartott munkásgvűlésen létrejött az a szakegylet, amely a mai vasasszakszervezet jogelődje, s amelynek működése a nehézségek ellenére is elvezet az országos vasipari szakszervezet létrejöttéhez.Az elhivatott vezetőknek, mindenekelőtt Teszársz Károly vasöntőnek, a Szaktanács (1898) és a szövetség első elnökének le kellett dönteniük a munkatársak közömbösségéből, a hatalom megtorlásaitól való félelemből emelt gátakat, szívós agitációs és nevelőmunkával elültetve a munkásokba a szervezkedés gondolatát. Teszársz Károly mindenütt ott volt, ahol érdemben tehetett a munkások ügyéért. Ahogyan a kortárs méltatta: a magvar munkásmozgalom egyik legelső és legdereka- sabb hacosa volt, akinek " szakszervezeti mozgalom egésze, de különösen mi. vasasok, nagyon sokat köszönhetünk.Példamutató tettekkel. felvilágosító szóval és harcos tollal — dacolva börtönnel, fogházzal, feketelistával — küzdött a szakszervezeti mozgalom nagykorúvá válásáért, a kizsákmányolt munkások erejének egyesítéséért. Teszársz Károly életét és munkásságát, kimagasló képességeit, politikai műveltségét, szervezőkészségét, emberségét, osztályharcos elkötelezettségét méltán tekinthetjük ma is példaképnek.Az eltelt háromnegyed évszázad igazi fényében engedi láttatni a megtett utat: a fájó kudarcok, az átmeneti visz- szaesések ellenére a vasasszakszervezet az ország mindmáig legnagyobb létszámú szakszervezete lett, nélkülözhetetlen érdemei vannak a magyar munkásmozgalomnak, és elévülhetetlen érdemei vannak a munkáshatalom kivívásában, a szocialista társadalom építésében.

Áprilisban pártbizottsági ülésen számoltak be vállalatunk vezetői V. ötéves tervünk időarányos teljesítéséről. Rengeteg számadatot lehetne felsorolni az eltelt két és fél évről. Hadd ne tegyem. Helyette a népgazdaság szemüvegén át vizsgálódjunk. A vállalat tervfeladatai arányban állnak a népgazdaság főbb célkitűzéseivel. Ezek a következők: a dollár export növelése. A tőkés országokban bekövetkezett árrobbanás hatással van a magyar népgazdaságra is. Megváltoztatja az érték- és árarányokat. Fontos népgazdasági feladat tehát a dollárkitermelés növelése, ugyanis ezzel tudjuk ellensúlyozni a cserearányok romlását. Ezen a téren vállalatunk dolgozói igen szép eredményeket értek el. Az V. ötéves terv eddig eltelt időszakában dollár export tervünket 109,1 százalékra teljesítettük. A másik legfontosabb népgazdasági feladat a termelékenység növelése.Vállalatunk állandó munkaerőhiánynyal küzd. A tervidőszak második felében sem számíthatunk jelentős létszámnövekedésre. Feladatainkat kizárólag a termelékenység növelésével értük el, és ezt kell tennünk a tervidőszak hátralévő részében is.Eredményeinkkel párhuzamosan vállalatunk vezetői figyelemmel kisérték az életszínvonal alakulását. A tervezettnél nagyobb mértékben emelkedett dolgozóink átlagbére és átlagkeresete.
Legyen mindenki meós!A hazai és külföldi piacokon csak minden tekintetben kifogástalan, megbízható árukat lehet értékesíteni.Termékeink minőségének javítása, exportképességének növelése érdekében sok-sok intézkedést tettek már az erre illetékes vezetőink. Ezek eredményeként sikerült is számos — eddigi — hibaforrást felszámolni, de maradt még tennivaló bőven! Az utolsó munkafolyamatot végző üzemeinktől például — ahol sok különböző alkatrészből állítják össze a késztermékeket — mindenki pontos, gyors munkát, kifogástalan késztermékeket. igényel. ugyanakkor a más üzemek által nekik szállított alkatrészek viszont... hát nem minden esetben érik el a kiváló minőségű megnevezést. Bizonyára lehetne itt minőségjavítást elérni, ha egyes alkatrészgyártó ü- zernek szakítanának az itt-ott fellelhető „Csak a mennyiség fontos” szemlélettel.Az üzemek szerelőszalagjainál dolgozók munkavégző képességei — tudvalévőén — az életkor és az alkati adottságtól függően változók. Ha különböző képességű dolgozók kerülnek össze azonos idejű munkafolyamathoz — előfordul, hogy a szerelőszalag ütemideje alatt az egyik dolgozó játszi-könnyedséggel el tudja végezni a feladatát, a másik' viszont teljes erőbedobással dolgozik és mégis éppen-hogy helyt tud állni. Ez utóbbi esetben fordul az néha elő. hogy a műszak vége felé ez a dolgozó kifárad, és képtelen teljesen elvégezni
Mivel megyünk 

a BNV-re?Mivel szerepel a Budapesti Nemzetközi Vásáron a Hűtőgépgyár? A kérdésre Budapesten a fejlesztési osztály vezetője. Réti Pál válaszolt.— A tavaszi BNV. a beruházási javak szakvására. Ennek megfelelően klímatechnikai berendezéseket is kiállítunk. Bemutatjuk a két hőcserélős fan- coil készüléket, a 140 ezer kalóriás folyadékhűtőt és a 40 ezer kilókalóriás új klímaszekrényünket.Néhány szót röviden mindegyik újdonságról. Magyarországon ecídig 50 ezer kalóriánál nagyobb teljesítményű blok'kegységeket nem építettek. A klímaszekrény a család legújabb és egyben legnagyobb tagja is. A két hőcserélős fan-coil készülékeket a fejlett nyugati országokban és közel-keleti államokban tudjuk majd várhatóan jól értékesíteni. De használható lesz speci

Szociális, kultúrális és jóléti alapunk lassan eléri a nyereségrészesedés felét. Mégis van bennünk valami nyugtalanság, elégedetlenség.Miért?A válasz tulajdonképpen egyszerű.Többet szeretnénk keresni, jobban szeretnénk élni. Csakhát addig nyújtózzunk, ameddig a takaró ér. Igényeink lassan nem lesznek arányban a népgazdaság fejlettségével. Többet akarunk fogyasztani, felhasználni és beruházni, mint amit megtermelünk. Hajlamosak vagyunk arra, hogy befelé fordulunk. Divatossá vált a magánéletbe való menekülés. Észre sem vesszük magunkat, és máris a kispolgárokhoz kezdünk hasonlítani. Bírálni már lassan megtanulunk, de tervezni és azt teljesíteni már kevésbé!Tudni kell mindenkinek! A vállalat V. ötéves tervének célkitűzései reálisak, összességében megvalósíthatók. Egyformán részt kell venni mindenkinek a teljesítésében.Tudom, van aki ezen mosolyog.Csakhogy:Munkások és munkásnők. akik egybeolvadnak a gépek zajával és azonosulnak a napi normával, ők nem érnek rá mosolyogni.Dolgoznak!
Irányi Lajos szerszámkészítő 

a párt vb. taaia

— időre — a rábízott műveleteket. Továbbengedi a szalagon a féligkész munkadarabot. szaporítva ezzel a szalagvégi javítók amúgy is sok munkáját.Nem lehetne megoldani, hogy a kötött ütemidejű munkahelyeken az adott dolgozó képességeinek megfelelő — egyszerűbb vagy bonyolultabb — munkafolyamat elvégzéséhez kerülne, illetve kerülhetne beosztásra?Esetleg a gyengébb képességű dolgozókat kisegíthetnék, patronálhatnák a jobb képességű csoportbeli társai, brigádtársai is!Az utóbbi időben az egyes üzemekben előforduló szerelő — MEÓS — átvevő ellentét sem könnyíti a munkák menetét. Mintha nem egy cél érdekében, nem egy vállalaton belül’ tevékenykednének! Pedig mindenkinek tudomásul kell venni, hogy csak azon áruk értékének egv részét lehet szétosztani, amit közös ösz- szefogással, legjobb minőségben megtermeltünk és értékesítettünk.Ennek érdekében félre kell tennie a nagy tapasztalattal és több szakképzettséggel is rendelkező idősebb szakmunkásnak a „mit ugrál ez a fiatal, úgyis átdobom” — elméletét és tudomásul kell vennie, hogy az esetleg kisebb tapasztalattal rendelkező fiatal átvevő az előírásokat jobban ismeri, ezenkívül Ö mindannyiunk érdekében, a jó minőségért is tevékenykedik.Ezek a látszólag „kis ügyek” lerendezései is sokat tehetnek a gyors és pontos, jó minőségű árút előállító termelés további elősegítésében.
ális célra épülő irodaházak és osztályon felüli szállodák klimatizálásának megoldására is. Eddig is beépítettünk hasonló rendszereket, de azok nem itthon készültek. — szó —

Új pártalapszervA Hűtőgépgyár Párt-Végrehajtó Bizottsága 1978. február 27-i határozata értelmében — a Műszaki ellenőrzési főosztályhoz tartozó gazdasági egység területén — április 6-án XV-ös számmal új pártalapszervezet alakult.A Szervezeti Szabályzatnak megfelelően megtartott alakuló- és vezetőségválasztó taggyűlésen a 38 tagú alapszervezet élére 5 tagú vezetőséget választottak.Az alapszervezet titkárának Belényesi 
József elvtársat választották meg.Az új alapszervezet bemutatására lapunkban később visszatérünk.— N. S. —
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LENIN,
aki megváltoztatta 
a világot

Bátorság, merészség, kemény akarat, világos értelem és gyors gondolkodásmód; testi és szellemi frissesség, hallatlan munkabírás, olthatatlan tudásszomj; barátaihoz és eszményeihez való hűség; optimizmus, életszeretet, önzetlen jóság, rendkívüli figyelmesség ritkán párosul egy emberben. Lenin azonban mind e tulajdonságokkal rendelkezett.Ahhoz azonban, hogy a forradalom vezérévé váljék, magába kellett olvasztania apja. Hja Uljanov szorgalmát, aki egész életét a parasztgyerekek tanításának szentelte. Meg kellett élnie bátyja Alekszandr kivégzését, aki részt, vett a cár elleni merénylet előkészítésében át kellett éreznie édesanyja mérhetetlen bánatát. Dante poklaként, meg , kellett ismernie a cári Oroszországban élő jogtalan és elnyomott népek életét.Lehetséges, hogy Lenin forradalmárrá formálódása 1887-ben kezdődik, amikor a kazányi egyetem 17 éves hallgatóját, Vlagyimir Uljanovot a politikai összejövetelen való részvétele miatt először tartóztatják le, zárják ki az egyetemről és száműzik.Az is lehet, hogy 1888-ban indul meg ez a folyamat, amikor visszatérve a száműzetésből, Kazányban belép egy marxista körbe.1893-ban már a pétervári marxista körök aktív tagja, majd elismert, vezetője Maga Lenin — aki ezt a pártbeli álnevet csak lésőbb, 1901-ben, vette fel — egy kérdőíven pártmunkájának kezdetét 1893-ra teszi.Majd következtek a marxizmus oroszországi elterjesztésével kapcsolatos munkák; a gazdasági, társadalom-politikai és történelmi kérdésekről, szóló művek óriási mennyiségének megírása; a forra
AZ MSZBT TALÁLKOZÓJABaráti találkozó volt április 24-én a Szovjetunió c. folyóirat szerkesztősége, valamint a gyár MSZBT tagcsoportja között.A szerkesztő bizottságot Valentyina 

Pankina. a társadalmi rovat vezetője és 
Bányász Béla, a lap magyarországi főszerkesztője képviselte. Forrai Imre és 
Baranyi Sándor, a Lapkiadó Vállalat vezetősége nevében jöttek el a találkozóra. A város MSZBT tagcsoportjainak küldöttségével együtt a fejlesztési épület tizedik emeletén volt egy kedves, baráti eszmecsere, ahol Valentyina Pan
kina adott tájékoztatást a lap életéről.

— A lapot Gorkij alapította közel öt
ven éve. Tizenkilenc nyelven, százhúsz 
országban jelenik meg és igen népszerű, 
— mondotta. Igyekszünk a soknyelvű, 
sokrétű olvasótábor igényeit kielégíteni, 
ami nem könnyű feladat. Az olvasókkal 
való rendszeres találkozás is azt a célt 
szolgálja, hogy az igényeket minél in
kább kielégíthessük.A hozzászólók méltatták a lap színvonalát, Fehér Imre ügyvezető elnök elmondotta, hogy a lap példányszáma és olvasottsága egyre emelkedik gyárunkban, különösen kiemelkednek a szocia

Nem tetszik!
Feljegyzéseimet nem folytatnám, de 

újabb „látványosságok” tárulnak elém, 
miért siklanék el fölötte? A készáru
raktár külső részénél ideiglenesen tá
rolt hűtőszekrényeket régebben pony
vával takarták le, hogy az időjárás ne 
érje. Nem bevált módszer, gyakran át
ázott a ponyva. Újabban fóliatakarót 
használnak. Mérete: 1400x1400x2000
és ebből naponta többet széttépnek.

— Nagy teljesítményű ipari porszívó

Kedves látogatókA szolnoki Munkásmozgalmi Klub és Partizán Szövetség tagjai látogattak hozzánk április 24-én dr. Máté Mátyás klubvezető kíséretében.A kedves vendégeket a vállalat vezetői fogadták. Kárpáti József gazdasági igazgató adott tájékoztatót. Több kérdé- 

dalmi marxista párt létrehozása; az 1905. évi első orosz forradalom; annak leverése után a reakció viszonyai között végzett munka nehéz évei; az 1917 februárjában végbement polgári forradalom és a cárizmus bukása; s végül 1917 októbere — a szocialista forradalom győzelme Oroszországban.Lenin kizárólagos szerepet játszott az új típusú forradalmi párt létrehozásában. Kidolgozta, elméletileg megalapozta szervezeti felépítésének' elveit és meg is valósította azokat.A kommunisták, Oroszország szervezett marxistái, miután elhódították a régi rendszertől a hatalmas országot, a- melynek gazdaságát a háborúk és az intervenció rombadöntöttek, elsőként haladtak az új úton, amelyen — kapitalista környezetben — csakis a tömegek energiájával, a világ dolgozóinak szolidaritásával sokszorozott tudásukra és meggyőződésükre számíthattak.Az úttörők közül csak kevesen érték meg a mát.Lenin hosszú és súlyos betegség után 1924. január 21-én este 6.50-kor halt meg agyvérzésben. A betegség oka — az orvosok szerint nagyfokú agyérelmeszesedés — a rendkívül megfeszített szellemi tevékenység eredménye.Mit tett Vlagyimir Iljics életének nem egészen 54 esztendeje alatt?Óriási mértékben járult hozzá a marxista elmélet fejlődéséhez, s ugyanakkor az emberiségre hagyta az eszmék anyagi megtestesülését: a Földünk több mint egynegyedén már uralkodóvá lett szocialista társadalmi rendszert.V. Usztyinko A1PN
lista brigádok a Szovjetunió című folyóirat terjesztésében. h.

Sportcsarnokunkban az észt sportügyi miniszter
porosodik a készáruraktárban Nem 
most adták már ki a pénzt érte, de mi
ért? — azt hiszik, tudom? Érdekessé
ge a dolognak, hogy mindössze öt mé
ter vezetéket „adományoztak” vele. Az 
üzembehelyezési jegyzőkönyv egyér
telműen kimondja, hogy semmilyen 
nemű átalakítást, hosszabbítást nem 
lehet rajta végezni. Ilyen méretű helyi
ségben nevetségesnek tűnik ötméteres 
vezetéken működtetni egy drága ipari 
porszívót.

Baranyi József

sükre Gorjanc Ignác vezérigazgató válaszolt.Programjuk igen gazdag volt. Meglátogatták az üzemeket, megtekintették az életünkről, munkánkról szóló filmeket is.A nagy tetszéssel fogadott filmvetítés után elbúcsúztak a vendéglátóktól. H.

Jószboldogházáról 
jelentjük

A radiátor gyáregységben — felszabadulásunk előestéjén — orvosi rendelőt adtaik át.Az alkalom ünnepélyes volt. Megjelent Varga István, az MSZMP Jászbol- dogháza községi párttitkára. Bazsó Mik-

Először a gyáregység dolgozóival együtt, felszabadulásunk 33. évfordulójáról emlékeztünk meg. Molnár István párttitkár tartott ünnepi beszédet. Majd következett a jelentős esemény, az orvosi szoba megtekintése.

Ferencsik Pál néhány meleg szóval bevezetőt mondott:Amiért mi összejöttünk, nem országos ügy, de gyáregységünknél igen jelentős. Egy üzemorvosi rendelőt átadni rendeltetésének azzal a céllal, hogy dolgozóink orvosi ellátása javuljon. Minél kevesebb betegünk legyen, hogy termelési feladatainkat akadálymentesen tudjuk ellátni.Örömmel adom át a rendelő kulcsát Dr. Kiss Imre elv társnak. Kérem, tegyen meg mindent annak érdekében, hogy e kis létesítmény jól szolgálja az ember, a szocialista egészségügy célját.Dr. Kiss Imre átvette a kulcsot és bevezette új rendelőjébe Dr. Leíllei György főorvost, a tanács- és a párt képviselőit, majd helycsere után „leendő betegeivel” együtt megtekintették a nagy örömmel várt új orvosi rendelőt.A gyáregység jelenlegi helyzetéről, gazdaságpolitikai kérdésekről, társadalmi megmozdulásokról, egyáltalán a jelenről és a jövőről beszélgettünk Feren
csik Pál főmérnökkel, Molnár István párttitkárral és Nagy András szb. titkárral.

Ferencsik Pál elmondta, hogy idei tervünk 1,1 millió négyzetméter radiátor, de ennél több kellene, többet igényelne az építőipar, a lakásprogram, de export

lósné, a községi tanács elnöke, jelen volt Ferencsik Pál gyáregységvezető főmérnök, Molnár István üzemi párttitkár, Nagy András a szakszervezet titkára. Vendégek voltak Dr. Leilei György üzemi főorvos és I)r. Kiss Imre üzemorvos.

ra is tudnánk eladni ennél többet. Évek óta kevés a radiátor az igényekhez képest.Kevés a jó hegesztőnk, — mondja elgondolkodva a főmérnök. Ha ez nem lenne, talán... De itt van a munkáshiány is. Ma már fel tudnék venni 15—20 munkást!A szocialista brigádok munkájáról csak felsőfokban beszélhetünk. — vette át a szót Nagy András. Tizenhat brigád dolgozik nálunk, 11 arany-, egy ezüst és négy bronzfokozatú brigádérmet szerzett. Tanulás terén szeretnék velünk dicsekedni: ebben az évben huszonketten tanulnak az általános iskola felső tagozatán, a nyolcadik osztály elvégzésére pedig 19-en jelentkeztek. Ez úgy hiszem, dicséretünkre válik. A munkában és társadalmi tevékenységben sem kell szégyenkeznünk miattuk. Ezt egyébként a párt és a tanács jelenlévő képviselői is megerősítik: a radi- átoros brigádokra mindenkor számíthatnak.

Hét év telt el az első gyártmány elkészülte óta.
Néhány jellemző adat a fejlődésre 
Jászboldogliázáról: 204-ről 280-ra emel
kedett a létszám, s a 39b ezer négyzet
méterről közel egymillió négyzetméterre 
emelkedő termelés hét év alatt. Nagy 
intenzitás! Eközben csökkent a balese- 
tekbő eredő kiesés, javult a munkafe
gyelem. Az egy napra eső termelési ér
ték a kezdeti 1262 forintról 3168 forint
ra nőtt..Az új vezetőséggel a jövő is biztató.M. J.
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Névadójuk: LENIN

Ismerős brigád a szerszámüzemből Nevük minden évben ott szerepel a legjobbak között, ök azok, akik „aranynál" lej jebb soha nem adták, ök tizenhármán a Lenin brigád tagjai.1977-ben végzett kimagasló munkájuk eredménye: a szor- számüzem 12 szocialista brigádja közül ök lettek a legjobbak, elnyerték a Vál
lalat kiváló brigádja címet.

Oláh András brigád vezetővel beszélgettem erről, mondja el, hogyan is volt?
— Mi már elkönyveltük magunkban, 

hogy a brigádunk soha nem éri el ezt a 
címet. Nagyon sok a vetélytárs. az egy
forma jó brigád. A sikert abban látom, 
hogy a vetélytársak megrekedtek egy bi
zonyos színvonalon. Az is lényeges, 
hogy önmagához viszonyítva mennyit 
fejlődik egy brigád. Ez most nekünk si
került a legjobban. Nagyon büszkék va- 
QVunk erre a megtisztelő címre. Ezt a- 
zért mondom, mert nem könnyű idáig 
eljutni. A brigád átlagéletkora maga
sabb a többieknél. Sok a 15—20. vagy 
ennél idősebb törzsgárda tag. A gazda
sági munkánkkal soha nem volt baj.
áJ»'«iasaíiES2sasasHS2ií  esesEsasvj íps üí. esasEszsöes-esasEsusas iisajieji di. as üsöss a

Munkásbrigád 
a példaAkkor, amikor a Hűtőgépgyárnál már csodálatos eredményeket elért; szocialista brigádok működtek, elhatároztuk, hogy a kereskedelmi főosztályon '■s, létrehívunk egyet. Mivel többségünk nö volt. így a „Semmelweis" mellett döntöttünk, később vettük fel a „Ma- karenikó” nevet. Jelenleg is 7 tagú a brigádunk, csak a személyekben történtek változások.A_ brigádmozgalom kiszélesítése és a '•'evőkkel való jobb együttműködés érdekében több vállalattal kötöttünk szocialista szerződésit, ezeket évente kétszer értékeljük. Minden brigádtag hű- ■ieges olvasója a vállalati szakszervezeti könyvtárnak, közösen részt veszünk a 1 ódium előadásain, és egyéb rendezvényeken.Korábban a kisegítő iskolánál végzett kimagasló társadalmi munkáért kéit tabunk részesült a városi tanácstól Társadalmi munkáért aranyérem kitüntetésben. Egy brigádtagun/k kiváló újító címet kapott. A 20—20 óra társadalmi hunkát + 10—10 órával túlteljesítettük..Gazdasági tevékenységünkről: nem ion nyű feladata van brigádtagjaink- kik, különösen az alkatrész értékesítésig foglalkozó kollégáinknak. Naponta óbb levelet kapnak, melyben igen kis citékű hűtőszekrény alkatrészeket kér- uok, lebonyolítása sok időt és türelmet Kényéi. Természetesen szívesen csinál- Jum mert „kicsi dologgal” a tula.jdono- °knak nagy örömet okozunk.Kegyszer aranykoszorús kitüntetésben eszesültünk, reméljük munkánkkal a °vábbiakban is kiérdemeljük ezt. És Syszer talán még nagyobbat is. ami azt 

Nagy erénye a brigádunknak a gazda
sági- és társadalmi munkában való jó 
részvétel, és a kollektív szellem. A ta
nulásban és az újítások terén nem va
gyunk még elég aktívak. Ha. meg akar
juk tartani ezt a kiváló címet, ezen a 
téren feltétlenül javulnunk kell.

Hadd mondjam még el a brigádunk
ról, hogy 1961-ben alakultunk 13 taggal. 
Azóta én vagyok a vezető. Tipikus for
gácsoló brigád a. miénk. Esztergályosok 
és marósok. Évek óta 103 százalék fölött 
teljesítünk. Az elmúlt évi gazdasági fel
adatainkban kiemelkedett a söröshordó 
gyártmány fölszer számozása. Társadal
mi munkánknál megemlítem, hogy 260 
órát vállaltunk, 340 órát teljesítettünk. 
...Évek óta 'patronáljuk a fíercsényi-úti 
iskolát, nekik is dolgozunk. A vállalót 
politikai rendezvényeit rendszeresen lá
togatjuk.Még sorolta volna az eredményeket, de kiért a fogás az anyagból.Menni kell, a többért több jár. II.,.
hiszem minden becsületesen dolgozó, szocialista brigád hőn óhajtott vágya.Ferencsik Pál né. a Makarenko Szocialista Brigád vez.

Tizedik arany 
a célgépeseknekA . célgép üzem Lenin Szocialista Brigádja több mint, tizennyolc éve alakult. Meg is ünnepelték a születésnapot. A brigád tagjai a Kulacs étteremben kellemes estét töltöttek együtt, fehérasztalnál, nótaszóval, vidámsággal A fiatal brigádtagok nagy szeretettel vették körül a hajdani alapítók jelenlevő tagjait: Boros Lajost — az aranygyűrűs gyáralapítót., Nagy Istvánt és Harmat Istvánt, aki még „csak” 23 éve törzsgárda tagok.Az utóbbi években a brigád erősen megfiatalodott, az új tagok 20—24 évesek. A brigád minden tagja fizikai dolgozó, aki munkáját, nagy szakértelemmel és lelkesedéssel végzi, melyet a Hűtőgépgyárban számos helyen működő célgép tanúsít. Nagy erőssége a kitűnő brigádszellem. Közöttük nincs „korkülönbség”, az idősebbek és a fiatalok kitűnően megértik egymást. Ez eredményeinken is meglátszik, mert a brigád kilencszer nyerte el az aranykoszorús fokozatot. Vitrinjüket számos elismerés díszíti, büszkeségük az 19(i9-ben kapott bronzplaket.t: mely a Tanácsköztársaság tiszteletére indított munkaversenyben elért, kiváló helyezésüket tanúsítja. 1975-ben. felszabadulásunk 30 évfordulójára elnyerte a brigád a megyei tanács elismerő oklevelét a megyei szinten is kiemelkedő társadalmi munkáért.Névadójuk, a halhatatlan Lenin.

Benmlatjuk a szere Ide kél brigádját

o minőségAz évek óta tartó állandó mozgás, átszervezés bármennyire körültekintő is. egyéneket, kisebb kollektívákat, azaz brigádokat átmenetileg érintheti, kellemetlenül. Nem könnyű dolog és nem is rövid idő brigádok alakítása, közösséggé formálódása. Egy-egy átcsoportosít ási intézkedés. — amely a nagyobb kollektíva, vagyis a vállalati érdek szükségéből fakad — a szervezeti munka minden területét befolyásolja, nehezíti a körülményeket. A brigádok különösen ki vannak téve az újrakezdés nem mindig örömteljes tényének. Brigádok széthullása, visszaesése, megtorpanása, mint kellemetlen kisérő jelenségek fel-fel bukkantak az utóbbi másfél, két évben a hűtőszekrény üzemben. Az állandó mozgásban a szerelde két brigádja a „Radnóti" és a „Ságvári" a nyugalom, a változat lanság szigetének tűnik.

A héttagú Ságvári brigád (bronz fokozat birtokosa) a hűtőszekrény ajtókat szereli készre, a tizenhárom tagú Radnóti brigád (ezüst fokozatot értek el) a hűtőszekrény végszerelését végzi. A gyártás utolsó fázisát végezni látványos, mert a sok féle alkatrészből a kezük között áll össze a termék. A látványosság — amelyet a szép hűtőszekrények sokasága biztosít— az átlagosnál lóval nagyobb felelősséget is ró a végszerelésben résztvevőkre. Az ő munkájuk a Piacra kerülő áru eladhatóságát nagymértékben befolyásolja. Minőség. Naponta halljuk, olvassuk. Az idei év a vállalatunknál a minőség éve. A minőség azonban nem egyszerűen elhatározás kérdése sok összetevője, föltétele van. Ezek közé tartozik egy-egy brigád személyi összetétele. Az ott dolgozók összeszokottsága, szakmai gyakorlata, viszonylagos stabilitása, jó közérzete. Mindkét szerelő brigádnál egyformán megtalálhatók e jellemzők.Bajor Jánosné, a Radnóti brigád vezetője törzsgárdatag. kétszeres kiváló dolgozó. Társadalmi munkájáért SZOT oklevelet kapott.

A Ságvári brigád vezetője: Farkas Bertalanná, aki tizenhét éve dolgozik az üzemben. Három éve alakultak tizenegyen, heten vannak jelenleg. A brigádvezető és helyettese Szászi Vera közösen mutatják be egymás mondatait kiegészítve a közösséget. Szavaikból kikerekedik, hogy különösen a szabadidős programok kezdeményezői. szívesen csatlakoznak hozzájuk a többiek. Tavaly Szilvásváradra szerveztek sikeres üzemi kirándulást, a jövő hónapban Visegrád az úticél. Az üzemi női futballcsapat legjobb pontján Ságvári brigádék rúgják — nem kis derültség közepette — a bőrgolyót. A jókedv, a mosoly elválaszthatatlan az együttlétiiktől. A vállalt társadalmi munkát a Radnótihoz hasonlóan az üzem környékének tisztántartására és szerviz igények kielégítésére fordítják. Hasonlóság még a herényiek és bejárók aránya és az örvendetes tény, hogy valamennyien rendelkeznek általános is

A kis kollektívát tőmondatokban így mutatta be.— Többségünk törzsgárdatag. Szinte egymás gondolatait is ismerjük, összeszoktunk. Ragaszkodunk egymáshoz. Az átszervezésnél az volt az álláspontunk, hogy vagy mindenki menjen, vagy mindenki maradjon. Szerencsére az utóbbi valósult meg. Zömmel exportra kerülő szekrényeket szerelünk. Reklamációnk még nem volt. Társadalmi munkánk többségét az üzem legközvetlenebb érdekében végezzük. A műanyag hulladékok újra felhasználását készítjük elő, amely a gazdasági hasznossága mellett tisztasági akció is. A programon kívüli, például rövid határidős szerviz munkákat végzünk műszakon túl. hogy ne zavarja a napi munka folyamatosságát. Valamennyiünknek megvan az általá

nos iskolai végzettsége (betanított munkásokról lévén szó nem kis eredmény). Kulturális programjaink egyelőre a kirándulásokra, közös összejövetelekre és a szakszervezeti oktatásra szorítkozik. Fele a brigádnak nem jászberényi, amely nehezíti a szabadidős programok szervezését.Kardos István főművezető a Radnóti brigád gazdasági munkáját elismerő szavakkal véleményezte, csakúgy, mint a közösségi erényeket. Az egymás segítését. az egymásért való kiállást. Egy megjegyzése sokat mond a közösségről.— Ez a brigád sok nehéz helyzetben kivágta magát szorgalmukkal, jó hozzáállásukkal néhányszor már kirántottak bennünket a bajból. Lehet rájuk számítani. Hadd szerepeljen itt valamennyiük neve, abban a reményben, hogy még sokáig együtt maradnak.
Brigádverető Bajor Jánosné, helyettese Tóth P. Kálmán. Tagjai: Szikra Jó- zsefné. Somogyi Józsefné. Bathó N Istvánná. Krapa Jánosné. Moczó Jánosné. Muhari Gáborné, Czakó Györgyné. Száraz Istvánné, Budai Mátyás. Mező Sándor, Scherzinger József.

kolai végzettséggel. Névsoruk: Farkas Bertalanná brigádvezető, helyettese Szászi Vera, tagok: Csömör Kati. Németh Zoltánná, Sass Zsuzsa, Beszteri József. Sándor Ferenc.Mindkét brigádnál azonos igény a szakmai jellegű továbbképzés, hűtőgépgyártó tanfolyam beindítása, amelyre már kaptak ígéretet, de az átszervezés meghiúsította eddig a jogos igény kielégítését. A cél is azonos, továbbra is olyan minőségű terméket összeszerelni, amely méltó a vállalat hírnevéhez, versenyképes a világpiacon És ez tanultabban. jobban elvárható! Mindezt olyan közösséggel. amely az összetartás erejével védi, segíti, de ha szükséges felelősségre is vonja tagjait. Ha a fejlődésük töretlen lesz (és miért ne lenne az) az arany jelvény eléréséhez nem fér kétség. Horti
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A hevesi Felszabadulási Kupa nyertesei
Kézilabdásaink javuló formábanA megyei első osztályban szereplő női kézilabdacsapatunk az 1977-es bajnokságban a 2. helyen végzett Jászboldog- háza csapata mögött, csupán 1 ponttal lemaradva. Ha figyelembe vesszük, hogy 27 igazait játékosból mindössze 5 felnőtt korosztályú, 12 serdülő, valamint 10 ifjúsági korú versenyző alkotja játékos állományunkat, akkor az eredmény igazán biztató.Ezekután úgy gondolom — mondja Hudra István edző, hogy elégedettek lehetünk az elért teljesítménynyel felnőtt csapatunknál és az ifjúsági csapatnál is, hiszen ők 5 pont előnnyel nyerték a megyei ifjúsági bajnokságot a Szolnoki MTE előtt. E'bből látható és megnyugtató, hogy utánpótlásunk biztosított, ami azt jelenti, hogy jó úton halad csapatunk.Az 1978-as bajnokság április végén kezdődik de már január 4-én elkezdődött az alapozás 16 fős kerettel heti 3 edzéssel, a jobb eredmény elérése céljából. Sajnos nem volt akadálymentes a felkészülés, mert betegségek, sérülések és munkahelyi elfoglaltságok miatt nem tudott mindig együtt lenni a keret. Az edző véleménye szerint, egységes jó szellemű, fegyelmezett csapatot sikerült összekovácsolni, amit az előkészületi mérkőzéseken örömmel tapasztaltunk.Több, mint 10 edzőmérkőzést játszottunk főleg NB-s csapatokkal, ami nagy

Jászárokszállás 
sportjaA múlt évet megelőző időszakban tárgyilagosan állapították meg a hivatalos szervek — és ez találkozott a közvéleménnyel is — hogy községünk dinamikus fejlődésével nem tart lépést a sportélet, sem tartalmában, sem eredményességében.A kialakult helyzetben a vigasztaló csak az volt, hogy az illetékesek helyesen látták a gyors és hatékony változás szükségességét. A nagyközségi tanács vezetői első lépésként — egyeztetve vállalatunk vezetésével, annak jóváhagyásával — gyáregységünket kérték fel arra, hogy legyen a község sportéletének bázisszerve, természetesen karöltve a többi termelőegységekkel és intézményekkel. A tárgyalások eredményre vezettek. 1977 februárjában a sportegyesületi közgyűlés megváltoztatta az egyesület nevét Spartacus SE-ről VASAS SE-re, majd megválasztotta a héttagú új elnökséget, melyben három dolgozónk kapcltt helyet. A VAS’AS SE elnöke Rózsa László gyáregységvezető lett.Az egyesület sporttevékenységében egy egészséges fejlődési folyamat tapasztalható.A megújhodást váró szurkolók örömére a labdarúgócsapat járási bajnokságot nyert és jogot szerzett a megyei I. osztályban való szereplésre. Az eredmény indítékaként — nagy társadalmi összefogással — a sportpályát, az öltözőt, a szertárat megfelelően rendbehozták, valamint klubhelyiséget hoztak létre, továbbá pályagondnokot és szertárost szerződtettek.Az atlétika, kézilabda, valamint sakk szakosztályban nem történt ilyen lát

mértékben elősegítette a fiatal játékosok fejlődését, s ez eredményességben is már megmutatkozott. Nem egyszer győztesen hagyták el a játékteret jó nevű ellenfelekkel szemben, ami önbizalmat is adott a csapatnak. Ezenkívül a különböző kupákon, tornákon a következő helyezéseket értek el a lányok.Heves Felszabadulási Kupa Hatvanban Terem Kupa Jászberényben Lehel Kupa Szolnokon Damjanich Kupa
1. hely2. hely3. hely4. helySajnos, jelen pillanatban szakosztályvezető nélkül tevékenykedünk, mert Huszár László egyéb elfoglaltsága miatt lemondott, Szilágyi József elment Jászberényből. így két megbízható és lelkes emberrel Fábián Klára intézővel és az ifi csapat edzőjével Szölllősi Mátyással látjuk el nem mindig hálás feladatunkat. A tavaly elért eredmények a versenyzők játéktudásának fejlődése, összeszokottsága és a sikeres felkészülés után, jó erőben és nagy becsvággyal várjuk a bajnokság kezdetét, s folytatását.Reméljük, hogy a tavalyi teljesítményünket felülmúljuk, ami a megyei bajnokság megnyerését jelentené, s ha ez sikerül akkor pedig az osztályozó mérkőzéseken mindent megteszünk annak érdekében, hogy magasabb osztályban szerepelhessünk. B.

ványos, pozitív változás, talán azért, mert korábban sem volt olyan mélyponton, mint a labdarúgók.Javult a sportpropaganda is.Bátran állíthatjuk, hogy Jászárokszállás nagyközség sportélete kikerült a hullámvölgyből. A jövő is biztatónak látszik. Guthy Tamás
RöplabdaNB I-es röplabdacsapatunk megkezdte ez évi bajnoki szereplését. Az első mérkőzésen a Miskolci VSC ellen játszottak a lányok, s rendkívül nagy küz

delemben nyertek 3:2 arányban.A junior csapat úgyszintén 3^arányban nyert.Az első forduló mérkőzési terve:
Április 23. 10 óra: Lehel—Szombathely Április 29. (Budapesten) MTK—Lehel 
Május 1. 14 óra: Lehel—Dunaújváros Május 5. (Budapesten)Közgazd. Egyetem — Lehel
Május 13. 14 óra: Lehel—Almásfüzitő'Május 20. (Budapesten)B.V.S.C.—LehelHŰTŐGÉPa Hűtőgépgyár dolgozóinak lapja Kiadja a Hűtőgépgyár Felelős kiadó: Gorjanc IgnácFelelős szerkesztő: Csuta LajosnéKészült a Hűtőgépgyár nyomdájában Felelős vezető: Rédei István Jászberény, 1978. április hó Megr. törzsszám: 21 j 1978. Terjeszti a Hűtőgépgyár Vállalat üzemen belül

Cfekefe 
lemí>zl(wa íjJáu

— Mindenki másképp csinálja .. . 
Mindenki másképp csinálja ...

Van aki tervez és van aki hajítja
Van aki termel és van aki javítja
Van aki jót gyárt és van aki selejtet
Van aki EMEL és van olyan aki elejtet
— Mindenki másképp csinálja ... 

Mindenki másképp csinálja ...
Van aki pénzt kap és van akit dicsérnek 
Van akit „beütve” a főportáig kisérnek 
Van aki újít és van aki megújít
S van olyan alak ki a problémából 

kibújik
— Mindenki másképp csinálja . . . 

Mindenki másképp csinálja ...
Van aki szőlőt metsz, s van akit 

metélnek
Van aki éldegél míg mások éppen 

megélnek
Van aki benne van, van aki kinn marad
Van aki feljut és van olyan aki lenn 

marad
— Mindenki másképp csinálja ... 

Mindenki másképp csinálja ...
Van aki ígér csak, s van aki teljesít
Van aki megbeszél, s van aki szembesít
Van aki számol és van aki leszámol
S van aki nyugdíjáig húzza, csak úgy 

magától
— Mindenki másképp csinálja .. . 

Mindenki másképp csinálja . . .
Van aki autót vesz, van aki kerékpárt 
Van aki élt még, mikor tegnap elénk állt 
Van aki fát ültet, van aki kivágja
Van aki egyedül a molett nőket imádja
— Mindenki másképp csinálja ... 

Mindenki másképp csinálja .. .
Van aki szerkeszt és van aki írogat
Van aki olvassa és közben sírogat
Van aki így szól: jól van ez a lap írva 
Va^ aki nem pályázik egyedül a papírra
— Nincs aki másképp csinálja ... ? 

Nincs aki másképp csinálja ... ?
— b —

Kis Pesti B. Decker
(Utazási hírek)A léHűtőgépgyár Üdülési és Hidegen- forgalmi Alakulata (későbbiekben LÉHA) ezúton adja közre az 1978. évi tavaszi utazások rövid ismertetőjét, budapesti körzetekre. Kizárólag belső használatra, szigorúan bizalmas!4 NAP A LŐPORTÁRBAN, ANGYALFÖLD SZÍVÉBEN!öt percre a Tripolistól és a sarki kocsmától. Macskaköves utak, parkolóhely minden tizedik utcában. Az is foglalt. Festői (sőt vegyikezelői) környezet. Elhelyezés 1—2 fős irodákban, vagy 4—5 fős tágas műhelyekben. Nincs zsúfoltság, tolongás, sőt... Nálunk nem csak az eszköz, de az ember is fogyó ... Minden helyiségben hideg-meleg víz. Folyik a mennyezetről. Étkezés a MENZA nevű (MeNjetek ZAbálni) csárdában; olcsó, ízletes, végzetes.ELSŐ NAP: Kirándulás a Forgácsolóba. Itt láthatók a kifesthetetlen falak. Mái' többen próbálták, sikertelenül. 

Harki (!) megpróbálhatja, ha sikerül, kap ajándékba 10 kicsi esztergályost. Ha nem, nem.MÁSODIK NAP: Látogatás a Szervizben. Nagy élmény. Séta a szekrény-erdőben. (Van cserfa is.) Igazi dzsungel. Az erdő mélyén néha egy-egy eltévedt hűtőgépszerelő, ritka madárfajtha. Enyhe freon és fossgén illat. Odébb egy ősi szerszám, a bennszülöttek kedvelt eszköze; kurblifoci. Ebédidő után gyakran használják. Kiérve a szekrény erdőből, pár lépés után megtekinthetjük a magányos Farkas szobrát, talpazatán Falu- dw-idézetekkel. Délután Titkos megbeszélés a Nagy-teremben.És NEGYEDIK NAP: Szabad program. Kóválygás a gyárudvaron. A bejáratnál találkozás a tíztonnás ZIL-lel. Elsősegély a portán, vagy a közeli Honvéd-kórházban. SzTK tagoknak kedvezmény. Délután: közös ugrálás a villástargonca elől. Fakultatív program. Este, kifelé menet; vetélkedő: Ki mit visz Ki? A győztes megtarthatja, és legközelebb újra próbálkozhat... Str.



Jubileumi zászlós kiváló vállalat
Nemes Dezső, az MSZMP Politikai 

Bizottságának tagja vendégünk volt 
a munkásnagygyűlésenTöbbszáz meghívott dolgozó és vendég foglalt helyet a sportcsarnokban május előestéjén, hogy tanúja legyen az egész vállalatot ért megtiszteltetésnek, a zászló és a kiváló cím átadásának.Pontban három órakor foglalta el helyét az elnökségben Nemes Dezső elvtárs, az MSZMP Politikai Bizottságának tagja, Andrikó Miklós, a Szolnok megyei Pártbizottság első titkára, Heiczmann János, kohó- és gépipari miniszterhelyettes. 

Árvái István, a Szakszervezetek megyei Tanácsának vezető titkára, valamint a niegyei, és járási-városi párt- és társadalmi szervek vezetői, kitüntetett munkásaink képviselői, és a vállalatvezetőség.Ünnepségünk a Himnusszal kezdődött, majd Nagy János, a pártbizottság titkára mondott bevezetőt. Szavai után Gorjanc Ignác vezérigazgatónk ünnepi megemlékezése következett:

Az elnökség a Himnuszt hallgatja
— A múlt esztendővel gyárunk törté

netének negyedszázada lezárult. Szá
munkra hármas jubileum volt az 1977- 
es év, s ezekhez az évfordulókhoz mél
tóan dolgozott kollektívánk.

Fő feladatunknak tekintettük a bel
földi szükségletek kielégítését, a szocia
lista államközi megállapodásokból ere
dő kötelezettségeink teljesítését, a nem 
rubel elszámolású export dinamikus 
növelését, gazdálkodásunk hatékonysá
sának emelését. Ennek érdekében, és 
ezzel összhangban széles körű munka
verseny mozgalom bontakozott ki sok 
értékes felajánlással támasztották alá 
eélkitűzéseinket. Háromszáznegyven 
brigádunk járt az élen a munkaver
senyben, munkások, alkalmazottak 
együttes erőfeszítése volt ez a nagy cé
lok érdekében.

Nagy céljaink pedig voltak. Háztar
tási hűtőszekrényekből 461 359-et gyár
tottunk, a különböző típusokból több, 
mint kétszázezret a belkereskedelemnek, 
a többi exportra került. A termékvá
lasztékot bővítve, év végére megjelen
hetett a belföldi piacon az első, íiárom- 
csillagos minősítésű fagyasztószekrény 
de tovább bővíthettük exportpiacain
kat is. A szifonokból mintegy 20 szá
zalékkal, radiátorokból közel 20 száza
lékkal, hűtőgépekből körülbelül 6 szá
zalékkal gyártottunk többet, mint az 
előző évben.

. Vállalati, és népgazdaságunk érdeke
li szem előtt tartva, intézkedési terve- 
tnk alapján a takarékosságban jó ered
ményeket értünk el. ennek értéke mint

egy 55 millió forint. Jelentősen — 3,4 
millióval — csökkentettük a tőkés be
szerzésből eredő anyagfelhasználást is. 
helyette belföldi eredetűt használtunk 
fel

Termelékenység, mit jelent ez: egy 
foglalkoztatottra számítva 14,3 száza
lékos növekedés, amely jobb a gépipari 
átlagnál, és jelentősen túlteljesítettük 
az időarányos szintet. Megtakarítottunk 
366 ezer normaórát is. Száz fizikai dol
gozóra 29 nem fizikai jut. ez lényege
sen alacsonyabb a gépipari átlagnál.

Kiemelt feladatunknak tekintjük a 
munkásjólét emelését a lehetőségeink
hez mérten. A múlt évben 48 család ré
szére adtunk lakást, illetve támogat
tuk az építkezésben. A negyvennyolcból 
negyvenöt fizikai, és 25 fiatal. Növel
tük hússzal a bölcsődei—óvodai helyek 
számát, üzemegészségügyre 27 százalék
kal többet költöttünk, mint 1976-ban, 
és a munkavédelmi fejlesztést 75 mil
lióval finanszíroztuk.

Szorosan hozzá tartozik ehhez a kér
déshez a munkásművelődés kérdése is. 
Dinamikus fejlődésünk, a termelés-, és 
termékszerkezet gyors váltása megkö
vetelte a dolgozók folyamatos tovább
képzését, átképzését. A politikai és szak
mai tanulás feltételeit megteremtet
tük. ugyanakkor kulturálódási, művelő
dési, sportolási célokra 14 milliót köl
töttünk az elmúlt évben.

Most, amikor immár tizenhetedik al
kalommal vehetjük át kollektívánk 
munkájának, helytállásának jutalma-

Ünnepélyes percek: a zászló átadása
ként a Kiváló vállalat kitüntetést, és 
1977. évi munkánk alapján a Magyar 
Szocialista Munkáspárt Központi Bi
zottságának Zászlaját is, e két magas 
kitüntetés méltó elismerése a dolgozók 
törekvésének, amelyért a vállalat párt
ós tömegszervezeti, valamint a gazda
ságvezetőségének nevében köszönete- 
met fejezem ki.

Pápai Gyula, a kiváló főosztály vezetője
Munkánk támogatásáért mindnyá

junk nevében köszönetét mondok a me
gyei- városi párt és tanácsszerveknek, 
a Kohó- és Gépipari Minisztériumnak, 
Pénzügyminisztériumnak, a Magyar 
Nemzeti Bank, az Országos Műszaki 
Fejlesztési Bizottságnak, mindenkori 
segítőkész támogatásukért: de köszöne- 
temet fejezem ki a velünk kapcsolat
ban álló partnervállalatok, bel- és kül
kereskedelmi szervek illetékeseinek is, 
jó együttműködésükért. Segítségükre, 
támogatásukra, kapcsolatukra továbbra 
is számítunk.

Büszkén erre a kollektívára, boldogan 
veszem át a kitüntetéseket, és mind
annyiunk nevében ígérem, hogy a párt 
XI. kongresszusának határozatait meg
valósítva, az V. ötéves terv sikeres tel
jesítésén munkálkodunk minden erők
kel.Gorjanc elvtárs beszéde után Nemes Dezső elvtárs emelkedett szólásra:

Rózsa László átveszi az oklevelet a gyáregység nevében
— Nem minden meghatottság nélkül 

jöttem Önökhöz, és adom át a párt 
Központi Bizottságának üdvözletét, 
zászlaját. Ez tanúsítja a kiválók legjobb
jainak munkáját. Kívánom, hogy a Hű
tőgépgyár minden dolgozója, a kétszáz- 
harmincnégy kiváló dolgozó, a kiváló 
üzemek és főosztályok, élüzemek min
den dolgozója legyen büszke erre a 
zászlóra. Köszöntöm őket, s velük 
együtt minden munkását, alkalmazott
ját a gyárnak. A siker részesei ők.

Kérem Gorjanc elvtársat, vegye át a 
Központi Bizottság zászlaját, mint a 
munka diadalának jelvényét. Őrizzék és legyenek hozzá méltóak. A felada
tok, amelyeket eddig is megoldottak, ez
után még növekednek, de én meg va
gyok győződve arról, hogy Önök meg
birkóznak az eddigieknél nagyobb és 
nehezebb feladatokkal is!Nemes elvtárs ezzel — a dolgozók hosszan tartó tapsa közepette — átadta a gyönyörű bíborvörös selyemzászlót Gorjanc Ignác vezérigazgatónak, majd az ifjúgárdisták díszmenetben elléptek a munkásnagygyűlés színe előtt, s az ünnepség végéig díszőrséget álltak mellette.

Dr. Heiczmann János miniszterhelyettes lépett ezután a mikrofonhoz. Néhány meleg üdvözlő szó után Kiváló munkáért kitüntetéseket adott át a vállalatvezetőség minden tagjának. 
Tímár Józseftől, a Külkereskedelmi Minisztérium osztályvezetőjétől pedig 
Schuller Józsefné a Lehelex dolgozója vette át a Külkereskedelem Kiváló Dolgozója kitüntetést.Folytatódott a legjobbak elismerésének ünnepi aktusa. Itt vehették át a 
Kiváló dolgozó. Üzem- és Gyáregység. valamint Kiváló főosztály kitüntetéseket. Kiváló ifjú szakember és a Szak
ma ifjú mestere kitüntető jelvényeket mindazok, akiket erre érdemesnek találtak.Szép, felemelő ünnepség részesei voltunk.

Nagy János elvtárs zárszavában gratulált mindazoknak, akik kitüntetést kaptak.
— Készen állunk arra, hogy tovább 

folytassuk azt a becsületes, hatékony és 
színvonalas munkát, amelyet a párt- és 
államunk tőlünk elvár, jelentem a párt 
Központi Bizottságának és a jelenlévő 
állami vezetőknek, továbbra is számít
hatnak a Hűtőgépgyár dolgozóinak po
litikai és gazdasági munkájára. — 
mondotta.Az Internacionálé után a munkásnagygyűlés végétért.— Csuta Lajosné —
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Erika
a VIT-re megyHónapok óta tart a találgatás, ki utazik Havannába a XI. Világifjúsági Találkozó színhelyére, ki lesz tagja a KISZ-delegációnak? Sok fiatal reménykedett. készült titkon a, nagy útra. Lányok és fiúk százai, ifjúsági klubok, a- lapszervezetek neveztek be a ..Köszöntünk VIT, köszöntünk Havanna” c. vetélkedőre. annak reményében, hogy eljutnak az országos döntőig és a legjobb hat csapat tagjaiként részt vehetnek a havannai fesztiválon.Április végén végre megtudtuk a megyei KISZ-bizottságtól. hogy vállalatunktól' és egyben a városból egy ifjú ember lesz ott a fiatalok seregszemléién.— Most amikor itt ülünk és beszélgetünk Benkucs Erikával. Jászberény VIT-küldöttével megvallom, nem kis irigységgel gondolok a rád váró élményekre. Bár olvasóinkat is jobban lenyűgözi majd élménybeszámolód, amelyet szeretnénk megjelentetni lapunkban — gondolom ezen túl sokan kíváncsiak személyedre, eddigi munkádra, a- mivel kiérdemelted e nagy jutalmatBár hozzá kell tennem, Erika még mindig hitetlenkedve gondol az útra.

Az Alkotó Ifjúság kiállításán

Megnyitó beszédet mond Csömör József főmérnökAkik megnézték a május 12-én zárult Alkotó ifjúság kiállítást a központi előadóterem előcsarnokában, örömmel állapíthatták meg, hogy több éves „helybenjárás” után végre frontáttörés történt. Mind az alkotások száma, mind a pályamunkák műszaki színvonala azt mutatja, hogy az ifjúsági munkaverseny mozgalmaknak ez a formája megtalálta megérdemelt helyét a Hűtőgépgyárban is.A megvalósított f. m. k. t. szakdolgozatok kategóriájában a 2000 forintos első díjat Dalmadí István és Tukacs 
András hőmérsékletmérői kapták, az 1500 forintos második díjat Tukacs 
Andrásné és Szász József termonyom- 
tatója, míg az 1000 forintos harmadik díjat Szász József univerzális frekven
cia- és időmérője nyerte el.A megvalósított újítások közül első díjat kapott a Szász József, Szikra Ist
ván és Batlió Balázs által készített 
háztartási hűtőszekrény villamos vég
ellenőrző berendezés. Második lett Kuti 
Mihály és Szász József hűtőszekrénybe épített hőmérséklet kijelzője, a harmadik díjat Dalmadi István nyolccsator
nás programozható időműje nyerte.

— Valóban napokig nem akartam el
hinni. hogy én lettem a „kiválasztott" 
és ezúttal is köszönöm ezt a nagy bi
zalma^ amelyet, úgy érzem, hosszú é- 
vek munkájával sem tudok viszonozni.—■ A bizalom és a jutalom nem csak előleg, hiszen úgy tudom régóta részt veszel és aktívan dolgozol az ifjúsági mozgalomban.

— Mozgalmi munkám kezdete 1970- 
re nyúlik vissza, ekkor lettem az Üttö- 
rőszövetség tagja a Bercsényi Miklós 
Általános Iskolában. „Kiváló úttörő
munkáért” kitüntetést kaptam. Kapcso
latom továbbra sem szakadt meg az is
kolákkal, évekig visszajártam ifivezető
ként. Az általános iskola befejezése után 
a Lehel Vezér Gimnáziumban orosz— 
angol nyelvi tagozaton folytattam ta
nulmányaimat, ezt sajnos betegségem 
miatt abba kellett hagynom. Ezután je
lentkeztem a 606. sz. Ipari Szakmunkás
képző Intézetbe, ahol jelenleg másodi
kos kéziszedő tanuló vagyok.— Az ifjúsági szövetség munkájába mikor kapcsolódtál be?

— Már a gimnáziumi éveim alatt 
KISZ-tag lettem, akkor alapszervi veze
tőségben dolgoztam. 1976 óta a szak
munkásképző KISZ-bizottságának tit
kára vagyok, emellett egyik alapszerve
zetünk munkáját is én irányítom.— Nem jelent ez túl sok elfoglaltságot a tanulás mellett?

— Jövőre lesz a szakmunkásvizsgám, 
ezért rangsorolni kellett a feladatokat. 
Talán érthető, hogy a tanulást helyez
tem előtérbe. Emiatt hagytam abba az 
úttörőkkel való foglalkozást illetve a 
táncolást. Ugyanis két évig tagja vol
tam a Jászsági Népi Együttesnek. Ve
lük többször utaztam ku"oldre. így ju
tottam el Finnországba. Romániába és 
a Szovjetunióba is, de egyik sem mér
hető a havannai úttal.■—■ A Hűtőgépgyárral milyen kapcsolatod van?

— Társadalmi ösztöndíjasa vagyok a 
gyárnak és ha befejezem az iskolát, a 
vállalat nyomdájában szeretnék elhe
lyezkedni.Reméljük sikerül Erikának az utóbbi terve is, mint ahogy valóra vált a titkon remélt vágy, hogy a XI. VIT vendége lehessen.Valamennyiünk nevében kívánok neki jó utat és kellemes tizennégy napot.K. Zs.

Az alkotó kollektívák versenyében 
Molnár Iván, Győri Árpád és Németh 
István négycsatornás automatikus fel
vételvezérlője került az első helyre, 
Sípos Balázs és Szűcs Sándor abszorp
ciós javítóbázis telepítése c. pályamunkája, valamint Benke Károly és Lu
kácsi László tranzisztoros fényorgoná ja előtt.Az egyéb kategóriában Lukácsi 
László hibakereső és kontaktvizsgáló 
készüléke vitte el a pálmát, amelyet a zsűri nívódíjra is javasolt. Ebben a kategóriában Kuti Mihály túláramvédő 
kapcsolója lett a második, Balinszki 
Tiborné örvényáramú fékpadja a harmadik helyezett.

Szép versenyt hozott az ifjú szak
munkások pályamunkáinak vetélkedése 
is, ahol Szabó István alkotása került 
az első helyre. Második díjjal Németh 
Lehel és Szabó István kézi csőhajlító 
készülékét, harmadik díjjal Paksi Zol
tán indukciós tengelykapcsolóját jutal
mazta a bíráló bizottság.Gratulálunk! — W —

& FIATALOK

rovatvezető: .
!•• .- . ór. Wirtti

' Lajos

Megválasztották az új KISZ-bizottságotMájus 5-én tartották meg az ez évi vállalati KISZ küldöttgyűlést, melynek programján két napirendi pont szerepelt: az 1977/78-as mozgalmi év munkájáról szóló beszámoló megvitatása, valamint az új KISZ-bizottság és a városi küldöttértekezlet küldötteinek megválasztása.
Somogyi Ferenc levezető elnök megnyitó szavai után Babucs László tett kiegészítéseket az írásbeli beszámolóhoz.

Nagy a figyelem— A politikai képzés terén, mondta, a jövőben törekedni kell arra, hogy minél több politikai rendezvény megszervezését bízzák rá egy-egy alapszervezetre és nagyobb figyelmet kell fordítani a körültekintő rendezésre. Az alapszervezeti pártépítési terv alapján, felhasználva a párttaggá nevelés eddigi tapasztalatait, a lehetőségekhez mérten több aktivistát javasoljanak a közösségek a párt soraiba.Fontos teendőink vannak a munkafegyelem és a munkaerkölcs javítása érdekében is. Minden alapszervezet állítsa a termelés szolgálatába a helyi véd- nökségi mozgalmakat, a fiatalok sajátos termelési versenymozgalmait, az ifjúsági munkavédelmi őrjáratot és a ,,Radar” mozgalmat.A művelődést és a kulturális igényű szórakozást szolgáló rendezvények szervezésében minden bizonnyal nagy segítséget fog jelenteni az ősszel átadásra kerülő munkás és ifjúsági klub. Törekedni kell a jövőben arra is, hogy a sport nagyobb szerephez jusson a fiatalok életében, hiszen ehhez a Hűtőgépgyárban megvannak a tárgyi feltételek. Remélhetőleg a Lehel SC, és a vszt tömegsport bizottságaival való kapcsolat erősítésével a sportmunka is igényesebb lesz.A szervezeti élet területén erősítésre van szükség, különösen a szállítmányozási főosztályon és a kompresszoros gyáregységben működő alapszervezeteknél. Fokozni kell a Killián-körök tevékenységének számonkérését. Különös figyelmet és különleges elbírálást követel a bejáró fiatalok helyzete akiket a községi KISZ-bizottságokkal együttműködve, jobban be kell vonni a mozgalmi munkába.
Őszinte véleményekA titkári kiegészítést a küldöttek hozzászólásai követték. A sort 

dr. Knorrné Csányi Zsuzsa nyitotta meg, aki elmondta, hogy bár a fiatalok egyre inkább élnek a művelődési lehetőségekkel, mégsem lehetünk elégedettek. Előfordult ugyanis, hogy érdeklődés teljes hiányában programok elmaradtak. ami a meghívott előadók szemében bizony rossz színben tűnteti fel a gyárat. A jövőben alapos felmérésre van szükség arról, hogy milyen programok tarthatnak számot a fiatalok érdeklődésére.A következő felszólaló Pesti Sándor, a hazafias nevelés kérdésével foglalkozott és az ifjúgárda működéséről adott számot, majd Sápi László következett, aki a számítógép és a vállalati' termelésirányítás kapcsolatát elemezte az ifjú s/.ámítástechnikusok szemszögéből. A vállalati számítógépes termelésirányítás nem csak számítástechnikai, hanem elsősorban szervezési feladat. Szükség van tehát a gyár különböző területein működő szervező apparátusok együttes.

ö ö

jól összehangolt munkájára. Gyakran látják a koordináltság hiányát a számítástechnikai, a szervezési és a termelési rendszerszervezési osztály munkájában.
Nagy János, a vállalat pártbizottságának titkára: „Az a megítélésünk — mon

dotta többek között, — hogy a maga
sabb követelményszint tükrében is, 
KISZ-bizottságunk. a KlSZ-fiatalok e- 
redményes munkát végeztek, mind gaz
dasági, mind politikai vonatkozás
ban ...”

Balogh Béla beszámolt a gyárfejlesztési főmérnökség területén működő alapszervezetek eredményeiről. Bábosik 
Lászlóné a szabadidő hasznos eltöltését biztosító kulturális és sportprogramok szervezésével kapcsolatban mondta el javaslatait, Terényi István a bejáró fiatalok problémáival foglalkozott. Varga 
Sarolta pedig az ifivezetők munkájának módszertani anyaggal való segítését szorgalmazta.

A városi KISZ-bizottság üdvözletét tolmácsolta Fekete József titkár, aki úgy Ítélte meg, hogy a beszámoló túlzott önkritikával fogalmazta meg a gondokat. „A városi és a felsőbb KISZ- 
szervek véleménye az — mondotta —, 
hogy a Hűtőgépgyár KISZ-szervezeténél 
alapvető probléma nincs. Bizonyítja ezt 
a most kapott kitüntetés is. Mindazok 
a gondok, problémák, amelyek felszín
re kerültek, jó kollektív munkavégzés
sel megoldhatók. Erre a Hűtőgépgyár 
ifjúkommunista kollektívája képes ...”

Nagy János, a kompresszoros gyáregység dolgozója zárta a felszólalások sorát, majd Babucs László öszegezte az elhangzottakat.Ezt követően a jelölésekre, illetve az új KISZ-bizottság és a városi küldöttek megválasztására került sor.
A vállalati KISZ-bizottság titkára 

ismét Babucs László lett, tagjai pedig 
Győr Margit, Kuti Mihály, Hubanov 
Mihály. Redler Béla, dr. Knorrné Csá
nyi Zsuzsa, Ötvös Béla, Taczmann 
Elekné, Révész Ibolya. Majoros Sándor 
és Sass László, akiknek eredményes, jó 
munkát kívánunk.

A harmadik könyvével jelentkezik Várjon Dénes, a klímatechnikai főosztály vezetőhelyettese. A Műszaki Könyvkiadó gondozásában megjelent munka mintegy folytatása, kiegészítője a korábban Keszy-Harma'th Zoltánnal közösen írt, Klímatervezés című könyvnek.A könnyűszerkezetes építési móddal egyre inkább elterjedő klímatizálás alapfogalmait munkája során egyre több szakembernek kell megismernie. A tervező intézeti hálózatban dolgozó mérnököknek, tervezőknek ad a könyv közvetlen gyakorlati tanácsokat. Ilyen jellegű mű a klímaberendezések automatizálásáról magyar nyelven még nem jelent meg. Szó
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Köszöntjük a május 1. alkalmából kitüntetett 
kollektívákat és dolgozókat!

Kiváló üzem a híitöelem Minisztériumi 
elismerés

Velki Pál átveszi Babucs Lászlótól a csillagotNem szabad lazítani — ez a siker titka.Üzemi gyűlés a hűtőelemben április 25-én. A várakozást a Székely Mihály iskola diákjai májusi műsorral tették kellemessé, majd helyet foglalt az elnökség és kezdetét vette az üzemi ünnepség. A megnyitó után Velki Pál üzemvezető beszámolt az elmúlt évi tervteljesítésről, a gazdasági eredményekről. Babucs Lász.ló, a vállalat KTSZ-bizottságának titkára bejelentette, hogy a Hűtőgépgyárban az elmúlt év eredményei alapján a Kiváló üzem címet a Hűtőelem nyerte el. szívből gratulált a dolgozóknak.A szocialista brigádok' kitüntetése illán így beszélt a fiatal üzemvezető:— Ennek az üzemnek az 1977-es év nagyon komoly próbatétele volt. Nagyon büszke vagyok arra, hogy dolgozóink kiállták ezt a próbát és nem is akárhogyan. Üzemünk megközelítőleg 10 millió forinttal teljesítette túl az éves tervet, olyan körülmények között, hogy nyugodtan nevezhetnénk borotvaélen táncolásnak. — Elgondolkodva folytatja:— A harmadik negyedév végén szinte kilátástalannak látszott a helyzetünk. Ekkor kialakult valami elszántság mindenkiben, kivétel nélkül. Itt-ott hallatszottak a vállalatnál hangok, hogy baj lesz a hűtőelemprogrammal. Ezek csak felületesen elhangzott szavak voltak, minden tény-ismeret nélkül, de mi is
Portré 

egy munkásnőről

Pecha 
Lászlóné

Pecha Lászlónét először a téemkában 
kerestem. Hamar kiderült, hogy a minő
ségellenőrzésen dolgozik. Amikor végre 
megtaláltam. csodálkozik.

— Én sose voltam a téemkában. Már 23 éve vagyok a meón. Nem ugrálok én 
egyik helyről a másikra, itt szeretek 
lenni. A férjem, ö téemkás már huszon- 
valahány éve. — mondja szinte egy- 
szuszra.

Helyben vagyunk — gondolom ma
iimban — tűzről pattant, bőbeszédű fia
talasszony, biztos sokat fog nekem me
sélni a munkájáról. Amikor elmondom 
'jövetelem célját, elbizonytalanodik.

— Olyan nehéz az embernek magáról 
beszélni.

Aztán közénk ül a csend. Jó nagyot 
hallgatunk. Majd Rózsika nevetve meg
szólal.

— Ö de nagy máié szájú vagyok. Ha 
ezt elmesélem a többieknek el se hi
szik rólam.

Lassacskán felidézzük a múltat, az 
iparitanuló éveket, majd a munkába 
állást, a családalapítást, a gyerekek szü
letését. Szépen kikerekedik egy mun- 
hásasszony portréja.

— Esztergályos a szakmám, ötvenöt
ben. amikor jelszabadultam, mindjárt 
idekerültem. Sokfelé dolgoztam a gyár 
területén. Voltam a szifonnál, a hűtő
elemnél, a készáruraktárban. 

éreztük, hogy rendkívülit, újat kell hoznunk, ha ki akarunk kerülni a hullámvölgyből.Felhívással éltünk a szocialista brigádokhoz. Ismertettük a tényeket velük. Kértük a segítségüket. A brigádok ■pótvállalásokat. tettek. Rejtett tartalékok tárultak fel.A számítás bevált. Annyira bevált, hogy az 1977-es évre jelentősebb reklamációt nem kaptunk, tehát a mennyiségi munka mellett minőségi eredményeink is jelentős mértékben javultak.A gazdasági munka mellett főbb céljaink között szerepelt az önköltségcsökkentés is. Szocialista brigádjaink beérett. komoly brigádok, tele törzsgárda- tagokkal. legmegbízhatóbb támaszai az üzemvezetésnek. így lettünk kiváló üzem. Nem szabad lazítani. Ez a siker titka. Nem szabad azt mondani, hogy majd behozzuk a lemaradást. A lazítás után nagyon nehéz visszaállni a kemény munkatempóra. Inkább azt kell állandóan fenntartani. Akkor nem érhet bennünket meglepetés.Bennünket kötelez immár a cím. és a lazaságokat semmiképpen nem engedhetjük meg magunknak. Rengeteg gondunk van. Az alkatrészek beszerzése mondhatnám kálvária. Ez a jelenlegi gazdasági év sokkal nehezebbnek Ígérkezik a tavalyinál. Gázhűtőket kell készítenünk. Most készült el egy gázhűto és egv olajhűtő az ipari vásárra, remélem. tetszeni fog az érdeklődőknek. —Mi a kívánsága a jövőre?— Szeretném, ha ez az öreg, régi hagyományokkal rendelkező üzem megújulna. kicsit megfiatalodna. Roskatag épületrészeinek nem ártana egy kis tatarozás. A gyártósorokon is nagyon elkelne a műszaki fejlesztés. Szóval üzemünk is megújulna, mint a dolgozóink szemlélete, gondolkodásmódja, melv sokat fejlődött az utóbbi években. Törzs- cárdatagságunk komoly támaszunk, és így az elkövetkező időkben nem félünk nekivágni az újabb feladatoknak. —B. I.
— A meósnak nincs állandó helye. 

Oda kell menni, .ahol szükség van rá. 
így aztán szinte az egész gyárat jól is
merjük. Ez jó dolog, de néha hátrány. 
Nehéz értékelni egy-egy ember munká
ját, mert gyakran kerül új helyre. Ott 
ugyanúgy bizonyítania kell, mintha 
most került volna a gyárhoz. Azt, hogy 
előtte mit csinált, hogyan dolgozott nem 
ismeri az új kollektíva. Igaz én nem pa
naszkodhatok. Háromszor kaptam Kivá
ló dolgozó jelvényt. Most meg április 
28-án a Kiváló munkáért kitüntetést.

Hát ez nagyon izgalmas volt. Kaptam 
a gyönyörű meghívót. Aztán meg szólt 
Nagy elvtárs a párttitkár, hogy a dísz
elnökségben fogok ülni.

— Mit szólt a család?
— Nagyon örültek ők is. De annak ta

lán még jobban, hogy SZOT beutalóval 
megyünk üdülni a nyáron. Még sose 
kaptunk beutalót. Zsuzsi lányom 17 
éves, Laci tizenöt. Ezután már nemigen 
fognak velünk nyaralni. Most még biz
tos jó lesz együtt.

Tavaly augusztus óta Rózsika már 
nem meózik. Akkor szakszervezeti tit
kárrá választották.

— Persze, nem ülök én egész nap az 
irodában. Mindig járom az üzemeket. 
Tizennyolc bizalmi van nálunk. Én me
gyek el hozzájuk, ha valami problémá
juk. van. Most is voltak a fizetésemelé
sek. Utána jártam az üzemeket, kérdez
tem az embereket, meg vannak-e elé
gedve. Mert ugye a pénzből sosincs elég. 
Nehéz dolog mindenki kedvére tenni. 
Meg kell magyarázni, hogy ki miért ka
pott kevesebbet, mint amit várt. Már 
régen itt vagyok, jól ismerem a dolgo
zókat, azok is engem. Bizalommal van
nak irántam. De én is megmondom ám, 
ha valaki lusta, lógós. Nem vagyok 
szívbajos. Ahol meg probléma van, meg
hallgatjuk a dolgozót is, a főnököt is és 
utána dönt az üzemi négyszög. Méteter 
elvtárs is mindig kikéri a véleményün
ket.

— Ezt a nagy igazságosztó szeretetét 
remélem sokáig élvezhetik munkatársai.

Kiss Erika

„Az osztály alapköve"A munka iránt tanúsított magatartása példás, úgy is mondhatnám — egyéni. Jó gazda módjára bánik az anyagokkal. Sokan felkeresik, és alig van olyan részlege a gyárnak, amellyel ne tartana fenn kapcsolatot. Az osztályvezetője is azt mondja róla, hogy egy ..kétlábon járó” komputer.
Pásztor László gyártóeszközgazdálkodó a Kiváló munkáért kitüntetés tulajdonosa. Mosolyogva fogadta gratulációmat.
— Olyan, mintha tegnap történt vol

na. Húsz éve, hogy a vállalat 
dolgozója lettem. Akkor — és 
azóta is — örömmel és vidáman léptem 
be a gyár alapításakor elsőnek felépült 
gyártóeszközgazdálkodási osztályra. Ki
néztem az ablakon, a nyárfák, kicsik vol
tak. Most fölfelé ívelnek, mintha azok 
is lépést akarnának tartani a gyár fej
lődésével.A napi feladatok elvégzése mellett jut ideje a társadalmi munkára is. Az osztálybizottságban gazdaságvezető. Tagja a Né": Ellenőrzési Bizottságnak. Nagy szorgalommal végzi társadalmi megbízatásait.— Mit érzel ilyenkor?

— Ügy érzem hogy vezetőim megbíz
nak bennem, elégedettek a munkám
mal, megbecsülnek. Azt hiszem ez a ki
tüntetés is ezt igazolja.Ez így is van. Pásztor László magatartását mindig a szorgalom és a hűség jellemezte. Hűség a gyárhoz, a KISZ- hez 17 évig, hűség a társadalmi "unkában, több mint tíz éven át.Gratulálunk a kitüntetéshez!Iványi Lajos

Ismét élen a TMK

Velkei István vszt titkár gratulál Baranyi József üzemvezetőnekVállalatunk egész területén látszata van lelkiismeretes munkájuknak. Mindenütt ott ’ vannak, ahol szükség van rájuk. Szinte mindannyian szocialista brigádban dolgoznak.Érdekességképpen följegyeztem: 31szocialista brigád 331 tagot foglal magába.Vállalati kiváló 5, Arany-plakettet 20. Ezüst fokozatot 2, Bronzfokozatot 3, Oklevelet 1 brigád ért el.

Fandl 
Ottó 
művezetőnekA csomagoló- és asztalos részleg művezetője. a Tylerüzem szakszervezeti műhelybizottságának titkára május 1- én kapta meg a KGM kiváló dolgozója kitüntetést. Megkerestem, hogy gratuláljak neki, belépve azok táborába, akik ebből az alkalomból őszinte jókívánságaikat fejezték' ki.„Irodájában” találtam rá, ahol általában tartózkodik. Azért csak általában, mert a két részleg egymástól távolesik, és így a megfelelő irányítás sok mozgást kíván. Az iroda kifejezésen velem együtt mosolyog, hiszen ez nem más. mint a csomagolórészleg közepén egyetlen íróasztal.— Képtelen dolognak tartom az elzárkózást azoktól, akik a mindennapi feladatokat végrehajtják'. Szívvel, lélekkel és tettel együtt lenni a dolgozó társaimmal, ezt tartom életem legfontosabb elemének és talán ennek köszönhetem ezt a szép kitüntetést.Ha ezt nem mondta volna, akkor is tudom, hiszen ismerem munkatársai, felettesei véleményét: Fandl Ottó 20 éve a vállalat dolgozója, gyáregységünk egyik alapító tagja, lelkiismeretes, szorgalmas. példamutató és fegyelmezett vezető, aki a beosztott- dolgozók egyéni problémáinak megoldásában is aktívan részt vesz. A szocialista brigádmozgalom terén is nagyon sok' társadalmi munkát végez, hiszen a tevőleges munkán kívül irányít, mozgósít, szervez.A kitüntetést méltán kapta, keményen megdolgozott érte. Ennek ellenére — mint mondta — végtelenül meglepődött, mikor megtudta, hogy rá esett a választás. Szívből kívánja, hogy gyáregységünk mind több dolgozója részesüljön az erkölcsi elismerés eme végtelen jó. és megható érzésében.Beszélgetésünk végén őszintén kívántam a további munkához erőt, egészséget a KGM kiváló dolgozójának.— thy —

Erre keresltem választ, bekopogtatva Baranyi József üzemvezető barátságos irodájába. Nehezen indult a beszélgetés, hisz telefonhívások — telefonhívásokat követtek. Különféle észrevételekkel. problémákkal jöttek az emberek. Dokumentációkkal, feljegyzésekkel zsúfolt asztalra, aligha fért volna valami. Ilyen jellegű üzemben nem irigylésre méltó az üzemvezető sorsa. Határozottnak, magabiztosnak kell lenni, nem utolsósorban minden hozzá tartozó szakmában otthonosan mozogni.— Nagyon nehéz összehasonlítani egy termelő üzemet a miénkkel. Ott a tényleges termelés, a darabszámok beszélnek önmagukért. Nálunk akkor beszélünk eredményről, ha a termelést produkáló üzemrészek zökkenőmentesen tudnak dolgozni.Ennek érdekében a tőlünk telhető legjobban mindent megtettünk és meg is teszünk, legyen bármilyen munka, — géptelepítés, tervszerinti felújítás, karbantartás, váratlan meghibásodás, különféle beruházások — mindegyiket szívügyünknek tekintjük.Jóleső érzés tölt el bennünket, hogy a vállalat gazdasági, társadalmi szervei fölfigyeltek munkánkra és a kiértékelésnél Kiváló címmel tüntették ki. Ez a nagy megtiszteltetés a későbbiek folyamán még nagyobb odaadásra kötelezi kollektívánkat. Baranyi József
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Szocialista brigádok hazatajan
Hajósok — hűtősök egymásra 

találtak
Az egyes üzem Petőfi brigádjából 

nyugdíjba ment Erzsiké

A jászberényi Hűtőgépgyár MAKARENKO-. és a MAHART Folyamhajózási Üzemigazgatóság Zrínyi Szocialista Brigádja szocialista szerződést kötöttek.A MAHART Folyamhajózási Üzemigazgatóság műszaki szolgálata több é- ven át komoly alkatrészhiánnyal küszködött a 400 tonnás „Z”-önjárók Ikarus vízhűtőinek hiánya, valamint a különböző hűtőgépek hiányzó alkatrészei miatt. Még az elmúlt évben megszűntették ezt a problémát, egy szocialista együttműködési szerződés keretében. Ebben szabályozták a kölcsönös érdekeket, és megoldották a hajózás részére a szükséges és igényelt alkatrészek folyamatos szállítását. A szocialista szerződéssel a két brigád között szoros kapcsolat alakult ki.„A 25 éves gyár méltán lehet büszke eddigi eredményeire. Egy bemutató alkalmával kaptak tájékoztatást a mahar- tosok az eddig előállított termékekről, és a mostani, világpiaci színvonalú hűtőgépekről, szifonokról. A dolgozó kollektívák és brigádok büszkélkedhetnek az elért eredményekkel, mert 25 év a- latt nagyon jelentős sikereket értek el és a gyár teljes mértékben átalakult új, modern nagyüzemmé.”A MAKARENKO Brigád tagjai nagy örömmel mutatták be a vállalati lakótelepet is, az óvodát és a szinte egyedülálló műjégpályát, tornacsarnokot és az uszodát.

„Szocialista támogatás”A MAHART Zrínyi Brigádja egy látogatásuk alkalmává1 megragadta az alkalmat és felajánlotta, egy kiselejtezett faladikot megjavít és az óvoda rendelkezésére bocsátja. A brigádtagok nagy lelkesedéssel dolgoztak a csónak szépítésén, valamint a mentőgyűrűk és az evezők lefestésén. hogy minél nagyobb örömet tudjanak szerezni a hűtős óvodásoknak.Április 19-én az ünnepélyes csónakátadás előtt a Hűtőgépgyár vezetői köszöntötték a Zrínyi Brigád tagjait. Nagy János a vállalat pártbizottságának titkára ismertette a gyár eddig elért eredményeinek útját, ezt filmvetítéssel is 

összekötöttük. Üzemlátogatás után került sor a csónak átadására az óvodában.
HajókirándulásA kapcsolatot továbbfejlesztette a „Zrínyi” Szocialista Brigád, mert a személyhajózási osztály és a tanktisztító részleg brigádjai a látogatáskor felajánlották, hogy a MAKARENKO Szocialista Brigád által patronált kisegítő- és gyakorló iskola szellemi fogyatékos tanulói részére megszervez egy hajókirándulást. A gondolatot nagy örömmel fogadták a hűtőgépgyári brigádtagok, és az iskolások is.A MAKARENKO- és a hajós dolgozók brigádjai között további megállapodás született arra vonatkozóan, hogy a kapcsolatban álló brigádok részére hajókirándulást szerveznek. Ezt a MAHART gazdasági és társadalmi vezetősége szívesen támogatja.A hajókirándulást a brigádmozgalom továbbfejlesztésére és egymás megismerésére kívánják' felhasználni. Nagyon érdekes lehet a munkahelyi tapasztalatok kicserélése is. A közös találkozások alkalmával új módszerekkel és tapasztalatokkal gyarapodott a Zrínyi Szocialista Brigád.A legközelebbi találkozáson, amely a MAHART-nál lesz, a MAKARENKO Szocialista Brigád tagjainak új élményben lesz részük', mivel előttük ismeretlen a hajózás tevékenysége.MAKARENKO Brigád ZRÍNYI Brigád

Kulturális versenyImmár hetedízben rendezte meg a Déryné Művelődési Központ a városi brigádvetélkedőket. Öt levelező fordulón 49 brigád gyűjtögette a pontokat. Közülük 19 szerzett jogot a május 6-i döntőn való részvételre. A 4 tagú csapatok versengéséből ezúttal nem hűtőgépgyári együttes került ki győztesen, de előkelő helyezéseket értünk el.Az „a” kategóriában a Munkácsy Brigád mögött második helyen végzett a nyomda Martos Flóra brigádja, név szerint: Kollár Tiborné, Pintér István, Tóth Mária. Varró Sándorné.A ,,b” kategóriában az Egyetértés Szocialista Brigád győzött. A második helyért járó díjat Furcsa Endre, Majzik Dezső, Nagy István és Szöllősi Gizella kapta. Ök a szerszámszerkesztési osztály Stromfeld Aurél Brigádját képviselték. A harmadik helynek a Bolyai János Brigád csapatának tagjai, a MEF fiatal dolgozói örültek: Baráth Károly, Berkó Aranka, Pataki Antalné és Tóth István. Az ötödik' helyezésért járó pénzjutalmat a személyzeti és oktatási főosztály Váci Mihály Szocialista Brigádjának vezetője vette át Bakó Gáspártól, az MSZMP jászberényi Városi Bizottságának titkárától, a zsűri elnökétől. J. F.

Május 5-én, a délutáni műszakváltáskor búcsúzott az I-es üzem kollektívája 
Miller Lászlóné-tól. nyugdíjbavonulása alkalmából.Erzsiké néni közel húsz éve lépte át először gyárunk kapuját. Attól a perctől kezdve nap, mint nap fáradhatatlanul dolgozott. Munkahelyéről soha el nem késett, egy napot sem maradt el igazolatlanul. Többnyire egészségre ártalmas területen, a pácolóban tevékenykedett. Fiatalos frissességgel, önzetlenül végezte munkáját az üzem bármelyik területén. Vezetőinek, munkatársainak soha nem okozott problémát. Lelkiismeretes munka kísérte végig a két évtizeden keresztül. Ezt igazolja többszörös kitüntetése, amelyeket, az elmúlt években kiérdemelt.

Mitter Lászlóné húsz év után búcsúzik üzemétőliiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiii
Kongresszus óta

Együtt a XI. kongresszus brigádA XI. Kongresszus Brigád 1970-ben alakult meg, akkor még Veres Péter Brigád néven. Munkahelyük a készáruraktár. alakuló létszámuk tizenhat. Új nevüket 1975. március 19-én a XI. pártkongresszus tiszteletére vették fel azzal a céllal, hogy a munkában és magánéletben egyaránt a kongresszus szelleméhez híven éljenek. Terveiket tettek követték. Az 1974-ben még csak bronz plakettel kitüntetett brigád 1975-ben ezüst, 1976-ban és 1977-ben már arany plakettet kapott.A brigád fejlődését az alapító tagok láthatják legjobban. Tőlük tudtam meg, hogy az Alkotmány- és a Cserfa Lajos Brigáddal egyesült XI. Kongresszus Brigád már 10-szer elnyerte az aranykoszorús címet. A brigádvezető Sárközi Tiborné csodálatos kiállítású, rengeteg fényképpel, s még több adattal teledűzdelt brigádnaplót tett elém. Ebből láthattam, hogy nagyon szeretnek kirándulni, szórakozni. Voltak Budapesten, Foton, Vácrátóton. Más alkalommal az általuk patronált József Attila úttörő rajjal a Fővárosi Nagycirkusz műsorát tekintették megA brigád vezető elmondta többek között, hogy a Gyetvai János Általános Iskolával kötött szocialista szerződés értelmében minden rendezvényükön képviselteti a brigád magát. így az Úttörőházban megrendezett Ki mit tud vetélkedőn négy, az iskola hangversenyén hat tag vett részt. A tanévzáró ünnepségen 6, a csapatgyűlésen 4 dolgozó képviselte a brigádot. Ezzel is éreztetni akarták törődésüket. Ezen kívül az iskola számára elkészítettek 50 névtáblát a Gutenberg Brigáddal, valamint 6 polcot a TMK Komarov- brigádjával együtt. Ezeket fel is szerelték.Legjobban mégis arra büszkék, hogy az igen nagy anyagi és erkölcsi felelősséggel járó munkakört a brigádtagok hibátlanul töltik be. Hosszú évek óta problémamentesen végzik az összes hűtőszekrény, járművízhűtők, szifonok, alutermékek, hűtőelemek és kooperá

Az üzem kollektívája nevében Zlinszy 
Pál művezető köszönt el.

— „Erzsiké néni személyében egy o- 
lyan nagyszerű dolgozótól válnék meg, 
akii példaként emlegethetünk minden 
vonatkozásban.

Mindannyiunk nevében formája sze
retettel e szerén// ajándékunkat.

Kívánjuk, hogy erőben és egészségben 
töltse nyugdíjas évelt családja l;öré'.\'n. 
Nekem jutott az a megtiszteltetés. hogy 
tolmácsoljam a vállalatvezetés i 'ikirán- 
ságait is. Engedje meg. bogii átadtam 
vállalatunk gazdasági és társadalmi 
szervei által adomanyozotl Kiváló dol
gozó kitüntetést.” Barar.yi

ciós termékek mennyiségi átvételét és kiadását..A brigádtagok munkaidő után is szívesen maradnak bent a gyárban, a vállalt társadalmi munkát ledolgozni. Tagonként 20 óra helyett 38,1 órát teljesítettek 1977-ben. Ez összesen 618 órát tett ki, értéke 85 180 forint. Több tízezer forint megtakarítást jelentett a Hűtőgépgyárnak az a javaslatuk, hogy a bérelt raktárak helyett gazda- ságosabb tárolással, illetve a szabadban történt tárolással oldja meg a raktározási nehézségeket. A kint tárolt termékek minőségi romlása, valamint sérülése elenyésző volt.Azt szeretnék, hogy 1979-re egy még szebben csengő szó és egy még szebbben fénylő kitüntetés fényképe is belekerüljön a naplóba: a vállalat kiváló brigádja megtisztelő címet elnyerni, annál is inkább, mivel már 1976-ban és 1977-ben is előterjesztették őket. S ezt nemcsak szeretnék, hanem azért tenni is lógnak Elsősorban vállalásaikat akarják teljesíteni, hogy a XI. kongresszushoz híven, azaz nevükhöz méltóan dolgozzanak és éljenek.Rausch László
Névadójukhoz méltónMúlt évben vállalatunknál 340 szocialista brigád működött. Számuk évről- évre nő. Idén is újabb brigádok adták le jelentkezésüket a munkaverseny irodán.Áprilisban a termelési főmérnökség tizennégy dolgozója alakított, brigádot. A nemrég elhúnyt kohó- és gépipari miniszter, Nemeslaki Tivadar nevét választották. Több arany, ezüst, bronzkoszorús tag van közöttük, akik régebben máshol dolgoztak.Reméljük, ez is biztosíték arra, hogy névadójukhoz méltóan állják meg helyüket a munkaversenyben.— Kiss Erika —•
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Munka
és sportolás

Sport és kiemelkedő munka. Együtt kevesebbet halljuk, mint az ellentétét. Vajon mi az igazság?A válasz nem egyszerű. Példák, ellenpéldák sokasága érvel, vitázik egymással. A sportolóit sokszor irigylik bizonyos kedvezményekért, vannak, akik a népszerűségért. Pedig a népszerűségnek ára van. Sok-sok lemondás, küzdelem önmagával!, ellenfelével. Ezek a gondolatok kergetőztek bennem, amikor az abszorpciós üzembe tartottam, hogy ki tüntebett aktív. — és a versenyzést nemrégen abbahagyott dolgozókkal készítsek riportot.Gyöngyösi István gyáregységvezetőnek aggályoskodtam először a sportolás és a kiemelkedő munka kapcsolatáról, közmegítéléséről. Meghökkent, váratlanul érte az összefüggés boncolgatása. Talán arra gondolt, hogy az előterjesztésnél szóba sem jött a sport, mégis úgy sikerült, hogy a kitüntetések közel felét sportolóik kapták.— Tisztázni szeretném, nem sportolásért. jó munkáért kaptak kitüntetést. — Sokan dolgoznak — többségük teljesítményben — az üzemben, akiknek a Ha íréi kellel! — bíztatás hozzátartozik az életéhez. Nem ismerünk sportolóproblémát. legfeljebb azt, hogy egy-egy nősök-nőt’enek, vagy üzemek közötti meccsen több csapatra valói jelentkező van. Nemcsak a focinál, más sportágnál ís hasonló a kollektíva álláspontja. Ju- niálist rendezünk egy szabadszombaton. Az úszástól a labdajátékokig sok sportágban szándékozunk vetélkedni.Bográcsot meg nyársalni való fehérszalonnát is viszünk magunkkal. Nagy az érdeklődés Benke Misi a fő-szervezője, hasonlóan más. kollektív megmozdulásokhoz.
MISI, A KAPITÁNYMisi, Miska, ki így. ki úgy szólítja. Ma is népszerű futbal'lberkek'ben és azon kívül. Evekig volt a futballcsapat erőssége, csupaszív játékosa. Csapatkapitány is volt egy időben. Ma a leglelkesebb. leghangosabb szurkoló díját odaítélhetnénk neki. Az öregfiúk csapatát szervezi, erősíti. Mint szakszervezeti titkár és mint magánember is mindent megtesz, hogy népszerűsítse a sportot. Az üzem szerszámdiszpécsere és ezen a területen sem ismer „elveszett, labdát”. Biztosítja a gyártáshoz szükséges szerszámokat. Kiváló dolgozó kitüntetést kapott május elsejére.

KRIGER PISTA HEGESZTŐ szintén kiváló dolgozó, ö is szögre akasztotta már a stopnis cipőt, csak akkor veszi újra elő, ha az öregfiúk csapatában szükség van rá. Furcsa dolgokat produkál az élet, huszonnyolc évesen kétszeresen „öieg- nek lenni”. Az üzemben a legrégibb szakemberek egyike Tanulóidővel együtt tizennegyedik éve hegeszti az úggregátokat. Minden munkafolyamatot végigcsinált: már és kezdettől fogva teljesítménybérben. Munkáját dicséri, hogy a minőségi prémium még nem hiányzott egyszer sem a borítékból. Jelenleg automata hegesztőgépen — két- gépes rendszerben — dolgozik. Száztíz százalék körül állandósult a teljesítménye. 1-Ia szükség van rá, „beugrik” javítónak. Biztos kézzel szünteti meg a szivárgásokat. Az üzem sportfelelőse.
SZÁLKÁI JULI, A KÉZILABDACSA- 

PAT KAPITÁNYA a Kiváló ifjú szakember kitüntetést kapta. Teljesítményben dolgozik, az aggregét lelkét, a for- ralót hegeszti. A munka és a sport mellett, aktív társadalmi munkás, a városi KlSZ-bizottság tagja. Nem könnyű a megterhelő edzések és mérkőzések mellett a normát is teljesíteni. Mint mondta: — Elvem, hogy a sportoló mindenhol helytáll.Hívták már NB I-es csapathoz, de a kecsegtető ajánlat sem tudta eltépni a kötődés szálait. Szereti munkáját, szereti csapatát.Bármelyikükkel beszélgettem munkájukról, munkahelyi közérzetükről, az üzemről, ahol dolgoznak, hasonlóan fogalmaztak, sportnyelven. Nagyon jó a csapat. Együtt a csapat. Meggyőződtem én magam is arról, hogy jó a csapatszellem, eredményesek, méltók arra, hogy szurkoljunk nekik. Horti

Tisztelet az Édesanyáknak!

Korunk asszonya a 
dolgozó anya

Érted jöttem kisfiamKorunk asszonya az a nő. aki a hagyományos — anyai és háztartási — főszerepek mellett, azzal egyidőben a kenyérkereső társadalmi szerepét is vállalja.Tíz évvel ezelőtt egy új szociálpolitikai intézményt vezettek be Magyarországon: a gyermekgondozási segélyt. Ez lehetőséget biztosít, a kereső anyáknak. ho"v a terhességi szabadságuk lejárta után gyermekük harmadik életévének betöltéséig munkahelyükről fizetésnélküli szabadságot, kivéve, ugyanakkor havi segélyben részesülve gyermekükkel otthon maradjanak.A segély kétségkívül népszerűnek bizonyult. Tömegesen elfogadottá lett, divattá vált a fiatal anyák között a segély által biztosított életforma, ami a kereső és az eltartott háztartásbeli női szerepkör közötti átmenetet jelenti, ideiglenesen biztosítva az utóbbi összes előnyét anélkül, hogy távlatilag feladnál a kereső pályával kapcsolatos terveket. kilátásokat. Vállalatunktól közel hatszázan gyesen vannak. Az igényjogosultak 98 százaléka veszi igénybe a gyermekgondozási segélyt a gyárban. Ez az arány rendkívül magas, összehasonlítva az ipari ágazat országos átlagával, megállapítható, hogy nálunk mintegy húsz százalékkal többen. Az országos tapasztalathoz hasonlóan magas a gyes igénybevétele a bejáró nők között, ami részben a bölcsődék hiányával függ össze.Három év távoliét a munkahelytől, a megszokott kollégáktól, nagy változásokat jelent minden gyermekgondozás miatt otthon maradó anya számára. Számos állami és vállalati szociális intézkedés jött létre az utóbbi időben a gyermekes anyák anyagi és szociális helyze
Kezéhez a gép, szívéhez a munka

Kiss 
Sándor 
targoncavezető

Kimagasló szakszervezeti munkájá
ért Kiss Sándor targoncavezetőt a va
sasszakszervezet elnöksége aranyfoko
zatú kitüntetésben részesítette.

— Aki huszonnégy évet letölt a szál
lításnál, az nem gyengekezű ember. És 
mindig, első perctől targoncán. — mond
ja mosolyogva Még 1954. márciusában 
jöttem a gyárba. Csak azért nem lehe
tek „aranygyűrűs alapító”, mert az épí
tőipar akkor, amikor én ötvenkettőben 
át akartam jönni, nem engedett. De így 
is megkapom a gyűrűt jövőre ...

Bizalmi lettem ötvenhétben. és azóta 
egyfolytában ezt csinálom. Megszeret
tem. megszoktam, ezt a beosztást na
gyon szeretem. Voltam közben főbizal
mi, és jelenleg is az vagyok. Elküldték 
egyszer hathetes szakszervezeti iskolá
ra is, ott sokat tanultam. 

tének javítása érdekében, de van egy terület., amelyet hivatalos intézkedésekkel nem lehet szabályozni, — ez pedig a gyesen levők kapcsolattartása a munkahellyel. Véletlen kiválasztás alapján beszélgettem húsz fiatal anyával, erről a témáról. A következőkben lehetne összefoglalni a jelenlegi állapotot:Rendszeres és tartós kapcsolatot senki sem tart' közülük a munkahelyével kollégáikkal. A legtöbbjüket csak egyszer keresték fel a kollégák, ez az úgynevezett „tisztelgő látogatás” közvetlenül a gyermek megszületése után, de akadt olyan is, aki így panaszkodott: „még senki sem volt rám kíváncsi, sem a gyermekemre, pedig még a férjem is a gyárban dolgozik”. A munkatársakkal történő rendszeres kapcsolattartó:- hiánya miatt nem látszik biztosítottna ■: a gyesen levők folyamatos tájékoztatása a gyárhoz fűződő kapcsolataik, félve mernek visszamenni a régi munkahelyre, mert szinte „új” arcok fogadják ő- ket. Az előbbi gondolattal függ össze, hogy különböző üzemi rendezvényekről csakis családtagjaiktól értesülnek. Többen jelölik meg a Hűtőgép című üzemi lapot, mint tájékozódási forrást. Személyre szóló meghívót különféle rendezvényekre csak egyetlen nő kapott a brigádjától. Bár köztudottan kevés a szabad idejük, és sok helyen gondot okoz a gyermekek elhelyezése még rövidebb időre is, többen részt vennének különféle kulturális rendezvényeken, mint pl. kismamák klubja, szabás-varrás tanfolyam, gyermekneveléssel kapcsolatos előadások. Mindezt azonban csak a városban tudnák vállalni, aminek jelenleg még helyiség akadályai vannak, de az ősszel átadásra kerülő munk’ás- és ifjúsági ház megoldja ezt a problémát.A gyermeknevelés fontos és felelősségteljes vállalása mellett jobb társadalmi összefogással, sokoldalú vállalati és- családi segítségnyújtással törekedni kell arra, hogy a fiatal anyák továbbképezhessék magukat. A kismamák továbbtanulási lehetőségei sokoldalúak. De ahhoz. hogy a kisgyermekkel lekötött és házimunkával bőven elfoglalt anyának legyen ideje és ereje tanulni, — mégpedig úgy. hogy gyermekét is biztonságban tudja, amíg ő távol van. — nélkülözhetetlen a család segítése is.A megkérdezettek közül is jóval többen tervezték a továbbtanulást, mint amennyien megvalósították.Igénylik a kismama találkozókat, kíváncsiak a gyárban történt eseményekre, tervekre, a Kollektív Szerződés idő- közbeni módosítására. A találkozók közötti időben mégis a közvetlen munkatársak tehetnek a legtöbben azért, hogy kapcsolatuk ne szakadjon meg a gyárral. s e kapcsolat több és tartalmasabb legyen, mint egy nőnapi és anyák napi üdvözlőkártya. K. Csányi Zsuzsa
A munka, meg a munkatársak nekem 

az első. Nincs olyan, hogy én i'a la mi
be ne szólnék, ha úgy látom, hogy se
gíthetek. A főnökök meghallgatnak, 
sőt. ki is kérik a véleményemet. Hu
szár elvtárssal egykaröltve beszéltük 
meg a bértémát is. Én dolgozom az em
berekkel, én ismerem jobban őket, és 
én tudok kiállni értük. Meg is teszem. 
Tájékoztatom a vezetőket. Jó a kap
csolatom az egész szállítással, ismerem 
ki hol és hogyan végzi munkáját.

Voltam már jutalomból üdülni két
szer is, kaptam kiváló dolgozó jelvényt, 
oklevelet, de ez. április 27-én a köz
pontban ... Hát nagyon boldog voltam.

Rédei László önkéntes tűzoltó 15 éve. Ebből az alkalomból kitüntették.

Baráti találkozó 
a 

komszomolistákkalÁprilis 25-én küldöttség utazott a Szovjetúnióba Botka Lajos, a megyei KISZ-iskola igazgatójának vezetésével.KISZ-bizotitságunk javaslata alapján. mozgalmi munkám jutalmazásaként ezt a 13 napos utazást kaptam a vállalattól.Amíg Moszkvába értünk, megismerkedtünk egymással. Nem volt nehéz, hiszen mindannyian fiatalok és KISZ- vezetők voltunk. Az országhatár átlépése után hamarosan előtűnt a Kárpátok vadregénves hegyvonulatai. A vonaton megkóstoltuk az orosz teát és az orosz konyha sajátos ízeit.Harminchat órai vonatozás után megérkeztünk Moszkvába. Ellátogattunk ' a turisták által kedvelt Vörös térre, ahol elég sok várakozás után bejutottunk a Lenin Mauzóleumba.Utunk következő állomása Tallinn. Ez a tengeri kikötőváros Szolnok testvérvárosa. Már a pályaudvaron is éreztük, hiszen virággal kedveskedtek a csoportnak.Tallinnban sem panaszkodhattunk programi! lányra. Már a megérkezésünk napián népgazdasági kiállításon ismerkedhettünk' az észt ip-- és mezőgazdaság eredményeivel.Az első találkozásunk a komszomolistákkal egv szaunában történt. Itt láttak bennünket vendégül a Kommunái- Cipőgyár fiataljai. Jelen voltak még a város Komszomol-vezetői.Május elseje, hétfő. Az utakat már 9 órakor lezárták Pontban 10 órakor a téren tengerészek, munkások és iskolások jelentek meg. A himnusz elhangzása után ünnepi beszéd következett előbb észt, majd orosz nyelven. Majd elkezdődött a mintegy 300 ezer ember színpompás felvonulása.A következő találkozásunk a komszomolistákkal a Kalev Csokoládégyárban történt. A Komszomol-titkár elmondta, hogy a gyárban dolgozó ezerötszáz fiatal közül 150 a Komszomol tagja. Rövid ismertető után szétnéztünk a nagyrészt automatizált, korszerű üzemben. Programjaink sűrűsödtek. Munkásmozgalmi múzeumban találkoztunk egy 73 éves veterán nénivel, akinek része volt az ellenállási mozgalom szervezésében.A találkozó végén jó munkát, sok sikert kívántak a magyar k'iszeseknek és a dolgozó magyar népnek Csík Imre II-es festőműhely
A győzelem ünnepe
Immár 33 év választ el bennünket 

1945. emlékezetes tavaszától, amikor 
Európában elhallgattak a fegyverek. S 
ahogy távolodnak a háborús évek, an
nál érzékelhetőbbé lesznek a szovjet 
nép, a Szovjet Hadsereg tettei, azoké, 
akik megmentették a világot a fasiz
mustól. Évszázadokon át élni fog az 
emberiség emlékezetében a szovjet nép 
példa nélkül álló hősiessége, mindazoké, 
akik végigjárták a háború útjait, vagy 
a hátországban önfeláldozó munkájuk
kal kovácsolták a győzelmet. (APN)

Árokszállás az elsőAz 1978. évi járási tűzoltó verseny Jászárokszálláson került megrendezésre május 21-én. Vállalatunkat két férfi és egy női raj képviselte. A versenyen az új szerelési szabályzat alapján, vizes szereléssel mutatták be tudásukat a csapatok. A 800 liter,'perces kismotorfecskendő szerelésben a törzsgyár csapata elvesztette a közel 20 éve őrzött első helyét, de a stafétabotot azért hűtős raj vette át, a Hűtő- és Klímatechnikai Gyáregység csapata ugyanis nagyszerű szereléssel szerezte meg az első helyet.Gratulálunk a győztes csapat tagjainak. A másik két csapat tömlő szétesése következtében helyezetlenül végzett. Horváth István 
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így ferjesztem a 
politikai irodalmat
A politikai irodalom csúcsterjesztő 

propagandistájaként 1975. január 1. óta 
tevékenykedem. Feladatul kaptam, hogy 
vállalatunk területén népszerűsítsem a 
politikai könyveket, párttagok- és pár
ton kívüliek körében. Az alapszervezeti 
könyvterjesztőkkel közvetlen, jó kap
csolatot tartok. Megrendeléseknél figue- 
lembe veszem a nagy tapasztalattal ren
delkező terjesztők véleményét. Jó pro
pagandamunkájuk eredménye, hogu si
került Jelkelteni vállalatunk dolgozói
nak érdeklődését a politikai irodalom 
iránt. Tanúsították ezt nemcsak a gaz
dára talált könyvek számával, hanem a 
terjesztési munka sok új színével, ötle
tével. Mindez hozzájárul ahhoz, hogy az 
eddiginél még több ember szeresse meg 
a könyveket, tartsa fontosnak politikai 
ismeretei bővítését.

Legkeresettebb politikai könyvek: 
Közgazdasági Lexikon, Filozófiai Lexi
kon, Népszerű Történelem sorozat. A 
politikai könyvterjesztésben kimagasló 
eredményt értek el: Szepesi Károly a 
XlII-as, Páncsics Józsefné a Il-es és 
Lajkó Kálmánná, a III-as alapszervezet 
könyvterjesztői.

A politikai könyv terjesztés terén vég
zett két évtizedes jó munkája elismeré
séül Szabó János elvtárs (XlI-es alap
szervezet) kitüntetésben részesült. Vál
lalatunknál 1977-ben az eladott politikai 
könyvek értéke meghaladta a százezer 
forintot. Ezzel az eredménnyel az el
sők közé jutottunk a megyében.

Jóleső érzés minden évben újabb ered
ményről beszámolni, de hangsúlyozom, 
hogy ezek az eredmények az alapszervi 
terjesztőknek és segítőtársaiknak kö
szönhetők.

A pártalapszervezetek, a szocialista 
brigádok egyre jobban átérzik a politi
kai ismeretek terjesztésének fontosságát, 
segítik a terjesztőket, akik viszont a 
maguk részéről egyre inkább szakem
berei annak, amit csinálnak tapaszta
lattal és hozzáértéssel.

Csák Józsefné

Körmérkőzés 
a sakkozóknálMárcius elején a Kókai László KISZ- alapszervezet (hűtőgép aggregátszerel- de) sakkbajnokságot hirdetett. Először házon belül játszották le a mérkőzéseket, majd a döntő hatfordulós svájci (nem kieséses) rendszerben folyt le április 10—20-ig egyéni- és csapatversenyben egyaránt.Külön volt női bajnokság, ahol a lányok körmérkőzést játszottak oda-visz- sza alapon. A csapattagok egymással nem mérkőzhettek, nehogy „elüssék” társukat a győzelemtől, természetesen ez a színvonalat nem rontotta, csak’ a bírók gondját növelte.Nőknél az első Horváth Judit (számítástechnikai o.) lett és tollaslabda ü- tőt kapott, a II. helyezett Szőke Máriái (számítástechnikai o.) diáksakk-készlet- tel örvendeztették meg.Férfiaknál a csapatbajnokságot a hű

tőgép aggregátszerelde nyerte 15.5 ponttal (3 fő egy csapat) rulett játékot és egy sakk-készletet kaptak; a II. helyezett forgácsoló KISZ alapszervezctcnek tollaslabda ütő és sakk-készlet jutott, 11 pontot gyűjtöttek; a III. helyre került 
IX -es üzemiek, jutalmuk sakk-készlet és labda, pontjuk 9,5.Az egyéni versenyen 25-en vettek 
részt, mindhárom díj az aggregátszerel
de fiataljaihoz került:
I. Györki Árpád 5,5 ponttal — ajándéka tollaslabda ütő; II. Faragó Sándor 5 ponttal — sakk-készletet kapott; III. 
Moós András 5 ponttal — díja diák- sakk-készlet.A IV—VII. helyezett 4—4 ponttal Bir- 
gés József (forgácsoló). Bugyi István (számítástechnikai o.). Kiss László (forgácsoló) és Szöllősi Sándor (IX.).Nagy küzdelem, sportszerű játék jellemezte a versenyt.Gratulálunk a győzteseknek, versenyzőknek! Köszönjük' a játékot és a KISZ bizottság segítségét! Csné F. É.

Nagyhűtőkkel a BNV-n

A Hűtőgépgyár gyártmányai idehaza és külföldön is ismertek és keresettek a vevők körében. Ez főleg annak az elismerése, hogy megbízható, jó minőségű termék egész sorát gyártja és adja át a kereskedelemnek. Jelentős része van ebben még a .jó reklámozásnak, a gyors és pontos piac tájékoztatásnak is.Kitűnő árubemutatási, reklámozási lehetőség a Budapesti Nemzetközi Vásár is. Ezen mindig valami újdonsággal igyekszik meglepni a konkur- rens szakember gárdát és a nagyközönséget a kiállítók nagy többsége — így a Hűtőgépgyár is.Az idei — tavaszi — Budapesti Nemzetközi Vásáron a Hűtőgépgyár új termékeit; a nagynyomású íóld- gázhűtőt, valamint a nagynyomású olajhűtőt állította ki.Ezek a berendezések a kőolaj és földgáz-távvezetékek kompresszorállomásainál a továbbított anyag- kőolaj, illetve földgáz lehűtéséhez kerülnek majd beépítésre. A szabadtéren kiállított mintegy öt méter magas és huszonöt tonna súlyú — világoskék színű — „óriás-újszülöttek” körül állandóan szoros embergyűrűt alkot az érdeklődő nézőközönség. A földgáz és olajhűtő piaci sikereiről mindennél 
Brnói „képeslap”

Brno, vagy számunkra kiejthetőbb régi nevén Brünn régi kereskedőváros. Az 
érkező a főpályaudvar előtt megállva, rögtön a kis területű, de kétségbeejtően bo
nyolult belvárosba csöppen. Balra egy magaslaton idelátszik a dómí a város jel
képe. A közlekedés kitűnő, mozgékony. kisméretű piros villamosok repítik az em
bert a vásár felé, csak rá kell jönni melyikre kell szállni. Üti- és néhány élő ka
lauz segítségével ez is sikerül. A villamoson az otthonival megegyező szerkezet 
kezeli a jegyeket, de a jegy harmad-vékonyságú. Papírtakarékosság! Még néhány 
igen bonyolult kanyar és máris feltűnik a vásárváros. Látszik a forgalmon, hogy 
az érdeklődés nagy, de tolongás sehol — a közlekedés szervezése mintaszerű.

Belépve a főbejáraton, első benyomás a tágasság. A csarnokok közötti távol
ságok nagyok, az utak gondozottak. Szabadtéri kiállítás nincs, csak az ajándék
árusok és a szolgáltatóipar tarkítják az összekötő utak szélét. Megfejtünk egy 
útbaigazító táblát — megvan a kiállításunk — irány a „C” pavilon. Belépve a 
méretek lenyűgözőek. Hatalmas csarnok, galéria szerűen körbefutó emeletekkel. 
Ismerős zene szól a Videoton kiállítása felöl ott van mellette a mienk is. Letéve 
„névjegyünket” belevegyülünk a tömegbe. Színes televízió dömping, az egyiken 
meccs megy, mintha a brazilokat ismerném fel. Ebben a pavilonban állították ki 
a többi háztartási hűtőszekrényeket — a hazaiakat kivéve — ezeket persze igen 
tüzetesen megnéztük. Azután tovább. Gyalogolni itt is sokat lehet, mint minden 
nagyobb vásárban.

Jó messze az OMNIA feliratú csarnok. Itt láthatók a Calex és az Elektrosvit 
hűtőszekrények. Azután egy másik csarnok. Hatalmas méretű félgömb alakú ku
pola, — csodálatos sportcsarnok lehetne — gondoljuk. És stílszerűen sport és sza
badidő eszközök gazdag kiállítása. Különösen a gyerekeknek készült sporteszkö
zök -s szerelések változatossága és minősége fog meg bennünket. És újra tovább. 
A bazárokban a jégkorong VB emléktárgyai méregdrágán. Köszönjük, nem ké
rünk. Minden második sarkon: Zmrzlina, azaz fagylalt. A kiejtésével szórakoztat
juk egymást, nem könnyű. Délután városnézés. Szlovákul beszélő kollégánk sűrűn 
emelgeti a kalapját, mégis el-eltévedünk. Megkóstoljuk a híres feketehegyi sört 
és knédlit eszünk a knédlihez. Nem is rossz. Egy lehangoló, de ki nem hagyható 
élmény, látogatás a komor Spilberg erődben. Sok magyar is raboskodott itt. 
örültünk mikor kikeveredtünk a kazamatákból. A vár tornyából nagyszerű a ki
látás. Jól látni az üzemek célszerű, városszéli telepítését, innen a város tisztasága, 
jó levegője.

összesen négy alkalommal látogathattuk meg a vásárt. Nem lehet elmondani, 
hogy mindenre jutott idő, de amit láttunk, az igen tanulságos volt. — b —

nőmön üjságírővendégMájus tizennyolcadikén a megyében tartózkodó Georgeta Ruta, a Munca de ’ Partid — a román Pártélet — rovatvezetőnője látogatott a Hűtőgépgyárba. A látogatás célja az agitációs és propaganda munka, valamint az üzemi demokrácia nagyüzemi tapasztalataival, gyakorlatával való ismerkedés. A román vendéget és a kíséretében lévő újságírókat Nagy János, Velkei István és Babucs László; a párt- és társadalmi szervek első számú vezetői fogadták.A vendég nagy érdeklődést tanúsított az egyéni agitáció, a propagandisták személye és iskolai végzettsége, valamint az információ rendszere iránt. Az üzemi demokrácia tartalmi javítására tett erőfeszítéseket elismeréssel nyugtázta.Horti

többet mondanak a hazai és külföldi szakemberek gratulációi, elismerő nyilatkozatai.Előreláthatólag sikeresen „szerepel” ezekkel az új termékekkel is a hazai és külföldi piacon a gyár.A földgázt)ütőből és az olajhűtőből — a prototípus és a „nullszéria” gyártás során elkészült több darabot már a szovjet szakemberek „vizsgáztatják”. Különböző — szélsőséges — időjárási és beépítési viszonyok között üzemeltetik azokat, és közben állandóan mérik-minősítik a szerkezetek „viselkedését”.Kedvező vizsgálati eredmények esetén évi többezer darabos szovjet megrendelésre számíthat a gyár, sok éven át. Más országok is érdeklődnek a gázhűtők iránt.A várható nagy piaci igény kielégítésére új gyártócsarnok felépítésével, korszerű berendezések beállításával növeljük a gyártókapacitást.A tervek szerint ez év végére átadásra kerülő új gyártócsarnok ter- melésbe-ál.lításáva.1 a földgázhűtőből, az olajhűtőből és a nagyipari hőcserélőkből minden megrendelő igénye kielégíthető lesz. — eszes —

Tanuljunk világnyelvet!Azt hiszem, sokan hallották már ezt a szót: eszperantó. Valljuk meg őszintén, sokan csak annyit tudunk róla, hogy mesterséges nyelv. Ezzel az eszperantó ügyét befejezettnek könyveltük el.— Hogy miért? Talán mert nem jutott még az őt megillető érdeklődés középpontjába.Mi írt róla Ady Endre?Egy rövid Ady idézetből (a Budapesti Napló 190(1. szeptember 4-i számában jelent meg) megérthetjük, hogy a ma emberének hány nyelvet kellene tudnia. „ötven év múlva a magyar gye
reknek úgy kell születnie, hogy lega
lább angolul, németül, franciául, be
széljen, vagy nagy baj lészen. Azután 
mindjárt legalább egy szláv nyelvet 
kell tanulnia. Nem szólunk arról, ho^v 
japánul is meg kell tanulnia. N“m szó
lunk arról, hogy az Egyesült Államok 
ancol dialektusának pláne vérében 
kell lennie. Olaszok tanítottak bennün
ket a betűre és velük még sok bajunk 
lesz. Az ő nyelvükre is szükségünk 
van ...”Az eszperantó nvelvet beszélők városunkban és vállalatunknál egyre többen lesznek. Szeretnénk, ha ez. a cikk felhívná erre a figyelmet. Hazánkban szintén szélesedik az esznerant isták tábora. Mind több és több ember érzi szükségét a nyelvi bábéi leküzdésének.Jászberényben a ..Barátsá'’” '■’sw- rantó csoport 1975-ben alakult. A közel három éves tevékenvségónek köszönhető. hogv a me’vp és az ország leviobb eszperantó csoportjai közé küzdötte fel magát.1978-ban induló nvelvlanfolvamok önképzőkörök' a nyelv, a mozgalom erősítését szóival iák.Csoportunk felhívással fordul vállalatunk szocialista brigádjaihoz. KTSZ- alaoszervezeteihez:

Tanulóink eszperantóul!
Kulturális vállalásként a legnemesebb 
célt szolgálja.Az Eszperantó klub — tagfelvételt hirdet. Azok ielentkezését várjuk, aki
ket érdekelnek a nyelvek, szeretnének 
külföldi embertársaikkal levelezési, 
személyes kapcsolatot kiépíteni.

Az eszperantó nyelvre ingyenesen 
megtanítjuk! 1978. június 5-én és 12-én 
várjuk azok jelentkezését, akik kedvet 
éreznek az eszperantó iránt.

Tanulj ma eszperantóul, mert szük
séged lesz rá holnap!Eszperantó klub helye: Jászberény Városi Tanács pinceklubja.Hadd hivatkozzam végezetül Ady Endrére:„Örjöngeni kellene az örömtől, hogy van egy nyelv, mely játszva lop be bennünket a kultúrnépek közé. Avagy, ha nem tetszik az eszperantó, tessék egy magyar tudósnak jobb világnyelvet föltalálni.”(Budapesti Napló 1906. szeptember 4.)Farkas Antal
c/hitóji klubtuiplóMájus 10-én tartottuk meg — több mint ötven érdeklődőnek — a KRESZ oktatást. A megyei rendőrkapitányságtól kapott filmet vetítettük le.Megtörtént az elmúlt évi Vezess balesetmentes mozgalom értékelése. Szervezetünk a második helyet vivta. ki a megye klubjai között.Idén is megrendezi a Magyar Autóklub a Vezess balesetmentesen mozgalom klubok közötti versenyét. Ezzel kapcsolatban a közeljövőben szervezőink meg fogják keresni a vállalat autóval rendelkező dolgozóit.Elkészült és a hivatalos szervek engedélyezték a LEHEL KUPA összetett Országos Meghívásos Autósversenyünk kiírását, melyet rövidesen minden érdeklődő rendelkezésére is tudunk bocsátani. Természetesen a kiírást megküldjük minden autós ver- senyszaikosztálynak és autóklubnak is, így reméljük, a tavalyinál nagyobb érdeklődés, több nevezés révén e versenyünk már rangot is fog magának kivívni. az országos autós versenyek sorában.Július 1-én lesz a verseny első fordulója a Béke és Barátság Ligetben, ahol a versenyzők a terep ügyességi verseny keretében mérik össze vezetési tudásukat. — P —
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Gépiiknek 
lelke wan MAJUS!KORKÉPA kiállítás legérdekesebb darabja 

a Szász József, Szikra István, Batlió Balázs alkotók által tervezett és kivitelezett pályamű: az automatikus 
villamos végellenőrző berendezés. Rendeltetése: a kompresszoros háztartási hűtőszekrények villamos végellenőrzése, azaz gyors, pontos vizsgáit elvégzése emberi közreműködés nélkül.A programozható berendezés hatféle szabványos vizsgálat elvégzésére alkalmas: a védőföldelés folyamatossága, a szigetelési ellenállás mérése, az átütési, — villamos — szilárdság Próbája, a zárlatvizsgálat indítópróba 187 V-os csökkentett feszültséggel, vé- ..........ellenőrzése (be- a lámpának nem különféle vizsgála- hűtőszekrény ki- dátummal egyide- rögzíti. Az őrzi
Sül a belső világítás csukott ajtó esetén •szabad égnie!). A tok eredményét a kérőlapján a napi ■lűleg lyukasztással, kapott hiteles dokumentum vizsgált hűtőszekrény összes adatát.A készülék — igen tetszetős kiállítása mellett — műszaki megoldásaiban is egyedülálló. Logikai rendszerét a legmodernebb integrált áramkörökből alakították ki. Működése uizel áll egy kis elektronikus számítógéphez —■ szaknyelven mikroprocesszorhoz — a gép több mint 40 logikai lépéshez, intelligens döntést ad. Az érthetőség kedvéért: a teljes vizsgálat elvégzése 6 logikai főfelada- ,llt jelent a gép számára. A vizsgálatit kitevő 6 lépéshez azonban sok bonyolult összefüggés tartozik, sorrendeket, - - - - adott

Jánosi

a napi termelés hibaeseteit, léssel egyidejűleg kigyűjti gézi, a
berendezés: a a minősí- és össze- Az így nyert statisztikus adatoktermelésben hasznosíthatók a gyártási technológia gyenge pontjainak felderítésében.

feltételeket kell betartani, helyzeteket ellenőrizni gálatok

Vietnami

Az elsődíjas gépaSzász József munkája.'A'gzi mely berendezés lelke, aHílóberendezés más egységeit,
Rendezésükkel emberi élőmunkát adítottak fel: egy szakképzett, betanított meós munkaideje Jfen hasznosítható ''Cm elhanyagolható előny nyaink minőségének ^agas

vezérmű, A vizs- -------- ........ ...u„ a villa- r'°s_ csatlakozók rendszerét Szikra. 
stván illetve Batlió Balázs készítette.Az alkotók külön érdeme, hogy be- sza- s egy más he- műszakonként! gyártmá- védelmében, egy magas műszaki színvonalú ellenőrző- crendezés üzembe állítása, mely ab- ‘?°lút módon, a maga szigorú belső legényeinek megfelelően értékel, il- “Ve minősít. Külön figyelemre méltó ‘z az adatszolgáltatás, melyet a vizs-

Versenyen az IfjúgárdaÁprilis 15-én a megyei ifjúgárda munkásőr alegységek versenyein ifjúgárda Szádunkat képviselő csapat II. helyezést ért el.Május 14-én a KISZ hűtőgépgyári Bizottsága, IG százada és az MHSZ hűtő- ^PS.yári vezetősége szervezésében, előkészítésében a Wiencrmann Lajos összest Honvédelmi Emlékverseny került lebonyolításra. A verseny megnyitójában vös Béla méltatta Wienermann Lajos elévülhetetlen internacionalista érdemeit, (i . Ézt követően Baranyi József jókívánságai után a 13 csapat megkezdte a fela- tok végrehajtását. A kedvezőtlen időjárás nehéz próba elé állította az alapszer- czeteket képviselő fiatalokat.A verseny eredménye: I. Norbert Wiener alapszervezet, II. Martos Flóra, III. a*vador Allende.A városi-járási KISZ-bizottság május 14-én rendezte meg az immár hagyo- a^ssávált ifjúgárda rajok szemléjét. A Hűtőgépgyár ifjúgárdistái eredményétó, teljesítették az összetett verseny feladatait és összesítésben első, illetve har- adik helyet szereztek.Gratulálunk és további jó versenyzést kívánunk. ö. B.

mellett nyújt

orvoscsoport 
látogatásaMájus tizedikén vietnami orvosok látogattak a Hűtőgépgyárba, hogy a nagyüzem orvosegészségiigyi és munkavédelmi tevékenységevei megismerkedjenek.A korszerű orvosi rendelő, a szociális- és sport-létesítmények mellett termelő üzemeket is megtekintettek. A vendégeket Dr. Leilei György főorvos, Aszódi Gézáné, a vöröskereszt titkára és Bende Béla munkavédelmi előadó fogadta.Dr. Nguj’en Thai Hai kórházigazgató főorvos, aki mint a delegáció vezetője, lapunknak nyilatkozott.—1 Sokat; láttunk, tapasztaltunk. Az élenjáró technikáit alkalmazó ember tiszta, egészséges és kulturált körülmények között dolgozik önöknél. Az egészséges életmódhoz a lakás, a kultúra, a sport is hozzátartozik. A látogatás meggyőzött valamennyiünket, hogy ezt a nagyon fontos feltételt is magas szinten biztosítja a gyár vezetősége a dolgozóknak — mondta.Az orvoscsoport a jászberényi Városi Tanács Kórházának vendége volt május nyolc és tizenötödike között. Honti

Szekely Mihály emlékezetére
Zenei hónap, kórustalálkozók, alapítvány

Dalosok találkozója és hangversenye a
...Az aranyműves-kereskedő jászbe

rényi háza zengett a muzsikától. Hege
dűn. gordonkán, zongorán és cimbal
mon játszottak a család tagjai.

Az egyik fiú hegedült. Órákat egy 
öreg cigányzenésztől vett. Egy rádióin
terjúban elmondta: „Mesterem, aki he
gedülni tanított csak a violinkulcsra ta
nított meg. Ki gondolta akkor, hogy egy
szer megtudom, van basszuskulcs is...”

Az öreg muzsikus a világhírű cim
balmos, — szintén jászsági születésű — 
Rácz Aladár édesapja volt. A tanítvány 
pedig Székely, illetve akkor még Spa- 
gatner Mihály. A kisdiák tanult, hege
dült. énekelt a kórusban és futballozott. 
A jász fővárosban élénk volt a sport
élet az első világháború előtt. A kör
nyező községekből meccsre érkezők 
mindig izgatottan kérdezték: — Játszik- 
e Spagatner?

Mindig megmaradt jászberényinek. 
Mikor elhatározták, hogy a városban 
gyermekkórházat építenek, eljött mű
vészbarátaival, köztük Svéd Sándorral, 
hogy koncertet adjon. Fellépti dijat nem 
fogadtak el, a belépőjegyek ára lett a 
gye-mekkórház építésének egyik alapja.

A város sem lett hűtlen nagy hírű fi
ához. A Lehel Vezér tér 6. szám alatti 
Székely Mihály Általános Iskola nem
csak nevében őrzi a művész emlékét.

A Székely Mihály terembe lépve úgy 
érezheti a látogató, hihetetlen, hogy a 
névadó már másfél évtizede halott.

A vitrinben most is ott ragyog Sa- 
rastro jelmeze. Huszonnégy évesen éne

1978. május 1. 
Népünnepély 

a Béke Ligetben

világhírű énekes, Székelj’ Mihálj’ tiszteletére
kelte először Mozart: Szöktetés a sze
réiből című operájában ezt a szerepet. 
A vakító fehér-arany jelmeznek ellen
téte a sötét tónusú köntös. Fülöp királyt 
énekelte ebben a kosztümben Verdi: 
Don Carlos-ában. És ott egy partitúra. 
Bartók Béla: A kékszakállú herceg vá
ra című művének kottáján a szerző sa
játkezű, pirosceruzás javításai. A kom
ponista Székely Mihály kérésére — bár 
egyébként nemigen tette — mélyebbre 
helyezte a herceg szólamát.

Patkó alakú pénztárca, fésű, cigaret
ta-tartók. Ott láthatók a kitüntetések: 
a Magyar Népköztársaság Kiváló Mű
vésze és a két Kossuth-dij, valamint egy 
tíz évvel ezelőtti értékes dokumentum.

„Székely Mihály alapítvány
Abból az alkalomból, hogy a jászberé
nyi Lehel Vezér tér 6. szám alatti álta
lános iskola Székely Mihály nevét vette 
fel, elhatároztam, hogy évi ötszáz forint 
összegű alapítványt teszek. Az alapít
vány összegét minden év május 8-án, 
férjem születésnapján, az iskola jóké
pességű és legnagyobb szorgalmú gyere
ke kapja.
1968. április 6.

özv. Székely Mihályné”
Eddig Török Imre, Pethő Éva. Soós 

Éva, Szabó Katalin. Bató Ilona. Szasz- 
kó Mária. Mihály Ildikó, Majzik Piros
ka. Fábián Éva kapta meg az alapít
vány immár ezer forintra emelt össze
gét.

— szó —
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— Edzők, versenyzők —

Versenyek a birkózóknálBirkózásban is megnövekedtek a. követelmények, mint minden sportágban. Hat korcsoportnál kötöttfogásban az edzések megtartásához, valamint a versenyeztetéshez komoly edzői létszámra volna szükség. Nem beszélve arról, ha szabadfogásban eredményesebben szereplő versenyzőket figyelembe tudnánk venni a szakosításkor és versenyeztetésekkor. Az elvárást viszont sportiskolákkal rendelkező egyesületekhez viszonyítják, ahol nyolc- tíz edző működik közre az említett korcsoportoknál (pld. Fradinál, Vasasnál, Debrecennél, Dunaújvárosban, Egerben, stb.) Versenyeken négy-öt edzővel is részt tudnak venni az eredményesség érdekében. Mi viszont, ha már három verseny van egyszerre, akkor társadalmi segítőket kérünk fel kísérőnek, edzőnek.Olimpiai pontszerző egyéni sportág vagyunk. Ezt csak a Magyar Bajnokság döntőjének I—IV. helyezettjei kaphatják.Sportiskola beindítására nagy szükség volna nálunk is az utánpótlás felkészítésére. Visszamenőleg nagy távlatban heti négy edzés volt szakosztályunknál, most csak heti három edzésre van lehetőség. Ez kevés a Magyar Bajnokságra való felkészüléshez és ott az eredményes szerepléshez. Tíz-tizen- két évvel ezelőtt is volt kettő-három edző szakosztályunknál, és most két edzőtől várjuk az olimpiai pontot és pontokat, valamint az utánpótlás biztosítását. Mizsei István társadalmi edző segít az edzőknek.Régen tart ez a kemény, kitartó munka, amivel az eredményeket is részben tartani tudják edzőink.A Magyar Bajnokság lépcsőzetes versenyeinek eddigi eredményeiről:Ifjúsági kötöttfogású Keleüterületi ,,C” kategóriás bajnokságról: 52 kg- ban Egerszegi Miklós Keletterület bajnoka lett, „C”/3 országos minősítési pontot kapott érte.Vidék magyar bajnokság VII. helyezettje.Felnőtt kötöttfogású Keletterület ,C” kategóriás bajnokságáról: A verseny Debrecenben került megrendezésre, ahol a Lehel SC versenyzői közül négyen jutottak a Vidék magyar bajnokságra, ebből keitten Keletterület bajnokságot nyertek.52 kg-ban Tóth József II. lett. 90 kg-ban Száraz Ferenc Keletterület bajnoka, „C/3 minőségi pontot ért el. 
90 kg-ban Sípos László III. helyezést ért el, „C/l” pont. 100 kg-ban Mizsei 
János Keletterület bajnoka, ,,C/3” min. pont szerzője, aki egyben mindkét korcsoport edzője is. Ezen a versenyen „C” minősítési pontot gyűjtöttek szakosztályunknak.Az utánpótlás legnagyobb versenye — kötöttfogású Kozma István emlék

Jó rajt után...
Női NB I-£_s röplabdacsapatunk igen jól rajtolt az 1978. évi bajnokságban. A miskolci 3:2-es győzelem után a Szombathelyt 3:0-ra, az MTK-t 3:2-re, a Dunaújvárost 3:2-re verték meg lányaink. Ezután sajnálatos sérülések, (Nagy Editet műtötték porccal; Szath- mári Katalint injekciózták súlyos váll- fájása miatt) valamint az érettségiző lányaink iskolai elfoglaltsága (ballagás) megoldhatatlan feladat elé állította a szakosztályt. így történt, hogy a tavaly legyőzött Közgazdász csapattól 3:l-re, az Almásfüzitőtől 3:0 arányban vereséget szenvedtünk.Ezekkel az eredményekkel a csapat — csoportjában — 1 ponttal van leszakadva a vezető hármas: az Almásfüzitő, a BVSC és a Közgáz-tói. Rh. 

verseny — Budapesten volt, amelyen az Üttörő „B” korcsoport vett részt. 49 kg-ban Farkas Gábor VI. helyezést ért el, míg ugyanebben a súlycsoportban Fülöp Gyula VIII. lett. A korcsoport edzője Sinka Gyula.Ifjúsági kötöttfogású 17—18 évesek Országos Kiválasztó Versenye Budapesten került megrendezésre, ahol a 17 éveseknél 78 kg-ban Magócs István aranyérmes, míg 87 kg-ban Kohári 
Tamás III. helyezést ért el. Edző 
Mizsei János, társedző Mizsei István.A 14 éveseknél 49 kg-ban Farkas 
Gábor IV. Jól szerepelt még Mizsei 
Tibor, Fülöp Gyula, edző Sinka 
Gyula.A serdülők kötöttfogású Tisza Kupán vettek részt Szolnokon, ahol 
Szívós Tibor II. helyezést ért el 72 kg-ban, Szolnok megyeiek közül egyedüli dobogós versenyző lett. A Lehel SÖ versenyzői az utóbbi években ezen a versenyen nem szerepeltek ilyen eredményesen.Üttörő „B” szabadfogású Tisza Kupán összesen 345 versenyző vett részt. 45 versenyző közül 49 kg-ban Fülöp 
Gyula IV., 18 versenyző közül 45 kg- ban Lengyel Tibor V., 31 versenyző közül Borcsányi Csaba VI. helyezést ért el.Országos serdülők KISZ KUPA kötöttfogású versenye Budapesten. Versenyzőink közül 42 kg-ban Seres Antal V.Hazai versenyt rendeztünk „Középiskolások városi bajnokságát” kötöttfogásban.A nagy vetélkedő végeredménye az összetett csapatverseny figyelembevételével: I. 606. ITSK, 81 pont. Testnevelő tanár Horváth Árpád.
II. Erősáramú Szakközépiskola 34 pont, testnevelő tanár Göcző Károly,
III. Lehel Vezér Gimnázium 8 pont, testnevelő tanár Szabó Gyula.A legfiatalabbak vetélkedője Üttörő „A” korcsoport részére első alkalommal Jászapátin zajlott le a járási szakszövetség rendezésével. A szabadfogású országos versenyen teljes újonc csapatunk közül 38 kg-ban 
Gombkötő István III. helyezést ért el, míg 41 kg-ban Bajor István IV. lett.Huszonöt versenyen vettünk eddig részt. Hét minősítési pontszerző versenyen vettek részt versenyzőink és hatan értek el összesen tizenhét pontot. az új, szigorított minősítési szabályzat figyelembevételével.Reméljük, a várakozásnak megfelelően sikerül a jó szereplés, ha a feltételek is javulnak úgy, ahogy a közgyűlésen erre Ígéretet is kaptunk.Kisádám

gyAszhír
Lapzártakor érkezett a szo

morú hír, hogy a Hűtőgép
gyár nagy ismerője és barát
ja, Kuntz Ernő, a KERMI 
nyugalmazott főosztályvezető
je, életének 64. évében el
hunyt.
Tizenhét éven keresztül fog
lalkozott hűtőgépekkel, ott 
volt műszaki gárdánkkal 
együtt a Super 100-as típus 
bölcsőjénél, egészen a Sibir 
típusok megjelenéséig.
Egy éve, a KERMI 24 éves 
évfordulója alkalmából még 
nyilatkozott lapunknak, s me
leg szavakkal emlékezett meg 
az együtt végzett munkáról. A 
hűtős szakma kiváló ismerője 
és művelője volt.

Emlékét mi is megőrizzük.
— b —

Egy csoport a kommunista műszak résztvevőiből

Április 22-én az egész országban, így a Hűtőgépgyárban is VIT-kommunista 
műszakot tartottak. Ezen a napon 7 935 000 forint termelési érteket állítottak elő 
a dolgozók. Nagyon sokan jöttek be ezen a szabad szombaton a gyárba. A legtöb
ben, 526-an a Bosch-üzemben dolgoztak. Itt még 31 tanítóképzős lány is „besegí
tett”. Az eredmény 1140 darab háztartási hűtőszekrény. A hőcserélő gyáregység
nél dolgoztak a Gyár- és Gépszerelő Vállalat munkásai.

Teljes műszak volt a gyáregységeknél is. Dolgoztak Jászárokszálláson, Török- 
szentmiklóson, Budapesten. Jászboldogházán a község vezetői is a radiátor gyár
egység munkájában vettek rész.

A VIT alapra 100 000 forintot fizettünk be.
Kiss Erika

Furugya Manó 
esete

Furugya Manó, a Bírósíp és Fütyülő
üzem ügyintézője, kivételezve a negyed
éves sípgyártáshoz szükséges meggy
ma gmennyiséget, nem is sejtette, mi
csoda kálvária indul el életének e sze
rény szakaszában. Kiderült, hogy a. be
szállított meggymagok az új típusú fii- 
tyülőkhöz nem az előírás szerint készül
tek. Azoknak ugyanis hatszögletűeknek 
kellene lenniük, ezek pedig gömb ala
kúak. A fütyülőüzem levelet írt a 
meggymagátalakító főosztálynak hogy 
át kellene alakítani ezeket a fontos al
katrészeket. Az ügyet Raffinált Leó va- 
riátor vette kézbe.

Levélben válaszolt Furugya. Manónak, 
hogy a jásznyekergi Meggymag Rág
csáló KTSz kapacitáshiány miatt nem 
tudta vállalni a munkát, de egy mel
léküzemágban néhány öreg mókus el
vállalta a feladatot. A gond ott kezdő
dött. hogy az árut nem a meggymag át
alakító főosztály, hanem a meggyma- 
gokkal kereskedő osztályok főosztálya 
diszponálta ki. A fütyülőüzem viszont 
elfelejtette visszavételezni. A katasztró
fa ott csapott be, amikor a magok a. 
HJBTA raktáron keresztül elhagyták a 
vállalatot és alapos rágcsálás után be
érkeztek a Hubli-raktárba. Hibli-hubli, 
hol a bugyii! — káromkodott egyet Fu
rugya Manó, amikor nem kapta meg az 
árut, mivel nem volt kivétjegye. A visz- 
szavétjegyet pótlólagosan sem lehetett 
megírni, mivel az áru a Hubli raktárba 
került, a bizonylat viszont a Hibli rak
tárban szunnyadt. A helyzet, kilátásta
lannak látszott, mikor Furugya Manó 
agyában felvillant a. megoldás lehetősé
ge. Levelet. írt saját magának azzal a 
szöveggel, hogy mulasztást, követett el. 
a raktárak és főosztályok bi
zonylatait összekeverte, természetesen 
az érdekelt felek is kaptak e.ay-egy pél-HŰTŐGÉPa Hűtőgépgyár dolgozóinak lapjaKiadja a HűtőgépgyárFelelős kiadó: Gorjanc IgnácFelelős szerkesztő: Csuta Lajosné Készült a Hűtőgépgyár nyomdájában Felelős vezető: Rédei István Jászberény, 1978. május hó Megr. törzsszám: 21/1978.Terjeszti a Hűtőgépgyár Vállalat üzemen belül 

dányt, öt perc múlva pedig válaszolt is 
magának, hogy valóban így van. Egy
úttal. felhatalmazta saját magát, hogy 
rendbetegye az ügyet. Kiállított egy 
visszavétjegyet. elment a Hibli raktárba, 
elkérte a diszpót, elvitte a Hubli rak
tárba, a diszpó alapián aláírták a visz- 
szavétjegyet, visszavitte a diszpót a Hib
li raktárba, de még nem kapta meg az 
anyagot. Visszament a fütyülőüzembe, 
fogta a kivétjegyet. -felvitte az irodaház
ba. a visszavétjegyét Raffinált Leóval 
is aláíratta, felment a Gyek-be. a visz- 
szavétről átírta a kivétve a mennyiséget, 
lement a TÜK-be, lehúzatta, visszament 
Raffinált Leóhoz az a kivétjegyet is 
aláírta, lebélyegezte. Kész volt a kivét- 
jegy. S mindez csupán egy szimpla nap 
alatt.

— Hőstettet vittem véghez! — dör
zsölte a kezét elégedetten Furugya Ma
nó. Elment a raktárba, hogy kivételez
ze az anyagot, ahol Skoda Felicia re
szortraktáros közölte, hogy már az el
múlt héten az üzembe szállították a 
magokat.

Furugya Manó, mint egy megvert bir- 
ge, visszakullogott a fütyülőüzembe, le
ült az íróasztalához s mulya ábrázattal 
nyeldesni kezdte azokat a furcsa kis jó
ízű bogyókat, amivel immár egy hete 
táplálkozott, s nem tudta, ki tette az 
asztalára, de nagyon finom volt, sajnos 
már csak öt-hat darab volt belőle.

Nem is figyelte, hogy a hatszög alakú 
meggy magokat nyeldesi.

B. I.

Nem a mi ingünk?!
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BARTA LÁSZLÓ ELŐADÁSA KÖZBEN
Néhány kiemelés az 

igazgató tanács június 14-i ülésérőlFoglalkozott a tanácsülés gyártmányaink műszaki fejlesztési problémáival, valamint a nagyobb hűtőterű hűtőszekrények fejlesztési lehetőségeivel.Megtárgyalták az 1978. évi tervezett beruházásokat, melynek két kiemelt fontosságú része van: a gázvezetéki hű
tőberendezés gyártásfejlesztése, és az abszorpciós hűtőszekrény gyártásfejlesztése. Jóváhagyta a környezetvédelmi beruházásaink közül a szennyvíztisztító üzembeállítását mintegy 20 millió Ft/év, továbbá a lakásépítési beruházási programot.

PártnapJúnius hetedikén a központi előadóban párt nap volt. Előadó: Barta László, a Szolnok megyei Tanács elnöke volt. Több mint háromszázan hallgatták nagy érdeklődéssel a nemzetközi helyzet elemzését, Magyarország külpolitikai törekvését, a kommunista és testvérpártok kapcsolatának alakulását magában foglaló előadást.A pártnapon sok olyan kérdésre kaptak választ a hallgatók', amelyek mint napi politikai események foglalkoztatják az embereket, a párt, információban gyakran előfordulnak. A pártnapok iránt egyre nagyobb az érdeklődés, éppen azért, mert a legaktuálisabb témákkal foglalkozik elemzően, közérthetően. A pártnapok népszerűségét gyárunkban tovább emelte Barta elvtárs jól összeállított, politikai összefüggéseket magyarázó, elemző előadása.
A gyári lakótelepen tovább folytatódik az OTP lakások építése. Ezekből 13 

lakás elkészülésére lehet ez évben számítani. További 16 lakás 1979 első félévére 
várható, majd ezt követően 32 lakás átadását tervezik.Szociális beruházásaink közül igen fontos a Zamárdi üdülő építése. Az eddigi faházak helyett kőépületeket építettek, úgy kényelmesebb helyük lesz az üdülő családoknak. A beruházási főosztály, valamint a szociálpolitikai főosztály munkabrigádja igen hasznos és nagy munkát végzett az üdülő és környékének rendbehozatala, valamint a helyiségek tisztítása, berendezése, egyszóval az üdülő megnyitása érdekében, tey az július 5-től fogadja az üdülni vágyókat.

Termelési feladatokAz előterjesztett jelentések szerint ■'z első félév termelése — várhatóan — tervszerinti lesz.Hogyan állunk a radiátor gyártással?A tervezett 1,1 millió m2 radiátorter- nielést objektív akadály is gátolja pl. hegesztő hiány.A második negyedévben a gyáregy- ságvezetésben történt személyi változások hatására, a termelés jobb szervezésével sikerült a negatív folyamatot megállítani. Ugyancsak a II. negyedévben indult be az abszorpciós oggregátüzemben a radiátor csőváz hegesztése. A két tényező együttes hatására javult fel a termelés. Feltételezve, hogy a II. félévben is sikerül az abszorpciós aggregátüzemi besegítés, valamint a hegesztőknél javul a helyzet, akkor éves szinten az 1,1 millió m2-es terv év végi teljesítése reális.Anyagellátásuk megközelíti a tervezettet.
Kereskedelmi hütöbűtorok 

gyártásaA gyáregység a Tyler hűtött bútorsoron szabad kapacitással rendelkezik. A tervet a várható termelési program teljesítésénél csak úgy tudtuk megközelíteni, hogy a III. negyedévről előrehoztuk 3 komplett szovjet ABC áruház tetett bútorainak legyártását. Ezt budapesti aggregátokkal ellátni I. félévben nem tudjuk, tehát ez a termelés a befejezetlen állományt növeli.
Fzen a vonalon a jászárokszállási 

tepacitás, a budapesti gyáregység agg- 
r?Kátgyártó kapacitáshiánya és a várha- 

'* kereskedelmi igény egyensúlyának 
Megteremtése nagyon fontos feladat.. A terv túlteljesítése mellett a kész- M’U készletek (nyitó) figyelembevételé- ,61 a várható értékesítés és a rende- tesállomány közötti korántsem jelente? lemaradás nagy valószínűséggel Csökkenni fog.Az elmaradásban közrejátszott a feb- bari tervelőirányzatban is megerősített ehgyel export körül kialakult bizonyteán helyzet.Átmeneti akadályt jelentett az IK-75- >s ikladi ventillátor motor hiánya, de 
z elmaradás oka az üzemszervezési, 

^artásszervezési hiányosság is.

A kompresszoros hűtőgép 
gyáregységrőlA Modul rendszerű hűtőszekrények kereskedelem-politikai szempontokszerinti első féléves várható termelése terv szerint valósul meg. Távolról sem valósul meg azonban az értékesítés, magas lesz a készárukészletünk, az átcsomagolásra váró szekrények száma. A magasabb készárukészlet árán is ki kell használni a kiépített kapacitásunkat annak érdekében, hogy a II. félévben előrejelzett magasabb tőkés export igényt az I. féléves szinten tartott termeléssel ki tudjuk elégíteni.A HB típusú hűtőszekrények I. féléves várható termelése magasabb a bázisszámnál. azonban ez a tervszámnak mindössze csak 91,5 százalékos, a rendelésállománynak pedig csupán 85,5 százalékos megvalósulását eredményezi. 

A kereskedelmi igény a nagyobb űr- 
tartalnní szekrények felé tolódott el. A 
200 és 240 literes két- és háromcsillagos 
hűtőszekrényeknél, amíg a tervtől ösz- 
szesen 2300-zal, addig a rendelésállo
mányhoz képest 10 000 hűtőszekrény
nyel maradunk el. E két űrtartalmú igényen belül is megvan az eltolódás, hiszen a HB-240 típusból az I. féléves termelésünk a tervszámnak megközelítőleg a kétszerese lesz.

Jó választékotA H-60 F négy csillagos hűtőszekrény új gyártmányunk, amelynek nullszériáját a múlt év végén kezdtük és januárban fejeztük be. Ennek során szerzett tapasztalatokat feldolgoztuk. A gyártókészség június elejére biztos volt. Sajnos a sorozatgyártást, amely az első napokban kedvező képet nyújtott, meg kellett szakítani elpárologtató hiány miatt. Amint az anyaghiány elhárul e típus gyártásának akadálya nem lesz. Jó piacra számítunk vele.A pozitívnak értékelhető termelési eredmények ellenére figyelmeztet a tanácsülés a termelési veszteségek felszámolására .mely akadályt jelent a jobb eredmény elérésében.Ezek a veszteségforrások:a promt átállási veszteségek (hűtőszekrény gyártásnál) Felesleges időráfordítás: (anyagbeszerzés, eszköz meghibásodás miatt, átszerelések, átcsomagolások) egésznapos veszteség alakulás, be- és kilépők (rossz az arány), a nem dolgozók hibájából származó állásidők.A veszteségforrások közül csak néhányat emeltünk ki, távolról sem valamennyit. Szándékosan nem soroltunk fel még példákat sem. Tettük ezt azért, mert az illetékesek a konkrét esetek százait ismerik és tudják, mit kellene tenni. Nyomatékosan kérjük, hogy tegyenek is a veszteségek megszűntetésére minden vonalon érdemleges intézkedést, mert pozitív esetben még az I. féléves várható eredmény is javulhat, ellenkező esetben pedig minden igyekezet ellenére sem érjük el az egyébként reálisan teljesíthető Ígéretünket.— Varga Zoltán —

A nagygyűlés hallgatóságának egy csoportja
iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiimiiiiim

Tiszta ég, 
tiszta vízAz emberi környezet védelméről szóló 1976. évi II. törvény, valamint Szolnok megye környezetvédelmének hosszú távú programja a Hűtőgépgyárnak is megszabta ezirányú feladatait.A szervezett környezetvédelem 1976 tavaszán kezdődött el. A vállalat vízgazdálkodási- és környezetvédelmi osztályt hozott létre, melynek feladata, hogy szervezze meg, irányítsa és ellenőrizze a környezetvédelmi munkát. Természetesen az ezt megelőző időszakban is megoldottunk több, környezetvédelmi vonatkozású feladatot. így például részleges szennyvíztisztítási eljárások bevezetésével sikerült csökkenteni a befogadó Zagyva folyóba távozó ipari szennyvíz mérgező anyag tartalmát, és ezzel jelentős összeggel mérséklődött a szennyvízbírság is.Az ipari szennyvíztisztítás végleges megoldására több millió forintos beruházások kezdődtek el. Az angol és osztrák cégektől vásárolt technológiák és berendezések egy éven belüli üzembehelyezésével véglegesen megszűnik a vállalat szennyvíztisztítási problémája, és ezzel természetesen a szennyvízbírság is.A vállalat dinamikus fejlődése következtében egyre nagyobb gondot, jelent a keletkező, illetve felhalmozódó hulladék-féleségek szakszerű kezelése, hasznosítása és ártalmatlanná tétele. A közelmúltban vegyihulladék tároló területet létesítettünk, melyre ezideig mintegy 600 köbméternyi ipari szennyvíziszapot helyeztünk el. A kifejezetten mérgező vegyihulladékok végleges elhelyezésére megkezdődtek egy — hazai előírásoknak megfelelő — méregtemető beruházási tárgyalásai. Az előtervek költségbecslése szerint ez is több tízmillió forintos környezetvédelmi beru

házást fog jelenteni, amit megyei összefogással szeretnénk megoldani, megvalósítani.A káros légszennyezés csökkentésére az elmúlt évben 50 méteres kazánkémény építése fejeződött be. a kazánház bővítése részeként.. A kémény üzembehelyezése a légszennyezési bírság jelentős csökkenését eredményezi. A hulladékégetésből származó légszennyezést, a hazai és külföldi kooperációban megvalósuló korszerű hulladékégető berendezés üzembeállításával tervezzük megszűntetni. Erre a célre is több mint tízmillió forintot irányzott elő vállalatunk.Az eddig és a közeljövőben megvalósuló intézkedések és beruházások biztos garanciát jelentenek arra vonatkozóan, liogv vállalatunknak nemcsak megállítani sikerült, a víz-, talaj- és levegő szennyezését, hanem a minimális szintre fogja csökkenteni azokat.A vállalati környezetvédelmi feladatok megoldása nemcsak az említett, beruházások sikerén múlik. Mindannyiunk feladata, hogy folyamatosan keressük és alkalmazzuk azokat a módszereket., melyekkel környezetünk tisztaságát védelmezhetjük. Ehhez valamennyiünk öntudatos. aktív támogatására és tenniaka- rására van szükség. Ződi Gyula környezetvédelmi osztályvezető
JHi közel, mi tátiéi?A gyárba kerülő fiatalok szeretnének a Hűtőgépgyárral minél gyorsabban megismerkedni Ez megvalósítható. De a távolabb lévő gyáregységek „fehér folt” minden pályakezdő számára. Nem lehetne-e a KISZ-nek megszervezni, hogy havonta egy-egy gyáregységbe gyárlátogatást szervezzenek? Szerintem sok hasznos tapasztalatot lehetne így „házon belül” szerezni. Fodor Árpád
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Főpróba, erőpróba
a szakmunkástanulóknál

Országosan komoly gondot okoz a szakmunkás utánpótlás biztosítása. Vállalatunk is rendkívül nagy erőfeszítéseket tett már eddig is, és tesz jelenleg is a szakmunkásképzés érdekében. Ezek közül kiemelhető az önálló vállalati tanműhely létrehívása, amelynek korszerűen berendezett tantermeiben — egyszerre hét szakmában — folyik a képzés. Ezenkívül a szakmunkástanulók megtartása céljából a tanműhely a KISZ- bizottsággal közösen minden évben megrendezi a „Hűtőgépgyár Kiváló Szakmunkástanulója” versenyt. _ a végzősek részére. Ennek' jelentőségéről beszélgettünk Barta Zoltánnal, a tanműhely vezetőjével.— Immár 3. éve rendezzük a fent említett versenyt, amelynek jelentősége a következőkben van: A szakmunkásvizs
ga tételei alapján a harmadévesek ré
szére konzultációt szervezünk kora ta
vasszal, amelynek befejeztével május
ban elméleti és gyakorlati vizsgát tesz
nek a tanulók. Ennek anyaga zömében 
megegyezik a leendő szakmunkásvizsga 
tételeivel. így a tanulók szinte elővizs
gáznak, amely mindenképpen jó főpró
ba az igazi vizsga előtt. A gyakorlat is 
ezt mutatja, hiszen ígu közel egy érdem
jeggyel jobb a tanulók eredménye szak
vizsgán.— Az előbb említette, hogy konzultáció formájában szervezték meg a versenyzők elméleti felkészülését. Kik tartják ezeket az előadásokat?— Többnyire a KISZ-bizottság mellett működő Fmkt tanács tagjai, név szerint 
Szilágyi Károly. Csanádi Sándor. Nagy 
István, Sípos Balázs, Gerner Ferenc. A technikai előkészítésnél és a gyakorlati vizsga letételénél a szakoktatók nyújtottak segítséget.— Elégedettek lehetünk-e a résztvevők számával?

— A végzősök nyolcvanöt százaléka

Második helyen a megyébenJúnius 16—19-ig Jászberény adott helyet az ifjúgárdisták VIII. Megyei Seregszemléjének. Tizenhatodikén a Szövetkezet utcában sorakozott fel a tizenegy csapat, amely a megye járásait, városait hivatott képviselni.A meghívottak között ott volt Horváth 
Ferenc, a megyei polgárvédelmi parancsnok, Illés István megyei IG parancsnok, városunk párt,- gazdasági és tömegszervezeti vezetői.Háromszáz versenyző kapott lehetőséget a kiképzési év során tanultak bizonyítására. Az első nap délután az alaki és menetdal verseny eredményeinek örülhettek a fiatalok, majd a 15 kilométeres járőrverseny tette próbára őket. A harmadik nap programja az úszás, lövészet, terepfutásszámokkal fejeződött be. A városi csapat jelentős hányadát a hűtőgépgyári ifjúgárdisták képezték, bizonyítva ezzel az elmúlt hónapok versenyein elért jó eredményeket.Gárdistáink fegyelmezetten hajtották végre a versenyfeladatokat, és nagyszerű tanúbizonyságát adták felkészültségüknek

ötvös Béla 

indult a versenyen, amely nagyon jó do
log.Ebben az évben melyik szakmában volt a legszínvonalasabb a verseny?— Nehéz rangsorolást készítenünk, hiszen más-más jellegű szakmákról van szó, amelyeket nem lehet azonos mércével mérni. Ha mégis megtesszük, egyértelműen a forgácsolókat kell kiemelni. Elméleti, gyakorlati eredményeik alapján magasan kiemelkedtek.Szerszámkészítők: I.—II. Für István, 
III. Oláh János. Villanyszerelők: I. Pócz 
Imre, II. Rácz Péter, III. Hagyó Ferenc. Géplakatosok: I. Prigl József, II. Bálint 
László, 111. Burka Zoltán. Hegesztők:
I. Szabó Zoltán, II. Apró Mihály. III. 
Szabó Lajos. Csőszerelők: I. Kaszap La
jos, II. Papp Kálmán, III. Urbán Pál. Forgácsolók: I. Nagy István, II. Hájra 
István, III. Kiss József.— Milyen jutalomban részesülnek a legjobbak?— Valamennyi szakmában az első három helyezett — 1500, 1300 és 1000 forint — pénzjutalmat kap, abban az esetben, ha a Hűtőgépgyárral munkaviszonyt létesít. Ezen kívül a legjobbaknak a törzsgárda évekbe beszámítják a tanulói éveket. A jutalmat szakmunkásoklevéllel együtt a szakmunkásavató ünnepségen vehetik át a helyezettek.KISZ-bizottságunk nemcsak a tanulók részére biztosít versenyzési lehetőséget, hanem a több éve szakmunkásként dolgozóknak is. Részükre hirdettük meg a Ki minek mestere versenyt, amelyet május végén 3 szakmában, forgácsoló, szerszámkészítő és géplakatos — rendeztünk meg.Reméljük, valamennyi versenyforma hozzájárul a szakmunkások képzettségéhez, boldogulásuk megteremtéséhez.— kerékgyártó —

ApróságokA buszmegállóban a nagyóra csak kétfelé mutatja az időt. A harmadik számlapon nincs óramutató. Pedig a munkába, illetve hazafelé igyekvő kerékpárosok, motorosok épp oly kíváncsiak a pontos időre, mint a buszmegállóban várakozók.Kérjük, javítsák meg a harmadik órát is.
A kerékpártároló nemcsak a kerék

párok parkírozó helye. Itt kaptak elhe
lyezést a motorok is. Ez nem jó megol
dás. mert innen 5—10 méterre 15 család 
lakik sok-sok kisgyermekkel. Reggel 
5—7-ig este 9—11-ig szinte lehetetlen 
aludni, olyan zajt csapnak a motorke
rékpárok. Javasoljuk, hogy a gázhűtő- 
csarnok mellett alakítsanak ki motorke
rékpár parkolót. Itt nem fognak senkit 
sem zavarni dübörgésükkel.

Köszönjük.

A strandon és a műjégpályán egy-egy 
nagyméretű órát kellene elhelyezni. Ez 
így van mindenütt a világon. Rejtély, 
hogy nálunk miért nincs így?

Munkaruhában
Fél háromra beszélték meg a talál

kozót, de a Fiatalember tíz percet ké
sett. Osztályvezető elvtárs kezet nyújt, 
bemutatkoznak.

— Miért nem öltözőit át? — ez az 
első kérdése.

— Kettőig voltam műszakban, de to
vább maradtam fél órával, mert volt 
egy kis fennakadás a termelésben. 
Ezért nem maradt időm átöltözni.

Osztályvezető elvtárs körülnéz az iro
dában, végül megakad a szeme egy gép
rongyon. Fehér volt valaha, de olajos 
holmit törölgeIllettek vele, vagy talán 
a kövezetei. Ez lehet az oka, hogy 
piszkos és gyűrött.

— Ezt tegye a székre, mielőtt leül, 
nehogy összepiszkolja!

E sorok íróját megdöbbenti a felszó
lítás. Közvetítő szelepet tölt be. hiva
talos minőségben. Számos hasonló meg
beszélésen vett részt, de ilyet soha 
nem hallott. Sem osztályvezetőtől, sem 
főosztály vezetőtől, sem igazgatótól. Fia
talember az előírt módon leül. Osz
tályvezető elvtárs helyet foglal. Nekem 
is jut egy szék, de géprongy nem. ezért 
kényelmetlenül érzem magam.

Osztályvezető elvtárs néhány kérdést 
intéz Fiatalemberhez, ahogy az ilyen
kor. munkaerőtoborzás alkalmával szo
kás. Fiatalember a munka iránt érdek
lődik. Osztályvezető elvtárs nem haj
landó prózában beszélni: előveszi _ az 
osztály Ügyrendjét és felolvassa szóról 
szóra. Közben ceruzát dob Fiatalember 
elé az asztalra, hogy jegyzeteljen, s 
majd felteheti a kérdéseit. Az ügyrend

Szabó István 
a kiváló oktató

Tizenhét esztergapad sorakozik a tágas tanműhely forgácsoló részlegében. A tizennyolcadik éppen most döcög a helyére. kerekekre szerelve, három ember noszogatja feszítővasakkal. Nagyjavításon volt a téemkában. Szabó István tekintete követi a „gyógyult beteg” útját, de a tanulókat is szemmel tartja.
— Min dolgoznak most?— Illesztőcsavart gyártunk a hűtőelemnek — mutat az egész táblát betöltő rajzra. Kell belőle vagy kétezerötszáz. A társaság másik része pedig szifonanyát esztergál. Elég sok fogy belőle a hármas üzemben. Nagyon fontosnak tartom, hogy termelő munkát végezzenek a gyerekek. Felbecsülhetetlen az erkölcsi értéke, ha látják: hasznos amit előállítanak, szükség van rá.
— Nem megy ez a szakmai színvonal 

rovására?— Nem olyan egyszerű munkadarabok ezek, hogy csak úgy játszva meg lehetne csinálni. Ennek az illesztőcsavarnak például tizenöt ezredmilliméter a tűrése. A nagyobb sorozatokhoz gyakran csinálunk készülékeket. Ebből is sokat tanulnak.
— Ön hol tanulta a szakmát?— Itt a Hűtőben. Végh Ferenc volt az oktatónk, nagyon szerettük őt. Amikor felszabadultam, a kilences üzembe kerültem. Tíz évig dolgoztam, közben leérettségiztem, és hetvenegyben mentem a szakmunkásképző intézethez.
— Azt mondja ment, mégis itt van. 

Az iskola állományába tartozik és a 
gyárban dolgozik. Bizonyára nem is akár 

felolvasása fél óráig tart, de Osztályve
zető elvtárs biztosan szívesen olvasná 
még ... Láthatóan tetszik neki. Ez ért
hető is, hiszen ő írta. Mostmár készen 
van az Ügyrend, megmozgatta az ille
tékeseket, hogy gondoskodjanak beosz
tottakról.

A felolvasás után néhány mondatot 
még Fiatalember is mondhat, közben 
Osztályvezető elvtárs elpakol és bezár
ja a fiókját, mert hamarosan vége a 
munkaidejének. (A Fiatalemberé másfél 
órája lejárt.) Osztályvezető elvtárs még 
elejt egy megjegyzést, hogy tudniillik 
ő eredetileg tanári pályára készült. Az
zal zárja a beszélgetést, hogy kedden 
Fiatalember keresse fel ismét.

.Fiatalember miközben feláll, lopva 
végignéz a ruháján. Nem tisztább, nem 
piszkosabb, mint általában a munkaru
hák. A különbség talán annyi, hogy ezt 
a fajta szennyeződést, amit a poliure- 
tán habositó anyagok okoznak, nem le- 
hét kimosni a ruháiról, mert gyakorid- 
tilag oldhatatlan. Ez egyben azt jelenti, 
hogy nem maradt volna nyoma a ko
pott sötéthuzatú széken. Ezt nyilván 
Osztályvezető elvtárs is tudja.

Fiatalember tiz éve hord ilyen ruhát, 
nincs is nagy kedve levetni, pedig már 
több helyre hívták, mióta a második 
érettségi bizonyítványt is megszerezte. 
Most úgy gondolta, kedvére való lehel 
a felkínált munkakör, fontolóra veszi a 
dolgot. Ezért engedett az invitálásnak, 
s jött el a beszélgetésre.

.Osztályvezető elvtársi Az ön által 
felolvasott feladatok megoldásához jó- 
néhány fiatalemberre lesz szükség. Ila 
a következőt is géprongyra ülteti, elő
fordulhat, hogy nem teszi be a lábát 
többé az irodába.

J. F.

hogyan, hiszen Kiváló dolgozó jelvény
nyel tüntették ki a pedagógusnapon. 
Nem okoz néha konfliktust ez a kettős
ség?— Előfordul, hogy valamilyen vita vagy nézeteltérés forrásává válik, de nem ez a döntő. Szoros a kapcsolatunk az intézettel is, a gyárral is.

— Miért lett szakoktató?— örömmel ragadtam meg a lehetőséget. mert szeretem a gyerekeket és nagy kedvet éreztem a pedagógiai pályához.
— Tehát pedagógusnak érzi magát?— Feltétlenül. Ami a végzettséget illeti, kétéves műszaki oktatói tanfolyamra jártam, de nem ezen múlik elsősorban. Több módszerrel próbálkoztam kezdetben és úgy érzem, megtaláltam a megfelelőt. Rendkívül fontos a szakma megkedveltetése. Ezek a gyerekek általában nem ide jelentkeztek, csak átirányították őket esztergályosnak. Ha sikerül előttük feltárni a szakma szépségeit. élményt szerezni számukra, akkor már félig nyert ügyünk van.
— Úgy érzi, hogy ez most sikerült?— Tizennégy elsősünk indult, és most a második év végén mind együtt vannak. Ez komoly eredménynek számít, mert rendszerint elég nagy a lemorzsolódás.
— Mit ért azon, hogy élményt szerez

ni a tanulóknak?— Amikor jött befelé, biztosan látott elmenni egy kék munkaruhás embert. Na. ő a csavarokat sürgette, kellene már nekik az újabb tétel. Amikor egy tanuló ezt hallja, máris érzi, hogy fontos a munkája. Vagy egy másik példa: az elsősök félévkor már tudnak valamit, de ez még nem sok. Ezidőtájt azt a leiadatot szoktam adni nekik, hogy odahaza tervezzenek egy olyan tetszőleges munkadarabot, amelyet idebent el is tudnak készíteni. Az a tapasztalatom, hogy nem kímélik magukat: jó nehéz rajzokat hoznak be, aztán izzadnak, míg elkészülnek a munkával, de legtöbbjük megcsinálja. Mi ez, ha nem sikerélmény a javából?
— És ha valakit kudarc ér?— Bátorítani, segíteni kell, nehogy elkeseredjen és abbahagvja a tanulást. Ha a következő erőpróba sikerül, az lendületet ad. És az osztályzás is eszköz a pedagógus kezében. Eszköz, nem pedig hatalom. Okosan, következetesen kell vele bánni. ■ , Juhász



HŰTŐGÉP S

Idén is örömet hozott 
a (fi/ermeknap a kicsiknek.

Művészek szórakoztatták 
őket, 

majd az ajándékok között 
válogathattak.

Közel hetvenezer forintot 
adott a vállalat játékra

Megfiatalodik az energia
Napjaink energiapolitikájában általános útkeresés és szemléletmódváltozás tapasztalható és ez abba az irányba mutat, hogy a feladatokat kiemelten, a mai felfogásnak megfelelően kell alkalmazni a jövőben is. Különböző jogszabályok és szabványok előírásai, valamint a villamosenergiát fogadó és elosztó berendezések elavultsága, tartalék hiánya indokolta a vállalatvezetés azon döntését, hogy a villamos berendezések rekonstrukcióját meg kell kezdeni. E tény mögött tudatos fejlesztéspolitika van, a jelenlegi fejlesztésünk és felúú- tásunk az előttünk álló évtizedben jelentkező energia igények ellátási módjaira kidolgozott terv, alkalmazkodik a távlati célprogramhoz a 120 kV-os villamos elosztóállomás részeként.Vállalatunk fennállása óta eltelt időszakban energiaigényünk növekedésében stagnálás nem volt, az országos igények százalékos növekedését mindig megdupláztuk. A jelenség logikusan összefügg szocialista fejlődésünk elveivel, és az életszínvonal fokozatos emelkedését mutatja gyártmányaink mennyi ségén és minőségén keresztül. Hosszas és igen alapos vizsgálat előzte meg azokat a döntéseket, hogy a rekonstrukciós Program az elkészített tanulmány tervek mely változatán induljon el. Követelmény e feladatokkal szemben, hogy optimális legyen a növekvő igényekkel, ügyanakkor a rövid időn belül várható műszaki fejlődés, mely új előírásokat, szabályzatokat tartalmaz, ezekre is alkalmas legyen. A tervezett berendezések korszerűek, alkalmazkodnak az elmúlt években végrehajtott fogyasztói hálózat felújításához.Az elkezdett munkák rendkívül nagyok, nemcsak a forintban mérhető értéke. Ez sem elhanyagolható, hiszen mbb mint 25 millió forintba kerül. Nagy feszültséggel jár egy élő. működő üzemnek a teljes rekonstrukcióját el- végezni úgy, hogy a termelés is zavartalan legyen.A szocialista brigádok nagy összefogására van szükség a beruházás, a kivitelezés, az üzemeltetés, és az építő munkát végző brigádok részéről, hogy a legoptimálisabb szervezéssel a tökéletes minőségi és üzembiztos munkavég- 2es feltételei folyamatosan meglegye

nek. A teljes befejezés az 1979-es év végére várható, addig nagyon sok szabadszombatot és vasárnapot kell a munka jellegénél fogva munkával tölteni azoknak. akik a feladaton dolgoznak E feladaton dolgozó brigádok kérése a termelő üzemek brigádjaihoz, hogy igyekezzenek úgy végezni munkájukat, hogy a munkaszünetes napokon ne dolgozzanak, mert ezzel komoly akadályokat okoznak a felújítási munkák végzésében.Az új gazdaságirányítási rend energia árpolitikai intézkedései és a Villamos Energia Törvény feladatot rónak a vállalat minden dolgozójára a feltétel nélküli gazdaságos energia felhasználásban. Ennek figyelmen kívül hagyása különböző költségnövelő és ezen keresztül nyereségcsökkentő hatást eredményez. Jelenlegi felújításunk és fejlesztésünk után csökkenni fog a karbantartási költségünk a berendezések és készülékek egységesítésével, a következetes tipizálás alkalmazásával. Így az elkészült berendezésekhez kevesebb típus változatú tartalékot kell képezni.Az energia rendszerünkben az eddiginél jobb, üzembiztosabb szolgáltatást tudunk nyújtani, a korszerű főberendezések birtokában, melyek alkalmasak arra is. hogy részleges automatizálással tovább fokozhatjuk az üzembiztonságot és elérhető az is. hogy az egyre növekvő feladatokat arányaiban kisebb létszám emeléssel megoldhatjuk. Az alkalmazott berendezések korszerűségét jellemzi, hogy távirányíthatók, műszerezettségük központosított, képet fog adni a vállalati energiahelyzet mindenkori állapotáról.Az üzemvezetésnek megbízható, pontos mérési és ellenőrzési adatok lesznek a birtokában, melyeken keresztül az üzemi energiaigényeket gyorsan ki lehet elégíteni.összefoglalva az előttünk álló feladatokat, jóleső érzéssel állapíthatjuk meg, hogy gyárunk fejlődésében kulcsszerepet betöltő energiarendszerek korszerűsítése és fejlesztése jelenlegi és távlati terveinek egy biztos pillére lesz, melyen keresztül célkitűzéseink szorgalmas munkával megvalósíthatók lesznek.Balogh SándorBarta Béla

Van jó fegyverünk...
— Halló itt „kékvércse” ... 

itt „kékvércse” jelentkezzen, hogy hall? 
Vétel ...— ... sssssss .. .

— Itt „kékvércse három” jelentke
zem, adását jól hallom, az őrzést el
kezdtem, maradok vételkész, vétel ... S azután sorban jelentkeznek a rádiós biztonsági őrök, akik a lőteret mintegy tíz kilométeres körzetben lezárták', hogy ha elkezdődik a lövészet, a lövésekkel pásztázott térbe nehogy véletlenül ember kerüljön.A felkelő nap bíborpiros fürdőt vett a füvek, fák levelein sziporkázó har- matcseppekben. Elindultunk. A meteorológia kirándulóidőt Ígért. A kemény, férfias vézenyszavak, parancsok hallatán most mégis inkább kilátástalanul ősziesnek látom. A nagy sötét felhők ólomként nehezednek a szűk völgyre. Itt-ott esőcseppek nyomai látszanak a géppisztolyok tusáján. A munkásőrök bosszankodnak, láthatóan zavarja őket az ősziesre fordult időjárás, sokkal nehezebb ilyenkor a lőgyakorlat végrehajtása.Aztán innen is. onnan is kurta vezényszavak hangzanak, de én inkább melegnek, szinte baráti szónak érzem ezeket, mind rideg katonás parancskiosztásnak. A rajparancsnokok gondosan felkészítik a munkásőröket, ellenőrzik rendben van-e mindenkinek a felszerelése. Mégegyszer átismétlik a tudnivalókat. s mindenki felkészül, hogy a tőle telhető legjobb eredménnyel ..küzd- je le a célt”. Később újra vezényszavakat hallok, ilyeneket:

„Fekve tölts!”
„Irány az előttünk lévő géppuskás 

alak”
„Rövid sorozat, tűz!”Aztán újra csend, mert ez még nem az igazi, most még csak gyakorolják . . .Piros rakáta szökken a völgy fölé és a magasban kinyílik. ..Piros szökőkút” — mondja mellettem valaki, s akkorra el is tűnik a szemünk elől. Piros zászló kúszik az irányítótorony tetejére. Hallom a rádiósok is teszik a dolgukat, erősen forgalmaznak. A munkásőrök fegyelmezetten ..rajkötelékben” mozognak a lőtéren. Megkezdődött az első század lövészete. Hamar József századparancsnok odajön, mosolyogva mondja: az idő ugyan nem nekünk kedvez, 

de a munkásőrök hangulata jó. fegyel
mezettek, gondosan hajtották végre az 
előkészítő gyakorlatot, jó eredményre 
számítok.— Én is voltam katona — mondom, s tudom mindig milyen feszültséget, kapkodást, idegeskedést jelentett a lőgyakorlat végrehajtása. Hogyan lehet az.
A sereg kiválója

Misovits Miklós a forgácsoló üzem esztergályos szakmunkása, a Magyar Néphadsereg „Kiváló Katonája” címet kapta alakulatától.Hazafiúi kötelezettségének’ eleget tett, példamutatóan viselkedett, elöljá

hogy itt parancsnok és munkásőr egyformán nyugodt, fegyelmezett és a század parancsnoka ennyire delűlátó?— Ezek az emberek fegyelmezettek, a gyárban a munkapad mellett és itt is. A legjobbak közül válogattuk őket. Aztán van jó fegyverünk, ezzel pontosan lehet lőni. Az idő az igaz nem a legjobb, de munkásőreink helytálltak már sokkal nehezebb helyzetben is.Vezényszó hallatszik:
„Fekve tölts!”
„Irány az előttünk ..
„Rövid sorozat, tűz!”Fegyverropogás hallatszik, s mintha háborús filmet néznénk egy körvásznas moziban. Munkásőrök tüzelnek és egymás után hullanak le a „leküzdött” géppuskás alakok.Egy-egy pillanatra elhallgatnak a fegyverek. Szinte bántó a csend.Közben vendégek érkeznek többen. Alapszervezeti párttitkárok, üzemvezetők és mások a Hűtőgépgyárból, Aprítógépgyárból, Kossuth Tsz-ből és a Jászsági Állami Gazdaságból. Jó szokássá vált már. hogy a vezetők közelről is megismerkednek a munkásőrök önként vállalt, de felelősségteljes pártmegbízatásuk teljesítésével.Azután sorban lőnek a rajok egymás után: „beindult a nagyüzem”. S gz mind olyan szervezetten, fegyelmezettén történik, hogy mégis úgy érzem, egy nagyon szigorú katonai alakulatnál vagyok.Zöld rakéta röppen a levegőbe, fehér zászló kúszik az irányítótorony tetejére. s egy pillanatra a nap is kisütött, talán köszönetét mondani, az acélszürke gyakorlóruhás munkásőröknek a lő- feladat fegyelmezett végrehajtásáértA rádiósok forgalmaznak:
„Halló! Itt „kékvércse” ... lőgyakor- 

latnak vége, vonuljon be!
„Adását értettem, bevonulást végre

hajtom ..Kérdően nézek a századparancsnokra, akinek a fáradt mosoly most is az arcán bújkál.
— A gyakorlatokat jó eredménnyel 

hajtották végre munkásőreink —mondja. Van ugyan pár lövőnk, akinek bi
zonytalanabbul áll a fegyver a kezében, 
vagy nem látja már olyan kristálytisz
tán a célalakot, de a sok gyakorlás és a 
jó fegyver a biztosítéka az elért ered
ménynek.E lap hasábjain nemrégen méltattuk a zászlóalj legjobb százada címet háromszor elért egység munkáját, most csak annyit:

a lőgyakorlatot eddigi eredményeik
hez méltóan hajtották végre. — bor —

rói parancsait maradéktalanul és legjobb tudása szerint hajtotta végre. De csak ott? Nem. Munkahelyén is szorgalmas, jó munkát tanúsított. Gazdaságvezetőit és munkatársait nem érte meglepetés, mikor az értesítést kapták Reméljük, leszerelés után ismét közöttünk üdvözölhetjük, és hasonló mun- kasik'ereket ér majd el.Büszkék vagyunk rá, de nemcsak ml, a szűkebb család, és az üzem is, amely ilyenné nevelte, formálta, alakította.V. Kovács Erzsi
Piac és tudományA sikeresen lebonyolított műszaki hetek rendezvényei után ismét rangos esemény szervezéséről kaptunk hírt a GTE jászberényi szervezetétől. Négy vállalat patronálásával — a Hűtőgépgyáron kívül a Hajdúsági Iparművek, a VBKM, és a Lampart Zománcipari Művek, — szeptember 14—15 között kerül megrendezésre aVII. Villamos Háztartási Készülékek SzemináriumAz előadások és viták során különös hangsúlyt kap a belföldi piac helyzete és n tőkés export fejlesztése. A résztvevő vendégek szeptember 15-én ismerkednek meg a Hűtőgépgyárral. Kívánjuk, és reméljük’, hogy a rangos esemény sikeresen bonyolódik le.— b —
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Szocialista brigádok házatáján
Aranykezű szerelők Kertészek az „angyalkertbetí

— Semmivel sem különb a mi kezünk, mint bármely becsületes és pontosan dolgozó szerelőé — mondja tiltakozásképpen az „arany” jelző miatt 
Sárközi Tibor, a garázsunkban működő Petőfi Szocialista Brigád vezetője. Még csak az értékelés szempontjából sem illik ránk, hisz most tűztük ki célul első ízben ezt a címet, önértékelésünk szerint — az első öt hónap elteltével — biztató a kilátás. Targoncák, autók karbantartását, illetve javítását, garanciálisán végezzük ■— folytatja — hisz ez felelősségteljes munka is!Sárközi Tibor — autószerelő — kétszeres kiváló dolgozóval együtt tizenhét ember alkotja a brigádot. Munkájukat, szakértelmüket aligha lehetne nélkülözni. Az elmúlt gazdasági évben 1423 I-es szemlét, 90 Il-es szemlét végeztek el. Kimondani is sok. A szemleközti időszakban meghibásodás nem volt. Húsz gépkocsin tapasztaltak túlfogyasztást, amit százszázalékosan kiküszöböltek. Tengelykapcsolókat. sebességváltókat önindítókat, fűtőmotorokat és generátorokat újítottak fel, ezeket beépítve, biztosították a folyamatos gépkocsifutás.Társadalmi munkavállalásukról Hajós 
János brigádvezető-helyettessel beszélgettem.— Közel húsz százalékkal túlteljesítettük.Elém tette a gondosan vezetett brigádnaplót, amelyben számtalan igazolás, köszönet, elismerés van. Köszönetét fejezte ki a Kossuth úti Általános Iskola a csaknem 110 órát igénybevevő olajkályha javításáért. Az 5. sz. Napközi Otthonos Óvoda köszönte meg Kohári Béla brigádtagnak, amiért három ola.i- kályhát soronkívül rendbehozott.

...Ügy érzem megérdemlik, hogy nevüket felsoroljam: Sárközi Tibor, Bájos János, 
Kismémet Tamásné, Varga László, Besenyi István, Udvardi László, Solti Károly, 
Farkas János, Dezmond József, Antal Pál, Fekete László, Kohári Béla. Erdész Im
re, Hudra István, Kisnémet János, Kónya György.

Levelezzünk !

A „Nemzetközi” Szocialista Brigád évek óta kapcsolatot tart a Moszkvai Rádió Magyar Osztályával. Részt vesz a szerkesztőség munkájában, javaslatot ad a műsorok összeállítására, és sikeresen szerepel a rádió által kiírt pályázatokon is.Az elmúlt napokban a szerkesztőség felhívást juttatott el a brigádhoz, melyben új rádiósorozat indítását adta hírül.A Moszkvai Rádió sok hallgatója érdeklődik levelében a Szovjetunió földrajza iránt, számtalan kérdést tesznek fel az ország természeti, éghajlati adottságairól, nevezetességeiről.
A szerkesztőség éppen ezért Rádióuta
zások Klubja címmel új rovatot vezet 
be. Ezzel minden hónap első szombatján 
jelentkezik, magyar idő szerint este hét 
órakor kezdődő adásában, a 49, 257 mé
teres hullámokon, majd másnap, vasár
nap megismételik a 21.00 órakor kezdő
dő adásban a 41, 49, 257 méteres hullá
mokon.
A Rádióutazások Klubjának tagja lehet

Készáruraktárunk is jelentős óramennyiségről adott hivatalos igazolást.Idézet egy kedves, meleghangú levélből :„70 órás munkával készítették fel mű
szaki szemlére egységünk szolgálati gép
járművét. Elöljáró parancsnokságunk a 
gépjármüvet dicséretesen megfelelőnek 
találta.

Munkásőrség Járási Parancsnokának 
helyettese

Gömöri Béla”Kedves, mosolygós arcú fiatalasszony 
— Kismmet Tamásné — Valika, a brigád egyedüli nőtagja.— Jól érzem magam ebben a kollektívában. Legyen kirándulás, társadalmi vagy egyéb munka, amikor tudok, megyek velük. A .jó munka alapja — kapcsolódik beszélgetésünkbe Udvardi 
László — mindenekelőtt a tanulás. Bizonyítottunk e tekintetben is! Kónya 
Gyurival sikeres érettségi vizsgát tettünk. A brigádunknál a tanulók eredményes szakmunkásvizsgát tettek, öthat közülük mindig részt vesz párt és KISZ-oktatásokon.— Újításokban szeretnénk jobban szerepelni — említi meg Besenyi István.— Béla 1/A villástargonca szivattyújának átalakítását elfogadták, aminek nagyon örültünk. Ezzel egy olyan alkatrészt sikerült pótolni, amely a kereskedelemben évek óta hiánycikk.A Petőfi brigád tagjai — minden jel arra mutat — a legjobbak példáját követik. Ismerik a sokszínű emberi tevékenység csínját-bínját. Én azt hiszem, a szocialista ember ilyen, mint ez a tizenhét, többségében olajos arcú, de tiszta és '--d;irn tekintetű ember.

a Moszkvai Rádió bármely hallgatója, aki levélben valamilyen új. érdekes útvonalat javasol a Szovjetúnió területén, vagy elmondja saját, vagy ismerőseinek élményeit, útiemlékeit a Szovjetúnióban tett utazásáról. írni lehet a Klub témájával kapcsolatos kérdésekről is. így a klub tagjai cselekvőén vesznek részt annak munkájában.
A klub levélben és műsorok keretében 
rendszeresen tájékoztatja tagjait tevé
kenységéről.Minden tag sorszámozott tagkönyvet kap. amelyet a klub díszelnöke ír alá. A díszelnök pedig nem más, mint Jurij Szen- kevics, aki részt vett Heyerdal „Ra” pa- píruszhajójának híres óceáni útján. Ö volt a legénység orvosa. Szenkevics most a Szovjet Televízió egyik legnépszerűbb rovatát, a Tévéutazások Klubját vezeti.A szerkesztőség várja szocialista brigádtagok jelentkezését a Rádióutazások Klubjába. Kéri, vegyenek tevékenyen részt a műsorok összeállításában.
Cím: Moszkva, Rádió, Magyar Osztály.— NKO —

A Gólya óvoda Brunszwik Teréz brigádja
Végért Józsefné, Sass Józsefné, Hanuszek Pálné Juhász T. Péterné, Ménkű István
ná. Kaszab Jánosné, Knorr Istvánná, Szabó Józsefné, Pintér Istvánná, Bugyi Ist
vánná, Szénási Istvánné, Vass Istvánné, Csutak Lászlóná, Horti Istvánné, Bányai 
Jánosné, Polgár Istvánné, Tóth Rozália, Czigány Györgyné.Keveset gondolunk — s talán sokan nem is tudják — az első óvoda alapítójára, a magyarországi óvoda mozgalom elindítójára, Brunszwik Terézre. Most 150 éve, 1828. június 1-én Budán ő nyitotta meg az első kisdedóvó intézetet. Ebből az alkalomból látogattam meg a Gólya óvodát, mert itt dolgozik a kétszeres aranykoszorús Brunszwik Teréz. Szocialista Brigád. Először Sass József
né. Ági néni meséli a brigád megalakulását :

— 1972-ben alakultunk. Az óvoda 
mind a 18 dolgozója tagja a brigádnak. 
Ügy gondoltuk, munkánkból adódóan 
nem is választhatnánk más nevet. Leg
nagyobb összetartó erő köztünk a gyer
mekek iránt érzett nagy szeretet és kö
telességtudat. A mi munkánk nem lát
ványos. Nehéz lemérni az eredménye
ket, évek kellenek hozzá.Nagy a zsivaj az öltözőben. A gyerekek az udvarra készülnek. Ági néni elmegy, mert segíteni kell az öltözködésnél. A kicsiny irodában Csutak László- 
néval folytatjuk a beszélgetést.— Mi egy jó brigád titka?

— Azt hiszem, a mi brigádunknál az 
összeszokottság. Évek óta együtt dolgo
zunk. Ez a kollektív munka hozza meg 
a gyümölcsét. Ha valaki hiányzik közü
lünk. a munkát ugyanúgy el kell végez
ni. mintha itt lenne. Mindenki a maga 
területén vállal aztán társadalmi mun
kát. Például a konyhások nyáron befőt
tet, savanyúságot tesznek el. már évek 
óta. A gyerekek is jobban szeretik, mint 
a gyári konzervet. A tésztákat is ők 
gyúrják, nem boltit ves'ünk. Brigádunk

Sportoló pajtások és a brigád

A sportlétesítmény dolgozói egy éve alakítottak brigádot, és Hajós AlffAd nevét választották — nem véletlerií... Sok lehetőség adódott az iskolákkal, óvodákkal való együttműködésre, különösen a sport területén. Sok-sok rendezvényt segítettek megszervezni, lebonyolítani a létesítmény területén dolgozók. Kötelező munkájukon túli tevékenységükért egy év után az értékeléskor a „kiváló munkabrigád’' cím'et kapták.A lelkesedés nem hagyott alább. Ez év februárjában az eddig is támogatott Dr. Gyetvai János Általános Iskola testnevelés tagozatának 2. osztálya „Hajós Alfréd” rajával vették fel a kapcsolatot. 
..Egymásra találtunk
...Nagyon sokat köszönhettünk már ed
dig is a Hűtőgépgyár ..Ilajós Alfréd” 
Munkabrigádjának. 

mindenféle textilmunkát szintén társa
dalmi munkában végez. Ebbe beletarto
zik a függönyvarrástól a plédek besze- 
gésén át a különféle kézimunkák készí
téséig minden. A munkaruháinkat is mi 
varrjuk.— Tudom, hogy van néhány kedves szokás, mondhatni hagyomány is

— Igen. Az egyik a születésnap. Min
den hónapban összegyűjtjük a születés
napokat. A konyhások tortát sütnek. 
Az ünnepeltek külön asztalhoz ülnek. 
Gyertyafújás után közös tortaevés 
következik. A gyerekek mindig iz
gatottan várják a szülinapot. Aztán 
van olyan hagyomány, hogy készü
lünk fenyőünnepre, farsangra, anya 
napjára, évzáróra.Mindnyájunknak legfőbb feladata azonban a gyermekek helyes nevele„e felkészítése az iskolára. S mivel nemcsak az óvoda nevel, fontos a szülőkkel való jó kapcsolatok kiépítése. Hosszú évek munkája kellett hozzá. Úgy érzem, hogy a szülői értekezletek, családlátogatások során sikerült is ezt elérnünk. Azokkal a szülőkkel, akik érdeklődnek gyermekük felől, a problémákat megbeszélik az óvónőkkel, együtt lehet dolgozni.— Ezt a szép udvart is részben mi készítettük — mondja Ági néni. —• A füvesítést, virágültetést, a mászókák festését mi végeztük. Az udvari játékok terveit is mi adtuk. Munkánkat kétsze- aranykoszorúval jutalmazták, de ennél nagyobb öröm számunkra, ha Iáiba'' hogy erősek, egészségesek, vidám-i'- rekeink. Mert a mieink. Kiss Erika

Sportrendezvényeink, versenyekre való 
felkészüléseink alkalmával mindig segí
tőkészségüket bizonyították, de ötleteik
kel, tanácsaikkal sem fukarkodtak.
Ezt a jó kapcsolatot igyekszik tovább 
mélyíteni az a szerződés is, amelyet má
jus 10-én kötött a Hajós Alfréd Munka
brigád a Br. Gyetvai János Általános 
Iskola Hajós Alfréd Rajával.

Szerencsés egymásra találása ez a. kéb 
azonos célért dolgozó csoportnak. A Ha
jós Alfréd. Raj kisdobosai a testnevelés' 
tagozat 2. osztályában tanulnak. Szeret
nénk. ha belőlük e-észséges erős, edzett 
emberek lennének. Ehhez segít hozzá 
patronáló brigád minden tagja. 
Kívánjuk, hogy ez a kapcsolat méfí 
élőbb és szélesebb legyen.

A Hajós Alfréd Raj vezetője'Kiss Rudo,,rié
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1. Asszony, fehér galambbal

SISA JÓZSEF FESTMÉNYEValóban kimerültek volna a realista ábrázolás tartalékai? Valóban elérkezett volna a realista festészet lehetőségeinek határához? Vajon feldolgozta-e a maga módján minden realista festő az ember életének valamennyi lényeges mozzanatát,. annak mindhárom kiterjedésében, a személyiségben, a társadalomban és a természetben? Mit ért el és mit fedett fül ? Ha ezek a kérdések nem is ennyire ^sarkítottan valamiképpen mégis felmerülnek Sisa József festményeinek szemlélésekor. A szemlélés szó nem véletlenül került ebbe a mondatba, hiszen a realista festmények egyik varázsa épp abban rejlik, ho"" minden áttétel és közvetítés nélkül válnak megfoghatóvá. Bár a téma egyszerisége és egyszerűsége 
sokakat kézlegyintésre indíthat, sőt, 
nemegyszer a festmény müvésziségének 
kétségbevonására is. de aki már érezte 
a halál elkerülhetetlenségét, annak üze
netet hordoz ez a műalkotás is. S mint 

minden művészet, a festészet is két forrásból táplálkozik: a megformálásból és a vallomásból. Ennek megfelelően lehet formateremtő vagv kitárulkozó művészekről beszélni. Ha hiteles képet akarunk kapni Sisa művészi egyéniségének természetéről, őt is he kell sorolnunk az egyik vagy a másik csoportba.Egy tökéletes festményben magától értetődően teljes az egyensúly a két tényező. a forma és a vallomás között. 
de minden igazán jó festményben is 
benne van ez is. az is, persze nem min
dig egyenlő arányban. Minthogy pedig a tökéletes mű igen ritka, a legtöbb műalkotásban túlsúlyba kerül azegvikvagv a másik tényező. Sisa nem véletlenül 
„Kútárulkozó művész”, az öregasszonyok 
magányos tekintetében váratlanul fel
fedez valami újat, érdekeset, valamit, 
amire még nem figyelt fel. s ez tökélete
sen elég ahhoz, hogy meginduljon ben
ne a képzettársítás, a rokon életelemek-

| nek és képzeteknek az ötlet köré cso-
1 portosulása, hogy végül is az egész kerek j egységbe rendeződjön. A kitárulkozó típust — mint ahogy ez a festmény is I mutatja — csak az készteti alkotásra, amit átélt vagy ami az élettel kapcsolatos. Ezt akarja kifejezni, erre keres megfelelő színeket, formákat. Az asz- 

szony megtörtségét épp azért nem érez
zük végzetszerűnek, mert a galamb tisz
tasága és fehérsége feloldja a közelgő 
halál képzetét is. A fekete és fehér tónusok ellentéte egyben a mozgalmasság feltétele; ha nem is abban az elvont értelemben. ahogyan az a non-figuratív (nem ábrázoló) festményeken feltűnik.

2. Fehér galamb egy asszonnyalVajon a cím megváltoztatása módo- i síthatja-e a festmény mondanivalóját? Ha a szerző önkényesen — mintegy utólag — választotta volna, bizonyosan el
lentétbe került volna mondanivalójával. 

\ Erre azonban nem kerülhetett sor. mivel 
sikerült megtalálnia azt az átmenetet, 
mely a két ellenpont (az asszony és 
a fehér galamb) között feszül. És amint kimondottuk az átmenet szót, nyilván I mindenki előtt világossá vált, hogy fon- | tos művészeti elemről, mi több, fontos, . minden alkotásban szükségszerűen je- ' lenlevő, bár nem mindig észrevehető elemről beszélünk. Ez az átmenet nem má„. mint az asszony megtisztult nyugalmának és a galamb eredendő tisztaságának azonossága. Ha ennek ellenére mégis látunk valamiféle feszült-

Munkásegyetemisfa 
vakáción

Az ajtón névtábla: Földházi Ferenc. 
Éppen csengetni akarok, de elkéstem. 
Nyílik az ajtó, sétára indul a család. A 
két pici lány két kézzel kapaszkodva 
jobbról-balról apjukba. egyensúlyozzák 
a még bizonytalan lépteiket. A szatyor
ban pléd és pöttyös labda.
— Kimegyünk a házvégére — bólint 
Feri a kiserdő felé, amely öt ven méterre 
lehet. — Jólesik a pihenés, a kikapcso
lódás a nehéz vizsgaidőszak után A 
gyerekek már nagyon várták, hogy töb
bet legyünk együtt. Mostanában nem 
sok időm volt rájuk. Most aztán be 
akarják hozni a lemaradást.

— Mikor kaptátok a lakást?
— Négy hónapja sincs.
— Kevés egyetemista büszkélkedhet 

önálló, saját lakással. Te a kevesek köze 
tartozol.

— Nekem most két lakásom is van — 
mondja nevetve —■ igazán jó világ van 
rám. Második évet végeztem a Marx 
Károly Közgazdaságtudományi Egyete
men. Ott kollégiumban lakom, és itthon 
a Hűtőgépgyár lakótelepén OTP örök
lakás-tulajdonos vagyok, négy hónapja. 
Nagyon jó érzés tudni, hogy nem feled
keztek meg rólam a gyárban. Azzal 
nem ért véget a „kötelességük”, hogy 
egyetemre küldtek és fizetik havi járan
dóságomat, Értesítettek, hogy kaptam 
egu forint órabéremelést.

Hát nem panaszkodhatott).
— Félidejéhez értél egyetemi idődnek. 

Nehéz volt?
— Lehet, hogy nagyképűségnek tűnik, 

de nem az. A reggeltől sokszor késő es
tig tartó ülés a legnehezebb. A tanuló
időt is számolva, tíz évig dolgoztam a 
szakmában. A marós pedig végigállja a 
munkaidőt a gépe mellett. Tanulni, nem 
mondom, hogy nagyon könnyű, de azt 
mindig szerettem, csak az ülést nem 
akarom szokni sehogyse Kezdetben elő
fordult hogy előadás alatt ösztönösen 
fölálltam, csak azt vettem észre, min
denki engem néz.

— Az egyetemi életbe, a közösségbe 
hogyan sikerült beilleszkedned?

— Kissé ellentmondásos a helyzetem 
a diáktársaimhoz viszonyítva. Néhány 
evvel idősebb vagyok évfolyamtársaim 
többségénél. Hétvégi ingázó vagyok. így 
sok kulturális rendezvényből kimara
dok. Mások a gondjaim is. vár a felesé
gem és két kislányom. Az ellentmondá
sokkal együtt, azt hiszem, befogadtak, 
nem lógok ki a közösségből. Sokszor ké
rik véleményemet vagy tanácsomat, 
mondják, nekem nagyobb az élettapasz
talatom.

— Két év múlva, diplomával, hogy 
képzeled a folytatást?

— A közelmúltban könyvvitelből zárt
helyit írtam, az egyenleg volt a témám. 
A tartozik fogalomnál időztem néhány 
percet. Az jutott eszembe, milyen sokkal 
tartozom: a gyárnak, a szülőknek és 
családomnak.

Horti János 

séget a festményen, az egyáltalán nem tekinthető véletlennek. Míg az asz- szony esetében a megtisztult nyugalom a hosszú évtizedek során kikristályosodó megbékélést jelenti, addig a galamb tisztasága csak a képzeteinkben jelenlevő béke jelképét fejezi ki. Ezt a kettősséget persze sokféleképpen ki lehet fejezni; ha a festmény alkotója mégis ezt a formát és ábrázolási módot választotta, annál- egyetlen oka van: az általános emberi tartalom — mely az elmúlással születik nap mint nap újjá — így válhatott valamennyiünk számára értelmezhetővé.iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiníiiiiiiiiiiiiiiiiiiim

Virágkertészek a szabadban

Hűtős napközi

A szomszéd srác, — nevezzük öcsinek — napok óta lógatja az orrát. Feltűnt nekem az örökké vidám gyerek hangulatváltozása. Először a bizonyítványára gyanakodtam, meg is kérdeztem tőle. Rontottál, öcsi? Tagadóan rázta a fejét, — tudod az a baj, hogy megöregedtem, legalább egy évvel lennék fiatalabb — panaszolta.Nem értettem a mélynövésű emberke kesergését. mert tizenkét évesen általában szeretnének' néhány évvel idősebbnek lenni.— Nem vettek fel a hűtős nyári táborba, ... csak egy éven múlott — bökte ki mérgesen.A részleteket a nyári táborról (nevezhetnénk hűtős napközinek is) Dinai Józsefnétól, a szociális osztály vezetőjétől tudtam meg.— Első kísérlet. Már a szervezéskor jobban sikerült, mint amire számítottunk. Az alapgondolatot a lehetőségek és az igények együttesen adták’. A lehetőségek közé tartozik a sportkombinát, az uszoda és nem utolsósorban az a szocialista szerződés, amely a tanítóképző főiskolával van. Az igény a hűtős szülők részéről jelentkezett. Kezdetben negyven—ötven, hét és tizenegy év közötti gyerekre gondoltunk, de amikor meghirdettük, sokk'al több jelentkező volt. Végül is kétszáznegyven gyereket vettünk fel. Július harmadikén van a tábornyitás, és augusztus végéig három turnusba osztottuk be a gyerekeket.A fő épület a jégpálya melletti faház. de néhány sátrat is kellett szereznünk. Tizennyolc főiskolás vállalta, hogy a vakációjának' egy részét komoly munkával tölti.Érdekes, színes programokat állítottak össze, amelyben a sport, játékos vetélkedők, számháborúzás és kirándulás egyaránt megtalálható. Ha minden gyerek megtanul úszni — úszásoktatás is lesz — ez önmagában is nagy nyereség. A tábor napközis jellegű. Reggel hét órától délután öti" tart a napi program, amelyben három étkezés is szerepel. A szülők szünidős gondja is enyhül, nem kell munka közben aggódni, hogy vajon mit csinál otthon a gyerek? Tudják, jó helyen, jó kezekben vannak. A vállalatvezetőség, amely köztudottan gyermekpárti, ezzel az új kezdeményezéssel is igyekszik segíteni dolgozóinak. Az utánpótlás neveléséből is kiveszi a részét. Az anyagi ráfordítást a szülők, a kollektíva jó munkája tette lehetővé.
Horti
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Itt a nyár! Munkások írják:

Úszóiskola a legkisebbeknek is.Ezen a nyáron több százan tanulnak meg „közlekedni” a vízben
Beszéltem az üdülőfelelőssel,..

Lehetne egyszerűbben?Külföldön és Magyarországon egyaránt közismertek, kapósak és kedveltek a Hűtőgépgyár termékei, a hűtőszekrények, szifonok' és egyéb gyártmányok.Megbízhatóságukat, jó minőségüket és nem utolsósorban viszonylag alacsony áraikat, sok kereskedő hazai és világcég állandó rendszeres vásárlással „értékeli.”Ahhoz, hogy a viszonylag alacsony árainkat, és ezzel együtt a hazai és külföldi állandó vevőinket megtarthassuk, a vállalati nyereséget viszont növeljük — a vállalati költségeket célszerű csökkentenünk. Ezt a csökkentést legegyszerűbben — legolcsóbban — a munkahely és munkaszervezés területén bevezetett — megvalósított eredményes változtatásokkal érhetjük el.„Az idő=pénz” — tartja egy mondás. Gazdálkodjunk tehát okosan az idővel. Ha körülnézünk a vállalatunknál, sok helyen érthetetlen és értelmetlen időpocséklást láthatunk. Nehezen érthető például az, miért szükséges az egyik szerelőüzemben az összeszerelt hűtőszekrények villamos csatlakozóvezetékeit néha kétszer-háromszor is leszerelni — lecserélni, más-más típusúra? Nem lehetne először azonnal a tí

pusnak megfelelő csatlakozó vezetéket felszerelni a szekrényekre? Minden vezetékcsere két-három perc pótráfordítás!Egy másik üzemben — ahol a hűtőszekrények villamos vezetékeit előszerelik, a villásdugókat ahhoz, hogy a vezetékkel összeépíthessék, kézi csavarhúzóval előbb szét kell csavarni, s a vezeték bekötése után azokat újból ösz- sze kell csavarozni. Fölöslegessé válna a szétcsavarozásra fordított fél percnyi idő darabonként ha ... ha a villásdugókat szétcsavarozott állapotban — alkatrészként — szereznénk be a gyártótól. A gyártó — valószínűleg — még árengedményt is adna, hiszen náluk is elmaradna egy művelet — a végső ösz- szecsavarozás.Szolidan számolva is mintegy két ember egy évi teljes munkaidejét lehetne, megtakarítani, ha az utóbbi bevezetésre kerülne. Megérné a fáradságot megpróbálkozni valakinek a bevezetésével !Ha munkahelyünkön szétnézünk, biztosan találunk számtalan hasonló — könnyen megváltoztatható fölösleges időfelhasználást.Mindannyiunk érdeke, hogy ezeket megszűntessük, vagy legalább lecs'ök- kentsük, hiszen ezzel is — közvetve — az év végén szétosztható nyereséget növelhetjük. — eszes —Dolgozni, dolgozni ... Ez jellemezte tíz-tizenöt évvel ezelőtt az emberek többségét. Az idő múlásával az emberek anyagi helyzetéből eredően, és a lehetőségekkel az igények megváltoztak. Ma már egyre több az olyan család, aki az évi szabadságának egy részét üdüléssel, pihenéssel tölti.Ebben az évben közel 1600-an üdülhetnek a főidényben a szakszervezet és a vállalat jóvoltából az ország különböző üdülőiben. Ez részben önellátós, részben SZOT-os.Egyre több azoknak' a száma, akik főidényen kívül is keresik a beutalójegyeket, jegyezte meg Veres István a vállalat üdülő felelőse, beszélgetésünk kezdetén.Ö végzi ezt a szerteágazó, összetett és idegeket nem kímélő — társadalmi — munkát 1975 óta. Hogy mennyire társadalmi munka?Legalábbis a főidény ideje alatt nem lehet annak tekinteni. Főfoglalkozás! Csak a munkatársak és a közvetlen gazdasági vezetők segítő jóindulatával támogatva.— Csaknem minden évben van üdülőhely változás, vagy felújítás, ami mindig nagyon sok gondot és intézkedést hoz magával, hogy mikorra a kedves beutalt odaér, rendben legyen minden.Igaz őneki is van olyan problémája és az ottani gondnokoknak, ami nem tetszik. Erről nem szívesen írok, mert ez nem általános. Viszont meg kell emlí

teni, mert azt mondják, hogy ilyenek a hűtőgépgyáriak. Erről később ... Most még az elején vagyunk a zöme üdülésnek, s talán nem késő felhívni a figyelmet. (Egyébként a házirend is figyelmeztet erre.)Vannak olyanok, akik tényleg „magukénak” tekintik az ottani felszerelést nem gondolva arra, hogy ha ő menne oda maga után, mit szólna hozzá, hogy hiányzik ez és az, ki van cserélve a pléd egy igen használtra, vagy éppen egy piszkosra. Erre felhívom a figyelmét minden ott tartózkodónak. Gondoljon arra, hogy ő egy igen jó hírű nagy vállalatot képvisel ott, és sokat tesz azért ez a vállalat, hogy ezt a lehetőséget biztosítani tudják1.Ma már szinte minden igényt ki tudunk elégíteni az ország minden tájára és azon túlra is, de azért a kereteken belül. Tehát akinek igénye és szüksége van üdülőre, mindenki elmehet. Nem szeretek olyat olvasni, hogy „húsz éve csak most először megyünk . . .” Az ilyen dolgozó nem őszinte. Ha nem kért, nem is kaphatott.Búcsúzóul az üdülőfelelős jó pihenést és kellemes kikapcsolódást kíván minden hűtőgépgyári dolgozónak és hozzátartozóinak az összes aktíva nevében!Lapzártakor érkezett: Elkészült Za- márdiban az új önellátós üdülő. A hét szobás üdülőt július 5-től vehetik igénybe a dolgozók. Darázs András

Hulladékba a tárolóval is?!
Tiszta véletlenül lettem részese egy eléggé bosszantó látványosságnak. Úgy 

gondolom, ez másokat is dühített volna. Vagy mégsem? Hiába, nem vagyunk egy
formák.

A hulladéktelepen — közismert csérin — történt az eset. Markológép bravú
ros mozdulattal szórta a hulladékokat vagonba. Következő pillanatban egy HG— 
500-as típusú vasláda emelkedett a magasba és a vagon fölött — mintha véletle
nül történt volna — szépen beleesett a kocsiba. Várakoztam, hogy a markoló ki- 
emeli-e, de ez akkor nem történt meg. Sőt, rátett még két fogást a hulladékból, 
teljesen betemetve a ládát. Gépkezelőnk, látva, hogy többen is figyeljük, vagy ta
lán szólhatott neki valaki, a már jól elrejtett vasládát kiemelte. Meghimbálta és 
a magasból úgy eldobta, hogy métereket bukfencezett.

Gondolkodtam az eseten, azt hiszem, két variáció állhat fenn. Tény, hogy más 
más a hulladék és más a hulladéktároló! Vagy arra volt kiváncsi kollégánk, — 
nem gyárunk dolgozója — hogy ekkora ládát hány fogás hulladék takar le telje
sen, vagy pedig — és ez a valószínűbb — ki akarta juttatni.

Ügy érzem, egy-két liter borért kár lenne odaadni azt, ami komoly pénzébe 
kerül vállalatunknak.

— B. J. —

Nevelők napja 
a Hűtőgépgyárban

Drámai éjszakaDélutános műszakból utaztak' hazafelé. A tömött autóbusz Jászjákóhalmán haladt keresztül, amikor meglátták, hogy a Damjanich u. 7. számú házból lángnyelvek törnek elő. A szemtanúk egyike meséli el a drámai éjszaka történetét:
Május negyediké volt. A sötét éjsza

kában szinte egyszerre vettük észre a 
lángokat, s állítottuk meg a buszt. Nem 
sok idő volt gondolkodásra. Kiugrál
tunk és mentettük azonnal, ami ment
hető volt. A férfiak belökték az ajtót! 
A teli gázpalackot mentették ki leg
először, majd a bútorok, szerszámok, 
faáruk következtek. Közben az utánunk 
jövő autóbuszok is megálltak, onnan is 
leugráltak a hűtősök és bekapcsolódtak 
a mentésbe.

Éjjel félegy körül érhettem haza, füs
tösen, csapzottan, kormosán.Eddig az elbeszélés. Később megállapították a szakemberek: a tüzet elektromos zárlat okozta, terjedését pedig a helytelenül tárolt faáru segítette elő.A helyi tűzoltóparancsnokságon a következő felvilágosítást adták:— Ez a tűzeset is — mint a többi — 

elkerülhető lett volna, esetleg a vezetékek időnkénti (gyakrabb) ellenőrzésével. A munka után össze nem söpört forgács, fűrészpor, szana-széjjel heverő deszkák, szakszerűtlenül tárolt bútorlapok mind-mind gyors segítői voltak a lángoknak. Nem beszélve a gázpalackok tűzveszélyes helyen való tárolásáról.Ebből az esetből is kitűnik: az emberek nem minden esetben fogadják meg és tartják' be azokat a tűzvédelmi szabályokat, amelyek anyagi érdekeiket, életüket védik. Apróságoknak tűnnek ezek, de elhanyagolásukért, be nem tartásukért olykor drága árat fizetünk. Ismételten kérünk tehát mindenkit, saját-, és mások érdekében, az előírt tűzbiztonsági intézkedések maradéktalan betartására! Megéri.
A hűtős dolgozók önzetlen segítségé

vel sikerült kb. kétszázezer forintos 
kárt megakadályozni.Feledve a műszak utáni fáradtságot, azon voltak', hogy embertársaik javára megmentsék az értékeket, nem kímélték erejüket.Névsor helyett: illesse a kollektív munkát és önzetlenséget kollektív dicséret, s álljon önzetlen és hősies példaként mindannyiunk előtt!Köszönet nekik'! Oláh Ferenc

Vállalatvezetőségünk a legnagyobb 
megbecsülésben részesíti, támogatja az 
intézményeinkben dolgozó. működő 
nevelőket. Évek óta hagyományos már 
a pedagógusnap, amikor — év közbeni 
munkájukat figyelembe véve — anyagi 
és erkölcsi elismerésben részesülnek. 
Értékelik és honorálják munkájukat.

Így történt az idén is. Június hu
szonhatodikén délután fogadta őket a 
vállalatvezetőség nevében Csillik Sán
dor személyzeti—szociális igazgató, Ra- 
dics Béláné szociálpolitikai főosztály
vezető, Nagy János, a pártbizottság-, 
és Babucs László, a KISZ-bizottság tit
kára.

Babucs László ünnepi beszédében 
méltatta a bölcsödében és óvodáinkban 
működő nevelők munkáját. Elmondta, 
horiy áldozatos életükben sokszáz kis
gyermek jólétén és testi-lelki nevelésén 
fáradoznak, amelyért csak tisztelet és 
megbecsülés jár. Kiemelte azt is, hogy 
többségük nemcsak kiváló nevelő, de a 
gyárhoz való hűségben is példát mutat, 
hiszen sokuknak első munkahelye a 
gyermekintézmény, és méginkább fi
gyelemre méltó az, hogy az első cso
portokból már felnőttek, itt dolgozó 
fiatalok váltak. Nem csalódunk neve
lőinkben, így az igazságos hogy ők sem 
csalódnak a vállalatban. Bízunk ab
ban. — mondotta Babucs László, — 
hogy a felnövő új generáció is ilyen 
kiváló munkát végez.

Köszönjük minden hűtős szülő és 
kisgyermek nevében is áldozatos mun
kásságukat. és köszöntjük Önöket a 
pedagógusok napja alkalmából.

Nagy János, a pártbizottság titkára 
meleg szavakkal fordult az ■ ünnepei
tekhez. Üdvözölte őket, mint a dolgo
zó szülők nyugalmának biztos őreit, 
akiknek kezében a kisgyermekek a leg
jobb helyen vannak. Kérte, gondoskod
janak továbbra is ilyen szeretettel, ön- 
zelenséggel róluk s neveljék sok-sok 
évig a hűtős nemzedékeket. Az ő mun
kájuk az emberi értékekben, gondos
kodásban nyilvánul meg és hálás gyer
mekek gondolnak rájuk. Hatásuk hosz- 
szú időre megmarad.

Az ünnepség a jutalomosztással foly
tatódott. Csillik elvtárs adta át a ki
váló dolgozó okleveleket és a pénzju
talmakat

Gratulálunk a Gólya Óvodában: Vé
gért József né óvónőnek, a Maci Óvo
dában Kispál Pálné óvónőnek, s a 
bölcsödében pedig László Gizella gyer- 
mekgondozónőnek vállalati kitünteté
se alkalmából. Rajtuk kívül még hu
szonhaton részesültek pénzjutalomban.

Az ünnepi alkalomból — újságunkon 
keresztül — tolmácsoljuk a szülők és 
gyermekek köszönetét és üdvözletét az 
ünnepeiteknek.

— mészáros —
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Júniusi körkép
Quedlinburgban 

jártunkGépipari delegáció

szakága-A csehszlovák Calex-, Elektrosvit cég és a Hűtőgépgyár, valamint a zat szerinti tudományos egyesületek együttműködése alapján nagy létszámú GTE küldöttség töltött felejthetetlenül szép napokat a szomszédos szocialista országban.A látogatás részben viszonzása volt a múlt év decemberében nálunk járt, mintegy negyven tagból álló Calex delegáció jól sikerült hűtőgépgyári programjának.Az első állomás Érsekújvár volt, ahol az Elektrosvit igazgatója. .Josef Mészáros fogadta a küldöttséget, meleg baráti szavakkal. Képünk a gyár főbejáratánál készült. A gyárlátogatást városnézés követte, majd vendéglátás és baráti találkozó egy kis üdülőben a hegyek között.Hasonló szíves fogadtatásban részesültek gyárunk képviselői a Calex cégnél is, ahol Dionys Urbanski igazgató ismertette a cég gyártmányskáláját.A többnapos program során sok régi barát találkozott, alkalom nyílt a tapasztalatok kicserélésére. Ilyen és hasonló találkozókkal, a kapcsolatok szorosabbra fűzésével egyre erőteljesebb távlatok nyílnak egy kibontakozó hármas előtt. b —kooperáció

Óvoda Mosolyogva ballagnak'kis hatéveseket.útjára bocsájtja aA Gólya
barátságvonattalSzovjetunióban a

Tíz nap élményhalmazát nem könnyű 
rendszerezni. Hogy mi marad meg örök 
emléknek, azt majd az ,.időrosta” dönti 
el. Ma, az utazás ténye Kiev — Moszk
va — Leningrád emléke biztosnak lát
szó, életre szóló élmény.

Tóth Lajos elektrikus. munkásőr sza
kaszparancsnok több éves társadalmi 
munkájának jutalma volt, hogy a béke 
és barátság vonaton utazott a Szovjet- 
unióba.

— Utunk minden állomásának meg
van a maradandó élménye.

Kiev szépségével, óriási parkjaival 
gyönyörködtetett. A fogadtatás, az őszin
te barátság, amellyel körülvettek min
ket. megható volt. Különösen emlékeze
tes a Magyarország felszabadításában 
részt vett veteránokkal való találkozás, 
a történelemnek számító események föl- 
elevenítése. Moszkva méreteivel, hatal
masságával, műemlékeivel kápráztatott 

el. Beérkező vonatunkat zenekar kö
szöntötte, jólesett a fárasztó utazás után. 
Az olimpia lázában élő város monumen
tális építkezéseit is láthattuk. Lenin- 
grádban a fehér éjszakák különös va
rázst adtak a történelmi városnak. A 
Néván átívelő hidak nyitása, az éjszakai 
félhomályban és a tengerjáró hajók 
megjelenése a folyón, valószinűtlenül 
szép. Az Auróra, a Téli Palota a Lenin- 
grádba látogatók programjaiból ugyan
úgy nem maradhat ki, mint Moszkvában 
a Vörös Tér és a Lenin Mauzóleum.
A tíz nap gazdag programját az időjá
rás is segítette. Végig ragyogó, jó idő 
volt.

Tóth Lajoson kívül — kiemelkedő tár
sadalmi munkájuk jutalmaként — Ká
kái Rudolfné. Kispál Sándorné, BarnaT 
István és Győri János is a béke és ba
rátság vonat utasai voltak.

Horti

Öten várunk Ferihegyen, hogyBerlinbe induló géppel felszálljunk. Közülünk k'etten először repülnek. Biztatjuk. bátorítjuk őket, közben nálunk is elkelne egy kis biztatás. Ha nem is mutatjuk, belül érezzük a szorongást. Jóformán senkit sem ismerünk a Quedlin- burg-i ..Mertik” cégnél, ahová most az évenként szokásos kétoldalú női cseredelegáció tagjaiként utazhatunk.
A mikor Velkei elvtárs, a Vszt titkára közölte velünk a jó hírt, nemigen tudtunk szóhoz jutni az örömtől, valami suta köszönésfélét mondtunk, s nézegetni kezdtük egymást. Mi leszünk tehát öten azok, akik öt napon keresztül egy darabka Hűtőgépgyárat képviselünk a Német Demokratikus Köztársaság egyik üzemében. Elutazás előtt gyakran találkoztunk, beszélgettünk, hogy s mint lesz majd a találkozás, mit fogunk kér-Szeretetteljes fogadtatás az üzem gazdasági-, párt- és tömegszervezeti vezetői részéről, bemutatkozásnál szorgalmasan mondjuk — vendéglátóink részéről nyelvtörő mutatványnak beillő — teljes magyar nevünket, amiből pár perc múlva kedvesen, idegenül kiejtett keresztneveink maradnak meg egészen az utolsó búcsúintegetésig. Krónikásnak kellett volna születni ahhoz, hogy az öt nap eseményeit részletesen leírjuk
1 smerkedtünk az üzemmel, a vállalat előtt álló feladatokkal, a problémákkal (amelyek ott is vannak) és az emberekkel. Az üzem után a várost.

„Szeretettel küldöm üdvözletem a Hűtőgépgyár vezérigazgatójának, a pártbi
zottság és a szakszervezeti bizottság titkárának, KISZ-titkárának, és dolgozóinak.

Mi pedig azoknak, akik lehetővé tették a kiutazást és akik felejthetetlenül 
széppé tették az ott töltött öt napot, őszinte szívvel köszönjük. Rózsa Lászlóné

Családi névadó Tóthéknál

A városi tanács házasságkötő termében majdnem minden szombaton van név
adó ünnepség. Egyre több szülő választja ezt a formát gyermeke névadására. 
Nagyon meghitt hangulatban zajlik egy-egy ilyen ünnepély. S valóban helytálló ez 
a kifejezés, mert ünneppé válik a szülők, rokonok életében az esemény.

Június 3-án két hűtős csemete névadására került sor. Tóth Anikó és Pálvölgyi 
Andrea lett bejegyezve a díszes anyakönyvbe. A Dr. Gyetvai János iskola diákjai 
kis műsort adtak.
Ezután a Hűtőgépgyár részéről Mihalik Lászlóné adta át a vállalat 300 forintos 
ajándékutalványát, virágot, és a kicsiknek egy-egy hímzett zsebkendőt. Majd ezt 
követően Kovács Lászlóné mondott köszöntőt. Bizony láttam néhány könnycseppet 
a hozzátartozók szemében.

Kiss Erika

dezni, mit fogunk mondani, ám a nagy kérdőjel velünk együtt utazott a repülőgépen, vajon hogy fogjuk magunkat érezni? LEHEL kék-fehér mosolygó arcú fiatalasz- törékeny. melegtől kipi- köszöntött bennünket —
Schönefeld. ragyogó napsütés. 25 fokos meleg, egy szőke, sapkát viselő szony, és egy rult „néni'’ magyarul.
É s innen elkezd peregni az ötnapos eseménysorozat, ami olyan szép és olyan zsúfolt, hogy nem érünk rá fáradságot érezni, nem érünk rá azon gondolkodni kedd van-e vagy szerda, nem tudjuk (mert nincs rá idő) számolni az elmúlt, vagy hátralévő napokat, órákat.

majd a környékét, a környék történelmi nevezetességeit, a csodálatos szépségű Harz-hegység közeleső természeti szépségeit csodáltuk meg. Egyrészt: — múzeumok, ősrégi templomok, fából készült ősi német házak, várak egy-egy megmaradt emlékei a letűnt korszakoknak. termekbe bezárt szunnyadó évszázadok történelme, amelyet az idegenvezetők lelkesen magyarázó szavai időnként ébren tartanak.Másrészt: — az NDK legnagyobb víztározója a Harz-hegvségben. a hatalmas völgyzáró gáttal, a gyorsan iparosodó kisvárosok, a szépen megművelt mezőgazdasági területek. Ezt mind látjuk, de az élmények letisztulása után, még hónapok múlva jönnek elő az apró részletek.
t nap vidámság, mosoly, soha egy szomorú vagy fáradt arc és észre sem véve az idő múlását, már a szakszervezeti bizottság titkárának búcsúbeszédét hallgatjuk:
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Nyári örömök
Erős emberek a szőnyegenOrszágos II—III. osztályú felnőtt kötöttfogású „C” kategóriás verseny a hűtőgépgyári sportcsarnokban került megrendezésre, június 4-én. A sportág kedvelői küzdelmes mérkőzéseket láthattak. Szolnokról meghívásunkra kedves vendég érkezett Munkácsi András személyében, aki birkózóink edzője volt 1959—1965-ig. Élménybeszámolóját a verseny után a „Lehel Gyöngye” étteremben tartotta meg.A Lehel SC versenyzőinek' eredményei:48 kg-ban I. Tóth József. 62 kg-ban II. Tasi Imre, III. Kudelka György.68 kg-ban III. Harmath Károly. 74 kg-ban II. Hering Antal. 82 kg-ban III. 

Száraz Ferenc. 90 kg-ban I. Sípos László, II. Mérésé Endre, III. Farkas Miklós.
100 kg-ban II. Kiss Antal. + 100 kg-ban I. Csányi Károly, II. Mizsei János. 

A „Lehel Kupa” Jászberényben maradt második alkalommal is.
A csapatverseny végeredménye: I. Lehel SC 34 ponttal, edző Mizsei János. 

II. a Szolnoki MÁV 19 pont. III. a Ceglédi VSC 13 pont, IV. Szegedi VSC 11 pont
tal, V. BHSE — budapesti csapat. Kisádám

Vendégünk: Munkácsi András (balszél) megnézte a szegedi MIKLÓS- és a herényi HAMAR KÁROLY viadalát
Mesterek

versenye
Harmadik alkalommal, 1978. május 15—28. között rendezett a Lehel SC sakkszakosztálya mesterversenyt. A jubileumi versenyek után ebben az évben „Lehel Kupa” névvel nemzetközi szintűvé emelkedett a verseny: Csehszlovákiából Jiri Fichtl nemzetközi mester, régebben a csehszlovák válogatott tagja, és Igor Gazik m.i. vettek részt versenyünkön. Az 1 nk. mester mellett 3 hazai mester és 9 mj. küzdött az első helyért, és a mesteri csillagért. Az első két helyezett külön versenyt vívott, Radnóti Béla harmadik alkalommal lett első Jászberényben! örvendetes dr. Hetényi Géza (Lehel SC)3. helyezése.1. Radnóti Béla m. (Bp. Postás 12; 7; 5; 0; 9,5 pont. 2. Fichtl Jiri nk. m. (JZ Trinec) 12; 6; 4; 2; 8 pont. 3. dr. Hetényi Géza mj. (Lehel SC) 12; 4; 7; 1;

7.5 pont. 4. Schneider Attila m. (Bp. Spart.) 12; 4; 7; 1; 7,5 pont. 5. Demeter István mj. (Gyöngyös SE) 12; 4; 6; 2; 7 pont. 6. Fábián Lajos mj. (Meresziev SE) 12; 3; 7; 2; 6,5 pont. 7. Gazik Igor (JZ Prievidza) 12; 4; 4; 4; 6 pont. 8. Kádas Gábor m. (SZMTE) 12; 3; 5; 4;5.5 pont 9. Vannay János mj. (Utasellátó SE) 12; 2; 6; 4; 5 pont. 10. Wald- man Iván mj. (Utasellátó SE) 12; 2; 6; 4; 5 pont. 11. Szabó Zoltán mj. (Utasellátó SE) 12; 2; 5; 5; 4,5 pont 12. Rutt- kai Péter mj. (Lehel SC) 12; 2; 4; 6; 4 pont. 13. Németh Viktor mj. (Utasellátó SE) 12; 1; 2; 9; 2 pont.A verseny befejeztével a díjakat és különdíjak'at Grundtner János elnökhelyettes adta át. dr. Horgosi Ödön
iaaaaaaaaaaaaaaaaaaaaaaaaaaaaaaaaaaaaaa

Kézilabda - mérkőzésen
LEHEL —Kunh.: 39:14

Az üzemvezetői iroda ajtaja kinyílt, csendesen bevonult néhány ember. Oda 
lettek rendelve. Helyes Elek üzemvezető gondterhelten állt a megszeppent társasággal szemben. Véreres szemein meglátszott, hogy keveset aludt, feje búbján haldokló hajhagymák tanúskodtak az idő könyörtelen múlásáról.Hirtelen, mint akit áram ütött, dühösen, de szótlanul ide-oda kezdett sétálni a sorfal előtt.A tizedik kört egy bátortalan hang szakította félbe.

— Tessék mondani, milyen ügyben 
lettünk ide... — nagyot nyelt, torkán akadt a szó.
Helyes Elek üzemvezető megmerevedett, mint a gímszarvas, ha ünőt szimatol.

— Maguk szabadságra akarnak men
ni.'? Hát ez ügyben! Tudják maguk mit 
jelent az, hogy szabadságra mennek? 
Most!? Amikor a félév végéhez egy ug
rásra állunk! Szinte összecsapnak, a fe
jünk fölött a hullámok! Maga miért akar 
szabadságra menni?! szegezte hirtelen a kérdést Soserest Tádénak.Megbánta, hogy őt kérdezte, mivel beszédhibás lévén megtörte a feszült hangulatot. és az istennek sem bírta az u helyett az ü-t kimondani. Egy darabig küzdött még, majd egy legyintéssel helyretette a mondanivalóját. A drámai hangulatot a vidámság enyhe levegője járta át.

— Kapányi kék! — vágta ki az igazságot mindannyiuk megkönnyebbülésére
MEOS: Mondok néki olyat, hogy vére fagy!Szaki! Szekrényén a sorja nagy!
CYRANO SZAKI: Mondhatta volna szebben, kis mefes: Más, más hangnemben. így ni! Hallja, ez:
Megértőn: látom, a lányokat lesték Az oldalán azért hiányos a festék.
Szerelmesen: szívem csak ilyenért epedt! Csak gz előkeret ne volna oly repedt! 
Kíváncsian: ugyan mit rejt e takaró Van mögötte hab is, vagy csupán fakaró? 
Oktatóan: szaki, próbálkozzon mással... Menjen Cordobába ilyen pontozással!... 

Bírjuk ki egy ideig még, fiúk, ök is sorra kerülnek

Eke Vazul, aki híres volt szűkszavú igazmondásairól.
— Emberek, én megértem, hogy most 
van a mezőgazdasági munkák zöme, de maguk is értsék meg, hogy most van a 
félévi hajrá. — Bólogattak, megértették. Ám mind kitartott a szabadság mellett.

— Mégis, hogy lehetne ezt a távolma
radást egy kicsit eltolni? Gondolkozza
nak! —Az emberek összesúgtak. Látták, hogy fölényben vannak, hisz rajtuk sok múlhat!

— Helyes elvtárs! van egn javaslatom 
mindannyiunk nevében! — nyelvelt ka- céran a társaság egyetlen nőtagja. Ara
tó Mihókné született Marokszedő Klotild— mi három nappal később megyünk szabadságra, rajtunk ne múljon az a fél 
év. De ki tetszik menni a Neszűrbe és ki 
tetszik énekelni a gazt a szőlő közül! 
Akkor maradunk!Ezzel el volt intézve az ügy. A zord társalgás kellemes beszélgetésre fordult, mindenki elégedett volt. A munkások azért, hogy számít a munkájuk, segítséget kértek tőlük. Helyes elvtárs azért, mert elérte a célját. Igaz. igaz. Három nap múlva ő is szabadságra megy, kivételesen elengedte őt Nemengedem elvtárs a gyáregységtől. Csak azért fő a feje, hogy otthon a kertiében, vagy a Neszűrben énekelje e kifelé a gazt a földből’!B. I.

orrot ó) monológ
Viccesen: hogy ha ön volna Jancsi néne Mondanám, oda még tojástartó kéne ... 
Történészkedve: Majd jönnek azavarok, Kegyed helyett azok húzzák a csavarok’. 
Rémülten: oldalba vágta egy hurrikán Azért olyan ferde, nézze csak Gyurri- kám!így ömlött volna ajkáról a szóHa szekrényén sorja volna található De a kezdő mondat első negyedét Éles hátraarccal vágtam volna szét Mert magamat farbarúgom, ha kell De hogy más tegye, azt nem tűröm el!Bánhidi Nándor

Első helyen állnak a megyében a tavaszi bajnokság után. Remélik, meg is őrzik ezt!
HŰTŐGÉPa Hűtőgépgyár dolgozóinak lapja Kiadja a Hűtőgépgyár Felelős kiadó: Gorjanc Ignác Felelős szerkesztő: Csuta Lajosné Készült a Hűtőgépgyár nyomdá jában Jászberény, 1977. június hó Felelős vezető: Rédei István Megr. törzsszám: 58/1977.Terjeszti a Hűtőgépgyár Vállalat üzemen belül.

Autós klubnapló
— RAJT A LEHEL KUPÁÉRT —A hűtőgépgyári autóklub az elmúlt év sikerei alapján ez évben már nehezebb fokozatú, összetett országos meghívásos autós versenyt írt ki. Igen nagy az előzetes érdeklődés, ötven egyesület és autóklub részére küldtük meg a versenykiírásunkat, s várhatóan a ■ három, egymástól különálló versenyen a tavalyinál nagyobb létszámú gárda fog rajthoz állni.Július 1-én délelőtt 9 órakor rajtol az első gépkocsi a Béke- és Barátság Ligetben kialakított terepügyességi pályán. A pálya nehézségét a szintkülönbségek jelentik, s nem aszfalt úton, hanem füves területen kell a feladatokat végrehajtani. Itt is, mint minden ügyes

ségi versenyen az elért eredmény két részből tevődik össze: a kijelölt pálya befutásához szükséges időből, s a pálya akadályainál előforduló hibákból adódó büntetőpontokból. A verseny eredményeit gépkategóriánként (600, 1000, 1300 és e feletti, valamint Zsiguli) és abszolút sorrend szerint állapítjuk meg.A versenyen az abszolút helyezés számít a Lehel Kupa vándorserleg elnyerésénél megállapítandó pontszámokhoz. A Lehel Kupát a három verseny: a terepügyességi. a túra (július 1, augusztus 27) és az ügyességi verseny (szeptember 10) abszolút sorendjében legjobb versenyző nyeri el.A verseny megtekintése díjtalan.Aki részt kíván venni versenyzőként, a kiírást átveheti a gyártástervezési osztályon. Philipp Imre



Előre a második félévi terv 
túlteljesítéséért!

Fokozott megbecsülést 
a termelőmunkának és az embernek

— PártbizottságiPártbizottságunk 1978. június 30-i ülésén áttekintette a szocialista munkaverseny, valamint a bér- és munkaerőgazdálkodásunk jelenlegi helyzetét, és meghatározta a soronlévő feladatokat.A két anyag szoros kapcsolata lehetőséget ad arra, hogy a felszólalók és a pártbizottság megállapításait egy újságcikk keretén belül szétválasztás nélkül összegezzük.A szocialista munkaverseny-mozga - lom, mely szervezett formában való terjedése óta meghatározó szerepet tölt, be vállalatunk gazdasági- és politikai fejlődésében, évről-évre nagyobb erkölcsi- és anyagi elismerésben részesül. Az 1977-ben hozott határozatok szellemében átdolgozott munkaverseny szabályzat tág teret biztosít a mozgalom tartalmi és szervezeti továbbfejlődéséhez. A vita során számos hozzászólás hangzott el, amely egyrészt a brigádvállalások, másrészt az értékelési rendszerben meglévő hiányosságokra hívta fel a figyelmet.i— A brigádok konkrétan megteszik 
a társadalmi munkavállalást, de amikor 
segítségüket kérjük, kevés az olyan bri
gád, amely vállalná az adott munkát — mondta egy hozzászóló. Vagy egy másik észrevétel:
— Jelentkeztek, elmentek a brigádta
gok dolgozni, csak nem volt szerszám 
és olyan személy, aki a munkát irányí
totta volna.
A kiragadott példák azt a megállapítást erősítik, hogy a munkaverseny irányítását, szervezését nem elegendő a gazdaságvezetők és a munkaverseny iroda első számú feladatának tekinteni, hanem szélesebb alapú társadalmi bázist kell számára teremteni.A munkaverseny továbbfejlesztése szempontjából fontos, hogy a brigádok nagyobb segítséget kapjanak a vállalások konkrét megtételéhez. A brigádok értékelése csak abban az esetben lehet egyértelmű, ha a gazdasági vállalásokban számszerű, mérhető adatok szerepelnek.Pártbizottságunk a munkaverseny-moz- galom továbbfejlesztésének feladatmeghatározásakor abból indult ki, hogy a munkaverseny a szocialista építőmunka fontos eszköze.Továbbra is nagy szerepet kell, hogy vállaljon gazdasági és politikai feladataink megvalósításában. Szerepe nélkülözhetetlen a szocialista embertípus formálásában, a dolgozók ideológiai és műveltségi színvonalának emelésében.Munkaerőgazdálkodásunk helyzetének vizsgálata során pártbizottságunk abból a tényből indult ki, hogy a munkaerőforrás szűkülése sürgetően veti fel

ülésről jelentjük —az emberrel való tudatosabb, észszerűbb gazdálkodást. Megállapította, hogy a fizikai foglalkoztatottak lélsz írná lak 3,3 %-os csökkenése ellenére az év első negyedében 2.1 °/(l-kal nőtt a termelés volumene, így annak növekedő'.e teljes egészében a termelékenység növekedéséből adódik.Vállalatunk ezt az eredményt az átlagbér 10,6 százalék-os fejlődése mellett érte el. A műszakpótlék növekedése és a fizetett napok számának eggyel való emelkedése ebből 6,4 százalékot lesz ki. Pozitívum, hogy a túlóra felhasználása az említett időszakban egy fizikai dolgozóra vetítve 6,7 órával, illetve 26,2 százalékkal csökkent.Vállalatunk bérgazdálkodását meghatározza a termelés hatékonyságának további növekedése. Ezért bérgazdál
kodásunknak az eddiginél sokkal job
ban kell kielégíteni az ösztönzést, az 
elosztást pedig mindig függvényévé kell 
tenni a megtermelt javaknak. Magyarul ez annyit jelent, hogy csak annyit 
oszthatunk szét, amennyit megterme
lünk. Ez talán közhely, de addig min
dig mondanunk kell, ameddig vannak 
olyan dolgozók akik azt hiszik, hogy 
a kifizetett bér nem a végzett munká
ért, hanem a munkahelyen való megje
lenésért jár.A bérgazdálkodásnak a helyes bér- és kereseti arányok kialakításán túl az is feladata, hogy hozzájáruljon a munkaerő ésszerű elosztásához. Ez azt jelenti, hogy mindenkit ott kell foglalkoztatni, ahol a leggazdaságosabb. A csökkenő fizikai létszám esetén a dolgozók csak úgy mozgathatók, ha megfelelő ismereteik vannak a munka végzéséhez. Ezt. a célt szolgálták — és szolgálják a szakmai ismeretek megszerzésére, bővítésére irányuló különböző 
szintű képzésre, továbbképzésre való beiskolázások.

»»«»> *»>♦««»»»»•»

Sikerrel újítanak a nőkAz idén is — az elmúlt évihez hasonlóan — március a nők újítási hónapja volt. Az eredményeket most értékelték ki. Ebben lényegesen többen jelentkeztek, és több mint háromszor annyi újítást adtak be, mint tavaly.Ez igen pozitív eredmény. Most lássuk a számokat:
1977-ben tizennégyen 20 újítással jelentkeztek, 1978-ban ötvenötén 62 munkát 

adtak be. A fizikai újítók aránya 16,5 százalék.A kiemelt napon, március 8-án 11 nő 13 újítással jelentkezett, őket, ezért külön nőnapi ajándékkal köszöntötték. Közöttük volt többek között Kocsis József né. 
Paksi Józsefné, Szöllősi Gizella, Molnár Antalné, Járominé Bolbás Erzsébet.Három vagy annál több újítási javaslatot tízen adtak be. Közülük is kiemelkedik Kocsis Józsefné, aki most először próbálkozott, és mindjárt egyszerre öt javaslatot hozott, pedig ő a korelnök is a hölgyek között. A hasznosíthatóság szem
pontjából is jobbak az eredmények. Eddig már bevezetésre került 28 javaslat. 
Nyolcat már díjaztak is, míg az elmúlt évben csupán hármat.Ügy véljük, hogy a jó ötletnek nagy lehetőség és zöld út jár. A vállalat és népgazdaság érdekét képviselik mindazok, akik újítással foglalkoznak, örvendetes, hogy ezen az úton egyre több dolgozó nő is elindult.

A rendelkezésre álló, és megfelelően kiképzett dolgozók átcsoportosítását azonban egy helytelen szemlélet is nehezíti.Világosan kell látni és mindenkivel meg kell értetni, hogy a vállalat fejlő
dése megkívánja a szükséges és ked
vező irányú változásokat. Éppen ezért a 
vállalaton belüli munkaerő-áthelyezés, 
a vállalat tervezett fejlődésével össz- 
hangban szükségszerű és elkerülhetet
len. A hosszú távú fejlesztések biztosítják a vállalat tartós jövőjét és ezért e tekintetben is valamennyi dolgozónknál, minden gazdasági és társadalmi vezetőnél el kell érni az akarat és a cselekvés egységét.Pártbizottságunk megerősítette, hogy 
az elvándorlást, a fluktuációt minimá
lisra kell korlátozni. Ezért még na
gyobb gondot kell fordítani a belépő 
dolgozók munkahelyi beilleszkedésének 
elősegítésére, a munkakörülmények ja
vítására, az egyenletes munkavégzés 
megteremtésére. Valamennyi gazdasági és társadalmi vezető, brigádvezető tekintse mindennapi feladatának a dolgozókkal való foglalkozást a jó munkahelyi légkör megteremtése érdekében Tegyenek meg mindent a létszám stabilitásának megteremtéséért, sőt el kell érni, hogy az eddigi elvándorlással szemben kedvező irányú „visszaván- ciorlás” következzék be.Látható, hogy a pártbizottságunk előtt szerepelt mindkét anyag tárgyalása során a felvetődött problémák megoldása nem lehetetlen. Vannak tartalékaink — ha mást nem is említünk mint a szocialista brigádmozgalom —, amelyeket ésszerűen, tudatosan fel kell tárnunk. Ez eredményezheti a vállalati munka javítását, a vezetés és a dolgozók jobb együttműködésének, színvonalának emelését.Ennek érdekében szükséges, hogy erie vonatkozó terveink, célkitűzéseink maradéktalanul megvalósuljanak. Valamennyi gazdasági és társadalmi vezető segítse elő a tervek teljesülését. Ez legyen napi munkájuk mozgatórúgója. tanácskozásaikon pedig a napirend központja.Ehhez kérjék a munkások és műszakiak segítségét. Nagy Sándor

c>j íüjéh ez h ínén
A Magyar Néphadsereg kétszeres ki

váló katonája jászárokszállási fiatalem
ber. Hat éve lett gyáregységünk dolgo
zója, innen vonult be katonának 1976- 
ban. Alakulatának parancsnoksága az 
alábbiakról értesített bennünket:
„Ulaki László tizedes az 1977178-as 
kiképzési évben részt vett a szocialista 
versenymozgalomban és megszerezte 
a Magyar Néphadsereg kétszeres 
Kiváló Katonája címet. Legyenek 
büszkék rá, aki keményen helytállt 
a haza fegyveres szolgálatában".

A leszerelés után szeretettel várják 
vissza munkahelyére. Egész dolgozó 
kollektívánk nevében gratulálunk Ula
ki László elvtársnak, és mi is példaké
pül állítjuk őt gyáregységünk fiataljai 
elé.

— Guthy —

„Szakmunkássá 
fogadom "...Az elmúlt évekhez hasonlóan, most is ünnepélyes keretek között váltak a gyár dolgozóivá a kezdő szakmunkások. Július 7-én került sor az ünnepségre, a X. emeleti tanácsteremben.Czakó Viktor oktatási osztályvezető mondott beszédet, amelyben kitért a Szakma Kiváló Tanulója verseny nagyszerű eredményeire. A megyei szakmai és tantárgyi versenyek folyamán öt első, négy második és három harmadik helyezést értek el fiataljaink. Az országos versenyről egy második, egy harmadik és egy tizedik helyezéssel tértek haza.A tanulóévek munkájának eredményét, a szakmunkásbizonyítványt Bethlenéi Béla, a 606-os Szakmunkásképző Intézet igazgatója adta át az ifjú szakembereknek: tizenegy géplakatosnak. 9 esztergályosnak, (Pócz Péter esztergályos már az országos versenyen megkapta a szakmunkásbizonyítványt., második helyezésért.) hat villanyszerelőnek, kilenc szerszámkészítőnek, egy mechanikai műszerésznek, kilenc csőszerelőnek, egy kézi szedőnek, nyolc hegesztőnek és egy elektroműszerésznek.Ezután a Hűtőgépgyár Kiváló Szakmunkástanulója verseny helyezettjei vették át a pénzjutalmat Csillik Sándor személyzeti-szociális igazgatótól, aki jó munkát, sok sikert kívánt.Hamar József Állami-díjas villanyszerelő a munkáskollektíva, a szakmunkásgárda nevében meleg szavakkal köszöntötte, s fogadta soraikba a fiatalokat.Für István szerszámkészítő szakmunkás válaszolt. Társai nevében megköszönte az áldozatos nevelő, oktató munkát. J. F.
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Egy diploma története
Imádta a sportot, főleg a focit. Gyerekfejjel más nem is nagyon érdekelte, a 

tanulással alig törődött. Így is 4,5—4,6 körül volt az átlaga a jászárokszállási ál
talános iskolában. Az erősáramú szakközépiskolában aztán rádöbbent, hogy ott 
nem lehet az órán halottakból megélni, és pótolni valója is akad. Tempót váltott. 
Gyakran még olyankor is a tankönyveit bújta, amikor társai már az igazak 
álmát aludtak a kollégium hálótermeiben. Elhatározta, hogy semmiképpen nem 
okoz csalódást a szüleinek, akik elég nehéz körülmények között biztosították 
gyerekeik továbbtanulását. Bátyja kitűnő tanuló volt, ez is ösztönözte. Ha a 
kitűnő nem is, de jó négyes átlaga neki is sikerült már az elején, és emellett 
még edzésre is tudott járni a Vasashoz. Később ez is abbamaradt. A cél érdeké
ben lemondott a nagy szerelméről, a fociról. De az igazi nagy szerelem csak 
azután jött. Tizennyolc évesen megnősült. A harmadik osztályból maradt ki. 
Korán felnőtt lett. Pénzt kellett keresnie és albérletet. Az előbbit a hűtőszekrény 
üzemben találta meg, az utóbbiból három is kijutott, míg végre beköltözhetett a 
Szövetkezet utcai kényelmes lakásba. De közben sok minden történt.
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Petró Tibor üzemmérnök kisfiával a térdénMondja el a lényegesebbeket ő maga.— Azzal, hogy nem fejeztem be a szakközépiskolát, megszegtem a Hűtőgépgyárral kötött szerződést, ugyanis ösztöndíjat kaptam a vállalattól. Tulajdonképpen vissza kellett volna fizetnem, de méltányolták, hogy ide jöttem dolgozni, és hogy feltétlenül folytatni akartam tanulmányaimat. Egy év kihagyás után be is iratkoztam a gépipari technikum esti tagozatára. A hiányzó másfél évet itt végeztem el. Egyszerre tanultunk a feleségemmel, ő is esti tagozaton érettségizett. A GYGO-n dolgozik, jelenleg gyesen van a kisebbik fiúnkkal, Zolikával. Igen, már ketten vannak. A nagyobb is fiú, Tibikének hívják.— Munka, család, albérlet. Hogyan merted vállalni a főiskolát, és főképpen: hogyan tudtál ilyen körülmények között jeles üzemmérnöki oklevelet szerezni?— Az üzemben megismertem egy-egy technológiát, folyamatot. Nem elégedtem meg azzal, hogy ezt valaki így alakította ki. Kerestem, hogy miért így? Az is előfordult olykor, hogy valamelyik munkatársam trafót akart barkácsolni odahaza és megkért, hogy készítsem el a méretezést. Vagy másvalaki betonkeverő fogaskerekeihez számoltatta ki velem az áttételt. Hidd el, hogy boldogan számoltam és még nagyobb volt az örömöm amikor sikerült a ti anszformátor, működött a betonkeverő. Ezek az apró sikerek és a kérdőjelek is nagyon erős vágyat ébresztettek bennem, hogy többet tudjak. Jelentkeztem Kecskemétre, a műszaki főiskolára. Sikerült a felvételi, így a technikum befejezése után évkihagyás nélkül tanultam tovább hetvennégyben. Na, az első félévben rögtön volt két utóvizsgám. Később mindig jobb-jobb lett az eredményem, és az államvizsga valóban jelesre sikerült.— A körülményeim? Tényleg nem voltak valami fényesek. Amikor éppen egy egyhelyiséges albérletben laktunk, a gyerek sokszor az ölemben ült, úgy tanultam. De ez a kisebb része az igazságnak. A nagyobb az, hogy a feleségem legalább akkora felelősséget érzett a tanulmányaimért, mint én magam. Tehermentesített, amennyire csak lehetett, vagy még jobban. A munkatársakat is mindig a hátam mögött éreztem itt a normatechnológiai osztályon, korábban pedig az üzemben. A technikum idején kedvező műszakbeosztást 

kaptam, később a rajzainkat munkaidő után a célgépszerkesztési osztályon készíthettük. Amikor a behívóm megérkezett, a vállalat közbenjárására szolgálathalasztást engedélyeztek, és sorolhatnám vég nélkül, hogy mikor milyen segítséget kaptam.— Pótlólag te is sokszorosan teljesítetted a kilenc éve aláírt szerződés feltételeit.— Magam is úgy érzem. Most már a szüleimmel szemben is nyugodt a lelkiismeretem. Nem mutatták, de én észrevettem a csalódásukat, amikor kimaradtam az iskolából.— Persze a megszerzett tudás annyit ér, amennyit hasznosítasz belőle a munkád során.— Gépgyártástechnológiai szakon végeztem, sok olyan ismeretre tettem szert, amelyet szinte bármilyen munkaterületen lehet alkalmazni. Normatechnológus vagyok. Már menet közben is sok hasznát láttam a tanultaknak.— Például?— A forgácsoló és az abszorpciós üzemben többgépes munkarendszert dolgoztunk ki. Ezzel tizenöt embert „szabadítottunk föl”. Természetesen a a többiek leterhelése, de a bére is nőtt. Most már a dolgozók is elégedettek, nem hiszem, hogy visszasírják az egy gépes rendszert. Az optimális megoldáshoz kellett az üzem segítsége, osztályunk kollektív munkája és egy számítási program kidolgozása. Ezt én végeztem el, ami a főiskolán szerzett matematikai ismeretek nélkül lehetetlen lett volna. Ezenkívül természetesen sok — _ főleg NDK — szakirodalom tanulmányozására és egyéni gondolatokra is szükség volt. Az elvi részt egy FMKT dolgozatban összefoglaltam, amelyre nívódíjat kaptam. Ugyanezt a dolgozatot a Vasasszakszervezet jubileuma alkalmából hirdetett pályázaton díszoklevéllel jutalmazták. A forgácsoló üzemre vonatkozó gyakorlati megvalósítást újításnak javasolta az értékelő bizottság. Elfogadták.— Példának igazán nem rossz! Mik a további terveid?— A legközelebbi és pillanatnyilag legfontosabb tervek: sokat foglalkozni a gyerekekkel, strandra járni, kirándulni a családdal. És több mint valószínű, hogy nem várat sokáig magára a behívó. Mint mondtam, még nem voltam katona.* * *Azokat nem számítva, akik második diplomájukat szerezték, tizenhármán fejezték be ez évben felsőfokú tanulmányaikat levelező tagozaton.Hatan végeztek a Pénzügyi és Számviteli Főiskolán, heten a Gépipari és Automatizálási Műszaki Főiskolán, köztük Petró Tibor.Főnöke, Karácsony István osztályvezető így jellemzi őt: „Valóban munka mel
lett tanult, nem munka helyett. A ta
nulásra fordított időt szorgalmával 
kompenzálta, kivételes eset volt, ha 
emiatt többletmunka hárult a kollégák
ra. Az iskolában szerzett tudást képes 
volt folyamatosan átültetni a gyakor
latba.

Komoly, megfontolt fiatalember, de 
nem zárkózott. Jó hatással van a kör
nyezetére. Ezért is örülök neki, hogy 
ez év elejétől őt választották meg az 
osztályon működő Vörös Csillag Szoci
alista Brigád vezetőjének.” Juhász i

VIT-napok augusztusbanMájus óta szinte minden hétvégén VIT-napok vannak országszerte. Júliusban, a VIT kampány időszakában egyre szaporodtak ezek a rendezvények. KISZ-hizottságunk majd — a havannai fesztivál után — augusztus 11—13 között rendezi meg a vállalati VIT-napokat.A háromnapos rendezvénysorozatra a vállalati és városi alapszervezeteken kívül több nagyüzemi KISZ-bizottság is jelezte részvételét, így az Ikarus, Tisza Cipőgyár, Bakony Művek, Hajdúsági Iparművek, ami egyben lehetőséget nyújt a KISZ-bizottságok találkozóira is.Az előzetes tervek szerint bőven akad választási lehetőség a politikai, kulturális és sportprogramok közül, amelyekből itt csak a legjelentősebbekre hívjuk fel az érdeklődők figyelmét.Pénteken (11-én) ünnepélyes megnyitóval veszi kezdetét a „Hűtőgépgyári VIT-napok” rendezvénysorozata, majd a Radnóti Miklós alapszervezet által meghirdetett ifjúságmozgalmi vetélkedő döntőjén vehetnek részt a fiatalok. Az első nap discóval zárul.Szombaton (12-én) a Béke és Barátság Ligetben összetett honvédelmi járőrversenyre kerül sor. Délután 15 órától nagyszabású főzőversenyre nevezhetnek a résztvevők. Itt a „kötelező gyakorlat” halászléfőzés lesz, melynek minőségéről az ínyencekből álló zsűri dönt.Ezzel párhuzamosan ugyancsak a Béke és Barátság Ligetben a városi VIT küldött élménybeszámolóját hallgathatják a többiek.Szombat este „VIT-karnevált" rendezünk a jégpályán, ahol többek között fellép a Mini együttes is. Éjszakába nyúló táncolás, vidám játék és tombola biztosítja a karnevál résztvevőinek jó hangulatát.A harmadik nap teljes egészében az „edzett ifjaké”, ugyanis vasárnapra hirdettük meg a női és férfi csapatok részére a kézilabda és labdarúgóbajnokságot, valamint a tollaslabda- és úszóversenyt, amelyeknek a vállalati sportkombinát ad helyet.Reméljük, valamennyi érdeklődő fiatal megtalálja a számára legmegfelelőbb programot. Kerékgyártó Zsuzsa
Pályakezdés 
szerencsével

A múlt év júniusában végeztem a Bu
dapesti Műszaki Egyetem Gépészmér
nöki karán. Július 18-án kerültem a 
Hűtőgépgyárba. Mivel nem volt konk
rét elképzelésem, hogy milyen terüle
ten dolgozzak, illetve mely területen 
mivel foglalkoznak. Pápai Gyula gyár
tásfejlesztési főosztály vezető tanácsára 
a főosztályon belül több osztályon 
töltöttem 3—3 hónapot. Ha a „ván
dorlás” majd egyszer véget ér. akkor a 
gyár érdekeit és az én elképzelésemet 
próbáljuk egyeztetni, hogy végül is 
mely osztályon, milyen munkaterület
tel fogok foglalkozni.

Először a. gyártástervezési osztályra 
kerültem. Januártól a technológiai la
boratóriumban dolgoztam, mint metal
lográfiái anyagvizsgáló. Áprilisban a 
gyegóban, majd a szerszámüzemben 
folytattam az ismerkedést.

A különböző helyeken eltöltött, időt 
nagyon hasznosnak találtam, önálló 
feladatokat kaptam, amit egy kivételé
vel — időhiány miatt — sikerült 
megoldanom. Bátran mondhatom, több 
száz embert ismertem meg irru. nem 
eaész egy év alatt. Tudom., hogy a kü
lönböző osztályok munkái’’ hogyan kap
csolódik konkrétan egymáshoz. Megis
merkedtem az egyes osztályok, üzemek 
lehetőségeivel, feladataival, problémái
val. szokásaival. Nagyon kellemes meg
lepetés volt számomra, hogy az embe
rek döntő többsége milyen segítőkész
nek mutatkozott. Különösen iá ilyen , 
szempontból a technológiai laboratóri- ! 
um kollektívája, ahol a munkatársak 
sokszor kérés nélkül is segítségemre 
voltak. Ezúton is szeretném ezt nekik 
megköszönni.

A sok munkahelyváltoztatás bizonyos 
hátrányokkal is járt. Mindig új embe
rekkel megismerkedni, hozzájuk al
kalmazkodni, bizony fárasztó dolog. 
Nem kaptam olyan nagy feladatokat, 
mint azok, akikre évekig lehet számíta
ni, stb. Hosszú távon a nagyobb szak
mai áttekintés, a nagyobb hely és em
berismeret — remélem. — bőven kár
pótol az ilyen hátrányokért.

Bízom abban, hogy esetem nem lesz 
egyedi példa a pályakezdők körében, 
hanem ennek tanulságait leszűrve, egy
re több fiatalnak adják meg a lehető
séget hasonló tapasztalatszerzésre.

Fodor Árpád 
oki. gépészmérnök I

Megyei 
kempingbenA már hagyományossá váló megyei ifjúmunkás kempingtalálkozót Kisújszálláson rendezték meg július 3-án és 9-én. A megyéből valamennyi városi- és járási KISZ-bizottság képviseltette magát. A találkozó célja, hogy a megye fiataljainak közvetlenül legyen módjuk egymás és a vendéglátó város KISZ munkáját megismerni. Ezt az igen jól megszervezett programok biztosították.Délelőtt és délután különböző sportversenyek keretében találkozhattak a küldöttek. így kispályás labdarúgás, kézilabda, tájékozódási futás, légpuska, grundfoci, különböző távú úszószámokban mérhették össze az erejüket. Igen örvendetes, hogy a női versenyek közül tájékozódási futásban a 2. helyet, a kispályás labdarúgásban a 3. helyet sikerült megszerezniük a .jászberényi lányoknak. Kulturális program keretében a Viktória-együttes adott koncertet, fellépett Nagy Tibor és Dinnyés József pol-beat énekes. Akinek kedve volt, disco zenére táncolhatott.összességében egy jól sikerült rendezvény volt, mely az Országos Ifjúmunkás Kempingtalálkozóval folytatódott Salgótarjánban, július 13-a és 16-a között.A megyei küldöttségbe nyolc jászberényi fiatal került.Bízunk benne, hogy olyan eredményesen fognak szerepelni, mint a megyei találkozón. Sas László
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Beruházás
Ismerjük meg a beruházási 

és terveket

A beruházás az egész bővített újratermelési folyamatnak eg”ik legfontosabb része, a jövő fejlesztésének záloga. A ma megvalósuló beruházásoktól függ a következő évek termelésének eredményessége, műszaki színvonala, az életkörülmények javulása.A felhalmozásra fordítható jövedelmet kedvezőtlenül befolyásolja, ha a készletnövekedés vagy a befejezetlen beruházások állományának növekedése erőteljes, és lényegesen meghaladja a szükségszerű mértéket.Az üzembehelyezett beruházásoknak csak egy — az állóeszközök értékcsökkenésével kisebbített — része jelent tényleges felhalmozást.A beruházásokat, fejlesztéseket ma döntjük el és hatásukat mindig a jövőben (esetenként csak 5—10 év múlva) érezzük.Az előzetes (prognózis) érthetően sok bizonytalanságot rejt magában, ezért a beruházási döntések igen sok kockázati elemet is tartalmaznak amelynek kiküszöbölése (abszolút biztos előrelátás) szinte lehetetlen.— A beruházások hatékonysága kétféle módon vizsgálható:— egyrészt a beruházások folyamatának. a kivitelezésnek hatékonysága,— másrészt vizsgálható a beruházás eredményeként létrejött „termék” haté konysága.Tapasztalatunk szerint a lecsúlyo='öű-, következményeket az okozza, ha a döntés — előkészítés időszakában nem tisztázódik a megvalósítandó technológia.A fokozatos tervszolgáltatással gyorsítjuk a beruházás átfutási idejét, ami azt jelenti, hogy a tervezők a kivitelezési munka egyes szakaszaihoz igazodva. készítik el a különböző terveket.A fokozatos tervszolgáltatás lehetővé teszi a kivitelezés gyorsabb megkezdését és befejezését. Ez a gyakorlat azonban— ha nem kellően összehangolt — jelentős ellentmondások és hibák forrásává is válhat, és a kivitelezés elhúzódáséit idézheti elő. A kivitelezők ugyanis már eleve számítanak a fokozatos tervszolgáltatásból adódó problémákra, ami jó hivatkozási alap a kivitelezés elhúzódására, a különböző pótlékok felszámolására.A beruházások kivitelezésében igen jelentős helyet foglal el a technológiai szerelés. A hűtőgépgyári beruházásokkal az építés az összértéknek kb. 25 %-a, (országosan 28—34 %), a többi gépek, berendezések és az ehhez kapcsolódó szerelés költségei.

■ ■■ rrjovo
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Hazai? Külföldi?A technológiai szerelés éppen ezert a kivitelezési átfutási idő fontos és a szerelőipar általános helyzete miatt a legnehezebb szakasza. A jelentkező problémák :— nem kielégítő a berendezések elő- gyártottsága, ezért legtöbbször nem szerelés, hanem szinte helyszíni gyártás folyik'.— a hazai berendezések, gépek kipróbáltsága, komplettsége, a technológiai folyamat szerinti illeszthetősége, a szereléshez szükséges anyagokkal, alkatrészekkel való ellátottsága sok esetben kifogásolható. A technológiai szerelés alacsony színvonala egyrészt az ipari beruházások nagyarányú fejlődésére vezethető vissza, a növekvő igény készületlenül találta a lényegében szervezetien szerelőipart, másrészt a szerelőiparnak az irányítás szempontjából „nincs gazdája”.A kivitelezés hatékonyságát kedvezőtlenül befolyásolja, hogy a magyar gépipar nem képes kielégíteni a rendkívül széles gép- és berendezés igényt, az importszállítások beérkezését pedig megnöveli a megfelelő ajánlatkérés és a szerződéskötések viszonylag hosszú átfutási ideje.A kivitelezési (ide értve az anyagokat és munkaerőt is) kapacitás jelentősen elmarad a beruházási igényektől, ezért itt. nem a vevők, hanem az eladók „piaca” érvényesül.Az 1975. december 18-án az országgyűlés által elfogadott törvény alapján a magyar népgazdaság V. ötéves tervében — a szocialista szektorban mintegy 879 milliárd Ft fordítható beruházási célra.Tartani kell a termelő és a nem termelő beruházások között az előző tervidőszak végére kialakult arányt. A termelő beruházásokon belül emelni kell az energetikai és az exportképességet növelő beruházások arányát. A nem termelő beruházások növekedésének nagyobb része a lakásépítéseket szolgálja.Megyei szinten a szocialista szektorban 25—27 milliárd Ft beruházással számolunk, amelyből az építés aránya 56— 58 % körül alakul, a IV. ötéves tervidőszaki 63 %-loal szemben.A vállalatok, gazdálkodó szervek tanácsi közös beruházásokban történő részvétele mérsékeltebb lesz, amelyet az új jövedelmezési rendszer megváltozása is indokol.A beruházási politikában fokozottabban érvényt kell szerezni a hatékonyabb beruházások megvalósításának, az épí- 

léssel létrehozandó kapacitások ésszerű megvalósításának, a gépberuházások előnyben részesítésének.— Az V. ötéves tervidőszakban 107(5 milliót fordítunk beruházásokra. —— A beruházások fedezete bankhitelek felvételével, a saját. — a tervezett nyereség és amortizáció alapján — valamint egyéb források igénybevételével biztosítottnak látszik. A speciális gyártásunk rekonstrukciójához az állami költségvetésből tervezünk 65 milliós felhasználást.A beütemezett állóeszköz fejlesztés infrastrukturális feltétele adott, döntő többségét ugyanis jászberényi telephelyünkön tervezzük megvalósítani.
Gáz hűtőkA Szovjetunió gazdasági fejlesztésének egyik legfontosabb részét képezi az ország gázkészletének gazdaságos felhasználása. ill. exporteladásra történő szállítása. Ennek érdekében az elkövetkezendő évek során több 10 000 km hosz- szúságú nagynyomású gázvezetéket építenek ki. E feladat gazdaságos megoldása érdekében 100 kilométeres távolságokban kompresszor állomásokat építenek. Itt 64, illetve 75 atmoszféra nyomásra sűrítik a gázt és így azonos csőkeresztmetszeten, nagyobb tömegű gáz szállítható.A kompresszorokból kilépő gáz visz- szahűtésére 64 illetve 75 atmoszféra nyomáson üzemelő gázhűtőegységeket alkalmaznak. A kompresszorok olajhűtésére 6 atmoszféra üzemi nyomású olaj- hűtők szükségesek.A kompresszorállomásokat nemcsak az új vezetékeknél építik fel, hanem a meglévő gázvezetékeknél is kiépítik utólag, hogy a vezetékek 'kapacitását, vagyis az átbocsátó képességét növeljék.A fentiekben ismertetett program alapján hosszú távon jelentős volumenű gáz és olajhűtő szállítására nyílik lehetőségünk.Ennek ismeretében indította el vállalatunk az ATB határozatával jóváhagyott gázhűtógyártás fejlesztését. A fejlesztéshez 310 millió Ft bankhitelt kaptunk.A 24 millió Ft saját alappal 334 millió áll rendelkezésre, állóeszköz fejlesztésre.A rendelkezésre álló összeg az alábbi bontásban használható fel:építés 89 mFt, gép 203 mFt, egyéb 42 mFt, összesen: 334 mFt.A gépbeszerzésekre biztosított összegből belföldi gyártású gép 144 137 eFt. Rbl relációjú importgép 346 eRbl, dollár relációjú importgép 740 e$.A fentieken túlmenően az alábbi eszközigénye van még a fejlesztésnek: forgóeszköz 137 mFt. építési tartalék 18 mFt, építési adó 9 mFt.A beruházás 1976-ban indult.A gyártóterület egy új daruzott csarnokba kerül, melyhez korszerű szociális rész csatlakozik. A fejlesztés kapcsán a jelenlegi teherbejárónál új személyporta is lesz.A beruházás befejezését 1979. évre terveztük. A kutatások igazolják, hogy főleg tőkés piacon lakkozott hűtőelemre van igény. Ez szükségessé teszi egy daruzott lakkozó üzem kiépítését. Ennek a ténynek a figyelembe vételével ez év közepén, a végleges hitelszerződés kapcsán a beruházási hitel összegét 41 millióval megemeltük. Az új, végleges ii- zembehelyezési határidő pedig 1980. évre változott.

A jelenlegi készültségi fok figyelembe vételével ez év III. és IV. negyedévében részleges üzembehelyezést hajtunk végre. Így lehetővé válik a lakkozatlan gáz- hűtőelemek gyártása még az idén.Elkészült a gyártócsarnok és a szociális épület. Az egyedi tervezésű — zömmel a Láng Gépgyár által gyártott — gépi berendezések technológiai szerelése megtörtént. Jelenleg a csőszerelési mun

kákon dolgoznak. A légtechnikai munkák elvégzéséhez a kivitelező megkezdte a felvonulást.A MBV-t kiszolgáló LANCY (angol) berendezés kiegészítő egységei elkészültek. Ennek telepítése illetve csőszerelési munkája is folyamatban van.A STEINEL (NSZK) célfúrógép, gyártóművi végszereléséhez és próbájához a munkadarabok egy részét kiküldtük. Sajnos, kész kamrát még nem tudtunk kiküldeni a salgótarjáni gyártómű késedelmes szállítása miatt.A sorozatgyártású gépek szállítására érvényes szállítási szerződéseink vannak és beérkezésük folyamatos. Nincs érvényes szállítási szerződésünk egy szocialista relációból származó portálmaro- ra és egy tőkés importból tervezett lamellagyártó sorra. A portálmarót cseh importból 1980. előtt nem tudja biztosítani a külkereskedelmi vállalat, ezért román helyettesítőtípusra kértünk ajánlatot.A lamell'agyártó sorra még nem fogadtuk el az ajánlatot, ugyanis svájci szerszámmal akarjuk behozatni és a szerszámra még mindig nem kaptuk meg az ajánlatot.összességében a gyártóberendezések ez évi részleges beüzemelése biztosítottnak látszik.Ezen beruházásunk keretében történik a vízműhálózat és kazánház bővítése is. A vízműnél az 1000 m3-es víztároló belépése ez évben meglesz. A kazánház többlet gőztermelése ez évben, csak igen megszorított beruházási munka mellett látszik megvalósíthatónak.A Láng Gépgyár romániai kazánszállítója ugyanis késett a szállítással a földrengés miatt.
HűtőszekrényA fejlesztésre 364 mFt áll rendelkezésünkre, mellyel a tőkés export bővítését kívánjuk elérni, főleg az abszorpciós rendszerű hűtőszekrények gazdaságosabb többtermelése révén.A fejlesztésre ilyen címen kedvezményes hitelt kapott vállalatunk.A beruházás keretében egy új gyártócsarnokon kívül egy készáruraktár is megvalósul. E beruházás része az aggre- gátgyártó csarnok bővítése is.A korszerű hűtőszekrénygyártói fejlesztésen túlmenően célja a beruházásnak, hogy a szerszám, célgép, téemká új gépekkel történő erősítését is megoldja. Jelentős költséghányadot tervezünk a gyártás és ellenőrzés műszerezettségének javítására is.A beruházás, a rendelkezésre álló kiviteli tervek alapján, terv szerint halad. A gyártócsarnok épületszerkezeti munkái 1977. évben elkészültek, jelenleg szakipari szerelésen dolgoznak a kivitelezők: a Szolnok megyei Állami Építőipari Vállalat, a Villanyszerelő Vállalat, a Csőszerelőipari Vállalat, valamint a Gyár- és Gépszerelő Vállalat.Az Általános Géptervező Iroda folyamatosan szállítja a gépészeti- és egyedi gyártású gépek terveit. A belföldi gyártású gépekre — melyekre a vállalkozók kedvező határidejű ajánlatot adtak — a szerződéses rendelést kiadtuk.
LakásépítésA Hűtőgépgyár külső lakótelepén a VI. ötéves tervre áthúzódó beruházásként 212 OTP-s lakás épül, amelyből 1978. I. negyedévben 24 már átadásra került, szeptember hónapban további 13 lakás elkészítésével számolunk.1979. évben 20 lakás átadására kerül sor. azonban a továbbiakban az OTP-s lakások építési ütemének visszafogásával számolhatunk a tanácsi célcsoportos beruházások elsődlegessége következtében. Kilencven OTP-s Polygon-lakás tervezési munkálatai folynak — Pesti — Villany — Rákóczi út térségében — 

a tényleges kivitelezési munkákat előreláthatólag a Szolnok megyei AÉV 1978. évben kezdi meg, 1980/81. befejezési határidő számításbavétalével.♦ ♦ ♦Felújításra került Zamárdiban a Hűtőgépgyár tulajdonát képező önellátós üdülő. Hét család folyamatos ü- diiltetésére szolgál rendkívül kulturált körülmények között.A város központjában a könyvtár mellett megépül — várható átadási határidő 1978. XI. 4. — az Ifjúsági—Munkás Klub.'amely a Hűtőgépgyár dolgozói részére a város belterületén is megfelelő kulturális és szórakozási lehetőséget biztosít. Babusa Sándor



4 HŰTŐGÉP

Bemutatjuk az árokszállási

Brigádok házatája Zrínyi Ilona Szocialista Brigádot

Hajósok 
Boldogházán 
Hűtősök 
a Dunán

Június I7~én került sor a MAHART Zrínyi Szocialista Brigádja és a Kereskedelmi főosztály Makarenko Szocialista Brigádja között lévő szerződés egyik pontjának teljesítésére, a közös hajókirándulásra.Meghívott vendégeink voltak a Ma- hart-, és a Kereskedelmi főosztály gazdaságvezetői.

Megérkezésünkkor a brigád tagjai nagy szeretettel fogadtak bennünket a Vigadó téri hajóállomáson. Üdvözlések után 
átmentünk a MAHART központi épüle
tébe, ahol a pártbizottság titkára kö
szöntötte a hűtőgépgyáriakat, ezt köve
tően a magyar hajózásról ismertetőt 
adott a tengerhajózási üzemigazgató és 
a folyamhajózási üzemigazgató.

Az ismerkedés után átsétáltunk a Kossuth nevű hajóra, ahol a hajóskapitány tájékoztatást adott a hajó történetéről. Valamikor ezt a hajót a dolgozó nép csak messziről csodálhatta, mivel a tulajdonosa Erzsébet királyné volt. Ma naponta többször sétaútra indul a szigetet megkerülve. Ezen a hajón fogyasztottuk el a csodálatos ízű 

halászlét, amit a hajós brigád tagjai főztek.Evés-ivás után átszálltunk a Vöcsök nevű legújabb szárnyashajóra, mely Esztergomba röpített bennünket. Az idő rövidsége miatt csak a Keresztény Múzeumot tudtuk megnézni, ahol az idegenvezető szerepét a múzeum igazgatója vállalta, élménytnyújtó módon ismertette a szépségeket.

A hűtő- és klímatechnikai gyáregység szocialista munkaverseny mozgalmának kezdeti időszakában az elsők között alakult meg a „Femina” munka
brigád. A főkönyvelőség területén dolgozó asszonyok és lányok határozták el. hogy részt kívánnak venni a nemes versengésben, vállalva mindazokat a plusz feladatokat, melyek végrehajtásával elérhetik a szocialista közösségnek járó megtisztelő címet.Főleg a munkakörüktől elég távol álló — termelést segítő fizikai munka vállalásokkal és azok maradéktalan teljesítésével hívták fel magukra a figyelmet. amely végül is, az ezüst fokozat eléréséhez vezetett. A létszámnövekedés' szükségessé tette új brigádok létrehozását, ami tulajdonképpen a gyáregység fejlődésének természetes következménye volt.így alakult meg 12 taggal a Zrínyi Szocialista Brigád, Kazinczy Gáborné vezetésével. A tagok zöme a régi Femina tagjaiból verbuválódott.Gazdag tapasztalatokkal rendelkeznek. amit az okosan összeállított, tartalmas vállalások tükröznek, és az 1977- es tevékenység alapján odaítélt ezüst fokozat bizonyítja, hogy nemcsak vállalni. hanem tenni is átlagon felül képesek. Társadalmi munkaakciókban szinte fáradhatatlanok. Az igazság az. hogy nem egy, sőt több szocialista brigád van gváregvségünk’nél. melyek hasonlóan kiváló tulajdonsággal és eredménnyel rendelkeznek, én mégis őket kívánom bemutatni, mivel igazán megtetszett két olyan akciójuk, ami talán eddig egyetlen brigádnak sem jutott eszébe.Az első, melyet az év elejétől folyamatosan csinálnak csak annyi, hogy ötvenegy gondozási szabadságon lévő kismamának minden hónapban borítékolva kipostázzák a Hűtőgép újságot. Már nagyon sok hálás köszönetét k'aptak érte. Azt hiszem, ehhez nem kell kommentár. A másik — ami talán szintén egyedi —, hogy kapcsolatot kerestek és

Munkásbrigád 
TörökszentmiklósrólJavításra váró hűtőszekrény-aggregá- tok sorfala között lépegetek a törökszentmiklósi aggregátfelújító üzemben. Távolabb — az asztaloknál — sistergő, kékes lángot lövellő hegesztőpiszto- lyokkal a kezükben alakítják-javítják az acélformába fogott aggregátokat. Ott ■—■ azokon a munkahelyeken dolgoznak a kétszeres aranvkoszorús MARTIN LUTHER KING Szocialista Brigád tagjai. A huszonhárom tagú brigád vezetőjét keresem. Az általam előzőleg elképzelt idősebb „szaki” helyett egy szerény fiatalember nyú.itia a kezét bemutatkozáskor. — Molnár József 

géplakatos és hegesztő vagyok, „mellé
kesen” brigádvezető is — mondja.A kezdetben bizalmatlan, szűkszavú válaszaiból lassan összeáll a szocialista brigád története.1970-ben alak'ult. meg a brigádjuk. Az alapítók — s egyben a jelenlegi brigádtagok is — mindannyian fizikai mun

találtak vállalatunk jászboldogházi gyáregységével, és kezdeményeztek egy találkozót, hasonló munkakörben dolgozó női szocialista brigáddal. Örömmel vette a meghívást a radiátor gyáregység Váci Mihály négyszeres aranykoszorús Szocialista Brigádja.A találkozóra május 6-án került sor és ragyogóan sikerült. A vendégek szép piros szegfűvel érkeztek, melyet ünnepélyesen átadtak brigádtagiainknak, majd egy frissítő és kávé elfogyasztása után megtekintették a gyártmánymúzeumot és a Tyler üzemet, ahol a szakszerű kalauzolás alapján megismerkedtek a gyártási folyamatokkal. Ezt követően a gyáregység tárgyalójában beszélgetéssel folytatódott a program, a- hol szó esett a két gyáregység és brigád terveiről, eredményeiről, gondjairól, képet kaptak mindannyian egymás munkájáról, mindennapi életéről. A közvetlen eszmecserében aktívan részt vették a szakszervezet, párt- és gazdasági vezetők is. Nagyszerű, felszabadult baráti hangulat alakult ki a két brigád között.A Búzavirág étteremben bőséges ebéd várta a két brigádot, melyet vidám hangulatban fogyasztottak' el. A program a gyáregység klubjában folytatódott, ahol a jövőre vonatkozóan születtek jobbnál jobb javaslatok a két brigád kapcsolatának további fejlesztésére (közös színházlátogatás, kirándulás, stb.).Végezetül Ferencsik Pál gyáregységvezető megköszönte a szíves vendéglátást. a hasznos és tartalmas programot, majd szeretettel megkérte a Zrínyi. Ilona Szocialista Brigádot, hogy viszonozza ezt a látogatást. A két brigád tagjai szinte régi ismerősként, a mielőbbi viszontlátás reményében búcsúztak el egymástól.Szerény véleményem az, hogy ez a bensőséges találkozó egy olyan kezdeményezés volt, melyet érdemes volna követendő példának' állítani gyáregységünk többi szocialista brigádja elé.— Guthy —
kások: lakatosok, hegesztők és műszerészek.Az első években bizony voltak nehézségeik, főleg a tanulásra és a politikai továbbképzésre kellett erősen agitálni a tagságot. Az eltelt évek alatt alaposan megváltozott ezen a téren is a brigádtagok szemlélete. Egyikük elvégezte a marxista egyetemet. Kilencen a marxista középiskolában szereztek bizonyítványt. A többi brigádtag minden évben rendszeresen látogatja a vállalat által szervezett politikai továbbképzést. Mindnyájan elvégezték a — sokuknak hiányzó — 7—8. osztályt.A fejenkénti húsz óra társadalmi munkafelajánlásukat minden évben túlteljesítették. Az elmúlt évben összesen ötszáz órát teljesítettek, minteffv négyezerötszáz forint értékben. Az idén dolgoztak már a tiszapüspöki horgásztanya stégépítésénél. kifestésénél és környezetének rendbehozatalánál. A törökszentmiklósi Damjanich-úti óvodával szocialista szerződést kötöttek, melyben vállalták a játékok és óvodai felszerelések állandó, rendszeres karbantartását. társadalmi munkában.

— Természetesen ismerjük és vállaljuk az üzemünkre váró feladatokat is. Az 
ország háztartásaiban meghibásodott és kiszerelt hűtőszekrény aggregátok felújí
tásánál. ismét működőképes állapotba hozásánál a leajobb tudásunk szerint, fo
gunk továbbra is dolgozni. Ezzel kapcsolatosan selejtcsökkentési felajánlást tet
tünk. Vállaltuk, hogy az üzemen belül visszaforgó aggregátmeghibásodást három 
százalékkal csökkentjük” — mondta a brigádvezető.Sok sikert kívánunk a brigádnak céljaik megvalósításához! — eszes —

A szárnyashajón értékeltük a nap eseményeit, a további együttműködés lehe
tőségeit. Természetesen a szállítási szerződésben vállalt kötelezettségünkről is 
szót ejtettünk, a hajóba építhető hűtőszekrények, alkatrészek és az uszályok
hoz szükséges hűtő szállítását időben teljesíteni fogjuk.

Tárgyalások folytak arról is, hogy a tengeren túlra szállítandó szekrényeinket a 
MAHART fogja elvinni.Az eredményes szép nap után megköszöntük a szíves vendéglátást és elbúcsúztunk egymástól. Ferencsik PálnéMakarenko brigád
Lapzárta után: július 18-án Zrintjiék Jászboldogházá- 
ra ajándékcsónakot vittek, megismerkedtek a Radiá
torgyár dolgozóinak életével és a község vezetőivel.

Újítások sorsaA napokban a Hűtőgépgyár melletti buszmegállóban akaratlanul is fültanúja voltam két fiatalember beszélgetésének.A közösen beadott újításuk' sorsáról beszélgettek. Az egyik bosszúsan megjegyezte: — „Lassan egy éve már, hogy 
benyújtottuk és még mindig nem dön
tötték el, bevezetik-e vagy sem!”

— „Talán mire nyugdíjba megyünk 
csak válaszolnak!” — „vigasztalta” a 
másik.Ha kissé túlzott is az utóbbi megjegyzés, azért valami igazság csak van

benne. Mintha egy kicsit hosszabbra nyúlna mostanában az az idő, amíg egy- egy beadott újítás elbírálásra kerül.Jó lenne megtudni mi ennek az oka!Talán túlságosan apró betűkkel van rányomtatva az elbíráló lapokra, hogy 
„a szakvéleményt 8 (nyolc) nap alatt 
kell elkészíteni”, s ezért nem tartják be ezt a határidőt néhányan?!Vagy talán a szakvéleményezési díjat és a közreműködői díjat hiányolják netán egyesek?!Bármi legyen is az oka, jó lenne mielőbb megszűntetni, nehogy emiatt a nagyszerű újítási mozgalom veszítsen a népszerűségéből. — eszes —
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Hűtős
verseny 

Sok látogató, 
negyven résztvevőErre az évre már három fordulóra bővült az autóklub-csoportunk rendezte sport-eseménysorozat, amelynek teljes neve „LEHEL KUPA országos meghí
vásos autós összetett verseny". Első fordulója a „Terepügyességi verseny" volt amely egyúttal a Magyar Népköztársa
ság 1978. évi terepbajnoki futamaként is szerepelt az ez évi autós sportnaptárban.
Jó verseny ígérkezettAz előkészületeket kis számú, de annál lelkesebb „csapat” végezte. Bár ezt kevesen tudják, valójában rengeteg utánajárás, levelezés, telefon és egyéb gyakorlati tennivaló elintézése kellett a verseny sikeres lebonyolításához (számítva .az előrelátható és nem látható akadályokra is). Tanácsi és rendőrségi engedély, autóklub engedélye, területfelhasználás. propaganda, nyomda, varroda, tanműhely és hűtőelem üzem segítsége, díjak és kellékek beszerzése ... sokáig lehetne sorolni! És közben a versenypálya kitűzése, földgyaluitatás bulldózerrel, aztán előzetes próbaként pályabejárás, balesetmegelőzés szükséges intézkedései, és minden egyéb szempont számbavétele, ami ilyenkor fontos lehet... Ugye, nem is olyan egyszerű? És mindezeken túl az időjárás szeszélye! Mert a jó időt megrendelni nem, csak remélni lehetett!És július elsején, a „nagy napon”, ragyogó, verőfényes hajnali napsütés .. ! Rendezőink serényebb.iei már 

kora reggel „megszállták” a terepet. A készülődés láza tetőfokra hágott, hogy minden készen legyen időre. Közben Pedig egyre több versenykocsi érkezett . . .Az ország különböző területeiről mintegy negyvenen jöttek, hogy a jászberényieknek is bemutassák tudásukat, (és nem utolsósorban, hogy az értékes, szép tiszteletdíjakból is nyerjenek néhányat!) ... A versenyiroda sátra és környéke eleinte nyüzsgő hangyaboly- hoz hasonlított. Az elhúzódó helyszíni nevezések miatt a rajtszám-sorsolás, majd a kötelező edzés csak 9 órakor kezdődhetett. Az edzés során, a követelmények alaposabb megismerése céliából, minden versenyző végigfutotta kocsijával a teljesítendő pályát. Néhány kocsin végzett „spéci” átalakítás miatt, egyes versenyzők, talán akaratlanul. majdnem galibát, okoztak a kocsik géposztályba sorolásánál. De itt is, és a szükséges helyeken általában ott Volt a verseny „motorja”, Philípp Imre, aki csendesen, fáradhatatlan szorgalommal. a felmerülő problémák jó ré- s2ét „sajátkezűleg” rendezte el.Habár a verseny célja minél több jól képzett autóvezető részvétele a közúti forgalomban, nem volt mellékes az

egészséges versenyzési lehetőség biztosítása sem. Ennek megfelelően a nevezők nagy többsége „maszek", amatőr volt, de rajthoz állt itt országos hírű autós is. Az egyetlen női induló neve sem ismeretlen autósportunk berkeiben. Farkas Józsefné, a Csepel Autó
gyár versenyzője, és már számos hazai versenyen győzött kategóriájában. A gépkocsik között még olyan — kifejezetten terepversenyre készült — masinát is láttunk, melyet a szakértők „baggi"-nak a kevésbé beavatottak a legjobb szándék mellett is csak „esoda- bogár"-nak neveztek. (Megjelenésével, fülrepesztő hangjával általános feltűnést keltett!)Edzés után rögtön kezdődött a verseny is. A pálya mellett elhelyezkedett közönség sok-sok ügyes kanyarvételt, szlalom-menetet, garázs-beállást és tolatást láthatott, az ember és autó ösz- szeszokottságának szép példáit . . .

A pályáról a versenyzők egyhangú
lag elismerően szóltak, a verseny előtt, 
és után is. Nem véletlenül! Nehézségi fokára legyen jellemző, hogy az esélyesként elkönyvelt „országos nagyme

nő” is kiesett, manőverezési (!!!) hibája miatt. A feladatok teljesítése közben a helyes útvonalat illetően egyeseket a memóriájuk, másokat pedig a „technikai Fortuna” hagyta cserben, illetve majdnem a pályán is! Mindenesetre a mintegy 200 főnyi közönségnek nagyszerű szórakozásban, remek látványos versenyben, és (nem utolsósorban) nagyon kellemes napsütéses délelőttben volt része!

A díjkiosztás kellemes perceiAz értékelés a pálya teljesítéséhez felhasznált idő és a menetközben eset

legesen feldöntött jelzőkarók után járó plusz hibapontok alapján történt. Az 
abszolút első helyezett a kisújszállási 
Kovács Kálmán volt, míg a csapatver
senyt a Főtaxi együttese nyerte meg.Az egyes géposztályok győztesei és kocsijaik:1. géposztály: Antal András Lada 
1200, 2. Korács Kálmán Trabant 601,3. 
Nemes András Wartburg 35.3, 4. Fiilöp 
Imre Lada 1300. 5. Érdi Tibor Polski- 
Fiat 1500.

És még valami lényeges: a verseny után minden versenyző és kocsi, valamint 
a közönség is. a saját kerekein, illetve lábán, pompás élménnyel gazdagodva in
dult. el haza... Jókedvű-fáradtan búcsúztunk el egymástól: rendezők, versenyzők, 
bírók. Valószínűleg találkozunk még! A közúton partnerként, versenyben pedig 
legközelebb az augusztus 26—27-i túraversenyünkön, vagy szeptember 10-én, a vá
ros főterén rendezendő „ügyességi" fordulón.

Mit tanuljunk?Értesítjük vállalatunk dolgozóit, hogy az oktatási osztály — a felmért igények alapján — az 1978'79-es oktatási évre az alábbi tanfolyamok beindítását t ervez.i:
Nyelvtanfolyamok: heti kétszer három órás időtartammal: német kezdő 150. 
nemet középhaladó 150, német haladó 
150, angol kezdő 150. angol középhaladó 150. német haladó 150. angol kezdő 150. 
angol középhaladó 150. orosz középhala
dó 150 óra, eszperantó; az óraszámról és a költségekről később adunk felvilágosítást.A nyelvtanfolyamok önköltségesek, előreláthatóan 800 forint személyenként. amelyet, a jelentkezéssel egvidő- ben kell befizetni az oktatási osztályon. 
Ideje a tervek szerint szeptember, ok
tóber hónap. Helye: a Lehel Vezér Gim
názium.Egyetemi—főiskolai felvételire előkészítő tanfolyam heti kétszer négy óra. összesen 234 óra. (matematika, fizika). Előrelátható részvételi díj 850 forint, ideje szeptember, október. Helye: a Lehel Vezér Gimnázium.Betanító jellegű tanfolyamok: óraszám, elmélet, gyakorlat: Daruvezető 68, 32. 36; Darukötöző 56, 32, 24. Targoncavezető 105. 75. 30. Lánghegesztő 160. 80. 80. Argonhegesztő 80, 40, 40. (csak hegesztő. illetve ívhegesztő bizonyítványnyal rendelkezők részére.)CO2 védőgázos hegesztő 80. 40. 40. (csak hegeszdő, illetve ívhegesztő, bizonyítvánnyal rendelkezőik részére.) ívhegesztő 170, 90, 80. Műanyagfeldol

Hírek
Több mint 33 millió forintot tervez

tek munkavédelemre ez évben. Az ösz- 
szeg kétharmad részét megelőzésre irá
nyozták a megmaradt részt egyéni vé
delemre fordítják.Ezeregyszáz négyzetméter közlekedési utat újítanak fel a vállalat területén. Ez része annak a nagyarányú munkának, ami a megnövekedett belső forgalom megkönnyítése, és a balesetveszély megszűntetése érdekében történik.

A tervek szerint ez év végétől vil
lanyrendőr irányítja majd a város 
centrumában a forgalmat.

A különleges géposztályban a buda
pesti Nagy Ferenc győzött.

— Szép versenyt rendeztetek ezen a 
„kemény’’ pályán, fiaim — mondta 
Pásztor Sándor, az Autóklub részéről 
delegált versenyvezető bíró, pedig ő aztán igazán ért hozzá. — Ennek a mai 
futamnak mindenütt jó híre lesz, büsz
kék lehettek rá!Ezúton is köszönjük a sikeres lebonyolításban közreműködött munkatársak tevékenységét. Az elismerés valamennyiük munkáját dicséri!

Székely Gábor

gozó 70. 50 20. Hűtőgépgyártó 70. 40. 30. 
Továbbképzös tanfolyamok:Pneumatikus-hidraulikus 88. 64, 24. Hűtőgépszerelő 100. 70. 30. (csak szakmával rendelkezők részére.) Villanyszerelő továbbképzés 80. 80. —. Esztergályos továbbképzés 80. 50. 30. Szocialista brigádvezetők tanfolyama 80. 80, —. A hűtő- és klímatechnikai gyáregység dolgozóinak szervezet.! tanfolyamok: Festő betanító 60 óra. ebből 40 elm. 20 gyak. Hűtőgépgyártó 70. 40. 30. Hűtőgépszerelő 100, 70. 30. (csak szakmával rendelkezők részére.)
Általános iskolai tanfolyamok, a vál
lalat területén: 7. és S. osztály, 160 
órában.A betanító és továbbképző tanfolyamokat vállalatunk előadótermében tartják heti 2x3 órában, munkaidő után. A betanító és továbbképző tanfolyamra a jelentkezést, a gazdasági vezető és a szakszervezeti bizalmi együttes javaslatával fogadjuk el. A tanfolyamokat legkevesebb 20 jelentkező esetén tarthatjuk meg.Várjuk a gyesen lévő kismamák jelentkezését a meghirdetett tanfolyamokra. Megfelelő számú jelentkezés esetén részükre külön tanfolyamokat szervezünk, figyelembe véve a nekik legmegfelelőbb időpontokat. Jelentkezési lapok az oktatási osztályon szerezhetők be.
Jelentkezési határidő: 1978. VIÍI. 30.A tanfolyamok kezdési idejét a jelentkezések. összesítések után határozzuk meg. Vajda Béláné

A nyári szünet nemcsak a gondtalan nyaralásé azoknak a diákoknak, akik különböző időtartamú termelési gyakorlaton ismerkednek — talán a későbbi — munkahelyükkel. Közel 150 fiatal gyarapítja tudását, és segíti a termelést. A megye 3 szakközépiskolájából. de főiskolai, egyetemi hallgatókat is fogadott a vállalat.Ismét indul személygépkocsi vezetői tanfolyam szeptember közepén. Bővebb felvilágosítást Kocza Józsefnél, a tanműhelyben kaphatnak az érdeklődők.
Darázs András
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Kocsis Józsefné újít

Kocsis Józsefné a Il-es üzemben büfévezető. Olyan mosolygós, csupaszív, termetes asszonyság, akit mindenki szeret. Drága Kocsis néni, csak így szólítják a dolgozók, akik egy-egy üdítőért, kávéért, cigarettáért jönnek hozzá. Irénke néni pedig sürög-forog és pillanatok alatt adja, amit kérnek tőle. Már tudja, ki hány cukorral issza a kávét, milyen cigarettát szív, nem is kell mondani.Örökké mosolygósán ül le velem és letörli a verítéket homlokáról. Meleg van.
— El tetszett fáradni?— Én? Dehogy fáradtam el. Soha nem fáraszt engem a munka. Az a fárasztó, amit nem szívesen csinál az ember. Én meg mindig szívesen megcsináltam mindent, amit kellett.
— Kocsis néni drága — már én is 

csak így mondom — tessék elmondani, 
hogy miért tetszett beadni öt újítást a 
nők újítási hónapjában?— Én nőfelelős vagyok itt az üzemben. Volt egy nőbizottsági ülés valamikor február végén vagy március elején, már nem tudom pontosan. Ott a Takács László elmondta, hogy lesz ez a női újítási hónap. Nagyon kért bennünket, hogy propagáljuk ezt az üzemben, hogy minél többen adjanak be újítást. Utána elmondtam itt az asszonyoknak, hogy ne hagyjuk cserben az üzemet. Tényleg újítsunk, változtassunk olyan dolgokon, amit könnyebben is meg lehet oldani. Kíméljük az emberi erőt. Ha mi tudunk segíteni a vállalatnak, az nekünk is jó. Igazam van?Aztán beszélgettünk ezekről a dolgokról a főnökkel is. így jött az ötlet. Amit én is láttam, hogy lehetne másképpen, könnyebben megcsinálni, beadtam újításnak.Nem voltam én mindig büfés. Hat- vankilenc óta dolgozom itt az aggregét szereidében, mint betanított munkás. A hűtőszekrény szivét, a szívócsövet csináltam. Hát így aztán van tapasztalatom. A büfét csak négy éve csinálom.

— Miért nem tetszett már hamarabb 
is foglalkozni újítással?— Én nem gondoltam, hogy ilyen komoly jelentősége van. Szóval én eddig sose gondoltam rá. Valahogy nem jutott el hozzám, hogy ilyet lehet csinálni. Most már úgy látszik egyre többet, jobban támaszkodnak a nőkre az újítások terén is.

— Most a szereidében is tetszik dol
gozni, meg a büfében is?— Most már nem. Mostanában is besegítek néha, de a büfé a fő feladatom. Az úgy volt régen, hogy a dolgozók ugye el-elszaladoztak cigarettáért, üdítőért a nagy büfébe. De hát ez így nem mehetett tovább. Valaki mindig hiányzott a szereidéből. Akkor mondtam én, hogy csináljunk itt egy büfét. El is vállaltam, hogy én intézek mindent. Eleinte csak szünetben voltam itt és kiszolgáltam a szereidében dolgozókat. Kiírtuk, hogy a Killián György szocialista brigád létesítménye. így is volt egy darabig. Aztán úgy gondoltam, ha mi kiírtuk, hogy szocialista brigád létesítménye, nem tehetem meg azt, hogy az üzem többi dolgozójának ne adjunk árut. Meg sajnáltam is őket. Annyira 

szeretek itt mindenkit, mintha saját gyermekem lenne. Hát hogyne adnék nekik például nagy melegben egy-egy üdítőt. Hisz nehéz az a munka, amit itt csinálnak.
— Tudom, sok-sok társadalmi munkát 

végez, és többszörös kiváló dolgozó is. 
Nem fáradt még?Rengeteg fénykép kerül elő. Brigádbulikról, amit Irénke néni szervezett, névadóról, női focimeccsről ahol kapus. Gyerekekről, unokákról, akik szeretik. Egy egész élet villanásnyi örömeiről.— Hát mondja, lehet ebbe belefáradni?

— Egyre csak ezt kérdezi tőlem, míg 
rakosgatja a képeket elém. Én csak ne
met intek a fejemmel, mert valahogy 
elszorult a torkom. És nem tudom már 
megkérdezni, mi kell ahhoz, hogy va
laki ennyire teljes és boldog életet él
jen. Kiss Erika
Zamórdi nyár
Mire ezek a sorok megjelennek, biz

tos, hogy a zamárdi üdülőtelepünkön 
már javában „dúl” a szezon, s a beu
talt hét család a. nyár örömeit élvezi a 
Balaton partján. Pedig nem is olyan 
régen, még az építők népes serege — 
hozzászámítva a jelentős számú belső 
erőket is — „nyüzsgött” a feldúlt tere ■ 
yen, dolgozott megfeszített tempóval, 
hogy az üdülőtelep felújítása időre el
készüljön. Bizony, aki úgy május utolsó 
napjaiban vetődött arra, nem hitte vol
na el, hogy az erőfeszítést siker koro
názza; június 16-án megtörtént az át
adás. Nyilván mindenkit érdekel, mi
lyen lett az újnak mondható létesítmé
nyünk?

Az ide beutaltak előre örvendezhet
nek! Sokan ismerték és kedvelték már 
eddig is, a régi kis faházakat, melyek 
hat nyáron át szolgálták dolgozóink ké
nyelmét, üdülését. A helyiikre épült új, 
téglafalú házak, ha lehet, még kényel
mesebbek, tágasabbak, komfortosabbak. 
Házanként két hálószoba, és egy nap
pali szoba készült, beépített szekré
nyekkel. A fürdőszobákba az eddigi zu
hanyozók helyett fürdőkád került, s a 
konyha is bővebb lehetőségeket nyújt a 
háziasszonyoknak. A teraszok jóval na
gyobbak — ennek jelentőségét, főleg 
esőmentes időben, nem kell bizonyít
gatni. Egy-egy házban akár három-négy 
gyermekes család is kényelmesen elfér
het. A társalgó épület nem változott, 
csupán a bennlévő tévé, az viszont elő
nyére; kifogástalan képet ad. A csónak 
ugyan megérett a felújításra, de még 
használható. Viszont jó volna egy ho
mokozó a gyerekeknek. Talán majd jö
vőre.

Mit kívánhatunk még? Az autóval 
érkezők, gondolom egy jobb, kátyú- 
mentesebb utat a környékre — de ez 
már a helybeli szervek feladata inkább. 
És természetesen jó időt, sok napsütést — s akkor semmi akadálya a gondta
lan pihenésnek, nyaralásnak!

Őszintén reméljük, hogy Zamárdiból 
visszaérkező dolgozóink is megerősítik 
majd az elmondottakat.
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Hétvégi kirándulásra :■ 
hívja a vállalat :■

dolgozóit ■:
július 29-én, ■:
Debrecenbe. :■

Az ezerszemélyes „vikendről” j!
j jövő havi lapunkban 
;! beszámolunk.

Törődünk a 
kismamákkalJúnius 23-án kismama találkozó volt a Hűtőgépgyár Nőbizottságának rendezésében. Közel hatszáz, gyesen lévő kismama kapott meghívót. Az „októberi időjárás” nem kedvezett a találkozónak, elsősorban a bejáró — nem jászberényieket — riasztotta el a hideg, szeles, esős idő.

A már hagyománnyá vált, éven’e kétszeri találkozó jó alkalom a gyár vezetésének a gyesen lévők tájékoztatására, gondjaik, problémáik meghallgatására. A munkából több éve kiesők ismét munkába állása nem könnyű, mert a dinamikus fejlődés és az ezzel együttjáró változások új helyzetet teremtenek, új követelményeket támasztanak.Csilllk Sándor személyzeti-szociális igazgató a tájékoztatóban és az azt követő beszélgetés során elmondotta, hogy milyen intézkedéseket hoztak és terveznek. Szakmai továbbképzésbe az eddiginél nagyobb mértékben tervezi); a kismamák bovonását. Hűtőgépszerelő és műanyag-feldolgozó szaktanfolyamokat indítanak a következő oktatási
Munkások írják:

Takarékosság ?!
Végigjárva az üzemeket, láttam, hogy 

több helyen hagyják nyitva a vízcsa
pokat, mint ahány helyen elzárják. Ez 
így volt még akkor is, — sajnos — ami
kor komoly vízproblémával küzköd- 
tünk.

Olyan nehéz azokat a csapokat elfor
dítani, miután nincs rá szükség?

Az egyesüzem pácolójában lévő pla
káton ez áll:

Zárd el, mert 
vállaltad a takarékosságot!

Közben a víz csobog.
Bizonyára több ilyen plakát kira

gasztása, valamelyest hozzájárulna víz
takarékosságunkhoz. De minek kell er
re fölhívni a figyelmet, miért nem le
het a csapokat öntudati alapon elzár
ni?

Akadnak bőven dolgozóink körében 
akik az öltözőben sem ismernek határt 
vízpocsékodásban. Sok' ember megnyit
ja a zuhanyt, alatta áll egy tízpercet. 
Kiszalad az előtérbe megborotválkoz
ni. Ott szintén kinyitja mindkét csapot 
— be nem dugja a kagylót. Borotvál
kozás után visszaszalad a zuhany alá, 
amit már jóval előtte úgy hagyott. Ké
sőbb, mint aki jól végezte dolgát, fel
öltözik és elmegy. Esze ágában sincs a 
nyitva felejtett zuhany, a mosdó 
foilydogáló csapjai. Nos, ezt nem azért 
írtam le, hogy több legyen a sor az új
ságban. Csupán azért, hogy mentsük 
meg, ami menthető, még a jelentékte
lennek látszó, de igen jelentős vízből is.

Rendnek kell lenni!
Rend a lelke mindennek — mondjuk 

'' is. halljuk is eleget. Ennek ellenére 
mégsem mindig cselekszünk helyesen. 

| Vagyis, — szó szerint — fütyülünk a 
i rendre! 

évben. Az oktatás alatt gyermekmegőrzésről gondoskodnak. A közművelődésbe fokozottabban kívánják bevonni a kismamákat, amelyben a munkahelyi kisebb kollektívák, szocialista brigádok már eddig is sokat tettek. Július végén ezer személyes különvonatos kirándulás lesz, melyre meghívást kaptak a kismamák és gyermekeik. A program összeállításánál legalább háromszáz gyerekre számítanak.Kulturális rendezvényekre, színházlátogatásra „kismama buszokat” indítanak. A gyerekekről a pótmama-szolgá

lat gondoskodik, azaz a tanárképző főiskola hallgatói.A tájékoztatóban elhangzott, hogy a nagyarányú lakásépítési programmal párhuzamosan negyven személyes bölcsőde építését tervezik a gyár melletti lakótelepen a közeljövőben.A Fürts Sándor utcában épülő száz személyes óvoda költségeihez a gvár is hozzájárul, amelynek arányában helyet biztosítanak a „hűtős" gyerekeknek. A gyesen lévők üdülési gondján enyhítettek. A mátraszentistváni saját üdülőben megteremtették a föltételét annak, hogy pályás apróságokat is fogadhassanak'.Eredményes találkozó volt, melyei a Madrigál kórus műsora tett színessé, széppé. Ilorti János
Egy-egy szemle alkalmával nagy ne

hezen megszületett rend helyén más
nap már újból szinte csatatér tárul 
szemünk elé. Nem könnyebb lenne 
megtartani a meglévő rendet, mint ké
sőbb napokig takarítani?

Üzemekben, vállalatunk külső terüle
tén megszáinolhatatlanul sok kuka, 
hulladékos kocsi, hulladékgyűjtő van 
elhelyezve. Mégis földre — szanaszét — 
dobálják a tejes zacskókat, konzerves 
dobozokat, sőt vajat, kiflit, kenyérdara
bokat is.
Ha mindent rendeltetési helyére ten
nénk, én azt hiszem soha nem érne az 
ellenőrzés váratlanul senkit.

Olyan esettel is találkoztam, „csak 
nálunk ne legyen” — jelszóval, a sze
metet képező rossz trepliket, fakerete
ket, elszaggatott fóliákat a szomszéd 
üzem egyik szegletében óvatosan ledo
bálták. Gondoljuk cl. mi származna ab
ból, ha valamennyien így oldanánk 
meg takarítási munkáinkat. Mindannyi
an tudjuk, hogy közös ügyről van szó. 
jó lenne végre tenni is valamit ezen a 
téren! Tudjuk mi odahaza is, mit je
lent rendet teremteni.

Ne feledjük: a gyár második ottho
nunk!

Baranyi

Nyári tábor

így látta egy kis „Hűtős” a főzőversenyt
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2. NB HbeH a LEHEL! atadja a Lehel-KupátMonáth Ferenca csehszlovákok csapatkapitányának

Júliusi körkép
1. Röplabda:

Európa-bajnokság 1978. jól. 10-15

Az idén ötödször zajlott le atorna Jászberényben.A Hűtőgépgyár sportcsarnokaverseny sorozatnak.Az idei Lehel-kupára csúcsnevezés érkezett. A 8 külföldi csapat mellett a magyar ifi válogatott, s a házigazda Lehel SC csapata képezte a mezőnyt. Az elmúlt évek ismert vendégei, Csehszlovákia, Lengyelország, Franciaország, 
Jugoszlávia, NDK, NSZK, Bulgária mellett újonc volt a Lehel-kupákon a román 
válogatott. Az egyébként is meleg sportcsarnokot izzásig hevítette a lelkes szurkolók fáradtságot nem ismerő bíztatása. Különösen nagy hangorkán biztatta

Lehel-Kupa nemzetközi női ifjúsági röplabdajúlius 10—15-ig adott otthont a nagyszabású

a magyar válogatottat, s ha lehet, még ennél is nagyobb lelkesedéssel hajszolta 
a Lehel-csapatát a pontok megszerzéséhez ' ~ 
szurkolótábor.

kitartó

voltak

Népsport július 15-i száma is. R. L.
W I

Néplap ezt ol-Szolnok Megyeiamelyben
Az idei re-^"zéssel vala- 
szakvezetői meg

első naptól az utolsóig

csapatok

teljes hangerővelnires szurkolótábor

Egyértelmű volt nrénye, hogy ilyen vendégeink véleforró hangulatú mérkőzéseket még sehol nem vívtak, mint itt Jászberényben. S ugyanakkor elmondták azt is, hogy a szurkolótábor amely a gyár idősebb dolgozóitól kezdve a város óvodásaiig terjedt, s közte minden korosztály jelen volt —, rendkívül nagy hozzáértésről tett tanúbizonyságot. A játékvezetőket még véletlenül sem sértegették. Sőt egyes játékvezetők kedvenccé léptek elő. 
Sándor Béla vonalbírót akkora üdvrivalgással 'köszöntötte a többszáz fős fiatal tábor, mint például Lankus Magdit, a Lehel csapatának kapitányát., S most, az ez évi Lehel-kupa befejez
tével el kell mondanunk, hogy lányaink 

néhány kölcsönjátékossal kiegészítve 
teljes mértékben rászolgáltak a kö

zönség bíztatására. Ahogyan a lelkes 
szurkolók nem lankadtak egy pillanat
fa sem, úgy elmondhatjuk, hogy ezen a 
tornán a Leheles lányok a szakemberek 
körében is nagy meglepetést okozva. 
l0en harcosan, önmagukat felülmúló 
lelkesedéssel küzdöttek. S amikor már Játszott, hogy a magyar válogatott kiesett a jobb helyezésért vívott harcból, n házigazdák kicsit a magyarok becsületéért is küzdöttek. így eshetett meg, hogy a magyar válogatottat verő jugoszlávokat nagy-nagy becsvággyal, elvesztett labdát nem ismerve, egymást segítve, bíztatva, a közönség fergeteges buzdítása közepette: sikerült legyőzni
ük.

Egybehangzó vélemények szerint ez a 
fhérkőzés volt a torna legszínvonala
sabb, s egyben legküzdelmesebb mér
kőzése is. A Lehel SC csapata a két részre osztott mezőny „B” csoportjában vívta selejtező mérkőzéseit Bulgária, Csehszlovákia, az NDK és az NSZK társaságában. Az „A” csoportot a magyar válogatott, Lengyelország, Jugoszlávia, Románia és Franciaország képezte. A csoportokon belüli körmérkőzést követően a két csoport azonos helyezettjei kerültek szembe egymással, s döntötték el a végső sorrendet.

A megnyitóra felsorokozottA selejtező mérkőzések eredményei a következők voltak:„A” csoport:1.2.3.4.5.6.7.
Magyarország—Franciaország Magyarország—Jugoszlávia Magyarország—Lengyelország Magyarország—Románia Románia—Franciaország Románia—Jugoszlávia Románia—Lengyelország8. Lengyelország—Franciaország9. Lengyelország—Jugoszlávia10. Jugoszlávia—FranciaországA csoporton belüli végeredmény: 

mánia, 2. Lengyelország, 3. Jugoszlávia, 
4. Magyarország, 5. Franciaország. 
„B” csoport:

4. Bulgária, 5. az NSZK.

1. Lehel SC—Bulgária 3:22. Lehel SC—Csehszlovákia 1:33. Lehel SC—NDK 0:34. Lehel SC—NSZK 3:05. NSZK—Bulgária 1:36. NSZK—Csehszlovákia 0:37. NSZK—NDK 1:38. NDK—Bulgária 3:19. NDK—Csehszlovákia 1:310. Csehszlovákia—Bulgária 3:0A
1.

csoporton belüli végeredmény:
Csehszlovákia, 2. NDK, 3. Lehel SC,A helyosztó mérkőzések eredményei; Az 1. helyért: Csehszlovákia—Románia 3:2 (8, 10, —7, —4, 6).A 3. helyért: NDK—Lengyelország: 3:1 (13, 7, —10, 6).

Az 5. helyért: Lehel SC—Jugoszlávia 3:2 
(9, —3, 12, —11, 7).A 7. helyért: Magyarország—Bulgária 3:0 (9, 12, 10 ).A 9. helyért: NSZK—Franciaország: 3:2 (-5, -11, 9, 3, 4).A küzdelemsorozat befejeztével ünnepélyes eredményhirdetésre vonultak fel a kissé fáradt, de rengeteg sportélménnyel gazdagodott versenyzők. Monáth Ferenc, a Lehel SC elnöke zárszavában méltatta a versenyt, s további sok sportsikert kívánt valamennyi fia

Külön köszön- francia csa- évfordulója díjazás után alapján az

talnak. Hangsúlyozta, hogy Jászberény 
jövőre is visszavárja az 1979. évi Le
hel-Kupára vendégeit.

A csapatok szép tiszteletdíjakat és emlékalbumot kaptak,lőtte a Sportkör elnöke a patot nemzeti ünnepük alkalmából. Az értékelés és a csapatvezetők szavazatai ........ ................egyénileg legkiemelkedőbb teljesítményt nyújtók kaptak szép ajándékokat.A legjobb támadójátékos tiszteletdíját 
Frohoska (Csehszlovákia), a legjobb 
előkészítő címét Zycka (Lengyelország), a legtechnikásabb játékos díját Sztakics (Jugoszlávia) kapta.A Lehel-Kupa immár hagyományos küzdelemsorozata lassan felér egy mini-ifjúsági Európa-bajnoksággal. Szinte minden országban jegyzik már, s a jelentkezők nagy létszámára való tekintettel egyre nehezebb feladatot ró j rendező városra, a Hűtőgépgyárra, s a Lehel SC sportkörön belül a Röplabda Szakosztályra. 
mennyi ország 
elégedve.Erről vall a július 14-i száma is. vashatjuk.„A vendégek a szervezettség
gel ezúttal is elégedettek és egybehang
zóan állítják, hogy a Lehel-Kupának 
egyre nagyobb varázsa van”.

A Lehel-Kupa értékelésével foglalkozik a

Azt mindenki tudja, hogy a 77—78-as bajnokságban a Lehel ennél csak (NB III. Keleti csoport) könnyebb csoportba kerülhetett volna, de az egyetlen, s látszólag könnyen elérhető cél, az első tíz közé kerülés is komoly erőpróba elé állítja majd a csapatot. Nem is igen akadt, aki ne hitt volna ebben — az előző bajnokságban elért szép helyezés aria engedett következtetni, hogy ha nem is könnyen, de ezzel a feladattal is megbirkózik a csapat és következik az évek óta várt NB II.Csakhogy ’77 őszén nem az a Lehel futott k’i a pályára, mint az előző bai- nokságban. Hiányzott a nagyon sikeres védelem három erőssége: László, Sár
közi, Kirschner, és a csatársort eredményesen irányító Gergely. Az eredményeken azonban nem látszott a hiányuk (bár a játék igen sok kívánnivalót hagyott maga után) a kezdeti bizonytalankodás után stabilan az első tíz között van a csapat, sőt a 10. forduló után az igen előkelő 3. helyen áll. 

Iíízelgő számunkra a megállapítás, miszerint: ..Meglepően jól szerepelt a Le
hel SC, az ötödik helyet szerezte meg a 
magyar válogatottat korábban verő 
jugoszlávok elleni újabb bravúrral." S ha már az újságok méltatásánál tartunk. nem maradhat el a Néplapban napvilágot látott néhány sor kiemelése sem.Ezt olvashattuk a Lehel SC—Bulgária mérkőzésről: „A szerdai nap slágermér- 
kozése a Lehel SC—Bulgária összecsa
pás volt, öt szettben nyertek a házi
gazdák. és sokak szerint a Lehel a 
kupatornák történetében ilyen jól még 
nem játszott.” Ekkor még nem tudhatta a cikk Írója, hogy lányaink masnap fegyelmezett, magabiztos játékká! megverik az NSZK csapatát, s hogy a bul- gárok elleni lelkesedésüket kétszeresére tudják fokozni a jugoszlávok ellen.S, hogy ez így történhetett abban döntő érdeme volt a közönségnek. Annak a közönségnek, amelyről így ír az újságíró:
.........a mérkőzés után olyan jelenetnek 
lehettünk tanúi, amit csak kalandfil
mekben lehet látni. A négyszáz néző 
hatalmas ünneplésben részesítette a 
csapatot; a lelkesebbek berohantak a pá
lyára és zászlóikkal valósággal ..bebu
gyolálták" a játékosokat.”

A Szakosztályvezetés és a csapat ezúton is köszöni a szurkolóknak a bíztatást, amely nagyban segítette a helytállást a rangos mezőnyben. S ha ősszel az NB I-es mérkőzéseken a legendás hírű jászberényi szurkolótábor bíztatja majd a Lehel SC csapatát, nem maradói a siker. Ügy érzem, velük, a leiközönséggel könnyebb lesz majd az I-ben való bentmaradás.

Minden szép, minden , senki sem gondol rosszra, bár a tabella nagyon szoros, elég egy kis megingás, s máris több hellyel lehet zuhanni vagy emelkedni. mint később kiderült, zuhanni. . . Még jól áll a csapat, még „ott van", de egyre nehezebben sikerül a győzelmeket kicsikarni, (Kisvárda, LMTK, Szegedi D.) s a 16. fordulóban jön az a bizonyos megingás (1:3 az MVSC ellen) s máris a kritikus 10. helyre esik visz- sza. Kezdődik a mélypont, sajnos hosz- szúnak bizonyul.A 14. fordulótól kezdve (Szegedi D. 2:1) nyolc fordulón át egyszerűen képtelen nyerni a formájában s küzdőszellemében erősen visszaesett együttes, csak a tavaszi negyedik fordulóban sikerül újra győzelemmel megörvendeztetni a szurkolókat (Szabó SE 1:0).(Közben a csapat elfoglalja 12. helyét, amelyről a bajnokság hátralevő részében csak háromszor sikerül „letaszítani".) (folyt, a 8. oldalon)
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Újra NB H-ben a LEHEL
(folytatás a 7. oldalról)Nem megy és egyre inkább nem megy. Félidőben jön az új vezetőség. A három — kissé könnyelműen elengedett — játékos újra a csapatban.Kezdődik a számolgatás, mennyi keil ahhoz, hogy... Nagyon sok kell, sok pont elhullott már. És kezdődik az utolsó roham, még van remény. A küzdőszelleméről messzi földön ismert csapat még egyszer feltámad. Értékes győzelmek (DMTE 1:0, Szarvas 1:0, Szolnoki MÁV 4:1) egy nagyon fontos pontszerzés idegenben (MVSC 0:0) és máris a11. helyen állnak. Már csak egy hellyel feljebb és megvan!De felébredtek a vetélytársak is. A Gyula és Borsodi Bányász óriási hajrába kezd, a három csapat szinte teljesen együtt a cél előtt.Ki bírja jobban a hajrát? Az NYVSC ellen még helyenként zúg a Hajrá, Lehel! de csak egyenlíteni sikerül, ez kevésnek bizonyul. Még egy nagyarányú győzelem (Salgótarján 6:0) aztán a szurkolók dermedten nézik, hogyan végződik, s kap öt gólt hazai pályán a bajnoktól, s ezzel megpecsételődik a csapat sorsa.(Közben a vetélytárs, a poraiból feltámadt Gyulai SE besétált a célba.)A szurkolók egy része már mérkőzés közben dühös szitkozódásokat eregetve hagyja el a lelátót — nem sikerült. Bizony, a szurkoló csak győzelmet kíván, mást nem fogad el. Nem lát bele egy csapat életébe, nem tudja, hogy milyen akadályokat kell leküzdeni.Egy vert sereg készül a „pótvizsgára,” s úgy nézett ki, ezen sem sikerül 

megszerezni a magasabb osztályban való szereplés jogát. Csapnivaló gyenge játék után vajmi kevés esélyt adlak a visszavágóra, s akkor még ott van az ősi ellenfél, a feljövőben levő, megerősödött aprítógépgyári csapat.Abban már szinte senki nem hitt — a játékosokon kívül, — hogy sok év után újra lesz Lehel—Vasas tétremenő rangadó.De lett, mert egy bravúros győzelem Hajdúszoboszlón újra felébresztette a szunnyadó reményeket. És következett az ősi ellenfél. Jóval több mint tíz éve volt utoljára Lehel—Vasas tétremenő rangadó a városban, s ennek megfelelően óriási érdeklődés előzte meg a találkozót. Akkor még egyáltalán nem volt biztos a továbbjutás.Aztán a két mérkőzés — főként az első — kihozta a két csapat közötti lényeges különbségeket, azt, hogy a Lehel nagyobb felkészültségről tett tanúbizonyságot, s vitán felüli, egyértelmű győzelmekkel biztosította helyét az NB 11-es mezőnyben.Azt nem kell külön hangsúlyozni, hogy a magasabb osztály magasabb követelmények elé állítja a csapatot.A kérdés csupán az, sikerül-e eleget tenni a megnövekedett követelmények ■ nek, ha ez alacsonyabb szinten is csak nagyon keservesen sikerült?
Bízunk benne, mert a jelenlegi igyeke
zet a vezetők és a csapat részéről mai
sok nehéz helyzetben segített.Erdős Lajos

Reggeli torna a hűtős napköziben
— Voltam már hasonló táborban ta

valy. össze tudom hasonlítani. Ég és 
föld! Minden előzetes várakozást felül
múlt az, ami itt van. Nem tudunk olyat 
kérni, amit ne teljesítene a vállalat ve
zetősége.
Nagy Panni jászfelsőszenlgyörgyi, Szegeden főiskolás.

— A gyakorló tanításokon kívül még 
nem volt alkalmam együtt lenni gye
rekekkel. Ez az első vakációs együttlél, 
azt az érzést táplálja bennem, hogy jól 

választottam hivatást.Nehéz lenne egy cikk keretében mindazt leírni, ami a táborban történik a reggeli tornától az uzsonnáig, a tábor kezdésétől a befejezésig.Csak címszavakban: aszfalt-rajzverseny, 
főzőverseny, filmvetítés, kirándulás, 
számháború és befejezésül tábortűz. Az első háromhetes turnus táborlakóinak még egy sportcsemege, a Lehel- 
Kupa nemzetközi női röplabda-torna 
végig szurkolása is megadatott.

TELJES LÉTSZÁM, A VEZÉRKARRAL. SOK SIKERT!'jiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiuiiiiiiii
Hűfős napközink életéből —

Rajzverseny közepébe csöppenek. Két hét élményei elevenednek meg a rajzlapokon. A mesevilág figuráit a táborélettel ötvöző gyermekfantázia hihetetlenül gazdag. A legszebb munkákból kiállítást rendeztek. Szobrászverseny is volt már. Gyurmából készült „alkotások”, üvegpolcokon. A nelyszín a jégpálya melletti faház, amelyet télen melegedőnek használtak. Az idei nyár sokszor visszaadta már az épület téli rendeltetését.
— Minden rosszban van valami jó — mondta Montvai Zsuzsa tanítóképzős —. 

A hideg esős időjárás sokszor lehetet
lenné tette a szabadtéri programokat. 
Törtük a fejünket és mindig kitalál
tunk valamit, hogy hasznosan töltsük 
az időt. Például különböző játékokat 
tanultunk, énekeltünk.

A napsütés, az az igazi, olyankor felszabadulnak az energiák, a szuny- 
nyadó mozgáskényszer. A fiúk egész 
nap is képesek lennének focizni. A lab

da varázsa a legnagyobb. A víz vonzereje nem ilyen egyértelmű. Különösen kezdetben voltak sokan, akik csak nagy rábeszélés után merészkedtek a medencébe.Az úszni tudás, a víz szerelete nem tartozik a jászsági „erősségek” közé. Ez tükröződik a gyerekek egy részénél. Az úszást oktatók — Bugyi István, Czakó Viktor, Varga Zoltán — munkája így sok tekintetben tiszteletet érdemlő magvetés.

A sportcsarnok mögött vidám, harsány kiáltásokra figyelek föl. Az Olimpia raj a gyermekkoromból jól ismert játékot — Adj király katonát! — játszottak. Az erőt kívánó és fejlesztő játékot nagy elszántsággal, nagy élvezettel csinálták.
Bozorádi Kati és Nagy Panni vigyázták, hogy a sportszerűséggel minden rendben legyen.

Bozorádi Kati Jászdózsáról jár be, ő már tanítónő, idén végzett a képzőben.

Bánhidi Nándor rovata/yfadórhiízMint már arról előző lapszámunkban nem adtunk hírt, átadás előtt állnak az első beköltözhető madárházak. Na, nem azokra gondolok ott a Zagyvapart közelében, melyeket százezrecskével a farzsebben bárki körüljárhat. Nem. Ezek igazi, hamisítatlan madárházak, licenc: állat és' növénykert. Megszemlélhetők a téemká mellett.Szorgos kezek kalapálták, mázolták — én pedig már a benépesítésükről kívánok gondoskodni. Valakinek el kell kezdeni, mert a végén itt állunk télvíz idején egy szem jégfajddal.Meghirdetem hát itt az egy kollektíva — egy madár mozgalmat.Most, lélévzárás után úgyis mindenkivel madarat lehetne fogatni. . . Már hallom is az ellenkező hangokat: „Engem senki ne nézzen verébnek”. Erről szó sincs, különben is veréb nem kell, mert kifér a feje a rácson. Ellenben van itt elég madár, ha csak egy párt viszünk is be, mint egy speciális NOÉ, máris lehet bővítésről gondoskodni.Kell például feltétlenül néhány liba. Minijükkel úgyis mindig baleseti veszélyforrások. Azután jól fog mutatni egy-két gatyás tyúk. Vigyázni kell velük, mert (l'el-) csípnek. Díszhelyet kap majd a sas, állandó készenlétben. Meg lehelne mutatiü a gémet 13 éven felülieknek. Fácánokból két alfaj is létezik, a szimmetriaérzék azt kívánja, hogy baloldalra kerüljenek' a balfácánok. A 
szarkákat akár mind be lehetne gyűjte
ni, a szajrét mellettük külön kiállításon 
mutogatnánk. Néhányukból esetleg még 
fogoly is lehet, ami külön biológiai szenzáció.Talán néhány gödényt is zárjunk melléjük, bár az itatásuk igen költséges. A tiszta víztől rövid idő alatt kimúlnak. 
A vándormadarakat kitömött borítékkal 
kell léprecsalni, azután zutty, rájuk csapni a ketrecajtót. A dalosmadarakból alkotott dalárda végre versenyre kel
hetne a madrigál kórussal.Végül nagy halomba sok-sok doboz 
fecske, a dohányzás elleni kampány keretében, és tele is lennének a madárházak. Persze itt is rendnek muszáj lenni. 
Csak’ semmi csipogás. És csipkedjék 
magukat, mert baj lesz.Keljünk tehát szárnyra, illetve induljunk neki emberek, reszkessetek madarak.Hogy mondja? Hogy mi lesz az én 
galambommal? Na de kérem! Ez a kezemből eszik és pintyőkémnek szólít. Hogy én őt? Madárnak néznek engem?

Kurbligyárból-kurbligyárba
Az történt egy szép napon, hogy 

Maca, az a beste
Összeállt egy fröccsöntővel
S felköltözött Pestre
Ügy döntöttem, Maca nélkül
Nem élet az élet
Maca után megyek én is 
Eltávozást kérek
Am a szivem kurbligyári
Azért dobog most is
S szerencsére Kurbligyár. az
Itt is van, meg ott is.
Gyáregység az egyik is 
És gyáregység a másik
Kurblit gyártok eztán is, míg 
Fogam el nem vásik.
Ügy gondoltam, átmegyek 
És tovább megy a hajtás, 
Am rám szólt a munkaügyis:
Nem úgy van az pajtás!
Itt elvégzed kilépésed 
Munkaviszony stornó,
Ott belépsz a másik napon 
Meztelenül — pornó.
Így kell nálunk Kurbligyárból 
Kurblígyárba menni, 
írjuk hát a papírokat 
Kendnek muszáj lenni.
Kezdődött a séta-fika 
Tűzrendészet, légó
Pszichológus, szakszervezet
Te szentséges ég, óh!
Papírhalom papírháton
Rá is ment egy kis hét,
Így lett a volt kurbligyártó 
Kurbligyártó ismét!
Elnézem az irataim
S ésszel fel nem érem,
Azt a kurblivasra szegzett!
Mire jó ez kérem?
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Ezer hűtős Oebrecenben Aratják a kenyérgabonát a Zagyvamenti téeszben

Korábban keltek a Napnál. Hajnali gyülekező a jászberényi vasútállomáson.Az idén tovább folytatódott a hagyomány. .Július huszonkilencedikén hatodik alkalommal gyülekeztek a hűtősök a jászberényi vasútállomáson, hogy különvonatos kirándulást tegyenek a Hajdúság fővárosába, Debrecenbe. Az első, hat évvel korábban volt Temesvárra, kétnapos. Bátran beszélhetünk kialakult hagyományról. Az ország szép tájaival, nevezetességeivel megismerkedni közösségi igénnyé vált és nagyon népszerű. Ezt bizonyítja az 
is, hogy a hatodik különvonatos kirán-

„virágos kertjeiben” a reggeli napsugárfürdőben pompázó napraforgótáblákban.A hatos kocsi felé, — lévén a szerelvény számtani és mértani közepén — megindult az emberáradat. Ili mindent lehetett kapni, ami a kiránduló jó közérzetéhez kell. A szomjas vándor

szabadság alkotmánya

„Jászkunsági gyerek vagyok"

Nagy forgalma volt a mozgó-Csemegének

Ezerkilencszáznegyvenkilenc augusztus 18-án elfogadta az országgyűlés a Magyar Népköztársaság alkotmányát, amely deklarálta: a szocializmus felépítése nemzeti cél.A hős szovjet hadsereg országunkból kiűzte az idegen fasiszta hódítókat és népünk a forradalmi munkásoszály vezetésével hozzákezdett hatalmának, gazdaságának, saját hazájának szervezéséhez, megépítéséhez.Történelmünk során első esetben került hatalomra olyan osztály, amely a hatalmat nem a maga számára használja fel, hanem arra, hogy önmaga felemelkedésével felemelje az egész nemzetet.Most. 29 évvel később az alkotmány és az új kenyér ünnepén, néhány mondatban felelevenítve az elmúlt idők emlékeit, a ma szocialista valóságára, a ma feladatára kell gondolnunk. Az alkotmánymódosító (örvény népünk munkájának és 
harcának eredményeként kimondta, hogy hazánk szocialista állam, a munkás
osztály marxista-leninista pártja a társadalom vezető ereje.A fejlett szocialista társadalom építésének korszakát éljük. Ez azt jelenti, hogy a párt és a munkásosztály vezetésével a magyar nép nemcsak él alkotmányos jogával, hanem teljesíti az alkotmányban foglalt kötelességeit is. Az alkotmány tehát tükre a termelő szándéknak, annak, hogy a párt minden tervéhez el..ve’’c. és nap mint nap elnyert a munk.ásosztálv és szövetségesei egyetértését, és cselekvő támogatását. A munka társadalma vagyunk, ezért céljaink elérése azon múlik, hogy anyagi és szellemi lehetőségeinket hogyan használjuk ki, hogyan dolgozunk.A párt XI. kongresszusa a fejlett szocialista társadalom építésének közeli és távlati céljait megjelölve, arra is felhívta a figyelmet, hogy szövetségi politikánk folytatása a nemzet összes alkotó erőinek tömörítése még fontosabbá vált. Erre most mindenekelőtt a gazdaságpolitikai célok valóra váltásában, az. ötödik ötéves terv teljesítésében van nagy szükség.Munkások, parasztok, értelmiségiek felismerték, megértették a párt általános politikáját. Ezt bizonyítják az elmúlt év kiemelkedő gazdasági és politikai eseményei: a Nagy Októberi Szocialista Forradalom 60. évfordulójának tiszteletére indított, és nemzetközivé szélesedett szocialista munkaverseny. A munkaver- senymozgalom kifejezi a résztvevők alkotásvágyát, szocialista hazafiságát, internacionalista gondolkodását, a szovjet nép világtörténelmi jelentőségű harcának és eredményeinek elismerését. Ez a gondolkodásmód és cselekvő magatartás teljes összhangban van alkotmányunk betűivel és szellemével.Vállalatunk munkáskollektívája, szocialista brigádjai példát mutatnak abban, hogy a jog és kötelesség kapcsolatában első helyre a kötelességek teljesítésének kell kerülnie. A jól végzett munka alapján tűzhettük ki célul a fejlett szocialista társadalom felépítését, amelynek elérése Magyarországot a gazdaságilag is élenjáró országok soraiba emeli. Olyan társadalom formálódik munkánk nyomán, amelyben 
az ember: a biztonságban élő szabad ember világa épül, erősödik tovább.
Ezt mutatja a Magvar Népköztársaság valósága, és ebből eredően alkotmányunk szelleme és betűje. . Velkei Istvána Hűtőgépgyár Szakszervezeti Tanácsának titkára

duláson minden hatodik gyári dolgozó 
részt vett. Több mint ezren voltunk 
Debrecenben. Szocialista brigádok, mű
helyek, üzemek, kisebb-nagyobb kol
lektívák, családtagjaikkal emlékezetesen 
szép napot töltöttek együtt. A boldog
háziak a minden hatodik számszerű 
igazságra is rádupláztak.

Száznegyvenen foglaltak helyet a „Le
hel” emblémákkal díszített vonaton.

A szeszélyes nyár gyönyörű napsütéssel kedveskedett. A hangulat már az induláskor biztató volt. A Tiszát elhagyva, az első nagyobb esemény az ajándéksorsolás volt, amellyel az IBUSZ dolgozói kedveskedtek. Minden kocsiban kijutott az izgalomból, sokaknak a nyerés öröméből is, mint Szabó Istvánnénak a tízes kocsiban, aki meg sem várta a sorsolás végét, mert minden jegye nyert. A vonat ablakán kinézők gyönyörködhettek a Tiszántúl hatalmas

nem hiába pihent meg. Fogyott a kedvcsináló nedű. Dicséretükre legyen mondva a „csemegés” lányoknak, győzték, bírták a szomjas sereg ostromát.Milyen gyorsan elszaladt az idő, már meg is érkeztünk. Irány különjáratú villamosokkal a Nagyerdő, amelyről pár perc múlva meggyőződhettünk, hogy méltán európai-hírű. A csodálatos környezet sokféle lehetőséget kínált és adott. A szabadtéri színpadon láthattuk a Debreceni Népi Együttes színvonalas műsorát.A délelőtti műsor és az Üj Vigadóban elfogyasztott kiadós ebéd után kiki szabadon válogathatott a kínálkozó programokból kedvére valót. Többen városnéző sétára indultak, hogy megtekintsék Debrecen nevezetességeit: a Nagytemplomot, a Református Kollégiumot, a Csonka-tornyot, vagy a Déri Múzeum kiállítását. Jóval többen akadtak, akik az úszás, a strandolás örömeit választották ezen a kellemes nyári délutánon. Öriási forgalmat bonyolítottak le a csónak- és vízibicik'li- kölcsönzők is, mivel sokan kipróbálták ezt a kiváló, sportos időtöltést, az étterem melletti csónakázó tavon.(folyt, a 3. oldalon) Nagy figyelem és pontos munka jellemzi a szifongyártást, az üzemet pedig a tervteljesítés. (Képünk a gömbszifon polírozásáról készült)



3 HŰTŐGÉP

Közömbösek a 
fiatalok ?

— Információ és közművelődés —Beszélgető partnereimnek’ akikkel ötösben üljük körül az alacsony tárgyalóasztalt — közös jellemzője, hogy szoros kapcsolatban állnak a gyári KISZ- rendez vények, programok szervezésével: Kerékgyártó Zsuzsa évekig volt a KISZ- bizottság szervezőtitkára, dr. Knorrné Csányi Zsuzsa a kulturális munkabizottságnak, Kuti Mihály a fiatal műszakiak és közgazdászok tanácsának a vezetője, Egervölgyi József pedig a politikai képzés felelőse.
- Hadd kezdjem mindjárt a kellős 

közepén! Véleményetek szerint igaz-e, 
hogy a hűtős fiatalok egyre kevésbé 
mozgósíthatók, csökken a szervezett 
programok iránti igény és a részvétel?

Kuti-. Az tény, hogy sok energiánkat emészt fel a szervezés, néha a plakát, a telefon a névre szóló meghívó együtt is kevés. Viszont, ha egy rendezvény nem találkozik a fiatalok igényeivel, ott változtatni kell a formákon. Az fmkt vetélkedőt pl. meg kell reformálnunk.
Kerékgyártó: Szerintem nem mindiglehet eldönteni, hogy valami azért nem sikerült, mert nem igénylik a fiatalok, vagy más, külső okok játszanak közre. Nekem az a véleményem, hogy a ni- vósabb programokat kevésbé igénylik nálunk, mint az egyszerűen csak szórakoztatni akaró összejöveteleket.Hozhatom példának akár a mai dalok fórumát, akár a pódium előadásokat, ahol pedig tényleg jeles művészek vettek részt.

dr. Knorrné: Nehéz úgy szervezni, ha az ember még két nappal az esemény előtt sem tudja biztosan, hogy hol kerül rá sor. Ha egyszer a taggyűléseket, brigádértekezleteket. tanfolyamokat összehangolnánk, sokat jelenítene.Szerintem sok a fiatalok elfoglaltsága, kötelezettsége, emiatt nem is lehet mindig, mindenütt zsúfolt ház.
Egervölgyi: Igényesek a fiatalok. Információjuk bőséges és elsőkézböl való, így vitakörre is csak akkor fog elmenni, ha ott valami pluszt kaphat. Ehhez pedig jól felkészült, képzett propagandisták kellenek. Vagy mondjam, hogy kellenének? Haladják meg a tömegtájékoztatás szintjét.

Ide most az újságírás szakmai törvényei 
szerint valami csattanós lezárás, vagy 
legalább egy elemző összegzés passzolna. 
A kérdést azonban nincs szándékomban 
lezárni. Legközelebb a másik oldalt, a 
résztvevőket, indulókat, pályázókat, hall
gatókat — illetve közülük néhányat — ; 
fogjuk megkérdezni, valamint azokat, 
akik nem vesznek részt, nem indulnak, 
nem pályáznak ... Sajnos ilyen módon 
csak viszonylag kevés KISZ fiatal véle
ményének ismertetésére lesz lehetősén, 
azt azonban megígérhetjük, hogy ha 
valaki akár saját, akár szűkebb közös
sége véleményét megírja a szerkesztő
ségnek. azt közölni fogjuk. Várjuk le
veleiteket! — W —
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Ebéd a táborban
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Jó lesz lakásraEddigi legeredményesebb félévet zárt 
az OTP fiókja a Hűtőgépgyárban. A háromtagú kis kollektíva szorgalmas munkája elismeréséül a megyei munkaversenyben csoportelső lett.Jó volt a propaganda és a kapcsolat 
a helyi KISZ-szervezetekkel. Céljuk, az ifjúság rendszeres takarékoskodásra való nevelése, eredménnyel járt. Másfél év alatt kétmillióra nőtt az ifjúsági betétek összege.

Q5 FIATALOK
rovatvezető:

dr.Wirth 
Lajos h

HaSkszavű 
Bány

Ha v&nnáróll
Nem kedvez az időjárás a nagy élménybeszámolónak. Didergető szél lábat- lankodik a sátrakkal körülvett kis tisztáson. Alighanem sokakat távoltartott, de akik kijöttek a Béke és Barátság Ligetbe vidámak, jól érzik magukat. Középen Bacsa Feri egy pol-beat számot kezd énekelni, gitáron kísérve önmagát. Mind többen gyűlnek köré, pádon, füvön ülve, vagy állva hallgatják. Ide pártoltak a főzőverseny résztvevői is, mert nem érkezett meg a hal. Csakhamar együtt énekel az egész társaság. Az alaphangulat megvan, Benkucs 

Erika kezdheti az élménybeszámolót.Értelmes, kedves arcú barna lány, de nagyon halk szavú, ezért a gyűrű ösz- szébb húzódik. Erika időrendben meséli a történteket, kezdve a küldöttek háromnapos magyarországi ismerkedésétől. Röpke tíz perc alatt már ott tart, hogy „ .. .és megérkeztünk Budapestre.” Aztán széttárja karját: „nagyon-na- 
gyon sok szép emlék kavarog bennem. 
Nem is emlék, hiszen csak most tör
tént. Nem tudom elmondani összefüg
gően. Kérdezzetek, úgy biztosan köny- 
nyebb lesz.”Kérdésben nincs is hiány, és a válaszok nyomán már Havannában járunk. Később „pihenésképpen” ismét: közös éneklés következik, majd újra Erikát faggatják. Ezt teszem én is, amikor a gitár kap szót. Egy távolabbi padra ülünk, és csak most veszem észre mennyire elgémberedett a kezem a hidegtől. Alig tudok jegyzetelni.— Mikor és kitől tudtad meg, hogy te utazol Havannába?

— Április végén behívott az irodába 
Rédei elvtárs, a nyomda üzemvezetője 
és megkérdezte, hogy mit szólnék hoz
zá, ha részt vehetnék a VIT-en? Idát 
nem sok mindent tudtam, szólni, nagy 
meglepetés volt és nagy öröm, bár ek
kor még nem. volt biztos a dolog, csak 
javaslatba került a nevem. Azután 
gyorsan peregtek az események. Orvosi 
vizsgálat, útlevél, részvétel a felkészí
tésen. Búcsúztatás a repülőtéren és a 
tizenhatórás repülőút, két megszakí
tással. Ebből nyolc órát tenger fölött 
tettünk meg, amiből ' persze a felhő
réteg miatt semmit, sem láttunk.— Először ültél repülőgépen?

— Nem. Már többször jártam külföl
dön, de mondhatom, ilyen melegem 
egyik repülőúton sem volt. Elromlott a. 
klímaberendezés és óriási forróság volt 
a gépben. Amikor leszálltunk a Jósé 
Martiról elnevezett repülőtérre, a ku
baiak üdítőitallal vártak bennünket.. 
Nagyon jólesett és még jobban az a 
lelkes ováció, amivel a rengeteg fiatal 
köszöntött minket. Az igazi meglepe
tés az volt, hogy a gépből kilépve ma
gyar tánczenét, magyar köszöntést hal
lottunk. Később, amikor csoportonként, 
elindultunk, az autóbuszba belépő ku
bai kisérő kislány harsány „szavasztok- 
kal köszönt ránk. Mire a szálláshelyre, 
értünk, elfáradt a karunk az integetés
től, mert végig, amerre haladtunk ma
gasba lendültek a kezek, lobogtak a. 
kendők és a zászlók. Ez a nagy ven
dégszeretet biztosan jellemző a kubai
akra, mert ott tartózkodásunk alatt 
ezernyi jelét adták.— Hogyan kezdődött a programotok?

— Egy kiadós trópusi esővel. Azután 
csoportonként különbözőképpen folyta
tódott. Rendkívül színes, változatos 
volt.— Mi tetszett legjobban?

— Sokan megkérdezték már. Nem 
lehet így meghatározni. Együtt az egész, 
egy semmi máshoz nem mérhető ese
ménysorozatot jelent számomra, de 
semmit nem lehet kiragadni, hogy ez 
volt a legszebb, a legjobb, a legna
gyobb élmény. Lenyűgöző volt a meg
nyitó, a csillogó karnevál, nagyszerű 
programnak bizonyult az egésznapos 
kirándulás, a fürdés. Igen népszerűek 
voltak a baráti találkozók, vendéges

a n g j a !

tek, többön részt vettem én is. Na, itt 
ki tudok emelni egyet, pedig mind jól 
sikerült. A kubaiakkal tartott összejö
vetelünk páratlan volt. Rendkívül köz
vetlenek, vidámak, aranyosak. Pillana
tok alatt feloldódnak. Minden alkal
mat megragadnak az éneklésre, táncra. 
Hihetetlenül ruganyosak és jó a rit
musérzékük. Próbáltuk megtanulni a 
táncukat, de nem sikerült, ök viszont 
tíz percen belül jobban járták a csár
dást, mint mi, amikor a Rajkó Zene
kar húzta.— Szereztél barátokat?

— Az utolsó napokban szövődtek a. 
legjobb barátságok. A külföldiekkel 
nem tudom tartani, mert sajnos nem 
beszélek idegen nyelvet, de úgy gon
dolom, a magyar VIT-barátaimmal tar- 
tósabb lesz a kapcsolat. Egy-egy meg- 
hatóan kedves közeledésre viszont jó 
szívvel gondolok. Egyik alkalommal 
színes csigaházat kerestem a tengerpar- | 
tón, emlékül, de csak nagyon picit ta
láltam. Elkedvetlenített a dolog, mert ' 
valakinél láttam ökölnagyságú példányt. 
Észrevette ezt egy kubai fiú, és mu
tatta, hogy húnyjam le a szemem. 
Amikor kinyitottam, hatalmas színes 
csigaház volt a kezemben. Máskor egy 
gyárlátogatáson tömegben mentünk. 
Valaki megérintette a karomat, és egy 
ici-pici papucsot nyomott a markomba, 
de már el is távozott a tömegben. A . 
tekintetemmel követtem és nagynelie- | 
zen sikerült mellé furakodnom, viszo- j 
nozni a gesztust. Egy csehszlovák kis
lány volt, cipőgyárban dolgozik.— Milyen tárgyi emlékeket hoztál a csigán és a papucson kívül?

— Természetesen a VIT dalt leme
zen, azután egy néger babát a gyűjte
ményembe, ezt a, Kuba feliratú kis 
váltáskát és sok más apróságot.— Találkoztál Kidéi Castroval?

— Többször pár méterre voltam tő
le. de a közvetlen közelébe nem, jutot
tam. Egyébként amerre elhaladt han
gosan éltették. Ha szóba került, rajon
gással beszéltek róla a kubaiak. |— Milyen volt az ellátás, hogyan ízlett a kubai koszt?

— öt magyar szakács jött velünk, az 
ő közreműködésükkel főztek számunk- , 
ra, magyarosan. De a kubai ételek, is 
finomak voltak. Sok narancsot, banánt 
és más déligyümölcsöt ettünk. Megkós
toltam a kubai fehér rumot is. ízlett.Bizony az most is elkelne. Mivel kénytelenek vagyunk nélkülözni, ezen a kellemes ponton fejezzük be a beszélgetést Benkucs Erikával, a rokonszenves kéziszedő szakmunkástanuló lánnyal, a 606-os Szakmunkástanuló Intézet KISZ-titkárával. Visszatérünk a csoporthoz, amely időközben létszámban és hangerőben sokat gyarapodott.A magyar fiatalok millióit, hazánkat képviselni óriási dolog. Négyszázötven fiatalnak jutott osztályrészül, hogy a a KISZ-delegáció tagjaként átrepülje az óceánt és találkozzék a világ ifjúságának legjobbjaival. Közülük egynek lenni — egyszál egyedül Jászberényből — irigylésre méltó dolog, s nyilván kiemelkedő munka és nagy adag szerencse eredménye.Most, hogy újra itthon vhnnak, sokfelé hívják őket. Iskolák és munkahelyek kisebb-nagyobb közösségei kernele egy-két órát a felejthetetlen kilen napból, barátok, ismerősök kapnak kóstolót a pompás, tarka csomagból. A nagy találkozó hangulata tovább gyűrűzik és bizonyosan még sokáig nem hal el.Négyszázötvenen pedig életre szóló ajándékként különös becsben tartják.Juhász Ferenc

Sport
diplomáciaNagy megtiszteltetés érte a Lehel SC női röplabdacsapatot. Július 29 —augusztus 3-ig Szolnok megye válogatottjaként szerepelhetett egy tornán, s közben megismerhette Észtország fővárosát: Tallinnt, valamint egyik legszebb üdülővárosát, Piirnut. Nagyon gyors vámvizsgálat után az első izgalmat a hatalmas MALÉV gépben való elhelyezkedés és a felszállás jelentette.No de a leszállás Seremetyevó repülő- rén legalább olyan sima volt, mint a felszállás Budapesten.Moszkvából a Szovjetunió területére helyi járatok indulnak, de a város túlsó oldaláról, a vnukovói repülőtérről.Észt sportbarátaink elénk küldték a piirnui sportklub egyik vezetőjét, aki 

civilben a TASS’Z tudósítója, újságíró, 
s Madisnak hívták. Igaz, mi a Mátyás névvel való rokonságot véltük felfedezni, s végig Mali ásnak neveztük. Madis mint később megtudtuk, egész kint tartózkodásunk alatt, kísérőnk, segítőnk, s az utolsó napokban már valamennyien elmondhattuk, hogy barátunk is volt. Megoldhatatlant nem ismert, rendkívül agilis, s főleg igen elismert újságíró, akinek mindenütt kinyíltak az ajtók, s félreálltak a sorok, amikor vásároltunk. Ez történt Moszkvában is. Az általa bérelt különbusszal kérésünkre nem a vnukovói reptérre utaztunk rögtön, hanem bementünk Moszkva belvárosába. Ott. nem győztük csodálni a rengeteg műemléket, szép templomot, épületet. A legnagyobb élményt mégis a Vörös téren látottak nyújtották. Színpompás volt az őrségváltás a Lenin — mauzóleum előtt.Megérkeztünk Tallinba. Itt már vár
tak sportbarátaink. Személyautókkal és taxikkal keltünk útra szállásunkra, a Tallinntól 120 km-re lévő Pürnuba.Először kicsit nehezteltünk magunkban, hogy miért nem maradunk a fővárosban, miért kell ilyen messzire eljönni Tallinntól. A búcsúestén Bugyi István, a Lehel SC elnök helyettese viszont már arról beszélt, hogy milyen végtelenül hálásak vagyunk, amiért ide szállásoltak el bennünket. Ez a tengerparti kisváros a rengeteg parkjával, évszázados fából épített épületeivel, árnyas utcáival, csodálatos, 20—22 fokos meleg vizével egy marék Riviéra Észtországban. Egyszer sem vettünk fel melegebb holmit, pedig elég későn jártunk-keltünk a városban, tengerparton. Ugyanis este fél 11-kor még olyan jó világos volt, hogy újságot lehetett olvasni.Egy edzésen már megismertük a pályát. s nagyon tetszett a terem. Nagy küzdelmet hozott a mérkőzés. Fej-fej mellett haladtak a csapatok 10-ig. Utána hol az egyik, hol a másik csapatnák sikerült megnyernie a játszmát. 2:2-es állásnál a mieink lemosakodtak, s nagyon fogadkoztak. hogy győzni fognak. Sikerült is. A döntő játszmában jóval pontosabban fogadták a nyitásokat. s az ütések is eredményesek' voltak, így 3:2-re mi nyertük az első mérkőzést. A másnapi mérkőzésen 2:0-os észt vezetés után magukhoz tértek a Lehe- les-lányok, s ismét. 2:2 lett. Az ötödik, döntő játszmában azonban a szerencse a házigazdáknak kedvezett, s minimális 2 pont különbséggel nyertek 15:13- ra. A szép számú közönségnek tetszett a játék', gyakran tapsolták meg a mieink akcióit is.Élményt jelentett számunkra — vezetők számára — az észt sportminiszter fogadása, Tallinn legmodernebb szállodájának legfelső emeletén. A miniszter szerénysége, egyszerűsége engem igen meglepett. Üdvözlő szavaiban hangsúlyozta, hogy az észtek és magyarok ősi testvéri viszonya további kapcsolat teremtésre ad okot.Tallinn testvérvárosának, Szolnoknak üdvözletét Juhász Ildikó, a mi delegációnk vezetője tolmácsolta.Csütörtökön reggel nagyon korán volt ébresztő, mert a taxik vártak a szálloda előtt, hogy a reptérre száguldjanak velünk a kietlen hajnali utcákon. Figyelmes sportbarátaink Moszkváig küldtek egy kísérőt velünk, aki csak akkor vált el tőlünk', amikor a hosszadalmas repülőtéri várakozás és ebéd után felszálltunk a Budapestre menő MALÉV gépbe.Nagyon jól éreztük magunkat Észtországban, igazi rokoni látogatásnak felelt meg kintlétünk. Mégis, mikor megláttuk a nekünk integető rokonokat, ismerősöket. szívünk mélyén furcsa melegséget éreztünk. Itthon vagyunk!Rausch László
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Már nálunk is

Zsúfolt óvodák
— Segített a gyár —

Nyitás előtti nagytakarítás a Gólya-ovibanígy augusztus táján sok szülő izgul, vajon fölveszik-e a gyereket óvodába, bölcsődébe?
— Bizony az aggodalom jogos volt — mondja Dinai Józsefné a szociális osztály vezetője — Harminc óvodai helyre 

143 jelentkező volt. Ilyen arányú túl
jelentkezés még nem fordult elő ná
lunk.— Sikerült-e megoldani a gyerekek elhelyezését?

— Csak részben. Mivel ilyen nagy volt, 
a túljelentkezés, a vállalat vezetősége 
úgy döntött, hogy ideiglenesen az ifjú
sági klub két helyiségében két óvodai 
csoportot létesít. így a Maci óvodába 
f>2 gyereket tudtunk felvenni. Ez a két 
csoport a Maci zsibongójában fog ét
kezni. A klubot megfelelően berendez
tük. Közel 100 ezer forintot költöttünk 
erre. Az óvónők és a technikai sze
mélyzet felvétele most folyik. így min
den biztosítva lesz, hogy megfelelően 
ellássuk a gyerekeket. A Gólya óvodá
ban csak 15 hely üresedett meg. Ide 
csak ugyanennyi gyereket tudtunk fel
venni. így is az eredetileg 50 helyre 
80-an jutnak.— Mi lesz azokkal, akiket nem tudtak a gyári óvodákban elhelyezni?

— Kilenc gyereket a. Tanács körúti 
óvodába vettünk fel. Ugyanis ott van 
bérelt helye a gyárnak. A kimaradó 57 
gyereket a többi, területileg illetékes 
óvodába irányítottuk. Sajnos, a városi 
óvodákban is háromszoros a. túljelent
kezés. Mi már előzetes tárgyalásokat 
folytattunk a városi óvodák vezetőivel, j 
hogy azokat a gyerekeket, akiknek 
mindkét szülője dolgozik, lehetőség 
szerint vegyék fel,— Mi a helyzet a bölcsődében?

— Bölcsődei igényt 50-en adtak be. 
Ebből csupán 29-et tudtunk kielégíte
ni. A kimaradó 21 gyerek anyukájá
nak vissza kell menni gyesre, illetve 
gyesen kell maradni. Sajnos, nem tud
tunk mást, tenni. így is 55 pici lesz 
bölcsődés a 44 babának elegendő bölcsődében. Mindegyik gyermekintézmé
nyünk 120 százalékos terheléssel üze
mel.— Várható-e javulás a jövőben?

— Arra nem. számíthatunk, hogy ke
vesebb lesz a gyerek. Idén a gyermek
intézmények fenntartására több, mint 
két és fél milliót költ a vállalat. Re
méljük, hogy az elkövetkező években 
egyre több pénz jut erre a célra, és 
tudunk esetleg újat építeni.

Kiss Erika

A 
szakszervezet vendégeiA SZOT meghívására öt napig Magyarországon tartózkodó Szállító- és gépipari (TUGW) Dolgozók Szakszervezetének küldöttsége pénteken a Hűtőgépgyárba látogatott. Többségük a Thorn Elektrical konszern dolgozóinak szakszervezeti bizalmijai. A látogatás célja, hogy a gyakorlatban tanulmányozzák szakszervezetünk munkáját, a bizalmiak megnövekedett jog- és hatáskörét. A tájékoztatót gyárlátogatás követte. Elismeréssel szóltak az angliai üzletekben is kapható hűtőszekrények és szifonok korszerűségéről, megbízhatóságáról.Az óvodát és a sportlétesítményeket látva pedig megjegyezték, hogy többek között valami hasonlóért harcolnak odahaza.

Befogadó
bizalom

A negyedik sor bal szélén a szoro
san egymás mellett ülő emberpárt fi
gyelem. A lányos külsejű, mosolygós 
fiatalasszony arcán belső feszültség, 
a várakozás izgalma tükröződik. Tekin
tetével többször is végigpásztázza a 
teremben ülőket. Jobbkezével férjének 
baljában keres, s talál menedéket.

Erzsiké: „Apám is. bátyám is pártta
gok, a neveltetésemben ez nagy szere
pet játszott.”

Pontosan félháromkor a pártalap- 
szerveze.t titkárnője köszönti a jelen
levőket és nyitja, meg a taggyűlést, A 
fiatalasszony még izgalmában néhány
szor a szája szélébe harap, majd ne
vének hallatán gyors léptekkel indul a. 
a megszólítás irányába. Átveszi a párt
könyvét, majd ugyanezt teszi férje is. 
Közelebb hajolva egymáshoz még né
hányszor megnézik. Nekik (de nemcsak nekik) felejthetetlen pillanat, a. 
hovatartozás írásos bizonyítéka.

A két hónappal előbbi taggyűlés jut 
eszembe, amikor Erzsiké, Kovács Má
tyásáé könnyeit eltitkolni nem tudva, 
mondott köszönetét a hűtőszekrény 
üzem párttagjainak a befogadó biza
lomért, a férje nevében is. A végre
hajtó bizottság döntése is azonos az 
alapszervezetével. A testület tagjainak 
még sokáig emlékezetes marad az 
egymás kezét el nem engedő, a válasz
adásokban egymást segítő házaspár.

Kovács Mátyás beállítólakatos, a vá- 
cuumszívó gépek és szerszámok terme
lés biztonságának őre már tíz éve. Fe
lesége e gépek valamelyikén formázza 
a hűtőszekrény műanyag alkatrészeit 
szintén tíz év óta. Több évig együtt 
jártak műszakba, most már csak há
romhetenként.

A fészekrakás, házépítés, család
alapítás nehezén túl vagyunk. Sze
retnénk, most már több időnk, és 
erőnk van rá, a közösségi munkából 
még jobban kivenni a részünket. Fele
ségem brigádvezető helyettes. Én infor
máció felelős vagyok és a Kossuth ki
adványok terjesztésével bíztak meg.^

A bizalom többször szóba került, Ko
vácsék eddigi példás életükkel rászol
gáltak.

Ezer hűtős Debrecenben

„Távozzék a búbánat...”Fergeteges pásztortáncban gyönyörködhettek a nézők a Nagyerdő szabadtéri színpadán(folytatás az első oldalról)Az idősebbek és főleg a kisgyermekkel érkezettek közül a legtöbben a fák árnyékában való hűsölést választották a meleg, déli órákban, majd fölkerekedtek és sétára indultak a közeli állatkertbe és vidámparkba. A hangulatos debreceni állatkertnek, bár sokkal kisebb a budapestinél, nagy előnye, hogy az állatok sokkal közelebb vannak a 

látogatókhoz, jobban szemügyre vehetők. Sok nézőt vonzottak a nagyvadak és a ragadozómadarak is, de a legtöbben az ősi magyar állattartás „emlékei", a szilaj szürke marha és a rachajuh karámja előtt időztek. Nagyüzem volt ezen a napon a vidámparkban is, a kisvasút, a körhinták, a „nyugalmazott"
Kacagástól hangos a jászboldogháziak kocsija, éppen tombolahúzás folyik. Egy három év körüli pöttöm kislány szemmelláthatóan nagyon örül a dominónak, amit az imént nyert neki az anyukája. Hamar összebarátkozunk.— Mondd csak pici, hogy hívnak?— Jutka — hangzik a válasz, egy kissé bátortalanul.— Milyen Jutka?— Martonosi — mondja, most már bátrabban.— Kivel vagy itt?— Anyuval — és már mutatja is, hogy ki az anyukája.— Apukád hol van? — faggatom tovább.— A gyárban.— És mit csinál a gyárban?A csöppség végignéz: hogy lehet az, hogy valaki még ezt sem tudja, aztán kivágja:— Hát dódozik!Ö csak azt tudja, hogy Apu nem jöhetett el, mert dolgozik. Azt már az édesanyjától tudom, hogy a karbantartók munkarendje a többi dolgozóéval ellentétes, ők ezen a szabad szombaton is dolgoztak, hogy hétfőn hibátlan gépekkel indulhasson a munka.írták: dr. Wirth Lajos és Horti János Fotó: Tóth János és ifj. Sárközi János’

Házi környezetuedelem
S’okan élünk lakótelepeken, bérházakban. Zsebkendőnyi zöld terület marad csak a nagy házak között, ahol lehet kicsit levegőzni, a gyerekeknek játszani.Ahol a lakók nemcsak lakásukat, hanem a házak közötti kevéske területet is sajátjuknak tudják, ott kellemes, gondozott kertecskék virítanak, karcsú fák lombosodnak.Nem mondható el ez a Kossuth-útiról. bár ez a legrégibbi a hűtős lakótelepek közül. Az udvar koszos, szemetes, elha

nyagolt. Amolyan senkiföldje. A vállalat már többször, pénzt és energiát nem kiméivé próbált rendet teremteni. Ide- ig-óráig sikerült csak. Néhány lelkes lakó — nyugdíjasok is — szívesen vettek részt a munkában. Terítették a ka

repülőgép mind csábították a látogatót, a sztárok mégis a kisautók voltak.Hosszú volt a nap, mégis kevés, hogy mindent megnézzünk, kipróbáljunk. Arra azonban elég, hogy sok barátot szerezzen Debrecennek.Egy nap élményhalmazával, kissé fáradtan foglaltuk el helyünket a vonaton. Irány Jászberény. Mintha mindenkinek a fülébe csengett volna a népi együttes szólistájának egyik mondata — Távozzék a búbánat. — A láthatatlan karmester, a jókedv annyi nótát varázsolt elő, hogy alig fért a tizenhárom kocsiból álló szerelvényen. Rövid számvetés: mindenki épségben hazaért. A tervezett program sikerült, amelyért külön köszönet és tisztelet illeti mindazokat, akik azért dolgoztak, hogy ezer társuk jól érezze magát. Jövőre is menjünk együtt!

vicsot, betonoztak, virágot ültetek. A lakók nagy többségét azonban nem érdekelte, hogy mi történik a ház körül, így a többiek lelkesedése is elszállt. Az én házam, illetve lakásom az én váram elv alapján sokan nem törődtek azzal, ami a lakásukon túl történik.A rend és tisztaság, a kulturált környezet még nem mindenkinek szívügye. De meg lehetne valósítani. Megkérni egy vagy két szocialista brigádot a gyárban, hogy segítene az alapos felújításban. Utána a rendszeres gondozásba, a tisztaság megvalósításába be lehetne vonni a lakókat, az úttörőket.Ösak meg kell szervezni. Ehhez még pénz se kell
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X. VASAS 
SPORTNAPOK

megyei döntője
A X. Vasas Sportnapok megyei dön

tőjében vállalatunkat hatvan sportsze
rető dolgozónk képviselte.

A tiszaligetl sportkombinátban au
gusztus huszonhatodikán három sport
ágban mérték össze erejüket, ügyessé
güket a mieink. A hölgyek' kézilabdá
ban és atlétikában, a férfiak meg egy; 
a legnépszerűbb sportágban, a labdarú
gásban.

Tét: a rangos trófea, a vándorkupa, 
amely csapatunknak két alkalommal 
már sikerült. Ha harmadszor is ők 
győznek, a kupa végleg birtokunkba 
kerül.

Az igazi tét természetesen sokkal 
több: a sport szeretete, a versenyzés 
öröme. Végül is: nem a győzelem, a 
részvétel a fontos. S a sportbarátság el
mélyítésének szolgálata minden küz
delmet megér.

Lapzártakor tudtuk meg: GYŐZTEK!

Munkásnők 
az újítás élénEldőlt a nagy verseny. A verseny, a- melyen mindenki nyertes: a résztvevő is. a társadalom is. A nők újítási hónapjáról lesz szó.Nem kis meglepetésre egy kezdő, újítással első ízben próbálkozó törzsgár- datag, Kocsis Józsefné nyert, a feladattervben kiírt értékelés alapján. A második helyezett szintén Il-es üzemi, Kiss 

Lajosné. Harmadik helyen — azonos pontszámmal — Móczár Béláné (célgépszerkesztés) és Paksi Józsefné (hűtőbútor üzem) neve szerepel.örvendetes — és ez is meglepetés —, hogy a dobogósok — Móczárnén kívül — valamennyien fizikai dolgozók. A munkásnő újítók száma is emelkedett, a márciusi eredmény közel felét ők képviselik.A kiírásban kollektívák is összemérhették tudásukat: győztes a budapesti Előre Szocialista Brigád. Második a célgépről a Komarov, — harmadik a kettes aggregét Killián brigádja.Három, vagy annál több javaslatban, szerző vagy társszerző nő újítók nevét is érdemes megjegyezni:
Csizmadia Arpádné, Paksi Józsefné, 

Szöllősi Gizella, Pakar Béláné, Járomi
né Boltfás Erzsébet, Csákányné Fecske 
Éva, Kocsis Józsefné, Molnár Antalné, 
Tóth Jánosné, Kávássy Miklósné, 
Pethes Jánosné. Valamennyiük munká
ját tisztelet és elismerés illeti. Az újító
mozgalom növekvő táborában még sze
retnénk sokszor nevükkel, és eredmé
nyeikkel találkozni.

Qtífui eijuuLfs
azIfivezetők továbbképzője volt az öregerdőn augusztus 26—27-én. a városi KISZ-bizottság tartott számukra foglalkozásokat.A táborélet reggeli tornával kezdődött. majd zászlófelvonás, és reggeli következett. Foglalkozás volt délelőtt, és a napirendet egy kis sport is változatossá tette. Délután újra „fejtágító”. Az esti órákat megint egy kis mozgás oldotta fel. Komoly munka és vidám foglalkozások váltogatták egymást.Előadók voltak: Faragó László, a gyakorló iskola tanára. Ötvös Béla, a gyári Ifjúgárda parancsnoka.Tábortűznél tanított politikai dalokat Bacsa Feri a résztvevőkkel, ami igen hangulatos volt. A gyerekekkel való foglalkozáshoz a dal is hozzátartozik. Beszélgettek az ifjúgárda és őrsök kapcsolatáról, naplókészítésről, faliújságírásról is.Programot állítottak össze a fegyveres erők napjának tiszteletére. A táborzárás után sok jó ötlettel tértek haza, amelyet reméljük, jól fognak hasznosítani az úttörőmunkában. Kiss Erika

semenyek - hírele
ci-zipjaUkő-tó-k kiállításából

Horváth István: „Jászberényi építkezés” c. képe
Húsz évvel ezelőtt vette kezébe Bokros László szolnoki festőművész a jászbe

rényi amatőrök irányítását. A lelkes „piktorok” tőle tanulták a rajzolás, festés 
alapjait, s ezt tovább művelve, később Sáros András támogatásával megalapozó
dott a képzőművészek köre. Szép alkotásaikkal időnként jelentkeznek egy-egy ki
állításon, tárlaton.

Augusztus 24-én műértő közönség gyűlt össze a Lehel Klubban, hogy a Máté 
György szobrászművész — a kör vezetője — megnyitója után megtekintse az ama
tőr képzőművészek idei kiállítását.

Közel nyolcvan alkotás felemelő látványa jutott azoknak, akik a meghívásnak 
eleget tettek A kiállítók közül elsőnek a „közelieket” Horváth Istvánt és Tasi Imrét 
említjük. Rajtuk kívül a neves berényi művészeket is dicséret illeti: Koncz Éva, 
Mizsei István, Pintér Rozália, Pócz Ilona, Szabó István, és az orosházi Dér Ervin 
szemet-szívet örvendeztető alkotásait ajánljuk a szocialista brigádok figyelmébe.

Kiállításuk augusztus 31-ig tekinthető meg. M. J.
Illllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllll

Targoncások 
versenyeNapjaink gyártási folyamata és a termelés ritmusa egyre jobb anyagmozgatást kíván meg. Ez pedig feltételezi a jó gépeket, és a hozzáértő embert.Vállalatunk belsőszállítási csoportjánál elég nagy gondokkal küzdenek. Nehéz a munkakörülmény, romlanak a gépek, több műszak van és ha esik, ha fúj, menni kell. De azért kialakult már a törzsgárda is, az ott dolgozók lelkiismeretesen küzdenek a terv teljesítéséért, a maguk sajátos eszközeivel. Látják. hogy érdemes, mert a vállalat vezetősége nagy gondot fordít a munkakörülmények folyamatos javítására, a szállítási eszközök korszerűsítésére.Régen többször rendeztek targoncavezető versenyt, utoljára azonban körülbelül nyolc éve volt. Akik akkor képviselték a Hűtőgépgyárat, nagyon jó eredményt értek el, emlékszünk még például idős Kaszab Józsefre, aki Olaszországba is eljutott a világversenyre.Most a napokban rendezték meg a háziversenyt a targoncavezetők számára, amely már felkészülés volt az októberi országos versenyre.Először elméleti felkészülésükről adtak bizonyságot az indulók, 25 kérdés ugyancsak megforgatta őket. Biztonságtechnika, kresz, rakodáselmélet stb. voltak a fontosabbak, de tudni kellett üzemeltetési kérdéseket is.Majd következett a látványosabb rész, a gyakorlati verseny. Egységrakomány mozgatása raktárban, szálanyag mozgatása állványról, centiméter pontossággal. Itt már kitűnt a rutin. Az öt tagú és szigorú zsűri döntése már azt is tartalmazta, kik képviselik vállalatunkat az októberi nagy eseményen Szombathelyen :Baranyi József bizonyult legjobbnak, 1118 ponttal, második Baráth István 1108, harmadik ifj. Kaszab József 1104 ponttal (volt kitől tanulnia). A negyedik pedig Papp Béla, felnőtt kategóriában 1066 ponttal. Végeredményben mind a négyen ott lesznek a szombathelyi nagy mérkőzésen. Gratulálunk!Darázs András

Munkás-paraszt találkozó

Barátainknál jártunk
Augusztus tizenkilencedikén volt a hagyományos munkás—paraszt találkozó. Vállalatunkat a szerszámüzem és a hármas üzem delegációja 'képviselte a Kossuth Termelőszövetkezetben.A megalakulásának és fennállásának harmincadik évéhez közeledő téesz (dec. 18-án lesz 30 éves) biztató fejlődést, nagy eredményeket mondhat magáénak. Búzából az eddigi legnagyobb termést takarították be, a kedvezőtlen időjárás ellenére. A hektáronkénti átlagtermés tíz mázsával több a tavalyinál: 49 mázsa. Cukorrépából, kukoricából és takarmányból is biztató a terméskilátás, de figyelemre méltó az állattenyésztésük is: szarvasmarhából ezernyolcszáz darab van.Vendéglátóink jogos büszkeséggel vezették végig a gazdaságon. Megmutatták korszerű takarmánykeverő üzemüket, és a közeljövőben működésbe lépő húskombinátot. A húsüzem létesítése társulás eredménye, fő részvényes a Kossuth Tsz. Reméljük, az új létesítmény a Jászság — hosszú ideje gondot jelentő — húsellátását meg fogja oldani. Egy műszakos termelés mellett évente tízezer sertés feldolgozására tervezték, negyven féle húskészítményt állítanak majd elő, emelkedik a választék, az ellátás színvonala.Láthatta küldöttségünk a dolgozó téesztagok javuló munkakörülményeit, a szociális beruházásokat.
Hétezer hektáron ötszáznyolcvan aktív tag 135 milliós termelési értéket állít 

elő ebben az évben.
Mindannyiunk örömére szolgál, hogy láthattuk az erős, korszerű mezőgazdaság 

egy nagyüzemét. Élő, testvéri kapcsolatunkat erősítse ez a látogatás. H. J.

Felhívás*Vállalatunk szakszervezeti könyvtára első ízben rendezi meg aMŰVEZETŐK OLVASÓI 
VETÉLKEDŐJÉTAz első fordulóban a következő három könyvből kell kiválasztani egy művet olvasásra: László Bencsik Sándor: 
Az arany áraKanyó Gyula:
Az üzem és munkaszervezésdr. Bogyai Géza:
A művezetők kézikönyveA kiválasztott könyvvel kapcsolatos véleménykérő lapot a szakszervezeti könyvtárban lehet átvenni, s szeptember 15- 
ig kell kitöltve visszajuttatni a 
könyvtárba.A II. fordulóban egy olyan szabadon választott műszaki, vagy szakkönyvet kell elolvasni, amely hasznos segítséget ad a munka hatékonyabb végzéséhez.Az első forduló legjobbjai meghívást kapnak az októberben rendezendő megyei vetélkedőre, ahol a műszáki és a szakirodalmi könyvekben leg- tájék'ozottabb művezetők a Műszaki Könyvkiadó, a Művelt Nép Könyvterjesztő Vállalat és az SZMT Könyvtár értékes jutalmait kapják.

Minél több jelentkezést 
várunk!



HŰTŐGÉP S

Gondoskodni az emberekről...
Aligha van olyan dolgozója vállalatunknak, aki legalább egyszer ne járt volna 

az üzemi kifizetőhelyen. Egyszer, vagy talán többször is, de ebből a találko
zásból még nem tudhatta meg, hogy a saját ügyén-baján kívül mi-mindent intéz 
még másoknak az a hat ember, aki ott dolgozik.Szabályok szerint kopogtattam az ablakon. Azonnal kinyílt és a mosolygós arcú Solymosi Istvánná, vagy ahogyan sokan ismerik: Györgyike szólt hozzám. Elmondván küldetésem célját, mind egyszerre nevettek fel: — Rólunk, ri
portot? Kinek jutottunk eszébe? Nem 
olyan látványos a munkánk, hogy arról 
lehetne írni ...Engedve unszolásomnak, leültünk beszélgetni. Elsőnek a „főnök” Kövér Pé
ter kezdte meg a beszélgetést.— Elvileg nálunk mindenki legalább kétszer megfordul. Amikor belép, és amikor elmegy ... Azután jönnek a boldog emberek, az anyasági- és gyermekgondozási segélyt intézni. Mások meg fáradt arccal jelennek meg az ablaknál: betegek táppénzes papírral, útielszámolásért, vagy éppen temetési segélyért ... Éppen ezért rendkívüli türelem és megértés kell az emberekhez. Együtt örülünk, vagy szomorkodunk velük, hiszen nagyon sokukat ismerjük személyesen is. Többünk már tíz. húsz, vagy huszonöt éve dolgozik a vállalatnál, sőt ezen a munkahelyen.

Ki a rangidős?— Attól függ, hogyan számítom? — kérdez vissza Kövér Péter. Korban Pa- 
lotási László — hetvenéves — s már tíz éve mint nyugdíjas dolgozik közöttünk. Nagy gyakorlattal rendelkezik, korábban nagyon hosszú ideig foglalkozott társadalombiztosítással.Legrégebben én dolgozom a vállalatnál, 1953-ban jöttem, februárban jubiláltam. S azóta is ebben a munkakörben vagyok.

Kovács Zoltánná is több mint tíz éve ebben a csoportban dolgozik, ö is emléklapos, amelyet a társadalombiztosításban eltöltött 25 év után adnak.
Szöllősi Antalné tizenkilenc éve látja el ezt a munkakört. így néz ki a mi kis törzsgárdánk. Reméljük — és szeretnénk — ha Solymosiné és Molnár 

Béláné is — akik még nagyon fiatalok, legalább ennyi évet töltenének el közöttünk.— Visszakanyarodva munkánkra: nagyon sokféle ügyekkel foglalkozunk havonta. Nehéz lenne kiszámolni. Körülbelül ezerkétszáz azoknak a száma, a- kik hozzánk fordulnak. Azután a csaMost, hogy Olvasóink elé tárom a mindannyiunk ügyében oly sokat tevékeny
kedő önzetlen kollektívát, elgondolkodom a felsóhajtásukon: — Kinek 'jutunk nii 
eszébe? Ha kell, újságunk arra is való, hogy felhívja a figyelmet az önzetlenül, 
csendben, feltűnés nélkül, de szorgalmasan dolgozó emberekre: vegyük észre őket 
jussanak eszünkbe!

Vétessen észre mindenkit a becsületes, szerény és lelkiismeretes magatartása 
es munkája!

K. Csányi Zsuzsa

Véradás 
Jászárokszálláson

Gyáregységünk évek óta augusztus
ban szervezi meg a véradónapot. Eddig is szép eredményeket értünk el, de 
inost, a pontos szervezés és az önzet
len emberség iskolapéldáját tapasztal
hattuk. Tulajdonképpen semmi különös 
dolog nem történt, csak a vöröskereszt 
alapszervezet titkára, Ballagó Ferencné 
kellő időben meghatározta a vezetőség 
tagjainak reszort-feladatait. Itt orosz
lánrészt vállalt és tett Szabó Béláné, 
Guba Vilmosné, ifj. Fandl Ottó pedig 
tnozgósította a szocialista brigádokat.

Pethes Sándorné szakszervezeti iib. 
titkár a szervező munka mellett gon
doskodott az anyagi feltételekről.

A pártalapszervezet vezetősége és tit
kára Bollók László fő feladatnak te
kintett?. az agitációs és propaganda 
üiunkát.

Rózsa László gyáregységvezető hasz
nos eligazítást adott a termelés kiesést 
kizáró lépcsőzetes munkabeosztásra vo
natkozóan, és személyes példamutatás
fa kérte a munkahelyi vezetőket.

Mindannyian tudjuk, hogu a véradó
nap eredményességét gyáregységünk 131 
dolgozójának köszönhetjük, akik közül 
niég olyan is akadt, aki gyermekgon
dozási vagy évi szabadságáról jött be 
d véradásra. A szocialista brigádok tag
jai nyolcvankilencen voltak. A vége
redmény: 43 liter életmentő vér. E 
nemes mozgalomban első a Kállai Éva 
Szocialista Brigád, jutalma 2500 forint. 

ládi-pótlék ügyek, gyermekgondozási segély folyósítása ...
Hogyan van mégis, hogy alig kell vá

rakozni?— Ugyan a mi munkaidőnk is fél nyolckor kezdődik, de legtöbben már fél, hétre bejövünk, hogy az éjszakai műszakból érkezőknek ne kelljen fáradtan várakozniuk. így is előfordul, hogy már a portán vár bennünket egy- egy levél, amit azok adtak le. akiknek nem volt idejük megvárni minket. Nincs ügyfélfogadási időnk, jöhetnek bármikor. Üzemszünetben, ebédszünetben, mindig rendelkezésre állunk. Még így is akadnak problémák. A beteg ember ingerültebb, türelmetlenebb, mint az egészséges. Sokan nehezen értik meg mégis, hogy nem lehet azonnal a táppénzt átadni, amikor pedig ő már hozta az igazolást ... De van türelmünk és megmagyarázzuk, megértetjük vele, hogy csak a bérfizetéskor veheti fel. Csak az anyasági- és temetkezési segély, és az útiköltség azonnali. A evesen lévőknek a lakcímükre küldjük ki a pénzt, nem kell befáradniuk érte.
Többnyire betegekkel foglalkoznak. 

Hogyan állnak az SZTK-ügyintézők a 
táppénzes napokkal?— Szülési szabadságon már többen voltak, de betegállományban már évek évek óta senki. Azaz Szöllősiné volt egy napra, amikor begipszelték a bal karját, de másnap már munkába is állt. Igaz, gépelni nem tudott, de munkatársnői kisegítették. Egyébként is nagyon jó kollektíva a miénk. A bérosz- tállyal van közös szocialista brigádunk, idén aranykoszorús lett. Benne van a mi munkánk is.

Rengeteg szabályzatot kell itt ismer
ni. Hogyan birkóznak meg a sok vál
tozással?— A nagyobb változások alkalmával Szolnokon kapunk tájékoztatást az SZTK Igazgatóságon. Egyébként mindenki naponta képezi önmagát, olvassa a jogszabályokat. Ez nagyon fontos.Amikor huszonöt évvel ezelőtt elkezdtem a munkát, itt, ugyanebben az irodában volt a helyem. Az eltelt negyedszázad alatt sokat „vándorolt” az SZTK, többször költözködtünk, s most újra itt kaptunk helyet.Én már innen szeretnék elmenni nyugdíjba is ...

Második legjobb a Ságvári Endre Szo
cialista Brigád, jutalma 2000 forint, a 
harmadik-negyedik helyezett a Lenin,- és Radnóti Szocialista Brigádok, 750— 
750 forint jutalomban részesültek.

Az anyagi elismerés mellett gyáregy
ségünk dolgozó kollektívája nevében 
őszinte köszönetét mondunk minden 
véradónak. — Guthy r—

Jutalomki rándulásVállalatunk vöröskereszt szervezete 1978. augusztus 13-án kirándulást szervezett Miskolctapolcára. A kiránduláson azok a dolgozók vettek részt, akik társadalmi tevékenységükkel aktívan segítették a központi vezetőség munkáját A negyvenöt résztvevő között ott voltak azok a dolgozóink is, akik vállalták azt. hogy sürgős esetekben soronkívül véradáson vesznek, és már vettek részt.A csodálatosan szép környezetben eltöltött egy nap — függetlenül attól, hogy mindenki nagyon jól érezte magát — lehetőséget biztosított az aktivistáknak egymás megismeréséhez, munkájuk hatékonyabbá és szervezettebbé tételéhez.A vöröskereszt szervezet — amennyiben a pénzügyi lehetőségek megengedik — az elkövetkezendő időben is fog szervezni hasonló kirándulást.Kérjük aktivistáinkat és véradóinkat, hogy még nagyobb számban kapcsolódjanak be a vöröskeresztes munkába! Aszódi Gézáné

LEHEL-KUPA
Autós túraverseny
1978. augusztus 26-27.

Autósport a JászságbanAz előzményekről júliusi lapunkban röviden már beszámoltunk.A Magyar Autóklub hűtőgépgyári Csoportja a LEHEL KUPA országos meghívásos autós összetett versenyének útvonalát 95 százalékban Szolnok megye útjaira írta ki.Egy sikeres terepügyességi után még nagyobb feladatként állt előttünk ásókkal bonyolultabb túra forduló megrendezése augusztus 27-re.Versenyeink iránt egyre nagyobb az érdeklődés! Míg júliusra 43, augusztus végére 70-nél több jelentkező volt. A nevezési kedvet növelte a meghirdetett négy speciál szakasz, ami zárt pályán — mentő, rádió és útbiztosítással védett — versenylehetőséget is jelentett. Technikai akadályok miatt a két „gyengébbnek” minősített szakasz kötött időátlagú megbízhatóságira változott, de a forduló igazi patináját jelentő másik két szakasza megmaradt, a versenyzők örömére. Azt is tudni kell, hogy ilyen „Ínyencséggel” fűszerezett sporteseményt a Jászságban még tudtunkkal nem rendeztek. És, bár minden kezdet nehéz, mégsem feltétlenül sikertelen!Az előkészületekről annyit, hogy nagy segítségünkre volt és ezúton is külön kö- szönetünket fejezzük ki a honvédségnek 
a mintegy 30 fegyelmezett és lelkiisme
retes útbiztosító katonáért, valamint a 
rendelkezésünkre bocsátott felszerelése
kért, a ?nunkásőrségnek. a kiváló műsza
ki munkásőrökért, a hibátlanul és pon
tosan működő rádiókért, a Jászsági Ál
lami Gazdaságnak az úthasználatért, a 
megyei-, járási- és városi rendőrségnek 
jóindulatú közreműködéséért, az Orszá
gos mentőszolgálatnak a kivezényelt 
mentőkért és orvosokért, az ifjúgárda 10 
leik's fiataljának, és minden egyes vállalati dolgozó társunknak, akiknek része volt a verseny teljes sikerében.
Biztosítás, verseny előttHuszonhatodikén kora délután egymást érték a kocsik a műszaki gépátvétel helye előtt, autóklub csoportunk műszaki állomásának kapujánál. A sikeres gépátvétel után valamennyi versenyző biztosítást kötött, többen versenycascot is. Néhányan — sajnos — az utóbbinak a verseny után nagy hasznát is látták.

A gépkocsik őrzését, a tőlük megszo
kott alapossággal az üzemrendészeti osz
tály dolgozói végezték.Az étkeztetést a Lehel Gyöngye étterem kerthelyiségében és a strand büfében, az ingyenes szállást a sportcsarnok öltözőiben (előzetesen berendezve!) oldottuk meg versenyzőinknek, de a kempingező kedvűek külön sátorban is pihenhettek.Vasárnap, augusztus 27-én kellemes napsütésben, közel 300 főnyi közönség előtt 54 kocsi, 108 izgatott és még izga- tottabb versenyző sorakozott fel a Rajthoz a Szabadság téren. Kilenc óra után, menetrend szerint elindult a mezőny ideálisan jó időben, a tíz pesti és húszon, nyolc jászberényi sportbíró által megszállt, Jászberény — Nagykáta — Farmos — Pórtelek — Jászladány — Be- senyszög — Jászapáti — Jászárokszállás— Jászfelsőszentgyörgy — Jászberény — Hűtőgépgyár közötti. 4 óra 11 perces útvonalon. A menetközben adódó műszaki hibákat egyesek' boszorkányos ügyességgel és gyorsasággal tudták kijavítani, de 4 kocsin már semmilyen lelemény nem segített...

— 12-es elindult, vétel...
— A 12-es elindult, vettem, 5-ös beérke
zett, ideje ... vétel...Ez a beszélgetés még a számok változásával együtt is kicsit egyhangúnak tű. nik, de biztonsági szempontból alapvető fontosságú volt a speciális szakaszokon a folyamatos rádiókapcsolat, amit munkásőreink magas színvonalon végig biztosítottak. Nagyon jó érzés volt hallgatni azokból a kis dobozokból és kagylókból kiszüremlő hangokat.Nagy szerepük volt az útbiztosítóknak abban, hogy a biztosított speciális sza

kaszon még csak koccanás sem történt.A verseny végén slalompályát kellett a beérkezőknék teljesíteniük a gyári parkolóban, így a délután 13 órára ide átcsoportosuló közönségnek' ez a látványosság kárpótlást jelentett, mivel a mezőny eseményeinek nagy része Jászberényen kívül történt.Ezután következett a bírók második nagy feladata az értékelés, és hogy ez minden versenyző teljes megelégedésére történjen (óvás nélkül) egy kissé el is húzódott. Az első eredménylistát csak 17.30-kor függesztették ki.
Siker a csapatnak

A csapatverseny eredménye óriási 
meglepetést és számunkra nagy sikert 
hozott , mert a

KASZAB L.—KASZAB Z. 
MATALIN J.—HIVATAL B. 
NAGY J.—NAC.YNÉ 

összetételű LEHEL csapat 173,6 ponttal 
győzött, a FÖTAXI SC (178,2) és Szom
bathely (209,6) előtt.Az egyes géposztályok győztesei:I. géposztály Magyar M.—Farkas N.

LADA 2101
II. géposztály Bábel M.—Harsányt A.

Trabant 601
III. géposztály Geszti S.—Boros I.

Wartburg 353
IV. géposztály Balás B.—Hegedűs P.

LADA 2101V. géposztály Varga I.—Molnár L.
Moszkvics 412Az abszolút első helyezett a jánkmajtisi 

Geszti Sándor—Boros István páros lett.
— Nagyon — nagyon hálás köszönet 

a Magyar Autóklub és magam nevében 
minden egyes kollégának és rendezőnek, 
hogy ezt a szép erős versenyt ilyen gör
dülékenyen, olajozottan, ezen a magas 
színvonalon megrendezték. Gratulálok! — mondta Pásztor Sándor versenyvezető, a központi előadóteremben tartott díjkiosztó ünnepséget bezáró szavaiban.Hazaindulás előtt a versenyzők egy- hangon mondták: Kicsit hosszú volt 
az út, de nagyon jót autóztunk. Köszön
jük!Porosán, fáradtan, de a siker miatt jókedvűen váltunk el egymástól abban a reményben, hogy a szeptember 10-i ü- gyességi forduló hasonló sikerrel zárul.Székely Gábor

cdatói 
ballada

Csak a fékre emlékezem
Mely elromlott az úton 
Mindhiába nyomkodtam én 
Fenn a hegyen, a csúcson
A fékpedálra eljött a láb 
de fékhatást ott már nem talált 
S egy barnabőrű fának 
úgy neki rohantam én!
Rá gondolok amikor
a gipszelőbe visznek
S átkozom én
Amikor a doktorok már 
félhalottnak hisznek
Rá gondolok én
Csak a fékre emlékezem
Na és a csattanásra 
végső fokon nincsen okom 
túl nagy siránkozásra:
A kocsi sajnos összetört 
Többé-kevésbé én is ...
Az a szép, hogy — emlékezem! 
vagyis — élek én!

Struhácz Gyula
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Üdülési körkép augusztus elején

Balaton, minden üdülő vágya, álma. A legújabb-kori népvándorlás zarándok helye. A tó partján százezrek keresnek enyhülést, pihenést, kikapcsolódást. Bábeli nyelvzavar jelzi, hogy Európa szinte valamennyi nációja képviselteti magát. Az utakon, a világ autógyárainak termékei végeláthatatlan konvojokban igyekeznek a víz felé. A boltokban, a vendéglátó helyeken is csúcsforgalom van.

Balatonlelle, Rákóczi út 89. Szemben a híres Becsali Csárda. Sok éve béreljük már az egyidőben négy család minden igényét kielégítő épületet. Az évek óta tartó kapcsolat Döme Sándorékkal harmonikus, a kölcsönös elégedettség jellemzi. Rózsika, a háziasszony még a rossz időben is tud jó kedvet varázsolni. Váltáskor, minden érkező a nem szigorú házirend mellé egy kupica pálinkát kap a háziaktól, (nincs benne a szolgáltatásban).A teraszon, a Perlaki családot reggelizés közben találjuk. A családfő Jász- árokszálláson a szerszámüzemben dolgozik.
Segítség iskola előtt

Az iskolás gyermekeiket nevelő szülőknek mindig nagy gondot jelentenek a szeptemberi tanévnyitót megelőző vásárlások. Fokozottabb problémát jelent ez azoknál a családoknál, ahol egyszerre több gyermek kezdi az iskolaévet.Lassan már hagyománnyá válik, hogy minden tanévkezdés előtt vállalatunk segítséget nyújt a többgyermekes, és gyermeküket egyedül nevelő szülőknek, így történt ez ebben az évben is. Augusztus 14-én a szakszervezeti bizottság rövid ünnepséget rendezett az érintett dolgozók részére. Bognár Tibor- né, a vállalati szakszervezeti bizottság szociálpolitikai titkára meleg szavakkal köszöntötte a megjelenteket.

— Nem voltunk még a Balatonon. 
Nagyon nagy élmény. Tegnap hajóki
ránduláson vettünk részt, életünkben 
először. A gyerekek, Joli és Józsi — 
ikrek, tíz évesek — még este lefekvés
kor is erről beszéltek. A szállás min
den igényt kielégít, közel a víz, jól 
érezzük magunkat. —Következő állomásunk Balatonföld- 
vár. Első évben béreljük. Nehéz kifejezést találni a házra, mert a szuper megnevezés szegényes.

Inges Imre targoncást és feleségét, az abszorpciós üzem hegesztőjét találtuk „otthon” olvasás, rejtvényfejtés a nyugágyon. Igazi délelőtti szieszta.Látogatásunkat az Ezüstparton folytattuk. A tízemeletes SZOT üdülő ven

dégei között szép számmal vannak hűtősök, csak Szabó nevű családból hat.A tizedik emeletről nagyon szép kilátás tárul elénk. Barnára sült emberek százai hódolnak a természet ajándékának, a sokféle játék örömének. Itt aztán nem lehet unatkozni. Kitűnő prog-
■ ni ■ i mi rí

Elmondta, hogy ebben az évben 246 család mintegy 130 ezer forint tanszersegélyt kapott, vásárlási utalványban. Vállalatvezetésünk reméli, hogy ezzel is hozzájárult a családok iskolakezdés előtti problémáinak csökkentéséhez.Tervezi a szakszervezeti bizottság, hogy a jövőben a nyári árleszállítások előtt adja át ezt a segélyt, így az érdekeltek hasznosabban tudják felhasz nálni. — s. e. —
Ne engedjük!Vállalatunk évente több százezer forintot fordít tűzoltófelszerelések vásárlására, karbantartására. Sajnos az utóbbi időben néhányan nem becsülik ezt az anyagi áldozatot. A tűzoltófelszerelések ellenőrzése során tapasztalható, hogy a tűzcsapszekrényekben lévő állványcsövekből kicsavarják a nyitó- záró szelepet, például hűtőbútor üzem, a tűzoltótömlők végeiről késsel levágják a kapocspárokat (a szivattyúház mögött), lába kél a 20 méteres tömlőtekercsnek (kooperációs raktárnál) vagy a tűzoltókészülékekről eltűnik a nyomásmérő óra (papírraktár, Il-es üzemi festő), levágják a szórópisztolyt a por- raloltóról, (hűtőelem olajhűtő mérőállás.) 

ramok között válogathatnak, színház, hajókirándulás, busszal körbe a Balatonon, sport, Ki Mit Tud... stb. Az ellátás színvonalas, minden igényt kielégít. A meglátogatott turnusnak _ az időjárásra sem lehet panasza. A hűtősök összetartása példás.Zamárdi V-ös köz, szintén a bérleményeink közé tartozik. Négy család üdülhet egyidőben. Valamennyiüket együtt találjuk a tágas teraszon. Ebéd utáni kép fogad bennünket. A Sinka 
família — Feri az abszorpciós üzemből, 
Gyuszi konstruktőr — apraja-nagyja 

belemerülve a játékba. A gyerekek rö- miznek, a felnőttek sakkoznak, söröznek. Nemes Zoli a termelésiről, Sinlca 
Ferivel méri össze sakktudását. Érkezésünkkor felfüggesztve. — Mi újság otthon? — kérdezik egyszerre. Mi is visszakérdezünk. A válasz egységes: 
ennél jobb sose legyen!Végállomásunk Zamárdi, saját üdülőnk. A különálló — családi fészeknek is elfogadható — nyolc épület kielégíti a komfort fogalmát. Negyvenegy lépés

Mindegyik egyformán veszélyes. A megrongált felszerelések felhasználha- tatlanná válnak. Az ördög nem alszik; 
már a következő órában esetleg szükség lehet a tűzoltófelszerelésekre ... Az ilyen rongáló személyek miatt olyan következmények adódhatnak, amelyek a közösség érdekeit nagy mértékben sértik.Az embernek a tűzoltófelszerelésekbe vetett bizalma már egyetlen felelőtlen cselekedet következményeként is meginoghat, éppen ezért arra kérem a 
szocialista brigádokat, a dolgozókat, 
akik átérzik a téma komolyságát, hogy 
vigyázzák, óvják a tűzoltófelszerelése
ket, hisz bármikor szükségünk lehet 
palackba zárt jóbarátainkra!Gulyás József tűzvédelmi előadó

Hírek
A vállalat melletti külső lakótelepen 

szeptemberben újabb 13 OTP-lakást 
adunk át. ▼Zárt technológiás vizsgáztatási rend 
lesz augusztustól a Műszeripari Szö
vetkezet Autószervizében. A személy
gépkocsik új, korszerű vizsgáztatási 
módjára az országban az elsők között 
kapták meg a jogot a KPM-től.

a víz (lemértem) stéggel, csónakkal. Nincs panasz az összetartással, nincs elkülönülés, félrehúzódás. Este közös szalonnasütés. Az V-ös köziek is eljöttek. Kitűnő a hangulat a két tűz körül. Szalonna, hagyma, sőt még alma is sül. A gyerekek különösen élvezik a dolgot, a tűz körül táncot lejtenek. Mindenkiben feszül valami, egymásra nézünk, vajon ki kezdi a nótát?Azt már nem tudom ki kezdte, de hogy mindenki részt vett, tanúsíthatom. Későn este búcsúztunk.Tanulság, és egyben élmény számunkra, hogy dolgozóink és családtagjaik jó körülmények között töltik megérdemelt pihenőjüket. Veres István vállalati üdü- lcfelelős, aki végigkísért utunkon, megelégedéssel nyugtázta. Semmi szabályialant nem tapasztalt. Minden rendben.Jövőre is így legyen! Horti

Nagy teljesítményű gépek a szer- < számüzem részére. Tízmillió forint év ; tékű .szifonforgácsoló és helyzetköszö' 1 rűgépet vásároltunk az Országos Mű' ! szaki Fejlesztési Bizottság támogatása- ; val egy svájci cégtől. Ez része annaK i a hosszútávú programnak, amelybe^ i nagy teljesítményű és nagy pontosság11 I gépekre cserélik ki az elavult gépáll^' ■ mányt. |
▼ klub szeptember' előkészületekről tart előadást 11' Zoltán kertész'A városi kertbarát programja: —• Szüreti must, bor kezeléséről én 13 órakor Tiborc --------mérnök. Szeptember 8—10-ig zöldség gyümölcs, dísznövény és barkácskiálh'' tás lesz. Az előadáson való részvétei! és a kiállítás megtekintése díjtalan. i Darázs Andra5 >▼ IEgyre többen kopogtatnak a vállal'' j dolgozói közül lakásért. A közelmúlt' bán a lakáselosztó bizottság harminc W atal — zömében munkás — házaspá1' nak fogadta el kérelmét, természetese11 anyagi támogatással együtt.A Pesti utca és Hajnal utca térség^ ben a nyolcvanas évek legelején ép11* majd fel a KISZ-lakótömb. minteS hetven modern, komfortos lakással. ” kapnak harmincán a mieink közül.Kivitelezője előreláthatólag a szóló® ki Lakásépítő- és Karbantartó Szőve* kezet lesz.
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Évről-évre feljebb Osztatlan sikert aratott a 
nyári tábor

A Felszabadulás brigádot a becsületes munka jellemziKözel tízéves múltra tekintenek visz- sza, 19fi9-ben munkabrigádként alakultak az I-es üzemben. Csillik István hegesztő vezetésével hamarosan kiérdemelték a szocialista brigád címet, azóta évről évre feljebb jutottak. Először az 1975-ös gazdasági évben kifejteit munkájukért lettek aranyplakettesek. Következő évben hogy, hogynem, visz- szaminősítet.ték őket ezüst fokozatra, de a múlt évi munka újra meghozta a sikert.Lejjebb nem adjuk — mondják mindannyian. Ahogy nézem őket remélem igazuk is lesz. — Kis létszámú, de eléggé szorgalmas, becsületes közösség, mondja bevezetőül Bíró József, aki alig egy éve vette át a vezetést. Kilencen vagyunk, ebből hat hegesztő, én autószerelő vagyok, de lakatosként dolgozom. Két nőtagja van a brigádunknak. Ók gépmunkások. Közülük a legfiatalabb — életkorban — Kun Katalin, aki még nincs tizennyolc éves.— Társadalmi munkából hogyan tudja kivenni a részét egy nagylány? — kérdeztem az elpárologtató gyártásnál szorgoskodó Katit.
— Ifjúgárdista vagyok két év óta. A 

Bercsényi úti Általános Iskola úttörő
csapatának ifivezetőjeként is tevékeny
kedem. A honvédelmi munkabizottsági 
tagok között kivétel nélkül mindig ott 
vagyok.

KTSZ alapszervezetünknél meg szer
vezőtitkárnak választottak.— Nem sok ez egy kicsit egyszerre?

— Felsorolni sok, de nem minden na
pos elfoglaltsággal jár, így hát szívesen 
csinálom. Másképpen nem bírnám, mert 
levelezőn végzem a gimnáziumot. Most 
megyek negyedikbe — érettségi előtt 
állok.

Jó a kertbarátnakA Jászságban élő embereket mindig jellemezte a földmunka, a szőlő szeretető. Tgaz, a korábbi években sokan próbálták titkolni, tagadni (volt, olyan is, aki még a kapát is szégyelte vinni az utcán, nem találta magához méltónak.)Mostanában ez megváltozott. A régi gazdálkodók nagyrésze kiöregedett, vagy elköltözőit ebből a városból, utód Pedig nem maradt. így nagyon sok kis parcella elhagyottá vált. Ezeket fogták fel az új munkásgazdák.Kerékpár, motor, személygépkocsi szinte valamennyi típusból megtalálható délutánonként, szabadszombaton és vasárnap a Neszűr útjain. Ugyanígy a foglalkozások is. Szerszámosbódék, ví- kendházak — a valamikori kunyhók helyett nőnek a szőlők végében. Vannak már remek, komoly befektetéssel készült kacsalábon forgók is. Kinek-kinek tehetsége szerintKét ember véleménye talán sokakét tükrözi.Diszpécser, ötven éves. Bérlakásban lakik családjával:
— Régi vágyam teljesült ezzel, hogy 

végre 3 éve megvettem 6 sor szőlőt.

A szocialista brigád egyik lő feladata, a gazdasági célkitűzés megvalósítása.Mi újság az első félév után? — érdeklődöm Csőke József, Lukácsi Gyula, Csillik István brigádtagoktól:
— A vállalt 105 százalékot 110-re 

teljesítettük. Igyekeztünk a munkase- 
lejt csökkentésére.

A társadalmi munkában valamivel 
többet is tudhattunk volna mögöttünk. 
Túlságos lemaradásra nem. kell gondol
ni, hiszen 250 óra éves vállalásból 11(1 
órát dolgoztunk le.— Kun Kati gimnáziumi tanulmányával pontot is tettetek a tanulásra?

— Szó sincs róla! — tiltakozik Kas- 
nya István brigádvezetőhelyettes. Bíró 
József harmadik osztályos lesz a gépé
szeti szakközépiskolában. Mindenkinek 
megvan a nyolc osztálya, szakmunká
sok vagyunk többségben. Párt,- illetve 
szakszervezeti oktatás előadásait is lá
togatjuk.

A gazdaságvezetés részéről Szabót Fe
renc. művezetővel beszélgettem, nem véletlenül.

— Fbbe a brigádba tartoztam, amíg 
nem jött az az intézkedés, hogy vezető 
nem lehet brigád tag. Szám la lan jobb 
brigád van tőlük, de sok gyengébb is! 
Ügy érzem, fejlődőképes, jót kis brigád.Egyébként hét szocialista brigádunk van. mindannyiukról elmondhatom, jóval nagyobb és aktívabb munka vár rájuk az év hátralévő részében.Úgy érezzük, az első félév hiányosságainak felszámolásával, közös összefogással eredményes gazdasági évet tudhat magának a „Felszabadulás”, de a többi hat brigád is. Baranyi
Valamikor a szüleimnek volt 1200 
négyszögöl, így már gyerme kkorom- 
ban megtanultam a szőlőművelés tit
kait. Szeretném át is adni az utódok
nak, elsősorban a fiamnak és pejem
nek, akik igen sokat kijönnek velem. 
Már ők is veitek mellettem egy kis te
rületet. Hasznos is. kellemes is regge
lenként a kis pálinka, szalonnasütés, 
beszélgetés. Gyönyörködöm a kis fák
ban, amiket már én ültettem, adhatok 
a termésből az unokáimnak. Az a kis 
munka meg kell is az embernek. Csak 
elég nagy befektetés, hogy meglegyen 
minden felszerelés. Megéri, hogy egy- 
egy kosár friss főznivalót hazavihetek 
és nem kell érte a piacra menni.Fiatal lakatos:

— Kikapcsolódást jelent ez nekem, 
ha kimehetek a szőlőbe és eldolgozga
tok, Valójában a sógorom kedvéért 
vettük meg ezt a négy sort, de már 
nagyrésze veteményes, meg sorba be
ültettem. gyümölcsfával, Szomszédok 
lettünk vele és tőle kapom a szakmai 
tanácsot Ha rajtam múlna, mindenki
nek. lenne, egy parcellája, amin dolgoz
hat. A friss levegő, a fizikai munka na
gyon jót. tesz. Haszna is van, a saját, 
munkájának gyümölcsét eheti, aki 
kedvtelésből, műveli a. különben parla
gon heverő földet. Nehéz, de szép mun
ka. Népgazdasági haszna is nagyon fi
gyelemre méltó.

Darázs András

A gyári lakótelep piros háztetői szinte izzanak a tűző napsugaraktól. Susogva hajladoznak a fák.A futballpálya üdezöld pázsitjául napbarnított gyermeksereg kergeti a labdát. A Hűtőgépgyár napközis táborának lakói ők. A második turnus Napocska őrse játszik éppen kispályás labdarúgó-mérkőzést a Mohikán őrssel. Tornacipős — mezes fiúk gyerekes csintalansággal — de szabályosan — játszanak. A bírónak — Nagy Ani ..kistani lónéni” — szinte nincs is lesípolni való dolga. A pálya szélén népes szurkolósereg biztatja kedvenceit. A győztes Mohikán őrs indiános „Uff-uff” kiáltások közben elrobog a csokinyereménnyel az őrs búvóhelye felé. Kissé távolabb — félrevonulva — lányok beszélgetnek. Még mindig a tegnapi főzőverseny izgalmas eseményeit tárgyalják. Mint megtudom, ők a főzőverseny győztesei: a Törpe őrs.

A lakótelep melletti néptelen aszfaltútón kikrétázott kockák sorakoznak. Mindegyikben egy-egy nebuló serénykedik. Színes krétával rögzítik gyermekéveik élményem Az aszfaltrajzverseny „remekművei” Kovács Icu és Bathó Peti alkotása.Vízcsobbanások zaját hozza felénk a szél. A közeli strandfürdő medencéjében éppen házi úszóversenyt tartanak a napközisek. Ha a győztesek időeredményei még el is maradtak a világcsúcstól, azért egy sikerélménnyel és a jutalom-csokoládéval csak gazdagab

bak lettek. A sekélyvízű kismedencé- ben körszakállas fiatalember oktatja az úszni most tanuló gyerekek egy csoportját. Az ügyesebbek a gyakorlatban is bemutatják a tanultakat.Kis Zsuzsi és Ilorgosi Ági, „kistanító) 
nénik” hatalmas vászonkosárból tízórait osztanak a vidám seregnek. A nápolyiosztás utolsó perceire berobog a Napocska és Vidámság őrs is. Az arcukon még meglátszik a számháborús játék izgalompírja.Bábozók gyakorolnak a faházakban. Szorgalmasan készülnek a búcsúesti fellépésükre. Zajlanak tehát a napközis tábor utolsó napjának eseményei. Alig pár óra múlva aztán fellobban a tábortűz lángja. Táborozási élmények tömegével és egy-egy ajándék hűtőslabdával azután búcsút int egymásnak a napközis tábor hetvenhat kis lakója.Az első és második csoport után a táborozásról eddig kialakult véleményekről. tapasztalatokról érdeklődöm.

— „Nagyon népszerű volt a tábor! 
Kezdetben egy csoportra — negyven
ötven főre — terveztük. Azután a je
lentkezőket figyelembe véve három — 

száz-száz tagú — csoport jött össze. 
Azaz, hogy csak jött volna, mert mint 
minden táborozásnál, itt is volt lemor
zsolódás.

— Ebben az a rossz, hogy akik ké
sőbb nem jelentek meg — a „helyhi
ány" miatt visszautasítottak elől vették, 
cl a helyet, mondja Kiss Józsefné. a sportcsarnok vezetője.

— „Nekem sok gondot okoztak azok 
a kissé felelőtlen szülők, akik csak 
üzentek „ekkor engedjük el a fiukat", 
de nem jöttek személyesen a gyereke
ikért, Nagy felelősség ilyen nagy for
galomban egyedül utazni is a kicsik
nek.. hát még a táborból egyedül elen
gedni őket, kísérő nélkül" — kapcsolódott a beszélgetésbe Gál Sándorné, a helyettese.

— „A tábor felszerelésével, létesít
ményeivel és a gyártól kapott sűk-sok 
segítségével nagyon meg voltunk elé
gedve. Öröm ilyen helyen dolgozni" — szólt közbe Antalné, Teleki Erzsébet, az egyik nyári gyakorlatos „kis tanítónéni”.— így igaz!” — mondják szinte egyszerre évfolyamtársai; Kardos Ági és 
Simon Zsuzsa is, — „és jó lenne szo
rosabbra fűzni a szülők-név élők kap
csolatát is egy megbeszélés erejéig” — teszik még hozzá gyorsan.

— „Bár ez szorosan a táborélettel 
kapcsolatos, mégis elgondolkoztató, 
hogy egyes szülők milyen bőkezűen 
mérik hét-tízéves gyermeküknek a na
pi zsebpénzt. És panaszkodnak, ha nem 
eszik a csemetéjük. A bevételezett két- 
három mogyorós csoki után ugyan ki
nek esne már jól az ebéd?” — folytatta Pócz Ilona, az egyik „rajparancsnok”.

— „A korábbi táborozási tapaszta
lataim alapján kijelentem, hogy ilyen 
tettrekész. ragaszkodó gyerekekkel, 
ilyen jó táborban még nem dolgoztam” — szólalt meg befejezésül Csordás 
Erzsi tanárképzős. És következzen a táborról a szülők véleménye: Molnár 
Béla, a kísérleti üzem dolgozója:

— „örülök, hogy végre arra is gon
dolt gyárunk vezetősége, hogy a nyári 

iskolaszünet idejére szervezetten tábo
rozzanak a gyermekeink. Kérésem is 
lenne a jövőre vonatkozóan. Szélesebb 
körben és korábban hirdessék meg a 
tábornyitást. Most sokan későn tudtál: 
meg, hogy ilyenre lehet jelentkezni".

Pásztor Lászlóvá pénztáros az OTP üzemi fiókjában:1— „Első nyár volt, hogy nem a 
nagyszülők, vagy a szomszédok felü
gyeletére kellett hagyni a gyerekeimet. 
Azért külön köszönetét mondok a nap
közis felügyeletet ellátó gyakorló neve
lőknek. hogy nemcsak vigyáztak cse
metéinkre, hanem oktatták, tanították 
is őket. Bizonyítja ezt a sok új dal és 
vers, amit megtanultak tőlük. És per
sze az alapfokú úsznitudást is ideszá
mítva. Egyetlen észrevételem az étkez
tetéssel kapcsolatos. Jó lenne a gyere
kek ételadagját növelni, mégha az a 
költséghozzájárulásunk emelkedését je
lentené is”.Reméljük, hogy az idei „kísérleti év” tapasztalatait felhasználva, ezután minden évben megnyitja kapuját a hűtősnapközis tábor. — eszes —



Bánhidi Nándor rovata |

Minél több gólt az ellenfél hálójába! Biztató játékkal örvendezteti barátait és vezetőit az NB II-es LEHEL futballcsapata.
Tömeges testedzést!

Az elnevezés nem új. Egy igen régi dologról van szó, a tömegek mozgatásáról. Tömegsportmozgalom. Azt, hogy annak jelentősége mekkora, nem kell hangsúlyozni, de egyet azért említsünk meg, egészségügyi — élettani hatása szinte felmérhetetlen. Csak komolyan határozzuk el és vessük bele magunkat a rendszeres testedzésbe.
Hol és hogyan? Ezzel nemigen van problémánk, hiszen nagyon kevés hely van az országban, ahol ilyen, szinte minden igényt kielégítő létesítmények 

egész sora áll rendelkezésre, amit nemcsak a tömegsport, de a versenysport is bárhol szívesen elfogadna. A sportcsarnok alkalmanként mintegy 80—100 embert tud fogadni, tudna ennél töb
bet is, de az öltözők befogadóképessége véges. Bár arra még nem volt példa, hogy megteltek volna, kivéve a kispályás labdarúgóbajnokságot. Aztán álljon rendelkezésre megfelelő számú és 
méretű sportöltözék (sajnos igen gyakran lehet hallani, hogy ez nincs, az nincs). Mikor mindez megvan, akkor legyen mit csinálni, tehát megfelelő számú és minőségű sportszerek is kellenek. Nyugodtan mondhatjuk — néhány apróságtól eltekintve — minden van.

Valami mégis hiányzikNálunk két évvel ezelőtt volt az első komolyabb akció, egy egésznapos program, azóta az évenként ismétlődik. Van ezenkívül a nagy népszerűségnek örvendő kispályás labdarúgó-bajnokság, és sok más egyéb versenykiírás, amik lényegesen kevesebb résztvevővel zajla- lanak. (Nyáron egyszerűbb a helyzet, nagyobb a tér, sokrétűbb a lehetőség, télen viszont leszűkül a kör. Néhány ping-pong asztal felállításával be is fejeződött a tömegsportolás.)Verseny, verseny! Szinte csak ezzel lehet az embereket kicsalogatni, de ezekre a versenyekre is többnyire olyanok jelentkeznek, akik valaha versenyszerűen sportoltak, tehát így is kevés a résztvevők száma.
A másik, nagyon égető probléma a kisgyermekes családok — elsősorban az anyák helyzete, ök bizony, még ha akarnának sem tudnak résztvenni, hiszen a bölcsőde, óvoda nem vár, a gyereket minél előbb vinni kell és utána nemigen van hova tenni.
Több lendületet!Talán a KISZ a legaktívabb, igyekszik eleget tenni az edzett ifjúság cél

kitűzéseinek, több-kevesebb, de inkább kevesebb sikerrel. Többen próbálkoztak ennek felvirágoztatásával, de falba ütköztek. Jellemző, hogy a sportfelelősök legutóbbi tájékoztatásán — ahol az Edzett ifjúság tömegsportmozgalom követelményeiről és egyéb tömegsportrendezvényekről esett szó, a harminc KISZ alapszervezetből mindössze kettő képviseltette magát. Tehát az érdeklődés is kívánnivalót hagy maga után. Még a fiatalokat is nehéz megmozgatni!Persze van ennek egy másik oldala is. A központi rendezvények kizárólag csak versenyekkel, bajnokságokkal trak - tálják az érdeklődőket. Van verseny éppen elég az élet más területén. Ennek a mozgalomnak az is a célja, hogy a könnyed játékosság, felszabadultság, a mindennapi gondokból való kilépés érzését s egyszersmind felfrissülést adjon. Ha nincs verseny, akkor is többen elmennének egy kicsit mozogni. Egy kis irányítás viszont elkelne a helyszínen.Nagyon jó kezdeményezés volt a télen a jégtáncoktatás, hogy a korcsolyázni vágyók ne csak céltalanul körözzenek a jégen. Ezt, én hiszem, meg lehet szervezni más sportágakban is, gondolva arra is, hogy esetleg egész családok jelennek meg. Következetes munkával és szervezéssel -azt is elérhetjük, hogy a 340 szocialista brigádból nem csak egy lesz, amelynek felajánlásában szerepel a sportolás.Kétségtelen, hogy van mozgás, a fejelőbajnokságtól a birkózó bajnokságig. A sportágak egész sora szerepel a tömegsportbizottság által tervezett programban, de ez évi 10—12 alkalomnál nem több. Nem is kell, bajnokságokból ennyi elég, (ez azért nagy tömegeket mozgat, szép szám kerekedik ki belőle és elmondhatjuk, hogy ennyi meg ennyi ember sportol. De ez még nem tömegsport!)Vannak ezenkívül tömegsportnapok. Az uszodában minden reggel, és hétfőn, pénteken a dolgozók élhetnek a lehetőséggel, az egész sportkombinát az övék. Élnek is, de a látogatottság igen gyér, ráadásul szinte ugyanazokat lehet látni a sportkombinát különböző pontjain.Tömegsportolunk tehát, de ez kevés. A fentebb említett okok miatt nem tud kiszélesedni, igazán mozgalommá válni. Nemcsak mi küzdünk' ezzel a problémával, bizonyos értelemben az illetékes városi szervek is tanácstalanok. Viszont még semmiről sem késtünk le, még nagyon sokat lehet és kell tenni a tömegsport mozgalommá formálásáért. Erdős Lajos

üdülés zivatarokkalHűtős Hugó, a Kanyarfúró üzem hővezetője már jóval túl volt élete delén. Talán valahogy úgy negyed és háromnegyed öt között lehetett. Egyéb szervei kopásával furcsa módon fordított arányban élesedett a szeme. Mérföldnyi távolságból kiszúrta, ha egy fiatal nő— vagy ahogy ő nevezte — egy arany mucus közeledett. így, amikor megkapta (sajnos) csak egyszemélyes beutalóját a kért házaspári helyett, nagyott ugrott a levegőbe. A cipője nagyott recs- csent a rendeltetésszerű használat eme túllépésétől, persze a felesége is rárecs- csent, de oda se neki. A beutaló az beutaló. Nem lehet kihagyni.így történt, hogy Hűtős Hugó egyszer csak ott találta magát a Balaton partján, ahogy könnyűbúvár szereléshez hasonló napszemüvegével szemlélte az arany mucusok tömegét. Az első nem is soká kérette magát — Inglis? — csicseregte megejtően. — Gut — felelte Hugó magabiztosan. És mentek a nádasba. Hugó barátunk a mennyországban érezte magát. Legalábbis a bejáratnál. Éppen a szabadtéri játékokon szokásos előjátékhoz kezdett volna a monológgal — amikor nagyot dörrent az ég. s pillanatok alatt özönvíz zúdult a fejükre. Mire a menedékre értek, Hugóból egy igen náthás családapa, a mu- cusból ázott csirke lett.Hugó a következő randevúnál már óvatosabb volt. Meghitt, kis halásztanyán találkoztak, zene — romantika — félhomály. A szürkebaráttól Hugó ismét nekihevesedett — de akkor jött egy kisebb tornádó és elvitte a tetőt a fejük fölől. Amikor összeszedték magukat az orvosi ügyeletén, Hugó alaposabban szemügyre vette a mucust. — Hát kell ez nekem? — kérdezte magától nagy pátosszal. De a mucus most már nem tágított. Nem baj — vigyorgott Hugó, kapsz még egy jégesőt a fejedre, azután úgyis vége az egésznek, én meg mehetek vissza egy jó söröskrigli mellé, így azután az utolsó randevún Hugó nem is a mucust nézte, hanem az eget. Na mi lesz Haverom? — morogta — lesz zivatar vagy nem lesz? — De az ég tiszta kék maradt, a nap sütött mint a maszek pék. és Hugónak cselekednie kellett. De valahogy elment a kedve az egésztől Már olyan szépen elképzelte. hogy a jégeső elől melyik kis csárdába fog beloholni. Oda, ahol van hátsó kijárat is. De még csak a szellő se lebbent.— Mi van veled Hugó — epekedett a mucus:— Gyere már te mamlasz! —Hugó még egyszer kétségbeesetten körülnézett egy zsebkendőnyi felhő után, és ekkor észrevette, hogy felesége közeledik, mint egy dühödt fúria. Fegyverként — tekintettel a változékony időjárásra — egy esernyőt lóbálva.— Mégis lehet bízni az időjárásban— sóhajtott fel megkönnyebbülten Hugó. — Ez a zivatar még a tornádót is felül fogja múlni.És neki lett igaza. — b —
Qlyuki(} a vízben ?

Nyár van. Későn jött a nyár, ám 
minden energiát felhasználva igazi „ká
nikulát” alkotott. Ilyenkor mindenki 
legszívesebben valahol vízközeiben, vagy 
inéginkább nyakig vízben lenne. Azaz, 
hogy nem mindenki!

Az abszorpciós aggregátüzem egyes 
dolgozói már nagyon unják a vizet. No 
nem azt, amit a hűsítést adó szódavizes 
ballonokból ihatnak, s nem is azt, ami
ben megtisztulhatnak — felfrissülhet
nek munka után. Sokkal inkább azt, 
ami egy-egy kiadós esőt követően na
pokig csöpög az üzem mennyezetéről. 
Az építők jóvoltából az üzem tetején 
akár úszómedencét is berendezhetné
nek, annyi csapadékvíz gyűlik ott össze, 
összegyűlik és ott is marad. Mindad
dig, amíg nagy részét a nap el nem pá

Fontos elvtárs nyaral
Fontos János nem olyan nélkülözhe

tetlen ember a Másik üzemben. Ezt ma 
már mindenki belátja, még ö maga is. 
Akkor helyezték át az Egyik Üzemből, 
mikor a miegymás gyártása elkezdő
dött. Szaktekintélynek számított a mi
fene gyártás területén, ezért azt mond
ták az illetékesek, hogy rokonszakma, 
legyen ő a nagyfőnek

Ez már nagyon régen volt, de Fontos 
elvtárs azóta is eredményesen irányítja 
a Másik Üzemet. Eddig mindig teljesí
tették a tervet, 80 százalékra, de 70-nél 
kevesebb még sohasem volt. A körül
mények ellenére! Mert mi tagadás, bi
zony körülmények is vannak az üzem
ben. Persze mindennek ára van. Fontos 
elvtárs munkaideje nem nyolc óra, na
pi tizenkettőt is bent tölt, de az sem. 
ritka, hogy egy hétig nem megy haza. 
Fáradt tekintettel, de töretlen ambíci
óval szervez, utasít, ellenőriz. Két nap
nál hosszabb szabadságon még soha
sem volt. Egyszer vett ki három napot, 
de már az elsőn érte küldtek, mert ná
la maradt a dugóhúzó. Szóval pótolha
tatlan a maga nemében. Szokta is mon
dani, amikor rosszul mennek a dolgok, 
hogy „ha majd egyszer ...” A folytatást 
senki sem hallotta még, mert azt csak 
úgy szerényen, befelé mondja. Tavaly
előtt Jánosnapra Lelkes Guszti, az üzem 
amatőr, ám korántsem tehetséges poé
tája írt is egy verset a faliújságra az
zal a címmel, hogy „Ha majd egyszer 
Fontos elvtárs.”

Történt egyszer, hogy új szakszerve
zeti bizalmit választottak. A fiatal, ta
pasztalatlan kis üzemmérnök nem tud
ta még, hogy Fontos elvtársat üdülő
jeggyel. beutalóval nem szabad meg
sérteni, hol van neki arra ideje?! A 
bizalmi már három napja szerette vol
na átadni neki a kéthetes beutalót, de 
az értekezletek, eligazítások, szeánszok 
és röpgyűlések, tanácskozások miatt 
nem sikerült. Gondolt egyet, odaadta 
Fontosáénak, aki szintéi: a Másik üzem
ben dolgozott, mint miegymásoló. Meg
örült az asszony, s hogy Fontos János 
vissza akarta adni, válással fenyegette. 
Fontos elvtárs megadta magát, de az
zal a biztos tudatta indult a Nagyal
földi Középhegység legszebb részén 
épült vállalati üdülőbe, hogy két napon 
belül úgyis visszarendelik, hiszen a kö
rülmények is, meg ő nélküle ugye? ...

Nehezen múltak a napok az össze
visszakomfortos villában. Eltelt az első 
hét, és senki sem jött érte, távirat 
sem érkezett. Fontos elvtárs katasztró
fát sejtett. Hazaindult. Meglepte, hogy 
a gyárkéményt, a helyén látta viszont, 
még a portás is ott posztolt a kapu
ban. Altól meg elállt a szava, amit 
Szerény Géza, a helyettese újságolt neki 
szemlesütve: minden a legnagyobb 
rendben, a termelés felszökött 90 szá
zalékra. Ennyi még sohasem, volt, a 
Másik Üzem történetében. Amikor Fon
tos elvtárs magához tért, elégedetten 
tette a kezét Szerény Géza vállára, és 
csak annyit mondott:

Hiába, az én tanítványom! Tudtam, 
hogy nem fogok magában csalódni.

Aztán kiírta a maradék két hét sza
badságát és visszaindult az üdülőbe.

— Juhász —

rologtatja. A többi viszont a tetőszige
telésen átszivárogva, becsorog az üzem
be, átáztatva embert, gépet és anyagot. 
Ugyan meddig még?!

Remélhetőleg már nem sokáig! Az ar
ra illetékesek ugyanis — remélem — in
tézkednek még az őszi „hetes esők’’ 
megérkezése előtt.

— eszes —

HŰTŐGÉPa Hűtőgépgyár dolgozóinak lapja Kiadja a Hűtőgépgyár Felelős kiadó: Gorjanc Ignác Felelős szerkesztő: Csuta Lajosné Készült a Hűtőgépgyár nyomdájában Jászberény, 1978. augusztus hó Felelős vezető: Rédei István Megr. törzsszám: 21/1978.Terjeszti a Hűtőgépgyár Vállalat üzemen belül



Kiváló katonánk

őszintén 
a kereskedelemrőlA I-lűiőgépgyár 1978-as tervelőirányzata szerint a oiuitó termelési eriex. ö,o szazalexos nuvexedese meneti az export szállítás 8 szazaieKxal naiaaja meg az i,xi. évi tenyaciaioKat.a/, export szállít. són beiül a nem .szocialista export tervezett 17,1 millió &-os ertexe ló,3 szazaiéxos novexeaest jelent az 1977. évi és 88,7 szazaiOxos uoveiceuest az 1970. évi tenyszamoKnoz Képest. így az V. oteves terv első de véré tervezeti 41.7 millió & nem szocialista exportjanoz Képest ugyanezen 3 ev alatt 2,9 millió 4>-ral toouel teljesi- tuns. ísem szocialista export tervmiK osszeaintasánal a rémiéi Kezesre alio gyártási kapacitás mellett a reális er- tekesiiesi lenetoségeivel vettük számításon.Kiméi elszámolású exportunk mintegy 9,4 százalékos növekedései terveztünk az 1978-as évre. Ez az 1977'. évi 10,4 millió Rbl tényszámhoz képest közei 1,8 millió Kbl értékű növekedést Jelent.1978. éves tervünkben a belföldi ér- téxesités mintegy 2 milliárd forintos árbevételt képvisel. Ossz-arbevéteiiin- kon belül a Háztartási hűtőszekrények közel 51) százalékos részaranyt reprezentálnák, tehát a háztartási hűtőszekrény megnatarozo jenegu a vallóiul gazdasági tevékenysegeoen. A tervezett nem szocialista export looo mini 80 százalékát a háztartási hűloszékreny exportja teszi ki.Eredetileg 220 000 db háztartási hűtőszekrény belföldi értékesítései terveztük. Részben a telítettség növekedésével bekövetkező kereslet visszaesése, részben a választékbővítés céljából behozott szocialista import hűtőszekrények jelenlete miatt a belföldi értékesítés varhaioan mintegy 20d óul) do körül fog realizálódni. A megváltozott Piaci körülményexnez hozzájárult az is, hogy n magasabb űrlartamiu es csil- •agszamú gépekből csak késéssel tudjuk. szerződéses kötelezettségeinket teljesíteni a csökkent volumennek meg- telelöen.Az előzőekből következik:ahhoz, hogy az éves 'termelési kapacitásunkat megtartsuk és kitől lsük, nem egy esetben szükségessé vall, hogy bizonyos típusokból és relációkba előre- g.y áldásokat. programozzunk, amelyek csak későbbi időszakban szállíthatók' ki. Ez a tény vezetet t oda. hogy uz utóbbi időben magas háztartási hűtőszekrény készáru készlettel rendelkeztünk, amit súlyosbított az a körülmény, hogy az őszi mezőgazdasági betakarítások miatt szállítóeszköz ellátási problémák is adódtak nem egy esetben.Nagyobb mérvű kiszállítások mind belföldi, mind nem szocialista relációkba e hónap végén indulnak meg.TYLER rendszerű áruházi berendelések, kereskedelmi hűtőbútorok, olajos gázhűtők, járművízhűtők termelése és értékesítése .1 tervezetteknek megfelelően történik.Alumínium telim ékeinknél: autó- és habszifonoknál, nadiátoroknál 1978. éves tervünk és vállalásunk mintegy 20 százalékkal magasabb, mint az 1977. éves teljesítésünk. Várhatóan autó- és habszifon értékesítési tervünket alumínium alapanyag hiány miatt teljes mérőkben nem tudjuk teljesíteni. iAhhoz, hogy vállalatunk éves tervét ;i célkitűzéseknek megfelelően teljesíteni tudjuk az év hátralévő időszakában minden gazdálkodó egységünk összehangolt, tervszerű és programszerű munkája szükséges. ITavasz Ferenc kér. igazgatók.

Őszi gyakorlaton

Fázósan bújik ki a napsugár a felemás épületek között. Bár még alig szeptember, de a munkásőrök „miká- dójukba” burkolózva beszélgetnek. Valaki fennhangon meséli, hogy lakodalomból, egyenesen a menyecskelánc- bál érkezett ide.Vezényszó hallatszik: negyedik szakasz. elöltem hármas oszlopban sorakozó! — Gépkocsira!Aztán a sárga Ikarusz elnyeli a rajokat egymás után. Itt is. ott is vicceket mesélnek, mások szunyókálnak. Ilarangszó hallatszik messziről, valaki azt mondja réges-régen a győztes csatákat is harangszó köszöntötte. Való igaz. a nándorfehérvári győzelemre. s kitekintve az autóbusz ablakán megakad a szemem, az 1849- es hősi emlékművön és a tápió- bicskei csata hős honvédéinek íiszlel- gek egy pillanatra. Aztán tovább a jelenbe kalandoznak gondolataim. Tulajdonképpen mi is harcba indulunk. Az I. század személyi állománya „harcszerű" lőgyakorlata! hajt végre. Milyen szerencse, hogy az „csak lőgvakorlat” lesz.M ár kinn vagyunk a lőtéren, mindenki serénykedik, a munkásőrök tudják — érzik, hogy a harcszerű lőgya- korlat végrehajtása nem könnyű, összpontosítani. figyelni kell. Az „ellenség'’ csak rövid időre fedi fel magát, azonnal tüzelni kell, s közben rejtve előre mozogni, s a gránáttal csapást mérni a lövészárokban meghúzódó „alakra". A lőszer és a rendelkezésre álló idő is kevés, határozottan, pontosan kell lőni.

Közben vendégek érkeznek a Hűtőgépgyárból, s a munkásőrök örömmel köszöntik az ide látogató Gorjanc Ignác vezérigazgató, Csilli'k Sándor szem, és szoc. igazgató, Nagy János pb-tit.kár. Vélkei István vszt-titkár és Babucs László KISZ-tit.kár elvtársakat. Jó dolog az, hogy a vezetők itt is figyelemmel kísérik a munkásőrök tevékenységét. ..

A lőfeladatok végrehajtása után a lőtér parancsnoka engedélyt ad a vendégeknek és „kipróbálják" a fegyvereket, ugyanazt a feladatot hajtják végre ők is, meg kell mondanom sikerrel.Hamar József századparancsnok elégedett a rr inkásőrök’kel. Fegyelmezetten, a feladatot jól ismerve, eredményesek voltak. Most már azt is tudjuk, hogy az értékelésnél a löfeladatot „kiválóra" hajtották végre. A jól végzett munka örömével indulnak haza Jászberénybe a a szakaszok. A parancsnok azt mondja, még nincs befejezve ezzel, valószínű holnap korán keltenek bennüket . . .Harcgyakorlatra készül a század, s ez rendszerint nem előre megbeszélt időpontban kezdődik. Ellenőrzik. hogy mennyi idő alatt tud a század személyi állománya harekész állapotba kerülni, ha eg.v nem várt esemény történik.Másnap: korán keltem magam is. Alig ütötte el a „nagytemplom" órája a kettőt, itt is ott is mocorgás volt a városban. A munkásőrök teljes menetfelszereléssel kerekeztek az objektumhoz. Később a parancsnokot kérdezem a munkásőr parancsnokság épületében: hogyan sikerült a „riasztás"?Szépen jönnek befelé az emberek, de az egyik szakaszunknál valahol megakadt: a lánc, itt kell intézkedni, hogy a kiértesítés akkor is megtörténjen, ha valaki a láncból kimarad. Azután harcparancsot hirdetnek és a szakaszok teherautóra szállva elvonulnak.Alig harangozzák a delet, már a munkásőrök a harcgyakorlatot a tegnapi lő- gyakorlathoz hasonlóan sikerrel hajtották végre. A parancsnok elégedett a század egész éves munkájával.A Fegyveres Erők Napja alkalmával sok sikert kívánunk munkásőreinknek.— bor —
FELHÍUAS!
Az Egyesült Nemzetek Szervezete 

az 1975-ben meghirdetett „Nők nem
zetközi évének" gazdag tapasztalatai 
alapján —, 1979-re a „Gyermekek nem
zetközi évét" tűzte napirendre, hogy 
világszerte elősegítse a fiatalok életkö
rülményeinek további javítását.

A Hűtőgépgyár Szakszervezeti Bi
zottsága felhívással fordul a vállalat 
minden dolgozójához, hogy 

1978. október 21-én 
„kommunista műszakon" 

végzett munkával vegyenek részt a 
gyermekév sikeres indításában.

Kérjük a vállalat dolgozóit, fiataljait, 
kommunistáit, szocialista brigád tagja-

Gyakran érkeznek levelek különbőz^ katonai alakulatok parancsnokaitól vállalatunkhoz, melyben örömmel értesí-f : fenek, bennünket, hogy ez és ez a dolgozójuk kimagasló eredményt ért el a kiképzés során és jó munkájával ki- . érdemelte a „Magyar Néphadsereg Kiváló Katonája" vagy „Élenjáró Katonája" kitüntető címet.Ilyen kedves levél érkezett legutóbb/' is Tukacs András parancsnokától Tukacs elvtárs kiváló szorgalomnál tesz eleget hazafias kötelességének, ' £, munkájával elnyerte a „Magyar Néphadsereg Kiv.dó Katonája” címet.Büszkék rés Erők lünk neki szolgálatot embernek, visszatérve, a munkában is érjenek lel kimagasló eredményeket. __  í

X vagyunk rá. A Fegyve» Napja alkalmával gratulá- és vállalatunktól katonai teljesítő valamennyi fiatal s kívánjuk, hogy hozzánk--- ■

KitüntetésekSzeptember 29. a fegyveres erők napja alkalmából a honvédelmi miniszter ez évben is a
HONVÉDELMI ÉRDEMÉREM kitüntetést adományozta vállalatunk több dolgozójának.Huszonöt, éves fokozatot kapott:

Bakó Miliályné,
Dinaí József, 
Kiss Vendelné és 
Tamási Jánosné.Húsz éves fokozat:
Fortuna László, 
Gallyán József. 
Sass Imre, 
Sass Fái, 
Völgyi Sándor, 
Zajak Zoltánná.Tizenöt éves fokozat:
Barátli András, 
Bognár Ilona, 
Cseh Ferenc. 
Nyári Zoltán, 
Pápai Gyuláné.Tíz éves fokozat:
Balogh Sándor, 
Ilonka István, 
Madarász Ferenc, 
Tóth Sándor.Kitüntetett munkatársainknak további eredményes munkát sikeres honvédelmi, illetve polgári védelmi tevékenységet kívánunk.

j

it. csatlakozzanak a felhíváshoz, és cse
lekvőén vegyenek részi a kommunista 
műszakon!

A szakszervezeti bizottság, a pártbi
zottsággal. a KISZ-bizottsággal és a 
gazdaságvezetéssel egyetértésben java
solja. hogy a kommunista műszak bé
rét egy 60 személyes bölcsőde építésé
re használjuk fel.

Az címűit időszak sikeres kommunis
ta műszakjaihoz hasonlóan számítunk 
dolgozóink aktív részvételére.

„Tettekkel gyermekeink békés és biz
tos jövőjéért.”
Gorjanc Ignác s. k. Velkei István s. k. 

vezérigazgató vszt.-titkár
Nagy János s. k, Babucs László s. k. 

pb.-titkár KISZ-titkár
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FIATALOK
rovatvezető: 

dr.Wirth 
Lajos

Zebegény - továbbképzés
A szó szoros értelmében festői környezetben került sor idén a vállalat KISZ vezetőinek háromnapos továbbképzésére, amelyre a KISZ-bizottság tagjain kívül a közbenső vezetőségek tagjai és az alapszervezetek titkárai voltak hivatalosaik.Vidám hangulatban telt a mintegy kétórás út, és a megérkezést követő gyors elhelyezkedés után hamarosan sor került az első foglalkozásra, ahol Babucs László, a KISZ-bizottság titkára tartott előadást, témája az alapszervezetek eddigi munkájának értékelése és a további feladatok ismertetése, valamint a KISZ-bizottság és az alapszervezetek kapcsolata volt, önkritikus hangvételű előadásából érdemes néhány gondolatot kiragadni. Megállapítása szerint a Hűtőgépgyár KISZ szervezetének életében 1977. eleje óta néhány területen lazaságok és hanyatlás tapasztalható. Ennek vannak kétségtelen objektív okai is, de komoly felelősség terheli miatta az alapszervezetek vezetőségeit, titkárait, esetenként a KlSZ-bi- zottságot is. Az olyan jól dolgozó közösségek, mint a kooperációs gyáregység alapszervezetei, vagy a Gyetvai, a Radnóti, a Wiener Norbert alapszervezet mellett vannak olyanok is ahol jószerével cs'ak 'a vezetőség-vá'lasztó taggyűlést tartották meg. Nehéz is a KISZ munka fegyelmét -elvárni olyan közösségekben, amelynek a titkára is rendszeresen távolmarad a titkári értekezletről. Vannak olyan területek, min-t a kompresszoros gyáregység, vagy a szállítmányozási főosztály, ahol évek óta nem sikerült úrrá lenni a nehézségéken.A szocialista munkaverseny mozgalomban a KISZ-re háruló feladatok közül két fájó gondot emelt ki az előadó. Az egyik a propaganda és a tájékoztatás területe, ahol a jövőben nagy hiányokat kell pótolni. Sok esetben hiányos és téves információk, vagy inkább kósza hírek jutnak el a dolgozóhoz, aminek egyik oka az, hogy a faliújságok, mint a tájékoztatás eszközei, gyakorlatilag használaton kívül vannak. A másik fehér folt a fizikai dolgozó fiatalok számára szervezett versenyformák köre, ahol évek óta nem sikerül még csak megközelíteni sem az FMKT mozgalom, vagy az Alkotó Ifjúság pályázat eredményeit. Még sok munkára lesz szükség, hogy ezeknek a versenyeknek mind a fiatalok, mind pedig az érintett gazdasági vezetők körében tekintélyt szerezzünk.

-el 1

hangja !

Az előadást ebéd követte, majd három csoportban megvitattuk az elhangzottakat. A nagyszámú érdekes észrevétel közül most csak egyet emelnék ki, amely az ifjúsági brigádok szervezésére irányuló törekvés és a jelenlegi értékelés ellentmondására hívta fel a figyelmet. Anyagi oldaláról nézve ugyanis az a helyzet, hogy az újonnan alakuló brigádnak végig kell járni a fokozatok sorát, még ha a fiatalok a már meglévő, mondjuk többszörös aranykoszorús brigádba lépnek be, jól dolgozva már az első évben ennek a fokozatnak megfelelő elismerésben részesülhetnek.A csoportfoglalkozást követően kulturális program zárta a napot. Először a Szönyi emlékmúzeum kiállítását néztük meg, a művész munkájába, alkotó módszerébe bepillantást nyújtó portréfilmmel együtt, este pedig zebegényi körséta, majd zenehallgatás és tánc következett.Szombat délelőtt az 1978-as vállalati terv időarányos teljesítéséről, a vállalat jelenlegi gazdasági helyzetéről és külgazdasági kapcsolatainkról hallottak előadást a résztvevők, amelyet Huber István, a számviteli főosztály vezetője tartott. Délután kellemes időben került sor az esztergomi hajókirándulásra. A másfél órás hajóút jó hangulatban telt, kár, hogy a hajó késése miatt sokkal rövidebbre sikerült a városnézés, mint szerettük volna. Hazaérve újabb kellemes műsor várt bennünket, amelynek főszereplői a jelenleg katonai szolgálatát töltő Bacsa Ferenc és a gitárja voltak. Politikai dalokat adott elő, amit aztán közös daltanulás és éneklés követett.A vasárnap délelőtti programban két előadás szerepelt. Görbe Zoltán a KISZ- ben folyó politikai képzésről, valamint a politikai képzési munkabizottság és az alapszervezetek kapcsolatáról beszélt, Ötvös Béla pedig „Az ifjúgárda feladata az edzett ifjúságért mozgalomban és a fiatalok egészséges nevelésében” címmel tartott diavetítéssel kapcsolt előadást.Gyorsan elérkezett a hazaindulás ideje. Az úton került sor a zebegényi és az esztergomi totó értékelésére és a díjkikosztásra. Észrevétlenül fogytak a kilométerek és csakhamar feltűnt a Zagyva-híd és a város szélső házai. Hazaértünk. — W —

Lengyelországban 
egy ifjúsági küldöttséggelA delegáció kiutazásának céljai között a tapasztalatcsere, üdülés, pihenés szerepelt az első helyen. A tapasztalatcserét elsősorban a gyárakban sikerült megvalósítani, ahol találkoztunk szakszervezeti tisztségviselőkkel, fiatalokkal, kik őszintén elmondták eredményeiket, gondjaikat. Három nagy vállalatnál jártunk: Varsóban az UNITRA-t tekintettük meg, ahol mintegy 7000-en dolgoznak, 60 százalékban fiatalok. Itt gyártják a nálunk is egyre népszerűbb lengyel rádiókat, magnetofonokat, melyek hangminőségi és esztétikai szempontból a mai kor követelményeinek egyaránt, messzemenően megfelelnek. Az apró alkatrészekkel ellentétben állt a másik két gyár: az elblagi turbina gyár, a gdyniai hajógyár.Itt a hatalmas méretek voltak elsősorban azok, melyek az embert szemlélődésre késztetik.Jelentős mértékben sikerült kiküszöbölni a nehéz fizikai munkát, mint a hajógyár vezetői elmondták, mégis nagy a fluktuáció, mivel a hajón a munkák zömét a szabad ég alatt, a szárazdokkban végzik. Érdemes megemlíteni, hogy egy tengerjáró hajó 1200 vállalat kooperációja nyomán jön létre. A három vállalat megtekintése — élőben és filmen — azt az érzést keltette a delegáció tagjaiban, hogy a lengyel ipar dinamikusan fejlődik, és ebben a vállalatok vezetői szerint, jelentős szerepet játszik a KGST integráció.Nem volt, könnyű ennek az országnak a barbár pusztítás után talpraállni. Köztudott, hogy Hitler a lengyel népet meg akarta semmisíteni, Varsót a földdel egyenlővé tenni, melynek módszerességéről hűen beszél a Varsóban látott dokumentumfilm, kegyetlenségeiről pedig a Stuttofban látott koncentrációs tábor. Ebben a táborban 85000 ember halt meg szörnyű kínok között.A lengyel nép azonban bebizonyította, hogy talpra tud állni, és gondjaik mellett — mint Jankowszkij elvtárs, a vendéglátó szakszervezet elnöke tájékoztatójában elmondotta, — dinamikusan fejlődik. A fejlődésre vonatkozó adatok közül első helyen áll, hogy az utóbbi években a géppark 60 százalékát lecserélték, felújították.Jelentősen fejlődött a dolgozók keresete, javult a szociális helyzet, de a közellátásban még sok megoldanivaló probléma van. Ennyiben kívántam bemutatni 'az ifjúsági delegáció útját, és egy kicsit Lengyelország, a lengyel nép életét.Sok jó tapasztalatot szereztünk lengyel barátainktól. Kívánjuk, hogy csak 
így tovább haladjanak azon az úton, melyet több mint három évtizede elkezdtek. Csatai József IX. üzem

Parlament - 
fiataloknak1974 és 1976 után ez évben ismét ifjúsági parlamenteket kell rendezni a munkahelyeken és az oktatási intézményekben. A szocialista demokrácia e sajátos fórumain értékelik az ifjúsági törvény illetve az annak megvalósítását szolgáló vezérigazgatói utasítás időarányos végrehajtását, ezen belül az 1976. évi ifjúsági parlamenteken elhangzott javaslatok megvalósítását. Mozgósítják a fiatalokat az V. ötéves terv hátralévő munkahelyi célkitűzéseinek elérésére.Ennek érdekében a felelős gazdasági vezetők intézkedési -tervet adnak ki konkrét feladatokkal, határidőkkel, felelősökkel. Az intézkedési terv hatályba lépéséhez szükséges az illetékes KISZ ér, szakszervezeti -szerv, valamint az ifjúsági parlament egyetértése. (A gazdaságvezetők erre vonatkozóan részletes útmutatást kaptak vállalatunknál.) A fentieken kívül a parlamentek fórumot teremtenek a KISZ érdekképviseleti joga i n ak m eg i s-mer tét és ére.(pl. véleményezési, döntési jog gyakorlása)Vállalatunknál — a korábbi tervektől némileg eltérően, a központi rendelkezéseknek megfelelően — az alábbi ifjúsági parlamentek lesznek':

Gazdasági igazgatóság és vezérigazgató 
közvetlen szervezetei: október 18. 15.30
Személyzeti- szociális igazgatóság és ál
talános biztonsági főosztály: október 20.14.30 óra.
Kereskedelmi igazgatóság: október 16.15.30 óra.
Műszaki fejlesztési főmérnökség és mű
szaki igazgató közvetlen szervezetei: október 25. 16.00 óra.
Gyárfejlesztési főmérnökség: október 23.14.30 óra.
Kompresszoros hűtőgép gyáregység: október 24. 14.30 óra.
Abszorpciós hűtőgép gyáregység és ter
melési főmérnök közvetlen szervezetei: október 19. 14.30 óra.
Hőcserélő gyáregység: október 17. 14.30 óra.
Kooperációs gyáregység: október 26.14.30 óra.
Radiátor gyáregység: október 20. 14.30 óra.
Hűtő- és klímatechnikai gyáregység: október 17. 14.30 óra.
Kompresszor és aggregét gyáregység: október 19. 14.30 óra.
Budapesti egyéb szervek: október 24.15.30 óra.
Aggregátfelújító üzem: október 23. 14.30 óra.A helyszín valamennyi jászberényi egységnél és a vállalati parlament esetében a központi előadóterem, a többi szervezetnél saját telephelyén.

Veled vagyunk 
Chile!Már hagyománnyá válik, hogy minden év szeptemberében a műszaki ellenőrzési főosztály KlSZ-fiataljai szolidaritási esten emlékeznek meg a véres chilei eseményekről. Az Aprítógépgyár hétvégi házában a vendégeket Babucs László, a KISZ-bizottság titkára köszöntötte, köztük a pártbizottság részéről Mester Istvánt és Busánszky Lászlónét.A „Salvador Allende” és „Pabló Ne- ruda” alapszervezetek műsora híven tükrözte az 1973-as chilei eseményeket, öt év hosszú idő, de még a mai napig sem tudjuk, hogy az Allende-kormányt elsöprő reakciós puccsnak hányán estek áldozatul. Ma is sokezer embert keresnek' hozzátartozóik, akik nyomtalanul eltűntek. A világ haladó erői — köztük mi is — újra és újra megmozdulnak a chilei hazafiak érdekében. Kell emlékezni, k'eil a harc, szükség van még szolidaritásra.A jól összeállított és előadott műsor méltán érdemelte ki, a közönség tapsát. Ezt követően Bacsa Feri előadásában politikai dalokat hallhattunk. Az est hátralévő részében ki-ki tánctudását gyarapította, majd közikívánatra közös daltanulással búcsúztunk.Szabó Katalin

„SZEPTEMBER”: Kocsán leuka rajza

Őszi hírek
Nyolcvanegy első éves iparitanuló 12 

szakmában kezdte meg tanulmányait 
az 1978/79-es tanévben.

Országos ifjúsági és honvédelmi napokat rendeznek szeptember 28-tól, október 1-ig Székesfehérváron. Jászberényt hat ifjúgárdista képviseli, valamennyien hűtőgépgyáriak.

A területi felosztás a szervezeti felépítés szerint, a létszám figyelembevételével történt.A munkahelyi parlamenten való részvételre minden 30 éven aluli fiatalnak meg kell adni a lehetőséget. Ezúton is kérjük őket a minél nagyobb számú aktív részvételre, mert enélkül a parlament nem teljesítheti feladatát. A vállalati parlamentre 215 küldöttet kell választani, a vezetőkkel már ismertetett megoszlásban.Az 1031/1977. (VIII. 5.) Mt. — SZOT. — KISZ KB. számú együttes határozat értelmében felsőbb szintű parlamenteket ötévenként, a középtávú népgazdasági tervekhez kapcsolódva kell tartani- így 1978-ban erre nem kerül sor.Koordinációs bizottság
Huszonhatan

Az elmúlt hetekben huszonhat felsőfokú végzettségű pályakezdő fiatal állt munkába vállalatunknál. Ez a létszán1 megegyezik az utóbbi évek átlagával- Húszán Jászberényben, öten Budapesten, egy friss diplomás szakember pö' dig a jászárokszállási gyáregységnél dolgozik. Közülük tizenhármán a llű' tőgépgyár ösztöndíjasaként tanultak.
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Munkáskollektívánk nevében Bugyi István, a szerszámüzemi Kun Béla Szocialista Brigád vezetője, vette át a Kossuth téesz alkotmánynapi ajándékát
A párt felelőssége az oktatásértOktóber elején több mint 2900 dolgozó kezdi meg tanulmányait az 1978/79-es oktatási évben a különböző szintű párt- és tömegszervezeti politikai oktatásokon.Az MSZMP Központi Bizottság 1976. október 26-i határozatának megjelenése óta a pártoktatás korszerűbb, új rendszerben folyik. Az előző oktatási év tapasztalatai igazolják, hogy az új rendszerű pártoktatás jobban igazodik a társadalmi fejlődés igényeihez, a párttagság és a pártonkívüliek marxista világnézetének erősítéséhez. A két oktatási alapforma jól szétválasztható, a tömegoktatásra és káderképzésre. Jól elkülönül mindkét alapformán belül az alapozó- és továbbképző tanfolyam. Megvalósult a hallgatók jogos kívánsága, — csökkent az ismétlődő témakörök száma.A párt tömegoktatásának alapozó tanfolyamain a résztvevők megismerkedhetnek a párt és a társadalom fejlődésére vonatkozó alapvető elméleti és Politikai kérdésekkel. Az alapozó tanfolyamok a következők: — A szocialista társadalom fejlődésének kérdései;— Előadások a magyar forradalmi munkásmozgalom történetéből;— A párttagok elméleti, politikai alapismeretei.E tanfolyamokból a nagy érdeklődésre való tekintettel 10-et indítanak.A továbbképző tanfolyamok a Politika fő kérdéscsoportjait dolgozzák fel. Egy-egy tanfolyam elvégzése már összefüggő képet nyújt a társadalom fejlődéséről, a világnézet és a pártpolitika főbb kérdéseiről. A pártbizottság 21 továbbképző tanfolyamra az alábbi kérdések megtárgyalását jelölte ki:— Gazdaságpolitikai kérdések;— A társadalmi és állami élet kérdései;— A pártirányítás és pártélet kérdései ;— Világnézeti és etikai kérdések;— A nemzetközi politika kérdései;— Kulturális kérdések.A párt tömegoktatásának tanfolyamaira a párt-alapszervezetek a helyi igényeknek megfelelően mintegy 850 dolgozót iskoláztak be.A párt politikai oktatási rendszerében megkülönböztetett figyelemmel folyik a káder képzés. Ez egymástól jól elkülöníthető alapfokú, középfokú valamint felsőfokú politikai iskolai végzettséget ad. Ebben az évben is indul két tanfolyam, amely átmene

tet képez a tömegoktatás és a káderképzés között. Ezek a következők:— A marxista-leninista világnézet alapjai;— A magyar munkásmozgalom rövid története.Pártalapszervezetek elsősorban azokat a párttagokat és pártonkívülieket iskolázzák be, akik több éven keresztül részt vették tömegoktatásokban, vagy elvégezték a marxista-leninista középiskolát.Tavaly indítottuk első alkalommal a kétéves marxista-leninista középiskolát két osztállyal. Az idén újabb két osztályt szerveztek, összességében tehát a párt káderképzésésének alapszintű vezetőképző tanfolyamain az idén több mint 200 dolgozó tanul. Valamennyien szerepelnek az alapszervezetek középtávú beiskolázási és káderképzési terveiben. A káderképzés közép és felső szintű oktatási formáira történő beiskolázásokban a felsőbb pártszervek döntenek. A marxista-leninista esti egyetem hároméves általános tagozatán, a szakosítóban és az 1—2 éves speciális tanfolyamokon vállalatunknál mintegy 50-en tanulnak.A KISZ politikai oktatáson ebben az évben 600 résztvevővel számolnak. Legnagyobb létszámú az ,,Ifjúsági Vitakör” amely minden KISZ alapszervezetben indul.A SZOT elnökségének 1978. január 30-i határozatának értelmében a szakszervezeti oktatás a jövőben is a szakszervezeti alapszervezetekben történik. Itt is egyszerűsödik a tömegpolitikai oktatás, az eddigi négyféle tanfolyam helyett 'kettő lesz. Alapképző tanfolyam a „Társadalmunk időszerű kérdései”, a Világpolitika időszerű kérdései tanfolyam pedig továbbképző jellegű ahol széles témaválasztási lehetőség van. Az 1978/79-es oktatási évben a szakszervezet 61 tanfolyamot indít 1200 résztvevővel.Az előzőekből látható, hogy a nagy tömeget mozgató politikai oktatások milyen nagy felelősséget rónak a párt, KISZ-, és szakszervezeti alapszervezetekre, az oktatásokat vezető propagandistákra. Szeptemberben elkezdődött a propagandisták felkészítése, hogy a tematikákon túl kellő ismereteik legyenek. Az előző oktatási év tapasztalatai, valamint az ez évi előkészítés igazolja, hogy jó úton haladunk a Központi Bizottság határozatának végrehajtásában.Nagy Sándor

Jelentés 
az őszi BNV-rttlDinamikus fejlődés, így lehetne jellemezni az őszi vásárt. A jellemzés a Hűtőgépgyár kiállítására is igaz. Az „F” pavilonban négyszáz négyzetméteres területen mutatkozott be vállalatunk. A formatervezett, világszínvonalú kiállítás méltán nyerte el a szakmai és a nagyközönség tetszését. A BNV-t meglátogató párt- és állami vezetők érdeklődéssel fogadták eredményeinket reprezentáló bemutat k’o zá s u n k a t..A hűtőszekrények és szifonok valamennyi típusát megismerhették az érdeklődök. Emellett a radiátorok és a klimaitizáló berendezések is érdeklődést keltettek. A közönség tájékoztatása kulturált. minden igényt kielégítő volt. A szakosított — IIOVÉNTA — nemzetközi kereskedelem-technikai és vendéglátóipari kiállítást a „D" csarnokban rendezték meg.A Hűtőgépgyár kétszáz négyzetméteren szupermarket áruházát, rendezett be. A vásárlás kulturáltságát biztosító, nagyon szép vérnarancs színű TYLER bútorok, már a nyitás napján elkeltek. Különösen a szocialista országok kereskedői tanúsítottak nagy érdeklődést. A lengyel kereskedelmi delegáció hűtőgépgyári látogatást tett, ahol üzleti tárgyalásokat folytatott.összegezve a látottakat: a szépség, a kulturáltság dominált. Méltó volt vállalatunk rangjához.
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Vendégünk volt az

Angol nagykövet

Szeptember 15-én látogatást tett, vállalatunknál Parsons úr, az angol nagykövet. Ütjáia elkísérte Heemans úr, kereskedelmi titkár. A Hűtőgépgyár részéről Gorjanc Ignác vezérigazgató fogadta őket, majd ismertette a gyárat és a gyártmányokat. Vendégeink nagy érdeklődést tanúsítottak gyártmányfejlesztésünk és exporttevékenységünk iránt. Később elismerően nyilatkoztak a gyári lakótelepről, valamint szociális és sportlétesítményeinkről.Az üzemlátogatás folyamán a kompresszoros hűtőgép gyáregységgel ismerkedtek. Ellátogattak a Jász Múzeumba is. A hatórás ittartózkodás után pozitív benyomásokkal távoztak angol vendégeink. Juhász
Újítók- és feltalálók elismerése

László Károly műszaki igazgatóval találkoztak szeptember 8-án az újítók és feltalálók. Ezen a fogadáson adta át a pénzjutalmat és vásárlási utalványokat a sikerrel újító nőknek.Kiváló feltaláló aranyjelvényt kapott Demc Vince és Szikszai Imre, Kiváló újító aranyjelvényt vett át Berki Imre, ezüstöt Velki Pál, bronzot pedig Hamar 
Károly és Lukácsi László.

A dolgozók javasoltákOktóber elején új személyporta nyílik a teherporta mellett. Létesítését a dolgozók kezdeményezték különböző fórumokon, körülbelül két éve. Az igény indokolt, mert új termelő üzemek építése csak a gyár területének bővítésével volt lehetséges. A távolságok jelentősen megnőtték. Két — két és félezer embernek jelent rövidebb gyaloglást az új porta megnyitása. A műszakváltáskor tapasztalható torlódás és versenyfutás a másodpercekért így elkerülhető. A porta mellett nyolcvan kocsi részére parkolót alakítottak ki, amely a meglévő, folyamatban lévő bővítésével együtt hosszabb távon megoldja a jelenlegi gondokat. Az új parkolót a motorkerékpárosok is igénybe vehetik. Nyáron a strandra érkezők is itt. helyezhetik el járműveiket.

A buszok menetrendje is változik, kifelé az új portánál megállnak.Valamennyi vállalati dolgozó megkülönböztetés nélkül igénybe veheti a bejáratot, de csak műszakváltások idején fog üzemelni. A kerékpármegőrző és az új porta között gyalogosok részére utat fognak építeni, amely növeli a közlekedés biztonságát. Horti
ViszontlátogatásNegyven csehszlovák szakember látogatott szeptember 25—26-án kétnapos tapasztalatcserére a Hűtőgépgyárba. Valamennyien az Elektrosvit cég dolgozói, akik most viszonozták a hűtőgépgyári GTE (Gépipari Tudományos Egyesület) küldöttség csehszlovákiai látogatását.A két vállalat tudományos egyesületei között több évi meglévő kapcsolat az utóbbi időben sokat fejlődött. Különösen a hűtőszekrénygyártás terén — a- mely mindkét vállalat fő profilja — van lehetőség arra, hogy gyümölcsöző legyen mindkét fél számára.

Katonák - fiatalokMunkás—paraszt és katonafiatalok találkozójára került sor szeptember huszonkilencedikén Jászberényben. A Hűtőgépgyár és a Dózsa György Laktanya KÍSZ-bizottság'ai közösen rendezték a programokat. A katonafiatalok egy csoportja látogatást tett a Hűtőgépgyárban, üzemlátogatás után sportügyességi játékokon mérték össze tudásukat a hűtős fiatalokkal.A találkozó az Aprítógépgyár hétvégi házában folytatódott ünnepi megemlékezéssel, mozgalmi dalok tanulásával és szellemi vetélkedővel.
• B B •

Nemcsak látogatók voltakAugusztus 31-ére a Hűtőgépgyár meghívta a 606. sz. Klapka György Ipari Szakmunkásképző Intézet tantestületét üzemlátogatásra. Bethlendy Béla igazgató Vezetésével a tantestület el is jött.Tóta József személyzeti főosztályvezető tájékoztatta vendégeinket a Hűtőgépgyárban folyó szakmunkástanulók képzéséről, valamint az V. ötéves tervre vonatkozó oktatási tervről,, A látogatás kettős célú volt: egyrészt megnézni a Hűtőgépgyár üzemeit, más- reszt, a szakelméletet tanító tanárok' és szakoktatók a tanítás során felhasználják a látott technológiai műveleteket. A tantestület tagjai a tanműhely fel szerel tségé- ‘■ól, a képzés tárgyi feltételeiről elismerően nyilatkoztak.
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Brigádok házatája

Mindennapi helytállásGazdasági, társadalmi munkájúikat önzetlenül végző, meleg emberi közösségre találtam az abszorpciós üzemi Gorkij Szocialista Brigád házatáján.Mindennapos jó teljesítményüket az egyenletes, becsületes, lelkiismeretes munka jellemzi. Soraiban találhatók hegesztők, betanított munkások, takarítónők, van közöttük egy művezető, sőt egy főművezető is.1967-ben alakultak', tíz évvel később hetedszer nyerték el az aranyplakettet.Gyöngyösi István gyáregységvezeitő elvtárssal csak telefonon tudtam pár szót váltani.— A Gorkij brigád többre képes. Hajszálon múlott, hogy nem lelték a Vállalat Kiváló Brigádja cím tulajdonosai.— Mi a véleménye a „gazda szemével” László Lajos többszörösen kiváló dolgozó hegesztőnek, aki kezdettől fogva a brigád vezetője.Beneveztünk valóban, mert úgy éreztük menni fog. Tizenegyedik helyezést értük el, holott az első tíz kaphatta csak a Kiváló címet. Nincs feladva a harc, újból megpályáztuk. Ez évi vállalásainkat már ennek jegyében állítottuk össze, ami értékben 161 377 forintot tesz ki.— Lajos mondanivalóját Tóth Károly brigádvezető helyettes egészítette ki.— Év végéig még van idő, de augusztus 31-ig mind a 260 órát teljesítettük. Üzemünk érdekeit figyelembe véve maradtunk, illetve maradunk bent, amikor csak szabadidőnk engedi.— Váci Sándor kapcsolódik beszélgetésünkbe, akinek szavain érződik, hogy büszke 'a brigádtagokra.— Négy százalékos selejtcsökkenést ütemeztünk be, s szinte hihetetlen — pedig pontosan így igaz, — húsz százalékkal csökkent. Több brigádtag is birtokosa már a kiváló dolgozó kitüntető címnek.— Kocza Károly annyira bele volt mélyedve munkájába, hogy háromszor is oda kellett köszönnöm, mire megállt a hegesztéssel.— Tizenhét éve jöttem a vállalathoz csőszerelő tanulónak. A Il-es üzem agg- regát-szereldéjében dolgoztam tizenkét évet, onnét kerültem ide. Feleségemmel együtt — aki tízéves törzsgárda tag — ebben a brigádban vagyunk'. Mindent megteszünk ahhoz, hogy elnyerjük a Kiváló címet.— Szőke Istvánná — Annuska néni— évék hosszú sora óta jár be Jánoshi- dáról. Napi 50 kilométert utazik, leggyakrabban állva < ítész úton. Saját lányaként beszél Balogh Rozáliáról, miközben könny szökik szemébe.— 1972 óta patronálja brigádunk ezt a kislányt. Nagy energiát fordítunk arra, hogy ne érezze a szülői szeretet hiányát. Most egy szép karórát vettünk' neki névnapjára.— A brigád tagjai nem vállalkoztak arra, hogy szavakban kifejezzék mindazt, ami a szocialista ember jellemzője. 

Tetteikkel, emberségükkel, mindennapi helytállásukkal bizonyítottak. A brigádvezető személyes példamutatása kisugárzik egész környezetére. Olyan kollektíva élén áll, ahol a legelején érvényesülésre jutott a hármas jelszó.Őszintén kívánjuk, hogy sikerüljön nagy tervük. Gyarapítsák a Vállalat Kiváló Brigádja címet élért brigádok táborát. Akiknek reméljük' közös lesz az öröm: László Lajos, Tóth Károly. Nagy Andrásné, Kovács Istvánné. Kocza Károlyné, Kocza Károly, Váci Sándor. Baráth Jánosné, Járomi Antalné. Szőke IStvá-nné, Gecse István. Lótos Tibor és Forgó Gyula. Baranyi
Brigádok figyelem!A vállalat gazdasági vezetése a társadalmi szervekkel egyetértve, az újítói és feltalálói mozgalom fokozott fellendítése, a jogszabályok, rendeletek megismerése érdekében a brigádok részére vetélkedőt, illetve versenyt hirdet.A verseny két résziből áll:

— az újítási rendeletek ismerete;
— az újító mozgalomban való aktív 

részvétel.Az újítási és szabadalmi osztály szeptember, október és november hónapokban a brigádok részére újítási totót ad közre, meflyet kitöltve az újításon kell leadni a tárgyhó 20-ig Értékelés 
30-ig az alábbiak szerint:
— minden helyes válasz
— 15 helyes válasz esetén
— 14 helyes válasz esetén
— 13 helyes válasz esetén

1 pont 
-j- 5 pont 
+ 3 pont 
+ 2 pontOktóber hónapban a brigádok, a brigádtagok által benyújtott újításokkal vehetnek részt a versenyben, az alábbiak szerint;— október 10-ig benyújtott javaslat 5 pont— október 10—-15. között benyújtottjavaslat 3 pont— október 15—31. között benyújtottjavaslat 1 pont— bevezetésre elfogadott javaslat+ 15 pont— kísérletre elfogadott javaslat+10 pontA verseny értekelese a totóval es az októberben beadott javaslatokkal elért pontszám alapján történik, 1978. december 10-ig.Az első három helyezett brigád pénzjutalomban részesül:

I. helyezett brigád
II. helyezett brigád

III. helyezett brigádLászló Károly műszaki igazgató
részére 300 Ft fő 
részére 200 Ft/fő 
részére 100 Ft főTakács László újítási ov.

Művészek 
a munkásokértA kulturális évad kezdetének kellemes meglepetése, hogy a Hűtőgépgyár és a várbeli Korona Pódium között szocialista szerződés jött létre. A rendhagyó szerződés alapját több éves kapcsolat adja. Mikes Lilla művésznőt, mint a nagysikerű irodalmi és zenei műsorok háziasszonyát, jól ismerik a hűtőgépgyáriak. A Lehel Gyöngye Étteremben eddig is Kossuth- díjas és kiváló művé ek, a magyar előadóművészet reprezentánsai adtak ízelítőt az irodalom és zenekultúra legjavából. A növekvő kulturális igény kielégítésének lehet a szerződés az egyik biztosítéka. A Korona Pódium az Országos Rendező Iroda modellpódiuma. amely jelentős közművelődési missziót vállal és tölt be.A vállalások között olyan közművelődési szolgáltatások vannak, amelyek új értékkel járulhatnak hozzá kulturá- lódásunkhoz. Például, munkás—színész találkozók' a gyárban, vagy öntevékeny művészeti csoportok szakmai segítése dramaturgiai tanácsokkal, irodalmi anyagokkal. A gyári nyelvtanfolyamokhoz kapcsolódva lehetőséget biztosít a megállapodás orosz—magyar, német— magyar, angol—magyar és francia— magyar nyelvű előadóestek megtartására.Műsorpolitikai szempontból nagy előny a gyári dolgozók számára, hogy a Korona Pódium valamennyi műsorát a várbeli előadás után elsőként láthatják. Sőt, ha arra igény van, brigádok vagy üzemek kollektívái részére a várbeli előadásokra helyet biztosítanak, akár egész házat is. Neves külföldi művé
Országjáró targoncasok

Augusztus 26-a, szabadszombat. Biztos, hogy a dátum sokaknak dolgos hétköznap volt, de a szállítási főosztály Kun Béla Szocialista Brigádjának nem. Harminchét ember nézett az égre reggel 6 órakor, ugyan milyen idő lesz ma? Az idő pontosan kirándulásra alkalmas. E brigád tagjainál már hagyomány az évi egyszeri országjáró kirándulás és egy alkalommal közös színházlátogatás. Ezeket a brigádtagok közös pénzéből fedezik.Most az útvonal Miskolctapolca, Eger, Abasár.A hangulat vidám, az élcelődő megjegyzések mellett, köszöntötték a targoncaverseny győztesét Baranyi Istvánt. A hosszú út porát a barlangfürdő kellemes gyógyvize mosta le, majd utána ebéd következett — szalonnasütés — amit erdei séta követett. Bizony még az „öreg” házaspárok is egymást átölelve tették meg a 3 kilométeres sétát. A romantika után indultunk Egerbe, itt a vár megtekintése volt a program, igaz, hogy már valamennyien láttuk, de így együtt mégis új volt. Városrészeket már nem néztünk, így is fáradtan ültünk a buszra, amellyel az abasári téesz borpincéjébe mentünk disznótoros vacsorára. A fáradtság elmúlt, a jó vacsora és bor után még a fájóslábúak' is táncra perdültek. Nótaszóval indultunk hazafelé a kellemes nyárvégi éjszakában.Amit idáig leírtam, ez egy nap volt a pihenőnapból, de a hétköznapok, amikből több van, nagyon kemény 

szek meghívását is lehetővé teszik. Az épülő munkás- és ifjúsági klub megnyitása után egy-egy nagyobb jelentőségű mű ősbemutatójának megtartásáról is szó van. A szerződés természetesen nemcsak egyoldalú, hanem kölcsönös előnyöket tartalmaz. A gyár vállalta, hogy saját nyomdájában plakátokat, szórólapokat, műsorfüzeteket, meghívókat stb. — készít a pódium számára. A művészeknek lehetőséget teremt szervezett gyárlátogatásokra, a termelés, a termelő ember jobb megismerésére.A szocialista szerződés nagyszerű keretet biztosít a közművelődési igényék magasszintű kielégítéséhez. A keretet tartalommal megtölteni a jelen és a közeljövő feladata. Bízunk benne, hogy az idő igazolni fogja a célt: — közművelődés. Horti
Tömeges játék

Október elsején — kocogj, mozogj, 
fuss az egészségedért jelszóval — válto
zatos sportrendezvények között válogat
hatnak a hűtősök. Öt kilométeres gya
loglással kezdődik a program, amelyet 
a szervezők ügyességet, leleményessé
get kívánó akadályokkal nehezítenek. 
A gyalogtúra végállomása a gyári sport
kombinát, ahol labdajátékok, különböző 
játékos torna és atlétikai számok, vala
mint úszás k'özött ki-ki ízlésének meg
felelően válogathat. Valamennyi részt
vevő meggyőződhet a tombolán, hogy 
mennyire kegyeltje Fortunának. A tö
megsportnak fő szervezői a KISZ fiata
lok, akik még büféről is gondoskodtak. 
Természetesen, csak alkoholmentes ita
lokkal hűsíthetik Szöuljukat a résztve
vők.

munkát kívánnak a brigád tagjaitól, hiszen a gyár minden területén találkozunk a targoncásokkal az anyag beérkezésétől a késztermék vagonba szállításáig. Egy nap több tonna árut mozgatnak. A munkaterület szerteágazó, hiszen a reggeli indulás után a műszak végén találkoznak egypár szóra, no meg a brigádgyűléseken, amit rendszeresen megtartanak. A brigád többszörösen aranykoszorús, vezetője Rékasi Mihály, 1970 óta. A brigád tagjai készítették elő a targoncaversenyt, ami reméljük még több első helyezést is fog hozni. A jó kollektív szellemet bizonyítják az eddigi eredmények. Munkájuk mellett még patronálják a Petőfi Ifjúsági Brigádot, bíznak abban, hogy a fiatalok is szívügyüknek tekintik a brigádmozgalmat, mint az öregek!öt állandó véradó is van. A sportmozgalom is „erős” a brigádban, a tömegsport rendezésénél ott-találjuk Farkas Miklóst, Réka'si Mihályt, Molnár Andrást.A kulturális vállalásban vannak eredmények, szakszervezeti oktatásra és pártoktatásra jelentkeztek. Ajánlatos lenne, hogy a brigád tagjai a jövőben állami oktatásra is jelentkeznének, de magasabb politikai oktatásban is részt vegyenek.Példa arra a Kun Béla brigád, hogy szerteágazó területen is lehet jó közösségi munkát végezni, ha ez nemcsak ki' vánság, hanem lelkiismeretes munkával párosul. Pesti Jánosné
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A jogász véleménye

i

A társadalombiztosítás minden állampolgárnak szolgáltatásokat nyújt abban az esetben, ha betegsége vagy balesete miatt keresőképtelenné válik. Szolgáltatásokat nyújt abban az esetben is, ha a dolgozó munkahelyén üzemi balesetet szenved.A társadalombiztosítási szolgáltatások azonban nem fedezik a dolgozónak egészsége sérelme folytán felmerült kárát teljes mértékben. A táppénz, a baleseti járadék vagy a baleseti rokkantsági nyugdíj stb. kevesebb, mint a dolgozónak a sérelem előtti keresete. E különbözet megtérítése érdekében a dolgozó elsősorban munkáltatója ellen fordulhat, de csak akkor, ha a sérelem munkaviszonyból eredő jogok gyakorlása. illetve kötelezettségek teljesítése közben érte.A Munka Törvénykönyve 62. g-ának értelmében a vállalat a dolgozónak a munkaviszony keretében elszenvedett egészségi károsodásáért vétkességére tekintet nélkül, teljes mértékben felel.Mit jelent ez közelebbről, egyszerűbben megfogalmazva?Ha beigazolódik, hogy a dolgozó munkaviszonya keretében szenvedte el a sérelmet, akkor a vállalat felelőssége szempontjából nem kell már vizsgálni, hogy annak bekövetkezéséért terheli-e valamilyen vétkesség, tehát gondatlanság vagy mulasztás. Felelőssége vétkességére tekintet nélkül, tárgyi alapon fennáll, pusztán azon lénynél fogva, hogy a baleset munka közben következett be.
A kártérítés megállapításához tehát 

mindenképpen szükséges, hogy a bale
set a munkaviszonyból folyó tevékeny
séggel legyen kapcsolatban. Ilyen tevé
kenység a munkavégzés előkészítése, a 
munkától el nem választható személyi 
szükségletekkel (étkezés, tisztálkodás), 
valamint a munka befejezésével együtt 
járó teendők is. Munkaviszony kereté
ben történik a károsodás akkor is. ha 
a dolgozót a vállalat telephelyén kívül 
éri (pl. kiküldetés során) Annak a kér
désnek az eldöntésénél, hogy a. dolgozó 
rendes munkáját végezte-e, nemcsak a 
betöltött munkakörnek van jelentősége, 
hanem annak is, hogy az adott helyzet
ben a dolgozótól mennyiben volt elvár
ható a vállalat érdekében a munkaköré
hez esetleg szorosan nem tartozó tevé
kenység kifejtése. Pl. a vállalatot fenye
gető kár elhárításában való részvétel. 
Munka közben elszenvedettnek kell te
kinteni azt a károsodást is, amely a vál
lalat által üzemben tartott közlekedési 
eszközön, az üzemeltetéssel kapcsolatos 
munkakörbe beosztott dolgozót éri. A 
munkaviszony keretébe vonható a vál
lalat érdekében a munkaviszonnyal ösz- 
szefüggésben történő társadalmi munka 
végzése is.

Kinek a hibájából?...A vállalatokkal szemben fennálló szigorú felelősségi szabályozás jogpolitikai indoka az, hogy mind a munkáltatókat, mind a dolgozókat az üzemi balesetek megelőzésére késztesse. Ennek érdekében támaszt fókozott követelményeket a munkáltatókkal szemben a biztonságos munkavégzéshez szükséges feltételek megteremtése, a munkavédelem szabályainak megtartása terén.A szabályozás megkönnyíti a dolgozók számára az üzemi balesetekből származó és a társadalombiztosítási szolgáltatásokat meghaladó károk megtérítését. Az elmúlt év elejétől kezdődően már nem szükséges, hogy a dolgozó üzemi balesetével kapcsolatos kárigényét Írásban a vállalatnak benyújtsa, mivel a vállalat a jogszabálynál fogva minden üzemi balesetet megvizsgál, a jogi osztály pedig kártérítést állapít meg valamennyi olyan esetben, ha a baleset bekövetkezésében a vállalatra nézve kimentő okot nem talál. Nézzük meg részletesen azt a két kimentési okot, amikor a vállalat nem kötelezhető a keresetkiesés és egyéb károk megfizetésére:
A jogszabály két esetben engedi meg, 

hogy a vállalat mentesüljön a szigorú 
felelősség alól. Az egyik, ha bizonyítja, 
hogy a balesetet működési körén kívül 
eső elháríthatatlan ok idézte elő: a má
sik, ha a balesetet kizárólag a károsult 
dolgozó elháríthatatlan magatartása o- 
kozta. E két meglehetősen bonyolult jo
gi fogalmat részletesebben is meg kell
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világítani. Mit jelent a működési kör? 
Semmiképpen nem jelenti a munkavi
szony keretét, tehát azt a kört, ahol a 
vállalat felelőssége fennáll. A működési 
kör kifejezetten a vállalat felelősség a- 
lóli mentesülésével áll szoros összefüg
gésben. A Legfelsőbb Bíróság Munka
ügyi Kollégiuma állásfoglalással mutat 
irányt a gyakorlat számára. Eszerint ál
talában a vállalat működési köréhez 
tartoznak a feladatai ellátása során ki
fejtett tevékenységgel kapcsolatos okok. 
Ezek eredhetnek személyi magatartá
sokból, a használt anyag, felszerelés, be
rendezés és energia tulajdonságaiból, ál
lapotából, mozgatásából és működéséből. 
Minden esetben figyelemmel kell lenni 
arra, hogy az adott munka milyen jelle
gű és hogy azt a dolgozó milyen körül
mények között végzi. Ahhoz tehát, hogy 
a vállalat a kártérítési felelősség alól 
mentesüljön, szükséges, hogy a baleset 
olyan tevékenység közben következzék 
be, amely nincs kapcsolatban a vállalat 
működésével és azt a vállalat a techni
ka és a műszaki lehetőségek adott szint
je mellett nem tudja elhárítani,A másik körülmény amellyel a vállalat kimentheti magát: bizonyítania kell, hogy a kárt kizárólag a sérült dolgozó elháríthatatlan magatartása okozta. A mentesülés alapja ebben az esetben a sérült, dolgozó olyan magatartása, amely a bekövetkezett üzemi balesetnek kizárólagos és egyben elháríthatatlan oka volt. Ha a balesetet, a dolgozó vigyázatlansága. figyelmetlensége, ügyetlensége, a technikai előírások és óvórendszabályok megszegése, a munkavégzés során bekövetkezett rosszullét vagy egyéb személyi adottság okozta, ez még nem jelenti feltétlenül azt. hogy a károsodásnak ezek voltak a kizárólagos okai. E- zekben az esetekben körültekintően kell vizsgálni, hogy a kárt a dolgozó magatartása okozta-e, avagy annak bekövetkeztében olyan ok is közrehatott, amely a vállalat működési körébe esik, vagy bár azon kívül esik ugvan, de a vállalat elháríthatta valna.

KármegosztásHa a kárt nem kizárólag a károsult magatartása okozta, hanem olyan egyéb okok is fennállnak, amelyre tekintettel a vállalat a felelősség alól nem mentesülhet. úgy kármegosztásnak van helye, de csak akkor, ha a dolgozó közrehatása vétkes volt. Azt, hogy a kárt milyen arányban viselik az dönti el, hogy a dolgozó vétkes közrehatása milyen mértékű volt és mennyiben járult hozzá a sérülés bekövetkezéséhez.
Az üzemi baleset alapján a munkál

tatótól a társadalombiztosítási szerv ké
sőbb az általa nyújtott teljes baleseti és 
egészségügyi ellátás költségeit követel
heti, ha a balesetet a munkáltatónak 
vagy valamely megbízottjának óvórend
szabálysértő mulasztása vagy a. baleset 
előidézésére irányuló szándékos maga
tartása okozta. A munkáltatónak e fele
lőssége szűkebb körű a dolgozóval szem
ben fennálló felelősségénél, ezért a 
munkáltatónak abból a magatartásából, 
hogy a sérült dolgozójának megtérítette 
a balesetből eredő kárát, nem lehet o- 
lyan következtetést levonni, amely sze
rint ezzel a társadalombiztosítási szerv
vel szemben fennálló felelősségét is el
ismerte.

Dr. Knorr János

Hírek
300 nyári szünidős fiú és lány, össze

sen közel ötvenezer munkaórával já
rult hozzá a vállalat gazdasági munká
jához ez évben, A korábbi évekhez 
viszonyítva, jobban teljesítették a. rájuk 
bízott munkát.

★ iK 4?

Nemcsak' a tanköteles korú diákok
nak kezdődött szeptemberrel a tanév, 
hanem annak a 101, vállalati dolgozó
nak is, akik közép és főiskolákon, vala
mint egyetemeken tanulnak levelező 
vagy esti tagozaton.

Tizenhárom plusz kettő

Ez a szám nem sokat mond, sőt az ember azt hinné, valami újfajta szerencsejáték.Ki is merne arra gondolni, hogy egy 15 tagú családot jelent?!A közelmúltban vállalatunk vezérigazgatójához olyan kéréssel fordult egy segíteni akaró, hogy egy nagy családnak küldjön a vállalatunk hűtőszekrényt.E családban még sok a kisgyermek, és a nyári időszakot nehezen vészelik
Hosszú utazás után elértünk a román határ mentén lévő Körösszakállra. Kicsi 

utcában még kisebb ház, az udvarban sok apró gyerekkel, s a kapuban közülük 
kettő már jöttünket várta. Híresztelték a bentlévőknek, hogy megjöttünk. A fo
gadtatásunk nagyon örömteli volt, és a családfőt — aki dolgozni volt — elenged
ték a munkahelyéről, hogy jelen legyen a nagy eseményen. Részünkről nagy 
meglepetés folt, hogy a 13 gyermek igen fiatal szülőké. Az anya 35, az apa 37 
éves. A legidősebb gyermek 19, a legfiatalabb pedig 2 éves, a 13 gyermek közül 
11 fiú, 2 lány. A gyermekek tiszták, rendesen öltözöttek és igen jól neveltek.

A ház kívül-belül tiszta, rendes. Amerre csak a szem ellát, mindenütt heverőt talál.Nagy örömmel mutatták meg nekünk a VIDEOTON-tól kapott televíziót, az apa munkahelyén dolgozó szocialista brigád ajándékát egy tévészekrényt. Mi is bevittük a hűtőszekrényt, beállítottuk. és bejött valamennyi gyermek megnézni, körbejárni, megsímogatni az új ,,családtagot”. Nagyon örültek, boldogok voltak, de legfőképpen az édesanya, aki naponta kétszer is főz. Hatalmas segítséget nyújt tehát a hűtőszekrény ennek a nagy családnak. A nagy munkákhoz, mosás, főzéshez a nagyma
Gyula abbahagyta?

Ha egy új tehetség tűnik fel valamelyik sportág egén, szinte minden fórumon beszédtéma. Később az évek során „csak” egy a sok közül, pályafutása befejeztével vagy az után pedig alig lehet valamit hallani a hajdan oly sokat emlegetett tehetségről.A jászberényi labdarúgás igen kiemelkedő alakja Sárközi Gyula, aki pályafutása végefelé kezdett igazán sztár lenni, mikor már ő volt az „öreg”, nemcsak korát, hanem tudását is beleértve.Adódott ez elsősorban szerénységéből— a magánéletben s a pályán egyaránt— a botrányhősök mellett egy kicsit háttérbe szorult.1959-ben kezdett a Lehel SC-nél, s egy év megszakítással mindig — tehát 1978. nyaráig — a Lehel színeiben rúgta a labdát nem kevés sikerrel, többnyire irányító szerepkörben, de ha a csapat érdeke úgy kívánta, bármilyen feladatot elvállalt. Talán ezért is nem tartozott a csillogó játékosok közé, jó képességeit mindig a csapat szolgálatába állította, pedig mint elmondta, sokszor olyan feladatot kapott, amit nem szívesen csinált. Szerette a játékot— a szó szoros értelmében —, játszani szeretett, nem pedig az öldöklő, sokszor inkább az „emberre” menő küzdelmet. Az utóbbi években, mikor már a régi társak abbahagyták, ő testesítette meg azt a játékost, aki inkább technikai, taktikai tudásával próbált megélni, mint fizikai erejével, s tegyük hozzá, sikerrel.A megnövekedett feladatokat már egyre nehezebben viselte, s 1977. tavaszán 

át, mivel az ételek gyorsan elromlanák, de a család szerénysége miatt nem mert segítségért folyamodni. Két szocialista brigádunk felajánlotta segítségét, annak ellenére, hogy nem ismerte a család körülményeit. Egy 175 literes LEHEL hűtőszekrényt vásároltak részükre.Bevallom, egy kicsit izgultunk is, vajon milyen helyre kerül a 175 literes családtagunk. Elhatároztuk, hogy elkísérjük és személyesen adjuk át Turiéknak.

mától kapnak segítséget és amint elmondották, minden gyermeknek megvan a maga reszortja, kinek-kinek képessége szerint.Nem sok időt töltöttünk szerény otthonukban, de ez idő alatt is számtalanszor megköszönték segítségünket, örömükben még az ebédjükről is lemondtak volna, hogy azt megoszthassák velünk.Amikor elköszöntünk a népes családtól, s elindultunk hazafelé, visszapillantva, láttuk, hogy a sok kis kéz még sokáig integetett, amit nem könnyű elfelejteni. Aszódi Gézáné

bejelentette visszavonulási szándékát, de csak fél évre tudta nélkülözni a csapat, tavasszal újra visszahívták, mert mint kiderült nem találta meg utódját a szakvezetés. Üjra csatasorba állt, s nem csekély érdemeket szerzett abban, hogy a csapatnak sikerült a második vonalba verekednie magát.Kérdésemre, hogyan sikerült majd húsz évet szinte végig egyenletesen jó teljesítménnyel végigjátszani, azt vála- laszolta, hogy az edzéseken dől el minden.A kiszabott munkát becsületesen elvégezni, nem lazsálni, akkor nagy baj nem lehet, s egy megfelelően edzett sportolónak még megsérülni is nehezebb.Ma már edző, az ifjúsági labdarúgókat irányítja. Szeretne sok jó labdarúgót nevelni, de a véleménye az. hogy egyre nehezebb. Nehéz, mert a fiatalok fizikai felkészültsége gyengének mondható. Továbbá, sok a kon- kurrencia, presszó, disco, stb., ami lényegesen csábítóbb, mint a napról-nap- ra végzendő megerőltető edzések.Az ifik fele is vidéki, a városból alig- alig van érdeklődés. Mindezek hátráltatják a munkáját, amit ugyanolyan lelkesedéssel, szorgalommal végez, mint aktív sportoló korában. Focizni, játszani szeretné megtanítani a fiatalokat, mert technikai tudás nélkül a labdarúgás elveszíti varázsát.Munkája tehát van elég, de ezt vállalta szeretett sportága érdekében. Köszönjük, amit a pályán nyújtott, kívánjuk, hogy az új pálya is sikeres 
legyen. Erdős Lajos



6 HŰTŐGÉP

Targoncás a nyeregben

Őszintén bevallom...őszintén be kell vallanom nem gondoltam, hogy a múlt havi újságban megjelent cikkemnek ilyen hatása lesz.A lépcsőházban Kirtyán Jánosné „stopolt” le:— Nagyon örülök, hogy írtál erről. Való igaz, a belső udvar rettenetesen néz ki. Én már 13 éve itt lakok, s bizony régen itt rend és tisztaság volt. Persze nem is lehet rendet tartani ott, ahol a lakók többsége nem törődik azzal, hogy megtanítsák a gyerekeiket a tisztaság és a rend szeretetére. beküldik a szemetet a kisgyerekkel, az meg a kuka mellé önti, mert el sem éri a tetejét.De van itt más probléma is. Rengeteg a gyerek. Soha ennyi lurkó ebben a házban nem volt, s nincs megfelelő hely a számukra. A homokozó kicsi, a hinta le van szakadva, nincs egy mászóka, vagy más játék. A nagyobb srácoknak a vasút mellett focipályát szerettünk volna. Ki is lett hozva a salak. Nagynehezen egy páran szétterítették. Mire ez megtörtént, a kapukat tönkretették'.— Mégis mit lehetne tenni, hogy rendezett, kulturált környezet legyen a lakótelepen.— Kettőn áll a vásár. A vállalaton és a lakókon. A vállalat szánhatna több pénzt ránk. A gyár területén, s azon kívül is a gondnokság dolgozói nyírják, locsolják a füvet, gondozzák a gyár melletti lakótelep egész környékét. Mi is gyári lakótelep vagyunk. Nekünk eddig nagyon kevés jutott. Itt a homokozót ki kellene bővíteni, rendes hintákat, mászókákat, forgókat fölszerelni. Padokat, asztalokat, szemétgyűjtőket elhelyezni. Vagy 10—12 éve az „A” lépcsőház légópincéjében volt egy klubunk. Nem hiszem, hogy ezt ne lehetne most is megvalósítani.Szeretném, ha mindenki a tükörbe nézne egy kicsit, s a tisztaság megóvását kötelességének érezné. Ehhez pedig az is kell, hogy a szülők tanítsák meg a gyerekeiket a tisztaság és a rend szeretetére.Nagyon örültem Rózsika nyílt, őszinte beszédének, jó ötleteinek. Bárcsak mindenki így gondolkodna semmi probléma nem lenne.Másnap telefonáltak — a III-as üzemben három szocialista brigád jelentkezett, hogy segít a lakótelepen. Veszem a noteszem, rohanok hozzájuk. Mindjárt Urbán Lászlót, az üzemi párttitkárt keresem. Ö biztosan tudja, hol találom meg a brigádokat. Igen ők is olvasták a cikket. A telefonon kapott hír azonban „kacsa” volt, mert mindenkinek az a véleménye, hogy minden ember érdeke, sőt kötelessége a lakókörnyezetének tisztántartása, illetve a tisztaság megóvása. Igazuk van. Hogy a kör teljes legyen, Incze Józsefhez kopogtattam be. ö a lakóbizottsági elnök. Incze bácsi nagyon örült, hogy megkerestem.— Bizony itt hathatós segítségre van szükség úgy a gyár, mint a lakók részéről. Én már annyiszor kértem, hogy megfelelő játékokat csináljanak ide. A kérésemet mindig meghallgatták. ígéretet is kaptam, de nem történt semmi. Nekem az a javaslatom, hívjunk össze egy lakógyűlést. A vállalat részéről is hívjuk meg az illetékeseket. Meg kell oldanunk ezt a súlyos problémát. Nagyon szeretném, ha mind a hetvenkét lakó eljönne. A tisztaság mindnyájunk' érdeke. Kiss Erika

A brigádvezető 
birkózik, újítNehezen indul egy olyan beszélgetés, amikor a kérdezett tudja, hogy róla újságcikk készül.Gondolkodóba esik; mi az, amit rólam lehet írni, mi az, ami az embereket érdekli, vagy az átlagosnál több?Milyen ember Hamar Károly szerszámkészítő?Hogy miért esett éppen rá a választás? Azt hiszem e portré végén erre is választ kapunk.De hadd valljon saját magáról, eddig megtett életút.járól Hamar Károly:

— 1955-ben kerültem a vállalathoz 
szerszámkészítő tanulónak. Bekapcso
lódtam az akkor beinduló sportéletbe. 
Különösen a birkózás vonzott, és mint 
eredményeim mutatják — magyar ifjú
sági bajnokság harmadik helyezettje; 
hadsereg bajnokság második és har
madik helyezése —, nem eredményte
lenül sportoltam. Ma is aktívan birkó
zom az újjáalakult Lehel SC birkózó 
szakosztályában.

Társadalmi munkát főleg leszerelé
sem után vállaltam a KISZ-ben és a 
szakszervezetben. Ma is bizalmi vagyok, 
és a műhelybizottság segélyezési albi
zottságának tagjaként működöm. 1978. 
január 1. óta pedig a Május 1. Szoci
alista Brigád vezetőjének választottak 
meg. Jó kis brigád a miénk, volt már a 
,Vállalat Kiváló Brigádja” is, és az ér

tékelésnél most is mindig e kitüntető 
cím közelében járunk. Sajnos kicsi a ke
retszám erre a címre, hiszen az idén is 
csak egy brigád kapta meg a szerszám
üzemből.
— Szívesen beszél a brigádról, és öröm
mel mondja, hogy egy emberként vesz
nek részt a közös munkában, szórako
zásban, vagy ■— mint legutóbb — közős 
múzeumlátogatáson.A brigádvállalások teljesítése alkalmából figyelemre méltó eredményeket értek el az újításban. Ebben élenjárt a brigádvezető.Erről a következőket mondja:

— öt év óta veszek részt a mozga
lomban, és ezidáig mintegy 20 elfoga
dott újításom van. Természetesen ebben 
vannak olyanok is, amit a brigád egyik 
tagjával közösen adtunk be.
Újításaim kapcsolatosak a brigád által 
készített új szerszámokkal, vagy a ja
vításra visszatérő régiekkel.
Legemlékezetesebb újításom, amely a 
legtöbb fejtörést okozta, a Bosch licen- 
ce alapján gyártott hűtőszekrény ajtó
bélés lyukasztó szerszámai voltak.— Pénzért újítasz?

Nem mondom, hogy nem jól jön, ha 
valamelyik újításom után pénzt kapok, 
de nem csak a pénz miatt csinálom. 
Szeretem megoldani a még megoldat
lan gondokat, és jó érzés tudni, hogy 
egy szerszám elkészítése mellett kive
szem a részem a szellemi munkából is. 
A pénz egyébként is később ér hozzám, 
addig a szerszám már rég „dolgozik.” 
Túl sok szerintem az átfutási idő, az 
adminisztráció az újításokkal kapcso
latban.Hamar Károly egyébként a közelmúltban kapta meg a „Kiváló Újító” kitüntetés bronz fokozatát, amelyhez szívből gratulálunk. Csatai József

Műszaki könyvnapokAz ismeretek elsajátításának ma is a könyv a legkönnyebben elérhető eszköze. A könyv ma már mindenkié. A könyv a tudás legdemokratikusabb forrása.A műszaki könyvnapok vállalati megrendezésének nálunk komoly hagyományai vannak. Mindig is jelentős eseménynek számított. Műszaki könyvtárunk az elmúlt évekhez hasonlóan az idén is megrendezi a műszaki könyvnapokat. Kiállításon mutatja be a könyvnapokra megjelenő új műszaki és tudományos ismeretterjesztő könyveket, melyeket természetesen kölcsönöz is.A kiállítás helye a műszaki-és szakszervezeti könyvtár. Ideje 1978. október 6-tól 31-ig, megtekinthető 8-tól 16 óráig.Rendezvényeink másik jelentős eseménye az október 18-án du. 3 órakoi’ kezdődő szakíró — Olvasó találkozó lesz, ahol az érdeklődők VÁRJON DÉNES- sel a Klíimatervezés; és a Klímaberendezések automatizálása c. szakkönyvek szerzőjével találkozhatnak.Kovács Béla műszaki könyvtár vez.

Bátor vélemények

A klímatechnikai gyáregység 
párttaggyűlésénAz augusztus 30-i pártalapszervezeti taggyűlést, a vitában elhangzott felszólalásokat, a jól megalapozott őszinte kritika és a szokottnál keményebb hangnem jellemezte. A heves, de reális vélemények Kazinczy Gábor termelési osztályvezető-helyettes beszámolója kapcsán hangzottak el, aki ismertette az 1978. I. féléves termelési eredményeket, valamint a II. féléves feladatokat.A tervezett első féléves eredménytől komoly a lemaradás — amely közel egyhavi termelési értéknek felel meg — kizárta az elhallgatást, vagy közömbösséget. A beszámoló is jó vitaindítónak bizonyult, ugyanis a gyártmányféleségek és technológiai területek szerint csoportosítva, rámutatott az alapvető hibákra, melyeket az alábbiak szerint lehet összegezni:— A tárgyidőszakban sok dolgozó mondott fel és távozott el gyáregységünkből, ami nem csak számszerűségében, hanem a távozók összetételében is nagy gondot okozott. Főleg szakemberek és jól begyakorolt munkások hagyták ott a közvetlen termelő területeket. Köztudott, hogy az új belépő, képzetlen segédmunkások csak hosszabb idő elteltével tudják elsajátítani a munkafogásokat és ez alatt nem képesek teljes értékű munkát végezni. Ez a probléma főleg a gyártmányok minőségének romlásában jelentkezett szembetűnően. A bútorokból sok került vissza javításra, vagy a gondatlan festés miatt újrafestésre. A létszám- és szakemberhiány miatt gyakorivá vált a dolgozók átcsoportosítása, melyet a művezetők nem minden esetben megfelelően készítettek elő, így nőtt a kapkodás és a dolgozók elégedetlensége. Megromlott a jó munkatársi kapcsolat, vezetők és beosztottak, valamint vezetők és vezetők között, ami fokozta a kilépők számát. Ilyen körülmények mellett lehetetlen volt a napi 100 százalékot és a féléves feladatokat teljesíteni, nem is említve az időnként előforduló anyag- és kooperációs alkatrészhiányt. Természetesen, a lemaradás következtében a bérek sem a dolgozók elképzelései szerint alakultak, a munkaerőt elszívó környező vállalatok pedig lényegesen magasabb fizetést ajánlottak, melyekkel nem lehetett versenyezni.A legsajnálatosabb az, hogy a közvetlen termelés irányítók a különböző akadályok elhárítására koncentrálva elhanyagolták a legfontosabbakat, a termelő emberrel való törődést, a dolgozók körében végzendő türelmes agitá- ciót és felvilágosító munkát. A beszá-

Szakszervezeti vezetők Zamárdiban

Szeptember 9—10-én a vállalati üdülő klubhelyiségében munkabizottságok és osztálybizottságok titkárai, valamint a munkabizottságok vezetői részére előadást tartott Csömör József gyárfejlesztési főmérnök, Velkei István vszt- titkár és Czakó Károly termelési felelős,Csömör elvtárs a vállalattal kapcsolatos gazdasági kérdésekre adott válaszában kitért a VI. 5 éves tervben várható beruházásokra, többek között: — a gáz- és olajhűtőüzem beindításával kapcsolatos problémákra,— választ kaptak aktivistáink az üzemi fürdők vízellátásának megoldására, 

számoló alapján és a vita során a párttagság előtt nyilvánvalóvá vált, hogy az éves terv teljesítése csak az eddiginél nagyobb erőfeszítésekkel lehetséges. A termelő területen pedig gyökeres változásra van szükség, melynek érdekében a pártalapszer vezet az alábbi állásfoglalást hozta:— A munkaerő utánpótlásának nehézségei miatt fokozottan kell törődni a dolgozók megtartásával, azok megfelelő helyen történő foglalkoztatásával, a jó munkahelyi közérzet kialakításával, melyért elsősorban a közvetlen munkahelyi vezetők a felelősek.— Az egyes technológia területeken jelentkező létszámgondok megoldását hatékonyabb műszaki fejlesztéssel, a munkafolyamatok ésszerűbb szervezésével kell biztosítani.— Létre kell hozni egy üzem- és munkaszervezéssel foglalkozó csoportot, melynek feladata a munkaerő felhasználás, munkaidő kihasználás optimális feltételeinek kidolgozása legyen.— A jelenleginél ösztönzőbb bérezési formát kell kialakítani, mert az utóbbi idők tapasztalatai egyértelműen bizonyították a termelőüzemi bérezés gyengéit.— Kiemelten kell foglalkozni a művezetők szakmai, politikai felkészültségének további fejlesztésével, a szükséges üzemgazdasági tudnivalók megismertetésével, az emberközpontú szemlélet kialakításával. A pártalapszerve- zet vezetősége az állásfoglalás végrehajtását folyamatosan ellenőrzi.A taggyűlés őszinte segítőkész légkörében a felszínre kerültek a hibák és a gondok, ennek ellenére nem lehet azt mondani, hogv a Párttagságon pessz.i- mista hangulat lett úrrá, sőt osztatlan volt a vélemény, hogy kellő akarással és összefogással, bízva gyáregységünk dolgozóiban a lemaradás behozható és az éves terv teljesíthető. Viszont, már a jövő évre gondolva sokan megkérdőjelezik, hogy a 412 milliós évi termelési érték továbbfeszítésének meg lesznek-e az ésszerű, reális lehetőségei.A pártalapszervezet titkára ösz- szefoglalójában hangsúlyozta, hogy a jelenlegi munkáskollektíva megerősítésével, az állásfoglalásban felsorolt feltételek biztosításával, ki kell, hogy alakuljon gyáregységünknél a tervszerű zökkenőmentes munkavégzés, amikor dolgozóink nyugodt, pontos munkával teljesítik a mennyiségi és minőségi elvárásokat, így megteremtve annak lehetőségét, hogy emberileg és anyagilag mindenki megtalálja számí
tását. — Guthy —

— a szerszámüzem és a nyomda évek óta megoldatlan helyzetére, a sportlétesítményeink (uszoda, jégpálya) téliesítésének akadályaira, valamint— a bölcsőde, óvoda építésének, bővítésének alakulására.Az előadásokat élénk vita, majd kötetlen beszélgetés követte. Balaton- széplakon folytatódott a program a jó ebéddel, délután sportolás, a bátrabbak fürdéssel is próbálkoztak.Vasárnap Zamárdi nevezetességeivel ismerkedtek aktivistáink. Jó hangulatban fejeződött be a kirándulásnak beillő szakszervezeti oktatás. SZB.
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önzetlenek
1978. szeptember 8-a mozgalmas nap volt a Hűtőgépgyárban. Százkilencven- egyen jelentkeztek, 180-an adhattak vért, 67 litert.A két véradás között készenléti szolgálatosak közül sokat behívott a Vérellátó Állomás, hogy a műtétekhez friss vért kapjanak betegeik.Véradásunk napján is gyorsan előre behívtak néhány B Rh negatívos vércsoportú donort, és azonnal elvitték a levett vért a szolnoki kórházba műtéthez.

Egy-egy alkalom után jönnek a köszönő levelek a segítőkész donornak; a gyógyult vagy még gyengélkedő, de reménykedő betegektől. Egy véradónak nagyobb öröme nem is lehet, ha tudja, hogy az Ö önzetlen odaadásával már számtalan ember meggyógyult, sok esetben életet mentett!Köszönjük véradóinknak azt, ami minden embernek legdrágább, az életmentő vért! H ű tőgépgyá r V öröskeresz t munkahelyi vezetősége
IIla fos kiállítás

Szeptember első napjaiban színes plakátok háromnapos mezőgazdasági termék- és barkács kiállításra invitálták a város lakosságát, a Hazafias Népfront klubtermébe.Szemet gyönyörködtető bemutatóra érkezett a látogató. Megtalálható volt ott a 40 kilós sütőtök. 12 kilós dinnye, Fawréna körte, Sampion őszibarack, spenót, kálinkéi zöldpaprika és ritkaságszámba menő paradicsom. Bár a piacon ilyen árut vásárolhatnánk! Ügyeskezűséget bizonyított munkájával több kertbarát, az általa készített, házikertben használatos termelőeszközzel is. A kiállításon a látogatók szaktanácsot és növényvédelmi tájékoztatót is kaphattak. A megnyitóban Dr. Nagy- györgy .kínos, a városi tanács termelési és mezőgazdasági osztályvezetője méltatta a kistermelők hozzáértő munkáját, amely meghozta gyümölcsét, bár sokat viaskodtak a kedvezőtlen időjárással.

ötven négyzet méteren harminchat tag mutatta legszebb terményét, köztük tizennégy hűtőgépgyári dolgozó is. A zsűri két első, két második, — és két harmadik díjat szavazott meg, amelyek Pénznél értékesebbek, kéziszerszámok voltak. Ebből jutott a második díj Torma Imrének.Az. igazi zsűri mégis a látogatók voltak. Sok dicséretet kaptak a résztvevők és rendezők a vendégkönyvben, de nemcsak dicséretet olvashattunk oldalakon keresztül. A bírálatok sem maradtak el!A kiállítás legszebb darabjait a klub vezetősége Debrecenben is bemutatja majd. Darázs András

------------------------------------A
Szeptemberi körkép I

Gazdag programok, jó viták
a VII. villamos háztartási készülék 

konferencián

A résztvevők egy csoportjaA Gépipari Tudományos Egyesület jászberényi szervezete a Magyar Elektrotechnikai Egyesülés (MEE) Háztartási Készülékek Munkabizottsága, a Hűtőgépgyár, a Hajdúsági Iparművek, a „LAMPART” ZIM és a Villamos Berendezés és Készülék Művek közös rendezésében kétnapos tapasztalatcserére került sor, Mátrafüreden és Jászberényben. Az idei szeszélyes időjárás a rendezvény idejére a szebbik oldalát mutatta meg és minden szempontból kellemes, szép környezetben került sor a már hagyományosnak mondható tanácskozásra. A mintegy 150 résztvevő az Avar Szállóban kapott kényelmes elhelyezést és jó ellátást.

Az első napon Gorjanc Ignácnak, vállalatunk vezérigazgatójának megnyitója után külkereskedelmi témakörben tartottak négy érdekes előadást a mátrafüredi moziteremben. Az előadások címeiből az olvasó számára is megítélhetővé válik, hogy mennyire aktuális témák szerepelnek a tanácskozás napirendjén:— Fejlesztés -j- Minőség = Kommentálható árualapok,— az export lehetőségei és problémái a Hajdúsági Iparművekben,— háztartási főző és fűtőkészülékek értékesítésére létrehozott NSZK — magyar vállalat működésének tapasztalatai,— a VBKM háztartási készülékek területén 10 év óta bonyolított tőkés kooperáció tapasztalatai, eredményei.Azért soroltam fel az első napi előadások címeit pontosan a programszerint, mert ténylegesen a címek tükrözik az előadáson elhangzott valós vállalati gondokat. Az előadásokat kérdések, illetve vita követte. Nem kellett erőltetni a hozzászólásokat, mert a résztvevők, akik a témát nemcsak az előadásokból, hanem munkájukon keresztül is ismerik, sok konkrét, kíváncsi kérdést tettek fel, de véleményt is bátran mondtak.A heves vita, és vélemény-nyilvánítás egységbe fogta össze a résztvevő vállalati szakembereket, amely abban fejezhető ki, hogy valamennyi vállalat eredményesen, hasznosan akarja folytatni a népgazdaság számára fontos tőkés export tevékenységét. Szükség volt az érdekeltek tapasztalatára és tanácsára, mint olyan közlésekre, információkra, amelyek e munka nehézségeire hívták fel a figyelmet.íme néhány kérdés és információ:

— Mibe kerül az önálló külkereskedelmi tevékenység a Hűtőgépgyárnak?— milyennek Ítélhetőek az érdekeltségi viszonyok a külkereskedelmi tevékenység fokozásában ?— ellentmondásos az érdekazonosság az exportőr-importőr tevékenység között.— Az exportot nem növelni, hanem megsokszorozni kellene, mondta az egyik vitázó vállalati képviselő és azt is kifejtette, hogy miben látja ennek feltételeit.— az export termékek előállításához más szemlélettel dolgozó munkáskollektíva is kell, mert a növekvő feladatokat csak így lehet megoldani.A hosszantartó vitában szó esett a háttér-ipar szerepéről, az alapanyag ellátásról. a szerszám és alkatrészgyártásról is.Az elhangzottakat Szepessy Sándor az Országos Műszaki Fejlesztési Bizottság főosztályvezetője foglalta össze és ígérte, hogy a vita hangját továbbítja az illetékeseknek.A második napon a résztvevők a Hűtőgépgyár jászárokszállási Ipartörténeti Múzeumát látogatták meg, majd a belkereskedelmi témakörben a következő előadások hangzottak el a központi előadóteremben :— a háztartási villamos készülékek belföldi helyzete,— a belföldi fogyasztási piac ellátásának tapasztalatai és a VI. ötéves tervre vonatkozó fejlesztési elképzelések,— a Hajdúsági Iparművek gyártmányainak helyzete a hazai piacon,— a háztartási hűtőszekrények belkereskedelmi forgalmazásának időszerű kérdései.A második napi program bizonyíték arra, hogy bár rendkívül fontos az export tevékenység és annak fokozása, de a hazai vásárlók jó ellátása tartós fogyasztási cikkekkel, az életszínvonal emelésének szolgálata jelen időszakban éppen úgy nem hanyagolható el, mint eddig. A gyártmányfejlesztéssel olyan készülékeket kell kialakítani, amelyek belföldön és külföldön jól eladhatók, és gazdaságosan, a mi viszonyainknak és lehetőségeinknek megfelelő körülmények között gyárthatók.A délutáni konzultáció azt bizonyítja, hogy ha a ,,sorstárs” vállalatok egységesen lépnek fel alapanyag ellátási gondjaink megoldása érdekében, akkor annak az eredménye nem marad el. Az előző tanácskozáson ugyanis a Dunai Vasmű által gyártott finomlemez ellátási gondok javítására hoztak határozatot és örömmel állapította meg a tanácskozás — a Dunai Vasmű képviselőinek jelenlétében, hogy történt előbb- relépés.A jövő évi tanácskozás megrendezésére a Dunai Vasmű vállalkozott, amelynek aktív és javuló kapcsolata van valamennyi háztartási villamos készülék gyártóval. Mester Istvtán

Idényzárás
Az idei nyár nem nagyon kényeztetett el bennünket. Néha már azt hittük, ebben az évben nem is lesz ilyen évszak. Ennek ellenére a gyár strandja nagy forgalmat bonyolított le. Május elejétől szeptember végéig közel 94 ezer forint volt a bevétel a tavalyi 32 ezerrel szemben. Körülbelül 30 ezren fürödtek, szórakoztak, nagyok és kicsik egyaránt.Ez a szám csak megközelítő, mert azokról, akik rendszeresen reggelente és a tömegsport napokon belépővel jöttek hozzánk nincs számadatunk, — mondja Kiss Józsefné a sportkombinát vezetője. — Már egész szép létszámú törzsközönségünk is van. Volt olyan vasárnap, hogy 1200 jegyet adtunk el. Egyre jobban megkedvelik az emberek a mi strandunkat. Persze ez köszönhető annak, hogy idén megszűnt a vízgondunk. Mint azt biztosan sokan tudják, tavaly a hidegvíz ellátás nem volt megfelelő. Azóta újabb kutat fúrtak, illetve a régieket kijavították. így ezen a nyáron nem okozott gondot a medencék vízellátása, vízcseréje. Az időjárás szeszélyei ellenére rengetegen jártak hozzánk. Mondhatni nagyüzemben folyt az úszásoktatás. Általános iskolások, gimnazisták. óvodások, kiszesek és katonák, nyári táboros gyerekek, a Lehel Kupák részvevői, és még sorolhatnám. Szeptemberben még az általános iskolások és a gimnazisták testnevelés órái itt voltak!.Rendkívül nagy létszámmal jelentkeztek. Ezért felvetődött a téliesítés gondolata. Persze ez nem egyszerű dolog, és főleg nagyon sokba kerül. Egy öltözőt fűthetővé kell tenni, a tanmedencét fóliával beborítani és az öltöző, valamint a medence között egy fóliázott kifutót kell létesíteni. A fólia alatt pedig a megfelelő légkondicionálást biztosítani. Hát a terveink megvannak. Remélem a megvalósítás se várat sokat magára. Mi a sportlétesítmények dolgozói mindent megteszünk, hogy minél többen érezzék jól magukat nálunk. Ezért lenne egy nagy kérésem. Itt a strand hátsó területét szeretnénk rendbehozni, hogy a nagyobb gyerekek, felnőttek ott focizhassanak, fejelhessenek. Ezen a részen óriási gödrök maradtak az építők elvonulása után. Kézzel, lapáttal, ásóval elegyengetni nem lehet. Ezért kellene egy földgyalu, ami elsimítaná a területet. A finomabb tereprendezési munkába pedig tudom, bog}7 lelkes szocialista brigádok bekapcsolódnának. Kiss Erika
Elvtársak közöttA jászberényi Kókai László munkásőr zászlóalj első századának első szakasza baráti kapcsolat felvételre meglátogatta a salgótarjáni Kun Béla zászlóalj 3. századának síküveggyári szakaszát. Az egység parancsnoka és a harmadik század parancsnoka fogadta szakaszunkat. Remek programmal leptek meg bennünket. A dinamikusan fejlődő bányaváros ipari centrummá fejlődött az utóbbi 15 év alatt. A fejlődést rövid filmbemutatón láthattuk a filmstúdióban. Utána ellátogattunk a síküveggyárba, ahol folyamatos termeléssel dolgoznak, láttuk vendéglátóink veszélyes és érdekes munkáját, hallottunk sikereikről, problémáikról.Meglátogattuk a XIV. században épült Somoskő várát, megcsodáltuk a hatszögletű vulkáni kifolyások sokaságát, melyeket lepattintva várépítésre használtak. Ebéd után a síküveggyári szakasz klubjában találkoztunk elvtársi beszélgetésre a szakasz munkásőreivel. Itt tudtuk meg: jól választottunk. Az 1977-es év értékelésnél ők is a zászlóalj legjobb szakasza címet érték el, mint a hűtőgépgyári 1. szakasz. A beszélgető csoportok gyorsan kialakultak, volt miről beszélni: gyárról, szolgálatról, családról. Találkozott az alföldi vadász a hegyvidéki vadásszal, horgász a horgásszal.A beszélgetés végén elhatároztuk a kapcsolatot fenntartjuk, s meghívtuk őket látogassanak meg bennünket, ismerjék meg munkánkat, városunkat. Meghívásunkat elfogadták.Kocza Vendel



8 HŰTŐGÉP

Lehel kupa az autósportban

Nagyszerű verseny volt

Aki olvasta a Hűtőgép újság júliusi és augusztusi számát, az nagyjából ismeri az előzményeket. A Magyar Autóklub hűtőgépgyári Csoportja egy három-fordulós versenysorozattal kapcsolódott be a magyar autósport 1978. évi versenyprogramjába. A neve: „Lehel Kupa országos meghívásos autós összetett verseny” volt, A harmadik, az ügyességi forduló megrendezésére szeptember 10-én, vasárnap került sor, a város főterén.Reggel 6-kor a Lehel vezér tér még a megszokott arcát mutatta. Negyed óra múlva szokatlanul népes társaság kezdett szorgoskodni a rendőrség által időközben már lezárt úttesten. Hamarosan köté1 kordon készült a tér köré, sárga és piros zászlós jelzőkarók Kerültek elő, egy nagy teherautóról hatalmas gumiabroncsokat raktak le, egy kisebb csoport pedig fehér festékkel különböző helyeken nyilakat festett az aszfaltra. Néhány arra járó koránkelő leplezetlen érdeklődéssel szemlélte a tér gyors átalakulását.Hét ó’a után eleredt az eső, ennek ellenére nagy nyüzsgés indult meg a Szabadság téren felállított rögtönzött versenyirodán. Sorra érkeztek meg a versenyre jelentkezők, néhányan egyenesen a Főtaxi Wynn’s Rallye-ről. És, bár ugyanezen a napon Szolnokon i autóverseny volt, mégis 9 órakor mintegy félszáz indulója volt már a Lehel Kupa ügyességinek. Közben, szerencsére elállt az eső is. gyülekezett a közönség.Az 500 méter hosszú, szlalomokkal, garázsokkal. útszűkületekkel és teljes körökkel telelűzdelt, T alakú pályán nem sokkal 9 óra után indult el a verseny. Az első versenyzőknek egy kicsit nehezebb dolguk volt a nedves úttest miatt, de a feltámadt szél hamarosan felszárította az aszfaltot (sőt, nem kis meglepetésünkre, a versenykocsik helyett is döntögette a billenékenyebb .jelzőkarókat!). A pálya legérdekesebb részének a gimnázium előtti szakasz bizonyult, ahol, többek közt, előre- és hátramenetben is teljes nyolcast kellett a kocsikkal megtenni. Egy-egy kis ívű, de tempósabb kanyarvételnél, bravúrosabb megfordulásnál szinte szakértőként hördült fel a közönség. Sőt, egy-két versenyző külön tapsot is aratott teljesítményével.„Nem gyilkos pálya, de itt-ott azért kapaszkodni kellett”-mondták többen is a célba érkezés után. Ennek megfelelően a közönségnek, ebben az évben immár harmadszor, ismét színvonalas, látványos versenyben volt része.Az egyes géposztályokat külön-külön indították. Az értékelés hamar elkezdődhetett a már lefutott géposztályok 

eredményeinek ismeretében. Értékelésre a pálya teljesítéséhez felhasznált útidő, és futam közben esetlegesen feldöntött jelzőkarók után járó plusz hibapontok összegezése alapján került sor.Időközben a versenyiroda átköltözött a városi tanács épületének földszintjére, amely elé kiállították a győzteseknek kijáró ízléses, karcagi fekete cserépedényekből álló tiszteletdíjakat.
Versenyeredmények1. Géposztály (széria LADA 2101): 1. Antal András (Kaposvár), 2. Kaszab László (LEHEL).2. Géposztály (600 kcm-ig): 1. Morvay Tamás (Trabant 601. AFIT Tdiskolc),2. Kovács Kálmán (Trabant 601, AFIT Szolnok), 3. Sénigh Tibor (Trabant 601, Székesfehérvár Volán).3. Géposztály (600=1000 kcm-ig): 1. Bácskai Elemér (Wartburg 353, Túra), 2. Stréhl Károly (Wartburg 353, Csepel Autó VSE). 3. Schöffer József (Fiat 850, Mezőberény).4. Géposztály (1000—1300 kcm-ig): 1. Pesti Attila (LADA 2101, Főtaxi SC),2. G.yenes József (LADA 2101. Kóka).3. Lakos Mihály (Skoda 105, Szentes).5. Géposztály (1300—1600 kcm-ig): 1. Neumann László (P.Fiat 125, Tata), 2. Nagy Ferenc (P.Fiat 125, Főtaxi SC).Az ügyességi versenyeken szokásosan külön értékelt női kategóriában a már jól ismert Farkas Józsefire (Csepel Autó VSE) győzött Trabantjával. Az abszolút 1. helyre a kiválóan manőverező mezőkövesdi Morvay Tamás (Miskolc AFIT) került, aki a legjobb pályaidőt autózta plusz hibapont nélkül, míg a csapatversenyben a Csepel Autó VSE lett az első.Az eredményhirdetés és díjkiosztás a tanács épülete előtt történt, Velkei István, az autóklubcsoport elnöke, értékelte néhány szóban a három fordulót.Az összetett verseny fődíját, a LEHEL KUPA vándordíját a kisújszállási Kovács Kálmán (AFIT Szolnok) kapta, aki mindhárom fordulón elindulva egy abszolút 1. és egy abszolút 3. helyezést ért el. így ő lett a LEHEL KUPA vándordíj első, 1978. évi védője.A csapat összetett első helyéért járó vándorserleget az egyenletes teljesítményt nyújtó Csepel Autó VSE nyerte el.Visszatekintve a versenyidényre:Száznyolcvannégyen jöttek autózni a Lehel Kupáért az ország minden tájáról. A jó versenyzési lehetőség megfelelő vonzerőnek bizonyult.A lebonyolításban a 28 tagú jászberényi sportbírói gárdán kívül részt vett 

az autóklub 11 meghívott versenybírója, a helyi honvédség 30 katonája, a Jászberény városi és járási rendőrség több hivatásos és önkéntes tagja, a munkásőrség kiváló rádiósai, a helyi ifjúgárdisták, a Hűtőgépgyár és a város sok dolgozója, akiknek ezúton is tolmácsoljuk köszönetünket. Lelkes, odaadó tevékenységükkel segítették versenyeink zökkenőmentes megrendezését. A három fordulós versenyről többször tudósított a Magyar Rádió, a Népsport, valamint a Szolnok megyei Néplap. így az egész ország tanúja lehetett Jászság éledő autósportjának, fiatal klubszervezetünk tevékeny kedésének.Aki az eseményeknek résztvevője volt, nem csalódott az autósportban, akár versenyzett, akár a közönség soraiból szurkolta végig a fordulókat. Tanúi lehettünk a LEHEL csapat nagyszerű túragyőzelmének az esélyesebb Főtaxi SC és a Csepel Autó VSE elöl t.Bár a Magyar Autóklub, illetve más sportszerv hivatalos értékelését még nem ismerjük, a versenyzők és vendégek részéről eddig kapott bíztatások és köszönetek jó jelei az elért eredménynek. Rengeteg tapasztalatot szereztünk versenyrendezésben, nagyon sok új arcot ismertünk meg, akik szétviszik a hírt az országban: „A LEHEL-nél ezt is jól csinálják...!” Szinte valamennyien így búcsúztak el:„Szervusztok, viszontlátásra! Jövőre is itt leszünk.”Székely Gábor versenytitkár
KözleményÉrtesítjük vállalatunk dolgozóit, hogy 1978. október 24-én (kedden) 14.30 órakor a központi előadóterembenFÓRUMOTtartunk, melyre várjuk azokat a dolgozóinkat. akik a következő 5 éven belül nyugdíjba mennek. Célunk az, hogy nyugdíjba kerülő dolgozóinknak, választ adjunk nyugdíjaztatásukkal kapcsolatos kérdéseikre.A kérdéseiket előzőleg 1978. október 14-ig kérjük a szákszervezeti bizottság- | ra leadni, amit a társadalombiztosítási , igazgatóságnak, a nyugdíjosztálynak továbbítani fogunk.Kérdezni a helyszínen is lehet, melyre válaszolni fog Vajda Jenőné dr., a Társadalombiztosítási Főigazgatóság Szolnok megyei igazgatója, Palánki Zoltán, a nyugdíjosz.tály vezetője ésZentai József a Szakszervezetek Megyei Tanácsának osztályvezetője.Minden érdekelt (355 fő) megjelenésére számítunk. Szakszervezeti Bizottság

Párbeszéd 
a Neszürben

— Pálinkás jó reggelt szomszéd!
— Na még csak az kéne! Kocsival 

jöttem.
— Elkezdjük a termelést?
— Mit csináljon a munkásember?
— Igaz. Aztán maga mit termel?
— Uborkát, paradicsomot, krumplit, 

meg mindent, ami kell a háztartásban.
— Látom, a szilva is jól termett.
— Elég meglehetős. Lesz egy kis pá

linkám. A jó háztartásba az is kell. 
Ha — ha — ha.

— Ügy ahogy mondja. De azért a bo
rocskát sem veti meg a magyar ember. 
He — he — he.

— A szőlő keveset adott az idén. Pe
dig, de. sokszor permeteztem. Kitanul
tam már minden csínját-bínját a szak
könyvekből. Van otthon egy szakszer
vezeti könyvtárra való.

— Bizony, a szakmai fejlődés nagyon 
fontos.

— Hát a rityillót mikor kezdi épí
teni?

— Nincs még együtt az anyag. Tudja 
milyen nehéz manapság hozzájutni 
mindenhez. Engedélyeztetni innen, disz
pozíció onnan, az ember belefárad. 
Használt téglát meg faanyagot még 
csak adtak a gyárban, a cseréppel sem 
volt baj. A szöget három napig áztat
tam,, mert azt mondták, hogy ha nem, 
rozsdás egy kicsit, akkor nem használt. 
A használt cementre, meg a használt 
homokra heteket kellett várni. Már 
maidnem minden megvan, csak a ka
csaláb hiányzik. A sógorom komájának 
a barátja megígérte, hogy szerez et'wt 
olcsón. A keresztapja a hatósági hús
bolt vezetője. Tudja, az a nagydarab 
emb"r, aki a múlt héten vett tíz sor 
szőlőt itt a hatodik dűlőben, szóval ha 
marosan elkezdjük az építkezést. Nem 
lesz nagy épület, csak egy kis három 
szintes kunyhó. Nekünk megfelel. De 
lássunk munkához szomszéd, mert ne
kem két órakor kezdődik a második 
műszak a Hűtőben. Tudja, kell az a kis 
mellékes.

— Nahát! maga is ott dolgozik? Me
lyik részen?

A hetes üzemben a nyolcas gépen. 
Már kilenc éve. Most éppen délutános 
vagyok.

— A kiskésit! Én is délutános vagyok. 
Szintén a hetes üzemben dolgozom, a 
kilences gépen. Már tíz éve.

— Kicsi a világ. Ha már ilyen jól 
összejöttünk, én egy kicsit rádolgozok. 
Ugye lebélyegzi a kártyámat műszak
kezdéskor? Ügy sötétedés után majd 
bemegyek én is.

Kioperálunk...
— Adj isten Józsi bátyám!
— Szerbusz Lajos. Mi járatban itt a 

mángorlóban?
— Azért jöttem át a kotyogóüzemböl, 

mert lötyög a motyogó a kotyogóban, 
az meg zötyög tőle. Mondom megné
zem, jól gorolnak-e mán?

■—• A nemjóját. Láttam én, hogy nem 
jó motyogó mángorlódik ebből az új 
anyagból. Gyere menjünk át a raktár
ba, hátha ott tudnak valami okosat.

— Tudják, nem régen vagyok itt a 
raktárban, nehéz ezt a sok anyagot 
megjegyezni. Nézzük csak, hogy van itt 
leírva. Jaj de jó, hogy szóltak, hát nem 
összetévesztettem! Szerencse, hogy rög
tön észrevették! Szólok a targoncásnak, 
hogy cserélje ki. Viszlát!

Juhász Ferenc

H Ü T Ö G É Pa Hűtőgépgyár dolgozóinak lapjaFelelős kiadó: Gorjanc Ignác Felelős szerkesztő: Csuta Lajosné Készült a Hűtőgépgyár nyomdájában Jászberény, 1978. szeptember hó Felelős vezető: Rédei István Megr. törzsszám: 21/1978.Terjeszti a Hűtőgépgyár Vállalat üzemen belül



November hetedikén a szovjet hősök
emlékművére vállalatunk küldöttsége is
elhelyezte a hála és kegyelet virágait.

* » *
ECefi nagy eufordulo

November hetedikén a nagygyűlés elnökségeHatvan évvel ezelőtt, 1918. november 24-én alakult meg a magyar munkásosztály forradalmi élcsapata, a Kommunisták Magyarországi Pártja. A párt megalakulása történelmi szükségszerűség volt. A kialakult forradalmi helyzetben ugyanis egyedül rendelkezett olyan programmal, amely megmutatta a kibontakozás útját. A munkásság meg akart szabadulni a kizsákmányolástól, a parasztok földhöz akartak jutni, mindenki békét, kenyeret és szabadságot kívánt. Egyedül a fiatal kommunista Párt adott világos feleletet a megoldatlan kérdésekre — mégpedig nagyon
Hűségesek gyűrűje

Az alkalomhoz illően, nemcsak az érdekeltek, hanem az újjávarázsolt Lehel Gyöngye is ünneplőt öltött. November 8-án volt a negyedszázad gyárhűségének elismerése. Harmincán vették át a Lehel-emblémával díszített aranygyűrűt Gorjanc Ignác vezérigazgatótól. Az arcokon látható belső feszültség, a számvetés, az élet egy mérföldkövének ösz- szegzése volt. Kinek — kinek mi jutott eszébe, amikor a gyűrűt próbálgatta, láthatóan inkább munkához szokott — remegő kezének gyűrűsujjára? Csak a mesebeli gondolatolvasó volna képes megfejteni. A sorsközösség, az egyedi de mégis párhuzamos életek, a nagycsaládhoz való tartozás, az emlékképek sokaságában néhány ponton biztosan találkoztak.

Emlékezés a 25 évié. A törzsgárdatagokat Gorjanc Ignác vezérigazgató köszönti.

egyszerű és félreérthetetlen feleletet: kövessük az oroszországi munkásosztály példáját.,
A Vörös Újság 1918. december 7-i vezércikke erről a következőket írta:„Ezért állunk mi, kommunisták, a ma

gyar munkásság elé. hogy öt. a szük
ségszerűen elkövetkező, sőt már itt. levő 
új. proletárforradalomra előkészítsük ... 
Ezt a célunkat minden poklokon keresz
tül követjük mindaddig, míg a prole
tárforradalom nem. győzött!"

A párt történelmi érdeme, hogy élt azzal a lehetőséggel, amelyet a nemzetközi helyzet és a belpolitikai viszonyok
Későbbi beszélgetések is ezt igazolják. Gyakran volt hallható. — Érdemes 

volt csinálni — ha újra kezdhetném, 
ugyanezt csinálnám —.

Szabó P. Antallal számolásba kezdtünk, hány kilométert utazhatott huszonöt év alatt. Üjszász és a Hűtőgépgyár között. Az eredmény tekintélyes, tizenötször lehetne körbejárni a Földet az Egyenlítőnél.Több aranygyűrűsnek föltettem ugyanazt a kérdést,— Mi volt, a legszebb és mi volt a legnehezebb a negyedszázad alatt?
Szabé> P. Antal: — Mint, beruházó) 

azt tartom legszebbnek, hogy közelről 
láthattam, a fejlődést, és képességeim, 
szerint tehettem érte.

— Legnehezebb? mindig a soron kö
vetkező feladat. Most be kell fejezni a 
folyamatban lévő nagy beruházásokat, 
majd egy nagyarányú gépcserét kell re
alizálni. 

kedvező alakulása teremtett. Megalakulásától alig telt el négy hónap, és békés úton, fegyveres felkelés nélkül, létrehozta a munkásosztály politikai egységét, s kiáltotta ki a proletariátus diktatúráját. A Tanácsköztársaság megszűnését a szövetséges szociáldemokraták árulása, a külső és belső ellenforradalom idézte elő.A hat évtized történelmi tapasztalatai igazolják, hogy a párt, mindig helyesen ismerte fel a magyar társadalom előtt álló feladatokat.Az illegalitás éveiben küzdött a fehérterror és a fasizmus ellen. A második világháború befejezésénél ismét képessé tette a magyar proletariátust arra, hogy elnyomott és vesztett osztályból vezetővé váljon, s a magyar társadalom szocialista átalakításáért vívott harc élén járjon.Bátran szembenézett az elkövetett hibákkal, kritikusan megvizsgálta azok okait. Visszatért. Lenin tanításaihoz és nyílt elvi politikával, a forradalmi erők tömöri trésével ismét elnyerte a tömegek bizalmát. Ezt bizonyítja az elmúlt évtizedek tapasztalata, hogy napjainkban a fejlett szocialista társadalom építése az egész magyar nép ügye. Tettekkel bizonyítják, hogy elfogadják a párt, vezető szerepét, programja világos, minden dolgozó osztály és réteg alapvető érdekével egybeesik.
Pártunk hatvanadik születésnapján 

tisztelettel emlékezünk a párt alapító
ira. azokra, akik a forradalom ügyét 
továbbvitték és létrehozták a munkás
osztály forradalmi élcsapatát. 
Köszöntjük a kommunistákat, akik ön
ként vállalták, hogy mindennapi mun
kájuk során személyes példamutatásuk
kal fáradoznak, nagy célkitűzésünk: a 
XI. kongresszuson meghirdetett fejlett 
szocialista ‘á’sadalom megvalósításán.

Az elődök nehéz harca és küzdelme 
legyen lelkesítő napjaink forradalmi 
harcához: a mindennapok szorgalmas 
munkájához.

László Károlyt is ünnepeltük
Pótári József:. — Szép volt, hogy több 

szakmában, több munkaterületen pró
bára tehettem képességeimet. Kitágult 
a horizontom, megismerhettem az em
bereket, munkafolyamatokat. Nehéz volt 
viszont megértetni a türelmetlenebbek
kel, hogy a nehézségekben is ki kell 
tartani, mert megéri.

Dudás János: — A legszebb és egy
ben a legnehezebb a hütőszekrénygyár- 
tás. Sok álmatlan éjszakája van sok 
embernek mögötte. Amit még szeretnek 
elmondani, aminek különösen örülök, 
egyetlen napot sem voltam eddig be
tegállományban. A következő huszonöt 
évet is szeretném így eltölteni.Valamennyiüknek ezt kívánjuk!Horti

Észt pártmunkás- 
küldöttség

Leonyid Lenemann, az Észt Kommu
nista I’árt Politikai Bizottságának, a 
Szovjetunió Legfelső Tanácsának tagja, 
az Észt SZSZK Szakszervezeti Tanácsá
nak elnöke vezetésével november elején magasszintű szakszervezeti vezetők tisztelték meg látogatásukkal gyárunkéit. Az öt napig Szolnok megyében tar- tózjkodó vendégeket a megye szakszervezeti vezetői kísérték el.

Érdekesek a szifonok ...Tájékoztatót Kárpáti József gazdasági igazgató adott a termélésröl, az exporttevékenységről, ipartörténeti hitelességgel a gyáral'apítástól napjainkig. A vendégeik' részletesen megismerhették a Hűtőgépgyár és több szovjet vállalat együttműködésének eredményeit, távlati lehetőségeit. A szaratovi hűtőszekrénygyárnak a technológiái fejlesztésben, gyártóberendezések készítésében adunk segítséget. Nagy hőcserélők, olajrés gázhűtők nagy részének a Szovjetunió a felvevő piaca. Razdanba erőmű építéséhez szállítunk' hőcserélőket. Szó van arról, hogy az energia takarékosság jobb megvalósítasa érdekében az erőmű mellé kétliektáros üveglházat telepítenék, amelyet hulladékhővel fű- tenek, a mi hőcserélőink felhasználásával.— Közös vállalkozásban komplett erőmű építését tervezik az iráni Iszlahám- ban, amelynek hűtőberendezéseit vállalatunk gyártja. További közös ajánlatok is vannak, amelyek az együttműködés elmélyülését ígérik. A TYLER komplett áruházi berendezésekből évente húsz-huszonötöt vásárol a Szovjetunió. A termelési eredmények, a gazdasági munka, a jövő tervei után a vendégek a politikai munkával, elsősorban a szakszervezetben végzett munkával ismerkedhettek meg Telkei István véesz- bé titkár tájékoztatásában.A vendégek az ismerkedés után üzemlátogatásra mentek. Nagy érdeklődéssel szemlélték a világhírű szifonok gyártását. Majd rögtönzött szifonkiállításoin a hármas üzem kollektívájának munkájáról kaptak képet.A kompresszoros hűtőgép gyáregységben a hűtőszekrénygyártás magas műszaki színvonaláról mondtak elismerő véleményt.A Maci óvoda, sportcsarnok, műjégpálya láttán Leonyid Lenemann elvtárs elmondta: — Öt évvel ezelőtt voltam 
itt. más gyárat láttam. Óriási a fejlő
dés, tanúsíthatom. Nagy volt az érdek
lődésünk, mert sok jót hallottunk a 
Szovjetunióban a Hűtőgépgyárról. A lá
tottak igazolták az előzetes várakozást.— Köszönjük az elismerést! Horti
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— fiatalok hangja —
niűiHswt, int q ij 
ipavmjíwéMttt a 
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Jelszavunk: munka, hatékonyság

Parlament a kooperációsoknálA kooperációs gyáregység ifjúsági parlamentjét október 26-án tartották meg. A gazdasági egység társadalmi szervei jó példát mutattak arra, hogyan kell rugalmasan és hatékonyan megszervezni és lebonyolítani az ifjúsági parlamentet. Az ízlésesen berendezett előadóteremben 105 fiatal foglalt helyet. Jelen voltak a terület gazdasági vezetői, a társadalmi szervek képviselői is. Kedves színfoltja volt a tanácskozásnak a Kossuth utcai Általános Iskola úttörő küldötteinek részvétele.Várnai István gyáregységvezető beszámolt az 1976. óta eltelt időszakról, az ifjúsági törvény helyi végrehajtásáról.Kevés nemzet büszkélkedhet azzal, hogy ifjúsági törvénye van, kezdte a beszámolót, majd így folytatta:— Az 1976-os parlament óta gyáregységünknél változások történtek, aminek jelentős fejlődés lett az eredménye. A gyáregységi létszám 30 százalékát 30 éven aluli fiatalok alkotják. Jó munkájuk nagyban hozzájárult a kiváló gyáregység kitüntetés eléréséhez. Nagy súlyt fektettünk a szakmai műveltség fejlesztésére. Azokat a fiatalokat, akiknek nem volt szakmunkás képzettségük, igyekeztünk meggyőzni arról, hogy éljenek a vállalat támogatásával, szerezzenek szakmát. Munkánk eredményeként a forgácsoló üzemben kilencen szereztek szakmunkás oklevelet. Ezt a jó kezdeményezést folytatjuk.

észrevétel, vizsgálják meg az egymű- szakos kismama-üzem létrehozásának lehetőségét.

Sándor

Gazdasági téren az előttünk álló feladatokat két téma köré csoportosíthatjuk: Minőség! Hatékonyság! Ha ezeket biztosítjuk, elégedettek lehetünk. A gazdasági munka ilyen irányú végzése a jövő alapja.A beszámoló további részében szó esett a pályakezdő fiatalok helyzetéről, az ifjúsági szocialista brigádokkal kapcsolatos feladatokról. A területhez tartozó KISZ-alapszervek létszáma 47, — ami nagyon kevés. A jövőben tovább kell erősíteni alapszervezeteinket.A létszámhoz képest így is nagyon szép eredményeket mondhatnak magukénak. önállóan kezdeményezett, illetve vállalati szintű rendezvényeken, versenyeken, társadalmi munkákban mindig az elsők között vannak. A még jobb és hatékonyabb munkavégzéshez a gazdasági vezetők még több támogatást fognak adni, fiataljaink pedig még jobban éljenek a lehetőségekkel.A beszámoló utáni vitában a fiatalok őszinte véleménye és javaslata következett.

Burka lémájáról beszélt, fiatal szakmunkásoknak kevés a fizetésük, ezért több szakmunkás hagyja el a vállalatot, illetve a szakmát. Hogyan győzzem meg, hogy maradjon, amikor egy segédmunkásnak sokszor több a pénze?
Mihály Sándor a fiatalok szabadidejének kihasználását elemezte. A vállalat természetbarát szakosztálya örömmel várja a fiatalok jelentkezését. Egy jó példa arra, hogy a szerényebb lehetőségek maximális kihasználásával is lehet komoly eredményeket elérni.
Varga Sarolta és Kovács István: Az ifjúsági szocialista brigádok sajátos helyet foglalnak el a szocialista brigádmozgalomban. Ezen brigádok szervezésére, munkájuk támogatására még nagyobb figyelmet kell fordítani.A vitában felmerült Várnai elvtárs válaszolt. — azokat amik még ebben az elvégezhetők, megoldjuk, munkánk folyamatába építjük be.A válaszadás után került sor az intézkedési terv ismertetésére, elfogadására. A tervezet csak konkrétumot tartalmaz, olyan végrehajtható feladatokat, mint pl. pályakezdő fiatalok helyzetének félévenkénti értékelése, 8 általános elvégzése, szakmunkás pótlás biztosítása.Az intézkedési terv elfogadása megválasztották a nagyvállalati lament küldötteit.A tanácskozás hivatalos része jeződött. Utána még tovább tartott beszélgetés.

a szakmunkások prob- . Sajnos a kezdő és

észrevételekre Elmondotta évben a többit

után-után par-befe-aTóth István

Tóth István azok nevében beszélt, akik fiatal házasok lévén más lehetőség híján csak a drága albérletet választhatják. Megoldást kell találni a fiatalok átmeneti lakásának kérdésében. Több fórumon elhangzott már

Forgácsolás: a legrégibb szakmák egyike, ahol ügyes kéz mellett okos fejre is szükség van. Az ipar fejlődésével nő a gépi forgácsolás jelentősége, a szakma több ágból tevődik össze: esztergályosok, marósok, köszörűsök — az ő munkájuk nélkül nem működik egyetlen gép, szerszám, berendezés sem. Alkatrészeket gyártanak, kész berendezést nem állítanak elő, de munkájuk népgazdasági és vállalati szinten döntő és meghatározó. Munkájuk pontosságát a tizedmilliméter durván szemlélteti, nálunk a századok és mikronok jelentik a megmunkálási pontosságot. Hivatásukról így vallanak a másodéves esztergályos tanulók:
Keszthelyi László: Szüleim mindketten a Hűtőgépgyár dolgozói. Az esztergá

lyos szakma akkor tetszett meg nekem, mikor általános iskolás korunkban a gyár
ban voltunk üzemlátogatáson. Sokféle munkadarabot lehet készíteni, nagy önállóságot igényel. Legkedvesebb tantárgyam a műszaki rajz és a szakmaismeret. 
Egy-egy munkadarab elkészítése után jó érzés, mikor megmérjük műszerrel, az 
egyezik a rajzzal és méretpontos. Ez nagyon lényeges, mert további beszerelésre készítjük. Az ösztöndíjam 490 forint, hozzá kapom a vállalattól a társadalmi ösz
töndíjat, ami havi 400 forint és így 890 forintot keresek. Saját magam ellátásával 
tudom segíteni szüléimét, és szakmunkás leszek.

Oláh Tibor: Az esztergagép megismerése nem volt könnyű, de most már engedelmeskedik. Szakirányítással az történik a gépen, amit én akarok. A munkadarabok elkészítésénél lehetnek saját elképzeléseim, de a műveleti utasításokat be kell tartani. Ha a rajzot megnézem, már kialakul bennem, hogyan fogom elkészíteni. A könnyebb munkadarabokat önállóan csinálom, a nehezebbekhez szakoktatói segítséget kapok. Úgy akarom elsajátítani a szakmát, hogy megbecsült szak
munkás legyek.Az esztergályos tanulók heti 21 órát dolgoznak a tanműhelyben. Fegyelmezett, jó közösség.Legnehezebben tanulják a szerszámok élezését, mondja Koroknyai Zoltán 
szakoktató — igaz, ez az egyik legnehezebb. Az elméleti oktatást az iparitanuló intézet biztosítja, a gyakorlatihoz szükséges gépeket, szerszámokat, anyagot, rajzot a vállalat. Munkájuk pontosságától függ a gépek, berendezések, szerszámok 
élettartama, ezért ez fontos követelmény. A forgácsoló szakmunkásnak ismerni 
kell a gépet, amin dolgozik', a szerszámot, amivel a forgácsolási műveletet elvégzi, 
az anyagminőséget, hogy feladatát végre tudja hajtani.

A gépi forgácsoló szakmái legjobban a szobrászathoz tudnám hasonlítani, 
mert a nyersanyag tömegében benne van az a forma, amit szinte művészileg elő 
kell állítani, csak a felesleget le kell választani róla. Pesti Jánosnéiiiiiiiiniiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiii

áfás
a laktanyában

A Hűtőgépgyár és a néphadsereg egyik alakulata között immár évek óta gyümölcsöző a Ikapcsolat.Kapcsolatunk kereteit alapvetően az 1977 júliusában megkötött együttműködési program határozza meg, melyet a Hűtőgépgyár vezetői és az alakulat parancsnokai írtak alá.Évente több ; zünk munkás- ésalkalommal szerve- ; katonafiatalok ta- egymás megismerését. így történlt ez november 1-én is, amikor a jászfelsőszentgyörgyi úttörőik és ifjúgárdistáink közös lakitanyaláitoga'tálson ismerkedhettek a katonák életévéi, mindennapi munkájával. A honvédelmi nevelés területén már eddig is sok segítséget kaptunk.A laktanyában Aranyos Károly.

lálkozóját, ezzel is elősegítve munkáján'ak jobb

az“ ------ IXKWIJUD IkUliUlJ. UAalalkulait KISZ-bizoittságának titkára fo- át- rö-gadott bennünket. Majd Török Imre vette a csoport vezetését, s egyben viden bemutatta alakulatukat. Megtekintettük a sport rohampályát, a csapatmúzeumot és a könyvtárat, technikai bemutatót is láttunk. A bemutató után az alakulat KISZ-bizottsága látott vendégül bennünket. Szabó Katalin
Névadó tizenegy babának1978. október 19-én bensőséges esemény volt a Lőportár utcai kultúrteremben. Tizenegy kisgyermek részére névadót rendeztünk. Ennek színvonalát emelte 

a XIII. kerületi Sallai Imre Általános Iskola úttörő kulturcsoportjának előadása. Rendezvényünkön részt vett Bognár Tiborné szoc. pol. titkár, Simon Ferencné nőbizottsági titkár, és Kókai Rudolfné szakszervezeti gazd. felelős.A családias hangulatú névadón Bánkövi Anita, Dózsa Attila, Kovács Ildikó Mag
dolna, Lörincz István Gábor, Suda Katalin, Struhácz Katalin, Szluka Zoltán János, 
Szluka Enikő Márta, Török Cecília, Tóth Szilárd és Vida Csilla kapott nevet.Graur Sándor
A VÁLLALATI IFJÚSÁGI PARLAMENTRŐL A DECEMBERI ÚJSÁGBAN SZÁ
MOLUNK BE. (Szerk.)

„Ember a gáton”A leszerelést váró katona mindenkor boldog ember. Határtalan van az elkövetkezendő új az eltöltött katonaévek ember számára egy dolkodásbeli és fizikai többletet, lyet a civil életben semmilyen körülmények között nem lehet átérezni, illetve tapalsztalni. A katonai szolgálat a maga sajátos funkcióján keresztül és módszereivé] neveli az embert és hat rá. Ezek' hatásaként jelentkeznek leszerelés után a különböző Vélemények a katonai szolgálatról. Egyben azonban megegyeznek ezek a vélemények. Abban, hogy mindenki szükségesnek tartja a haza védelmiét, a katonai és honvédelmi feladataink ismeretét, elsajátítását és a rendszerezett életmódra, élebtem- póra való nevelést.A Maigvar Néphadsereg minden egyes alakulatánál arra törekszenek, hogy a bevonuló fiatalok a leggyorsabban és legkönnyebben alkailmakkodjanak az óihoz, a szokatlanhoz. Az úgynevezett megrögzött „civil” szokások továbbáv.n- korlását. az ember mindennapi pihenéséhez. művelődéséhez 'szükséges időt és eszközök használatát lehetővé teszik. Maguk az alakulatok, s azok KlSZ-bi- zotbságai is azon vannak, hogy minél szélesebb és tartalmasabb legyen kapcsolatuk a helyőrségben lévő vállalatok és üzemek Kl'SZ-fi.atal'jaival. Ugyanis mindez elősegíti a bevonult katonafiatalok akkliimiaizálódását, másrészt nem engedi elszakadni a néphadseregi KI’SZ- szervezetdket az élettől — a bevonult fiatalok munkahelyeitől — továbbá a területi KlSZ-szervezetek részére némi betekintést tesz lehetővé a honvédelmi nevelés egyes területeire.

telik esedésseliránit, adnak olyan mert azRónámé-

Azit hiszem a hagyományokra alapozva, de a mindennapi kapcsolatokat, alapul véve lis megállapítható eredményes és gyümölcsöző együttműködése a jászberényi Hűtőgépgyár és a helyi alakulat KlSZ-bizottsá.gainak ezen a 'területen.Tálán így észrevétlenül valósulnak meg azok a nagybetűs célkitűzések, a- melyoket honvédelmi nevelés címiszó alatt hirdetnek, de amelyek megvalósításáért rendszeres és baráti együttműködéssel, nyílt iszavú neveléssel munkálkodni kell.Aranyos Károly honvéd hdgy.
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„ Érezzék 
a gondoskodást”A hagyományokhoz híven, kellemes hangulatú nyugdíjas találkozó volt vállalatunk ebédlőjében. A program előtt 

Szabó Jánosnéval, a nyugdíjelőkészítő bizottság vezetőjével beszélgettem. Elmondotta, hogy a Hűtőgépgyár a nyugdíjasaival — több minit hatszázan vannak — állandó kapcsolatban van, melynek megnyilvánulási formái sokrétűek.Szakszervezeti aktívák' felkeresik lakásukon az idős embereket, segítenek Problémáik elintézésében. Lehetőséget kapnak üdülésre, főleg fürdőhelyekre, tüzelővásárlási akciókat szereznek, a Hűtőgép újságot mindenki megkapja, így informálódhatnak vállalatunk életéről. November 7-e tiszteletére pedig a lörzsgárda j utalónak fi /.élésékor egységesen azoknak, — akik legalább ötéves munkaviszony után mentek nyugdíjba, 500 forintot fizettünk ki. Mint a nyugdíjasok mondották, ezen keresztül is érzik, hogy nem felejtették el őket, hiszen egykor ők is aktív részesei voltak a gyár munkájának.A találkozón neves művészek — köztük Kazal László —adtak műsort, mely- lyel sók esetben ragadtatták' tapsra vagy nevetésre a közönséget.A művészek szórakoztató műsora u- tán Babucs László, vállalatunk K1SZ- bizottságának titkára mondott beszédet. A hűtőgépgyári fiatalok képviselője kifejezte örömét afelett, hogy viszontlátjuk azokat a megbecsült embereket, a- kikkel évekig együltt: dolgoztunk, kiknek irányításával sikerült megoldani sok-sok1 nehéz feladatot. Gyárunk ma a világnak termel. Munkásai öntudattal és felelősséggel dolgoznak.
Köszönjük, hogy önök ennek' a jász 

történelmet formáló korszaknak aktív 
harcosai voltak, hogy hűségesen és ki
tartóan vállalták a jót és rosszat egy
aránt.A köszöntő után vacsora, majd hangulatos este következett. A zenekar Pattogó ritmusaira sok’an fiatalos lendületitel perdültek táncra, mások szőkébb körben énekelték, beszélgettek.Csatái József

Szívvel alkottuk

Sisa István és Sisa JózsefAki látta már új büszkeségünket, a Munkás és ifjúsági házat belülről is [Megállapíthatja: a kor követelménye- *f, ízlésvilágának minden igényét kielégíti. Mind a külső, mind a belsőépítészeti megoldások ötletgazdaság- ról, és az alkotói kéz ügyességéről ad- hak tanúbizonyságot.
Az ünnepi megnyitó előtt kérdezem 

Sisa. Józsefet, hogyan és mikor kapott 
Megbízatást az itt látható munkák 
e0észére?A létesítmény belsőépítészeti munkáival kapcsolatban a múlt év nyarán kaptam megbízást. Ezzel a témával a zebegényi művésztelepen foglalkoztam először. Ott készültek el vázlatos tervként a ház színháztermének emeleti részének belsőépítészeti 

A fórumról jelentjükOktóber 24-én a vszt, valamint a személyzeti és szociális igazgatóság által rendezett fórum jól sikerült. Tárgya a társadalombiztosítás, ezen belül a nyugdíj, táppénz és családi pótlék volt.A társadalombiztosítás megyei igazgatósága részéről Vajda Jenőné dr. igazgató, valamint hat főből álló szakértőcsoport jött el. A szakszervezetek megyei tanácsát Zentai József képviselte, a vállalatvezetőség részéről Csillik Sán
dor személyzeti és szociális igazgató volt jelen.A közel háromszáz résztvevő többsége öt éven belül nyugdíjba vonuló dolgozó volt. (Örömmel tapasztaltuk, hogy Jászárokszállásról és Jászboldogházáról is biztosították a gyáregységvezető elvtársak az érdekelt dolgozók be-, illetve hazaszállítását.)Elsőként részletes tájékoztató hangzott el a nyugdíj alapját képező munkaidő, valamint a nyugdíj összegének kiszámításáról. Ezt követően az írásban előre beküldött kérdésekre hangzottak el a válaszok. Mint utólag kiderült, beküldött kérdések csak kis részét tették ki annak, amit a helyszínen kérdeztek a dolgozók.Még nagyon sok munkatársunk van. aki felszabadulás előtt, vagy közvetlen utána kezdett dolgozni. Sok a rendhagyó munkásélet. Választ vártak kérdéseikre a volt cselédek, háztartási alkalmazottak, a magánmunkáltatóknál dolgozók, és azok a nők, akik életük legnagyobb részét háztartásbeliként élték le. és csak később lettek ipari munkások.Olyan dolgozók is felvilágosítást kaptak, akik üzemi balesetből eredő károsodás miatt járadékra tarthatnak igényt.

Megköszönve szakértő vendégeink 
közreműködését, megállapíthatjuk, hogy 
szükség van az ilyen fórumokra, mert 
itt mindenki választ kaphat a saját spe
ciális kérdéseire. Két évvel ezelőtt ren
deztünk ilyen fórumot, és körülbelül 
két év múlva ismét fogunk rendezni. Azonban aki közben szeretne választ kapni hasonló tárgyú kérdésre, bizalommal forduljon a vszt keretein belül működő társadalombiztosítási tanácshoz.

Karácsony István, a társadalombiztosítási tanács elnöke

tervei. Ezeket a terveket ez év tavaszán fogadták el.A művészi kivitelezést Ilincz Gyula 
Kossuth-díjas festőművész és Bokor 
József belsőépítész segítségével oldottam meg. Már a művésztelepi munkákba szívesen bekapcsolódott, és segítségemre volt öcsém, Sisa István.

— A színházterem belsőépítészeti 
munkája, a kerámia és tűzzománcfal 
művészi megoldásai csodálatos lát
ványt nyújtanak. Megvalósultak-e az 
elképzeléseid?— Szabadkezet kaptam mind a tervezésben. mind a kivitelezésben, ami elengedhetetlen feltétele ennek a munkának, így sikerült megvalósítani az elképzeléseimet.

Milyen segítséget kaptatok ehhez a 
munkához?— Az indulástól kezdődően a szociálpolitikai főosztály közvetlen munkatársaitól a tervezett munkák kivitelezésében az illetékes üzemektől a maximális segítséget kaptuk. Ezúton is köszönjük!

Készül még valami a házhoz?— Jelenleg Sisa Istvánnal tervezünk egy információs oszlopot az épület elé, mely állandó tájékoztatást ad az ifjúsági ház és a város életéről.
Befejezésül egy személyes jellegű 

kérdést engedj meg. Megvannak a le
hetőségek itt a gyárban a továbbfej
lődésre úgy szellemi, mint gyakorlati 
téren?— Minden évben egy hónapot művésztelepen dolgozunk, tanulunk. Ez mindenképpen hasznos és jó, viszont több tárlatra, szakmai jellegű, belsőépítészettel kapcsolatos kiállításra szeretnénk eljutni. Ami a munkák során elengedhetetlenül szükséges, egy jobb géppark kialakítása kellene, mely gyorsabbá, jobbá tenné tevékenységünket. Csatai József

< JILeq Iws iilfa, tu zte Let 
a izakszew-ezet aktív ttuutkásainak.

A vállalat szakszervezeti bizottsága évek óta nagy gondot fordít aktíváinak erkölcsi és anyagi megbecsülésére. Novemberben két alkalommal is rendezett ünnepséget.Másodikén azok az aktivisták, akik a munkájukat szorgalommal végezték és a jók között is a legjobbak, Velkei Ist
ván, a vállalati szakszervezeti tanács titkárától különböző kitüntetéseket, illetve pénzjutalmat vehettek át. „Kiváló 
Munkáért” kitüntetést Kisbalázs Antal. az abszorpciós üzem műhelybizottságának elnöke, kimagaslóan aktív munkájával érdemelte ki. SZOT oklevelet 
Tóth János, Deszpoth Györgyné, Rózsa 
Dászlóné, Darázs András, Paksi József- 
né, Molnár Géza és Orosz István kapott. Ingyen üdülhetett SZOT beutalóval Gu- 
gi György és Baráth Ferencné. Hárorn- £száz—ötszáz forintos vásárlási utalványt 139 aktíva kapott.Azok, akik negyedszázada szakszervezeti tagok, tizenharmadikán ugyancsak Velkei elvtárstól vehették át a pi
Aggteleken hallottuk

Dnyagmozgatási 
konferencia voltNapjainiklbati Magyarországon minden negyedik ember közvetlenül vagy közvetve anyagmozgatással foglalkozik. Egyre sürgetőbb feladat tehát ezzel a többszázezer embert foglalikozitató iparággal foglalkozni.Számos, általánosan és speciálisan használható emelő és szállítógép áll a rendelkezésükre, de sók még 'a nehéz fizikai munkát jelentő kézi anyagmozgatás, a cipekedés.Vállalatunknál már történték lépések a modernizálás érdekében, az anyagmozgatás terén. A szákinál továbbképzés első fázisaiként évekkel ezelőtt vasúti — nagykonténer — fogadó telepet építettünk. A nagyteherbírású emelődaruval. is felszerelt, fogadóállomáson bonyolódik le a vasúti anyag- és áru- szá'llításunknák több mint a féle. És a fennmaradó másik felét is képets lenne „elvégezni” ha a partnerváilalatok' is csalk konténerben szállítanának, illetve tudnák fogadni a konténerben szállított áruinkat. Éedétit tárolókat, ráktárakat építettünk az anyagok és félkészteirmé- kék biztonságos minőségmegóvó tárolásához. A késztermékeink átmeneti raktározására raktárépületeket készítettünk', és jelenleg épülő újabb készáruraktár elkészültével hosszú időre megoldódik az eddigi — ezen a területen előforduló — problémánk.Az anyagok 'biztonságos — üzemközi szállításához speciális szállítóládákat és kalodákat alakítottunk' ki. A műalnyag alapanyagok zsákos, raklapos egységrakomány iképzése még mindig nem teljesen elégíti ‘ki az igényeket. Számottevő még mindig a zsák'szakadásiból adódó 

ros borítót a szakszervezeti könyvükre, mind a 176-an. A gyár életéről készült

film megtekintése után pogácsa és frissítő is került az asztalra.Velkei elvtárs mindkét alkalommal hangsúlyozta a tisztségviselők jó munkáját a feladatok végrehajtásában, s ezt kérte a jövőre is. Darázs András
minőségkárosodás és anyagveszteség. Az illetékesek már vizsgálják ezt a módszert ‘kiváltó tartálykocsis szállítás és „silós ’ fogadó állomás bevezetésének lehetőségét. A belső szállítást lebonyolító anyagmozgató eszközeink — jelenleg — nem irigylésre méltóak. A sokféle gyártmányú, típusú és évjáratú targoncák és emelőgépek mindennapos üzemképes állapotban tartása óriási feladatot és költséget jelent az erre kijelölt szerveinknek. Ha az anyagi erőforrásaink a későbbiekben megengedik, bizonyára sor kerül majd a jelenlegi anyagmozgatási eszközeink egységes, modernebb típussal vagy típusokkal történő kiváltására, lecserélésére. Az üzemen belüli anyagmozgatás gépesítésével igen jó ütemben haladunk. Az újabb építésű üzemeinkben már k'onveyor-pá- lyák és görgősorok „végzik” az anyagmozgatás nagy részét.Hogy ezen utóbbi területen számottevő eredményeket értünk el, azt az Anyagmozgatási Kongresszuson az eredményhirdetésikor is érezhettük.
A Hűtőgépgyárat — követésre méltó 
példaként megemlítve — dicséretben 
részesítette a KAB (Közlekedési és A- 
nyagmozgatási Bizottság) a csomagolás
fejlesztésben és az anyagmozgatás gé
pesítése területén végzett odaadó, kol
lektív munkáért.A BOSCH-liicenc alapján gyártott új kompresszoros hűtőgépüzem építésénél az új típusú konveyor-pályák és raktári állványok bevezetése és alkalmazása terén tanúsított aktív közreműködéséért pedig Fcrencsik Pál volt létesítmény főmérnöknek — aki jelenleg a j ászból- dogházi Radiátor Gyáregység vezetője 
— a KAB ezüstérem kitüntetést ado
mányozta. Ezúton gratulálunk a kitün
tetéshez.Láthatjuk tehát, hogy vannak már eredményeink' is ezen a téren, de vannak még feladataink is, csak győzzük „energiával”.

— eszes —
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A brigád „FIA"
Elmondta: Cseresznyés*! János 

Lejegyezte: Szabó Katalin

Brigádok házatáján *
£

*

— Kicsit hosszú a pályám története. Jászberényben élek szüleimmel és fiú ikertestvéremmel. Itt végeztem el az erősáramú szakközépiskola három osztályát. A negyedik osztály elvégzése helyett a MüM. 606-os Szakmunkásképző Intézetbe átiratkoztam, s 1976- ban villanyszerelő szakmunkásvizsgát tettem. Ekkor kerültem a gyárba, s azóta is a téemká üzem dolgozója vagyok. Érdekelt az itt folyó munka, s elsősorban a lehetőségek, ami egy fiatal számára sem elhanyagolható szempont.Jó dolog hűtősnek lenni?— Nyugodtan állíthatom, hogy jó! Talán azért is, mert jó kollektívába kerültem, hiszen a Vályi Péter Szocia
lista Brigádban kezdtem elsajátítani a 
szakmai fogásokat. Mindig nagy hozzáértéssel és kitartással igyekeztek segíteni munkámban. Úgy éreztem, hogy 
tanulnom kell, ha ebben a közösség
ben el akarok érni valamit. A budapesti Kandó Kálmán Erősáramú Szak
középiskolában, levelezőtagozaton
érettségiztem, amelynek sikeres elvég
zéséhez munkahelyi vezetőim is min
den segítséget megadtak. Továbbra is a villanyszerelőknél maradtam. Beval
lom, először csak tetszett a szakma — 
de később egyre jobban megszerettem. „Kemencés” brigádunk naponta fűtőberendezések és kemencék javításával, karbantartásával foglalkozik valamennyi üzemben. A munka mellett most már nemcsak a brigád, hanem a KISZ munkájába is aktívan bekapcsolódtam. Számtalan közös feladat akad, amikor nem választható el a brigád és a KISZ-en belüli munka. Itt elsősorban a társadalmi munkára gondolok, ahol a cél közös, valamennyiünket a

Sportpálya, emlékfal 
a Bercsényi iskolának

A Hűtőgépgyár szerszámüzemének szocialista brigádjai kapcsolatot tartanak fenn a Bercsényi úti iskolával. Egy-egy brigád, egy-egy úttörő rajjal. E nemes cél érdekében ez évben a gyártmányfejlesztési főosztály két brigádja, a szerszámszerkesztés, a gyártáselőkészítés, valamint a célgépszerkesztés egy- egy brigádja „szállt be” egy nagyobb létesítmény: a kosárlabda pálya elkészítésébe. A pálya átadás után kérdeztem meg: Hogyan fogadták a brigád felajánlását? Mit jelentett az iskolának, a pajtásoknak az elkészült pálya?
Simon György iskolaigazgató: Hogyan fogadtuk a tervet? Hitetlenkedve, kevés bizalommal, s mégis örömmel! A- zért kevés bizalommal, mert a mi keretünk ilyen célra oly kevés, hogy töredékét sem képezi annak az értéknek, ami itt megvalósult. (A pálya értéke kb. 200—250 ezer forint.) De a szocialista brigádok megerősítettek bennünket; amit vállalnak, teljesítik. Nagyon hálásak vagyunk érte. Bár az igazi öröm 

segíteniakarás vezet. Elsősorban világításjavítási, felújítási munkákat vállalunk, valamint játékok, szemléltetőeszközök készítését a jászberényi, és a környező falvak iskolái részére.Ügy érzem, hogy a Gyetvai János KISZ-alapszervezet jó kollektívát tömörít magába, ahol érdemes dolgozni. Engem is bevontak az alapszervezet munkájába, ahol hamarosan vezetőségi tag lettem. Bár sokat vagyok úton, azért a KISZ- és brigádmunkára mindig jut idő.— Két éve, hogy itt dolgozol. Viszonylag rövid időn belül magas KISZ kitüntetést kaptál.
— Igen. November 6-án vettem át a 

KISZ KB Dicsérő Oklevelét. Nagyon 
örülök a kitüntetésnek, de úgy érzem, 
ebben nemcsak az én munkám, hanem 
a kollektíva együttes munkája is ben
ne van.— Gratulálunk és további jó munkát kívánunk. Talán még a terveidről is mondj néhány szót.

— Elsősorban szakmai téren szeret
ném továbbképezni magamat. De ennek még jelen pillanatban van egy a- kadálya, a honvédség. Szakmán belül technikusminősítő vizsgát szeretnék tenni. Itt szeretném megjegyezni, hogy 
a „KI MINEK MESTERE” verseny
mozgalom — amelyre én is jelentkez
tem — jó erőpróba tudásunk bizonyí
tására.Amíg a vállalat dolgozója vagyok, s leszerelésem után is, legjobb tudásom szerint szeretném végezni nemcsak gazdasági munkámat, hanem a brigád- és KISZ-munkát is.— Sok sikert hozzá! — így búcsúzom.

a sok kipirult arcú pajtás örömteli játéka, amelyet az előbb lencsevégre kaptak.Tovább faggatom az iskolaigazgatót: Ezzel a pályával kimerült a szocialista brigádok tenniakarása?— Nem, dehogy! Iskolánk névadója Bercsényi Miklós tiszteletére a szerszámüzem szocialista brigádjai emlékfalat készítettek, amelyet az iskolánk bejáratában helyeztünk el. Régi álmunk volt e fal. Erre el tudjuk helyezni azt a néhány fellelhető tárgyi emléket, melyet eddig rendszertelenül őriztünk. Pinceklubunkat szintén a szer- számüzem szocialista brigádjai tették alkalmassá, otthonossá, klubbá! Készítettek bele virágtartókat, fogasokat. A Bercsényi-falat, valamint a pinceklubunkat sokan megnézték. S talán irigyelnek is érte.Nézem az önfeledt játékot. Az jut eszembe, mennyivel közelebb jutottunk a pajtásokhoz, önmagunkhoz.Kocza Vendel

November 7. Szocialista BrigádA téemká üzem építőrészlegének November 7 Szocialista Brigádját kőművesekből, segédmunkásokból, épületburkolókból, gépkezelőből, vasbetonszerelőből és egy építésztechnikusból álló lelkes kollektíva alkotja. Vállalatunk külső-belső területén mindenütt találkozhatunk munkájukkal. Ahány ember, szinte annyi felé dolgoznak.Nem irigylésre méltó az építők sorsa. Nyáron általában hűvösre igyekszünk, télen a melegre. Mindezt az építők nem tehetik meg, hiszen munkaterületük helyhezkötött, nem lehet eltolni a mindenkori kedvező helyre.
— Az építés nemcsak nehéz, felelős

ségteljes munka, — hanem- veszélyes is — mondja Fellegi Pál brigádvezető.
Munkaterületünk legtöbb esetben sza

bad ég alatt van. Esőben, sárban, ha 
szükséges ünnepnap is dolgozunk. Az 
ilyen munkához bizony szükségünk van 
egymásra.— Hallottam, hogy tevékenységük közben nem feledkeznek meg óvodák, bölcsődék vagy például a könyvtál’ pat- ronálásáról. A városi-járási könyvtárat hogyan patronálják?

— Járdát javítottunk, rendbehoztuk 
az olajleeresztő aknát, a szennyvízak
nákat. Egyszóval nyolcvan órát dolgoz
tunk társadalmi munkában.

Csirke János brigádtaggal már több időm volt beszélgetni.
— Kisebb javításokat, alapozási, tele

pítési munkákat szándékosan nem is 
említek. Erőnket jórészt a munkás- és 
ifjúsági ház meghatározott időre történő 
átadása kötötte le. Sikerült!
A munkásszállónk emeletráépítése is 
megtörtént. Sok munkánk már ott sincs. 
A napokban befejezzük az arborétu
mot. Itt a kerítés építésénél 112 órát 
társadalmi munkában is sikerült össze
hozni.Közben a brigádnaplót lapozgatom, minden eseményről részletes bejegyzé

Újítási TOTOAz újítási és szabadalmi szabályzat megismerése — ezen belül az újítási jogban váló jártasság — volt a célja a három hónapon keresztül megjelenő újítási Totónak.A szeptember havi kérdésekre köny- nyebb volt a válasz, mert a szabályzat egyes pontjai szinte szó szeúint voltak idézve. Az októberi és novemberi totónak nehézsége abból adódott, hogy az elméletet alkalmazni kellett a gyakorlati példáikban. Azok a brigádok, amelyeknek tagjai aktív újítók, jobb eredményt tudtak produkálni.A most közzétett helyes válaszok betűjelei állapján minden beküldő brigád ellenőrizheti a saját szelvényén azt, hogy helyesen vagy hibásan töltötte-e ki a Totóját. 

sek. Külalakra bármelyik férfikollektíva megirigyelhetné. A naplóban mellékelt sok-sok igazolás egyikét a Tanács körúti bölcsőde dolgozói és vezetői írták, köszönetüket kifejezve. Kereken száz órát fordítottak két udvari játszóház teljes rendbetételére.Megköszönve a beszélgetést, kifelé jövet Veres Sándor bácsival álltam meg a hatalmas betonkeverő előtt. Ö a legidősebb brigádtag, akár életkorát nézem, akár a brigádba való belépését.Balesetük volt-e mostanában?
— Az elmúlt években sikerült elke

rülni! Szem előtt tartjuk munkahelye
ink, anyagtároló telepünk mindenkori 
tisztántartását. Persze ez önmagában 
kevés. Én úgy érzem, a technológiai fe
gyelem maximális betartásának köszön
hető, hogy balesetet senki nem szen
vedett közülünk.Befejezésképpen még leírom, amit 
Nagy János építésvezetőtől tudtam meg:

A nagy októberi forradalom tisztele
tére rendezett ünnepségen a városi 
tanácsnál Társadalmi Munkáért pla
kettet osztottak szét. Többek között ez 
a tizennégy tagú brigád önzetlen mun
kája jutalmául arany jelvényt kapott, 
melyet Fellegi Pál vett át.Akik az önzetlen társadalmi munkában résztvettek: Fellegi Pál, Horti Balázs, 
Magócs János, Kisbalázs Béla, Bugyi 
Tibor, Csirke János, Bíró Ferenc, Kö
vér Ferenc, Veres Sándor, Kun József, 
Hermán Ferenc, Csőke István, Burda 
János, Bóta Árpád.

Baranyi

Szeptember hónap: c; a; b; b; c; c; 
a; b; b; b; c: c; b; b; c.

Október hónap: b; a: b; b; b; b; a; 
b; b; b; a; b; b; a; b.

November hónap: b; c; b;b; c; b; b; 
b; b; b; a; b; a: b; b. K. S.

TakarékosokKét és félmillió forint káestét fizetett vissza tagjainak az OTP Hűtőgépgyári Fiókja.A népszerű takarékossági formának 930 tagja volt, az új belépőkkel meghaladja az ezret. Az idén 351 igénylőnek 584 ezer forintot kölésönözteik a betétekből.
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Üzemi ünnepségek 
voltak a Nagy 

Október tiszteletére

A szerszámüzemben a Bercsényi úti Általános 
Iskola műsorral tette emlékezetessé az 

ünnepséget. Itt vehették át a töizsgárdajutalmat 
is a dolgozók

A nőpolitikái párthatározat 
végrehajtásának nyomában

1,2  millió forint hűségjutalom több mint 
1500 embernek, köztük ötszázhuszon- 
négy nyugdíjasnak.

Negyedszázados hűségük jutalmául 
harmincán kaptak aranygyűrűt.

Gratulálunk!

=:!i::5i>!:=

A 
Szovjetunióban 

jártam
— Mikor járt ön a Szovjetunióban?— Akkor kezdtem, amikor megtanultam járni, és 1974-ig abba sem hagytam.

'— Kiadós séta volt.— Ha ehhez hozzáadjuk, hogy munkaköri kötelességem volt a Szovjetunióban járni, tényleg nem lebecsülendő utat tettem meg. öt évig idegenvezető voltam az INTOURIST-nál. ezalatt 30—35 tagú magyar csoportokat vezetve, bejártam hazám majd minden táját.
— Tehát ott van a hazája?Fegyelmezett vonásait mosolyra csiklandozza a provokatív kérdés, de azonnal kész a válasszal, ahogy az egy volt idegenvezetőtől elvárható.— Magyar származású, szovjet állampolgárságú magyarországi lakos vagyok.— Hogyan került Jászberénybe?— Mondhatnám „üzemi baleset” következtében. Az egyik túrista csoportnak, amelyet vezettem, több jászberényi tagja volt. Közülük ma néhányon a munkatársaim, azaz én az övék, hiszen én jöttem később a Hűtőgépgyárba. Benősültem.— Szerencsés baleset volt?— Az bizony! Nagyon szeretem a családomat és most már Magyarországot is. Azért néha érzek egy kis nosztalgiát. Ha a tévében a Szovjetunióról szóló filmet vetítenek, nagyobbat dobban a szivem. Rögtön kommentálom a feleségemnek. Az idegenvezetői munka

Fehér István üzemvezető törzsgárda-jutalmat ad át.
mozgalmassága is hiányzik egy kicsit. Jelenleg külkereskedelmi bonyolító vagyok. Néha kijutok a Szovjetunióba is. Legutóbb egy hónapot töltöttem Tal- linnban, Tyler-pultokat szereltünk.

— Milyen különbségeket lát a szov
jet- és a magyar ember, a szovjet- és 
a magyar viszonyok között?

— A kettőt együtt szeretném! Négy évig esztergályos voltam. Körülbelül annyit kerestem. mint egy magyar szakmunkás. Viszont jobban érvényesült a bérezésnél a szaktudás, kevesebbet számítottak az évek. A szovjet — főleg az orosz — emberek öntudatosabbak. Előfordul, hogy a fegyelmezetlenkedő büntetésül nem vehet részt kommunista műszakon. Ugye, ez nálunk még nem lenne nagyon hatásos büntetés?Rendkívül gyors és termelékeny az építőipar. Nem ritkaság, hogy szanálás után fél évvel beköltözhetnek a lakók egy nyolcemeletes házba. Zömmel tanácsi lakások épülnek, amelyeknek minimális a bérük. Két—három évet kell várni a fiataloknak, de ha megkapták a lakást, könnyebben boldogulnak mint itt.
— Milyen a Szovjetunióban a mun

kaverseny?— Nincs olyan sok formája, mint Magyarországon, az elismerés pedig egyértelműen erkölcsi. Aki megkapja a Szocialista Munka Kiválója jelvényt, büszkén viseli. Sokan munkaruhán is hordják.
— Szép magyar neve van: Gerényi 

István. A kiejtése is tökéletes.— Munkácson születtem, ott mindenki perfekt beszél legalább magyarul, oroszul és ukránul. Egyébként magyar iskolába jártam, s lám milyen jó hasznát veszem. Juhász

Az MSZMP Központi Bizottsága 1970. márciusában alkotta meg ai nő- és ifjúságpolitikai haitározaltát. Végrehajtásának tapasztaJaltait azóta különböző szintien vitatták meg. így a központi bizottság titkársága, a megyei-, városi pártbiztottságók is tárgyalták a nőipoMitlikaí határozat időarányos végrehajtását.Ács Istvánná, a városi pártbizottság munikatámsa adott tájékoztatást, a hűtőgépgyári nőfelelősö’k'nek október elején e témában. Beszámolójában elemezte az .elmúlt 8 év feladatait, eredményeit. Elmondta, hogy ez alatt az idő alatt minőségi változás állt be a nők társadallmli szerepében. Városunkban .a pártszervezetek felelősiséget vállalnak a nőpolitikái határozat végrehajtásáért.A hetvenes évek elején a fő hangsúlyt a szervereti formák küalliakítá'sa kapta. A munkahelyeiken nőbizottsá- g’ökalt hoztak létre. Megválasztották' a nőfélélősöket, feladaittervet dolgoztak ki. Ma imár a tartalmi munka került előtérbe. Míg 1970-ben városunkban gondot ókozoitit a nők' foglalkoztatása, ma munkaerőhiányos időket élünk. Ezért most .a fehér foltok felkutatása, a munkaképes nők munkába állítása a fő feladat.A vállalati szakszervezeti bizottság jelentését Bognár Tiborné ismertette a nőalktívákfcail. Ismerve a városi helyzetet elmondhatjuk, hogy a társadalmi, közélett tevékenységnek a gyárban nagyobb hagyományai vannak. A közösségi munka, a brigádimozgailom tradíciói jól segítik a közéletiség fej- lődéfiét.Vállalatunknál jelenleg háromszor annyi a női gazdasáigverető. mint hetvenben. A bérek 'közötti aránytalanság is kisebb a városinál. Ennek oka á megvalósított teljesítménybérezés.Nagy figyelmet fordítunk a gyesen lévő kismamák bérrendezésére is. Az évenkénti bérfejlesztésit, munkába visz- szaltértűkkor megkapják.
Tanuljanak a nőkSajnos, sok a szakképzetlen, és általános iskolával nem rendel

Legdrágább 
„termékünk” 

a selejt!Országunk szocialista fejlődése egyre inkább mindenki számára lehetővé teszi, hogy háztartásainkban olyan felszerelések is a hétköznapok tárgyát képezzék, amikről egy néhány évtizede senki, vagy csak a kiváltságos rétegek álmodhattak. Ma már alig van háztartás. ahol hűlőszekrényeinket, különböző szifonjainkat meg ne találnánk. Növekszik a központi fűtéses lakóházak száma, ahová zömében a mi radiátorainkat szerelik, s gondolom nincs messze az az idő sem, amikor klímakészülékeink is hozzájárulnak az otthoni légkör még kedvezőbbé tételéhez.Nem lenne felsorolásom teljes, ha nem tennék említést azokról a termékeinkről, amiknek hasznát csak másodlagosan érezzük. Akár az energia ellátás berendezései, akár egy-egy áruház korszerű, esztétikus belső berendezése mind dolgozóink szellemi, és kétkezi munkáját dicséri. Azonban nem termékismertetőt akarok tartani, amiket az egész ország, viliig ismer. Közeledünk az év 
végéhez és ez ismét szükségszerűen ar
ra figyelmeztet, hogy a tervet mint ed
dig is, becsülettel teljesítsük. Ez évben 
azonban többről is szó van, mint a ki
tűzött terv számszerű teljesítéséről. A 
terv teljesítésének hatványozott szerepe 
van, ha az hatékonysággal párosul.Ezt azonban igen kedvezőtlenül befolyásolja az anyagok gondatlan kezelésével járó mulasztások, az elkerülhetetlen feletti selejt mennyiség. Pótlásá
hoz minden esetben anyag, munkaidő, 
gépkapacitás, és ezek sommázott ere
dője, a pénz járul.De honnan a pénz? Látszólag a vállalati kasszából. Valójában pedig mindnyájunk zsebéből. Ez a selejt egyik ve- tülete.Másik vetülete az erkölcsi selejt, ami 
még rosszabb, mert a termékeink jó 
hírnevét nem lehet pénzzel megvásá

kező nő. Pedig kihelyezett általános iskola működik a vállalatnál és a jelentkezők műszak-kedvezményben részesülnek. Beiskolázásuk igen nehéz, szemléletbeni problémáik miatt is. Szakmai képzésben, illetve továbbképzésiben kevesen vesznék részt. Politikai képzés terén már joib'b a helyzet. A tanulók átlag fele nő. Vállalatunk igen sókat tesz azért, hogy dolgozói magasabb szakmai, politikai képzettséggel rendelkezzenek. Köllékttív szerződésünk' rögzíti azokat a juttatásokat, amik megilletik a továbbtanulókat. Ezék a gyesen Lévő anyákra is vonatkoznak.A nőik' szociális helyzeté, lek javítására is gondot fordítunk. Óvodai — bölcsődei ellátást, egyedülálló szülők és nagy családosok támogatását emelem ki. Ebben az évben okozóit legtöbb gondot az óvodai elhelyezés. Ezért új bölcsődét építünk. Újabb óvodahe- lyeket vásároltunk a városban, bővítjük a Maci óvodát az elkövetkező években.A nagycsaládosok gondjait enyhíteni igyekszünk. Rendszeresen látogatják nőfelelősök őket. Ahol indokolt, szociális segély folyósítását kezdeményezik. Évék' óta írehdszeresen beiskolázási 'segélyt kapnak, augusztusban.A inőbizottaág szervezi a névadókat, nyugdíjas találkozókat, kismama találkozókat. és a fenyőünnepre minden évben játékokat vásárol.Vállalatunk sokát tett eddig is a nők helyzetének javítására. A párthatározatból adódó további feladatunk a nők munkakörülményeinek javítása, szodiális, kulturális, sportolási feltételek magasabb szintre való emelése, bizonyos betanított munkáik' sziakmásí- tása például műanyag feldolgozó, politikai >és állami képzésbe való bevonás.Közélett- és gazdasági téren nagyobb szerepet kapjanak a dolgozó nők. Ezért és szakmai, politikai felemelésükért egyre többet kell tennünk, viszont nekik is vannak kötelességeik.
— k. e. —

rolni. Egy-egy reklamáció nemcsak ma 
jelent anyagi veszteséget, hanem sok
szorosan veszélyezteti a holnapi üzleti 
lehetőségeinket. Sajnos a selejtnek van még egy vetülete. Mert nemcsak a rosszul fel var rótt gomb a selejt, sélejt az is. ha rossz helyre tervezik. így zárul a kör. Nincs szándékom százalékokat emlegetni. Ettől még nem csökken a selejt. A feladat önmagunkban van. Ha a ránkbízott anyaggal úgy bánunk, mint a jó gazda. Ebben van a selejtcsökke- nés nyitja.

Éves termelési feladatunk 3,2 milli
árd forint. Hozama pedig olyan érték, amiért érdemes nap-mint nap harcolni.M. L.

Szakkönyvek 
hónapja voltA műszaki könyvnapok megrendezésének célja volt egyrészt a könyvek bemutatásával felkelteni az érdeklődést a megjelenő új műszaki és természettudományos ismeretterjesztő irodalom iránt, másrészt a könyv jusson el azon rétegekhez, akikhez eddig még nem jutott el és, akiknek erre a legnagyobb szükségük van.Közel százötven szakmunkástanuló szakmánkénti csoportokba szervezetten látogatta meg a kiállítást és kapott tájékoztatást a könyvtár munkájáról, a kölcsönzés lehetőségeiről. Azóta is látogatóink. A könyvtár forgalma a könyvnapok idején jelentősen megnövekedett. Harmincegy új tag iratkozott be. sokan a szakmunkástanulók közül.Másik jelentős rendezvény a műszaki szakíró—olvasó találkozó volt, ahol az érdeklődők vállalatunk kiváló szakemberével, Várjon Dénessel találkozhattak, ö érdekfeszítő előadást tartott a Hűtőgépgyár klímatechnikai programjáról és a klímatizálás, automatizálás problémáiról. Kovács Béla műszaki könyvtár vezető
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Miről tárgyalt legutóbbi ülésén 
az igazgatói tanács?A 'tanácsülés foglalkozott a belső szállítással, a raktározással, és a belső kooperációs tevékenységgel.Megtárgyalták, az 1978. évi műszaki fejlesztési intézkedési terv időarányos megvaíliésítását. Beszámolót hallgattak meg és fogadlak el az üzemi demokrácia vállalati helyzetéről és itovább- fej'lészt'ésévöl kapcsolatos tennivalókról.

Fontos a belső 
szállítás összhangjaAz 1970-ben létrehozott köpontosított szállítás gazdasági hatásai mind gép és dolgozó, munkaidő kihasználásában az 1975. u'tán szervezett raktárak' — üzemek közötti forgalomban realizálódtak.Legbonyolultabb rendszer az üzemek közötti, és az üzemek termelési folyamatát segítő anyagmozgatási feladatokból áll. Bár készterméket nem állít elő, (így nevezhetnénk improduktívnak) de a termelési folyamat szerves részének kell tekintenünk.Anyagmozgatási feladatok minimálisra csökkentése, a késztermék gazdaságosabb előállításúit eredményezi. (Ezt különösen a gyártástervezés fő feladatának kell tekintenünk.) Sajnos az u- tóbbi övékben, különösen a Bosch üzem belépésével iniagy mértékben megnövekedett a kooperációs — üzemközi szállítás, melyét nehezít még az üzemeknél lévő konkrét anyagimozgatással tevékenykedő dolgozók létszámának csökkenése.Addig, amíg az előző években az üzemaijtóból — a másik üzem ajtajáig, vagy tárolóterülettől — tárolóterületig keltett szállítani, ma gép mellől — gép mellé.A gyártástervezési osztály elkészítette a kompresszoros hűtőgép (Bosch) gyáregység egy menetrendszerű szállítási tervét, miszerint a hűtőgép gyáregység és más üzemek között sízállítian- dó anyagok és alkatrészek száma 74 főbb tétéit tett ki. Az egyes anyagmozgató gépek, csoportok átcsoportosítása nehézkes, mert az üzemék minden alkalommal a saját érdeküket nézik, ezzel hátráltatják más munkaterületen fontosabb vállalati érdeket képviselő munka elvégzését. Mindent figyelembe véve, az anyagmozgatást, a termelés szerves részének k'ell, hogy tekintsék és mint ilyent, kiemelten kezeljék.
Gazdaságos 
új termékekAz 1978. évi műszaki fejlesztési intézkedési terv időarányos részének teljesítésétől szóló beszámolóit a tanácsülés tudomásul vette, elfogadta.Új gyártmányok profilunkba való felvétele esetén az effektív műszáki előkészítést meg kell, hogy előzze a költ- ségszemléletű gazdaságossági elemzés és számítás (szükséges szellemi ráfordítás, 'anyagköltség, normaóra, bér, szer- számozáSi, beruházási költségek, eladhatóság, áritervezés), valamint a gyár- tásbavéhetőség időadata. Továbbá minden jellegű eladást célzó kereskedelmi tárgyalást csak olyan gyártmányok és módosításők esetén szabad folytatni, amelyeket a fentiek, szerint kidolgoztak.
Jogok és kötelességekVállalatunknál az üzemi demokrácia legjelentősebb fóruma a termelési tanácskozás. Ezen fórumon dolgozóink1 — többek között — tudomást szereznek vállalati, szűkebb értelemben az üzemi termelési eredményekről, a munka során felmerült hiányosságokról, problémákról és ezen belül ils elsősorban a minőség, a munkafegyelem, a munkaidőkihasználás étb. kérdéseiről. Ezeket minden esetben megélőzi egy magasabb sziipitű fórum, a műszáki konferencia, amely átfogó képet ad az egész vállalati eredményről; ezen eredményt befolyásoló negatív és pozitív külső és belső tényezőkről. Ezáltal nyílik alkalma minden dolgozónak a problémák megismerésére, amelyeket közös akarattal meg kell oldani. Erre jól példa a válla

lat -szocialista -brigádjainak az a felhívása, amely szerint 1978. a minőség éve legyen.Vállalásuk igen nagy jelentőségű, mert a jelenlegi helyzetben termiékeinket akkor tudjuk eladni úgy belföldön, mint külföldön, ha az versenyképes a más országokban gyártott termékekkel.A szűkébb értelemben vett üzemi demokrácia -hozott már eredményeket. E- zekk-el az eredményekkel azonban nem tehetünk megelégedve, mert -még van egy s-oir olyan feladat, amelynek megoldása a további fejlődésünkhöz elengedhetetlenül szükséges. Ilyenek pl. a munka-fegyelem kérdésié, a munkaidő jobb ki-használása, a fokozottabb anyag- és energiatakarékosság; a belső munkaerőtartalékok feltárása és mobilizálása, a munka szervezettségének javítása stb., s nem utolsósorban: rend. Röviden megfogalmazíva: a munka hatékonyságának minden irányú növelése.Eredménynek tekinthetjük, hogy általában a minden dol-go-zó-nlkat érintő bérfejlesztéseknél az üzemi négyszög javaslata egyre fokozottabb mértékben érvényesül, ami a bérfejlesztés alapja. Az említett példa -már egy eredményesen fejlődő tendenciáit mutat. A baj azonban ott van, hogy nem minden g-azda- sá-gvezető él a partnerség lehetőségével. Ez nem tudathiány, hanem inkább presztízskérdés. A tapasztalatok alapján az is egyértelműen megállapítható, hogy az utóbb elmondott hiányosság azók-on a helyeken jelentkezik elsősorban, a-hol a munkahelyek elkülönülnek egymástól, azaz több kisebb egységre, csoportra osztódnak szét.Megállapítható, hogy az eddig elért eredmények mélitett a legfőbb hiányosság az aktivitás kérdésében van. Előfordul, hogy a különböző fórumok aikt-ivi- táshiánya következtében a tanácskozás sokszor erőszakolt és -látszólagos. Ez leginkább a gazdasági és társadalmi vezető nem megfelelő előkészítésének a következmény e.Tehát ahhoz, hogy a feladatainkkal kapcsolatos döntések megfelelőbbek és megoldöttabbak, a kivitelezés pedig e- rediményesebb tegyen, idő-ben és minőségben jobb előkészítés szükséges az említett gazdasági és társadalmi vezetők részérő-l. Ezt a további munkánk során feltétlen napirenden kell tartani.Varga Zoltán
Kalauz nélkülTájékoztatjuk Kedves Utasainkat, hogy december 1-től Jászberény városban közlekedő helyijáraiti autóbuszainkra félautomata jegykiadó-gépeket fogunk felszerelni.Érvényes bérlettel nem rendelkező utasok csak' az első' ajtón szállhatnak fel, és az ajtó közelében elhelyezett jegykiadógép használatával kell a menetjegyet megváltani.Egy db menetjegy váltásához:— egy db 2-Ft-os pénzérmét kell a készülékbe elhelyezni— a billentyűt ütközésig le -kell nyomni— a jegyet félteié húzva kell leszakítani.

A jegyváltáshoz kizárólag 2-Ft-os pénz
érmét lehet felhasználni.Az utasok fel- és leszállásának meggyorsítása, a menetidő csökkentése érdekében kérjük, hogy a menetjegy megváltása után szíveskedjenek az -utóbusz középső részébe, a leszállóajtók közelébe menni, — a jegykiadógépeket a felszálló utasok részére hozzáférhetővé tenni.

Az autóbuszok első ajtaját kérjük le
szállásra ne használják’.

A jegykiadógépek üzembehelyezését 
követően az autóbuszok kalauz nélkül 
fognak közlekedni, a jegy meglétét köz
úti ellenőreink, főkalauzaink ellenőrzik. Kérjük Kedves Utasainkat, hogy a balesetek megelőzése érdekében a jelzőcsengő megszólalása. Valamint a gépkocsivezető figyelmeztetése után a le- és felszállást fejezzék be.A fentíék'kel kapcsolatosan kékjük szíves támogató segítségüket.VOLÁN 7. sz. Vállalat

A személyzeti—szociális igazgatóság dolgozói területrendezésben jeleskedtek a kommunista műszakon
Egész évben 

legyen kampány!
Tudósítás az ifjúság újítási 

hónapjárólMegtörtént az ifjúság újítási hónapjának értékelése november 15-én. 
László Károly műszaki igazgató átadta a jutalmakat, díjakat és hagyomány szerint ilyen alkalommal kapják meg a kiváló feltalálók, újítók is a kitüntető jelvényt.Az ifjúság újítási hónapjának győztese Hajdú József és Kiss László lett, első díjul 1400 forintot kaptak mindketten, a második és harmadik díjasok 800,— forint jutalommal az alábbiak: 
Nagykollár Kálmán, Csőke József és 
Oláh, János. Könyvjutalmat öten kaptak.Kiváló feltaláló aranyjelvényt kapott 
Krasnyánszki József, ezüstöt Kókai Ru
dolf.Kiváló újító arany fokozatban részesült Molnár Gábor, ezüstjelvényes lett 
Lipták Zoltán. Bronzjelvényes újítók: 
Paksi Józsefné, Antal Miklós, és Bíró 
József.Gratulálunk!Barátias és közvetlen munkaértekezletnek lehetne titulálni az eseményt, de egy árnyalattal még annál is több volt: az érdekeltek egyenrangú beszélgetése! László elvtárs szavaiból bíztatás és megbecsülés áradt:

— Fontosnak tartjuk az újítási ked
vet, s hogy ezt gerjesszük is, nagyobb 
díjtételeket alkalmaztunk. Bár a javas
latok száma kisebb volt ebben a „kam
pányban”, de nagyobb eredményeket 
hozott. Elismerésemet és köszönetemet 
fejezem ki a vállalatvezetőség nevében 
mindazoknak a fiataloknak, akik a gaz
daságosabb, szervezettebb munkáért 
tettek valamit. Mondják meg mindenki
nek, még ennél is többre van szükség: 
legyenek még figyelmesebbek, hiszen 
tőlük, az utánpótlástól oly sokat várunk.

Nagy János, a pártbizottság titkára is ilyen hangnemben méltatta a fiatal újítók érdemeit. Velkei István véeszté titkár pedig az üzemi bizottságok szerepéről beszélt, kiemelve, hogy az újítókat a termelési felelősök segíteni kötelesek. mjlllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllll
Vadászavatás

Baranyi József üzemvezető teljes jogú tagja lett a Lehel Vadásztársaságnak, miután a hagyomány szerint „megbotozták”.

I

Békét az utakon
A megyei rendőrfőkapitányság köz

biztonsági és közlekedési osztálya no
vember 17-én tájékoztatást adott a sajtó 
képviselőinek megyénk és városunk 
közlekedési helyzetéről, s javításának 
feladatairól.

Filmeket láttunk; a megdöbbentően 
felelőtlen emberi tettekre nincs szó. 
Percekig ültünk némán és elgondolkoz
tunk: ilyen lenne az ember? Ittasan 
száguldozni, erőszakosan előzni, elütött 
áldozat mellől pánikszerűen clvágtatni.

Nem vagyunk mind ilyenek, de a be
csületes embereken múlik, hogy egyre 
kevesebben legyenek azok, akik Haluk
nál okosabbat, erősebbet, magabiztosab- 
bat nem ismernek!

Példákat hallottunk a megye útjairól: 
Jászalsószentgyörgyön leégett kocsi, 
bennégett asszony, Portelek alatt az au
tóbusz mögött átmenő nyugdíjas elgá- 
zolása, a zebránál gázpadálra lépő ve
zető tudatos veszélyeztetéséről.

Mi kell ahhoz, hogy az útjainkon ne 
csata, hanem béke legyen? Dr. Sarkadi 
Imre alezredes szerint — és szerintem 
is — egymás életének tiszteletben tar
tása és alkalmaszkodás, udvariasság. 
Védjük az időseket és a gyermekeket, 
segítsük egymást. Szándékosan nem sza
bad belemenni egyetlen kilátástalan elő
zésbe sem.

A büntetés nem lehet egyetlen eszkö
ze az életvédelemnek, hiszen a balese
tet csak józansággal, előrelátással lehet 
megelőzni. Érezze mindenki azt, hogy 
biztonsággal léphet az útra, mert rá vi
gyáznak. S legyen ez kölcsönös.

Hadd mondjam ki: ha mindenki be
csületesen betartja a szabályokat, jóba
rát lesz a rendőr, aki pedig most, sok 
autósnak, motorosnak csak mumus. Mi
ért?!

Mészáros Júlia

Jó a biztosítás
Gyárunkban, gyáregységeinkben mintegy 5000 tagja van a biztosítási és önsegélyző csoportnak.A CSÉB tagok segélyezési ügyeit az intézőbizottság intézi.Tagságunk 1978. évben is több esetben igényelt különböző jogcímen segélyt.1978. január 1-től szeptember 30-ig kiutalt segély ék:443 tag részére 153 750,— FtEzek a rendkívüli segélyek az Állami Biztosító szolgáltatásaitól függetlenül lettek jóváhagyva és kifizetve.Tagjaink megszerették és ismerik a csoportos személybiztosításoknak ezt a fajtáját, érzik szükségét.A rendkívüli segélyeken kívül baleseti sérülés, haláleset, gyógyintézeti és kórházi ápolási térítés, balesetből eredő rokkantság esetén az Állami Biztosító térítése alá eső szolgáltatásokat igyekszik gyorsan és pontosan fizetni.CSÉB Intézőbizottság
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Novemberi körkép Nem cifra palota, 
hanem a közművelődés háza!

Gondos 
István gépkocsivezető

A milliomos sofőrNem csak pénzben sok az egymillió, kilométerben is. Nagyon kevés ember, aki ennyi utat balesetmentesen tesz meg a volán mögött.November harmadikán délután a központi előadóterem zsúfolásig megtelt. A NOSZF emlékére rendezett ünnepségen Monáth Ferenc kereskedelmi igazgató meleg kézszorítással nyújtotta át a ritka kitüntetést Gondos István gépjárművezetőnek.Több alkalommal átnéztem a gépkocsivezetők pihenőjére, mire sikerült beszélnem vele. Gyakori telefoncsöngések szakították félbe élménybeszámolóját.— Mindenki ki van téve a közúti közlekedés veszélyeinek, azért mi autósok kétségkívül jobban. Túl vagyok már rég az egymillió kilométeren, ugyanis 1952 óta vezetek, holott 1954 óta van a balesetmentes vezetés jutalmazva. Kissrác koromban kezdtek vonzani az autók. Na de minden gyerek így van ezzel. A gondolattal nem hagytam fel, makacsul kitartottam elhatározásommal. Veszítettem valamit? — semmit.Becsülettel végzem munkámat, megbecsült dolgozója vagyok vállalatunknak. Amit egy egyszerű ember elérhet, mindent elértem a két kezem munkájával.Lakásunk, kocsink, tisztességes családi életünk van. Kell ennél több? Igaz, a feleségem is dolgozik közel tizenöt éve a háziipari szövetkezetnél.— Hivatalos úton többször volt külföldön. Bizonyára nagyon fárasztó egy ilyen út!?— Fárasztó, de szép!Nagyon örülök, hogy így megbízik bennem a vállalatvezetés, külföldi utakra is mehetek. Nemrég háromhetes úton voltunk Ausztria — NSZK — Hollandia — Belgium — Franciaország — Svájc, és vissza. Azt a látványosságot nem lehet elmagyarázni, látni kell. Én saját zsebből mikor tudtam volna ezekre a helyekre eljutni? Soha!— Már a tizedik telefoncsöngetés zavart meg, ami most neki szólt.— Mennem kell! — kezet nyújtott és még egy gondolatmenettel kiegészítette mondanivalóját...— .Nem tagadom, jólesett anyagi-erkölcsi oldala egyaránt a kitüntetésnek. Ami pedig a legnagyobb öröm, valóban ennyi utat levezetni anélkül, hogy saját hibámból bármilyen kis koccanást is előidéztem volna.Még -kerek tíz évem van nyugdíjig, amit szeretnék továbbra is balesetmentesen megtenni.Mi szintén ezt kívánjuk, és hozzá jó egészséget! Baranyi
Ismerkedtek 

Jászboldogházával
Régi tervünk sikerült november 3-án 

amikor pártvezetőnk segítségével, gaz
daságvezetőink kíséretében ellátogat
tunk Boldogházára. Rövid, hogylétükröl 
szóló ismertetés után megtekintettük az 
üzemet. Jó érzés volt látni a kész ter
méket. amely többünk lakásában ké
nyelmünket szolgálja Utána ismerkedés 
következett a Radiátor klubban. Az eg
ri Hárslevelű és a Kőbányai megtette 
hatását ezen a csípős őszi délutánon. 
Énekszóval kerekedtünk fel, folytatva 
hazáig. Úgy érezzük, nemcsak a busz 
„rázott" össze bennünket!

Megragadva az alkalmat, kívánunk a 
boldogházi kollektívának jó munkát és 
jó egészséget a jövőben is:a Hűtőgép üzem Radnóti-, Korvin Ottó 
és a Május 1 Szocialista Brigádja.

Munkás jólét:

Új lakásokat 
adtunk átTizenhárom ..hűtős'-család számára valószínű, sokáig emlékezetes niap marad november negyediké. Ekkor kaptáik meg a Hűtőgépgyár előtt épülő lakótelep most elkészült új lakásának kulcsalit aiz új tulajdonosok. A beköltözés izg'alllmas — fáradságos napjai elmúltával feHlkerestem egy családot.A tizenegyes számú lakás gardái: Végvári Villmosók. A fialtál férj géplakatos a galvanizáló üzemben. A feleség gyesen vain. Korábban a szervizrák t árban dolgozott.— Milyen körülmények között laktak, mielőtt ideköltöztek? — kérdezem a családfőtől.— Egy s’zoba-lkoinyhás düliedező. földszintes llakáis'bain „bérlőslködtünk' majdnem tíz évig. Amíg csak ikétten vollitunik feleségemmel, még valahogy elfértünk. Miután jöttek a gyerekek, kinőttük a „llakáslt”.— Koraibban próbálkoztak más lakásszerzési lehetőséggel is?— Hasonlóan a fiatalók többségéhez, először mi is építeni akartunk magunknak egy megálmodott ..modern” kockaházait. Az egeket súroló telekárak és az ugyancsak hatalmas építési költségeik hálására 'azonban gyorsan elálltunk a tervünktől. Béláitituik', hogy nincs elég pénzünk az építkezésre. Gondoltunk miéig tanácsi bérlakás igénylésére ils, de reménytelenül hosz- sz.ú idő múlva kaid Minik volna sorra. Ezekután jött, ez a nagyszerű vállalati — OTP — lakásak'ció, amire azonnal , .benevezitü nk’'.— Mennyibe került ez az úi. három- szlobáis. piaídlástérbeépítéses, össZkbm- fortos llalkáls?— Tulajdoniképpen ném nagyon sokba! A lakás ára ötszáznegweniezer forint. Ebből százezret elengedtek, mivel fizikai dolgozók vagvunlk. További százhúszezer lenPedményt: kaptunk a négy gyerekre. És mivel <én jelenleg gvesen vagytok erre további húszezret ..jóváírtak” a ikölcsönünikből. A fennmaradó OTP-tairtozáisIt meg maid csak letör jesztjüik’ valahogy harminc év alatt — mondja a család „pénzügyminisztere.”Amíg mii t>eszélligleif.tün'k a szülőkkel, a két nagyobb és a két pici gverek önfeledten iáitisziilk a tágas, napfényes nappali szobában.— Számomra mindennél többet ér. hogy e°észségies körülmények között növélcedhetniek a gyermekeink, — veszi át a szót ismét a családfő. Közben büszkén bemutatják új „birodalmukat.”Minden jót kívánunk a meglátogatott: csaliddniak és a többi tizenkét új lakóház tulajdonosnak! Becsüljék és értékeljék nlagvra a vállalat segítségével megkapott új otthont. — eszes —

Módszertani klub1978. novemberétől a városi könyvtár emeleti volt olvasótermében tevékenykedik a városi propagandisták klubja. A klubban a könyvek, folyóiratok sokoldalú tájékoztatást adnak, ugyanakkor az ismeretierjesztéshez kapcsolódó egyéb eszközök, tárgyak a szemináriumi előadók, tanfolyamvezetők munkájához nyújtanak segítséget, de az önművelés hasznos forrásai is. A módszertani felkészülést. tapasztalatcserét, az aktív' közösségi élet megvalósítását segítik elő a hétfői napokon megtartandó kulturális programok és öntevékeny klubnapok, valamint a kéthavonta szervezendő kiemelt klubrendezvények.A klub nyitvatartási ideje: hétfőn, csütörtökön és pénteken 14—19 óráig.Minden érdeklődőt szeretettel vár a klub tagjai közé a propagandista klub vezetősége. — Cs. —

A Hűtőgépgyár Munkás és Ifjúsági Házának november harmadikai átadásával 
olyan művelődési objektumot kaptak dolgozóink, amely sok év hiányát szünteti 
meg és megteremti a szabadidő kulturált eltöltésének lehetőségét.

A megnyitó ünnepélyes perceiben ...
Hetvenhét áprilisában terepelőkészítéssel kezdődő beruházás példás gyorsa

sággal és szerény költségvetéssel, másfél év alatt készült el házi tervezésben. 
Emel József tervező lelkiismeretes munkáját a Szocialista Kultúráért kitüntetéssel 
ismerték el az átadáson. Rajta kívül többen kaptak Kiváló Dolgozó jelvényt és 
pénzjutalmat azok közül, akik a legtöbbet tették az „álom" megvalósításáért. Rit
ka példának is tanúi lehetünk, a tervezett költséget — kilenc millió forintot — 
nem léptük túl. Ebben a költségvetésben vállalatunk dolgozóinak egymilliós tár
sadalmi munkáját is megtaláljuk.

Tekintélyes a külső hozzájárulás is, a Vasasszakszervezet másfél millióval, az 
Országos Közművelődési Tanács hétszázezerrel, a Szolnok megyei Tanács Ifjúsági 
Bizottsága százezer forinttal támogatta nemes igyekezetünket, a közművelődési 
intézmény felépítését. A hivatalos megnyitó előtti órában a vállalati négyszög fo
gadta a kitüntetetteket, ahol jelen voltak a Vasasszakszervezet és a Kulturális 
Minisztérium képviselői, valamint a város párt- és tanácsi vezetői. A vendégek 
nagy elismeréssel szóltak arról, hogy termelő vállalat ennyit áldoz a kultúráért.

Emel József átveszi kitüntetésétOrszágos példa lehet a szerény keretek között nagyszerű alkotás —, hallhattuk többek véleményét.Dr. Czakó Tibor, a Kulturális Minisztérium főosztályvezetője az együttműködés, az együtt gondolkodás nagyszerű példájának nevezte a közművelődést szolgáló intézmény felépítését, a jelentkező igények magas szintű kielégítését. Kifejezte reményét, hogy a szellemiség gyarapodásáért jól fogják kihasználnia létesítményt.Az alapító okmány ünnepélyes aláírása után következett a „hivatalos” megnyitó, amelyen Velkei István véeszbé titkár mondott köszöntőt. Kiemelte, hogy — a legjobb és leggazdaságosabb megoldásokat választottuk ki. Az alapvető cél egy olyan komplex művelődési intézmény létrehozása volt, amely az ide vonatkozó párthatározatok, irányelvek gyakorlati végrehajtását eredményezi.A megnyitót műsor követte, amelynek háziasszonya Mikes Lilla Jászai- 
díjas művésznő volt. Kedves gesztusa volt a művésznőnek, hogy ajándékul

Bonhy Anna filmrendező kiváló dolgozó jelvényt kapott

Jankovics Márta, MAFILM gyártásvezető, a Hűtőgépgyár kiváló dolgozójaegy díszes kendőt hozott a Hűtőgépgyár kollektívájának, amelyen sok kiváló művész aláírása szerepelt. Többek között 
Gobbi Hildáé, a színházépítő nagyszerű művészé. A Korona Pódium szervezésében fellépő művészek nagyszerű műsora méltó volt az ünnepi alkalomhoz.

Gelecsényi Sári művésznőMost már a tartalmi munkán, azaz rajtunk a sor. Ha ugyanaz az összefogás lesz a munkás és ifjúsági ház rendeltetésének kihasználásában, mint a felépítésében, az eredmény nem marad el. Horti



8 HŰTŐGÉP

Megérdemelt siker

Első tíz között 
az NB. l-es röplabda csapatunkBrilliáns teljesítmény-sorozattal beküzdötte magát az NB I-ben az első tíz közé, röplabdacsapatunk.A tavaszi jó kezdést (4 győzelem) sajnos a sérülések megszakították. A csapat 2—3 ifjúsági játékossal volt kénytelen lejátszani mintegy 9 mérkőzését. Ezeket — a lányok lelkesedése ellenére — nem tudtuk megnyerni. Az őszi második fordulóra végre igazi kezdő 6-tal állhatott ki a Lehel. Meg i's látszott la játékon. Zsi- dai Rozi lelkesedése, irányítókészsége külön is említést érdemel. Ez a hatos a sokait fejlődő ifjúsági cserejátékosokkal már minden csapattal szemben a győzelem esélyével lépett pályára.

A hátralevő 14 mérkőzésből tizenkettőt megnyertek; idehaza nem találtak le
győzőre, s csak kétszer kaptak ki idegenben. Emeli a győzelmek értékét, hogy az 
előttünk végző Almásfüzitőt itthon, és idegenben is legyőztük, de ugyanígy járt a 
BVSC is. Ha csak a 2 utolsó forduló alapján (azaz 14 mérkőzés alapján) készítenénk táblázatot, azon 2 ponttal megelőzhetnénk a most magasan első Almásfüzitőt is.A látottak alapján minden remény megvan, hogy 1979 tavaszán, a helyosztón, sikeresen fog szerepelni az újra csapattá formálódott, s küzdeni is megtanult Lehel SC női röplabdacsapata.

Ezúton köszöni a Röplabda Szakosztály a játékosokkal egyetemben a gyár ve
zetőségének, a sportköri vezetésnek és a lelkes szurkolóknak az egész évben érez
hető támogatást.

Rausch
«*»***•»»**»«•**«*»•«**«»*****»*<«**«« »♦♦♦<!

Qéq — Qíq — Qéq — Cjí'iJ — t'/éqEgyik legrégebbi szakosztály — 1959- ben alakult — s a többiekkel ellentétben nagyon sokat kellett várni a sikerre. Néhány esettől elitékintve, szinte mindig a megyei bajnokság élcsapatának számított, de valami hiányzott, hogy igazi átütő sikert elérhessenek.Ez a valami — mint ez később megvilágosodott — egy olyan edzőt jelentett, aki nem volt játékosa a csapatnak vagy éppen játékos és edző is egyben, hanem lehetőség szerint, hozni kell egy „idegent” aki személyektől és egyéni érdekektől független, s ráadásul jó szakember is. Ez a felismerés egy kevésbé sikeres bajnokság után pattant ki és így került Koncz András a csapathoz, azzal a határozott céllal, hogy NB II- be vezeti a gárdát, Jászberény kézilabdasportjának történetében először. Szépen „kovácsolódott” a csapat és a tavalyi bajnokságban már majdnem megadatott a lehetőség, de az utolsó pillanatban megtorpantak. Ez némi válsághoz vezetett, főleg az idősebb játékosok soraiban, akik' közül többen a visszavonulás gondolatával foglalkoztak. A sportszeretet azonban „jobb belátásra” bírta őket s még egy évet rááldoztak, legközelebb isikerülni kell!
Ebben az évben aztán kijött a lépés, azaz az előzetesen befektetett munka meghozta gyümölcsét. Nagy fölénnyel 

megnyert bajnokság után — és közben is — készülhettek a minden eldöntő 
osztályozó mérkőzésekre. Illetve nem is annyira nyugodtan, mert a nagy tét, a lehetőség bizony ott motoszkált nap mint nap a játékosok fejében. Nem kis feladat volt Koncz Andrásé, hogy olyan lelkiállapotba hozza a játékosokat, ami ideális ilyen esetekben, tehát a nagy mellény és a bénítóan ható félsz között valahol. Nem ismerték az ellenfeleket sem, tehát még igazodni sem volt mihez, bele az ismeretlenbe, irány Tata az osztályozó mérkőzések' színhelye.
I1II1I1IIIIIII1IIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIII1III1IIIIIIIIII1III1!IIIIIMIIIIIII1III1IIIIIIIIIIIII1III1I1I!IIII!IIIIIII!1IIIIII!IIIIHIIIIII1IIII!IIII1IIIIIIIIII1IIII1II11IIIIII!I>

Egy gólon múltHát bizony tényleg csak egy hajszálon múlott, pontosabban egy gólon.A lányokat is megilleti minden dicsérett. Fiatal szakosztály, fiatal játékosok és már komoly eredmények. 1976- ban az első bajnoki évben 7., egy év múlva épp hogy 2., és ez évben magasan kiemelkedve a mezőnyből megyei bajnokok. Nem volt váratlan. Az elő
zetes célkitűzések — az előző évben el
ért jó eredmény alapján — a bajnokság. megnyerését állította a csapat elé. Nem állították magasra a mércét! Sőt, minit már szó volt róla, csak egy icipici gólon múlott az osztályozó első mérkőzésén a KÖFÉM ellen, ahol végig vezettek a lányok, de az utolsó pillanatokban sikerült egyenlítenie az ellenfélnek — ahol Tóth Harsányi Borbála, a volt sokszoros válogatott is játszott ■— s így lett 18:18. A következő mérkőzésen minden ment simán 18:14-es győzelem a Bp. Csavar ellen és nagyon „állt” még az NB II. Sokáig nem volt probléma, az utolsó, mindent eldöntő Debreceni Dózsa elleni mérkőzésen sem.

Ha csak a számszerű eredményeket nézzük úgy tűnhet, nagy fölénnyel nyerték meg a tornát, minden ment simán. Pedig nem így volt, hiszen minden egyes mérkőzés nagyon kemény szikrázó öisszedsapás vol/t, nemegyszer több gólos hátrányok behozásával kellett a győzelmeket megszerezni. Hogy melyik volt a döntő mérkőzés? Talán a második, a Taurus elleni, ahol győzelem esetén szinte minden eldől Óriási küzdelemben nyerték. A mérkőzés után bizony könnyes volt a játékosok' szeme, ekkor érethették először, hogy most már sikerülni fog, de nem volt érdektelen az utolsó mérkőzés sem, ahol egy nagy gólarányú vereség esetén még minden elveszhet. Nem veszett el, igaz 
volt olyan is, hogy öt góllal vezetett az 
ellenfél, azonban fordult a kock'a a má
sodik félidőben és a mérkőzés után 
már NB II-es csapat jött le a pályáról. Dicséretre méltó és eredményes szereplés volt tehát a tatai kirándulás, megvalósult a nagy álom. Talán azoknak a játékosoknak, például Benedek La^os, Langimár István, akik több mint tíz éve küzdenek ezért, többet jelent ez a siker mint a fiatáliabbaknak. (Lang- már Pistának, >a csapatkapitánynak még egy súlyos sérülést is el kellett viselnie, az utolsó mérkőzésen.)Betartották a szavukéit —■ az edző és a játékosok: — NB II-es játékosok akartak lenni — azok lettek, gratulálunk!

EredményekI-ITG—Lehel SC 23:27, Lehel SC—Taurus 23:22, GAMMA—Lehel SC 15:18.A legeredményesebb Szőllőbi, aki 30 góllal járult hozzá a győzelmekhez.
A befejezés előtt négy perccel még két góllal vezettek a lányok, de az egész torna egyetlen egy rövidzárlata elég volt ahhoz, hogy fordulat álljon be a mérkőzésen, ami azt jelentette, hogy még egy évet kell várni a magasabb osztályban való szereplésre. Az osztályozó mérkőzéseken jelen levő szakemberek szerint nem is baj, mert bár nagyon ügyesek, küzdőképesek, de apró hibák még a tapászltaTatlanság számlájára írhatók. S így az NB II-ben több súlyos kudarc várna a csapatra, ami inkább árt mint használ Abban is meg
egyezlek a vélemények, hogy a LEHEI, 
SC a jövő csapata, ha fejlődése töretlen marad. Minden esélyük megvan a fejlődésre, mert fiatalok (az átlagéletkor 18 év) lelkesek, (a nyáron saját szabadságuk terhére voltak edzőtáborban!) tehetségesek, (hárman a megyei ifjúsági válo-gátott tagjai) és közismert Hudha István szorgalma és sportszere- tete.Kívánjuk, hogy a fiúk nyomába lépjenek! Mint mondták, rajtuk nem múlik! Erdős Lajos

Újra beindult a jeges idény, mindannyiunk nagy örömére. Ebből az alkalomból szeretnénk összefoglalni tavaly elért eredményeinket, nyári felkészülésünket, illetve az idei várható programot.Az 1977—78-as szezonban az úttö- rő-korúak a Magyar Úttörő Bajnokságban 5 csapat közül az 5. helyet szerezték meg, felnőtt csapatunk pedig a Vidék Bajnokság 4. helyezettje lett. Az elért eredmények megfeleltek a várakozásnak, hiszen nem az volt a célunk, hogy érmekkel térjünk haza (ami irreális terv lett volna), hanem az, hogy bekapcsolódjunk a magyar jégkorongsport vérkeringésébe.A bajnokságok befejeztével — ami február végét jelentette — azonnal elkezdtük a felkészülést az 1978—79-es idényre. Először is az úttörő csapat létszámát növeltük meg harminckettőre, hiszen idén már ebből egy úttörő- és egy serdülő csapatot kell kiállítanunk. Az április végéig tartó jeges edzéseken a játék dominál, azonban ezeken taktikai feladatokat is gyakoroltunk.Május végéig szüneteltek az edzések. Ekkor mindenki kipihenhette magát, illetve az iskolában pótolhatta az eddig mulasztottakat.A nyári felkészülési időszak változatos edzésekkel telt el, legalábbis én erre törekedtem. Programjainkban úszás, vízilabdázás, kosárlabdázás, atlétikai sportágak éppen úgy szerepeltek, mint a kerékpártúra, vagy a labdarúgás. A változatosság nem jelenti azt, hogy pihentünk. A szülők tudják megmondani, hogy milyen nagy terhelésű edzéseket végeztünk.A nyári erőnléti és erőfejlesztő edzések után, az őszi hónapokban gyorsaságfejlesztés és lövéstanulás volt a fő program.Október végén megnyílt a műjégpálya. Hat hónap után újra a saját „közegünkben” mozoghattunk! Nagyszerű érzés minden jégkorongozó számára!Csodák csodáidra az eddig többször hiányzók is előkerültek, most már teljes csapatokkal folytathatjuk a felkészülést. Sietnünk kell, hiszen november 18—19-én rendezzük meg első ízben a Lehel Kupát — egyenlőre úttörő szinten —, de a többi csapatra is már december elején bajnoki mérkőzések várnak.A 78—79-es évadban egy úttörő-, egy serdülő és egy felnőtt csapatot indítunk.Célunk és feladatunk, hogy az úttörő csapat szakadjon el az utolsó helyről, a serdülő csapat tisztességes helytállást tanúsítson, felnőtt csapatunk pedig az Országos Felnőtt Bajnokság II. csoportjában szintén rugaszkodjon el az utolsó helyről.Ezúton hívjuk fel a szurkolók figyelmét, hogy ne várjanak csodát fiatal jégkorongozóinktól! (A sport megcsúfolása lenne, ha olyanokat vernénk meg, akik 8—10 éve űzik ezt a férfias sportágat.) Tanúsítsanak sportszerű magatartást, buzdítsanak, legyenek türelemmel még 6—8 évig! Bátran kijelentem, hogy akkor felvesszük a versenyt az ország bármely másik csapatával!

Nagyon sokan szeretnének jégkoron- gozni, sokan érdeklődnek, van-e felvétel még a szakosztályba. Sajnos azt kell mondanom, hogy — szűk anyagi kereteink miatt — jelenleg nincs. A téli szünetben tartunk felvételit. Évente 5 gyermek felvételére nyílik lehetőség, de csak 10—11 éves korcsolyázni már tudó fiúk számára. Fodor Árpád
Nemzetközi 

úttörő jégkorongtorna1978. november 18—19 Jászberény eredményei
Dunaújváros — Lehel SC 9:1 (3:0;
Nove-Zámky Lokomotív — Dunaújvá
rosi Kohász: 2:2 (1:1; 1:1; 0:0)
Lehel SC — Spartak Subotica: 3:5 (2:1; 0:3; 1:1)Gólütők: Parádi, Kalocsa, Barta ill, 
Pein 2; Terzic, Lakatos, HősA mérkőzést vezette: Szilágyi János és Zarubay MiklósA taktika betartása vitte győzelemre a szabadkai csapatot.
Spartak Subotica — Dunaújvárosi 
Kohász: 3:4 (1:1; 0:1; 2:2)
Nove-Zámky Lokomotív — Lehel SC6:0 (4:0; 1:0; 1:0)
Végeredmény:I. Nove-Zámky Lokomotív 17:3 5 p.II. Dunaújvárosi Kohász SE 15:6 5 p.III. Spartak Subotica 9:16 2 p.IV. Jászberény Lehel SC 4:20 0 p.

KözleményÉrtesítjük vállalatunk dolgozóit, hogy a műjégpálya nyitvatartási ideje: dél
előtt 8—12 óráig, délután 14—20 óráig.Tömegsportnapokon, hétfőn 14—20 óráig, és szombaton 14—20 óráig a gyári belépő felmutatásával vehetik igénybe a dolgozók. A tömegsportnapokon dolgozóink részére a belépés ingyenes. Havi bérletet gyári belépő felmutatásával kedvezményesen vásárolhatnak: 
gyermek 30,— Ft, felnőtt 40,— Ft, nyug
díjas 30,— Ft.Kérjük dolgozóinkat, hogy gyermekeik részére személyesen vásárolják meg a bérletet, mivel a gyári belépő felmutatása szükséges a kedvezményes bérlet megvásárolásához a műjégpálya pénztáránál. VSZB.

HŰTŐGÉPa Hűtőgépgyár dolgozóinak lapja Felelős kiadó: Gorianc IgnácFelelős szerkesztő: Csuta LajosnéKészült a Hűtőgépgyár nyomdájában Jászberény, 1978. november hó Felelős vezető: Rédei IstvánMegr. törzsszám: 21/1978.Terjeszti a Hűtőgépgyár Vállalat üzemen belül



60 éves a 
kommunista sajtóHatvan évvel ezelőtt, 1918 december hetediklén jelent meg az első kommunista lap, a Vörös Újság. Ez a nap lett később a magyar sajtó napja is. A kommunista párt által létrehozott lap új fejezetet nyitott a magyar újságírás és a sajtó történetében. Olyan sajtó született, amely a propagandista, az agitátor és a szervező szerepét tölti be. Létének első pillanatától a párt fegyverévé vált. így volt ez a párt megalakulását követő forradalmi időszakban, a felszabadulást követő gazdasági és politikai újjászületésünk nehéz éveiben, de ezen hivatását betölti a fejlett szocialista társadalom építésében is. Ebből az igazságból kiindulva a magyar újságírás büszkén vallja elődjének a Vörös Újságot.
A magyar újságírók — köztük a „Hű

tőgép” tudósítói is — következetesen 
szolgálják a párt politikáját, azzal a tu
dattal, hogy a szocialista társadalom 
építésében, a dolgozók eszmei-politikai 
nevelésében, a párt kiemelkedő szerepet 
szán a sajtónak.

Vállalatvezetőségünk a sajtó napján 
fogadást adott a nyomda-, és az üzemi 
lap dolgozóinak. Itt vették át a kiváló 
dolgozó jelvényt: Pintér István nyom
dai gépmester, és Horti János, a szer
kesztő bizottság titkára. Vezérigazgatói 
dicséretben részesült Rédei István, a 
nyomda üzemvezetője és dr. Wirt Lajos ' 
rovatvezető. I

Az üzemi sajtó érdekében végzett ' 
munkájukért többen kaptak pénzjutal- ) 
mát. Nagy Sándor

Dr. Korom Mihály 
látogatása

Pártunk Központi Bizottságának tit
kára Dr. Korom Mihály látogatott hoz
zánk december 14-én délelőtt, Andrilcó 
Miklós, a Szolnok megyei Pártbizottság 
első titkára, Barta László, a megyei ta
nács elnöke, és Szívós Antal, a jászbe
rényi Pártbizottság első titkára kísére
tében.

Kedves vendégeinket Gorjanc Ignác 
vezérigazgató tájékoztatta a vállalat ez 
évi tervének, gazdasági helyzetének ál
lásáról, s a jövő évi feladatokról.

Részletesen bemutatta a vállalat és a 
gyáregységek munkáját, főbb termékeit, 
beszélt arról, hogy szinte a világ min
den részébe exportálunk hűtőszekrényt, 
de legjelentősebb nyugati vevőnk, a Né
met Szövetségi Köztársaság, Svájc és fi anciaország. Reményeink vannak új 
Piacok megszerzésére is a jövőben, 
igényli a Lehel-hűtőgépeket Svédország, 
Ausztrália, sőt Nigéria is. Idei dollár
tervünk 17—18 millió, de jövőre már 
22 millió dollárbevételt akarunk elérni.

Vezérigazgatónk a radiátor-termelést 
is ismertette, továbbá részletezte a Ty- 
ler-bútorok gazdaságos szocialista ex
portját.

Nagyon érdekelte Dr. Korom Mihályt a mi radiátoraink kelendőségének oka,

Magyar Szocialista Munkáspárt 
Szolnok megyei Bizottsága

„HŰTŐGÉP Szerkesztő Bizottságának, 
Jászberény.

Kedves Elvtársak!
Köszöntjük a Szerkesztő Bizottságot a 

kommunista sajtó megjelenésének 60. 
évfordulója alkalmából.

Köszönjük munkájukat, amellyel elő
segítették gazdaságpolitikai célkitűzése
ink megvalósulását, pártunk politikájá
nak helyi, üzemi érvényesülését.

Kívánjuk, hogy üzemi lapjuk a. jövő
ben is mozgósítson a népgazdasági fel
adatok helyi megvalósulására, mindin
kább váljon az üzemi demokrácia fon
tos fórumává.

Munkájukhoz sok sikert, erőt és egész
séget kívánunk.
Szolnok, 1978. december 6.

Elvtársi üdvözlettel: 
Majoros Károly sk.”

összehasonlítást tett a dunaújvárosi ha
sonló termékkel. Ugyancsak részletes 
tájékoztatót kapott — kérdésére — a 
hőcserélőkről, a kooperáló vállalatok 
szállítási készségéről, nehézségekről, és 
gondjainkról.

Gorjanc elvtárs kijelentette:
— Bátran tervezünk a jövőre is, 1979- 

ben három és fél milliárdot akarunk és 
fogunk termelni, figyelemmel a belföl
di piacra és az exportra. Ehhez megvan 
az erőnk és lehetőségünk, bár tudjuk, 
hogy kockázatot is vállalnunk kell. Biz
tosíték a dolgozók, műszakiak és mun
kások. a szocialista brigádok lendülete, 
ereje és összeforrottsága. Jók és becsü
letesek nyugati és szocialista partnere
ink.

Nagy János pb. titkár a pártszerveze
tek munkájáról, a fiatalok és a szak
szervezet tevékenységéről adott számot 
Korom elvtársnak. S bármilyen részle
tes is volt a beszámolója, a Központi 
Bizottság titkára még többre volt kí
váncsi; munka fegyelem, üzemi demok
rácia, mindezek érdekelték.

A későbbiekben a kompresszoros hű
tőgép gyáregységet tekintették meg ven
dégeink, majd az ott szerzett tapaszta
latok megbeszélése után elköszöntek.

Számvetés az
Jól bevált hagyomány, hogy egy-egy év elteltével számvetést végzünk és előrenézve, a jövőre, meghatározzuk feladatainkat is. Erre az igen felelősségteljes munkára készülnek most párt- alapszervezeteink. A beszámoló taggyűléseket januárban tartjuk.Ezeken két nagy témáról kell számot adni: Mennyire sikerült erősíteni a párttagság eszmei-politikai és cselekvési egységét és. hogy a gazdaságszervező, irányító, ellenőrző tevékenység kellő hatékonysággal szolgálta-e terveink teljesítését.Az év elején már látható és várható volt, hogy pártpolitikai munkánkban lényeges előrelépés lesz. Ennek biztosítéka az alapszervezeti cselekvési programok és a jó munkatervek voltak, és azok ma is. A beszámoló taggyűlésekre való felkészülés nem egy egyszeri aktus, hanem egy év folyamatos munkája. A beszámolók és beszámoltatások, az emlékeztetők most nagyon jól hasznosíthatók, mint segédanyagok. De az alapot mégis csak a cselekvési program, és munkaterv teljesítése adja. A pártbizottság mellett működő munkabizottságok, az alapszervezetet patronáló elvtársak és mi magunk is most készítjük az alapszervezetek minősítését. Ezt végrehajtó bizottságunk hagyja majd jóvá.A mi minősítésünk azonban, csak akkor és annyiban éri el célját, ha majd találkozik a tagság véleményével, értékítéletével. A párttagság hivatott arra, hogy végleges véleményt mondjon a vezetőség végzett munkájáról, és határozza meg a jövőbeni feladatokat.
Számvetést készíteni mindig nehéz, 

mert annak lényegretörőnek, valódisá
got bemutató, konkrétnak kell lennie. 
Alapszervezeteink vezetőségei jogosan 
állhatnak a párttagság elé, ami az esz
mei-politikai cselekvési egységből adó
dó feladatokat illeti.
A jól előkészített, munkaterv szerinti 
ülések, következetesség, tervszerűség ta
pasztalható a szervezeti élet területén.Sikeres párt- és tömegpolitikai oktatatás segíti a politikai tisztánlátást. A 2 éves marxista-leninista középiskola 2—2 osztálya igen eredményes, és nagy az érdeklődés iránta.

Közel hatszázzal nőtt a Szolnok me
gyei Néplap előfizetőinek száma. Min
den alapszervezetünk élt a pártépítés 
lehetőségével. Hatvanöt új párttaggal 
gyarapodtunk 1978-ban.
A KISZ-szervezetek hatékonyabban dol
goznak, a szakszervezet a jog- és hatás
kör növekedés mellett egyre politiku
sabb, előrelátóbb.Úgy tűnik, hogy minden rendben, van miről számot adni. Viszont vannak olyan területek, amelyekről nem szól-
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alapszerveknél
tam és ezek ma még munkánk gyenge oldalai.

Megítélésünk szerint a párttagság 
gazdaságszervező,- irányító,- és ellenőrzi 
tevékenységét kell az eddigieknél ma
gasabb szinten megvalósítani. Ma már a 
sokat emlegetett külső tényezők nem 
az országhatáron állnak, hanem jelen 
vannak mindennapi munkánkban. De 
elég-e, ha mindig csak erre hivatko
zunk és a saját munkánk fogyatékossá
gaival pedig alig?!Azzal, hogy valamelyik alapszervezet beszámoltat egy gazdaságvezetőt, érdemi álláspont alakul ki, de mégsem történik lényeges dolog, mit ért az egész? A szó és a tett egysége kell! Több és hatékonyabb munkát vár tőlünk a népgazdaság, ezt követeli meg a vállalat érdeke is. Gyenge a termelési agitáció és propagandamunka, találkozunk még formális munkaversenyvállalással, nem kellő idejű az információ.A kommunista példamutatás, a kiállás, a hasznos agitatív munka néha hiányzik, a kritika és önkritika fegyvere bizony olykor csorbát szenved.A beszámoló taggyűlések megtartásához kívántam segítséget adni és máris gondjaink kellős közepén tartunk. De ezek talán segítenek majd feladataink meghatározásánál.

Megragadom az alkalmat, hogy párt
tagságunknak köszönetünket juttassam 
el, de szólni kell a jövőnkről is. Csodák 
nem várhatók. A XI. kongresszus hatá
rozataiból adódó feladatok végrehajtá
sa a fő cél, viszont látni kell, hogy 
mindezt megváltozott körülmények kö
zött kell tennünk. Feladatainkra igaz az 
a mondás, hogy ez az év, tehát az 1978- 
as közepes. Közepes, mert nehezebb a 
tavalyinál és könnyebb a jövő évinél.

A jövő évi tervek birtokában általánossá kell tenni, hogy mindenki megismerje azt, értse célját, és megvalósításában benne lássa saját jövőjét.Pártalapszervezeteink feladatai nőnek. Aktív segítő és cselekvő partnerekké kell minden szinten válni. Vállalatunk múltja, eredményei, párttagságunk érettsége úgy érzem, átsegít bennünket ezeken a nehéznek tűnő időkön, főleg akkor, ha egyre szélesedik, tartalmilag gazdagodik a tömegkapcsolat.A beszámoló taggyűlések fontos állomások. Jövőt okosan építeni csak úgy lehet, ha néha visszatekintünk a megtett útra, levonva a szükséges következtetést, határozzuk meg feladatainkat.Ezt kell most tennünk. Kívánom, hogy ez a munka legyen eredményes, szolgálja valamennyiünk ügyét, a fejlett szocialista társadalomért folyó építőmunka sikerét.
Nagy János PB-titkár
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Közös ügyünkről, 
felelősséggel

Beszámolt Gorjanc Ignác vezérigazgató a vállalati ifjúsági parlamentenNovember 24-én, pontosan két évvel a legutóbbi ifjúsági parlament után, ismét tanácskozásra ültek össze a vállalat fiatalságának képviselői. Kedves vendégeket üdvözölhettünk az elnökségben: Majoros Balázst, az MSZMP KB munkatársát, Füzeséri Andrást, a KISZ KB osztályvezető-helyettesét, Krizsán Sándort, a vasasszakszervezet politikai munkatársát, valamint a megyei, városi és vállalati párt-, KISZ és szakszervezeti szervek képviselőit.
Számítunk a fiatalokraA vállalatvezető írásos beszámolója, amelyet a küldöttek az 1979—80-ra szóló intézkedési tervvel együtt előre megkaptak, kritikusan elemezte az elmúlt két évben végzett munkát, az elért eredményeket és elkövetett hibákat, és vázolta a jövő feladatait is.

Az oktatás, szakmai ismeretbővítés területéről szólva kiemelte a beszámoló, hogy vállalatunk mindig nagy gondot fordított a dolgozók képzettségének folytonos emelésére, az oktatási célokra fordított összeg közel hárommillió forint évente. Tavaly több, mint négyszázan vettek részt állami oktatásban, a különböző szakirányú tanfolyamok résztvevőinek száma pedig ezer körül mozgott. Legfontosabb tennivalóink e téren: a dolgozók ösztönzése az általános iskolai végzettség megszerzésére, valamint a szakmunkáshiány enyhítése speciális továbbképzéssel és a belső tartalékok kihasználásával.Köztudomású, hogy vállalatunknál megkülönböztetett figyelemmel kísérik a pályakezdő fiatalok beilleszkedését. 1977-től sikerült a kezdő fizetéseket ténylegesen emelni, és a pályakezdők évenként, a vállalat anyagi lehetőségeihez mérten, kiemelt bérfejlesztésben részesülnek. Számos további előnyt biz
tosít a vállalat munkába lépő ösztöndí
jasainak. A lakáselosztásnál különleges 
elbírálás alá esnek, és jó tanulmányi 
eredmény esetén a tanulmányi időt is 
beszámítják náluk a törzsgárdatagság 
megállapításánál.A tavaly megalakított művelődési bizottság első számú feladata a fiatalok műveltségének emelése, a kulturális pihenés és igényes szórakozás lehetőségeinek megteremtése. Lehetőségeinek a közelmúltban átadott Munkás- és ifjúsági házzal alaposan megnőttek, most már a fiatalokon a sor, hogy éljenek is ezekkel.A sportolási feltételek is jelentősen javultak az elmúlt két évben, a műjégpálya átadásával és a strand újabb medencéjének megépítésével. A vállalati tömegsportbizottság és a gyár KISZ- szervezete igyekszik változatos programokat szervezni, az intézmények kihasználtsága azonban jócskán elmarad a lehetőségektől. Igaz ugyan, hogy a jégpálya nagyon népszerű és a legutóbbi szezonban az uszoda látogatottsága is megnőtt.

A résztvevők egy csoportja
Fontos a 

versenymozgalom
Az ifjúsági munkaversenymozgal- makban egyre nagyobb részt vállalnak gazdasági feladatainkból a fiatalok. Ahhoz, hogy a fiatal dolgozók lelkesedését, új iránti fogékonyságát még eredményesebben hasznosíthassuk, az akciókat még körültekintőbben kell szervezni, és 

a fiatalők még szélesebb rétegeit mozgósítani.Minden bizonnyal a fiatalok legnagyobb gondja a lakás. A Hűtőgépgyár jelentős összegeket fordít a fiatalok lakáshelyzetének megoldására, különböző formákban. A gyár melletti lakótelep építését olyan ütember kívánják foly-tatni, hogy évente kb. 30 lakás készüljön el. Ezenkívül .a jövő év végén, vagy 1980 elejére megkezdik a Pesti utca térségében az OTP lakások építését, ami nyolcvan lakást jelent a vállalat számára.

Kezünkben a jövöVállalatunk gazdasági helyzete az V. ötéves terv eddig eltelt időszakában kedvező irányban fejlődött, de nem minden gazdasági mutató érte el a tervezett értéket. A világgazdaságban jelentkező kedvezőtlen változások érzékenyen érintették vállalatunk gazdasági eredményeit, de célkitűzéseink megva
lósítását olyan okok is korlátozzák, 
mint a munkaidő kihasználás és a mun
kafegyelem lassú javulása, a piaci vi
szonyokhoz való kis alkalmazkodó ké
pesség és termékeink minőségének nem 
homogén volta. Céljaink elérése érdekében ezeken a területeken lényeges javulást kell elérnünk, és ebben a fiata
lok ambíciójára, lendületes munkájára 
az eddiginél is nagyobb szükség lesz. Jövő évi terveinkben a tőkés exportszállítás 18,2 százalékos növelése szerepel úgy, hogy importunk csupán 7,6 százalékkal növekedjék. . , Az elkövet
kező gazdasági évben az átlagbér köz
vetlenül a vállalati eredmény alakulá
sától függ, végzett munkánk mennyisé
gével és minőségével összhangban vál
tozik. Ahhoz, hogy a tervezett fi száza
lékos bér fejlesztést elérjük. 440—470 
millió forint nyereséget kell kitermel
nünk.

Nagy János, a hűtőgépgyári pártbizottság titkára, megnyitó szavai után vállalatunk vezérigazgatója szóban kiegészítette az írásos beszámolót, majd felkérte a küldötteket, mondják el véleményüket a megajánlott beszámolóval és az intézkedési tervvel kapcsolatban.
HozzászólásokElsőként Lukácsi László, a téemká dolgozója kapott szót, aki az ifjúsági újítómozgalom hatékonyabbá tételére javasolta, hogy rendezzenek időnként ötletbörzéket, ahol a fiatalok kötetlenül elmondhatnák ötleteiket, javaslataikat. Felvetette továbbá, hogy azokkal, akik vállalati támogatással tanulnak tovább, minden esetben kössenek szerződést, amelyben a dolgozó kötelezi magát, hogy végzés után bizonyos ideig a vállalatnál fog dolgozni.

Kuli Mihály felvetette, hogy az fmkt mozgalomban való részvétel legyen a jövőben a fiatalok minősítője, mivel ez egy speciális továbbképzési forma, a- mely hozzájárul a vállalat előtt álló feladatok megoldásához. Javasolja továbbá, hogy a GTE gyári szervezete vegye át az fmkt mozgalom közvetlen, irányítását.
Pintér István évek óta meglévő gondokra hívta fel a figyelmet, a nyomdaüzem munkakörülményei ugyanis nagyon kedvezőtlenek. Nagy a zsúfoltság, kicsi a légtér, nincs mód szellőztetésre. A gépek korszerűtlenek és a szakmunkások segédmunkát kénytelenek idejük jelentős részében végezni.

A parlament záróakkordjaként zászlóadományozásra került sor, amelyet a 
pártbizottság egyetértésével a végrehajtó bizottság megbízásából Nagy elvtárs adott 
át a KISZ-bizottság titkárának. Kérte, hogy a dicső elődök példája nyomán, nap
jaink megnövekedett feladatainak teljesítésével a gyár ifjúsága legyen méltó a 
zászlóhoz. — W —

Nádas Bertalan üzemi technológusTörök- szentmiklósA törökszentmiklósi aggregátfelú.jító üzem termelési problémáiról tájékoztatta a parlament résztvevőit Nádas 
Bertalan, Fodor Péter pedig a hűtőelem üzem munkahelyi körülményeiről szólt. Mindketten szóvá tették, hogy üzemeikben eddig nem sikerült még kellőképpen csökkenteni a nehéz fizikai munkát, amelynek elsősorban az anyagmozgatás szervezetlensége és a megfelelő targoncák és emelők hiánya az oka.

Egervölgyi József hozzászólásában elmondta, hogy a vállalat gazdasági problémáiról nem kapnak kellő mértékben tájékoztatást a dolgozók. Szóvá tette azt is, hogy a munkafegyelemmel kapcsolatos vizsgálatnál nem a munka tartalmára, hanem csak a munkaidő betartására irányították a figyelmet.
Pelró Lajosné, aki a jászárokszállási gyáregység fiataljai nevében szólt, javasolta, hogy a felvételi jegyekkel a belépő fiatalok keressék meg a KlSZ-bi- zottságot is, ahogy az korábban szokásos volt. Ettől remélhető, hogy emelkedne a KlSZ-tagok száma. Ahhoz hogy a taglétszámot növelni tudják, színvonalas programokra lenne szükség, amihez kevésnek tartják a gyáregység KISZ- bizottságának anyagi lehetőségeit.
Munka- és kultúra

Dr. Knorrné Csányi Zsuzsa arról az örömteli eseményről számolhatott be, hogy a régóta áhított munkás- és ifjúsági ház elkészült és megkezdhette rendeltetésszerű működését. Majd arról szólt, hogy a bútorok megfelelő tárolására szükség volna egy raktárhelyiségre. Ennek létrehozásához társadalmi munkára hívta fel a fiatalokat.
Csákányné Fecske Éva ugyancsak felhívással fordult a fiatalokhoz, hogy vállaljanak védnökséget a munkás- és ifjúsági ház fölött úgy, hogy vállalják a programok rendezését és szervezését.
Kun Katalin az I-es üzemben végrehajtott nagyfokú normaemelést tette szóvá. Elmondta, hogy az új normát a régi dolgozók sem tudják teljesíteni, az újak pedig, mire megtanulnák a szükséges fogásokat, akkorra más területre kerülnek, vagy elmennek az üzemből. A gondok fő forrása az. hogy a darabbéres dolgozók maguk végzik az anyagmozgatást.
Pintér János a szerszámüzem zsúfoltságáról, Burányi József az elmúlt ifjúsági parlamenten felajánlott anyagelszámoltatási rendszer kidolgozásának eredményeiről beszélt.A felszólalások elhangzása után Gor

janc elvtárs válaszolt a feltett kérdésekre, témakörönként csoportosítva a- zokat, és egyben megígérte, hogy 30 napon belül mindenki írásban választ fog kapni.
Megígérte, hogy ha valaki a választ 

nem tartja kielégítőnek, az lehetőséget 
kap rá, hogy személyesen vele tisztáz
hassa a kérdést. Elmondta, hogy a fel
szólalók felelősséggel szóltak a gondok
ról, de jó lett volna többet hallani arról, 
mit teszünk e problémák megszűnteté
se érdekében. A gondok közösek, közö
sen kell megoldani azokat. Lehet több 
bért, több lakást adni, de= ehhez még 
több munkára van szükség.A levezető elnök megköszönte a válaszokat, majd szavazásra bocsátotta a beszámolót, és az intézkedési tervet, amit a küldöttek egyhangúlag elfogadtak.

Alkotó kiállításIdén, november 23-tól december 3-ig, hatvan KGM vállalat részvételével második alkalommal rendezték meg az ágazati alkotó ifjúság kiállítást. Az előző két vállalati kiállítás anyagából beküldött 14 pályamunkánk közül a zsűri hetet fogadott el bemutatásra:1. Szász József, Szikra István, Batlió 
Balázs: Automatikus villamos végellenőrző.2. Kuti Mihály, Szász József:Digitális hőmérsékletkijelző hűtőszekrényekhez3. Molnár Iván, Győri Árpád, Német 
István: Négycsatornás automatikus felvételvezérlő4. Kuti Mihály:Túláramvédő vizsgáló és üzemidőmérő5. Dalmadi István:Hőmérsékletmérő6. Paksi Zoltán:Indukciós tengelykapcsoló7. Szász József:Hőmérséklet adatgyűjtő, és a villamos végellenőrző készüléket különdíjjal jutalmazta.Hasonló, illetve nagyobb eredmények eléréséhez a vállalati kiállítások színvonalát tovább kell emelnünk. Több területről, még több, a termelést közvetve vagy közvetlenül segítő, a minőséget javító műszaki produktumot kell létrehozni, és azokat bemutatni.

J utalom útonAz fmkt pályamunkák tavaszi értékelésekor a bíráló bizottság a mozgalomban több éven át kifejtett eredményes munkájáért négy pályázót külföldi szakmai útra javasolt. Hárman a müncheni Elektronika ’78 kiállítás megtekintésére, és néhány jelentős cég meglátogatására kaptunk lehetőséget.Az érkezésünket követő napot München mellett az AMR cégnél töltöttük, ahol a fejlesztő laboratóriumot láttuk, és megbeszéltük annak a kísérleti hőmérsékletadatgyűjtő telepítésének a tapasztalatait, amelyet ők szállítottak a kompresszoros hűtőgép gyáregységbe.Az elektrotechnikai világkiállításon sok olyan céggel találkoztunk, amelyekkel a Hűtőgépgyár évek óta kapcsolatban áll. Megismerhettük a legújabb fejlesztési eredményeiket, és a látottak alapján úgy tűnik, hogy a háztartási gépek villamos szerelvényeiben és főleg azok szerelésének automatizálásában az elkövetkező öt—tíz évben lényeges változások lesznek.Vasárnap a várost néztük meg, az Olimpia Parkot, a műemlékeket, az Üj Képtárat, és természetesen nem hagyhattuk ki a Sörházat sem, ahol a „pikoló” egyliteres.Hétfőn a Fekete Erdő festői környezetében fekvő I-Iornberg elektronikus készülékeket gyártó vállalatát, a Schiele gyárat látogattuk meg. A jövőben a Tyler berendezéshez kapcsolóórát fogunk tőlük vásárolni. Itt nagyon magas színvonalú minőségellenőrzést és sok modern élettartamvizsgáló módszert láttunk. Utunk a Ranco cég meglátogatásával zárult, ahol nagyon magas színvonalú és jól szervezett gyártást tanulmányozhattunk.Nagyon sok hasznos, mindennapi munkánkban is hasznosítható tapasztalattal szolgált számunkra ez az út. Kívánjuk sok, az fmkt mozgalomban résztvevő társunknak, hogy hasonló élményekben, tapasztalatokban legyen részük. — Kuti —
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Okos gépA gépipar rohamos fejlődésének természetes velejárója a gyártási pontosság állandó növelése,a csereszavatossági igények kielégítése, és a gyártási önköltség csökkentése. E tényezők késztették a szerszámgyártás fejlesztését. 
E célt szolgálja a KO—16()-as optikai 
alakköszörű behozatala és üzembe állí
tása.A fejlett ipari országokban e problémák megoldására az utóbbi három évtizedben számtalan olyan gépi berendezést fejlesztettek ki és dobtak piacra, melyek az idomszer és szerszámkészítők bonyolult munkáját többé-kevésbé gépesítették. Legelterjedtebbek ezek közül azok a berendezések, melyek megfelelően univerzálisak és képesek az alkatrészeket maximális pontossággal, gazdaságosan elkészíteni. Termelékenységével és könnyű kezelhetőségével e gépek közül is kitűnnek a kivetítős rendszerű optikai alakköszörűgépek. Kiválóan alkalmasak arra, hogy nagy pontosságú alakos — különösen edzett acél — munkadarabok megmunkálását végezzék.

A KO-160 ezen törekvések magyar si
kere. Kitűnő optikai berendezése háttérbe szorította a nyugat-német Lőwe gyártmányú gépeket. (Lipcsei vásár) Az optikai alakköszörűgép természetesen nem helyettesíti minden esetben a szerszámkészítőt, idomszerészt, azonban aprólékos és költséges munkájának egy tetemes részétől tehermentesíti és ezáltal a termelékenységét többszörösére emeli. Kocza Vendel
KMP emléktúra

•j

Méltóan ünnepeltük meg 1978. no- Vember 24-én a Kommunisták Magyarországi Pártja megalakulásának 60. évfordulóját. Megemlékeztünk a régi harcosokról egy emléktúrán, Salgótarjánban. Elmentünk a Munkásmozgalmi Emlékmúzeumba. A Bányászat és a bányász munkásmozgalom 1862—1962-ig című kiállítás is nagy élmény volt. Szinte megelevenedtek a régi idők és harcok.Ezután ebéd volt a „Kővár’’ nevű étteremben, utána folytattuk az emléktúrát. Zagyvarónáról gyalogoltunk fel a Kis-Salgóhoz, a Tanácsköztársaság emlékművéhez. Ünnepi beszéd után elhelyeztük a Hűtőgépgyár KlSZ-bizott- ságának koszorúját.Mindenki jól érezte magát és hitet tett, amellett, hogy a jól sikerült kirándulásnak politikai tartalma volt.Kárpáti Zoltán BOS'CII termelési osztály

Mit tettünk és mit kell tennünk 
a minőség javításáért?

A Hűtőgépgyár Párt Végrehajtó Bizottsága novemberben tárgyalta termékeink minőségének ügyét.A vb elé készült beszámoló időszerűsége az MSZMP KB. 1978. április 19—20-i határozatából kiindulva érthető meg 
„ ... jó minőségű és keresett cikkeket 
kell termeim, amelyek a hazai és a vi
lágpiacon is kedvezően értékesíthetők.”

A termékek minőségének emelése korábban is, de napjainkban különösen kulcsfontosságú kérdés, mert pénzt jelent.A jó minőség mint a termékeink egyik jellemzője, több pénzt jelent az eladásnál, az értékesítésnél. A termelés folyamatában megtakarítást jelent a minőségi munkavégzés. Megtakarítást eredményez továbbá az olyan munkavégzés, amelyet nem kell a későbbiekben javítgatni.A Hűtőgépgyár év eleji szocialista brigádvezetői értekezletén elhangzott, hogy legyen a minőség éve 1978. Mit 
tettünk a. minőség javítása érdekében 
1978-ban? Elegendő ezzel a nagyon fon
tos mutatóval, a minőséggel kampány
szerűen foglalkozni? Nyugodtan és őszintén kijelenthetem, hogy a munka 
minőségi oldalával nem lehet és nem. 
szabad időszakosan foglalkozni. Az értékteremtő munkának — a szellemi munkának és a fizikai munkának is — vannak egyszerű, közvetlenül számokkal kifejezhető mérőszámai, úgymint a darabszám, a méret, a súly, az űrtartalom stb.A minőség mutatói költségmutatókkal jellemezhetők és értékelhetők. Ilyen mutatók a selejt, az utómunka költségei, a hibás anyagból származó többletköltségek. a gondatlan szállítás és tárolás költségei, a reklamációk elhárítására fordított költségek, a garanciális ráfordítás költségei.

A tervezett minőség
„A minőség a véletlen ellentéte.” Ez a mottó talán mindenki számára érzékelteti, hogy a minőség olyan összetett 

jellemző, amelyet tervezni lehet és ter
vezni kell. Mindenkinek minőségi munkát kell végeznie és ekkor a munkamunkavégzés eredményében több jelenik meg. Nem szabad helytelenül értelmezett. szemlélettel a minőséggel foglalkozni: „Én elkészítem a darabot, te 
megmutatod, hogy hol és mi a hiba.”A munka bérét teljes értékű munkára. tehát jól elvégzett munkára határozzák meg. Érvén.vesül-e ez a gyakorlati munkában mindenkor? Hogyan képviseljük ezt az elvet az elosztásnál? Figyelemmel kisérik-e a brigádok vezetői a munkavégzés minőségét, a brigádtagok anyagi és erkölcsi elismerésének megítélésekor?
llllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllll lllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllliilllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllll;

Bertáik® zás cl kismamákkalDecember első napján 4 óra előtt már jó néhány babakocsi „parkolt” a művelődési ház előtt. A belépő anyukákat és a csemetéket a nőbizottság aktivistái és óvónők fogadták nagy szeretettel. Mire a mamák elhelyezték a kabátokat: a ruhatárban, a gyerekek már vígan játszottak a játékszobában. A nagyobbak egy asztalnál rajzoltak, színeztek. A kisebbek egy hatalmas szőnyegen próbálták ki a játékokat. Ha eltörött a mécses,Jelen volt Csillik Sándor személyzeti—szociális igazgató is.
Velkei István a vszb titkára tartott rövid beszámolót. Beszélt a gyár eredményeiről, a jövő év feladatairól és nehézségeiről. Elmondta, hogy a megnövekedett feladatainkat csak magasabb szakmai színvonalon, fegyelmezett és jól szervezett munkával tudjuk teljesíteni. Nagy feladat hárul a gyesről visszatérő fiatal nőkre is. 

Ezért vállalatunk szeretné, ha szakmai tudásukat az otthon töltött idő alatt is fej
lesztenék. Most először a műanyag feldolgozó tanfolyamot szervezi meg a vállalat. 
Nagyszerű lehetőséget ad ehhez az új művelődési ház. A gyerekek felügyeletét itt 
meg lehet oldani, az anyák nyugodtan tanulhatnak. — L,esz-e jelentkező?

Velkei elvtárs kérdésére tizenhárom kéz lendült a magasba.Ezután Dr. Fábiánná dr. Kocsis Lenke pszichológus:„Érzelmi nevelés a családban” címmel tartott, előadást. Több nevelési probléma megoldásához adott tanácsot. Később három olyan fiatalasszonnyal beszélgettem, akik most voltak először kismama találkozón. Vajon miért jöttek el, mit várnak egy ilyen találkozótól, hogyan érezték itt magukat?

A szocialista brigádok a gazdasági munka célkitűzéseit megvalósítani tudó, széles körű tömegmozgalom szervezett egységei. A szocialista brigádok sokat tettek már vállalatunkért, több millió hűtőszekrényt, szifont, radiátort gyártottak. Vállalásaik teljesítésével emelték dolgozóink szakmai, politikai, kulturális. műveltségi szintjét. Év elején azt vállalták, hogy termékeink minőségét javítani fogják. A vállalás teljesítése kollektív munkával biztosítható. Olyan kollektív munkával, amelyben a vezetők és beosztottak, műszaki és fizikai, szakmunkások és segédmunkások közösen dolgoznak.Jelen időben még nem értékeljük, még nem mérjük a vállalások teljesítését, A termékek minőségalakulását a párt végrehajtó bizottsága és az igazgatói tanács azonban már megismerte.Hamarosan részletes ismeretetést kapnak a pártalapszervezetek is termékeink minőség alakulásáról. A vb által tárgyalt jelentés néhány fontosabb megállapítása :
A termékek munkaigényessége, a 

gyártmányok bonyolultsága, technoló
giai igényessége nőtt. Ez azonban nem 
járt együtt a selejt, az utómunka, a ve
vőszolgálati kiadások lényeges csökke
nésével. Nem mutatkozik kellő szigorú
ság a munkák bérezésénél. A munkaszervezés sok területen kívánnivalót hagy maga után. Az anyaggal, a munkával. az energiával való takarékoskodás nem általános.A jelentés a kritikus megállapításokkal egyáltalán nem eredménytelenségnek ható képet tár fel. hanem arra utal és azt mutatja, hogy melyek a konkrét forrásai a vállalati pénzügyi eredmények javításának. Az ilyen tárgyú vizsgálódás. az eredményeket, a jót röviden intézi el. Itt azt kell hangsúlyozni, ami „hiányzik”.Minőséget, és ezzel az eredmény javítását a műszaki előkészítési, termelés szervezési és az ellenőrzési munka javításával lehet és kell elérni, és biztosítani. Ez nem általános és megfoghatatlan tennivalói! A helyi alapszervezeti gazdasági-politikai munka első feladata a tennivalók konkretizálása, ami a vb elé készült jelentéséből elvégezhető.Gazdaságvezetőink, pártszerveink sorolják vezetői feladatuk állandó részévé a minőséget jellemző mutatók elemző vizsgálatát.Az éves eredmények értékelésénél és a jövő évi feladatok meghatározásánál változatlanul egyik legfontosabb szempont: a minőség javulása.

Mester István

a pótanyuka törölgette le a könnycseppeket, esetleg megkeresték együtt anyukát.Erre a találkozóra is szép számmal jöttek el a kismamák. Közel százötvenen voltak. A színházteremben halk zene fogadta a belépőket. A tűzzománcfalat sokan megcsodálták. A színpadon hamarosan megjelentek a tanítóképző gyakorló iskolájának úttörői, hogy kis műsorral köszöntsék az édesanyákat.

Gulyás Lászlóné: Én nagyon jól érzem itt magam. Tetszik ez az új művelődési ház. A tájékoztató is érdekes volt.
Bojtos József né: Már hallottam mástól is, hogy szokott előadás lenni orvosi. nevelési kérdésekről. Ezért is jöttem. Meg azért is, hogy' régi kolléganőkkel találkozzak, beszélgessek.
Mizsei Ferencnél Én is azért jöttem. A gyárba ritkán jutunk ki. Meg a mun

Alig múlt néhánj’ napja, december 1-én összeült az Országházban a IX. Magyar Békekongresszus. A Szovjetuniónak és a szocialista országoknak a nemzetközi küzdőtéren kifejtett erőfeszítése mellett nagy jelentősége van a nemzetközi békemozgalomnak, amely 30 évvel ezelőtt az 1948-as wroclawi értelmiségi világkongresszuson indult el útjára és az eltelt idő alatt, miiiden társadalmi réteget átfogó mozgalommá nőtt.A békekongresszuson 25 küldött képviselte a megyét, a Hűtőgépgyár közel 7000 dolgozóját Kisbalázs Antal, az Abszorpciós üzem hegesztő csoportvezetője a vszb, vszt és az üzem műhelybizottságának tagja.— Kisbalázs elvtárs, nem kaptál szót a kongresszuson, de felkészültél a képviseletünkre és a kongresszus jegyzőkönyvében ott lesz a hűtőgépgyári küldött hozzászólása is.Miről akartál szólni?Arról, hogy közel 40 országgal állunk ipari és kereskedelmi kapcsolatban és mi nagyon jól tudjuk, napról-napra érzékeljük, hogy mit jelent számunkra, de a világ minden embere számára a béke. Ezért küzdünk minden nap, a gépek és az íróasztalok mellett, ezért fáradozunk, hogy termékeink minőségben és mennyiségben szolgálják és biztosítsák a szükségleteket, hirdetve a Hűtőgépgyár munkáskollektívájának alkotó tudását, termelőerejét és békeakaratát.Mi a feladatunk a jövőben a békekongresszus határozata szellemében?Mi tudjuk, hogy békeharcunk akkor a leghatásosabb, ha mindenki a rábízott feladatokat, munkáját becsülettel végzi el, napról-napra kissé jobban, nagyobb odafigyeléssel, értelemmel, egyre jobb szándékkal és igaz szívvel. A mindennapok béketetteit ajánljuk fel a következő időre is.A béke nem elvont fogalom, minden ember egyénileg vagy nagyobb közösség tagjaként kiveheti részét védelméből. Ezt a békevágyat legméltóbban a tettek fejezik ki, vagyis ha mindenki tudatos alkotómunkával vesz részt a közéletben, a szocialista társadalom építésében. Hitet kell tenni tömeges politikai fellépésünkkel a háborús erők ellen, segíteni kell a haladás erőit, az igazságos béke megszilárdítását. Pesti Jánosné 

kapad mellett nem is lehet olyan jót beszélgetni, mint itt. Nekem még csak egy gyerekem van. Ö meg itt találkozik pajtásokkal. Jót játszik velük.Negyedik beszélgető partnerem Bathó 
Balázsné.— Én már voltam máskor is kismama találkozón, nagyon örülök ennek az új művelődési háznak. így nem kell ki- buszozni a gyárhoz. Nagyon kellemes, szép hely. Jó ötlet, hogy a gyerekek külön vannak. így nyugodtan lehet figyelni az előadást.Szendvics és üdítő hamar elfogyott. A nagy játszásban a csemeték is megéheztek.Amikor jómagam is hazafelé indultam, egy ötéves forma lurkó ballagott előttem, testvére kocsijába kapaszkodva. Kétszer is megkérdezte:— Anya, anya holnap is eljövünk ide? Kiss Erika



4 HŰTŐGÉP

A Március 8. Szocialista Brigád

Szocialista brigádok házalóján

H munkaverseny

Másfél évtizede alakult egy szocialista brigád az abszorpciós üzemben. A nemzetközi nőnap dátumút, — Március8. — nevet vették föl. Amikor először hallottam róluk azt hittem, női brigádról van szó. Tévedtem. Férfiak is vannak közöttük.Nem nagy létszámú — tizenkét fős — kollektíva szorgoskodik igen aktívan, egy mindenkiért, mindenki egyért jelszó jegyében.— A brigád vezetője, az első perctől 
Jucika — Váradi Lajosné. Kiváló emberismerő, tisztán látja munkatársai minden gondját, problémáját. Nagyon sok alkalommal kerestem munkaidő után, de eredménytelenül. Nincs nap, hogy ne akadjon valami társadalmi tevékenységével kapcsolatos elfoglaltsága. Szakszervezeti bizalmi, tagja a nőbizottságnak, pártvezetőségi tag a brigádvezetőségen kívül.Nem volt más választásom, felkerestem munka közben az aggregét töltő ammóniával telített helyiségében.

— Szinte mindannyian a hatvanas 
évek közepén kerültünk a vállalathoz. 
Nem mondom, jövőre már lesz közöt
tünk aranygyürűs is. Török Sándor a. 
huszonötéves jubileumot fogja ünnepel
ni. Ennyi idő alatt volt alkalom össze- 
kovácsolódásukra. Talán ez a magyará
zata annak is, hogy szinte álom együtt 
dolgozni. Soha nem kellett még szólni 
senkinek vállalása teljesítése végett. 
Mindenki tisztába van azzal, mit kell 
végrehajtani, milyen feladat vár rá. így 
volt ez kezdetben is.

— Jalovetzki Antalné — Marika — kezemunkáját dicséri a gondosan vezetett napló. Az Abszorpciós üzem kul- turfelelőse, a brigád helyettes vezetője.
— Mint üzemi kulturos könnyű hely

zetben vagyok. Ha valamerre kedvünk 
kerekedik elmenni, már megyünk is. 
Februárban teljes létszámmal ott vol
tunk a Hofi-esten. Áprilisban pedig a 
Fővárosi Operettszínházban néztük meg 
a Cirkuszhercegnőt. Persze, ha társa
dalmi munkáról van szó, akkor sem áll 
félre senki orra! Ki hogy van vele, én 
úgy érzem nagyszerű kollektíva a mi
énk.

Lesz új hatvan
személyes bölcsődeJelenleg mintegy félszáz hűtős kismama vár arra, hogy a „csemetéje” helyet kapjon a bölcsődében.

A Hűtőgépgyár vezetői ezért most 
újabb bölcsőde építéséről döntöttek. A 
gyárral szemben lévő lakótelep központ
jában a közeljövőben hatvanszemélyes 
bölcsődét építtetnek. Az egyszintes, la
postetős, központi fűtéses, modern épü
let pavilonos elrendezésben készül. A 
majdani kis lakók korcsoportjaihoz 
igazodó, három különálló pavilont zárt 
összekötőfolyosó kapcsolja egymáshoz, 
és a közös létesítményekhez. Minden 
pavilonhoz napozóterasz és játszóudvar 
készül, homokozóval, pancsolóval és 
egyéb játszóberendezésekkel.A mintegy ezerkétszáz négyzetméter alapterületű épületben a fentieken és,a szociális létesítményeken kívül még önálló mosoda és önálló konyhaüzem is helyet kap. A gyermekek felügyeleté

— A délutáni műszakváltűskor ogv kört alkotva beszélgettek: Királyi 
Lászlóné, Rátöri Lászlóné, Bíró Ferenc- 
né, és Ország Jánosné brigádtagok. Ök azt erősítették meg. hogy az újítások kivitelezése könnyebben megoldható brigádon belül. Egy újítás szerepelt a vállalásukban. holott ezidáig hármat fogadtak nekik el.

Orsós János az, aki nemrégi brigádtag, — újságolták. Az újítások fővállalkozójaként emlegetik és méltán büszkék rá.
— Szénié Pali tizenöt éve dől go-ük - z üzemben, no meg ebben a szőkébb kis családban.— Tudjuk, hogy csak egyetlen fogaskerék vagyunk a nagy közösségben. Ennek ellenére úgy érzem mi is jelentősen hozzájárulunk üzemünkben működő többi szocialista brigáddal gyáregységünk sikeres termeléséhez.— Amikor Hevesi ,Jánosnál kerestem, 

Jalovetzkiné arcáról hirtelen eltűnt a mosoly.— Most halt meg az édesapja, a jövő héten jön csak.
Hevesiné — Ella — brigádunk példa

képe. Egy évtizede jár be naponta Já- noshidáról. Az üzemben igazi nehéz férfimunkát végez. Társadalmi munkában maximálisan kiveszi részét, pedig odahaza van éppen elege. Egyedül neveli gyerekeit. Ó a támasza idős, beteges édesanyjának. Tíz évig gondozta nagy türelemmel és odaadással fekvőbeteg édesapját. Kel! ettől több probléma egy asszonynak?
— Lótos Tibor főművezető azok közé a gazdaságvezetők közé tartozik, akik a napi feladatok elvégzését el sem tudják képzelni a szocialista brigádok jelenléte nélkül.— Brigádunk tagjai mindent elkövetnek, hogy az írásban rögzített vállalások minden pontját teljesítsék, önként vállalt kötelezettségüket nagyon komolyan veszik. Nélkülük bizony nehéz volna a terveket pontosan, határidőre hozni, olyan brigádról mindenkor nagy lelkesedéssel beszélek, mint a Március 8, Gorkij vagy például a Lehel — 70.

Bárányt

ről, neveléséről — a teljes „beüzemelés” után — majd harminckét állandó felnőtt alkalmazott gondoskodik. A létesítmény előreláthatólag tizenegy millió forintba kerül.
Vállalatunknál az október végén meg

tartott kommunista műszakok dolgozoi 
már ennek a bölcsődének az építéséhez 
járultak hozzá felajánlott keresetükkel. Tekintélyes összeg kerül a bölcsőde építési számlára. A további társadalmi összefogásra még ezután is nagy szükség van. A szocialista brigádok társadalmi munkafelajánlásaikkal sokat segíthetnek az egyes munkálatoknál, (pld. tereprendezás, alapozás). A december 12-én megtartott ünnepélyes alapkőletétellel már meg is kezdődött az építkezés. A tervek szerint a létesítmény 1980 júliusára készül el. Az első gyerekek 1980 szeptemberében vehetik „birtokba” az új bölcsődét.

Reméljük, hogy a kivitelező Szolnok 
megyei Állami Építőipari Vállalat gyors 
és pontos munkájával határidőre elké
szíti e nagyon fontos létesítményt.— eszes■—

A központi határozatoknak megfelelően Munkaverseny Szabályzatunkat év elején átdolgoztuk, így a munkaverseny irányítása és szervezése átdolgozott szabályzat alapján történik, amit elfogadás előtt ismertettünk dolgozóinkkal.
A vállalatunknál folyó munkaver- 

seny-mozgalom az elmúlt években — 
különösen a kongresszusi, felszabadu
lási és jubileumi munkaverseny idősza
kában jelentősen fejlődött, és a vállalati 
tervek megvalósítását segítve, jelentősen 
hozzájárult a szocialista magatartás- és 
életmód kialakításához. Tovább gazda
godott és fejlődött a szocialista brigá
dok tevékenysége, társadalmi aktivitása, 
kezdeményezése, jelentősen fejlődött az 
újítómozgalom is.A jubileumi munkaverseny folytatásaként vállalatunk kollektívája 1978. évi munkaverseny-fela.jánlását a Szakszervezetek Országos Tanácsa, a KISZ KB. állásfoglalása és a Láng Gépgyár dolgozóinak felhívása alapján tette meg, csatlakozva az országos méretűvé szélesedett munkaversenyhez.A munkaverseny legszélesebb tömegbázisát képező brigádmozgalomban 1978- ban 341 brigád 4860 tagja tett színvonalas vállalást. így a brigádmozgalomban résztvevők aránya vállalatunk összlétszámúhoz viszonyítva 75 százalék.Gazdasági célkitűzéseink megvalósításához az elmúlt években jelentős segítséget adtak az ifjúság sajátos versenyformái.

Ahhoz, hogy a fiatal dolgozóink lel
kesedéséi, az új iránti fogékonyságát 
minél eredményesebben tudjuk haszno
sítani. ezeket a versenymozgalmakat 
még körültekintőbben kell szervezni és 
a fiatalok még szélesebb rétegét kell a 
versenymozgalom valamelyik formájá
ba bevonni.Jelenleg a 30 év alatti fiatalok között 1850 szocialista brigádtag van, ezek közül a 37 ifjúsági brigádban 480 fiatal versenyez.A brigádok vállalásait vizsgálva elmondhatjuk, hogy többségük felajánlásaiban a munkaköri kötelezettségeken

Emberségből példát...
már eddig is kiemelkedő értékeket tettek le a társada- 

Mindennapi termelő tevékenységük elvégzése mellett, olyan cse- 
is vállalkoznak, amiket nem lehet kimutatni a számokkal, önzetlenül, 

ahol szükség van munkájukra. Ebből a szép emberi tulaj- 
a Rózsa Ferenc, — és a dr. Csanádi György Brigád.

A szocialista brigádok 
lom „ászt 
lekedetre 
őszintén segítenek ott, 
donságból. adott példát

A korán Beköszöntött hidegtől kipi
rult arccal érkeztek a jászberényi Úttö
rő utca l()-es számú ház elé, hogy át
adják. Sípos Etelkának a számára fel
újított rokkantkocsit.

Etelka, ki előzőleg értesült látogatá
sunkról azt mondta; úgy érez
te, december 7-én nem lesz délután há
rom óra. Hat éve nem mozdult ki a 
négy fal közül. Nem volt mivel. Az 
örömtől elfogultan nézegette, próbálgat
ta újjávarázsolt kocsiját.

— Almomban sem reméltem, hogy az 
én régi kocsimban még egyszer kime

túli feladatokat igyekeznek meghatározni.
A Minisztertanács, a SZOT, a KISZ 

KB együttes határozata értelmében a 
szocialista munkaverseny szervezése és 
irányítása, a vállalások megítélése a 
gazdasági vezetés minden szintjén a 
gazdasági vezető munkaköri kötelessé
ge, az irányíté> munka szerves része.

A szocialista brigádok önkiértékelése
iből megállapítható, hogy brigádjainkat 
az üzem, a vállalat, a társadalom ügyé
ért érzett felelősség, segítőkészcég és 
tenniakarás jellemzi. Mind erőteljesebb 
a szocialista brigádok hatása a brigád- 
tagokra, környezetükre, a munkahelyi 
légkörre. A pályakezdő fiatalok, az új 
dolgozók munkahelyi beilleszkedésében 
is nagy szerep jut a szocialista brigá
doknak.Idei éves tervünk sikeres teljesítése, az. V. ötéves terv hátralevő feladatainak megvalósítása lelkiismeretes, minőségileg magasabb színvonalú munkát kíván mindenkitől. A célok elérésére a vállalt kötelezettségeink, terveink teljesítése érdekében az elkövetkezendő időben, még fokozottabb figyelmet kell fordítani. Tervünk teljesítésének legna
gyobb támasza a szocialista munkaver- 
scny-mozgaloin, melyre eddig és ezután 
is támaszkodhatunk.A szocialista munkaverseny egyaránt szolgálja üzemen belül az öntudatos, pontos, megbízható, fegyelmezett, minőségileg kifogástalan munkát, valamint a szocialista viszonyainknak megfelelő emberi, közösségi magatartás kialakítását és érvényesítését.

Gazdasági vezetőink fontos feladata, 
hogy a területükön folyó munkaverseny 
célkitűzéseit egységük feladataira épít
ve határozzák meg, a munkaverseny 
vállalati céljait a középtávú és éves 
tervfeladatokkal együtt, a dolgozókkal 
időben és közérthetően ismertessék, 
biztosítsák a vállalati gazdasági célok
kal, tervekkel összhangban álló ver
senyvállalások teljesítéséhez szükséges 
szervezési, anyagi, személyi és ösztönzé
si feltételeket.

Kaszab György munkaverseny-l'elelős

hetek az utcára, emberek közé, — 
mondja meghatottam

— öcsémmel lakom együtt, ki tőle 
telhetőleg mindent megtesz értem, de 
neki napközben dolgozni kell. így sokat 
vagyok egyedül. Nagyon jó, hogy a Ró
zsa Ferenc Brigád tagjai meglátogatnak 
időnként.

Már három éve gondoskodnak Etel
káról. Miből áll ez?

— Látogatásaink alkalmával rendet 
teszünk a lakásban, segítünk értékesí
teni kézimunkáit, különböző alkalmak
ra apró ajándékokkal kedveskedünk. 
Most pedig ezzel a kocsival leptük meg. 
A régi, évek óta használhatatlan álla
potban volt. Gondoltuk, lesz a gyárban 
egy vasas brigád, s elvállalja a felújí
tását, — mondja Szászi Sándorné bri
gádvezető. Találtak a szerszámüzem
ben. Egy többszörös aranykoszorús kol
lektívát, a Csanádi György Szocialista 
Brigádot. Szívesen vették a kérést. A 
brigádvezetőt, Barna Istvánt hallgatom: 
Tudjuk, hogy milyen nehéz új kocsi
hoz jutni a járóképteleneknek. Megkér
tük az üzemvezetőt, bízza ránk ezt a 
munkát.

— Az éves társadalmi munkát már 
teljesítettétek, mégis vállaltátok?

— Igen, ez már „csak" ráadás volt..
Amit a brigádvezető nem mondott el, 

azt már másoktól hallottam. Mégpedig 
azt, hogy néhány alkatrészt a saját 
pénzükért vásároltak.

Ök jól tudják, hogy azt az örömet, 
amit okoztak, nem lehet pénzben kife
jezni.

Csatai József
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Nyugalmat találtam
Nehéz volna eldönteni, hogy kik voltak megilletődöttebbek: a búcsúzó Baranyi 

házaspár, vagy az őket búcsúztató munkatársak. Először fordult elő a hűtőszek
rény üzem történetében, hogy férj és feleség egy napon vonult volna nyugdíjba. 
Ezt a napot, november 22-ét emlékezetessé akarta tenni a szereidé kollektívája, 
amint arról a. műszakváltást megelőző lázas készülődés is tanúskodott.
Piros terítővei letakart, piros szegfűcsokorral díszített asztalhoz ültették Baranyi 
Istvánt és Baranyi Istvánnét. Néhány másodperces csönd következeit, amelyet 
csengetés szakított meg. Egy díszes kivitelű falióra szólalt meg az asztalon sora
kozó ajándékok között, jelezve, hogy letelt az utolsó műszak.. .

Kóródi Béláné alapszervi párttitkár, 
Baráth Ferencné, a szakszervezeti műhelybizottság titkára és Kardos István főművezető meleg szavakkal köszönte meg a két idős ember szorgalmas munkáját, majd sorban elbúcsúztak a többiek is.Másnap, Tigris utcai kis házában kerestem fel az immár nyugdíjas házaspárt. Közös ismerőseinktől sokat hallottam Baranyi István hányatott: életéről. Mindig is érdekelt a sorsa, de ...Jó napot, Pista bácsi — szervusz Peri" viszonyunkat kevésnek Ítéltein a kérdezős- ködéshez.A csengetésre ő .jön elém. A tenyérnyi udvaron és a csupa zöld verandán át bevezet a .jó ízléssel berendezett szobába. Nagyméretű asztal mellett ülünk le, szemközt egymással.Erzsiké néni a rekamiét választotta, tudja, hogy férjének lesz több mondanivalója.

Egy munkásélet kezdete— Mikor és hol állt munkába Pista bácsi legelőször?
— Tizenhét éves koromban kezdtem 

dolgozni a tőtevényi Gere-telepen. Sző
lőt műveltünk. Azután harminckilenc
ben bevonultam katonának. Itt Jászbe
rényben szolgáltam, a IX. kerékpáros 
zászlóaljnál, mint rádiós. Alighogy le
szereltem. újra elvittek, mert kitört a 
háború. Éppen Kassán voltunk, amikor 
bombázták a várost. Sosem felejteni el, 
amit ott láttam. Egy utcakereszteződés
be ledobott bomba nem robbant fel. Ju- 
talomszabadságot Ígértek annak, aki ki
ássa, Egy őrmester és egy szakaszveze
tő vállalkozott rá. A szakaszvezetőnek 
fekete volt a haja, mikor hozzáfogtak, 
mire végeztek meg ilyen fehér lett, 
mint most az egyem.

Negyvennégy március 14-én vittek ki 
a frontra, Hamarosan megsebesültem. 
Most ne írjad, mert cifrát mondok!S, hogy a cifrát kimondta, borral, pálinkával kínált. A kisüstit választom. Ö piros bort iszik. Erzsiké néni sós süteményt tesz az asztalra.— Mi történt a sebesülése után?

— Kijevtől Jászdózsáig harcoltam. Itt 
aztán megolajoztam a talpam, önként 
leszereltem. Ez volt negyvennégy no
vember 14-én, A háború után megnő
sültem. Három gyerekünk született. 
Negyvenhatban, kaptam egy hold szőlőt, 
azt műveltem, meg anyósom négy-öt 
holdját.

Az öntudat kezdete— Pista bácsi negyvenötös párttag. Hogyan történt akkor a fölvétel?
— Negyvenöt május első vasárnapján 

léptem be a kommunista pártba, dél
után három óra körül. Homokon a 
templomnál csoportosultak az emberek. 
Aztán a hívők bementek, az elvtársak 
meg kint maradtak. Toboroztak, hívtak 
bennünket. Egymásra néztünk a sógo
rommal: hát hol a mi helyünk? Belép
tünk mind a kelten. Hamarosan be
szerveztek bennünket különböző tevé
kenységekbe, korteskedésbe.— Mit szólt mindehhez Erzsiké néni?

1— Ó, akkor még nem is ismertük 
egymást. Csak egy éve házasodtunk 
össze, özvegyek voltunk mind a kelten. 
De, hogy mit szóltam volna? Én sem 
voltam soha vallásos.Pista bácsi újra tölt. Unszolására mostmár felesége is megemeli poharát, inkább csak a vendég biztatására:

— Isten szeressen bennünket!

Ismét a családfő veszi fel a beszélgetés fonalát.
— 1949 március 15-én megalakítottuk 

a Petőfi termelőszövetkezet Jászberény 
újerdei részén, Tizenkettőn voltunk, ösz- 
szesen huszonhét holddal, de még egy 
szamarunk sem volt. Hamarosan kap
tunk egy lovat az államtól. Olyan szűk 
esztendők jártak akkor, hogy a téeszpa- 
paszt is jegyre kapta a kenyeret.. A 
megalakuláskor én politikai megbízott 
lettem, később párttitkár. Tagja voltam 
a városi pártbizottságnak, a városi ta
nácsnak, a földművesszövetkezetnek.

Hogy mikor lettem téesz elnök? Az 
ellenforradalom idején az elnökünk fel
adta. a harcot, visszament Pestre. Akkor 
már többszöri egyesülés után elég szép 
közös vagyonnal rendelkeztünk. Valaki
nek. muszáj volt az élre állni, mert min
dent' széthordták volna. Én kaptam ide
iglenes elnöki megbízatást.

— Így nem hordták szét a közöst?
— Vitték azt. de nekem volt egy tak

tikám. Ha valaki rátette a kezét egy 
marhára, vagy tíz mázsa árpára, azt 
mondtam neki: te komám, hát. ha ne
ked kell, vigyed. Vagy te olyan gerin
ces, hogy aláírod ezt a nyilatkozatot, 
és már viheted is. Alá is írták, el is 
vitték. Amikor aztán konszolidálódott a 
helyzet, szépen visszakerestük, hogy ki 
mit vitt el, és le kellett neki dolgozni 
az árát. Szidtak is, mint a bokrot.Erzsiké néni csak nagy ritkán szól közbe, figyelmezteti a párját, ha kihagy valamit.

— Azt is mondd el. hogy amikor agi
tálni voltatok Tiszaszentimrén . . . Ja j. hát nem olyan fontos az, hogy miket mondott az ember a tagosításnál! Van úgy, hogy maga Pista bácsi kér segítséget, ha egy epizódnál hosszabban időzik.— Hol is jártam. Mami? Igen. 1957 
április 22-én a közgyűlés határozata 
alapján véglegesítettek, 1959. április 
22-én történt az én nagy csalódásom . . .Most inni kell egy kortyot, nagyot sóhajtani. erőt venni magán és a tiszta abroszra nehezedő kezét nézve folytatni.

A csalódás...
— Leváltottak. Lejöttek a megyétől 

meg a várostól, a vezetőségi ülésre. El
kezdték. dicsérni a munkámat, de ja
vasoljuk. hogy mondjon le, mert úgy 
látjuk, hogy a jövőben nem tudja ellát
ni a feladatát. Én is ott. tudtam meg. 
Kimentem, körbejártam az épületet, 
visszamentem és közöltem a vezetőség
gel, hogy saját elhatározásomból lemon
dok . . .— Érezte valaha az iskolázottság hiányát?

— Igen. Abban éreztem, hogy amit 
kigondoltam, nem tudtam úgy szavak
ba önteni, mint akik magasabb iskolát 
végeztek, Az általános iskola utolsó osztályainak bizonyítványai kitüntetések társaságában kerülnek elő a fiókból. Rajtuk 1965-ös keltezés, a növénytermesztő szakmunkásbizonyítványon 1967- es. A tanulmányi átlag' mindegyiken jó négyes.— Milyen beosztásba került a leváltása után?

— Az új elnök csak két hónap múlva 
érkezett, addig el kellett látnom az el
nöki teendőket. Életem, legválságosabb 
szakasza, volt, Azután csoportvezető let
tem, huszonhét embert irányítottam. 
Lassan megnyugodtam. Másfél év múl
va megválasztottak párttitkárnak és 1970 
október 8-ig az voltam, Üjabb egyesítés 
után Rákóczi Tsz. néven működtünk 
tovább.Mi történt 1970-ben?

— Nem választottak meg párttitkár
nak, Egy szavazaton múlott. Addig Ba
ranyi elvtárs voltam, azután „Papa bá
csinak" hívtak... Felkínálták, hogy 
menjek a pelyhesparti zöldségesboltba 
eladónak. Akkor ez nagyon bizonytalan 
vállalkozás lett volna.

Nehéz volt megválni, de eljöttem. Ak
kor jelentkeztem a Hűtőgépgyárba. 
Másfél évig a hűtőelem üzemben vol
tam, jól kerestem. Utána a kettesbe ke
rültem. Itt is jól éreztem magam. Nyu
galmat találtam.

Nyolc- kilencéves koromtól mezőgaz
dasági munkát végeztem, de sikerült 
váltani. Amikor udvari segédmunkás 
voltam, akkor tisztességgel összesöpör
tem a szemetet, amikor anyagmozgató 
lettem, azt a feladatot végeztem becsü
lettel. Büszke vagyok rá! És soha éle
temben nem késtem a munkahelyem
ről egy percet sem.A hosszúra nyúlt beszélgetés után csönd telepszik a kis szobára, de nem kínos. Újra az oklevelet nézegetem. 
..Kiváló munkájáért Baranyi István 
Tsz-tagot dicséretben részesíti a Tsz 
vezetősége. Jászberény. 1969. november fi.”„A Magyar Népköztársaság Elnöki 
Tanácsa Baranyi Istvánnak a független
ségért, a demokráciáért és a szocializ
musért vívott küzdelemben kifejtett te
vékenysége elismeréséül a Felszabadu
lási. Jubileumi Emlékérem kitüntetést 
adományozza. Budapest, 1970. éri ápri
lis hó 4. napján.”Visszalapozok a jegyzetemben: 1970. október 8. Egy szavazaton múlott. Van itt még egy kitüntetés. Kiváló Dolgozó 
oklevél 1974-ből, Ismerős aláírásokkal.Későre jár. Elbúcsúzom. Kellemes pihenést kívánok, mert pár nap múlva indulnak a kéthetes .jutalomüdülésre. Baranyi István még sohasem volt üdülni. Juhász Ferenc

Előnyös feltételekA csoportos élet- és balesetbiztosítás most újabb állomásához érkezett, bevezetésre kerül a CSÉB-80. Az új szolgáltatások kialakításánál már nemcsak a jelen igényeit, hanem a jövő céljait is figyelembe vették a biztosító szakemberei.A magasabb szintű életvitel kívánalmai szerint emelkedett az élet- és balesetbiztosítási összeg:
a CSÉB-80. 60 000.— Ft-os életbiztosí
tást nyújt. A balesetbiztosítási rész. 31— 
100 % közötti egészségkárosodásra
150 000,—Ft, illetve ennek a hányada 
szerint, hogy a sérülés milyen fokú ma
radandó károsodást okozott a szervezet
ben.A társadalombiztosítási gyakorlatban a munkaképtelenség, rokkantság mértékét attól függetlenül állapítják meg, hogy mi idézte elő az egészségkárosodást.A hazai személybiztosításban most először a CSÉB—80-as alapján térítést fi
zet a biztosító azoknak is. akiknek az 
egészsége foglalkozási ártalom, betegség 
következtében károsodik.A rokkantsági térítés összege 60, 15, illetve 10 ezer Ft. aszerint, hogy a társadalombiztosító I.—II.—, vagy III. csoportba tartozó nyugdíjat állapít meg.A n.vugdíjbavonulás az életforma átalakulása mellett az anyagi viszonyok változását is jelenti.Ezért lett része az új CSÉB-nek a 4 000,— Ft-os térítés, amelyet legalább ötéves tagság után a nyugdíjazáskor fizet ki a biztosító.A nagyobb térítéseket nyújtó, minőségileg magasabb rendű, új szolgáltatásokat: tartalmazó csoportos élet- és balesetbiztosítás díja havi 80 forint.— esi —

li ái(ma s u e.iuidó

December kilencedikén a legifjabb korosztály vette birtokába az új munkás- 
és ifjúsági házat. Tizenhárom csöppség nevét jegyezték be, nagyon szép ünnepségen 
az anyakönyvbe. Az úttörők színvonalas műsorral kedveskedtek. A szülők és a 
névadó szülők fogadalomtétele után Babucs László KISZ-titkár mondott ünnepi 
beszédet: Valamennyi kis ünnepelt ajándékot kapott a szakszervezeti, valamint a 
KISZ bizottságtól.

Bathó János, Boda Róbert, Csőke Tímea, Fejes Melinda. Horti Zsuzsanna. Mi- 
zsei. Tamás, Pesti Csaba. Sánta Zsanett, Simon Attila, Sisa Bence. Somogyi Ildikó, 
Szafián Szabolcs. Szénási Ildikó, az alkalomhoz méltó komolysággal viselkedtek. 
Hozzászólásuk, véleményük alig-alig volt. Meg is jegyezték többen: nagyon jó gye
rekek.

Reméljük, ha majd felnőnek, nagyon sok örömet adnak szüleiknek, rokona
iknak, a társadalomnak.

H. J.

fi marósA nyolcadik osztályosok már egymás közt eldöntik gyakran, kiből mi lesz, ki hová megy továbbtanulni. A gyerekek a divatszakmákra jelentkeznek többségükben. mint például autószerelő, szobafestő. Igaz hogy sem autószerelő, sem szobafestő nem lehet mindenki, ugyanakkor nagyon sok szakmát nem ismernek, amire az ipar nagyon várja a fiatalokat.Az egyik ilyen szakma a marós.Jó képességet igényel a szakrajzolva- sás és matematika terén. Nélkülözhetetlen a marós szakmunkás munkája. Mit is készít a marós, mi a szakma jellemzője?Zömmel hasábalakú testek, forgóstestek forgácsolással történő előkészítése, illetőleg befejező műveletek elvégzése, alkatrész utánpótlások, meglehetős pontossággal, szereldék, szerszámműhelyek részére. Jellemző marós munkák: fogas
kerekek. lánckerekek, csigakerekek, fo
gaslécek, bordástengelyek, fúrók, marók, 
dörzsárak és különböző fazonos munkák 
készre munkálása.

Sokan a marós szakmát helytelenül 
ismerik. Azt gondolják, savakkal és lú
gokkal dolgozik. Ezzel szemben a leg
sokoldalúbb forgácsoló szerszámokkal, 
gépen dolgozik. De emiatt nehezebben ismerhetik is meg a tanulók, mert a hétköznapi életben ritkán találkoznak vele. Még üzemek látogatása esetén is, mert egyike a legdrágább szerszámokkal, géppel dolgozó szakmának. De egyben ez a szakma mindkét nembeli fiataloknak ajánlható. A Hűtőgépgyár Tanműhelyében is folyik e szakma képzése, amelyre a jövő tanévben is várnak 6—8 tanulót. A vállalat is kiemelten kezeli ezt a szakmát, mert társadalmi ösztöndíjat biztosít a II. évtől a szak
munkás vizsga letételéig havi 400,— fo
rintot. A tanulóidő a többi szakmákhoz hasonlóan 3 éves időtartamú, heti gyakorlati idő 3x7 óra.Nagyon ajánlom a fiataloknak ezt a szép és élethivatásnak való szakmát.

Barta Zoltán
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Ojat kereső szenvedély
- Portré, kiváló feltalálókról -

Az eloxáló műhelyben figyelmeztetnek, tartózkodjak tisztes távolságra a kádaktól, mert a ruhám nem saválló. Arcvédőm, gumikesztyűm, és még sok mindenem nincs, ami az itt dolgozók ruhatárának elmaradhatatlan kelléke. A négyszögletes kádakban számomra ismeretlen folyadékokban fürösztik a szifonokat, szigorú technológiai sorrendben. Az egyikben száz fok fölött kavargó, habzó, piszkos színű folyadék. A néhány percre belemártott szifontest szinte tükörfényesen kerül ki belőle. Vegyi polirozás, vagy szakszerűbben mondva kémiai fényesítés történik a kádban.
Miért érdemel megkülönböztetett fi

gyelmet a többitöl látszólag semmivel 
sem különböző kád? A tartalmáért. Sok milliós vállalati megtakarítást hozó találmány „receptje” alapján állították össze a fortyogó vegyianyagot. A nagy számok törvénye, hogy ha egy-egy új műszaki megoldás csak egyetlen forint megtakarítást hoz szifononként, évenként szép summa, egymillió forint a haszon. Sok kicsi sokra megy. A ve
gyi polirozásnál már negyedik éve hasz
nosított találmány öt forint megtakarí
tást jelent szifononként. Miben áll az újszerű műszaki megoldás lényege?A fürdő összetételének egyik drága, és csak tőkés importból beszerezhető alkotóelemét, a foszforsavat sikerült ha
zai gyártmányú és sokkal olcsóbb anyag
gal helyettesíteni. A foszforsav világpiaci árának állandó emelkedése mellett nagy problémákat okozott a bizonytalan beszerezhetőség, és a szállítási gondok. Az anyagosok vészjelzéseire lázas munka, kísérletezés kezdődött a gyártás folyamatossága és jövője érdekében.A technológiai laboratórium dolgozóira hárult a nem mindennapos feladat megoldása. A lecke tehát föl volt adva, elsősorban a Krasnyánszki József vezette szervetlen felületkezelő csoportnak. Megkezdődött a szakirodalom tanulmányozása, a kémiai reakciók elmé

Látogatóban...„A Székely Mihály Általános Iskola Kisegítő Tagozatának tanulói és nevelői örömmel fogadtuk a Hajós Alfréd Szocialista Brigád meghívását.Október 16-án délelőtt autóbusszal indultunk. A brigád tagjai nagy szeretettel fogadtak bennünket. Vendégül látták iskolánk tanulóit. Sok szép ajándékkal kedveskedtek, amelyért ezúton is köszönetét mondunk.Megtekintettük a sportlétesítményt, a tornateremben boldogan játszottak tanulóink a brigádtagokkal együtt.Nagy öröm volt mindannyiunk számára ez a látogatás, mert bizonyítéka az iskola és a gazdasági intézmény kialakuló jó kapcsolatainak.Gulyás Sándorné tagozatvez.” 

leti levezetése, a receptek laboratóriumi kipróbálása. Az eddig ismert összetételű fürdők egyike sem hozta a kívánt eredményt, a sokadik próbálkozásra sem. Tehát új utat, eddig ismeretlent kellett keresni.Háromhónapos intenzív munka, soksok fejtörés és álmatlan éjszaka meghozta az eredményt. Krasnyánszki Jó
zsef, Kókai Rudolf, Demeter Ágnes és 
Horváth Sándor föllélegezhetett, laboratóriumi szinten már sikerült! A felhőtlen öröm azonban nem lett volna még indokolt. Jól tudták a szakemberek, hogy az üzemi gyakorlat a problémák sokaságát vetheti fel, amely bizonyos korrekciókat tehet szükségessé.A drukkolás, az idegeskedés nem volt alaptalan. Nagyon gyakorivá vált a kád meghibásodása, kilyukadása. A fűtési rendszer átalakításával az utolsó komolyabb akadály is elhárult. Azóta már több mint hárommillió szifon kémiai fé- 
nyesítése bizonyítja a találmány gyakor
lati értékét. A megtakarítás pénzben kifejezhető összege mellett nagy értéke a találmánynak, hogy az egészségre ártalmas foszforsav helyett, sokkal kevésbé veszélyes anyagot használnak. A por alakú anyag zsákokban, minden különösebb óvintézkedés nélkül szállítható, tárolható, kezelhető. Sőt kézmosásra is alkalmas, ami a foszforsavról nem mondható el.

A találmány szabadalmat kapott. Hazai, sőt külföldi érdeklődés is van iránta. A vegyészet új recepttel gazdagodott. Az új műszaki megoldásban döntő érdemeket szerzett Krasnyánszki József Kiváló feltaláló kitüntetés arany,- Kó
kai Rudolf, a technológiai laboratórium osztályvezetője pedig ezüst fokozatot kapott. Mindkettőjük neve ismerősen cseng az újítók szélesedő táborában. Alkotni tudásukat, újat kereső nemes szenvedélyüket, kiváló újítói és feltalálói kitüntetések fémjelzik.A jövőre nézve mindketten elmondták, van még a tarsolyukban. Biztosan fogunk még nevükkel találkozni, hiszen kettőjüknek még összesen negyvenhárom év van a nyugdíjig. Horti
Gubicz Márton 
nyugdíjas lett

A kettes festőműhelyben dolgozott, és 
odavalóiiak vallotta magát, bár a Gyár- 
és Gépszerelő Vállalat szakmunkása 
volt. Sok-sok éve járt Újszászról a gyár
ba, s szíve szerint a miénk volt. Mun
katársai, a kettes festő dolgozói és ve
zetői is így tartották.

Ügy búcsúztak el tőle, az aranykezű 
szakmunkástól, mindenki MARCI BÁ
CSIJÁTÓL, hogy ha a munkakönyvé 
máshol volt is, azért hűtős volt ő a ja
vából.

Mindannyiuk nevében kívánunk Gu
bicz Mártonnak hosszú és boldog nyug
díjas éveket!

Csuta

Állandó munkatársaink
A Hűtőgépgyár építésekor már itt 

dolgoztak a Villanyszerelő Ipari Válla
lat megbízottjai a gyár területén. Min
den szerkezet az ő munkájuk befejezése 
után kezdett dolgozni, üzemelni. Bese- 
nyi György vezetőszerelőt kértem meg, 
hogy mutassa, be ezt a kis kollektívát. 
Hogyan is élnek, dolgoznak, miként 
tudnak beilleszkedni a vállalat életébe, 
s most mi a feladatuk?— A Hűtőgépgyár huszonhat éve alkalmazza a vállalatunkat. Mi úgy járunk ide dolgozni, mintha a mi gyárunk volna. Nagyon sok létesítményen dolgoztunk már, és jó érzés látni, mikor üzemelni kezd, hogy ahhoz mi is hozzájárultunk. Jelenleg az A és B trafó felújításán, az új szennyvízleválasztó bekötésén, a gázhűtő és az új abszorpciós üzem világításának szerelésén munkálkodunk.iiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiv
Interjú az Ifjúsági Ház 

vezetőjévelValamivel több, mint egy hónap telt el a művelődési ház megnyitása óta. Jómagam, és még gondolom rajtam kívül nagyon sokan kíváncsiak, mi történt ez alatt az idő alatt.•— Ha nem is látványos, de nagyon fontos feladatokat kell most megoldanunk. — mondja dr. Knorrné Csányi 
Zsuzsa, a ház vezetője. — Januártól 12-féle klubot szeretnénk megindítani. Ezeket előkészíteni, munkatervet kidolgozni nagy feladat. Ki kell választani a klubvezetőket, klubtagokat toborozni. A nyugdíjasok klubja januártól nálunk lesz. A társastánc klub már próbákat tart. Alakulóban van az ifjúgárda klub és még sok más is.

— Van-e ehhez a munkához megjele
lő segítséged?— Most elég szűkös a létszám. Csupán négyen vagyunk. Egy népművelési előadó, egy portás és egy takarítónő. Klubjaink vezetését részben társadalmi aktívák segítségével szeretnénk megoldani, ahol szakemberre van szükségünk, (pl.: bábszakkör, kórus) tiszteletdíjas klubvezetőt választunk.

— Kik látogathatják a Házat?— A Hűtőgépgyár dolgozói hozzátartozóikkal együtt, naponta 14—22 óráig. Van játék-, és TV szobánk színes készülékkel, ahol kötetlenül szórakozhatnak. A hatvan-féle játék közül a legkisebbektől a nyugdíjas korig mindenki megtalálhatja a kedvére valót, szeszmentes büfénk, 16—20 óráig tart nyitva.Szeretnénk irodalmi, zenei, táncos esteket rendezni, ahová belépőjeggyel bárki jöhet. Terveinkben szerepel isme- retterjesztő előadások megrendezése is. Ezeket szintén a város minden lakója látogathatja. A KISZ-alapszervezetek, szocialista brigádok, dolgozó kollektívák egy-egy kiemelkedő esemény alkalmából szintén jöhetnek hozzánk. Szeretnénk helyet adni művelődési közösségeknek, művészeti együtteseknek. Már jó néhány rendezvény volt nálunk. A gyerekeknek szóló „Mazsola és a többiek” című műsor, az Apostol együttes koncertje, KMP vetélkedő, kismama találkozó, névadó.
— Hogyan fogunk értesülni a rendez

vényekről?— A városi műsorfüzetben minden hónapban tájékoztatást adunk. A Hűtőgép újságban külön rovat lesz programjainkról. Nagy feladat hárul a társadalmi kulturosokra, akik az üzemekben dolgozókhoz viszik az információt, őket havonta, vagy kéthetente fogjuk tájékoztatni. Ezenkívül plakátokat, röplapokat is készíttetünk.— Sok sikert kívánok a munkához! — Kiss Erika

— A gyáregységnél is mi végezzük az ez irányú munkákat. Jelenleg huszonhármán vagyunk itt, egyébként egy szocialista brigád és mind szakmunkás. Heten középiskolai végzettséggel is rendelkeznek. Sajnos, mint más vállalatnak, nekünk is vannak anyagellátási problémáink. A trafó felújításához szükséges kábelek fektetését már rég elfelejtettük volna, ha megkapjuk időben a szükséges anyagot.
— Milyen a kapcsolat a gyári dolgo

zókkal?— Jónak mondható, a trafó és a té- emká dolgozóival. Velük összeköt bennünket a munkánk, hiszen ők viszik tovább és használják azt, amit mi építünk.
Darázs András

Gyertek 
Lengyelországba!Bizonyára emlékeztek még rá, hogy évente KISZ-bizottságunk külföldi társasutazásokat szervezett, többek között Szovjetúnióba, NDK-ba, Bulgáriába, stb.Jövő év nyarán 28 fős csoporttal szeretnénk ellátogatni Lengyelországba, ahová 1979. január 15-ig fogadunk el .jelentkezéseket.Az utazás főbb adatai:Ütvonala: Varsó—Gdansk—Varsó Utazás időpontja: 1979. július 21—.31. Utazási eszköz: oda: vonat — vissza repülőgépRészvételi irányár: 3160,— forint személyenkéntKöltőpénz: napi 400,— Ft-nak megfelelő mennyiség tetszőlegesen.Utazási előleg: 1000,— Ft személyenként.Program:Varsó: autóbuszos városnézés, Laziens- ky-park és kastély, Történelmi Múzeum (dokumentumfilm), Nemzeti Múzeum.Gdansk: városnézés, hajókirándulás a Westerplattéra, a gdanski kikötő, kirándulás a Hel-félszigetre és Malbornba, Lovagvár, est egy klubban.Bízunk benne, hogy megnyeri tetszéseteket ez az útvonal, s minél többen szeretnétek résztvenni a társasutazáson.Szabó Katalin KISZ-bizottság

Kitüntetés
A Nagy Októberi Szocialista Forra

dalom 61. évfordulója alkalmából, a tűz 
elleni védekezés fejlesztésében végzett 
kiemelkedő munkájáért a belügyminisz
ter a Tűzbiztonsági Érem arany foko
zata kitüntetést adományozta

Csömör József gyár fejlesztési főmér
nöknek, a tűzvédelmi műszaki tanács 
vezetőjének.

A kitüntetést 1978. november 14-én 
Szabó András megyei tűzoltóparancsnok 
adta át, László Károly műszaki igazga
tó, Velkei István véeszbé titkár és Csil- 
lik Sándor személyzeti-szociális igazgató 
jelenlétében.

Horváth István
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így dolgozik a 
gazdaságpolitikai bizottság

Gyárunk az elmúlt, több mint negyedszázados időszak alatt úgy termék- leleségben, mint annak mennyiségében és ezzel együtt minőségében is jelentősen fejlődött, melynek legkifejezőbb bizonyítéka a számottevő, nem rubel elszámolású export. Amellett, hogy a Hűtőgépgyár a háztartási készülékek közül a náztartási hűtőszekrény-féleségekből a legnagyobb választékkal tudja a belföldi vevőit kielégíteni, s már több mint 80 százalékos ellátottságról beszélhetünk, számos ilyen cikk gyártója is, melyeknek jelentősége alig marad el az igen népszerű háztartási hűtőszekrényektől (hűtőtornyok hűtőelemei, olaj és gázhűtő, kereskedelmi hűtőbútorok, élelmiszer áruházi berendezések, klímaberendezések, alumínium radiátorok, autó- és habszifonok, alumínium hordó, hőcserélők stb.).Szolnok megye legnagyobb ipari vállalatának megfelelő irányítása igen nagy feladatokat ró a Hűtőgépgyár pártós gazdasági vezetésére. A hűtőgépgyári pártszervezet igen következetes és határozott gazdaságszervező munkát végez, s ebben a munkában számos feladat hárul a hűtőgépgyári pártbizottság mellett működő gazdaságpolitikai munkabizottságra is.Munkabizottságunk a Politikai Bizottság 1968. november 28-i, és a KB Titkárságának december 21-i határozatának szellemében, valamint a XI. kongresszuson jóváhagyott gazdaságpolitikai elveknek megfelelően segíti a gazdaságpolitikai feladatok megoldását. A gazdaságpolitikai bizottság a pártbizottság döntéselőkészítő, véleményező és javaslattevő szakmai bizottságaként végzi feladatát.Kik alkotják a bizottságot?Egy előkészítő üzem, a szerszámüzem művezetője, a terv- és statisztikai osztály vezetője, egy jelentős export tevékenységet folytató üzem vezetője, a kereskedelmi főosztály vezetője, valamint egy konstrukciós szerv vezetője. A bizottsági tagok személyén keresztül igen átfogó és reális információ kapható az ó szakterületük, és így a vállalat helyzetéről. A gazdaságpolitikai bizottság

munkatervét a pártbizottság jelöli meg, és kéri számon. Minden végrehajtó-, és pártbizottság elé kerülő gazdaságpolitikai munka összeállításában és véleményezésében nagy feladat vár a bizottságra.Az elmúlt időszakban e konkrét, bár nagy vonalúan meghatározott tevékenység mellett, olyan részfeladatokkal is foglalkozott, mint a termelő jellegű pártalapszervezetek cselekvési és munkaprogramjában felvett télelek végrehajtása, illetve ellenőrzése, vagy olyan témakörrel, mint a munkaerőgazdálkodás és a bértömeg-gazdálkodás, utóbbi bevezetésével kapcsolatos feladatok, tennivalók elemzése.A munkaprogrammal kapcsolatban a bizottság tagjai a kijelölt alapszervezetek vezetőségi ülésein és taggyűlésein megjelentek, volt munkaprogramjukról véleményt mondtak, annak objektív kiértékelésében segítséget nyújtottak, és az egész évi ezzel kapcsolatos munkáról az alapszervezetek évvégi kiértékeléséhez a vb számára összefoglaló jelentést adtak.Fontos, hogy az alapszervezetek gazdasági hovatartozásuk szerint, kulcsfontosságú gyártmány, beruházási egység, szervezés, technológiai fegyelem, ’ kivitel, behozatal stb. a téma megnevezésével. az üzem darabszám tevékenység meghatározásával, szervek, személyek felelősségének feltüntetésével alkossák meg saját programjukat.A munkánk alapvető részét az V. ötéves terv, s ezen belül kiemelve az év részterveinek maradéktalan megoldása körüli tevékenység teszi ki, igen nagy ligyelemmel kell támogatnunk elfogadott programjainkat. Figyelemmel kell kísérni és hathatósan közbelépni, ha az ütemes termelés biztosításával, a termelési, technológiai és szervezési feladatok betartásával kapcsolatban nehézségek merülnek fel, inspirálni kell az egyes gazdasági szerveket a hatékonyabb együttműködésre, minden erővel és eszközzel a kitűzött cél érdekeit kell szolgálni. Sal'csák Gyula gazd. pol. biz. vez.

Deísembűri fó&rS<é$3

kA munkás- és ifjúsági házban, december 8-án a KISZ-bizottság idén is megrendezte hagyományos Télapó-bálját.Meghívtuk az Aprítógépgyár KISZ-fiataljait is. A műsoros est játékvezetője Bálint Magdolna volt, aki a két gyár KISZ-bizottsága nevében köszöntötte a megjelent liatalokat. Hamarosan megérkezett a Télapó, puttonyában a sok-sok tom- bolatarggyal. A „Nagy Gyerekekének elhozta jókívánságait és elmondta, miiven sok változást figyelt meg útja során, amíg ideérkezett. Tombolahúzás után a szerencsés nyertesek átvehették a Télapótól jutalmukat. Kedves vendéget is hozott magaval — Bacsa Ferit —. aki pol-beat dalokat adott elő. mint mindig most is nagy sikerrel. Az est. hátralevő részében az „aprítós” fiatalok ..PÁVAKÖR" című műsorát láthattuk. Rövid ismerkedés után az est résztvevői discó zenére táncolhat- mm ^ műsorban szerepelt még „játékos 13-|-l-es TOTÓ" kitöltése, melyből 3-3 tolitalalat.os es jeligés TOTÖ-t díjaztunk.■ ■ i^ 1:‘bÚ Ííj‘,kat ,;in7’ei’sen.v'-e invitáltuk, melyet végül is a „hűtős" fia-tulok nyertek meg. Jo hangulatban és sok tánccal ért véget a rendezvény.Szabó Katalin

Akik értünk vannak.. Több mint egy évtizede már, hogy Uzemétkeztetésünk az Alföldi Vendéghiú Vállalat 8-as üzemegységének munkája nyomán egyre javul, bő választékú, *2Ietes ételek kerülnek tányérunkba.t Feltételezem, érdekli Olvasóinkat, Ilonán dolgoznak, mennyit talpalnak az "Alföldi” szakácsai, dolgozói addig míg "élben megnyílnak az ajtók, s mi elfoglaljuk helyünket a sorban.Honnan is kezdjem, hogy hűséges krónikásként tisztességgel beszámoljak a ‘Zenkét ember szinte hősiesnek mondható munkájáról? A hajnalosok korán i ?.}nek> előkészíteni a főznivalót, de hőben benn van mindenki. Naponta 
/'ízel ezernégyszáz adag ctelt főzni, 
hiintegy 3 óra alatt kimérni, nem gye- 
ckjáték! Fél tizenkettőkor már kész h‘nden étel. Jöhetnek a kóstolók és az 6hesek.

. Nyáron 60—70 fokos hőség van 
gőztől alig

, •’J'lllOIl UU-- lOKOS i;
^nyilában, télen pedig a 
“tják egymást.j, Ez nem panasz, csak, . ^'mennyit korszerűsített .ánk, a konyha dolgozói

a

megállapítás, már vállala- j “> tx 'v'in./iici uuiguzui még mindig jl>en nehéz helyzetben vannak, s ha eh- még azt is tudjuk, hogy legalább .. — -------------k a 12 helyett, már'■'bet alkothatunk erőfeszítéseikről. a Modern — a korábbiakhoz képest — konyha felszerelése. De az előkészíte- v. Való zöldségféle a távoli pincében teiu’ s a ”^yen£e nőknek” kell onnan h‘hordani. Nem ritka, hogy kelten és j^Ponta 3—4 mázsa árut cipelnek fel. dü-Ze’ seS>tenek a gépek is (hámozó, si'Mú de a ^eléstől nem mente- k >k az embert. Okos gép a mosogató, rig^ent tud . . . csak etetni kell. Amíg óh} volt, kézzel mosogattak az asszo- y<>k. és hogyan, meg kik főznek ne- Négy szakképzett, saját nevelésű itt’ a konyhahentes, cukrász és °k az „átképzős” szakácsnők, akik

1 1i®z még azt is tu<i ászán kellenének
Ke

mindannyiunknak jó ismerősei készítik a típust., kímélőt, meg a sokválasztású A-la Cáriét.Itt kétféle leves, főzelék és tészta, négy készétel és 1 frissensült van naponta. Es közel nyolcszáz adag előfizetéses, ízletes menü.„Szegény asszony bottal ránt" tartja a régi közmondás. Az Alföldi kis, talpraesett szakácsnőinek is kezükben a fakanál mellett a ceruza, hogy a „keretből” ki ne fussanak. Takarékosan jót és jól főznek általában. Törölgetik a homlokukat a szabványos húsadag elosztásánál. Előfizetéses adaghoz 7 deka, étlap szerintihez 10 deka húst enged a szabvány.De nyersállapotban! Ez pedig — tudjuk — sütés — főzés közben közel negyven százalékot veszít. Erre gondoljunk amikor az adag tányérunkban kicsinek látszik.Igyekezetük, szorgalmuk, tisztaságuk, munkájuk példamutató. Szocialista brigádban dolgoznak, a munkaversenyben második helyet értek el a hasonló konyhaüzemek között. Évi négyszázezer forintot termel a mi vendéglátónk, persze ebben az értékben a rendezvények is sokat jelentenek.
Űriünk vannak — úgy is érezzük, ök 

is így vallják. Igen sok közöttük a törzs- gárdatag, mondhatnám mindenki, hiszen öt éve sztenderd a létszám. Átlag
fizetésük 2000 forint, ide nem törekszik 
felvételre senki. Ez a fehér köpeny nem 
csábító.Néha sótlan az étel, kissé kémén}7 a hús, parányi tésztacsík maradt a tálcán? Szóljunk érte emberségesen. De azt se feledjük el, hogy ha jó volt, egy mosollyal, egy szóval nyugtázzuk ezt. Mert általában jó, általában elég és változatos az étel, amit oly sok fáradtsággal. nehéz viszonyok között teremtenek meg naponta nekünk. S még a karácsonyi kalácsunkat, süteményünket is innen vihetjük haza.

Azzal becsüljük meg 
káját, hogy felületes 
miatt ne legyen sós az

a konyha mun- 
szemrehányások 
ö levesük!...— Mészáros —

A bölcsőde apróságai meghatottan szorongatják a csomagot

kiesikuéL

I
£

Középső-csoport a Ök már bizalmasak MACI-ban. a Télapóval

Gólya-Övocla. A kisgyermekek bemutatták tudományukat, „megdolgoztak” az ajándékért. Mindkét óvodában magas színvonalú az értelmi nevelés.
Uszfy - llimszkbe kerül a századikA szibériai nagy ipari centrum lakói hamarosan vásárolhatnak azokban az élel- °koal?‘ ,nielyek berendezéseit a Hűtőgépgyár Jászárokszállási Gyáregységében készítették. JA Tyler áruházi berendezések legnagyobb vásárlója a Szovjetunió. Évente husz-huszonnegy komplett áruházat — hűtött és hűtetlen pultokat szállítunk oda.A vásárlás kulturáltságát biztosító Tyler bútorok népszerűek a Szovjetunióban, meit az esztétikai igények kielégítése mellett magas műszaki színvonalat képviselnek es üzembiztosait. Panasz, vagy reklamáció eddig nem volt. A századik áruházi beiendezest — idén a huszonnegyedik — Borodulin Alekszandr Iljics, a Prom- masimport ( Szovjet Külkereskedelmi Egyesülés) mérnök képviselője vette át Páhi •eienc lomernöktől. december ötödikén. Ennél a terméknél jelentősen mintegy hatszázezer rubellal, túlteljesítette a Hűtőgépgyár az idei kétmilliós exporttervét.A jovoben további emelkedés várható, mert, az újonnan épülő és rohamosan fejlődő szovjet ipari centrumok lakóinak kereskedelmi ellátását korszerű üzletközpontok elégítik ki, amelyben a hűtőgépgyáriak Tyler bútorai is megtalálhatók lesznek. Horti



HŰTŐGÉP

SP0RT — SPOSF*
Birkózók — „mérlegen”

A birkózó szakosztály hat korcsoportja 55 mérkőzésen szerepelt az év folyamán. Tizenkét alkalommal rendeztünk hazai versenyt.A felnőtt korcsoport edzője Mizsei János. A Kelet-terület bravúrja után négy versenyző került be a Vidék magyar bajnokságra, amit Szolnokon rendeztek meg. Versenyzőink közül 90 kg-ban 
Száraz Ferenc VII. 100 kg-ban Mizsei 
János ugyancsak VII. helyezett. Döntőbe való kerülését, azaz a VI. hely sorsát méréssel kellett eldöntenie a versenybíróságnak. így nem sikerült versenyzőnknek bekerülni, mivel ellenfele könnyebb volt.November 12-én Egerben II—III- osztályú kötöttfogású birkózó versenyen vettek részt, két arany, két ezüstérmet 
hoztak haza. 52 kg-ban Tóth József I., 57 kg-ban Oláh István II.. + 100 kg- ban, Csányi Károly I., Mizsei János II-A Hűtőgépgyár sportcsarnokában rendeztük a felnőtt országos I.—II. osztályú „C” kategóriás tiszteletdíjas versenyt. Versenyzőink kitettek magukért, 
hiszen a csapatversenyt megnyerték, 
magas pontszámmal a Kecskemét MB 
I-es csapata előtt.

Kiemelkedő egyéni eredmények: 57 kg-ban Oláh István II., 62 kg-ban Tasi 
Imre I., Farkas László II., 68 kg-ban 
Hamar Károly IV., 74 kg-ban Hering 
Antal I., Sass Péter II., Mizsei János I., 
Csányi Károly II., Kiss A. III.Csapat:

I. Lehel SC 48 ponttal

Serdülő korcsoport: az MNK Kelet területi kötöttfogású bajnokság Cegléden volt október végén, ahol összesítésben 
a Lehel SC versenyzői közül Kelet te
rület bajnoka 72 kg-ban Szívós Tibor. Telek Zoltán III. lett 53 kg-ban.. Mind
két versenyző a 606 szakmunkásképző 
tanulója. Ezzel jogot nyertek a Magyar bajnokság döntőjén való indulásra.Harmadik alkalommal rendeztük november közepén a Serdülő kötöttfogású tiszteletdíjas „LEHEL KUPÁ”-t. A közönség színvonalas mérkőzéseket láthatott. A verseny jól sikerült. Négy arany
érmet, 4 ezüstérmet hoztak el. Arany
érmesek: 42 kg-ban Seres Antal, 67 kg- 
ban Cselényi Tamás, 72 kg-ban Szívós 
Tibor, 78 kg-ban Keszthelyi Gyula.

Ezüstérmesek: 53 kg-ban Telek Zol
tán, 62 kg-ban Száraz Sándor, 78 kg

bán Sass József szerepeltek legjobban. Csapatban: I. Eger 39 pont, II. LEHEL SC 32 ponttal (edző Mizsei János) és III. Ceglédi VSC 10 pontot ért el.A Magyar Bajnokság Döntőjét Debrecenben rendezték meg november végén a serdülők részére. Mi is résztvet- tünk két versenyzővel a legnagyobb országos kötöttfogású versenyen. Itt Szí
vós Tibor 72 kg-ban VI. helyezést ért el, és egyben az év OLIMPIA pontját hoz
ta egyesületünknek. Másik versenyzőnk bírói tévedések miatt nem lett pontszerző. A VIII. helyen végzett.Az Üttörő „B” korcsoport (edzője Sin- ka Gyula.) aki a fiatalabb versenyzőkkel az alábbi eredményeket érte el: A harmadik alkalommal Üttörő ,,B” kötöttfogású „LEHEL KUPÁ”-t versenyzőink idehaza akarták tartani, de nagy küzdelem után végül is Eger csapata nyerte és véglegesen elvitte a Kupát.Egyéni eredmények, aranyérmesek: 49 kg-ban Farkas Gábor, 63 kg-ban Lé- nárt Gábor;
ezüstérmesek: 35 kg-ban Sár Gábor, 41 kg-ban Mondok Károly, 53 kg-ban Fülöp Gyula;
bronzérmesek: 49 kg-ban Lengyel Tibor, 53 kg-ban Lajkó Kálmán, Csapatban: 
I. Eger 29 ponttal, II. LEHEL SC 22 pont, III. Jászapáti 10 pont, IV. Szolnoki MÁV 2 pont.A megyei bajnokság Szolnokon volt, november közepén. Nagyon erős mezőnyben öten végeztek dobogós helyen. 
Eredményeink: 41 kg-ban Borsányi Csaba III., 45 kg-ban Mondok Károly II., + 68 kg-ban Kakukk Imre II.Negyedik alkalommal rendeztük meg a „Vándorserleggel” kiírt versenyünket az Üttörő „B” korcsoportban Jászberényben az általános iskolások reszere. Az Üttörő Olimpia irányelvei szerint szabadfogásban. A versenyen 5 általános iskola 60 versenyzője vett részt.Csapatverseny eredményei:I. Kossuth úti Általános Iskola (10 fő)37 ponttal, testnevelő tanár: Belóvai József.II. Székely M. Általános Iskola (28 fő) 28 ponttal, testnevelő tanár: Baráth Miklós.

III. Gyakorló Általános Iskola (13 fő) 19 ponttal, testnevelő tanár: Csák Ferenc.A rendezés a városi úttörő szövetség, városi sportfelügyelőség és a birkózó szakosztály közös munkája. Köszönjük az általános iskolák igazgatóinak és testnevelő tanárainak segítségét.Hosszú, kemény munka után segédedzői tanfolyam szervezésében a járási sportfelügyelőségtől kaptunk segítséget.Eddigi eredményeinkért köszönet azoknak, akiket név szerint nem tudunk szerepeltetni, de segítségükkel, társadalmi munkájukkal nagyban hozzájárultak az eredményekhez.Kisádám Antal birkózó szakosztályvezető

December 16-án és 17-én harminchárom ifjú műkorcsolyázó vette birtokba a jégpályát. Vasárnap, a nagy futam napján közel ötszáz néző előtt zajlott a színvonalas esemény, amikoris három újonc fiú, 12 újonc leány, két serdülő fiú, tíz serdülő leány és hatan, a három páros léptek jégre.Részt vett az eseményen dr. Terták 
Elemér, a Magyar Jégsport Szövetség elnöke. A bírói teendőket dr. Balázs Zoltán elnökletével nemzetközi-, és első osztályú minősítésű bírók látták el, Per- 
nyész Ferenc, Botos János és Móczó Já
nos segítségével. A szigorú pontozás és a szoros verseny az alábbi eredményeket hozta:Újonc fiúk: I. Hodász Attila Lehel

Krumpli és korcsolya
Ne ítélj korán! Ez az intelem, köznapi 

volta ellenére is, bölcs mondanivalót 
tolmácsol. Azt, hogy például legyen akár 
a legközelebbi rokonod, legjobb bará
tod vagy munkatársad, aki bánatát, sé
relmét oly szivettépően hitelesen pana
szolja el, megértésedre, együttérzésedre 
számítva, ne ítéld meg az érmét csak 
az egyik oldaláról, mert a másik (meg a 
harmadik) gyakran egész más képet 
mutat!! Ne alkoss túl korán véleményt, 
mert szép-szép a baráti együttérzés, 
meg a jóindulat, de az elhamarkodott
ság buta dolog ...

És ha szomszédod elkeseredve mu
tatja neked az imént vásárolt kilónyi 
előrecsomagolt rántani való rövid ka
rajt, amelynek feléről némi konyhai 
tapasztalattal megállapítható, hogy az 
bizony tarja, ne gurulj be te is, mert a 
harag rossz tanácsadó... És ne vonj le 
túlzott következtetéseket az idei, bősé
gesnek mondott krumplitermésről se, ha 
éppen a pirított grízt majszolod körí
tésként ...

Pont ilyenek jutottak eszembe nem
régen is, mikor kedves ismerősöm elke
seredve panaszolta: „Ezen a jégpályán 
tűrhetetlen állapotok uralkodnak! Az 
ügyesebb nagyok állandóan terrorizál
ják a gyengébb kicsiket; a jég tele van 
mindenféle szeméttel, hogy a gyengébb 
kezdők emiatt alig győznek felállni a 
sok elesés után, meg a nyitvatartás 
sincs egészen úgy, ahogyan azt valami
kor az újságokban, tájékoztatókban le
írták, stb, stb . .. Ezt írd meg, ha me
red!” Jól van, „de előbb nézz utána!” 
— mondtam magamnak ...

Így aztán előzetes bejelentés nélkül, 
meglepetésszerűen megszálltam a fent 
nevezett létesítményt és környékét, de 
emiatt se riadalom, se pánik nem tört 
ki sehol!

Benn a melegedőben kellemes volt a 
meleg, büfé is van meleg teával, üdítő
vel, édességgel felszerelkezve, ingyenes 
ruhatár (de kötelező!), ahol a feledéke
nyebb, táska nélkül érkező sportolni vá

Egy baleset szemtanújának javaslata

Az éppen elinduló fehér „kettőszázas” oldalába — teljes sebességgel 
rohant a jobbról érkező fehér „százhatvanas”. Mindkettő totálkáros lett. Szem a 
núja voltam a „balesetnek”. — ... .... - „.,íii

Nem az országúton, hanem az egyik üzem hűtőszekrenyszerelő gorgosora 
történt.

Nem először, de remélem, hogy utoljára. Javaslom, hogy azonnali hatállyal 
gyük kötelezővé a kész hűtőszekrények kresz oktatását. Ha ugyanis a hűtosze 
rények megismerik és alkalmazzák az elsőbbségadást és jobbkéz-szabályt. ezen 
„csomóponton” is biztonságosan „közlekedhetnek”. .

A kresz-oktatás bevezetése a szekrények számára bizonyara könnyebben Kiv 
telezhető lenne, mint a — sokszor kért — két végálláskapcsoló pontos beálli a 
ott, azon a két görgősoron!!? eszes

KiütiI tágasabb
Az utóbbi napokban sokszor tapasz

taltam, hogy valami vagy valaki, látha
tatlan illetéktelen be-besurran az ép
pen kinyíló ajtón a hűtőszekrény sze
reidébe. Hogy „bejött” azt abból láthat
tam, hogy az ajtók közelében dolgozók 
egy-egy ajtónyitásnál keresetlen szavak 
tömegét zúdították feléje.
Láthatóan zavarta az ott dolgozókat a 
„besurranása”. Az erősen lehűlt udvari 
levegőről van szó.

SC, II. Kolecsánszky Gábor; III. Dudás 
Attila (Bp. Spartacus).Újonc leányok: I. Juhász Andrea (BSE), II. Móczó Erika (Lehel SC) a III. Szarka Krisztina (FTC).Serdülő fiúk: hazai siker született,
I. ifj. Péli István, II. ifj. Pethő István.Serdülő leányok: I. Téglássy Tamara;
II. Baráth Rita (FTC), III. Gerlei Dóra (Népstadion).Serdülő párosban miénk a győzelem:I. Göcző Beáta—Kovács György, II. a 
Pernyész-testvérpár, III. Hodász Luca— 
Hodász Attila.Gratulálunk Nagy Mariann edzőnek kiváló munkájához!

gyók kis szatyrot kapnak, levetett ci
pőik tárolására ...

Kinn csípős szél fújt, kellemes tánc
zene szólt a hangszórókból, a palánk 
mellett néhány, a pályára figyelő, di
dergő szülő. Bent mintegy 60—70 pár, 
különböző korú és tudású korcsolyan 
iparkodik körbe-körbe a „korisok” a 
pompásan megvilágított jégen. A kor- 
forgalom ,,kötelező haladási irányát 
nyilak jelzik, s ezt a többség engedel
mesen követi is, eltekintve néhány re- 
nitenskedőtől, no meg azoktól, akik 
egy-egy sikertelen manővert nadrágfe- 
ken, ellenkező irányban csúszva fejez
nek be. (Hiába, a jég csúszik, s ha va
laki rámegy, ezzel számolnia kell, akár 
mással váló ütközés, akár a sajat 
ügyessége miatt huppan le ... !) Körben 
az oszlopokon mindenféle figyelmeztető 
tábla, hogy „Korcsolyázás közben enni, 
dohányozni a jégen tilos", Vigyázzunk 
egymás és a kisebbek testi épségére. , 
és hogy „Szeszes italt fogyasztani a 
létesítmény területén tilos!”, stb ... Ál
talában mindenütt tisztaság van, ného 
a kihelyezett szemétgyűjtők mellett ár
válkodik pár darab papírzsebkendő vagy 
csokipapír, de ebben talán még a sze 
is ludas. A jég viszont, akárhogy szem
léltem is, tiszta volt, szemét rajta se
hol ...
Elmondták, hogy közönség-napokon, fő
leg hétvégén, 200—300-an is kijönnek, 
kicsik és nagyok vegyesen, de többnyír 
iskoláskorúak. A forgalmat a studiotie' 
hűségből folyamatosan figyelik, a reni
tenseket a hangosbemondón keresztu 
figyelmeztetik a „jeges”, magatart 
szabályaira, s ez idáig bevált.

Hát ilyennek láttam ezt ott kinn. A?t 
is tudom, hogy ez a jégstadion jó időre 
megoldotta a jászsági emberek korcso 
lyás gondjait. És nem is akárhogyan--^ 
Ügy érzem, tényleg nem ártott rátán 
nézni! (És ez még nagyon sok mmdenr 
vonatkozhat).

Mindenesetre jégpálya-ügyben sza
momra ez az érem mindkét oldala ■ ■ ■
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